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Od autora 

Kilkanaście lat temu, gdy zacząłem promować organizację fraktalną, było to raczej intuicyjne. W 
międzyczasie pojawiło się szereg uzasadnień dowodzących słuszności takiego myślenia. Na chwilę 
obecną jestem pewien, że tylko organizacja fraktalna może spełnić warunki XXI wieku. 
Wprowadzenie takiej zmiany do myślenia organizacyjnego nie będzie jednak łatwe, ponieważ 
bierze na siebie ciężar stymulowania głównie czynnika ludzkiego, a więc musi zebrać niemal 
wszystkie tego owoce, jak: 

 Przyjmowanie przez ludzi pozycji obronnej (bądź ucieczka) w obliczu nieznanego (zmiany), 

 Podświadoma potrzeba charyzmatycznego przywódcy, a więc co za tym idzie i hierarchii, 

 Wspólnota plemienna – preferowanie interesów tylko swojej grupy. 

 Długi okres wdrożenia ze względu na inercję psychiki ludzkiej. 

 Konieczność przełamania oporu wszystkich bez wyjątku członków organizacji włącznie z jej 
zarządem. 

Dlatego też tym razem zebrałem się na odwagę, by głównie zająć się podejściem od strony 
człowieka-pracownika, ryzykując silny opór zwykle się pojawiający od niektórych właścicieli czy 
zarządów przedsiębiorstw, ale i od pracowników i ich związków zawodowych. Mam jednak 
nadzieję, że wyraźnie rosnąca świadomość ludzi wyjdzie naprzeciw i umożliwi przynajmniej 
dyskusję nad koniecznymi zmianami naszej rzeczywistości życiowej i pracowniczej. 

Opracowanie to zostało dokonane z perspektywy praktyka, który borykał się przez wiele lat, na 
różnych poziomach struktury organizacyjnej, z problemami wytwarzania, ludzkimi problemami i 
odpowiedzialnością za podejmowane kroki. Z tego powodu wydawało mi się, że moje spojrzenie 
może być przydatne i warte przekazania. 

Batalię o fraktalną organizację prowadzę od lat pozostając jednak praktykiem. Tym razem nie 
mogłem jednak uniknąć teoretyzowania, co mam nadzieję będzie mi wybaczone. 

Metodyka pokazana w „Primum non Prodigere” pomaga wdrożyć i stosować zasady Organizacji 
Fraktalnej. Większość materiału merytorycznego w odniesieniu do rozwoju osobistego znajduje się 
na http://2luciejwl.wordpress.com i organizowania się na http://luciejewski.wordpress.com. Wiele 
materiałów multimedialnych załączam na http://www.youtube.com/user/luciejwl, a w playliście 
„Wszechświatopogląd”, materiały udowadniające istnienie na świecie szerokiego ruchu 
wskazującego na konieczność zmiany światopoglądu. Znajdują się tu wybrane wystąpienia 
czołowych alternatywnych i tych zbuntowanych, uprzednio konwencjonalnych naukowców 
starających się pokazać potrzebę nowego spojrzenia na rzeczywistość. Większość materiałów jest 
tłumaczona przeze mnie. 

Pojawiające się w tekście nieznane powszechnie fakty czy nazwiska pozostawiam czytelnikom do 
sprawdzenia w odpowiednich źródłach (Internet, Encyklopedia itp.). Nie chciałem po prostu by ten 
tekst zamienił się w spis bibliografii. 

Wojciech Luciejewski 

 

  

http://2luciejwl.wordpress.com/
http://luciejewski.wordpress.com/
http://www.youtube.com/user/luciejwl


Wstęp 

Każdy z nas chciałby odnosić w życiu sukcesy. Niewielu znajdziemy takich, którzy chcieliby 
świadomie być biednymi, głupimi, brzydkimi i nielubianymi. Pytanie do Premiera „Jak żyć”, 
wyartykułowane kiedyś w telewizji, daje prawidłowy obraz rozpowszechnionej wśród ludzi 
niemocy i braku świadomości, że to my głównie mamy wpływ na nasze życie, że jesteśmy 
kowalami swojego losu. 

Na przełomie XIX i XX wieku, wraz z rozwojem psychologii (Freud, Jung) pojawiły się propozycje 
technik samorozwoju i psychologii sukcesu. Jednym z prekursorów był Charles Haanel, który w 
1912 roku w książce „System Uniwersalnego Klucza” (The Master Key System) wskazał na 
możliwości osiągania osobistego sukcesu poprzez świadome ukierunkowanie umysłu i 
odpowiednie ćwiczenia, a w publikacjach „Książka o Tobie” i „Chemia umysłu” starał się dostarczyć 
niezbędnej wiedzy, by to umożliwić. Pisał to jeszcze według starych, dobrych zasad edukacji z 
okresu Renesansu i Oświecenia – „Nic co ludzkie nie jest mi obce1”. Według mnie Haanel nie tylko 
w przystępny, choć dla nas trochę archaiczny sposób, podał tę wiedzę, ale momentami wręcz 
proroczo przewidział odkrycia tak nauki konwencjonalnej, jak i tej nowej alternatywnej. 

W ostatnich latach jesteśmy zalewani wtórnymi publikacjami na temat konieczności pozytywnego 
nastawienia do życia, pozytywnego myślenia. W żadnej z nich jednak nie znajdziemy odniesienia 
naukowego do tego, czym jest ta myśl, która tak koniecznie2 musi być pozytywna. W wielu, 
szczególnie polskich, publikacjach przypomina to bardziej dywagacje profesora mniemanologii 
stosowanej Jana Tadeusza Stanisławskiego o wyższości świąt Bożego Narodzenia nad świętami 
Wielkanocy. 

W krajach anglosaskich, gdzie schematy pozytywnego myślenia są już zakorzenione od dawna, 
powszechnym objawem pozytywnego nastawienia jest suszący zęby przylepiony uśmiech i często 
nic nieznaczące pozdrowienia. Bardzo często odbywa się to następująco, - Ktoś spotykając 
znajomego pozdrawia go, - „How Are You?” i idąc dalej, po trzech krokach mówi, - „Good”, gdyż 
mechanicznie oczekuje odpowiedzi, - „Good and How Are You?”. Lepsze to co prawda od nadętej 
czy naburmuszonej miny, np. Polaków, ale czy jest to rzeczywiście prawdziwe, pozytywne 
myślenie? 

Takich rezultatów można oczekiwać, gdy próbujemy powierzchownie stosować techniki 
pozytywnego myślenia bez zrozumienia jego istoty, a szczególnie bez zrozumienia prapoczątków 
wszystkiego czyli myśli, bo od myśli wszystko się zaczyna. Ponieważ nauka konwencjonalna 
(kartezjuszowska) zajmuje się tylko tym, co możemy odebrać naszymi pięcioma zmysłami, a więc 
głównie materią, to nie potrafi zdefiniować myśli. Wszechświat jest wielkim polem różnorakiej i 
ciągle ewoluującej energii. A ponieważ wszystko jest energią to przecież jest nią i myśl. 

W zrozumieniu tego pomóc nam może pojawiająca się nowa nauka wyjaśniająca lepiej 
funkcjonowanie Wszechświata i nasze ludzkie miejsce w nim; nauka, która łączy specjalistów z 
wielu dziedzin. Fizycy, biolodzy, matematycy, genetycy czy psycholodzy dochodzą do podobnego 
wniosku, że najwyższy czas połączyć sztucznie rozdzielone 400 lat temu (przez Kartezjusza) ciało i 
ducha, a duch, czy jak niektórzy wolą dusza, jest też przecież postacią energii. Kłopot polega na 
tym, że by udowodnić swoje racje muszą się posługiwać metodyką i językiem utrwalonej klasycznej 

                                                      
1
 Jest to co prawda cytat Terencjusza sprzed naszej ery, ale ponieważ jest wyjątkowo celny w odniesieniu do 

kompletności edukacji, to pozwoliłem sobie go użyć. 
2
 Niemożliwe jest bycie pozytywnym w 100%. Nie jest przypadkiem, że Yin-Yang, jak dotąd najlepszy symbol 

obrazujący nasze jestestwo, zawiera poza innymi elementami w „dobrym” elemencik „zła” i odwrotnie. Równowaga i 
harmonia między nimi jest podstawą prawidłowego funkcjonowania wszystkiego. Jak zachować tę harmonię powinno 
być więc tematem publikacji o pozytywnym myśleniu. 



materialistycznej nauki, a przebicie się do ludzkich umysłów z tą wiedzą jest wyjątkowo trudne, 
gdyż wiele już pokoleń było prane przekonaniami o nadrzędności materii i tylko w niej szukano 
rozwiązań 

Charles Haanel wydał swoją receptę na rozwój osobisty i samodoskonalenie już prawie 100 lat 
temu. Koniec XIX i początek XX wieku był szczytem ekscytacji okultyzmem i ezoteryką w szerokim 
znaczeniu tego słowa wzmocnionym dodatkowo wynalazkami technicznymi rewolucji 
przemysłowej. Po II wojnie światowej powszechnie zapanował materialistyczny światopogląd. 
Mistyka, hipnoza, akupunktura, ezoteryka, parapsychologia, choć mocno obecne, były 
wyśmiewane przez „autorytety” medycyny i innych nauk. I obecnie, choć np. hipnoza czy 
akupunktura przedarły się przez bariery konwencjonalnej nauki, to w środowisku ludzi 
przywiązanych do materializmu wygłaszanie poglądów trącających o ezoterykę (duchowość) 
przyjmowane jest co najmniej z dużą rezerwą. 

W ostatnim czasie możemy zaobserwować zdecydowanie zwiększone zainteresowanie 
duchowością. W cywilizacji zachodniej duchowość, od czasu przemożnego wpływu Kartezjusza na 
naukę, została wyeliminowana z pola widzenia naukowców i zawłaszczona przez religię 
chrześcijańską. Wynikiem tego jest bardzo szybki, szczególnie w ostatnim czasie, rozwój nauki i 
znaczne pogłębienie wiedzy o świecie materialnym, ale wiedza o duchowości jest zamrożona na 
poziomie średniowiecza. Rozrost i skostnienie hierarchii kościelnej, arogancja, liczne przypadki 
niewłaściwej postawy moralnej nie budzą zaufania do racji głoszonych przez ludzi hierarchii. Mamy 
przecież być owieczkami bezwolnie słuchającymi naszych pasterzy. Współczesny wzrost 
świadomości ludzi powoduje brak zgody na takie pozycjonowanie; powoduje chęć i potrzebę 
samodzielnego zrozumienia kim jesteśmy i jakie jest nasze miejsce na Ziemi i we Wszechświecie.  

Na szczęście rozwój Internetu, powodujący lawinowy wysyp informacji, pozwala nam zapoznać się 
z publikacjami, jeszcze do niedawna dostępnymi tylko dla nielicznych, dostarczającymi 
zapomnianej a może i ocenzurowanej wiedzy na temat naszego jestestwa. Podobno różnimy się 
tym od zwierząt, że mamy wolną wolę, ale w rzeczywistości jesteśmy ubezwłasnowolnieni przez 
polityków i hierarchów kościelnych; przez nakazy, zakazy, ograniczenia, ale i dogmaty religijne 
nieprawnie nam narzucane. Jestem daleki od proponowania anarchii, ale musimy mieć szansę 
wyboru własnych autorytetów, a nie być zmuszonymi podlegać „autorytetom z nakazu”. Poniżej 
to, co radził nam Budda: 

Nie wierzcie w jakiekolwiek przekazy tylko dlatego, że  przez długi czas obowiązywały w 
wielu krajach. Nie wierzcie w coś tylko dlatego, że wielu ludzi od dawna to powtarza. Nie 
akceptujcie niczego tylko z tego powodu, że ktoś inny to powiedział, że popiera to swym 
autorytetem jakiś mędrzec albo kapłan, lub że jest to napisane w jakimś świętym piśmie. 
Nie wierzcie w coś tylko dlatego, że brzmi prawdopodobnie. Nie wierzcie w wizje lub 
wyobrażenia, które uważacie za zesłane przez boga. Miejcie zaufanie do tego, co uznaliście 
za prawdziwe po długim sprawdzaniu, do tego co przynosi powodzenie wam i innym" - 
Budda 

Samorozwój to wejrzenie w siebie, rozpoznanie i zrozumienie swojej mocy, ale również psychiczne 
uwolnienie się od wpływów zewnętrznych, gdyż tylko tak możemy osiągnąć spokój ducha, 
szczęście i zmienić ograniczony często światopogląd na „wszechświatopogląd”. 

Rozpatrując z jednej strony możliwości samorozwoju człowieka, osiągania spokoju ducha i 
szczęścia, nie możemy zaniedbać wiedzy o organizacji pracy, tej tak ważnej części naszego życia. 
Ludzie w sposób naturalny łączą się w swych działaniach w organizacje wszelkiego rodzaju, a więc 
truizmem jest stwierdzenie, że każda organizacja to jej ludzie. Gdy nie weźmiemy pod uwagę ich 
dążeń, marzeń i oczekiwań to każda próba poprawy organizacji musi spalić na panewce. 



Jednak takie podejście do samorozwoju i w pracach nad usprawnianiem organizacji wiąże się z 
ryzykiem nie tylko niezrozumienia, ale wręcz bycia posądzanym o brak piątej klepki. 

Mimo to zdecydowałem się, by w tym opracowaniu ująć oba aspekty poprawy – człowieka i 
organizacji. Gdy pracownik będzie wiedział, co w jego organizacji może być poprawione to, w 
mniejszy lub większy sposób, będzie mógł mieć wpływ na organizację, której jest członkiem i w ten 
sposób pomóc również sobie. 

Pamiętajmy o tym, że ponad połowę naszego życia spędzamy w pracy, a do pracy nie przystępują 
tylko „ręce” czy nawet „mózg”; razem z nimi przychodzi ich właściciel z jego osobowością, 
charakterem i związanymi z tym zaletami, ale i ułomnościami. Istnieje bardzo niewiele związków, 
które by pochłaniały całą osobę ludzką w tak pełny sposób, jak pochłania ją związek z pracą. Księga 
Rodzaju poucza nas, że praca nie leżała w pierwotnej naturze człowieka. Ale natura ludzka wkrótce 
przystosowała się do tej konieczności. Musiała się przystosować, gdyż już od dawna nie jesteśmy 
samowładni; nie zdobywamy jedzenia polowaniem, nie budujemy schronień dla siebie. By to 
uzyskać potrzebujemy mieć pieniądze, a te możemy dostać głównie poprzez pracę, ta jest jednak 
często głównym źródłem stresu. Obawa o jej utrzymanie, zła atmosfera, mobbing, molestowanie 
to przykładowe czynniki wręcz uniemożliwiające niezależny rozwój człowieka. 

Organizując swoje życie, łączymy się w rodziny, zespoły pracownicze, społeczności lokalne, ale i w 
mafie. Bez wiedzy kim jesteśmy, jacy jesteśmy to organizowanie się jest bardzo często 
nieprawidłowe, gdyż ciągle jeszcze opiera się na XIX-wiecznych przekonaniach o konieczności 
hierarchii i metody „rób co ci mówię” i nie uwzględnia faktu radykalnie zwiększonej wiedzy i 
świadomości ludzi. Nie można dłużej udawać, że się nie wie, że osoba ma oczywiście osobowość, 
że ma ją rodzina, zespół pracowniczy i całe przedsiębiorstwo. Ustalenie więc związku pomiędzy 
nimi ma kluczowe znaczenie tak dla sukcesów przedsiębiorstw jak i ich członków – pracowników. A 
jeśli tak, to nie powinno się traktować ludzi/pracowników jak oddzielne byty, którymi można 
rozporządzać do woli, czy przemieszczać z miejsca na miejsce jak przedmioty. Jesteśmy Jednością i 
co robimy, jak myślimy ma wpływ nie tylko na nas, ale na nasze otoczenie i w ogóle na wszystko. 

Nie jest przypadkiem, że mówię o Jedności czy może lepiej Jednoistności, gdy próbuję 
odpowiedzieć sobie na pytanie, - Jak żyć?, poprzedzając to pytaniem, - Kim jestem?  Wiele tysięcy 
lat temu myśliciele kultur wschodnich już to wyjaśniali. Niektóre nurty filozoficzne cywilizacji 
zachodniej, drapieżna ekonomia kapitalistyczna i przewodząca w tej cywilizacji religia 
chrześcijańska spowodowały, że czujemy się odseparowani od siebie i od natury. Czyż w takim 
razie nie powinniśmy powrócić do korzeni i stwierdzić, że Życie jest Jedno, że my jesteśmy Jednym. 

Jeśli spojrzymy na to od strony umysłu i materii to widzimy, że świadomość nie jest atrybutem 
mózgu. Tylko uniwersalna świadomość może nas łączyć. Głębokie zrozumienie, że świadomość nie 
jest wynikiem czysto molekularno-chemicznych procesów w mózgu, a jest fundamentem natury, 
pozwoli nam lepiej rozwiązywać problemy umysłu i ciała. Możemy odczuć jak Świadomość 
przenika naszą fizjologię i objawia się jako świadomość, której doznajemy percepcją zmysłów, 
widzimy, odczuwamy itp. Mamy więc podstawę by połączyć neurologię z fizyką kwantową. 

Organizacja „ludzkiego systemu”, a szczególnie mózgu3, udowadnia, że zasady organizowania się 
ludzi winny być po prostu przedłużeniem, wynikających z naturalnej ewolucji, zasad organizujących 
człowieka jako takiego i stąd konieczność zrozumienia nowej nauki, geometrii fraktalnej, lepiej 
wyjaśniającej nasze jestestwo i nasze miejsce we wszechświecie. A atrybuty geometrii fraktalnej, 
samopodobieństwo i samoorganizacja, są realizowane właśnie przez organizację fraktalną4. 

                                                      
3
 Patrz - Sekrety zarządzania mózgu. 

4
 Temat fraktali jest wyjaśniony w rozdziale „Fraktalność człowieka i wszechświata” a odniesienie do organizacji w 

rozdziale „Organizacja Fraktalna”. 



Żyjemy w bardzo „ciekawych” czasach. Zmiany, głównie w wyniku nowych technologii, postępują 
w postępie geometrycznym. Z jednej strony takiej szybkości zmian nie potrafią zaabsorbować 
ludzkie umysły; mamy uczucie chaosu, nad którym nie jesteśmy w stanie zapanować. Z drugiej 
strony wynalazek Internetu pozwala na samorzutne organizowanie się, na powstawanie inicjatyw 
oddolnych i społeczności internetowych, a to może oznaczać, że zaczynamy mieć do czynienia, po 
rewolucjach agrarnej, przemysłowej i informacyjnej, z rewolucją świadomości. 

Wojny i z tego wynikająca sztuka wojenna towarzyszą nam od początku istnienia rodu ludzkiego. 
Można nad tym ubolewać, ale z drugiej strony strategia, taktyka wojenna i nowe rozwiązania 
techniczne znalazły szerokie zastosowanie w biznesie. John Boyd, pilot wojny koreańskiej i 
myśliciel, przeniósł doświadczenia wojenne w sferę biznesu a sformułowane przez niego pętle O-
O-D-A5 zawierają cenne wskazówki, co do zachowań ludzkiego umysłu, do zastosowania w życiu 
prywatnym i w biznesie. 

Przekazawszy, najlepiej jak potrafię, o czym jest ta publikacja mogę stwierdzić za profesorem 
Stanisławskim: I to by było na tyle. 

  

                                                      
5
 Patrz – John Boyd, pętle O-O-D-A, kondensowanie czasu. 



Dlaczego Haanel i Organizacja Fraktalna? 

Skąd Charles Haanel? Od kilkunastu lat, wsparty wieloletnimi bezpośrednimi doświadczeniami z 
przemysłu, zajmowałem się doradztwem zarządzania w organizacjach gospodarczych. Kilka lat 
temu podjąłem się zadania zaproponowania systemu zarządzania w dużym przedsiębiorstwie 
produkcyjno-montażowym, gdzie wpływ czynnika ludzkiego na efektywność był kluczowy. 
Narzucało się samo przez się przyjęcie systemu organizacji fraktalnej, która dając maksymalną 
wolność pracownikom steruje ich w kierunku osiągania optymalnych wyników tak dla firmy jak i 
dla siebie. 

Po opracowaniu odpowiednich narzędzi, jak np. motywujący do produktywności system płac, 
matryca umiejętności wskazująca drogę rozwoju pracownika i likwidująca postawy roszczeniowe, 
system wewnętrznych klientów i dostawców oraz wykorzystaniu narzędzi, jak niektóre elementy 
nowoczesnych metodyk zarządzania (np. Lean Management), opracowanie wersji informatycznego 
systemu wspomagania zarządzania ERP do potrzeb organizacji fraktalnej, prac Johna Boyda (pętla 
OODA), OST (Open Space Technology), piramidy Maslowa czy Myers-Briggs Type Indicator, itp., 
zorientowałem się, że brakuje mi jednego jeszcze elementu. Elementu, który mógłby pozwolić 
pracownikom podjąć „działania naprawcze” w stosunku do samych siebie, gdyż wszystkie 
poprzednie narzędzia, więcej lub mniej, ale były jednak narzucane na pracowników odgórnie. 

No i oczywiście, zgodnie z maksymą, że nie ma przypadków, pojawił się Haanel ze swoim „The 
Master Key System”. Mogę tylko powiedzieć, że była to intuicja, którą starałem się w sobie na 
powrót odnaleźć już od jakiegoś czasu. Co prawda wrodzona ciekawość już od dawna 
powodowała, że interesowałem się zjawiskami paranormalnymi. W latach lekkiej odwilży 
Gierkowej, w pierwszej połowie lat 1970, pojawił się Erich von Däniken ze swoją koncepcją wizyt 
Kosmitów na naszej Ziemi, następnie artykuły, przypuszczam, że któregoś z braci Bratkowskich, o 
parapsychologii. Doświadczyłem już wtedy seansów telepatycznych. Następnie w Australii 
przećwiczyłem autohipnozę, metodę nauczania Georgija Łozanowa (Superlearning), by na 
emigracji jak najszybciej nauczyć się angielskiego, senne jasnowidztwo, techniki medytacji i 
otworzyły mi się, do tej pory szeroko zamknięte, oczy na stare kultury. A po powrocie do Europy 
liznąłem dodatkowo antropozofii6. 

Minęło jednak 100 lat od czasu, gdy Haanel ogłosił swoje tezy na temat samodoskonalenia i w 
sposób naturalny rodziła się wątpliwość słuszności tego w obecnych czasach. Pojawiły się w 
międzyczasie komercyjne wersje wyników jego prac jak „The Secret” i wiele innych na temat 
pozytywnego myślenia. Przystąpiłem więc do pracy nad obroną Haanela. Ponieważ mam 
rozdwojoną jaźń w wyniku technicznego wykształcenia i humanistycznych ciągot to pojawił się 
typowo szekspirowski dylemat: - Wierzyć czy wiedzieć? Chciałbym w takim razie wiedzieć jak 
najwięcej by móc ewentualnie uwierzyć. 

Przewertowałem wiele książek autorów takich jak Sheila Ostrander, Lynn Schroeder, Fritjof Capra, 
Dean Radin, Bruce Lipton, Gregory Bateson, Alvin Toffler, Y.B. Sacharow, Rhonda Byrne, Thomas 
Friedman, Kevin Kelly, Stephen Hawking i innych; przejrzałem wszystko do czego znalazłem dostęp 
w Internecie, zdobyłem i przećwiczyłem oryginalne DVD w temacie globalnej świadomości i 
pochodnych. Zajęło mi to wiele miesięcy, ale nie szkoda mi tego czasu. Przy okazji dowiedziałem 
się wielu rzeczy, do których bym pewnie nie dotarł, gdyby nie przypadek potrzeby obrony Haanela. 
W efekcie zmieniłem nie tylko swój światopogląd na „wszechświatopogląd”, ale upewniłem się co 
do tego, co uprzednio wyczuwałem raczej intuicyjnie, że konieczność fraktalnego organizowania 

                                                      
6
 Antropozofia (mądrość o człowieku, od gr. ánthropos = człowiek, sophía = mądrość, wiedza) to szkoła duchowa i 

całościowa propozycja przebudowy cywilizacji materialistycznej, zapoczątkowana i inspirowana w pierwszych dwóch 
dekadach XX wieku przez austriackiego filozofa, wizjonera i gnostyka Rudolfa Steinera. 



się jest w XXI wieku absolutem. Tak, wiem obecnie maksymalnie co możliwe na tym etapie i wierzę 
w 95%. Zostawiam sobie 5% na zdrowy sceptycyzm. 

Mogę więc teraz śmiało powiedzieć, że według mnie, jak dotąd, nikt nie zaproponował lepszej 
metody samodoskonalenia od Charlesa Haanela. Nieliczne niedoskonałości należy złożyć na karb 
czasu w którym pisał i ówczesne możliwości dotarcia do już istniejącej wiedzy. Wątpię np., czy 
Haanel miał szansę dokładnie wiedzieć o odkryciu i sformułowaniu zasad fizyki kwantowej. 

  



Sekwencja - myśl, słowo, czyn, charakter, los 

Znaczenie myśli i ich wpływ na nas, na otaczającą nas rzeczywistość, na nasz charakter, a więc i 
sukces życiowy, dużo lepiej rozumiano w starożytności (np. Talmud). 

Uważaj na swoje myśli, stają się słowami… 

Uważaj na swoje słowa, stają się czynami… 

Uważaj na swoje czyny, stają się nawykami… 

Uważaj na swoje nawyki, stają się charakterem… 

Uważaj na swój charakter, on staje się Twoim losem 

I na tym można by właściwie zakończyć. Wszystko tak dawno zostało już przecież wyrażone. Gdy 
jednak popatrzymy jaką „mądrą” sentencją posługują się współcześni ludzie to stwierdzimy, że 
naprawdę coś z nami jest nie tak i mamy wiele do roboty by to zmienić. 

Nie myśl! A jeżeli już pomyślałeś to 

Nie mów! Ale jeżeli już powiedziałeś to 

Nie pisz! Jeżeli już napisałeś to 

Nie podpisuj! A jak podpisałeś, no to się potem k…. nie dziw. 

Z kręgów biurokratycznych 

Tysiące lat temu wiedzieliśmy już, że wszystko zaczyna się od myśli. Konwencjonalna nauka 
dokonuje wielkich wysiłków by rozłożyć mózg ludzki na najdrobniejsze elementy i odkryć do końca 
co tam jest i co robi. Mimo tych wysiłków ciągle nie wiemy, jak powstaje myśl i czym tak naprawdę 
jest świadomość. Podświadomość jest jeszcze większą zagadką. 

Mózg przetwarza miliardy bitów na sekundę, ale my jesteśmy świadomi tylko kilku tysięcy bitów. 
Ocenia się, że pojemność pamięciowa mózgu jest praktycznie nieograniczona. Aż strach pomyśleć, 
co tam się dzieje, a nad czym kompletnie nie mamy kontroli. Nasze zmysły donoszą 
podświadomości o rzeczach i sprawach świata zewnętrznego, ale my nie wiemy, co dalej robi z tym 
nasza podświadomość. A może robić wiele. Tu warto wspomnieć o dwóch odkryciach: 
neuroplastyczności i siatkowym układzie aktywującym (RAS - Reticular Activating System). 

Neuroplastyczność jest zdolnością tkanki nerwowej do tworzenia nowych połączeń neuronów w 
celu zreorganizowania się, adaptacji, uczenia się i pamięci. A więc fizyczne oprzewodowanie 
mózgu zmienia się w zależności od przepływających myśli. Słynny psycholog kanadyjski Donald 
Hebb ujął to tak – neurony, które wzbudzą się jednocześnie podłączą się do siebie (Neurons that 
fire together wire together). Utrzymywanie przez długi czas negatywnych myśli będzie więc 
rzutować na negatywne postrzeganie i tworzenie takiej rzeczywistości. Myśli pozytywne będą 
tworzyć pozytywną rzeczywistość. 

RAS z kolei działa jak filtr. Przepuszcza tylko te informacje, które pasują do informacji już 
utrwalonych w naszym mózgu. A więc jeśli mamy już strachy, obawy, uprzedzenia czy uogólnienia 
to są one utrwalane i wzmacniane. Zacząć więc musimy od wyczyszczenia tego „zagraconego 
domu” jakim jest nasz mózg by następnie spróbować zaprogramować go na bardziej pozytywne i 
kreatywne myślenie. W końcu przecież od myśli wszystko się zaczyna. 

Charles Haanel, w swoich książkach, dość swobodnie posługuje się terminologią medyczną, a czego 
nie można powiedzieć o nas, “biednych żuczkach”. By choć trochę wyrównać poziom popatrzmy 
na ilustrację, ściśle powiązanego z podświadomością, autonomicznego układu nerwowego. 



 

Oto jak Haanel widzi funkcje tego układu nerwowego: „Funkcją sympatycznego układu nerwowego 
jest utrzymywanie równowagi ciała, działanie takie jak koła zamachowego, by zapobiec 
niedoczynności albo nadczynności układu mózgowo rdzeniowego. Ponieważ jest on bezpośrednio 
dotknięty stanami emocji jak lęk, gniew, zazdrość albo nienawiść, to te mogą łatwo zakłócić 
działanie automatycznych funkcji ciała. Oznacza to, że stany emocjonalne jak radość, lęk, gniew i 
nienawiść mogą zakłócić działanie takich funkcji ciała jak trawienie, krążenie krwi, żywienie itd.”. 



Najbardziej więc rozsądnym sposobem wpłynięcia na pracę naszego mózgu i większą kontrolę 
naszych myśli wydaje się być metoda zaproponowana przez Charlesa Haanela, który chyba 
przewidział to, co teraz jest dopiero odkrywane. Wydawałoby się więc słusznym spróbować 
odwrócić bieg rzeczy i jak tylko to możliwe zapanować nad myślami. Odrzucać myśli o strachu, 
który jest najgorszym doradcą; o zawiści i zazdrości, które nic nie załatwiają; o obawach i 
niepokojach, które tylko mogą „przyciągnąć” tego rezultaty itd. 

Gdy byliśmy dziećmi chłonęliśmy wiedzę jak gąbki wodę. Zadawaliśmy setki pytań, – Dlaczego? Po 
co? Bardzo często jednak nie dostawaliśmy prawdziwej odpowiedzi a co gorsza byliśmy zbywani 
słowami, – Nie marudź. Często rodzice i nasze otoczenie zajęte codziennymi kłopotami egzystencji, 
kierując się tak zwanym „zdrowym rozsądkiem”, nawracało nas na „prawidłową” drogę mówiąc, – 
Ciekawość to pierwszy stopień do piekła; bądź jeszcze gorzej, – Nie wymądrzaj się i siedź prosto. 

Niestety wielu z nas posłuchało się tych rad. Według Haanela ten stosunek niepytających do 
pytających ma się jak 95 do 5. Pytania „dlaczego” zmuszają do myślenia i szukania pierwotnej 
przyczyny, gdyż tylko jej usunięcie umożliwia trwałe rozwiązanie problemu. Zachowanie choć w 
pewnym stopniu dziecięcej naiwności do wieku dorosłego jest kreatywne.  W końcu tylko dziecko 
było w stanie stwierdzić, że król jest nagi7. 

Jak to zwykle bywa jest i druga strona medalu. Kiedy siła perswazji środowiska nie była 
wystarczająca by stłumić dziecięcą „naiwność”, pozostać mogła tendencja do kwestionowania 
wszystkiego a to może być już negatywne. Upór w zadawaniu pytań i drążenie zagadnienia aż do 
granic rozumienia doprowadza do tego, że musimy dyskutując wejść w geopolitykę, religię, różnice 
kulturowe, filozofię i w końcu metafizykę. I tak kończymy na neutrino i nawet tachionie8. 

Wróćmy jednak do myśli. By móc zająć się nimi musimy wpierw zdać sobie sprawę jakimi 
energetycznymi bytami jesteśmy my. Człowiek składa się z wielu miliardów molekuł, z których 
każda jest samodzielnym systemem, w 70-90% składamy się z wody, zawieramy w sobie prawie 
całą tablicę Mendelejewa. Molekuły tworzą podsystemy systemu naczelnego (człowieka) 
organizując się w system nerwowy, krwionośny, trawienny i tak dalej. Ale, żeby tego nie było dość, 
molekuły nie są odseparowane od wszechświata, gdyż “splątane9” cząsteczki atomów “wiedzą” o 
sobie niezależnie od odległości między nimi. Stanowią cząstki globalnej świadomości. Dodatkowo 
organizacja systemu człowieka zawiera w sobie systemy samo-naprawcze, regeneracyjne i jest 
świadoma, i inteligentna sama w sobie. My nie jesteśmy oddzielnymi bytami, choć nie umiemy 
dotąd zdefiniować do końca świadomości, ale istnieje już wystarczająco dużo dowodów, że 
właśnie tak jest – jesteśmy też cząstkami globalnej świadomości. 

Jeśli już wspomnieliśmy o wodzie, to popatrzmy na jej możliwy wpływ na nas. Przed kilku laty 
Japończyk Maseru Emoto w wyniku swoich eksperymentów odkrył, że woda reaguje na nasze 
myśli i słowa oraz, że potrafi je odzwierciedlić. Zależnie od tego, jakie wysyłano słowa w kierunku 
kropli wody, jej kryształki po zamrożeniu ukształtowały się w zupełnie różne formy krystaliczne.  
Zdecydowano się więc przeprowadzić badania wody poddanej działaniu słowa pisanego. Wodę 
rozlewano do dwóch takich samych szklanych buteleczek. Potem na jedną z nich naklejano kartkę 
z wydrukowanym słowem np. „dziękuję”. Na drugą butelkę naklejano słowa np. „ty głupcze” i 
pozostawiano butelki na jedną noc. Następnego dnia wodę zamrażano i fotografowano 
uformowane kryształy. 

                                                      
7 Król jest nagi. Cytat z baśni „Nowe szaty króla” Andersena. 
8 Tachion jest hipotetyczną cząstką elementarną, która porusza się z prędkością większą niż prędkość światła. Nie ma 

jednak jak dotąd żadnego dowodu na istnienie tych cząstek. Istnieje hipoteza, według której, tachionami mogą 
być neutrina. Oscylacje neutrin wskazują jednak, że neutrina posiadają bardzo niewielką masę. 
9 Odniesienie do fizyki kwantowej. 



Kontynuując te eksperymenty, a nie mając zamrażarki do -170oC, użyłem polskich, domowej 
roboty, klusek, i powtórzyłem intencję w stosunku do wody – Miłość i Nienawiść. Robiłem to 
trzykrotnie uzyskując za każdym razem podobne rezultaty. Ilość klusek była jednakowa, te 
nienawidzone po prostu spuchły. Ile jeszcze dowodów potrzebujecie, by uwierzyć, że woda w Was 
zawarta reaguje na Wasze kwaśne humory i negatywne myśli? Przy okazji mamy dowód dlaczego 
frustraci i zagryziacy głupieją coraz bardziej. Zdjęcia poniżej: 

 

 

Co się już dowiedzieliśmy to, że myśl jest energią i że neurony porozumiewają się na drodze 
elektrycznej, ale jak to robią, i dlaczego w ten sposób, tego do końca nie wiemy. Trzeba pamiętać, 
że nasze zmysły przekazują tylko dane a cała praca odbywa się w mózgu i to nie w jego świadomej 
części tylko w podświadomości a więc mózg tworzy tylko mapę rzeczywistości o czym mówi Alfred 
Korzybski10 w jego książce „Nauka a zdrowy rozsądek” (Science and Sanity). 

Co prawda posługujemy się głównie wzrokiem do postrzegania otoczenia, ale od czasu jak  kwiki i 
pomruki naszych przodków zamieniły się w słowa, preferujemy werbalną komunikację. Kiedyś 
chcieliśmy nawet mieć tylko jeden język11 by się łatwiej porozumiewać, ale Bóg się na to nie 
zgodził. Zbyt wielką wagę przywiązujemy do słów i głównie na takiej komunikacji polegamy a to 
bardzo często sprowadza nas na manowce. Pojawiają się niczym nieusprawiedliwione antypatie, 
nieporozumienia i uprzedzenia tylko dlatego, że dla każdego z nas słowa (wypowiedziane a 

                                                      
10 Alfred Korzybski (1879 - 1950) – polsko-amerykański inżynier, filozof, logik. Twórca nie-arystotelesowskiego 
systemu semantyki ogólnej. Jego słynne powiedzenie to, - Mapa to nie terytorium. 
11 Według przekazu biblijnego wieża Babel była budowlą wznoszoną przez prawnuków Noego z ziemi do nieba, jako 
znak, dzięki któremu ludzie „nie rozproszą się”. Bóg sprzeciwił się tym zamiarom z obawy, że jeśli ludzkość będzie 
tworzyła jeden lud, jej możliwości będą zbyt wielkie. Pomieszał więc budowniczym języki, by uniemożliwić budowę 
wieży i podzielił ludzi w różne narody. 

http://2luciejwl.files.wordpress.com/2011/10/p1010023.jpg
http://2luciejwl.files.wordpress.com/2011/10/p1010024.jpg


napisane jeszcze mocniej) mają prawo znaczyć coś innego. Zauważył to Korzybski wiele lat temu i 
zaproponował rozwiązanie w postaci Semantyki Ogólnej i używanie Strukturalnego Zróżnicowania 
jako narzędzia korekcyjnego. 

Myśli wytwarzają słowa, bowiem słowa przenoszą idee. Ale słowa również 
oddziałują na myśli oraz przekształcają, jeśli nie wręcz tworzą, postawy. 

Norman Vincent Peale 

Naturalną konsekwencją słów są czyny. Jeśli ktoś powie coś, co nam nie odpowiada znielubimy go. 
Jeśli do kogoś czujemy antypatię to nie będziemy go traktować sprawiedliwie. Zawsze dopatrzymy 
się złych intencji w jego zachowaniu i działaniach. 

Jeśli okażemy komuś złość czy nienawiść możemy oczekiwać tego samego z jego strony i zaklęty 
krąg się nie tylko zamyka, ale zaczyna wirować z coraz większą szybkością. Już może być tylko 
gorzej. Przerwanie tego kręgu nie jest łatwe, ale bezwzględnie konieczne, gdyż inaczej zamulimy 
nasz mózg jeszcze bardziej i dodatkowo będziemy tracili energię na kompletnie nieproduktywne 
działania i może jej nam zabraknąć na działania pozytywne. Przypomnijmy Einsteina – wszystko 
jest energią. 

Pomóc tu może Dezyderata12 - mądry i piękny tekst przypisywany amerykańskiemu poecie Maxowi 
Ehrmannowi. 

„Przechodź spokojnie przez hałas i pośpiech, i pamiętaj, jaki spokój można znaleźć w ciszy. O 
ile to możliwe, bez wyrzekania się siebie, bądź na dobrej stopie ze wszystkimi. Wypowiadaj 
swą prawdę jasno i spokojnie i wysłuchaj innych, nawet tępych i nieświadomych, oni też 
mają swoją opowieść. 

Unikaj głośnych i napastliwych - są udręką ducha. Porównując się z innymi możesz stać się 
próżny i zgorzkniały, zawsze bowiem znajdziesz gorszych i lepszych od siebie. Niech Twoje 
osiągnięcia, zarówno jak i plany będą dla Ciebie źródłem radości. Wykonuj swą pracę z 
sercem, jakkolwiek byłaby skromna; ją jedynie posiadasz w zmiennych kolejach losu. Bądź 
ostrożny w interesach, na świecie bowiem pełno oszustwa. Niech ci to jednak nie zasłoni 
prawdziwej cnoty. Wielu ludzi dąży do wzniosłych ideałów i wszędzie życie pełne jest 
heroizmu. 

Bądź sobą, zwłaszcza nie udawaj uczucia ani nie podchodź cynicznie do miłości, albowiem 
wobec oschłości i rozczarowań ona jest wieczna jak trawa. Przyjmij spokojnie co ci lata 
doradzają, z wdziękiem wyrzekając się spraw młodości. Rozwijaj siłę ducha, aby mogła cię 
osłonić w nagłym nieszczęściu. Nie dręcz się tworami wyobraźni. Wiele obaw rodzi się ze 
znużenia i samotności. Obok zdrowej dyscypliny bądź dla siebie łagodny. Jesteś dzieckiem 
wszechświata nie mniej niż drzewa i gwiazdy. Masz prawo być tutaj. I czy to jest dla ciebie 
jasne czy nie, wszechświat jest bez wątpienia na dobrej drodze. 

Tak więc żyj w zgodzie z Bogiem, kimkolwiek on Ci się wydaje, czymkolwiek się trudnisz i 
jakiekolwiek są Twoje pragnienia. W zgiełku i pomieszaniu życia zachowaj spokój ze swą 
duszą. Przy całej złudności, znoju, i rozchwianych marzeniach jest to piękny świat. Bądź 
uważny. Dąż do szczęścia”. 

Czy pamiętamy, co mówiła nam matka, gdy robiliśmy w dzieciństwie głupie miny, - Uważaj, bo ci to 
zostanie? I tak to jest. Uważa się, że o tym, kim jesteśmy w 50% decydują odziedziczone geny a 
reszta to wychowanie i środowisko. Można więc stwierdzić, że co najmniej w dużej części jesteśmy 

                                                      
12 Powszechnie znany tekst wpierw przypisywany anonimowemu autorowi, który jakoby miał zostawić ten tekst w 
kościele w Baltimore w 1692 roku a później amerykańskiemu poecie Maxowi Ehrmannowi, który prawdopodobnie 
napisał to w 1927 roku. 



jednak kowalami swego losu, a nie przesadzajmy – myśli nie dziedziczymy. Jeśli wyrośliśmy w 
określonym środowisku i pozwalaliśmy sobie na nierozsądne działania przez dłuższy okres czasu, to 
stało się to nawykiem. Gdy złych nawyków jest kilka to mamy duży problem. 

Gdy jesteśmy niemili i uszczypliwi dla otoczenia, gdy jesteśmy wycofani i z rezerwą odnosimy się 
do ludzi i świata, gdy nie wierzymy w siebie i bojaźliwie odnosimy się do każdej zmiany, gdy w 
wyniku zasady, że najlepszą obroną jest atak stajemy się agresywni, gdy szkodzimy innym ludziom 
w wyniku źle rozumianej obrony własnej pozycji, to mówi się, że mamy taki charakter. Czy nie 
widać już związku przyczynowo skutkowego między wadliwymi myślami a charakterem? 

A jeśli już tacy jesteśmy to nie dziwmy się, że nie odnosimy sukcesów w życiu i w pracy. 
Zaprogramowaliśmy się na narzekanie, złorzeczenie i sto innych nieszczęść. 

„Lustereczko powiedz przecie, kto jest najpiękniejszy w świecie”? Zła Królowa używała lustra w 
niecnym celu. My powinniśmy wykorzystać je prawidłowo. I jeszcze jedno – „nie czyń drugiemu co 
Tobie niemiłe”. Pamiętajmy, że każdy bocian ma swoją żabkę a nasze życie przebiega falowo i raz 
jesteśmy bocianem a raz żabką; raz przełożonym a raz podwładnym. 

Namawiamy do zmiany myślenia zdając sobie sprawę, że jest to bardzo trudne. Gdy obserwujemy 
nocne niebo w odcinkach czasowych to widzimy, z naszego punktu widzenia przecież wyraźnie, że 
to gwiazdy wędrują po niebie. Ludzie długo byli w związku z tym przekonani, że Ziemia jest 
środkiem Kosmosu (wcześniej była nawet płaska). Trzeba było rewolucyjnego i kreatywnego 
myślenia Kopernika i Galileusza, żeby to zmienić. 

Nie trzeba być jednak Kopernikiem by zmienić złe myślenie, gdy już wiemy, że jest złe i wiemy jak 
to zrobić. Nie będzie to proste. Będzie wymagać determinacji i wytrwałości. Nie jest przypadkiem, 
że Haanel rozłożył ten proces na 24 tygodnie. Gdy weźmiemy pod uwagę inercję psychiki ludzkiej i 
utrwalone przez lata nawyki i przekonania to i ten czas może być za krótki. 

Musimy postarać się zwracać bardziej uwagę na to jak myślimy, co mówimy, i jak działamy by nie 
ranić innych (i szkodzić w ten sposób również sobie), nie przenosić tego na stosunki w rodzinie i w 
pracy i zmniejszać w ten sposób poziom stresu u siebie i u innych. 

Miliony utalentowanych, uzdolnionych ludzi, wielu z nich obdarzonych unikalnymi 
umiejętnościami, których osiągnięcia mogłyby znaczyć tak wiele dla ich otoczenia, dla ich rodzin 
oraz szczęście i zadowolenie dla nich samych, nie wiedzą co mogą. Walczą, wysilają się, marnują 
swoje siły życiowe, by mimo to pozostać niezadowolonymi i zniechęconymi, chociaż z drugiej 
strony coś ich pcha do działania, gdyż czują instynktownie, że jest gdzieś droga do osiągnięcia celu. 

Droga, której ze względu na swoją ignorancję nie potrafią rozpoznać i w konsekwencji błądzą 
robiąc desperackie wysiłki przez całe lata. Desperackie do tego stopnia, że rozwiązanie swoich 
problemów widzą już tylko w modlitwach do Boga i wysyłaniem do niego próśb o pomoc. Te 
prośby to nic innego jak okazywanie bezsilności a okazanie bezsilności, według praw natury, jest 
skazaniem się na unicestwienie, tak jak okazanie strachu głodnemu drapieżnikowi. 

Bolesław Prus w “Faraonie”, ilustrując skutki próśb, opisuję taką scenkę: 

Matka pod koniec dnia woła synka bawiącego się na brzegu Nilu,  - Chodź do domu, kolacja, 
paciorek i spać. Dzieciak nie bardzo wie jaki ma być ten paciorek, więc dziękuje Bogu za dobrych 
rodziców, za fajny dzień, który spędził na zabawie. Do Boga wędrują jednak różne modlitwy. Jedni 
modlą się o deszcz bo zagraża im susza, inni o słońce i ciepło. Te modlitwy eliminują się nawzajem i 
dociera do Boga tylko modlitwa chłopca, który dziękuje za wszystko a o nic nie prosi. 



Bóg to nie pan z brodą, którego wspominał Jerzy Waldorff twierdząc, że jest już tak stary, że 
pamięta Boga, gdy jeszcze nie miał brody, tylko jest to Uniwersalna Inteligencja (Jednoistność13), 
która stworzyła i ciągle tworzy wszystko, a z którą można się komunikować tylko naszą 
podświadomością, która to jest, i musi być, bo nie ma innego logicznego rozwiązania, częścią tej 
uniwersalnej. Uruchomienia do działania podświadomości trzeba się jednak na nowo nauczyć, 
gdyż zatraciliśmy tę umiejętność poprzez wieki. 

Nie jest łatwo zdać się pozornie tylko na siebie. Pozornie, bo jak głosił Ralph Waldo Emerson14 Bóg 
jest Wszechmogący, Wszechwiedzący i Wszechobecny, a więc musimy i my mieć część jego mocy i 
dostęp do jego wiedzy. Mam również nadzieję, że wiemy o tym, że od myślenia wszystko się 
zaczyna. To własnym myśleniem kształtujemy swój los. Myślenie o bezsilności może sprowadzić 
tylko bezsilność i nic więcej. 

Spróbujmy więc zrobić coś w tym zakresie. Odkryjmy i uwolnijmy swoją moc. Każdy z nas urodził 
się ze zdumiewającą i niezmierzoną mocą. To w wyniku tej mocy jesteśmy tymi kim jesteśmy. 
Możemy być tego nieświadomi, ale właśnie tą mocą utworzyliśmy swoją obecną rzeczywistość.  

Tak, wszystko to kim jesteśmy, czego doświadczyliśmy i doświadczamy jest skutkiem tej mocy. 

Ponieważ wielu ludzi nie zdaje sobie z tego sprawy, to nieświadomie użyli tej mocy negatywnie. Z 
tym negatywnym nastawieniem doświadczyli mniej w ich życiu niż zasługują. Spotykały ich zawody 
miłosne, niepowodzenia i rozczarowania. 

Na szczęście nie jest za późno. Jeżeli jesteście jednymi z tych ludzi, możecie nauczyć się użyć tej 
mocy pozytywnie do odbudowania waszej rzeczywistości. 

Bądźcie świadomymi tej mocy i pomóżcie sobie użyć jej by być tymi kim chcecie, robić co chcecie i 
mieć to czego chcecie. 

  

                                                      
13 Są i wątpliwości. Jeśli założymy istnienie jednej powszechnej inteligencji, a tak można i trzeba rozumieć 

Jednoistność, to czy ludzie mają prawo do autorstwa czegokolwiek i twierdzenia, że oni to wymyślili? Ponieważ jednak 
żyjemy w świecie rządzonym przez pieniądze, to myślę, że jeśli już, to powinni być wynagradzani za wysiłek sięgnięcia 
po tę wiedzę, ale nigdy nie powinno im być wolno zastrzegać tej wiedzy tylko dla siebie. 
14 Ralph Waldo Emerson (1803 - 1882) – amerykański poeta i eseista, jeden z najbardziej wpływowych myślicieli i 
pisarzy XIX wieku, autor intelektualnej deklaracji niepodległości.  



Jeśli nie eter to co? 

Książki Haanela budzić mogą wewnętrzny sprzeciw u ludzi wychowanych na filozofii 
materialistycznej. Dotyczy to głównie podstawowej tezy jaką stawia Haanel – istnienie eteru i w 
związku z tym możliwości wpływu Kosmosu na nas. Istnieniu eteru zaprzeczał Einstein twierdząc 
jednocześnie, że jednak pusta przestrzeń (próżnia) nie może istnieć. Odkrycia późniejsze, np. 
neutrino, w gruncie rzeczy potwierdzały tezę Haanela. Istnieje jednak coś co do nas dociera i ma 
wpływ na nasze istnienie i życie. 

Neutrino jest elementarną cząstką, która porusza się z szybkością bliską szybkości światła, jest 
elektrycznie neutralne i jest w stanie przejść przez ciało materialne prawie bez zakłóceń. To 
powoduje, że neutrino jest niezwykle trudno wykryć. Uważa się, że neutrino ma bardzo małą, ale 
niezerową masę. 

Neutrino powstaje w rezultacie pewnych typów rozkładu radioaktywnego albo reakcji jądrowych 
takich jakie mają miejsce na Słońcu, w reaktorach nuklearnych albo gdy promienie kosmiczne 
uderzają w atomy. Neutrino są tak przenikliwe, że obiekt wielkości planety nie stanowi dla nich 
prawie żadnej przeszkody (przez Ziemię w każdej sekundzie przelatuje olbrzymia ilość neutrin 
słonecznych – tylko przez ciało pojedynczego człowieka przenika ich około 50 bilionów na 
sekundę). 

Ich istnienie najpierw zostało przewidziane teoretycznie przez Wolfganga Pauliego w 1930 r. 
Eksperymentalne potwierdzenie istnienia neutrin nastąpiło dopiero w roku 1956. 

„Zbuntowani” naukowcy mają problem przebicia się przez pancerz, którym otoczyła się 
konwencjonalna, oparta na filozofii materialistycznej, nauka. By się przedrzeć do świadomości 
ludzi muszą posługiwać się językiem „szkiełka i oka”, a nie jest proste mówić tym językiem o 
trudno mierzalnych i raczej niedostrzegalnych rzeczach. Wielu wielkich naukowców (w tym 
fizyków), gdy dochodzili do ściany, uznawało, że już wystarczy, poddajemy się, trzeba uznać 
istnienie wyższej inteligencji (Boga!). 

Dr. Klaus Volkamer publikując w 2008 roku „Feinstoffliche Erweiterung unseres Weltbildes 
(Rozszerzenie naszego światopoglądu o subtelną materię)“ spróbował udowodnić istnienie 
subtelnej materii, której cechy są bardzo prawdziwe i której własności są aktywne biologicznie. 
Pomyślny i ilościowy dowód istnienia subtelnej materii został osiągnięty przez ważenie specjalnych 
detektorów normalnej materii w porównaniu z systemem odniesienia. 

Subtelna materia jest niewykrywalna przez fizyczne testery, chociaż ma powiększoną strukturę 
mocnego pola energii w przestrzeni i realną zawartość masy. Co najważniejsze,  jej wszystko 
przenikające skutki mogą być eksperymentalnie zmierzone. Ta wyczuwalna ilość subtelnej materii, 
która przedstawia realną masową zawartość znajduje się oczywiście bezpośrednio w korelacji z 
„vis vitalis (siłą życia)”, poszukiwanej przez wieki. Własności subtelnej materii pozwalają wznieść 
na wyższy poziom dzisiejszą fizykę do „Eterycznego Rozszerzonego Światopoglądu”. W tym 
powiększonym Nowym Paradygmacie fizyczna materia badana przez aktualne dyscypliny fizyki 
okaże się być tylko podsystemem albo marginalnym zbiorem w większej rzeczywistości. 

W ten sposób, odkrycie subtelnej materii zaspokaja w końcu kryteria dla prawdziwej zmiany 
paradygmatu. W gruncie rzeczy to odkrycie pozwala na sformułowanie uniwersalnej Eterycznej 
Geometrii Czasoprzestrzeni, w której znane elementarne cząstki pojawiają się w miejscowych 
podsystemach. Takiego „Relatywistycznego Eteru” pierwotnie domagał się Einstein w 1920 roku 
dla jego Ogólnej Teorii Względności, gdy istnienie uniwersalnego eteru zostało zadeklarowane jako 
nieistniejące w jego opublikowanej w 1905 roku Specjalnej Teorii Względności. Struktura 
środowiska subtelnej materii zastępuje obecne „stany próżni” postulowane w fizyce i dostarczają 
materialnym elementarnym cząstkom własności, które są w pełni zgodne z zarówno obiema 



Teoriami Względności jak również z Mechaniką Kwantową i na przykład z medyczną dziedziną 
Homeopatii. 

Wprowadzenie wyższego wymiaru mikroskopijnych struktur subtelnej materii jako tła 
materialnych elementarnych cząstek dostarcza wytłumaczenia, że nie tylko woda, ale wszystkie 
substancje mają homeopatyczne własności pamięci. Inaczej mówiąc, ich źródło nie jest w polu 
fizycznej materii, ale znajduje się w tle podstawowego pola subtelnej materii struktury 
elementarnych cząstek. Dodatkowo odkryto, że dookoła minerałów, żyjących organizmów i 
wszystkich niebiańskich ciał istnieją wymierne makroskopijne, daleko rozciągnięte subtelne pola z 
właściwościami super-świetlnymi. Takie skutki subtelnego pola, na przykład, tłumaczą istnienie i 
działanie Globalnej Siatki Hartmanna (Global Hartmann Grid), Morfogenetycznych Pól Sheldrake`a 
(Sheldrake’s Morphogenetic Fields), Globalnej Świadomości Nelsona (Nelson’s Global 
Consciousness) i dla istnienia zbiorowej świadomości w globalnej albo regionalnej skali. 

  



Samorealizacja wg Abrahama Maslowa 

Próbę udoskonalania siebie w celu odniesienia sukcesu życiowego i tym samym osiągania spokoju 
ducha i szczęścia Abraham Maslow15 nazwał samorealizacją. Samorealizacja16 związana jest z 
kategorią ludzkiego „Ja”. Jest to proces, w którym ludzkie „Ja” niejako przegląda się w sobie 
samym. Jest procesem łączącym psychologiczny obraz siebie i równocześnie jego lustrzanym 
odbiciem. 

By się samorealizować należy dotrzeć do pierwotnej przyczyny, w łańcuchu przyczyn i ich skutków, 
nie wolno unikać trudnych pytań, nie wolno próbować być poprawnym politycznie, należy 
zadawać pytania aż do bólu, aż dotrze się do prawdziwej przyczyny. A tą pierwotną przyczyną 
wydaje się być powszechny brak wiedzy w zakresie czterech podstawowych pytań: Kim jesteśmy?, 
Skąd przyszliśmy?, Co i jak powinniśmy robić?, Dokąd zmierzamy? 

Te pytania stawiamy sobie świadomie bądź nie, tak ateiści i agnostycy, jak wierzący i dewoci. 
Wielu ludzi odpycha jednak od siebie te pytania i oczekują, że ktoś za nich na nie odpowie, albo 
chcą by ktoś jak Jehowa, Jezus, Mahomet, Krishna, Budda czy ktokolwiek inny zrobił to za nich. A 
tak nie może być. Nikt nie może za kogoś się urodzić, umrzeć czy zjeść posiłek. Za te rzeczy, jak i za 
te pytania, jesteśmy odpowiedzialni osobiście. A jeśli tak, to rodzą się następne pytania: Co jest 
prawdą?, Co jest prawdą absolutną? A co jest dla poszczególnego człowieka tak naprawdę ważne? 

I dalej. Pytanie, czy świat rzeczywiście wygląda tak jak my go widzimy, czy jest po prostu czymś co 
radykalnie zostało zmienione przez filtry naszej perspektywy (sposobu widzenia)? Co to jest myśl? 
Z czego się składa? Czy ma własną, niezależną rzeczywistość? 

Samorealizacja prawdziwa występuje wówczas, kiedy człowiek, aktualizując potencjalne zdolności, 
łączy je z ideą czynienia dobra, ale jeśli jest traktowana jako droga do budowania pozycji, prestiżu 
społecznego kosztem innych ludzi to jest pseudo-samorealizacją17. 

Samorealizacja dotyczy najbardziej tajemniczych sił człowieka, jego potencjalnych zdolności, 
złożonego charakteru i tego wszystkiego, co wydaje się w nim niesamowite. Struktura „Ja” 
kształtuje się w toku współistnienia z innymi ludźmi. Samorealizacja jest zarazem wyrażeniem 
tego, co tkwi w człowieku jako sfera jego najskrytszych marzeń, oraz nadawaniem znaczenia temu 
działaniu i osiąganiem poczucia satysfakcji z tak powziętych działań, czyli samorealizacja to proces 
aktualizowania potencjalnych zdolności człowieka i osiągania w toku tego procesu poczucia 
szczęśliwości. Samorealizacja jest procesem subiektywnie odczuwanego poczucia zadowolenia z 
podejmowanych przez siebie działań, które stanowią wyraz najgłębszych pragnień człowieka i 
trafiają jeszcze w jego potencjalne zdolności twórcze. Każdy człowiek dysponuje takimi zasobami, 
ale nie każdy potrafi je odkryć i z siebie wydobyć. Jeśli jednak taki zabieg mu się uda, wówczas 
można mówić o zaistnieniu procesu samorealizacji. 

  Samo-aktualizacja jest wrodzonym wzrostem czegoś, co jest już w 
organizmie, albo dokładniej, z czego organizm się składa - Abraham Maslow  

                                                      
15 Abraham Harold Maslow (1908 - 1970) – amerykański psycholog, autor teorii hierarchii potrzeb. Jeden z 
najważniejszych przedstawicieli nurtu psychologii humanistycznej i psychologii transpersonalnej. 
16 Samorealizacja, samo-urzeczywistnianie, samo-aktualizacja – w psychologii to stałe dążenie do realizacji swojego 
potencjału, rozwijania talentów i możliwości, proces stawania się „tym, kim się chce być” (a nie tym, kim się jest), 
dążeniem do wewnętrznej spójności, jedności z samym sobą, spełnienia swojego przeznaczenia lub powołania. Osoba 
samo-aktualizująca się odznacza się spontanicznością, dystansem wobec zdarzeń, bliskimi związkami z innymi, 
niezależnością, ale też poczuciem humoru. 
17

 Maslow wyrażał się bardzo oględnie, a takie postępowanie to ordynarny wyścig szczurów, a problem z „wyścigiem 
szczurów” polega na tym, że nawet jak wygrasz bieg, wciąż jesteś tylko szczurem. 



Abraham Maslow, sądził, że człowiek ma naturalny pęd do zdrowia i dobroci, albo inaczej samo-
aktualizacji. Wierzył, że człowiek ma podstawowe potrzeby, (biologiczne i psychologiczne), które 
muszą być spełnione, żeby być wolnym wystarczająco, by czuć pragnienie osiągania wyższych 
poziomów realizacji. Maslow twierdzi, że dwa procesy są konieczne by osiągnąć samo-aktualizację: 
zgłębienie i odkrycie siebie oraz działanie. Im głębiej zajrzymy w siebie tym bliżej będziemy samo-
aktualizacji. Samo-aktualizacja sugeruje osiągnięcie podstawowych potrzeb fizjologicznych, 
bezpieczeństwa, miłości, przynależności i wysokiej samooceny. 

1. Doświadczaj rzeczy w pełni, żywo, bezinteresownie. Rzuć się w doświadczanie czegoś, 
skoncentruj się na tym w pełni, pozwól się całkowicie tym pochłonąć.  

2. Życie jest ciągłym procesem wyboru między bezpieczeństwem (potrzeba obrony z lęku) i 
ryzykiem (dla postępu i wzrostu): Dokonaj wyboru wzrostu tuzin razy dziennie.  

3. Pozwól objawić się swojemu „Ja”. Spróbuj nie dopuścić zewnętrznych wskazówek jak 
powinieneś myśleć, odczuwać, wypowiadać się itd., i pozwól Twojemu doświadczeniu 
powiedzieć ci co naprawdę czujesz.  

4. Gdy wątpisz bądź uczciwy. Jeżeli spojrzysz w siebie i będziesz uczciwy to i podejmiesz 
odpowiedzialność. Podejmowanie odpowiedzialności jest samo-aktualizowaniem się. 

5. Słuchaj własnego poczucia smaku. Bądź przygotowany by być niepopularnym.  

6. Używaj swojej inteligencji, wypracuj jak najlepiej rzeczy, które chcesz zrobić, obojętnie jak 
nieważne mogą się wydawać.  

7. Pozbądź się iluzji i fałszywych pojęć. Dowiedz się, w czym jesteś dobry i w czym Twój 
potencjał jest niewystarczający.  

8. Odkryj, kim jesteś, czym jesteś, co lubisz a czego nie lubisz, co jest dobre i co jest złe dla 
ciebie, gdzie idziesz, jaka jest Twoja misja. Otwieranie się na siebie oznacza identyfikowanie 
obron - a wtedy znajdź odwagę by z tych obron zrezygnować. 

Maslow twierdził, że człowiek ma własną, esencjalną naturę, którą można rozpatrywać i omawiać 
analogicznie do jego struktury fizycznej, że ma potrzeby, zdolności i skłonności, które mają podłoże 
genetyczne, przy czym niektóre z nich są charakterystyczne dla całego gatunku ludzkiego, 
a niektóre cechują wyłącznie daną jednostkę. Potrzeby te są dobre lub obojętne, a nie złe. Ta 
wewnętrzna natura nie jest silna, przemożna i nieomylna jak instynkt u zwierząt. Jest słaba, 
delikatna i subtelna, łatwo ją przezwycięża nawyk, nacisk kulturowy czy nieprzychylne wobec niej 
postawy. 

Maslow jest często krytykowany. Twierdzi się, że możemy znaleźć wiele przykładów samorealizacji 
bez spełniania niższych potrzeb. Wielu naszych najlepszych artystów i autorów cierpiało przecież 
biedę, nie otrzymało właściwego wychowania, było dotknięte neurozą i depresjami. Maslow, z 
kolei, ostro krytykował współczesną sobie psychologię za jej ciągłe zajmowanie się osobami 
chorymi a pomijanie ludzi zdrowych, kreatywnych, szczęśliwych. Sądził, że psychologia zajmuje się 
więcej słabościami człowieka niż jego silnymi stronami. 

Pamiętajmy więc, że Maslow zajmował się zdrowymi ludźmi, to psycholodzy w większości zajmują 
się chorymi, więc nie lekceważmy tych przykazań, one naprawdę są dla nas. 

  



Związek między myślą a rzeczywistością 

„Myślę, więc jestem” - Kartezjusz 

Ta zdumiewająca i niezmierzona moc, z którą się urodziłeś jest twoją zdolnością do przekształcania 
twoich myśli w rzeczywistość. 

Wszystko zaczęło się od myśli. Faktycznie wszystko na ziemi było wpierw myślą – domy w których 
żyjemy, samolot, żarówka i tym podobne. Wszystkie działania też są poprzedzone myślą. Składanie 
podania o pracę, na przykład, jest poprzedzone myślą - „Myślę, że złożę podanie o tę pracę”.  

Każda myśl, którą masz w głowie zwykle materializuje się kiedy działasz. Ale tu jest „haczyk” - 
nawet, jeśli nie podejmujesz działania, twoje myśli mogą się zmaterializować. Czy na przykład, nie 
zdarzyło ci się, że przypomniała ci się osoba i wkrótce potem zobaczyłeś ją, zadzwoniła do ciebie, 
albo usłyszałeś, jak inni ludzie o niej mówią? Albo ludzie, którzy stale niepokoją się, że zostaną 
obrabowani, czyż nie są tymi ludźmi, którzy właśnie tego doświadczają? Generalnie, czyż nie jest 
tak, że myślący pozytywnie ludzie przyciągają do siebie inne pozytywne osoby bądź okoliczności w 
ich życiu? Z drugiej strony, negatywna osoba znajduje wokół siebie innych negatywnych ludzi i 
negatywne okoliczności.  

I tak jak myśl wpływa na rzeczywistość, rzeczywistość może też wpłynąć na myśl, która z kolei 
może wpływać na rzeczywistość (myśl - rzeczywistość - myśl). Dla pozytywnych ludzi ten cykl 
wzmacnia dobre rzeczy w ich życiu - kiedy dobro o którym myśleli ziszcza się, czują się szczęśliwi, 
myślą dalej pozytywnie i w ten sposób manifestują więcej dobrych rzeczy w ich życiu. A ci z 
naprawdę potężnymi umysłami, nawet kiedy ich myśli nie materializują się natychmiast, nie 
pozwalają sobie na zniechęcenie. Cisną dotąd, aż rzeczy zmienią się tak jak tego chcą.  

Z drugiej strony, ten cykl myśl - rzeczywistość - myśl może być brutalny dla ludzi, którzy myślą 
negatywnie. Kiedy ich myśli ziszczają się, wierzą w to i w ten sposób kontynuują negatywne 
myślenie, aż te myśli znów się zmaterializują. Proces ten powtarza się, chyba, że dany człowiek 
przerwie ten zaklęty krąg.  

Jeżeli wydaje ci się to zbytnim uproszczeniem i wątpisz w to, spróbuj pomyśleć o twoim życiu. 
Kiedy jesteś w dobrym nastroju albo jesteś ogólnie szczęśliwy, jak się mają rzeczy wokół ciebie? Jak 
zachowują się ludzie w twoim otoczeniu? Jakie wydarzenia następują? I, po drugiej stronie 
medalu, kiedy czujesz się zdołowany, co dzieje się z ludźmi i okolicznościami dookoła ciebie?  

Pomyśl o przykładach, kiedy oczekiwałeś rezultatu albo, gdy wątpiłeś w możliwy rezultat. Tak czy 
inaczej, czy rzeczy nie zdarzyły się w sposób taki jak je spostrzegałeś?  

Twoje myśli mają moc. Ta moc nie różni się bardzo od mocy zaklęć szamana, którego magiczne 
zaklęcia były zapoczątkowane wpierw myślami. Dla szamanów, relacja między myślą i 
rzeczywistością jest całkiem prostym, bezpośrednim pojęciem. Jedyną odległością między myślą i 
rzeczywistością dla nich jest samo zaklęcie. 

W ten sam sposób, dystansem między twoimi myślami i rzeczywistością jest energia, którą 
włożyłeś w swoje myśli. Zauważ, że cokolwiek zajmuje twoje myśli, większość staje się naprawdę. 
Albo kiedy koncentrujesz się mocno na tym o czym myślisz to następuje materializacja. Specjalnie 
kiedy wierzysz, że to się zdarzy.  

Nieśmiertelna maksyma francuskiego filozofa Kartezjusza jest prawdziwa i dzisiaj. Myślałeś, 
dlatego jesteś tym kim jesteś właśnie teraz. Kiedy myślisz, tworzysz. Jesteś jak czarodziej albo 
magik, który rzuca urok - tworzysz rezultat. 

  



Powrót do korzeni 

Chińskiego przekleństwa, „Obyś żył w ciekawych czasach”, właśnie doświadczamy. Żyjemy w 
ciekawych czasach. Zmiana goni zmianę i może być tylko gorzej. Czy zauważamy, że te wszystkie 
zmiany są tylko technicznej natury? W zakresie naszej świadomości i w ogóle wiedzy humanitarnej 
nie osiągnęliśmy wiele więcej przez ostatnie setki lat a może i wiele tysięcy lat18. 

Dodatkowo daje się zauważyć rozdźwięk między naszą zdolnością pojmowania i absorbowania 
nowej wiedzy a rozwojem techniki. Ułamek procenta populacji ludzkiej wie jak działa komputer, 
Internet czy choćby jakikolwiek automat. Jest to wynikiem ogromu nowych informacji, zbyt daleko 
posuniętej specjalizacji i ogromnego przyspieszenia zmian. 

 

Poniższy wykres19 obrazuje stan obecny. Populacja rośnie w sposób niekontrolowany a szybkość 
zmian narasta w postępie geometrycznym. Ludzkość wydaje się być tym porażona. Inercja ludzkiej 
psychiki powoduje nienadążanie za tymi zmianami, a dotyczy to również konwencjonalnej nauki. 
Obowiązujący system kapitalistyczny kręci się w chocholim tańcu. Ustalenie, co jest pierwotną 
przyczyną tych wszystkich zawirowań może dać odpowiedź od czego zacząć. 

                                                      
18

 Jako przykład niech posłuży egipski “The Book of the Dead” (około 2000 p.n.e.). Ten papirus wkładany do trumny z 
mumią miał doprowadzić zmarłego do krainy wiecznego życia. Uważa się, że był wzorem biblii dla chrześcijan. Zawarte 
tam są: 10 przykazań, czyściec, sąd ostateczny. Bogowie egipscy biorący udział w przeprowadzeniu zmarłego do raju 
przyjmowali postacie zwierzęce (czyżby zwierzęta były traktowane równoprawnie do ludzi?). Dopiero religia 
chrześcijańska uznała wyższość człowieka nad naturą i efekty tego widzimy na co dzień. 

19
 Odkrycia z ostatnich lat wskazują, że ten wykres jest w dużej części nieprawdziwy. W pobliżu Japonii odkryto pod 

wodą piramidę z datowanym czasem zatopienia na 12 tysięcy lat temu. Podobny obiekt, tym razem miasto, odkryto 
pod wodą w pobliżu zachodniego brzegu Indii. Mamy więc pytanie: - O ile tysięcy lat musimy się cofnąć by ustalić 
początki cywilizacji ludzkiej na Ziemi? 



 

Czyżby czekał nas permanentny chaos? Jak w takim razie mamy się bronić? 

Odpowiedź jest jedna. Musimy powrócić do korzeni. 

Zastanowić się dlaczego jesteśmy na tym świecie i gdzie jest nasze miejsce, zrozumieć siebie jako 
części natury, postępować zgodnie z jej prawami i w ten sposób osiągać sukcesy w pracy i w życiu. 
Jesteśmy zwierzętami stadnymi. By przejść przez życie i jakoś egzystować łączymy się w związki, 
rodziny, plemiona, organizacje, narody a więcej niż połowę swego życia spędzamy w pracy. 

Tylko szczęśliwi, bez kompleksów i spełnieni ludzie mogą być pełnowartościowymi członkami 
rodzin i organizacji a więc powrót do korzeni to zadbanie właśnie o to. 

Odwieczne pytanie:, Dlaczego jedni są piękni, mądrzy, zdrowi i bogaci a inni odwrotnie? Czy tak 
musi być, że bogaci stają się coraz bogatsi a biedni coraz biedniejsi? Czyżby i o tym decydowało 
Powszechne Prawo20? 

Wygląda na to, że tak. Bez Powszechnego Prawa nie ma grawitacji, bez grawitacji nie ma 
atmosfery, bez atmosfery nie ma życia, czyli nie ma nas. Albo jest w tym jakiś sens i trzeba go 
odnaleźć, zrozumieć i używać albo zachowujmy się jak przedmioty czy korki miotane falami na 
oceanie. Dajmy się więc deptać, rzucać po kątach, miotać falami i w konsekwencji być brzydkimi, 
głupimi, chorymi i biednymi. 

Bardzo wielu ludzi zachowuje się tak jakby nie widzieli innego wyjścia, poddali się i nie chcieli 
zrozumieć, że może być inaczej. Inni używają tego prawa, ale destruktywnie bądź tylko wybiórczo. 
Od czasu do czasu znajdujemy wybijające się jednostki, które osiągnęły wielkość czy sukces, ale 
nazywamy ich urodzonymi w czepku albo geniuszami. Faktem jest jednak, że oni po prostu 
świadomie bądź nie, ale użyli to Prawo w sposób prawidłowy. 
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 Odnosi się to do powszechnego prawa natury – prawa naturalnego. 



Zanim wynaleziono prawa rządzące elektrycznością jej wspaniałe możliwości przebywały uśpione 
we Wszechświecie. Tak przynajmniej jest z punktu widzenia poziomu obecnej ludzkiej wiedzy. Ile 
jest jeszcze takich zjawisk o których nie wiemy bądź ich nie rozumiemy? Człowiek musi najpierw 
odkryć te prawa by móc wykorzystywać je na swoją korzyść. Tak jest z Prawem Powszechnym. 

Szczęście prawnie należy się ludziom. To jest najwyższe dobro, jakiego oczekujemy. Dlaczego 
człowiek, naczelne stworzenie świata, musi cierpieć wszelkie rodzaje niedostatków, cierpień i 
nieszczęść, gdy inne stworzenia na lądzie, ptaki w powietrzu, ryby w wodzie są wspaniale 
zaopatrywane przez naturę? 

Ktoś wpadł na fakt istnienia fal elektromagnetycznych i mamy radio, telewizję, telefony 
komórkowe, itp. Miliony ludzi korzysta obecnie z tych wynalazków. Dostrajają się w tych 
urządzeniach do tego, co chcą i to mają. Kamień, planeta, szklanka wody, Twoja dłoń, wszystko co 
możesz dotknąć, posmakować, powąchać stworzone jest z molekuł, te z kolei z atomów, a atomy z 
protonów, elektronów i neutronów, te zaś są niczym innym jak tylko drgającymi kłębkami energii. 
Skoro wiemy, że wszystko jest energią to nie ma żadnego rozróżnienia pomiędzy energią i materią, 
a więc granice pomiędzy światem fizycznym i światem naszych myśli zaczynają zanikać. 

Istnieje prawo fizyki zwane zasadą nieoznaczoności Heisenberga, które mówi, że kiedy zmieniasz 
sposób patrzenia na jakiś przedmiot (tak naprawdę kwant) to przedmiot ten reaguje zmianą. Ta 
prawda obowiązuje tak w świecie cząsteczek atomowych, jak w życiu i w biznesie. 

Należy się czegoś z tego nauczyć. Możesz mieć wszystko czego pragniesz i to w obfitości, jeśli tylko 
nauczysz się zestroić z nieskończenie większą siłą niż elektryczność i jej pojazdy jak radio, telewizja 
czy telefon a nawet większą niż energia jądrowa. Z siłą która jest w Tobie od początku Twego 
istnienia. 

Nie można za kogoś rozwiązać jego problemów. Nikt nie jest w stanie rozwiązać naszych. To jest 
bezwzględnie indywidualna sprawa. Osiągnięcie czegokolwiek, w jakiejkolwiek dziedzinie, jest 
rezultatem działania siły wewnętrznej odkrytej w sobie i wysterowanej do pracy i to musi być 
wykonane przez każdego z nas dla siebie. Nie ma innej drogi. 

Prawo Powszechne stosuje się do każdego niezależnie, kto to jest. Stosując określone zasady, w 
odpowiednich krokach w inteligentny i mądry sposób, bez żadnych wątpliwości zaczniemy osiągać 
coraz więcej i będzie to coraz łatwiejsze. 

Dla wielu znacząca poprawa przychodzi szybko. Dla innych wzrost jest bardziej stopniowy. Ta 
różnica to nie jest różnica między indywidualnościami, gdyż wszyscy jesteśmy obdarzeni tym 
samym potencjałem. Tą różnicą jest zastosowany stopień intensywności. Tak czy inaczej żaden 
człowiek stosujący te instrukcje nie może po ich zastosowaniu nie być lepszy. 

  



Przekonania, paradygmaty 

Idąc przez życie nie jesteśmy w stanie uniknąć wpływu na nas uwarunkowań zewnętrznych. 
Zapożyczamy więc czyjeś przekonania, wierzenia i posługujemy się utrwalonymi paradygmatami. 
Nasze narodziny to jak kamień rzucony w wodę. Wywołujemy fale, które w trakcie naszego życia 
wchodzą w interakcje z nami i powodują, że stajemy się w sensie ogólnym bogatsi, ale również 
mogą być dla nas obciążeniem poprzez nabyte w/w przekonania, wierzenia, stereotypy, 
paradygmaty21 czy religijne dogmaty. Należy sobie zdawać z tego sprawę i nie pozwolić się nimi 
ograniczać. 

 

Poniżej pozwolę sobie pokazać niektóre konsekwencje i ich wpływ na nas obowiązującego do 
dzisiaj w nauce paradygmatu Kartezjusza.  

Paradygmat, szczególnie w nauce, może być brzemienny w skutki, gdy stanowi punkt wyjścia i 
podstawę rozumienia całej rzeczywistości i, co za tym idzie, całej cywilizacji. Historycznym 
przykładem takich skutków był paradygmat Ptolemeusza w astronomii dający Ziemi centralne 
miejsce we Wszechświecie. Minęły wieki zanim Kopernik umożliwił prawidłowy rozwój astronomii 
wyjaśniając reguły rządzące układem słonecznym. Podobne skutki spowodował Newton w fizyce i 
mechanice i dopiero fizyka kwantowa, choć rozumiana przez tak niewielu, wprowadziła bardzo 
istotną korektę do założeń Newtona. Do tej pory jednak nie wiadomo, co to właściwie jest 
grawitacja. 

Paradygmat mechanistyczny, prezentujący filozofię materialistyczną, powstał w wyniku rewolucji 
naukowej XVI i XVII wieku, związanej z odkryciami Kopernika, Galileusza, Keplera i Newtona. Od 
tego czasu nauka znalazła oparcie na nowej metodzie badawczej, opartej na matematycznym 
opisie przyrody i analitycznej metodzie zapoczątkowanej przez Kartezjusza. W wyniku jego 
przemożnego wpływu paradygmat ten jest dziś widoczny praktycznie w każdej dziedzinie 
naukowej, od matematyki, fizyki i mechaniki poczynając, poprzez biologię i chemię, na psychologii 
i medycynie kończąc. 

                                                      
21 Paradygmat – przyjęty sposób widzenia rzeczywistości; wzorzec, model. 



A tak zwana cywilizacja zachodnia jest tym paradygmatem najmocniej zainfekowana. Jesteśmy 
zdeterminowani przez kulturę, która hołduje obowiązującej nauce i wierzy, że jest ona w pełni 
obiektywna. Przyjmujemy, że wszystko, co posiada etykietkę naukowości musi być prawdziwe. 
Pomija się jednak fakt, że współczesna nauka jest ograniczona przez kulturę przepełnioną 
systemem wzajemnych uzależnień. 

Traktowanie przyrody jako maszyny, co było konsekwencją stosowania paradygmatu 
mechanistycznego, gwałciło podstawowe rozróżnienie tego co naturalne a co sztuczne. 
Propagatorzy tej filozofii twierdzili, że tak sztuczne jak i naturalne powinny być jednakowo badane, 
bo są jednakowo działające. Zegar zaś stał się ulubioną konstrukcją mechaniczną, której cechy 
służyły do modelowania świata naturalnego i ulubioną metaforą filozofii mechanistycznej. Zegar 
był jednak dobrą metaforą, bo był mechanizmem skomplikowanym, a choć nieożywiony imitował 
złożone i celowe działania istot rozumnych, był np. wzorem regularności, jaką też obserwowano w 
przyrodzie. Maszyny dostarczały wzorca, jaki jest właściwy kształt i zakres wiedzy o przyrodzie. 

Mechanicyzm przeciwstawiał się wprost twierdzeniu, że przyrodzie i jej tworom przysługują cele, 
intencje i  uczucia. Mechanicyzm zwalczał założenie filozofii naturalistycznej, wedle której wszelka 
materia jest ożywiona. Częścią mechanistycznego credo był pogląd, że wszystkie zjawiska przyrody 
dadzą się ostatecznie wyjaśnić przy pomocy zwykłych mechanicznych przyczyn materialnych. 

Z drugiej strony świadome stanowisko redukcjonistyczne postulujące badanie prostych cech 
zjawisk, by w oparciu o tak nabytą wiedzę próbować wyjaśniać zachowania bardziej złożone jest 
jedną z najbardziej płodnych koncepcji współczesnej nauki. Niemal w każdej dziedzinie naukowej, 
a zwłaszcza w naukach ścisłych, koncepcja ta znajduje swą realizację i przynosi wymierne i 
stosowalne rezultaty.  

Podejście redukcjonistyczne, postulując swój program badawczy, pomija, czy raczej odsuwa na 
drugi plan, te własności układów złożonych, które nie znajdują odbicia na niższym poziomie 
organizacji układu, jak na przykład te cechy, które są wynikiem wyłącznie organizacji elementów, i 
są w pewnym zakresie niezależne od ich budowy. Jako przykład można tu podać jaźń 
czy świadomość, problem opisu funkcjonowania mózgu, próby opisania złożonych układów jak 
system pogodowy, systemy ekologiczne itp. O ile działanie ciała Kartezjusz też wyjaśniał przez 
odwołanie się do przyczyn czysto mechanicznych, o tyle wola, sądy moralne, myślenie (szczególnie 
abstrakcyjne) czy wyobraźnia miały wynikać z połączenia w człowieku materii i duszy. Kartezjusz 
wręcz „odkrył” siedlisko duszy, która, jego zdaniem, ulokowała się w szyszynce (Pineal Gland). 

Według niektórych źródeł twierdzi się, że bał się losu Galileusza po jego konflikcie z kościołem 
chrześcijańskim i dlatego celowo rozdzielił materię od duszy (umysłu). 

Powstał w ten sposób swoisty „pakt” między światem nauki a kościołem, według którego nauka 
miała zajmować się materią, czyli tym co możemy rozpoznać naszymi pięcioma zmysłami, a Kościół 
przejął władzę nad wszystkim co pozazmysłowe a w tym nad duchowością. Podzielone zostało 
nierozdzielne – materia i umysł (ciało i dusza). Jednocześnie została zdjęta z naukowców 
odpowiedzialność za badanie 99,99999…%22 przestrzeni wszechświata. 

A wszechświat nie jest próżnią. Einstein zaprzeczał istnieniu eteru, ale jednocześnie twierdził, że 
absolutna próżnia istnieć nie może23. Materia stanowi 0,00000…1% przestrzeni wszechświata i tym 
obszarem, z uporem godnym lepszej sprawy, zajmują się odtąd naukowcy. Zachowujemy się jak 
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 Taką liczbę przedstawia Nassim Haramein, biorący pod uwagę pustkę atomów (masa jest tylko w protonie), w 
odróżnieniu od konwencjonalnego podejścia mówiącego o relacji materii do całej przestrzeni jako 4% do 96%. 
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 Jak dotąd udowadnia to najlepiej Efekt Casimira pokazujący, że próżnia wypełniona jest ogromną ilością cząstek 
wirtualnych, które pojawiają się i niemal natychmiast znikają dzięki fluktuacjom kwantowym. 



mikroskopijne pajęczaki (roztocza) studiujące swoje środowisko dywanu i wyciągające z tego 
wnioski co do reguł rządzących całym wszechświatem. 

Powszechnie uważa się, że matematyka i fizyka są królowymi nauk. Radykalny postęp w tych 
naukach rozpoczął się od Kopernika i Galileusza i przyspieszał następnie w postępie 
geometrycznym. Idea atomów (niepodzielnych elementów) pojawiła się już w starożytności (Indie, 
Grecja). W XVII i XVIII wieku chemicy potwierdzili te przypuszczenia, identyfikując pierwiastki 
chemiczne. Na początku XX wieku fizycy odkryli wewnętrzną strukturę atomów, pokazując tym 
samym, że są one podzielne. Dla zjawisk zachodzących wewnątrz atomów konieczne jest 
stosowanie mechaniki kwantowej, gdyż mechanika klasyczna nie daje poprawnego opisu. 

Fizyka kwantowa została odkryta w 1925 roku (Heisenberg i Schrödinger) po opublikowaniu 
prekursorskich prac teoretycznych Einsteina i Bohra. Wraz ze szczególną teorią 
względności mechanika kwantowa jest obecnie podstawą opisu wszelkich zjawisk fizycznych. W 
świecie wewnątrzatomowym wiedza o jednym wyklucza jednak wiedzę o czymś innym – zasada 
nieoznaczoności24. Dlatego fizyka kwantowa nie może być opisana zmysłami. Naukowcy wydają się 
tego nie dostrzegać i uparcie brną w coraz większą szczegółowość poszukując „boskiej cząstki” i 
wydają na to setki miliardów z pieniędzy podatników. Bardziej efektywne wydaje się odwołanie do 
mistyki i intuicji, a więc holistyczne podejście do świata w przeciwieństwie do mechanistycznego 
spojrzenia Kartezjusza i Newtona. 

Prawdą jest, że stosowanie tego paradygmatu w matematyce, mechanice czy inżynierii przyczyniło 
się do wielu osiągnięć. Mechanistyczny obraz świata umożliwił rozwój technicznych dziedzin, 
zwłaszcza elektroniki, informatyki, transportu oraz telekomunikacji i multimediów. 
Mechanistyczne ujmowanie biologicznego życia również doprowadziło do odkrycia wielu istotnych 
zależności przy badaniu żywych organizmów. Mamy już nawet „śladowe” połączenie umysłu z 
materią. Ponieważ myśl jest energią to wykorzystano tę możliwość z sukcesem do sterowania 
protezą nogi. 

Jednak stosowanie tego paradygmatu (świat jest maszyną) do wszystkich dziedzin naukowych, 
oraz zakorzenienie go w powszechnie, przez kulturę Zachodu, przyjętych formach myślenia i 
postrzegania, przyczyniło się do wielu szkód tak na polu ekologii, w naukach medycznych, jak i w 
przedmiocie mego zainteresowania czyli metodach organizowania się ludzi. 

Religia judeochrześcijańska, wykorzystując mechanistyczne założenia i chcąc (w dobrej wierze) 
obarczyć człowieka odpowiedzialnością za przyrodę, ustanowiła nad nią jego władzę pozwalając w 
ten sposób traktować wszystko co żywe jako zasoby do wyłącznej jego dyspozycji i twierdząc 
jednocześnie, że tylko życie człowieka powinno podlegać pełnej ochronie. Brzemienne tego skutki 
są szczególnie widoczne w ekologii. Ziemia może w sposób zrównoważony utrzymać od 2 do 3 
miliardów ludzi, a już jest nas około 7 miliardów i każdy ma niezaprzeczalne prawo do otoczenia 
się co najmniej 1 m3 betonu. 

Niczym nieograniczony rozwój przemysłu powoduje rabunkową gospodarkę zasobami. Lasy, albo 
są wypalane, albo służą jako śmietnisko. Na zwierzęta już nie polujemy dla pożywienia, tylko 
produkujemy je barbarzyńsko jako mięso. Psy, koty i inne udomowione zwierzęta służą nam jako 
zabawki, które można wyrzucić, gdy się zużyją. Zaś w dziedzinie organizowania się ludzi, poprzez 
podział na owieczki i pasterzy, Kościół wspiera hierarchie przyczyniając się w ten sposób do 
utrzymywania nierówności społecznych i utrwalenia piramid organizacyjnych. 
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 Zasada nieoznaczoności Heisenberga mówi, że istnieją takie pary wielkości (np. położenie i pęd cząstki atomowej), 

których nie da się jednocześnie zmierzyć z dowolną dokładnością. Akt pomiaru jednej wielkości wpływa na układ tak, 

że część informacji o drugiej wielkości jest tracona. Zasada nieoznaczoności nie wynika z niedoskonałości metod ani 

instrumentów pomiaru, lecz z samej natury rzeczywistości. 



Wróćmy jeszcze na chwilę do „paktu”. Kościół, mający ogromną procentową przewagę 
wykorzystuje to i bez żenady wkracza na poletko przeznaczone dla nauki. Ciało, a więc i wszystkie 
jego komórki, ze względu na swoją materialność powinny być przecież, choćby teoretycznie, w 
gestii naukowców. Mamy jednak problem momentu połączenia ciała z duszą (jeśli takowa istnieje) 
i jej oddzielenia się. Św. Augustyn twierdził, że dusza łączy się z ciałem po 40 dniach od 
zapłodnienia. Zgadza się to o dziwo ze zdaniem medycyny, która stwierdza, że zapłodnione jajo 
zagnieżdża się prawidłowo w macicy po 6 tygodniach. W temacie opuszczenia ciała przez duszę 
zdania są podzielone; jedni twierdzą, że opuszcza ciało w momencie ustania akcji życiowych a inni, 
że nawet po trzech dniach. 

W ostatnich latach kościół prowadzi zdecydowaną i ekstremalnie dogmatyczną krucjatę, którą 
nazywa ochroną życia ludzkiego. Dotyczy to głównie aborcji i eutanazji. Stwierdza autorytatywnie, 
że życie (wstąpienie duszy w ciało) ma miejsce już w pojedynczej komórce i żąda absolutnego 
zakazu przerywania ciąży. A jesteśmy przecież formami „żywej” energii i, tak jak inne formy życia 
(np. zwierzęta, drzewa), zgodnie z prawem naturalnym, mamy prawo do przetrwania, obrony 
własnego jestestwa i godnego życia. Kościół jakby zapominał, że twierdzi, że Bóg stworzył ludzi na 
swój obraz (Księga Rodzaju 1:26), a więc podobnie jak Bóg mamy wolną wolę i mamy prawo się 
bronić (np. przed niechcianą ciążą). A autorytatywne stwierdzenie o nadrzędności gatunku 
ludzkiego nad przyrodą jest sądzeniem we własnej sprawie. Manipulujemy przyrodę ingerując w 
genetykę, wycinamy lasy, regulujemy rzeki. Bez jakiejkolwiek żenady dokonujemy sterylizacji i 
eutanazji zwierząt. Niczym nieograniczony przyrost gatunku ludzkiego powoduje groźne 
konsekwencje zakłócając harmonię natury.  Ziemia ma istnieć również dla przyszłych pokoleń, a 
więc będąc tego świadomi nie możemy skazywać naszego potomstwa na mizerne życie i 
nieszczęścia. 

Odnośnie transplantacji występują również kontrowersje. Np. niektóre odłamy religii 
judeochrześcijańskiej uważają ciało, które powinno być tylko pojazdem dla duszy, za równie święte 
i nie zezwalają na transplantacje. Główny nurt tej religii dopiero w wyniku wpływu papieża Jana 
Pawła II zaaprobował tę metodę ratowania życia człowieka. 

Wygląda na to, że obecna twarda postawa hierarchii kościelnej w tych kwestiach ma bardziej 
podłoże polityczne niż teologiczne, gdyż spadek ilości duszyczek zasilających tacę jest 
przedmiotem dużego jej zmartwienia. Zaś w rozmyciu podziału ciała i duszy politycy odkryli 
świetną okazję zajmowania się tematem zastępczym, z którego nie mogą być rozliczeni. 

Zafascynowany Kartezjuszem był Frederick Taylor twórca naukowej organizacji pracy. Jego 
przemyślenia umożliwiły radykalny postęp w wydajności. Taylor opracował metodę 
chronometrażu; analizował nie tylko operacje w procesie wytwórczym, ale również czynności i 
wręcz ruchy. W ten sposób, uzyskując bardzo wysoką efektywność, przyczynił się głównie do 
traktowania przedmiotowo pracowników upodabniając ich w ten sposób do robotów. Jego wpływ 
na metody organizacji pracy jest tak silny, że choć obserwujemy zwiększoną radykalnie 
świadomość i wiedzę pracowników oraz pracodawców, to trwa to do dzisiaj, choć minęło już 
prawie sto lat od jego śmierci. 

Podobnie redukcjonistyczny z natury charakter ma organizacja wiedzy naukowej. Strategia 
sceptycyzmu kartezjańskiego „od ogółu do szczegółu” doprowadziła do rozczłonkowania nauk i 
wiedzy. Obecnie obowiązujący podział w organizacji nauk rozróżnia: nauki humanistyczne, 
przyrodnicze i społeczne. Medycyna, w formie nauk medycznych, oddzieliła się całkowicie od tego 
podziału a psychologia, może ze względu na jej mechanistyczną paranaukowość, pozostała w 
przedziale nauk społecznych. 

Rozpatrzmy przykład medycyny, ponieważ żadna rzecz nie jest tak ściśle związana z doczesnym 
dobrem ludzi jak nasze zdrowie. Po pierwsze, nauki medyczne nie są zakwalifikowane do nauk 



humanistycznych, co już świadczy o jakimś nieporozumieniu, gdyż słowo humanitarny oznacza - 
wykazujący troskę o człowieka, jego potrzeby, mający na celu jego dobro; ludzki. Nie należą też do 
nauk przyrodniczych. A czyż my nie jesteśmy częścią przyrody? 

Medycyna holistyczna zakłada, że leczy się człowieka a nie jego choroby. Każdy człowiek ma swoje 
indywidualne potrzeby zdrowotne. U każdego z nas inaczej wygląda kombinacja genetyki, 
osobowości i biochemii. Odmienny jest także nasz styl życia, bagaż życiowych doświadczeń. Zatem 
poszukując skutecznego rozwiązania naszych problemów zdrowotnych trzeba pamiętać o tych 
indywidualnych uwarunkowaniach. 

Na studiach medycznych główna uwaga jest przywiązywana do szczegółowej znajomości budowy 
człowieka dzieląc go na kawałki aż do atomów. Umożliwia to oczywiście wiele osiągnięć w chirurgii 
i usunięcie zagrożeń wielu chorób, głównie przez zwrócenie uwagi na rozsądną25 higienę, ale 
jednocześnie sugeruje, że każdą dolegliwość można usunąć przepisując „pastylki”. Wielu lekarzy 
dało się wpędzić w tę pułapkę i stali się rzemieślnikami – „pastylkarzami”. Pozostaje więc pytanie, - 
Czy na pewno obecna medycyna zachodnia ma na celu dobro człowieka? A może tylko dobro 
przemysłu farmaceutycznego? 

Polscy emeryci wydają już więcej pieniędzy na leki niż na jedzenie i w ten sposób finansują, 
wypełniające programy telewizyjne, reklamy „leków” uzdrawiających wszystkich od stóp do głów. 
A ponieważ żyjemy w świecie rządzonym przez pieniądze to urzędnicy z NFZ (Narodowy Fundusz 
Zdrowia) decydują, prawdopodobnie przy pomocy chronometrażu Taylora, ile minut ma prawo 
poświęcić lekarz by „wyleczyć” pacjenta przepisując mu pastylki. 

Występuje również tendencja do uśredniania wzorców poprzez korzystanie z osiągnięć 
matematyki a w tym statystyki. Przykładem niech będzie cholesterol26. Stworzenie wzorca 
prawidłowego poziomu cholesterolu we krwi nie dosyć, że powstało na bazie badań na już 
niezdrowej populacji (zanieczyszczenie środowiska, wpływy cywilizacyjne), to dodatkowo nie 
uwzględnia różnic między ludźmi. Podobnie traktuje się ciśnienie krwi. Wszyscy powinniśmy 
spełniać wzorzec 120/8027, a gdy śmiemy go nie spełniać, to aplikuje się nam pastylki do końca 
życia. W psychologii zaś uznano arbitralnie, kto jest normalny a kto nie i z równą ochotą 
„pastylkuje” się tych odbiegających od „normy”. 

Nie należy stąd wnioskować, że paradygmat mechanistyczny jest z gruntu nieprawidłowy i nie 
nadaje się do badania rzeczywistości. Otworzył on przecież nowe horyzonty w poznawaniu 
fizycznego świata i przyczynił się do znacznego rozwoju nauki i techniki. Problem leży jednak w 
tym, że po prawie czterystu latach stosowania tego paradygmatu okazało się, że zupełnie pomija 
on cały szereg bardzo istotnych zależności i kompletnie nie przystaje do potrzeb XXI wieku; wieku 
globalizacji, podboju Kosmosu, rewolucji Internetu (rozpowszechnieniu wiedzy), konfliktu kultur i 
religii, zagrożeń terrorystycznych, by wyliczyć tylko kilka wyzwań stojących obecnie przed 
populacją ludzką. 

Paradygmat mechanistyczny czy kartezjański, nie bierze pod uwagę tego, że żyjemy w świecie 
globalnie współzależnych zjawisk biologicznych, psychologicznych, społecznych i środowiskowych. 
Dla opisu wzajemnych zależności między tymi sferami potrzebne jest podejście systemowe lub 
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 Nadmierna higiena to trwałe pozbawianie się ochrony własnej, współpracującej z nami w miarę harmonijnie, flory 
bakteryjnej i „zapraszanie” obcych bakterii, z którymi nasz system immunologiczny nie wie jak walczyć. 
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 Organiczny związek chemiczny. Jego pochodne występują w błonie każdej komórki zwierzęcej, działając na nią 

stabilizująco i decydując o wielu jej własnościach. Cholesterol jest niezbędny do prawidłowego funkcjonowania 
organizmu i pochodzi zarówno ze źródeł pokarmowych jak i biosyntezy. Ustalono, że stosunek cholesterolu 
produkowanego przez wątrobę a spożywanego w jedzeniu wynosi 2 do 1. Jednak wysiłek zmniejszenia tzw. złego 
cholesterolu skoncentrowany jest tylko na pożywieniu. 
27 Neurolodzy już oprotestowują ten standard, gdyż zbyt niskie ciśnienie zakłóca prawidłową pracę mózgu. 



holistyczne, czyli podejście nastawione nie na zagłębianie się w najdrobniejsze szczegóły 
poszczególnych elementów badanego przedmiotu, lecz na znalezieniu wszelkich możliwych 
zależności, jakie łączą ten przedmiot z pozostałymi elementami systemu, w ramach którego 
funkcjonuje. 

Czy mamy sygnały o odejściu od filozofii mechanistycznej i zrozumieniu, że nie tędy droga? 
Edukację powinno się prawdopodobnie rozpocząć od przedszkola, gdyż na uczelniach mamy już 
zakorzenione w podświadomości przekonanie o przewadze materii nad duchem. A o jakości tej 
edukacji najlepiej świadczy nazwa - Instytut Inżynierii Zarządzania - w jednej z bardzo poważnych 
państwowych uczelni. A więc organizowanie się ludzi powinno odbywać się według zasad 
mechaniki! Dalszy komentarz nie jest tu potrzebny. 

Efekt rozdziału dziedzin naukowych i co za tym następuje niekompletności edukacji można 
zauważyć u wielu absolwentów uczelni humanistycznych, którzy uważają, że nieznajomość 
podstaw chemii, matematyki czy fizyki uszlachetnia tzw. intelektualistów. Inżynierowie z kolei 
często robią błędy ortograficzne a ich zasób wiedzy humanistycznej pozostawia wiele do życzenia. 

Wspomniałem powyżej, że powinno się inaczej edukować począwszy od przedszkola. Takim 
przykładem zdobywających coraz szerszy aplauz jest ruch szkół waldorfskich. Szkoły takie są 
częścią pełnego cyklu nauczania od przedszkola po szkołę średnią. W uczniach wspierają 
indywidualne osiągnięcia, zrównoważony rozwój umiejętności intelektualnych, artystycznych, 
praktycznych i społecznych. Uczy się zdobywania indywidualnego sądu i umiejętności rozróżniania. 
Szkoły waldorfskie mają własny program nauczania niezależny od programów państwowych. Nie 
wyróżniają żadnego ze światopoglądów. Klasa jest prowadzona przez tego samego nauczyciela-
wychowawcę przez 6 lat (w Europie 8 lat). W czasie lekcji głównej nauczyciel uczy dzieci w formie 4 
- tygodniowych cykli tematycznych, rozwijając zdolności odczuwania, wyostrzając zmysły poprzez 
uwrażliwienie na barwy, zapachy, nastroje i dźwięki w przyrodzie, unikając abstrakcji. 

Na lekcji głównej dzieci uczą się pisania i czytania, liczenia, wiedzy o najbliższym otoczeniu, o 
języku ojczystym, matematyki i geometrii, geografii, historii, biologii, fizyki i chemii. Ma to 
odpowiednik w obecnie obowiązującym w Polsce państwowym systemie nauczania 
zintegrowanego. Nauczyciele-specjaliści uczą tylko języków obcych, zajęć praktycznych, muzyki i 
eurytmii, gimnastyki i religii. W szkole nie stosuje się w ogóle ocen cyfrowych. Od klasy 1 do 6 (8) 
obowiązuje ocena opisowa. Rodzice decydują o wyborze rodzaju lekcji religii dla dziecka28. Na 
koniec szkoły uczeń pisze pracę dyplomową na wybrany temat. 

Zajęcia artystyczne są traktowane na równi z zajęciami z matematyki czy języka ojczystego. 
Odbywają się w 2 godzinnych blokach. Od pierwszej klasy dzieci uczą się grać na flecie lub lirze, 
grają w orkiestrach klasowych i szkolnych. Na zajęciach praktycznych robią na drutach, szydełku, 
haftują i szyją. Na plastyce poznają różne techniki tworzenia: malowanie, rysowanie, grafikę, pracę 
w glinie i drewnie, ucząc się tworzenia obrazowego. Zamiast gotowych już przygotowanych 
szablonów do wypełniania tworzą własne prace z różnych materiałów wynikające z ich własnego 
indywidualnego przeżycia. Nie podlegają one ocenie jakościowej. 

Szkoły takie istnieją w większości krajów europejskich, a także w wielu krajach na świecie. Obecnie 
jest ich około tysiąca. Naucza się w nich zgodnie ze wskazaniami wynikającymi z antropozofii. 

Mamy stosunkowo stałe cechy, dyspozycje i właściwości, które można nazwać charakterem czy 
osobowością. Powstaje pytanie, czy jesteśmy skazani na nią dożywotnio, czy może jednak możemy 
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 Co też jest błędem. O przystąpieniu do określonej religii powinni decydować ludzie już w pełni świadomi, a więc gdy 
dorosną. Powinno się uczyć o religiach, które stanowią ważną część życia społecznego, a nie wymuszać określonej, 
jedynie słusznej religii przez wciskanie jej do chłonnych umysłów dzieci. 



coś zmienić, by być bardziej szczęśliwymi, by łatwiej adaptować się do zmieniających się 
warunków. 

Charles Haanel, wielki myśliciel i prosperujący biznesmen, około 100 lat temu zajął się tymi 
zagadnieniami i w książkach „The Master Key System”, „The Chemistry of Mind” oraz „You” 
wskazywał drogę wyjścia z życiowego klinczu i mimo wszystko osiągania sukcesu. Mimo wszystko, 
bo jednak mamy odziedziczone cechy charakteru, może nie zawsze tylko po rodzicach, gdyż może 
jest to wpływ różnych postaci energii, którym podlegamy w momencie narodzin. Charles Haanel 
mówi o uprzątnięciu zagraconego domu, jakim jest nasza podświadomość i podpowiada jak to 
zrobić. Bruce Lipton, biolog i lider w dziedzinie łączenia nauki z duchowością, badając komórki przy 
pomocy metod klasycznej nauki stwierdził, że możemy wpływać na postać genów własnym 
umysłem, a więc modyfikować je sami. W książce „The New Biology – Where Mind & Matter 
Meet” wskazuje na konsekwencje zachowywania wierzeń i przekonań w podświadomości i ich 
wpływu na nasze zachowania i generalnie na nasze życie. 

Mistycy już tysiące lat temu przekonywali o Jednoistności, że wszystko jest Jednym i Jedno jest 
wszystkim, że „co na górze to i na dole”. Fritjof Capra, fizyk i teoretyk systemów, w książce „ The 
Tao of Physics” namawiał nas byśmy zmienili sposób myślenia, krytykował redukcjonistyczne 
poglądy Kartezjusza głoszące, że każde zjawisko można poznawać częściami, co pozwala na 
zrozumienie całości procesu. Capra wskazał na związki między postępem nauki i techniki a tradycją 
religijno-filozoficzną Wschodu. Jego poglądy przyczyniły się do powstania Głębokiej Ekologii i 
nowych teorii wskazujących na konieczność reorganizacji naszego życia. 

Dlaczego mamy trudności w zrozumieniu i przyjęciu faktu, że jesteśmy produktami paradygmatu 
mechanistycznego? Wróćmy do Kartezjusza, który tłumaczy to tak, - „Rozsądek jest to rzecz ze 
wszystkich na świecie najlepiej rozdzielona, każdy bowiem sądzi, że jest w nią tak dobrze 
zaopatrzony, iż nawet ci, których we wszystkim innym najtrudniej jest zadowolić, nie zwykli 
pragnąć go więcej, niźli posiadają”. Współcześnie mówi się prościej, że Bóg jedyną rzecz rozdzielił 
sprawiedliwie a jest to rozum, bo nikt nie narzeka na jego brak. 

  



Fraktalność Człowieka i Wszechświata 

Moje doznania mają naturę religijną w tym sensie, iż jestem 
świadomy, że umysł ludzki jest zbyt ograniczony, by głębiej wniknąć w 

harmonię Wszechświata, którą nazywamy „prawami natury”. 

Albert Einstein 

Spróbujmy w takim razie zacząć od wyjaśnienia istoty fraktali przedstawiając w dużym skrócie ich 
podłoże historyczne i starając się, dla lepszego zrozumienia przez mechanistyczną populację 
ludzką, nie wpadać zbytnio w szczegółowość ani w mistycyzm. 

Zacznijmy od Kwiatu Życia, symbolu Świętej Geometrii, zawierającego starożytne duchowe 
wartości i ilustrującego fundamentalne formy czasu i przestrzeni. 

 

Wiele wiar wiąże się z Kwiatem Życia. Np., w religii żydowskiej pięć Brył Platońskich (4-ścian 
foremny; 6-ścian foremny; 8-ścian foremny; 12-ścian foremny oraz 20-ścian foremny), które służą 
jako szablony do tworzenia Życia, odnajduje się w Sześcianie Metatrona29 zawartym w geometrii 
Kwiatu Życia. 

 

 

W religii judeochrześcijańskiej fazy, które tworzą Ziarno Życia reprezentują sześć dni stworzenia 
świata, w czasie których Elohim (Bóg) wykreował Życie. 

 

Pierwszy dzień stworzenia świata przedstawia Vesica Piscis (Rybi Pęcherz) – starożytny symbol 
religijny chętnie używany przez chrześcijan w formie ryby. Drugi dzień przedstawia Węzeł 
Boromejski reprezentujący Świętą Trójcę. 
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 Archanioł Metatron lub prorok Enoch. 



 

Podstawowa symetria Kwiatu Życia, promieniując heksagonalnie od środka na zewnątrz i 
rozgałęziając się w bardziej heksagonalne struktury, jest również bazową strukturą płatka śniegu. 
Życie biologiczne wyewoluowało z wody i wymaga wody jako koniecznego składnika. Dlatego też 
struktura skrystalizowanej wody jest dodatkowym aspektem symbolizmu będąc bazową strukturą 
Kwiatu Życia. Poniżej szkice płatków śniegu Kartezjusza. 

 

Kwiat Życia przetrwał tysiące lat wyryty na ścianach starożytnych budowli na całym świecie. Na 
zdjęciu poniżej wypalony jakby laserem30 na filarze świątyni Ozyrysa w Abydos, Egipt. 

 

Trójwymiarowa wersja Kwiatu Życia znajduje się pod łapą Fu-dog (strażnika wiedzy) w Zakazanym 
Mieście, w Pekinie. 
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 Myślę, że tego narzędzia raczej nie znali Egipcjanie, których „oskarża się” o budowę piramid. 



 

Leonardo da Vinci studiował dogłębnie formę i matematyczne właściwości Kwiatu Życia. Rysował 
figury geometryczne jak Bryły Platońskie, kulę, torus itp., używał w swych pracach Złotego 
Podziału, a wszystko to można było wyprowadzić z Kwiatu Życia. 

 

Przejdźmy w takim razie do Złotego Podziału (podział harmoniczny, złota proporcja, boska 
proporcja). Jest to podział odcinka na dwie części tak, by stosunek długości dłuższej z nich do 
krótszej był taki sam, jak całego odcinka do części dłuższej (stosunek ten nazywa się złotą liczbą i 
oznaczony grecką literą φ). Innymi słowy, długość dłuższej części ma być średnią 
geometryczną długości krótszej części i całego odcinka. 

 

 Złoty Podział jest podstawą konstrukcji Brył Platońskich i Kwiatu Życia.  Matematycy, począwszy 
od Euklidesa badali złoty podział z powodu jego wyjątkowych i interesujących własności. 

Znaczenie Brył Platońskich - pięciu doskonałych trójwymiarowych form, które miałyby być 
podstawą wszystkiego w fizycznym świecie było wyśmiewane przez współczesnych naukowców aż 
do roku 1980, kiedy to profesor Robert Moon  z Uniwersytetu w Chicago dowiódł, że cała Tablica 
Okresowa Pierwiastków – dosłownie wszystko w fizycznym świecie – opiera się na tych samych 
pięciu formach. 

 Złoty Podział jest również „wszyty” w ciąg liczb Fibonacciego. Ciąg rozpoczyna się od dwóch 
jedynek, a każda następna liczba stanowi sumę dwóch poprzednich: 1, 1, 2, 3, 5, 8, 13, 21, 34, 55, 



89, 144, 233, 377, 610, 987, 1597,... W wyniku podzielenia każdej z liczb ciągu przez jej poprzednik 
otrzymuje się iloraz oscylujący wokół 1,618 - liczby Złotego Podziału. W miarę zwiększania się liczb 
zmniejszają się odchylenia od tej wartości. Dokładna wartość granicy jest złotą 
liczbą: φ=5√+12=1,6180339887498948482... Natomiast wynik podzielenia każdej z liczb przez 
następną w ciągu waha się wokół odwrotności 1,618, czyli 0,618, np.: 34 : 55 = 0,618,  377 : 610 = 
0,618 

 

Następną cechą tego ciągu jest spirala zbudowana z ćwiartek okręgów, których promienie są 
kolejnymi liczbami Fibonacciego.. 

 

A „taką” spiralę lubimy szczególnie. 

Występuje ona powszechnie w naturze we wszystkich spiralach, które leżą u podłoża procesu 
wzrostu. Widoczny jest w wygięciu kłów słonia, rogów dzikiej owcy i pazurków kanarka, w budowie 
ananasa i stokrotki. Odciski naszych palców również podlegają tej zasadzie. Planety naszego 
układu słonecznego rozchodzą się promieniście od słońca, a galaktyki rozwijają się w rytmie tej 
złotej spirali. Wygląda na to, że ciąg Fibonacciego określa prawo, które stanowi podstawę emanacji 
wszelkiej energii w naturze. 

 

Apollo Belwederski pocięty złociście. Linia ”I” dzieli na dwie znamienne części całą postać w „złotej 
proporcji”, linia ”E” wskazuje na tenże stosunek głowy do górnej części tułowia, a 
linia ”O” zaznacza podział nóg w kolanach według złotego cięcia. Ręka i dłoń. Tu też można 
wskazać złote podziały. Zastosowanie złotego podziału odnaleźć można także w świecie roślin. Np. 



liście. W ich układzie na wspólnej gałązce można odnaleźć zastosowanie złotego cięcia. Między 
każdymi dwiema parami listków trzecia leży w miejscu złotego cięcia. Takie przykłady z natury 
można mnożyć w nieskończoność. 

 

Złota Proporcja w budowie ciała ludzkiego jest świetnie i wyczerpująco wyjaśniona w 
http://swietageometria.info/geometrycznie-o-czlowieku a bazowa wiedza na ten temat w 
http://swietageometria.info/podstawowe-pojecia?start=9.  

W Świętej Geometrii szczególną rolę spełnia pentagram – 5-cio ramienna gwiazda. Pitagorejczycy 
widzieli w pentagramie symbol doskonałości, kojarzyli go z życiem i zdrowiem. Babilończycy często 
rysowali go na pojemnikach z żywnością, co miało zapobiegać jej gniciu. Dla pierwszych chrześcijan 
pentagram odzwierciedlał pięć ran Jezusa. Pentagram może również odzwierciedlać pięć zmysłów 
człowieka; pięć żywiołów: powietrze, wodę, wiatr, ogień i światło; pięć światów: fizyczny, 
eteryczny, astralny, mentalny i duchowy. 

 

Okazuje się, że Kosmos tylko pozornie jest chaotyczny. Kepler, kontynuując myślenie Pitagorasa, 
opisał jednolite prawa wszechświata. Przedstawił nasz system słoneczny jako Bryły Platońskie 
mieszczące się w sobie w określonej (złotej) proporcji. 

http://swietageometria.info/geometrycznie-o-czlowieku
http://swietageometria.info/podstawowe-pojecia?start=9


 

To zadziwiające skąd przychodziło w tamtych czasach ludziom do głowy to, co teraz dopiero 
symulacja komputerowa pozwala zrozumieć przeciętniakom. Nie dosyć, że kolejne bryły są 
wpisane w siebie według „złotej proporcji”, to ten czworościan (ostrosłup o podstawie trójkąta) 
jest przecież elementem budowlanym ludzkiego genomu.  

Planety zataczają kręgi wokół Słońca z olbrzymią szybkością i okazuje się, że grają swoją muzykę. 

 

Snując rozważania na temat wszechświata, muzyki i człowieka nie sposób pominąć osoby filozofa i 
matematyka Pitagorasa. Ludziom doby współczesnej, postać ta kojarzy się głównie z twierdzeniem 
geometrycznym. Często zapomina się o tym, że stworzył podstawy filozofii, matematyki, teorii 
muzyki, kosmogonii, zaś jego odkrycia mają fundamentalne znaczenie dla całej myśli zachodu. 

Pitagoras, tak jak taoizm czy zoroastryzm, oparł swoją filozofię na idei dwoistości. Istnieje 
przypuszczenie, że Mistrz był uczniem Zaratustry, co mogłoby stanowić wytłumaczenie głębokich 
zbieżności pomiędzy systemami filozoficznymi obu mędrców. 

Pitagorejczycy stworzyli i posługiwali się ideą muzycznego wszechświata. Muzykę rozumiano jako 
liczbę, zaś kosmos jako muzykę. Prawa, którym podlegała muzyka, były ogromnej wagi, gdyż to 
one zawiadywały całym widzialnym i niewidzialnym światem. Najbardziej ważkie dla teorii muzyki, 
okazało się odkrycie przez Pitagorasa proporcji liczbowych dla współbrzmień harmonicznych, 
znalezienie zależności pomiędzy światem dźwięków muzycznych a abstrakcyjnym światem liczb. 
Pitagoras, posługując się pojęciem sfer niebieskich, przyjął, iż sfery te, krążąc wokół środka świata, 
wywołują swoim regularnym ruchem dźwięk. 

Odkrycia dokonane przez współczesną naukę, zbliżając się do prawd głoszonych przez mistyków i 
mędrców wszystkich kultur i religii, potwierdzają ideę, że cały Wszechświat rozbrzmiewa 
dźwiękiem. Dzięki radioteleskopii posiadamy wiedzę o dźwiękach wypełniających Kosmos, w 
którym każde ciało niebieskie tworzy własną muzykę. Przy pomocy metod stosowanych przez 
spektroskopię fotoakustyczną, zarejestrowano dźwięk, przypominający brzmienie organów, który 



towarzyszy rozkwitaniu pączka róży. Wibracje protonów i neutronów tlenu mieszczą się w gamie 
durowej, powstawaniu chlorofilu ze światła i materii towarzyszą trójdźwięki. 

Pozostaje zatem zadać pytanie - dlaczego my nie słyszymy tego dźwięku, który słyszano w 
starożytnych Chinach, o którym mówił Pitagoras i inni wielcy mistycy wszystkich tradycji? 
Nasze zmysły selekcjonują napływające do nas informacje, dopuszczając jedynie niewielką ich 
część. Hałas świata techniki, natarczywość mediów, nasza własna nadmierna gadatliwość, 
natręctwo tłoczących się myśli, sztuczny, mechaniczny, zaprogramowany sposób, w jaki żyjemy, 
patrzymy, kochamy, wszystko to sprawiło, iż zgubiliśmy się w drodze do siebie, do źródła ciszy i 
spokoju, które są w nas. Tam rozbrzmiewa muzyka ciała, pojmujemy, o czym mówi pieśń lasów, łąk 
i gór. Tam, stapiając się z dźwiękiem, który przenika wszechświat, możemy wrócić do pierwotnej 
Jednoistności. 

Charles Haanel w „Książce o Tobie” przeprowadza logiczny wywód znaczenia wpływu Kosmosu na 
nasze życie. „Wszystko w kosmosie wibruje i faluje. Dokładnie wszystko. Cała materia, cała 
energia, wszystkie rzeczy – nawet Twoje życie – a więc to wibracje określają i precyzują prawa 
naturalne. Gdy będziesz rozważał idee zawarte w tym woluminie, to stopniowo zaczniesz 
odkrywać instrumenty wibracji w Twoim otoczeniu, które harmonizują się i kulminują w wielką 
symfonię Twojego życia. Materia w ruchu i eter poddany napięciu tworzą fundamentalne zasady 
fizyki. Obie są działaniami wibracji. Mówimy o tym jakby istniały dwie zasady; jest to jednak jedna 
zasada z dwojakim ujawnianiem się, i jest to przyczyna i skutek. Materia w ruchu poddaje eter 
napięciu a eter poddany napięciu porusza materię (…) Siła, Światło, Ciepło, Dźwięk, Kolor, Umysł, 
Życie, Forma, to wszystko jest działaniem wibracji”. 

Fraktalny porządek układu słonecznego odkrył Hartmut Warm przy pomocy stworzonego przez 
siebie programu komputerowego, który umożliwia symulację obiegu planet. 

Planety krążą po torach eliptycznych, w których wyróżnia się największą i najmniejszą prędkość. 
Gdy powiążemy proporcje prędkości w tych dwóch położeniach pojawi się niespodzianka. 
Trzynaście z osiemnastu możliwych proporcji zgadza się znacząco z ich muzycznymi przedziałami 
potwierdzając założenia Pitagorasa. 

 

Ziemia i Wenus połączone linią w symulowanym przebiegu 8-miu lat tworzą pentagram. 



 

W podobny sposób traktowane Jupiter i Uran, tym razem już w przedziale tysiąca lat, najpierw 
tworzą heksagram a potem pentagram. 

 

 

Pojęcie fraktala zostało wprowadzone do matematyki przez francuskiego informatyka i 
matematyka Benoita Mandelbrota w latach siedemdziesiątych XX wieku. Odkryty przez niego zbiór 
Mandelbrota nie był jednak pierwszym przykładem fraktala. Szczególnymi fraktalami, nie 
nazywając ich po imieniu, zajmowali się Georg Cantor, czy Wacław Sierpiński. Jednak to 
Mandelbrot używając komputera do wizualizacji uczynił z fraktali przedmiot intensywnych badań. 
O ważności tego zagadnienia zadecydowały zastosowania w różnych dziedzinach, zwłaszcza poza 
matematyką, np. obecnie prawie każdy telefon komórkowy korzysta z wbudowanej anteny 
fraktalnej. Rozliczne odpowiedniki fraktali istnieją też przecież w naturze. Krótko mówiąc każdy 
kształt otrzymany ze stosunku logarytmicznego, a więc i „złota proporcja”, jest fraktalem. 



Geometria fraktalna pozwala nam zrozumieć, w jaki sposób natura tworzy wszystkie swoje formy, 
które możemy zaobserwować. Formacje górskie, rzeki, linie brzegowe, roślinność, płuca ssaka i 
układ krążenia, ale i powierzchnie przełomów metali oraz wzrosty i spadki kursów giełdowych są 
fraktalami kopiującymi główny wzór na wielu mniejszych poziomach skali. Fraktale w efekcie 
zachowują się jak genetyczne algorytmy pozwalające gatunkom efektywnie replikować istotne 
funkcje. 

Weźmy przykład chmury - stanowi niewątpliwie jedną całość, ale jest "dziurawa" jak gąbka, 
ponieważ składa się z nieprzebranej ilości mikroskopijnych kropelek wody i pary wodnej. Jest więc 
odrębną całością, ale złożoną z wielu mniejszych całości, także odrębnych. Jeżeli "wytniemy" mały 
kawałek chmury, to otrzymamy coś bardzo do niej podobnego. Rozwój i siła komputerów pozwala 
nam obecnie zobaczyć i lepiej zrozumieć prawa ewolucji i co za tym idzie prawa natury. 

Wyglądałoby na to, że podaliśmy wystarczającą ilość dowodów, że budowa natury i całego 
wszechświata oparta jest na Złotej Proporcji i jest fraktalna. Dlaczego w takim razie nie widzimy 
tego dostatecznie wokół nas? Nasz świat nie wydaje się być zbudowany z precyzyjnych 
geometrycznych kształtów. Wydaje się być przypadkowy nieuporządkowany. Dlaczego tak jest? 
Powiedzieliśmy, że praktycznie wszystko jest fraktalne: flora, fauna, zjawiska pogodowe, obroty 
ciał niebieskich itp. Ich wzajemny wpływ na siebie powoduje odchylenia i zniekształcenia nie 
zmieniając jednak podstawowej zasady. Weźmy przykład drzewa. Stosuje ono prostą zasadę by 
najmniejszym kosztem energii uzyskać jak największy dostęp do światła słonecznego – wzrost i 
podział, następny wzrost i podział, i tak dalej, wręcz matematycznie, według Złotej Proporcji. 
Uwzględnić jednak musimy wpływ innych zjawisk fraktalnych jak pory i możliwości wzrostu, wiatr i 
wilgotność, konkurencja o światło z innymi drzewami i okazuje się, że to drzewo tylko w części 
spełnia warunki Złotej Proporcji. Spełnia jednak w pełni warunki fraktalności czyli 
samopodobieństwo i samoorganizacja. Wyjaśnione jest to w poniższych filmikach: 

http://www.youtube.com/watch?v=t4r-GBtrAiE; 

http://www.youtube.com/watch?v=HIR-E2rENrU. 

Poniżej przykład fraktala Mandelbrota osiągnięty poprzez iterację31. Kolejne przybliżenia (jakby 
pod mikroskopem) odkrywają, przy pomocy techniki komputerowej inne, ale ciągle podobne 
kreacje. 

 

Wszystko we wszechświecie wibruje i faluje i w związku z tym zmienia się i podlega ewolucji 
(czasami w bardzo dużych okresach czasu). Zaryzykujmy więc stwierdzenie niezgodne z 
obowiązującą nauką, że wszystko żyje. 
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 Iteracja (łac. iteratio – powtarzanie) – czynność powtarzania (najczęściej wielokrotnego) tej samej instrukcji (albo 
wielu instrukcji) w pętli. Mianem iteracji określa się także operacje wykonywane wewnątrz takiej pętli. 

http://www.youtube.com/watch?v=t4r-GBtrAiE
http://www.youtube.com/watch?v=HIR-E2rENrU


 

Kilka lat temu Hartmut Müller założył Global Scaling Research Institute GmbH w Monachium. Na 
bazie prac wielu uczonych począwszy od Eulera w wieku XVIII i następnych, oraz prac z ostatnich 
50 lat (między innymi w radzieckim programie kosmicznym) głosi, że cały wszechświat 
(makrokosmos i mikrokosmos) jest zbudowany według logarytmicznych (fraktalnych) reguł i 
wysnuwa bardzo daleko idące wnioski o zastosowaniu tej wiedzy w praktycznie każdej dziedzinie 
życia. 

 

Ponieważ masa protonu w stosunku do elektronów atomu stanowi 99,999…% to drgania protonu 
są decydujące. Przykład w fizjologii: spektrum częstotliwości ludzkiego oddechu, bicia serca, pracy 
mózgu, ciśnienie krwi w arteriach i zmysłu wzroku. 



 

Rosyjski uczony Simon Shnoll badał synchroniczne wibracje protonów na duże odległości. Twierdzi, 
że protony znają okoliczne konstelacje gwiazd, a przestrzeń i czas są fraktalami logarytmicznymi. 

 

Müller uważa, że zjawisko rezonansu protonów można wykorzystać w elektronicznej ochronie 
danych. 

 

A Robert Jahn twierdzi, że na procesy przypadkowe można wpływać mentalnie. 



 

Zastosowanie rezonansu protonów może być wykorzystane w neurofizjologii, gdyż elektryczne 
zjawiska w centralnym systemie nerwowym są oparte właśnie na rezonansie protonów.  

Dan Winter, psychofizjolog, światowy specjalista w dziedzinie Świętej Geometrii, posiada ogromną 
wiedzę z dziedziny matematyki, genetyki i fizyki. Jest odkrywcą mechaniki działania DNA i twórcą 
urządzenia do pomiarów fal harmonicznych serca. Twierdzi już od 15 lat (w oparciu o odkrycia 
Einsteina), że można wyjaśnić zasadę działania grawitacji. Współczesna, „oficjalna fizyka” powoli 
zaczyna się z nim zgadzać. 

 

W magazynie Nature stwierdzono, że wszechświat jest dwunastościanem a w New Scientist 
Magazine, że jest on fraktalem. Matematyk El Naschie nazywa to teorią pola kwantowego opartą 
na zasadzie Złotego Podziału, a więc zgadza się, że fraktalność powoduje grawitację. 



 

 

 

Odejdźmy na chwilę od czystej fraktalności i dodajmy coś z wiedzy kultury wschodniej, która od 
dawna rozumie prawa natury i Jednoistność wszechświata. Tao jest prawem natury i podstawowej 
zasady wszechświata. Yin i yang są symbolami Tao. Z połączenia w różnym stopniu yin i yang 
powstaje pięć elementów - woda, ogień, drewno, metal i ziemia - pięć faz transformacji, albo pięć 
energii, które określają kurs naturalnych zjawisk. Yin i Yang reprezentuje dwie podstawowe siły, 
które tworzą i harmonizują Wszechświat przez ich współdziałanie. Te dwie przeciwne, kolidujące 
siły znajdują się w każdym działaniu. One symbolizują dwie przeciwstawne energie, które przez ich 
fluktuacje i współdziałanie, są odpowiedzialne za dynamiczny wszechświat. To znaczy, że 
rzeczywistość składa się z relacji między przeciwnościami i przeciwnymi zasadami. 

Popatrzmy jaka jest relacja symbolu Yin – Yang z Geometrią Fraktalną. Yin – yang jest często 
przedstawiany w otoczeniu 64 zagadkowych zestawów odcinków. 



 

Nassim Haramein rozsupłał tę zagadkę następująco. Gdy weźmiemy odcinki z 1 i 64 zestawu to 
razem utworzą heksagram czyli przenikające się czworościany foremne. 

 

Przedstawiając to w 2D otrzymujemy 6-ramienną gwiazdę nazywaną Gwiazdą Dawida. 

 

Łącząc 2 z 63, 3 z 62 itd., otrzymamy 64 heksagramy, które w płaszczyźnie przedstawiają Kwiat 
Życia. 

 



 

Podwójny kolektor czasoprzestrzeni prezentowany przez Harameina przedstawia właśnie 
charakterystyczną biegunowość Yin – Yang (dobro-zło, jasność-ciemność, biały-czarny, góra-dolina, 
plus-minus itd.) 

 

 

 

 

To, co jest i czego nie ma 
Podąża wspólnie, 

Mocne równoważy słabe,  
Krótkie równoważy długie,  

Przedtem i potem łączą całość,  
Dźwięk i fala tworzą harmonię. 

Lao Tsu – Ojciec Taoizmu 

Chińczycy wierzą, że problemy powstają nie wtedy, gdy te dwie siły walczą, ale kiedy jest brak 
równowagi między nimi w środowisku.  Powodzie, rozwody, albo nawet pożar w kuchni - wszystko 
może zostać przypisane dysharmonii w siłach yin i yang. Pojęcia yin i yang oznaczają też różne 
sposoby patrzenia na świat; że wszystko ma przynajmniej dwa aspekty. Równowaga dotyczy tego 
jak przeżywasz swoje życie i zarządzasz swoim biznesem i ludźmi. Znajdując właściwą równowagę 
w swoim ciele, umyśle, życiu i biznesie pomagasz sobie udoskonalić cele i szybciej je osiągać. To 
będzie prowadziło do lepszego zdrowia, ducha i powodzenia. 



O Jednoistności mówili mędrcy mistyczni. Dowód na to, tym razem zgodny z obowiązującą nauką, 
daje nam Nassim Haramein32 w jego „Unified Field Theory” i „The Schwarzschild Proton”. 

Nassim Haramein w jednym z wywiadów w 2012 roku tak tłumaczy Jednoistność: mamy teorię 
względności dotyczącą skali makro i teorię kwantową odnoszącą się do skali mikro. W obecnej 
nauce brak jest teorii łączącej te dwie. Gdy jednak popatrzyć na atom składający się 99,999..9% z 
„pustki” oznacza to, że wszystko wokół nas jest pustką, że nasze ciała są puste. Patrząc od strony 
teorii kwantowej widzimy, że ta pustka atomu jest strukturą czasoprzestrzeni, oscylującą 
nieskończoną ilością energii. W równym stopniu dotyczy to skali makro. Przestrzeń, zgodnie z 
przeprowadzonym przeze mnie dowodem matematycznym, zilustrowanym fraktalną geometrią, 
jest wypełniona energią o nieskończonej gęstości, a więc to nie materia definiuje przestrzeń 
(pustkę) a odwrotnie przestrzeń definiuje materię. Myśląc w ten sposób doszedłem do Teorii 
Zunifikowanego Pola, połączenia teorii kwantowej z teorią względności. A jeśli wszechświat jest 
nieskończoną energią to i atom zawiera nieskończoną, bądź co najmniej bardzo dużą ilość energii. 
Może w takim razie atom jest po prostu oscylującą energią. Idąc dalej, atom zaczął mi wyglądać jak 
osobliwość, jak miniaturowa „czarna dziura”, jak punkt nieskończonej gęstości, ponieważ jest 
nieskończenie podzielny. Atom w takim razie wymienia energię z przestrzenią a przestrzeń ładuje 
energią atom. Mamy do czynienia z radiacją na zewnątrz i grawitacją do wewnątrz atomu. Każdy 
punkt we wszechświecie jest więc połączony poprzez wibracje (oscylacje) ze wszystkimi innymi 
punktami we wszechświecie a więc i my jesteśmy w ten sposób połączeni ze wszystkim we 
wszechświecie. 

John Hagelin z kolei twierdzi, że odkrycie Zunifikowanego Pola, Pola Superstrun daje nam 
możliwość stwierdzenia, że Życie jest Jedno, że my jesteśmy Jednym. Jeśli spojrzymy na to od 
strony umysłu i materii to widzimy, że świadomość nie jest atrybutem mózgu. Tylko uniwersalna 
świadomość może nas łączyć. Głębokie zrozumienie, że świadomość nie jest wynikiem czysto 
molekularno-chemicznych procesów w mózgu, a jest fundamentem natury, pozwoli nam 
rozwiązywać problemy umysłu i ciała. Możemy odczuć jak Świadomość przenika naszą fizjologię i 
objawia się jako świadomość, której doznajemy percepcją zmysłów, widzimy, czujemy itp. Mamy 
więc podstawę by połączyć neurologię z fizyką kwantową. 

Fritjof Capra słynny ze swojej książki „The Tao of Physics”, porównując fizykę kwantową z mistyką, 
zauważa: w mistycznej, duchowej tradycji, w głębokim medytacyjnym doświadczeniu zobaczymy, 
że obserwator i obserwowany łączą się i już nie mogą być rozłączeni. Mistycy twierdzą, że zanika 
różnica, gdyż istota wnika we wszechświat. Nie ma różnicy między nami i wszechświatem. Takie 
doświadczenie ma każdy z nas np. w doznaniu seksualnym. 

Inne podejście. Przeprowadźmy rozumowanie mogące się wydawać dla wielu zbyt karkołomnym, 
ale spróbujmy. Wychodzimy z założenia, że „co na górze to i na dole” oraz, że wszystko powstało z 
punktu (Big Bang). Jednocześnie chcemy wiedzieć, - Kim jesteśmy?, Po co? Bądźmy więc 
konsekwentni. Znamy sekwencję: cząstki subatomowe, proton, atom i elektrony, cząsteczka, 
związek chemiczny, materia, struktury „żywe”, Ziemia (Gaja), układ słoneczny, galaktyka, 
wszechświat i może wszechświaty.  

Teoria kwantowa udowadnia inteligencję kwantów, protonów, atomów, cząsteczek itd. Wiemy 
również, że wodór jest, znaną nam, najczystszą formą energii a jest to najprostszy atom, czyli 
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 Nassim Haramein (1962) rozwinął podstawy do jednolitej teorii materii i energii, którą nazywał „Holofractographic 
Universe”. Twierdzi, że jego poprawki do teorii Einsteina równania pola, które zawiera moment obrotowy i efekty 
Coriolisa w ”dynamice plazmy ” interakcji z polaryzacją próżni i geometryczną strukturę“, tworzy jednolitą teorię pola. 
Co więcej, on i dr Rauscher opracowali “Prawo skalowania zorganizowanej materii”, która wyjaśnia wszystkie sprawy 
od subatomowych do galaktycznych i uniwersalnego rozmiaru różnej wielkości czarnych dziur. Jego teorie pola i 
fraktali i związane z tym “Prawo Skalowania” są integralną częścią jego koncepcji „Holofractographic Universe”. 



pierwszy, który ewentualnie powstał po Big Bang. Prowadzi to do wniosku, że wszystko jest 
energią, wibracją i wirowaniem; jest informacją, a więc idąc dalej jest INTELIGENCJĄ. Bądźmy więc 
dalej konsekwentni i przyznajmy, że nie dosyć, że układ słoneczny przypomina budowę atomu, to 
jego składniki muszą być inteligentne i „żywe”. A więc nie tylko my jesteśmy żywi, żywa jest 
Ziemia, żywe jest Słońce itd. 

Idźmy dalej. Czy czasem wybuchy wulkanów, trzęsienia ziemi, tsunami nie są wypryskami, katarem 
czy czkawką Ziemi w obronie przed nami, wirusami i bakteriami na jej ciele? A Słońce zachowuje 
się podobnie. Gdy jego „układ elektronów” ulega zakłóceniom, wprowadza porządek wybuchami 
„gniewu”. Jesteśmy drobinkami całości, może nawet mniejszymi w proporcji do wszechświata niż 
cząstki subatomowe do atomu i dlatego wykazujmy trochę więcej pokory i uległości dla 
Uniwersalnej Inteligencji. Nie rządzimy naturą, innymi zwierzętami, kosmosem i nigdy nie będzie 
nam to dane. Jednocześnie bierzmy z niej (Uniwersalnej Inteligencji) co potrafimy i cieszmy się tą 
chwilką czasu jaką mamy w naszym życiu materialnym. 

Każdy człowiek ma świadomość (niestety w różnym stopniu) i osobowość a organizacja jest tylko 
tak dobra jak jej ludzie i również ma swoją osobowość. Nasuwa się więc wniosek, że tak jak i my 
jest fraktalna. Jeśli, w takim razie, wiemy już tak dużo o fraktalach to dajmy sobie w końcu spokój z 
traktowaniem organizacji jak sterowalnej maszyny. 

„Chaos”33 doskwiera nam bardzo w obecnym czasach. Samoorganizacja (fraktalne organizowanie 
się) daje umiejętność zachowań w takim środowisku. My Polacy nie mamy ani bogatych źródeł 
energii, ani marek liczących się w świecie, ale możemy być najlepsi w organizowaniu się, czyli być 
dostosowanymi do obecnych czasów. Zróbmy to i w ten sposób przedłużmy, niedawno uzyskany, 
okres powodzenia dla naszego kraju, dla naszych dzieci i wnuków. 
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 W gruncie rzeczy jest to przecież chaos pozorny. 



Proces skutecznej zmiany osobistej w Pięciu Krokach 

Przygotuj scenę 

1. Stwórz atmosferę konieczności działania. Pomóż sobie zobaczyć potrzebę zmiany i 
znaczenie natychmiastowego działania. 

2. Pozyskaj niezbędną wiedzę. Wiedzę o tym kim jesteś i kim mógłbyś być. 
Ustal cele do osiągnięcia 

3. Ustal wizję zmiany i strategię dochodzenia. Zobacz jak przyszłość będzie się różnić od 
stanu obecnego oraz jak to osiągniesz. 
Rozpocznij działania 

4. Spowoduj szybkie efekty. Zadbaj o jakieś widoczne, jednoznaczne sukcesy tak szybko jak 
tylko możliwe. 
Spowoduj by tak zostało 

5. Stwórz nową kulturę. Utrzymuj nowe tryby zachowania i upewnij się, że odnoszą sukces, 
aż staną się rzeczywistą częścią ciebie. 

Krok Pierwszy: Stwórz atmosferę konieczności działania. 
Widzimy tak świat, jacy „My” jesteśmy, a nie jaki jest; ponieważ za 

okiem, które widzi jest „Ja” 
Anais Nin  

Prawdziwa podróż odkrywania nie polega na szukaniu nowych 
krajobrazów, ale na posiadaniu nowych oczu 

Marcel Proust  
Dla myszy, ser jest zawsze serem. Właśnie dlatego pułapki są tak skuteczne 

Wendell Johnson  
Zdrowy rozsądek jest zbiorem uprzedzeń nabytych do wieku osiemnastu lat 

Albert Einstein  
Dyskryminujemy ludzi do tego stopnia, że przestajemy ich rozróżniać 

 Irving J. Lee  

Spójrz w lustro i powiedz czy na pewno jesteś z siebie zadowolony. Jeśli uważasz, że jesteś piękny, 
zdrowy, inteligentny i przez wszystkich lubiany to, albo tak jest naprawdę, albo spójrz jeszcze raz, 
ale tym razem uczciwie. Nie bądź Złą Królową. W każdym z nas jest coś do poprawienia. Ile razy 
myśląc o swoim zdrowiu słuchałeś lekarzy i mediów i obiecywałeś sobie skończenie palenia, picia a 
może i bicia dzieci? Ile razy obiecywałeś sobie, że nie będziesz przeklinał, polubisz teściową i nie 
będziesz „zagryziakiem”? Ile razy przekazywałeś sąsiadowi w kościele znak pokoju a po wyjściu 
szybko zapominałeś o tym? To były mimo wszystko dobre próby i masz szansę na poprawę, ale 
przestań się ślizgać po powierzchni i zajrzyj głęboko w siebie. Jak myślisz, czy są w Tobie strachy i 
niepokoje, czy nie oskarżasz innych o swoje niepowodzenia, czy posługujesz się stereotypami w 
ocenie ludzi i zdarzeń? 

Co możesz zrobić? 

1. Zapoznaj się z piramidą potrzeb Abrahama Maslowa. Umiejscowienie się na niej pomoże Ci 
wyznaczyć cele do osiągnięcia. Zastanów się czy realizujesz swoje marzenia, a jeśli nie, to czy 
na pewno zrobiłeś wszystko co w Twojej mocy by się urzeczywistniły? 



 

2. Obiecaj sobie, że tym razem zajmiesz się sobą na serio. 
3. Jest całkiem niegłupie polubić siebie takim jakim się jest. W końcu spędzasz ze sobą tak 
dużo czasu, że mógłbyś otrzymać choć trochę satysfakcji z tego związku. 
4. Nie daj się zwieść myśli, że głównie potrzebujesz pieniędzy (choć dla wielu z nas jest to 
prawdą) i że gdy je będziesz miał to dalej dasz sobie sam radę. To może być niewystarczające. 
5. Zacznij od przeczytania rozdziału „Zrozumienie Systemu Uniwersalnego Klucza” i pomyśl, 
czy nie warto spróbować. 

A więc masz niepowtarzalną szansę – nie trać tej okazji - spróbuj! 

Wskazówka nr 1: Rozpocznij od pragnienia. 

„Pasja jest energią. Czuj moc, która pochodzi ze skupiania się na tym co ciebie ekscytuje” 
Oprah Winfrey 

Zdecyduj wpierw czego chcesz i jak bardzo tego chcesz. Jak ważne jest to dla ciebie? Jak wielka jest 
twoja potrzeba? Jak natychmiastowa? To są pytania, które potrzebujesz sobie zadać myśląc 
twórczo. To może być takie proste pragnienie jak nagła ochota na czekoladę albo większe, jak 
lepsza praca albo idealny partner. Pragnienie dodaje energii twoim myślom. Im większe twoje 
pragnienie by coś nastąpiło, tym większa szansa, że się zdarzy.  

Oczywiście, dla natychmiastowego pragnienia, jak ochota na czekoladę, potrzebna jest krótka choć 
intensywna energia. Dla pragnień, które nie mogą zmaterializować się natychmiast, jak lepsza 
praca albo idealny partner, częściej dawkowana lecz ciągle intensywna energia jest potrzebna. 
Określenie twojego poziomu pragnienia jest bardzo ważne szczególnie dla myśli, które wymagają 
więcej czasu by się zmaterializować. Jeżeli to nie będzie coś czego naprawdę chcesz, dokonanie 
tego będzie trudne. 

Zrób sobie ćwiczenie. Wyobraź sobie, że wszystko jest możliwe, że masz nieograniczony potencjał. 
Spisz wszystko co przychodzi ci do głowy. Pisząc odrzuć wszelkie wątpliwości, że coś może jest 
nierealne. Zrób to w czasie jednego posiedzenia, ale nie spiesz się. Sklasyfikuj te pragnienia według 
ich wagi jako „bezwzględnie konieczne”, „dosyć ważne” i „dobrze by było mieć”. To pomoże ci 
ustawić twoje potrzeby w perspektywie i nie frustrować się próbując osiągać zbyt dużo i zbyt 
szybko. Możesz, na przykład, wybrać skupienie się na tej najważniejszej potrzebie z twojej listy. 



Gdy już określiłeś czego chcesz i dokonałeś klasyfikacji to możesz teraz dowiedzieć się jak bardzo 
tego chcesz. Generalnie zamanifestowanie pragnienia powinno dać ci uczucie szczęścia i harmonii 
z otoczeniem. Jeśli nie jesteś tego pewny spróbuj się zorientować co jest tego przyczyną. 

1. Czy ja naprawdę, tak naprawdę tego chcę? Zadanie tego pytania jest konieczne 
szczególnie w odniesieniu do „bezwzględnie koniecznego” tematu. Czy twoje marzenie jest 
twoją pasją? Chociaż pasja nie jest wszystkim w osiągnięciu marzenia to jednak dodaje paliwa 
do ognia i może być tym, co utrzyma cię na drodze osiągania celu. Nie ulegaj impulsowi 
zrobienia czegoś wielkiego natychmiast. Daj sobie czas do namysłu zanim rozpoczniesz. 
2. Jak zmieni się moje życie, gdy osiągnę cel? Czy konsekwencje będą na pewno dobre dla 
ciebie. A może niektóre z nich nie będą tak korzystne? Może będziesz musiał z czegoś 
zrezygnować. Na przykład, gdy twoim marzeniem jest piękny dom w wymarzonej okolicy, 
możesz mieć utrudniony kontakt z pozostawioną w poprzednim miejscu rodziną i znajomymi. 
Pomyśl o tym co się zmieni, gdy się przeprowadzisz. Jesteś na to gotów? 

3. Czy moje marzenie zgadza się z uznawanymi przeze mnie wartościami? Gdy osiągniesz 
swoje marzenie powinieneś czuć się szczęśliwy i w harmonii z otoczeniem. Gdy jednak twoje 
marzenie sprzeciwia się twojemu systemowi wartości nie będziesz się tak czuł. Jeśli nie czujesz 
się komfortowo z tym co chcesz osiągnąć cofnij się do swoich motywacji. Dlaczego po pierwsze 
tego chciałeś? Jaką wartość to przedstawia? Patrząc na hierarchię wartości czy nie kłóci się z 
wartością wyższego rzędu. Jeśli tak jest, lepiej jest się skorygować. 
4. Jak to czuję? Pozwól się poprowadzić swojej intuicji, głosowi wewnętrznemu. Wejdź w 
kontakt z twoimi uczuciami. Jeśli to marzenie jest prawidłowe, odczujesz to. Jeśli nie, zatrzymaj 
się i spróbuj zrozumieć dlaczego. Te pytania mogą się pojawić w trakcie osiągania celu, gdy 
zmieniają się okoliczności. Jest ważnym by się zatrzymać, gdy czujesz, że coś jest nie tak i 
nawet zrezygnować z realizacji marzenia, gdy to konieczne. 

Krok Drugi: Pozyskaj niezbędną wiedzę. 
Najgłębszym sekretem jest to, że życie nie polega na odkrywaniu, ale na 

tworzeniu. Nie odkrywasz siebie, tylko tworzysz siebie. W związku z tym nie 
staraj się dowiedzieć, kim jesteś, staraj się dowiedzieć, kim chcesz być 

Neale Donald Walsch 

Walsch jest charyzmatycznym pisarzem i warto go słuchać, ale pracę nad sobą trzeba jednak 
rozpocząć od poznania siebie. Pomóc tu może David Keirsey34 i jego klasyfikacja temperamentów. 

Co możesz zrobić? 

1. Na stronie www.keirsey.com możesz dokonać testu. Możesz również zrobić test przy 
pomocy książki „Zrozum mnie proszę. Charaktery i typy temperamentów” Davida Keirsey i 
Marilyn Bates. 

2. Pamiętaj jednak, że nie jest to wyrocznia ani usprawiedliwienie dla Twoich brzydkich 
uczynków. Jest tylko pomocą w lepszym zrozumieniu siebie i innych, i może zwiększeniu 
ogólnej tolerancji. 

3. Gdy dokonasz tego to możesz posłuchać Walscha i rozpocząć pracę nad tym, kim chcesz 
być. A tu znowu przydaje się rozdział „Zrozumienie Systemu Uniwersalnego Klucza”. 

4. Przeczytaj „Książkę o Tobie” oraz „Chemię umysłu” i wracaj do nich po informacje. 
5. Rozejrzyj się za innymi publikacjami na temat samorozwoju i konieczności pozytywnego 

myślenia. Niektóre z nich mogą być pomocne. 

                                                      
34 David Keirsey zaadaptował teorię typów psychologicznych Junga oraz założenia szeroko wykorzystywanej metody 
oceny typów osobowości Myers–Briggs i na tej podstawie rozwinął swoją praktykę kliniczną. 



6. Przekonaj siebie do końca, że bez zmiany nie osiągniesz wymarzonych celów. 

Wskazówka nr 2: Bądź specyficzny. 

Nieważne jak dużo mocy, świetności czy energii posiadasz. Jeśli nie 
skierujesz tego do określonego celu i nie utrzymasz tego, to nigdy nie 

osiągniesz tak wiele na co pozwalają twoje możliwości 
Zig Ziglar 

Musisz być bardzo specyficzny w odniesieniu do myśli, które chciałbyś zrealizować. Jeśli dokładnie 
nie określisz co chcesz osiągnąć, to tego nie otrzymasz. A czasami wynik może być odwrotny od 
oczekiwań35. 

A więc jak dokładny powinieneś być? Jak tylko możesz.  By przeobrazić marzenie w cel musisz być 
tak specyficzny jakbyś wyznaczał cel, a cel wymaga szczegółów i terminu osiągnięcia. Popatrz na 
przykłady poniżej: 

Marzenie 

1. Chcę większego i pięknego domu. 
2. Chce być bogaty. 
3. Chcę mieć lepszą i lepiej płatną pracę. 

Cel 

1. Przeprowadzę się do nowego 2-piętrowego domu z sześcioma sypialniami i basenem w 
marcu 2015 roku. 

2. Będę miał na koncie 1 milion złotych 1 kwietnia 2015. 
3. Będę pracował w (firma) za 200 tys. zł rocznie od stycznia 2015. 

Wyznaczenie dokładnych celów jest wyjątkowo ważne – zmusza cię do przejęcia 
odpowiedzialności i daje ci uczucie pilnej potrzeby by nie wspomnieć o większej mocy 
dostarczonej do twoich myśli. Możesz w takim razie spytać, - Jak? 

Porównaj cel, który ma termin wykonania z innym, który tego nie ma. Często cel bez terminu 
wykonania pozostanie w umyśle na zasadzie „kiedyś” a te „kiedyś” nigdy się nie stanie. A więc 
przeobraź swoje marzenie w cele jak tylko stanie się to dla ciebie jasne. 

W wielu przypadkach musisz dokonać rozeznania, np. w odniesieniu do firmy i możliwych 
zarobków. Gdy to wyda ci się zbyt obciążające powróć do pytania, - Czy ja naprawdę, tak 
naprawdę tego chcę? 

Podobnie jak cel zmiany zajęcia również cel wymarzonego domu musi być specyficzny. Powinieneś 
wyobrazić sobie dokładnie jaki ma być. Wydaje się to być upierdliwe, tak dokładnie wizualizować 
sobie marzenia, ale jest to konieczne by wyznaczać jasne i sprecyzowane cele. Jeśli masz 
prawdziwą potrzebę i pasję by tego dokonać, będzie to po prostu proces osiągania celu. 

Podobnie powinieneś działać w odniesieniu do obszarów życia jak związków, kariery, pieniędzy, 
życia duchowego czy wypoczynku. 

Uwaga, nie myśl jak będziesz osiągał cele, gdyż może cię to zatrzymać bądź sprowadzić w 
niewłaściwą stronę i stracisz z pola widzenia główny cel. 

                                                      
35 Jeden mężczyzna potarł znalezioną lampę, pojawił się dżin i mówi, - Twoje życzenie jest dla mnie rozkazem. Jakie 
jest więc twoje życzenie? - Chciałbym być pociągający dla wszystkich kobiet, - odpowiedział. Życzenie zostało 
spełnione i zamienił się w kartę kredytową Visa. 



Gdy już masz swoje cele na papierze przeczytaj je głośno. Poczuj siłę tych słów. Czy nie czujesz 
przypływu energii i nowej perspektywy. Spróbuj zrobić to w obecności przyjaciela bądź innej 
bliskiej osoby. 

Wskazówka nr 3: Wizualizuj. 

Gdy wizualizujesz, materializujesz. 
Denis Waitley 

Poza koncentracją kluczową jest wizualizacja. Gdy już ustaliłeś specyficznie swoje cele to 
następnym krokiem jest ich wizualizacja. 

Wizualizacja jest procesem celowego, wpierw świadomego a z czasem również podświadomego, 
tworzenia w umyśle obrazów zrealizowanych już celów. Wizualizacja powoduje, że twoje cele stają 
się jeszcze bardziej specyficzne, gdyż język mówiony jest zbyt ułomny by oddać prawidłowo 
rzeczywistość. 

Wybranie jednak tylko statycznych obrazów może być niewystarczające. By osiągnąć cel trzeba 
zasymulować rzeczywistość najlepiej jak to możliwe. Im bardziej realistycznie one wyglądają, 
pachną, smakują i dają się odczuwać tym większa szansa ich szybkiego zamanifestowania się w 
rzeczywistości. 

1. Stwórz z twojego celu ekscytujący film. Jeśli jeden obraz zastępuje tysiąc słów to 
animowane obrazy a jeszcze lepiej film są tym bardziej skuteczne. Co powinieneś zrobić? 
Wybierz ze swojej listy jeden cel i wyobraź sobie, że już go osiągnąłeś. Jaka jest sceneria? 
Jacy ludzie się tam pojawiają? Co się dzieje? Co robisz? Jak się w tym czujesz? 

2. Możesz, na przykład, wyobrazić sobie, że wracasz do swojego wymarzonego domu. 
Właśnie dzień wcześniej wprowadziłeś się tam. Teraz patrzysz z satysfakcją na coś co 
jeszcze niedawno było tylko marzeniem a teraz jest twoje. Zanim wejdziesz poczujesz 
zapach ulubionego jedzenia, na powitanie wybiegnie ukochany zwierzak, uściśnie cię 
żona/mąż, w środku na ścianie wisi ulubiony obraz i stoi twój fotel na biegunach. Film 
zwykle ma podkład muzyczny. Usłysz to. 

3. Relaks. Oglądaj swój film w maksymalnie zrelaksowanym stanie, w wygodnym 
krześle/fotelu. Zamknij oczy i weź kilka głębokich oddechów. Skoncentruj się na każdym 
mięśniu swojego ciała i zrelaksuj je jeden po drugim. Oddychaj głęboko do czasu aż 
poczujesz, że jesteś całkowicie zrelaksowany. Relaks ciała i umysłu pozwoli ci lepiej 
skoncentrować się na oglądaniu filmu. 

4. Wizualizuj wielokrotnie. Wymagają tego długookresowe cele. Powtarzanie powoduje, że 
twoja wizualizacja wryje się w twoją podświadomość. Rób to co najmniej raz dziennie przed 
wstaniem z łóżka lub przed snem. 

5. Zrób/uzyskaj zdjęcia albo rysunki, które pokazują ciebie na tle zrealizowanych marzeń. By 
pomóc swojej wizualizacji wytnij zdjęcie krajobrazu (bądź narysuj), w którym chciałbyś 
przebywać; samochodu, który chciałbyś mieć itp. Nałóż na to swoje zdjęcie. Powieś to w 
widocznym miejscu, by kłuło cię to po oczach i zmuszało do kontynuowania działań. 

Krok Trzeci: Ustal wizję zmiany i strategię dochodzenia. 

Zdefiniuj, czego Ci najbardziej w życiu i w pracy brakuje i pomyśl jak sobie możesz pomóc. I tu zła 
wiadomość. Nie oczekuj, że ktoś Ci pomoże. Nie można za kogoś rozwiązać jego problemów. Nikt 
nie jest w stanie rozwiązać naszych. To jest bezwzględnie indywidualna sprawa. Osiągnięcie 
czegokolwiek, w jakiejkolwiek dziedzinie, jest rezultatem działania siły wewnętrznej odkrytej w 
sobie i wysterowanej do pracy i to musi być wykonane przez każdego z nas dla siebie. Nie ma innej 
drogi. 



Co możesz zrobić? 

1. Jeśli zapoznałeś się ze „Zrozumieniem Systemu Uniwersalnego Klucza” i nie odrzuciło Cię 
takie spojrzenie na rozwój osobisty i samorealizację, to spróbuj następnego kroku. Przeczytaj 
„System Uniwersalnego Klucza” Charlesa Haanela. Nie zwracaj uwagi na archaiczny język (i 
może nieporadne tłumaczenie), staraj się uchwycić sens. Ten człowiek, prawie 100 lat temu i 
bez dostępnej obecnie wiedzy, genialnie rozumiał działanie ludzkiego umysłu i to właśnie od 
niego zaczęło się tak popularne, choć zwykle powierzchowne, pozytywne myślenie czy 
autosugestia. Pamiętaj jednocześnie, że ta publikacja Haanela to amerykański produkt 
komercjalny a więc skoncentruj się na osiąganiu szczęścia i niezależności finansowej a nie 
bogactwa dla bogactwa.  
2. Jeśli masz problemy w małżeństwie, rodzinie bądź masz niską samoocenę staraj się 
rozwiązać je w pierwszej kolejności, gdyż determinują Twoje zachowania w pracy – i 
odwrotnie, jeśli Twoje problemy to praca, zajmij się tym od razu. 

3. Jeśli uważasz, że Twoim problemem są pieniądze to pomyśl jak mógłbyś sobie pomóc? Czy 
będzie to konieczność awansu czy może zmiany zajęcia? Zastanów się, czy raczej tylko 
oczekujesz by być dostrzeżonym, czy robisz coś by być dostrzegalnym. 

I dodatkowo kilka uwag na temat wyznaczanych sobie celów: 

 Klarowność - Efektywne cele są jasne, wymierne, określone i bazowane na zachowaniu, a 
nie rezultatach. 

 Wyzwanie - Cele powinny być trudne wystarczająco by być interesujące, ale nie tak trudne, 
że nie możesz ich osiągnąć.  

 Zaangażowanie - Cele cząstkowe powinny być osiągalne i istotne, to znaczy, powinny 
przyczyniać się w znaczący sposób do osiągania głównego celu.  

 Regularność Reakcji - Monitoruj Twój postęp w osiąganiu celów regularnie by utrzymać 
sens pędu i entuzjazmu i ciesz się Twoim postępem w przybliżaniu się do tych celów.  

 Dostateczny szacunek dla złożoności - Jeżeli cel wymaga skomplikowanej pracy, upewnij 
się, że nie żądasz od siebie zbyt wiele. Duża i trudna praca może wymagać 
nieprzewidywalnie długiego czasu do zakończenia (szczególnie, jeżeli musisz nauczyć się jak 
wykonać to zadanie w trakcie pracy nad nim). 

Wskazówka nr 4: Uwierz. 

Ze względu na zasady aerodynamiki trzmiel nie powinien 
umieć latać, ale ponieważ on o tym nie wie więc lata 

Mary Kay Ash 
Jeśli masz niską samoocenę to bądź pewny, że świat nie 

podniesie twojej wartości 
Anonim 

By spowodować, że twoje marzenia się spełnią, musisz w to uwierzyć. Musisz wierzyć, że 
wszechświat może ci dostarczyć wszystko, gdyż ma to w obfitości; uwierzyć w moc umysłu oraz, co 
najważniejsze, uwierzyć w siebie. 

Nie daj się zwieść ograniczającym wierzeniom, które mogły się wryć w twój umysł poprzez 
środowisko w którym wyrosłeś, nauczycieli, starszych ludzi czy rówieśników. 

„- Życie musi być trudne; - Musisz komuś odebrać by sam otrzymać; - Ciesz się tym co masz; - 
Prosić o więcej jest egoistyczne”. 

Często również słyszysz. „- To niemożliwe; - Nikt tego do tej pory nie zrobił”. 



A sam może wmawiasz sobie. „ – Ja nie dam rady; - Jestem za młody/stary; - Nie jestem w tym 
dobry; - Nic nie wiem na ten temat”. 

By to wszystko zwalczyć potrzebujesz utwierdzać się, że: 

Mam specjalną i zadziwiającą moc w sobie (w umyśle) by zrealizować swoje marzenia; mogę zrobić 
wszystko siłą mojego umysłu; mogę osiągnąć wszystko czego pragnę; mogę łatwo nauczyć się 
(zdobyć umiejętności) dokonania czegoś czego pragnę. 

Wskazówka nr 5. Wsłuchuj się we Wszechświat i działaj. 

Każdego dnia masakrujemy nasze najlepsze impulsy. To właśnie dlatego boli nas 
serce, gdy przeczytamy linie napisane ręką Mistrza i rozpoznajemy je jako nasze 
własne a przytłumiliśmy je nie wierząc we własną moc 

Anonim 

Jesteś otoczony ogromną i niezmierzoną mocą, uniwersalnym umysłem. Wszystko co musisz zrobić 
to zharmonizować się z tą mocą. By tego dokonać musisz być bardziej uważny na jej przesłania. O 
jakie przesłania chodzi? To są najczęściej rzeczy, które przyjmujemy naturalnie jako po prostu 
zbieg okoliczności. Zbiegi okoliczności to najbardziej powszechna forma Uniwersalnego Umysłu by 
dać ci znać o czymś, co może być ważne dla ciebie. 

Weźmy taki przykład. Wizualizujesz sobie jazdę wymarzonym samochodem. Kilka dni później 
spotykasz znajomego, którego nie widziałeś cała lata. Zaczynasz rozmowę, nie pamiętasz jak do 
tego doszło, ale dowiadujesz się, że on zna kogoś, kto sprzedaje twój wymarzony samochód po 
dobrej cenie. Jedziesz do niego i widzisz dokładnie swój upragniony samochód. 

Zwróć szczególnie uwagę na tak zwane „przypadki”: 

1. Coś nagle wpada ci do głowy. Czy zdarza ci się, że osoba, miejsce albo cokolwiek inne 
nagle, i uparcie, przychodzi do głowy? Rozmawiaj z tą osobą. Jedź do tego miejsca. To może 
być kluczem do twoich snów.  

2. Coś nagle narzuca ci się. Idziesz do księgarni albo biblioteki i nagle jakaś książka przyciągnie 
twoją uwagę. Nie wiesz dlaczego. Po prostu wyskoczyła z całego tła setek innych książek. 
Przeczytaj to. Jest to najprawdopodobniej wiadomość dla ciebie.  

3. Nagłe impulsy. Jesteś na swojej drodze do domu i nagle masz niewytłumaczalne 
pragnienie, by pojechać gdzieś indziej. Zrób to. Prawdopodobnie znajdziesz jakieś 
niespodzianki po drodze. Oczywiście, te nagłe pragnienia nie powinny być mylone z 
impulsami, szczególnie impulsy kupowania, jak kupienia sukienki albo jakiegoś gadżetu 
technicznego. Wiesz, dlaczego chcesz te rzeczy. Nagłe impulsy od wszechświata nie mają 
zwykle uzasadnienia logicznego.  

4. Częsty albo nagły kontakt z pewnymi ludźmi. Czy kiedykolwiek byłeś na seminarium albo 
innym zebraniu, gdzie podjąłeś trzykrotnie lub więcej razy niezamierzony kontakt 
wzrokowy z jakąś osobą? Albo widziałeś jakąś osobę trzy razy jednego dnia w bardzo 
różnych miejscach? Albo, jak przykład podany uprzednio, spotkałeś przyjaciela albo 
znajomego, którego nie widziałeś długi czas? Rozmawiaj z tymi ludźmi. Oni mogą 
doprowadzić ciebie bliżej twojego celu.  Wyjątkiem będzie jeżeli jesteś zainteresowany 
daną osobą i myślisz o niej regularnie albo stale. 

5. Sny. Czy kiedykolwiek miałeś bardzo żywy, powracający sen? Chociaż interpretowanie 
snów może być wykrętne i może wymagać analizy eksperta, możesz spróbować 
zanalizować swój sen przez zadawanie sobie pytań: "Jak się czuję w tym?”, "Jak mógłbym 
to generalnie porównać do mojego życia właśnie teraz? "Czy to ma związek z jakimś 
wydarzeniem właśnie teraz albo czymś co ma nastąpić?” 



Twoje sny mogą nie tylko pokazać ci drogę do twoich marzeń, ale również wskazać na jakieś bloki 
w twojej podświadomości jak wątpliwości, lęki albo niską samoocenę. Ogólnie, próbujesz rozwinąć 
w ten sposób swoją intuicję. Z czasem będzie łatwiejsze by wychwytywać jakieś wiadomości od 
wszechświata. 

Krok Czwarty: Spowoduj szybkie efekty. 

Po inteligentnym rozważeniu zdecydujesz się na jeden Najwyższy Cel. To może być odległe, ale jest 
wspaniałym zapewnieniem, że może zostać osiągnięte. Jaki jest twój pierwszy krok? Potrzebna ci 
jest niezłomna wiara, że osiągnięcie twojego celu jest tylko kwestią czasu. By tak było nie możesz 
dopuszczać myśli zwątpienia. Wróćmy w takim razie jeszcze na chwilę do procesów myślenia i ich 
skutków. 

Cała nasza wiedza ma swoje początki w naszych percepcjach 
Leonardo da Vinci  

Kłopot z ludźmi to nie ich niewiedza, ale ich zła wiedza 
William Alanson White  

Jeżeli myślimy pozytywnie, to możemy cieszyć się pozytywnymi skutkami. Negatywne myślenie 
może prowadzić do rezultatów, których na pewno nie chcielibyśmy. Tak pozytywne jak i 
negatywne myśli mogą stać się samospełniającymi się proroctwami. Co oczekujemy może się 
często ziścić. Jeżeli zaczynasz myśleć, że coś zepsujesz, masz duże szanse, że tak się stanie. Nie 
będziesz próbować wystarczająco mocno by odnieść sukces, nie przyciągniesz poparcia od innych 
ludzi i choćby dlatego nie odczujesz wystarczająco dobrych rezultatów. 

Pozytywne myślenie, z drugiej strony, jest często związane z pozytywnymi działaniami i 
rezultatami. Masz nadzieję i wiarę w siebie i w innych, pracujesz i angażujesz się mocno by 
udowodnić, żeby Twój optymizm się potwierdził. Zarazisz entuzjazmem innych i oni mogą też 
zabrać się z zapałem do pracy by pomóc tobie. To powoduje, że konstruktywne rezultaty są 
bardziej prawdopodobne.  

Sprowadza się to do tego, że pozytywni, optymistyczni ludzie są szczęśliwsi i zdrowsi i 
doświadczają więcej sukcesów niż ci, którzy myślą negatywnie. Kluczową różnicą między nimi jest 
to jak myślą i jak interpretują wydarzenia w ich życiu.  

A więc, w jaki sposób myślisz o swoich sukcesach i niepowodzeniach? Czy masz określony wzór 
myślenia? 

Kiedy jesteś świadom tego jak myślisz, możesz podjąć działania by użyć pozytywnych sytuacji na 
swoją korzyść i zmienić swoje negatywne myślenie. Celem jest myśleć pozytywnie, bez względu na 
sytuację i zrobić świadomy wysiłek, by widzieć okazje zamiast przeszkód.  

Bezustanne negatywne myślenie może spowodować problemy zdrowia psychicznego włącznie z 
depresją. Gdy techniki myślenia pozytywnego pokazują pozytywny efekt, to są one tylko 
ukierunkowaniem i nie należy ich traktować jako remedium. Jeśli zaś bezustannie nie czujemy się 
szczęśliwi to powinniśmy szukać profesjonalnej porady u specjalistów. 

Co możesz zrobić? 

1. Za każdym razem, kiedy przyjdzie Ci do głowy negatywna myśl dotycząca Twoich 
osobistych możliwości, świadomie sformułuj pozytywną myśl, która tę poprzednią 
„skasuje” - Norman Vincent Peale36. 

                                                      
36 Norman Vincent Peale (1898 – 1993). Amerykański pastor protestancki, autor wielu książek, był prekursorem teorii 
tzw. pozytywnego myślenia. 



2. Stań się świadom swoich myśli. Zapisuj je w ciągu dnia.  
3. Utwórz silny i żywy obraz tego jak to będzie osiągnąć wymarzone cele.  
4. Stwórz oświadczenia, które możesz powtarzać sobie w ciągu dnia. Te stwierdzenia 

powinny przypominać Ci co chcesz osiągnąć i dlaczego tak się stanie. 
5. Zastosuj, poprzez cotygodniowe studiowanie, kurs 24 lekcji z „Systemu Uniwersalnego 

Klucza”. 
6. Praktykuj pozytywne myślenie dotąd, aż automatycznie będziesz myśleć pozytywnie o 

sobie i o świecie, każdego dnia. 

Wskazówka nr 6. Poszukuj wsparcia. 

Trzymaj się z daleka od tych, którzy próbują ograniczać twoje ambicje. Mali ludzie 
zawsze to robią, ale ci wielcy pozwolą ci uwierzyć, że ty też możesz być wielki 

Mark Twain 

Wsparcie innych ludzi może radykalnie zwiększyć twoją siłę umysłu i przyśpieszyć realizację twoich 
celów. Otocz się ludźmi, którzy cię wspierają i którzy generalnie patrzą na życie pozytywnie. 
Trzymaj się możliwie z daleka od ludzi, którzy krytykują bądź ośmieszają twoje marzenia bądź w 
nie nie wierzą. Staraj się nie spędzać zbyt dużo czasu z ludźmi o negatywnym podejściu do życia. 
Ich obwinianie wszystkiego, jęczenie i skarżenie się może obniżyć poziom mocy twego umysłu. 
Jednakże, gdy czujesz się wystarczająco silny i odporny to możesz pobudzić i dźwignąć tych ludzi. 

1. Poproś przyjaciela lub kogoś bliskiego. Podziel się swoimi marzeniami i celami z ludźmi o 
których wiesz, że będą cię popierać. Samo wysłuchanie ciebie doda ci energii. Jeśli z jakichś 
powodów jesteś w dołku skontaktuj się z osobą, która jest gotowa cię wysłuchać i podnieść cię 
na duchu. Aby uzyskać regularne poparcie możesz poprosić kogoś by był twoim „partnerem w 
marzeniach”. Wymieniajcie swoje marzenia i postępy w ich osiąganiu oraz wspierajcie się 
nawzajem, gdy osłabnie impet ich osiągania. 
2. Połącz się z, albo uformuj „grupę marzeń”. Podobnie jak pomysł „partnera marzeń”, grupa 
pomoże swoim członkom osiągnąć ich cele. Możecie ustalić, że ktoś przeczyta artykuł albo 
książkę i przedyskutujecie to na następnym spotkaniu by motywować się nawzajem w 
osiąganiu celów. Możecie zaprosić szczęśliwą osobę odnoszącą sukcesy by podzieliła się swoimi 
osiągnięciami. 
3. Poszukaj mentora. Jeśli znasz kogoś, kto jest szczęśliwy i odnosi sukcesy a szczególnie, gdy 
posiada wielką moc umysłu, rozmawiaj z nim, poproś o radę. Poproś by podzielił się swoimi 
sekretami. On będzie więcej niż szczęśliwy by to zrobić. Jeśli chciałbyś uzyskać pomoc 
regularnie poproś tę osobę by została twoim mentorem. Mentorzy są bardzo pomocni, gdyż 
mogą dać ci wgląd w proces podejmowania decyzji albo gdy masz problem do rozwiązania. 

Poza szukaniem pomocy u innych ludzi powinieneś wspierać siebie przez regularne czytanie 
motywujących tekstów i uczestniczenie w seminariach, szczególnie, gdy dotyczą mocy umysłu. 

Pamiętaj, że nie jesteś sam i że wielu ludzi jest gotowych by ci pomóc i cię wspierać. Naucz się 
korzystać z ich wsparcia i zauważ, że osiągniesz szybciej swoje cele. 

Wskazówka nr 7. Pozostań pozytywny. 

Pesymizm prowadzi do słabości, optymizm do siły 
William James 

By najlepiej pracować powinieneś być w wysokoenergetycznym stanie twojego umysłu. Nie 
jednorazowo, ale ciągle. Jak powiedzieliśmy uprzednio, gdy więcej myślisz o tym co chcesz tym 
bardziej prawdopodobnie i szybciej to otrzymasz. Idealnie powinieneś wizualizować każdego dnia i 
musisz być w prawidłowym stanie umysłu. Jak tego dokonać? Poprzez myślenie, odczuwanie i 
pozytywne działanie. 



Pozytywna energia = moc. A więc im bardziej jesteś pozytywny, tym bardziej mocne są twoje 
myśli. Jak podtrzymać ten płomień? 

1. Znajdź coś za co możesz być wdzięczny każdego dnia. Każdego ranka, gdy się obudzisz 
podziękuj za dzień. Podziękuj uniwersum za okazję korzystania z życia, za okazję osiągnięcia 
rzeczy, które chciałbyś mieć. W ciągu dnia popatrz za co mógłbyś być wdzięczny, nieważne 
jak małe czy duże to jest. 

2. Odśwież siebie w swoim sanktuarium. Zamknij oczy, oddychaj głęboko i zrelaksuj się. 
Zobrazuj swoje idealne miejsce, piękne miejsce gdzie czujesz się bezpiecznie i spokojnie. 
Cokolwiek jest tym miejscem powinno być dla ciebie miejscem odpoczynku. Pozostań tam, 
aż poczujesz się lekko i energetycznie. Odwiedzaj to miejsce regularnie szczególnie, gdy 
znajdziesz się w stresie. 

3. Potwierdzaj codziennie. Potwierdzenie nie musi być związane z twoim celem, ale powinno 
być deklaracją dobrych rzeczy w życiu jak „Życie jest piękne” czy „Każdy dzień jest cudowny 
i pełen niespodzianek”. Możesz również wzmocnić stan i moc umysłu przez stwierdzenie 
„Mogę osiągnąć wszystko czego chcę, jeśli tylko zechcę” albo „Buduję takie życie jakie 
chciałbym mieć”. 

4. Szukaj pozytywów w każdej sytuacji. W każdej sytuacji może być coś dobrego, może 
nawet wyjątkowa okazja. Pamiętaj, że nie ma przypadków, że wszystko dzieje się z jakiejś 
przyczyny. A więc, gdy twoje plany ulegną kasacji albo będą musiały być zmienione w 
ostatniej chwili, nie przejmuj się. Prawdopodobnie jest coś innego przewidziane dla ciebie 
tego dnia. Uważaj na znaki od Uniwersum. Jeśli znajdziesz się w trudnej sytuacji nie pozwól 
sobie na negatywne uczucia. Pamiętaj, że negatyw przyciąga negatyw; w zamian skieruj 
cała swoją energię na pozytyw. 

5. Podnoś innych. Jeżeli dajesz energię dostajesz jej więcej. Komplementuj kogoś, wysłuchaj 
przyjaciela w potrzebie, pociesz swojego kochanego lub po prostu uśmiechaj się. Gdy 
życzysz dobrze innej osobie wysyłasz jej pozytywną energię. Pomagając innym czuć się 
dobrze sam będziesz się dobrze czuł. Spróbuj być zawsze pozytywny to zmieni się w naturę. 
I jeśli bycie pozytywnym stanie się twoją drugą naturą tak i będzie z manifestacją twoich 
marzeń. 

Krok Piąty: Zakotwicz zmiany w kulturze. 

Przeprowadź sobie test jaki jest stan osiągania pozytywnego nastawienia do życia i umiejętności 
panowania nad negatywnymi myślami. Czy osiągnąłeś już wewnętrzną równowagę i poziom 
kreatywnego myślenia kierujący Cię do pozytywnych działań? Jeśli wyznaczyłeś sobie cele 
cząstkowe do osiągnięcia celu naczelnego to, czy już dokonałeś pierwszego kroku a może już 
odniosłeś pierwszy sukces? Jeśli nie to poniższy test może Ci coś wyjaśni i zmobilizuje do działań 
korekcyjnych. 

Przeprowadzasz więc test. 

 Budzisz się rano i mówisz do siebie, - K…. znowu muszę wstać i iść do roboty, której 
nienawidzę; czy może myślisz, - Fajnie, wyspałem się w swoim ciepłym łóżeczku, ale trzeba 
szybko wstawać bo mam dzisiaj nowe wyzwania? 

 Jedziesz do pracy samochodem i ktoś Ci zajeżdża drogę, albo się wlecze jakby wyprowadzał 
psa na spacer. Cisną Ci się na usta brzydkie określenia czy myślisz, że może to jest starszy 
człowiek, który się obawia szybkiej jazdy albo młody kierowca, który jeszcze inaczej nie 
umie? 

 Przychodzisz do pracy a recepcjonistka Cię nie powita. Czy natychmiast pomyślisz, że jest 
wkurzona na Ciebie? Jeśli tak czy jest to racjonalne? Może była zajęta albo miała 
rozproszoną uwagę, kiedy obok niej przechodziłeś? A czy Ty przywitałeś się z nią? Być może 



nie czuła się dobrze, albo była w złym nastroju. To są bardziej racjonalne powody jej 
zachowania niż po prostu zakładanie, że coś zrobiłeś źle. 

 Twoja praca została skrytykowana przez współpracowników. Czy się obrażasz; myślisz, że to 
tylko zazdrość, i chciałbyś się mściwie zrewanżować? Czy zastanowisz się przez chwilę, że 
może mają rację i przedstawisz spokojnie swoje argumenty? 

 Czy wieczorem znajdziesz pół godziny czasu by w ciszy, ewentualnie na podkładzie muzyki 
barokowej, przemyśleć miniony dzień i powtórzyć sobie oświadczenia prowadzące do 
naczelnego celu, który sobie wyznaczyłeś? 

Jesteś pracownikiem. Spójrz jeszcze raz w lustro i powiedz sobie twardo: moje zarobki, 
jakiekolwiek one by nie były, to nie jałmużna czy definicja małości tylko kredyt, jaki zaciągnąłem od 
firmy podpisując umowę o pracę. Noblesse oblige (szlachectwo zobowiązuje) - Musisz więc spłacać 
ten kredyt każdego dnia aż do momentu, gdy Twoja dzienna stawka zostanie przekroczona przez 
sumę wycenionych czynności, które tego dnia wykonałeś. Informacje na ten temat winien 
dostarczyć Ci pracodawca. Dodatkowo powinieneś wiedzieć jakiego rodzaju Marnotrawstwo 
istnieje w procesie w którym uczestniczysz a gdy zaproponujesz rozwiązanie to możesz oczekiwać 
dodatkowej nagrody. 

Co możesz zrobić? 

 Ty wiesz najlepiej jak można usprawnić pracę na Twoim stanowisku więc proponuj zmiany, 
szczególnie dotyczące likwidacji Marnotrawstwa. 

 A gdy wykonujesz więcej niż się od Ciebie oczekuje, masz pełne prawo do rekompensaty 
finansowej i nie ma w tym nic zdrożnego by się upomnieć. 

Wskazówka nr 8. Dawaj. 

Pomagając innym pomagamy sobie, cokolwiek dajemy zamyka krąg i wraca do nas 
Flora Edwards 

Pamiętaj, że uniwersum jest energią, mocą. Gdy dajesz, wysyłasz energię a to puste miejsce będzie 
otwarte dla uniwersum i będzie wypełnione tym samym, jeszcze większą energią. A więc, gdy 
cokolwiek dobrego otrzymasz w twoim życiu oddaj do uniwersum, szczególnie do innych ludzi, do 
tych, których kochasz, do znajomych, ale i do obcych. To nie muszą być rzeczy materialne, ale 
uznanie, wsparcie albo twój czas. Postawi cię to w pozytywny stan, który pozwoli ci czuć się dobrze 
i otrzymywać więcej dobrego. 

Co możesz dawać? 

1. Pokaż uznanie. Znajdź sposób na to by dziękować i pokazywać uznanie ludziom, 
których codziennie spotykasz - rodzinie, przyjaciołom, współpracownikom i nawet 
obcym. Czasami proste „dziękuję” jest wystarczające. Bądź kreatywny. Znajdź różne 
drogi pokazania uznania. 
2. Daj swój czas. Czas jest prawdopodobnie najbardziej wartościowym towarem i 
nawet mówi się, że czas to pieniądze. Dla niektórych poświęcić czas jest nawet więcej 
niż dać pieniądze. Tak więc dać komuś swój czas, tak po prostu, bez oczekiwania 
czegokolwiek w zamian jest hojnym prezentem. Spędź więcej czasu z rodziną i z 
przyjaciółmi. Jeżeli jesteś rodzicem spędź więcej czasu by wysłuchać dziecko. Nie bądź 
niedostępny i nie spiesz się ciągle. Daj czas obcym. Jeśli pracujesz w usługach czy 
sprzedaży poświęć klientom tyle czasu ile potrzebują. Ochotniczo przyłącz się do 
organizacji, która robi coś dla społeczeństwa, dla kraju, czy nawet dla świata. 
3. Daj pieniądze. Albo właściwiej podziel się swoimi dochodami. Nawet jeśli masz 
finansowe kłopoty nie przestawaj. Ufaj swojej sile umysłu i mocy uniwersum, która da 
ci możliwość pokonania tych kłopotów. 



4. Daj sobie. Tak, dawanie sobie jest nadal zewnętrznym przypływem energii do 
ciebie. Kiedy hojnie traktujesz innych nie ujmujesz sobie. Od czasu do czasu kup sobie 
coś, bądź odwiedź ulubioną restaurację. Jeśli normalnie szukasz okazji to tym razem kup 
coś za pełną cenę. Robiąc to pokazujesz, że jesteś otwarty na otrzymywanie dobrych i 
lepszych rzeczy. Jest także manifestacją twojej wiary, że uniwersum da ci więcej mimo, 
że wydałeś więcej. Wejdź w to! 

Masz mózg w swojej głowie. Masz stopy w swoich butach. Możesz skierować siebie w 
każdym wybranym przez ciebie kierunku. Wszystko zależy od ciebie. Ty wiesz co wiesz. 

Ty jesteś tym, który zdecyduje, gdzie pójdzie - Dr. Seuss 

Punkty kluczowe 

Musisz się naprawdę ciężko napracować by zmienić pomyślnie siebie. Łatwe do przeprowadzenia 
są tylko zmiany na gorsze. Ty, twój sposób myślenia, twój światopogląd jest podstawą wszystkiego, 
a więc od tego musisz zacząć cokolwiek chcesz osiągnąć. Gdy uda ci się zmienić twój światopogląd 
na wszechświatopogląd, czyli zrozumienie siebie, swojego miejsca na Ziemi i we Wszechświecie, to 
dalsza droga będzie mniej wyboista. 

Jeśli zaplanujesz starannie i zbudujesz odpowiedni fundament to wdrożenie zmiany będzie dużo 
łatwiejsze i wzmocnisz szanse sukcesu. Jeśli jesteś zbyt niecierpliwy, oczekujesz zbyt wielu i 
szybkich rezultatów, Twoje zamiary najprawdopodobniej się nie spełnią. Musisz być cierpliwy, bo 
wielkie cele mogą wymagać długiego czasu dla ich osiągnięcia.  

Stwórz atmosferę konieczności działania, zdobądź wiedzę, opracuj wizję i efektywnie ją komunikuj, 
twórz szybkie wygrane i utrzymuj pęd. Jeśli to wszystko zrobisz to spowodujesz, że zmiana stanie 
się częścią twojej kultury. Wtedy dopiero będziesz mógł ogłosić prawdziwe zwycięstwo. 

  



Praca 

Co ma piernik do wiatraka? 

Zestawienie Kartezjusza z Organizacją Fraktalną sprawia wrażenie porównywania jabłka ze 
śledziem, bądź zmusza do postawienia pytania, - Co ma piernik do wiatraka? 

Spójrzmy w takim razie na to tak. Wszystko co robimy w pracy czy w życiu może być i jest 
wyrażone procesami. By to wyjaśnić musimy posłużyć się kilkoma definicjami. 

Proces to uporządkowany w czasie ciąg zmian i stanów zachodzących po sobie. Efektem każdego 
procesu jest zawsze jakiś system (obiekt fizyczny lub abstrakcyjny). System zaś jest to zbiór 
elementów i zachodzących między nimi relacji. W systemie można wyodrębnić zespół lub zespoły 
elementów wzajemnie powiązanych w układy, realizujących jako całość nadrzędną funkcję lub 
zbiór takich funkcji. Każda kolejna zmiana bądź stan takiego systemu spowodowana jest przez 
zmianę poprzednią albo przez oddziaływanie zewnętrzne. Procesy można podzielić na naturalne i 
sztuczne. Procesami naturalnymi będą wszystkie te z dziedziny przyrody (natury) a procesami 
sztucznymi nazwiemy te wymuszone cywilizacją, a w tym organizacją różnych działań czy nowymi 
technologiami. Procesy sztuczne w miarę ich opanowania mogą, poprzez proces nauki, stawać się 
zdroworozsądkowymi a nawet automatycznymi. 

A więc wszystko wokół nas, co widzimy i czego doświadczamy, to wyniki pewnych procesów. W 
większości przypadków nie zdajemy sobie z tego sprawy, gdyż są to procesy naturalne – dyskretne 
jak np. wzrost roślin, automatyczne jak np. niektóre procesy myślowe, bądź zdroworozsądkowe jak 
te umożliwiające nam codzienną egzystencję. Procesy sztuczne wymagają przystosowania. Musimy 
się ich uczyć, a gdy często są nienaturalne, to sprawiają nam kłopoty, a z takimi w większości 
mamy do czynienia w pracy. 

Spróbujmy podać kilka przykładów. Wstajemy rano z łóżka i jeśli się nad czymś zastanawiamy to 
tylko, by nie wstać lewą nogą jeśli jesteśmy przesądni, ale przecież kiedyś musieliśmy się nauczyć 
poruszać nogami i utrzymywać pozycję pionową. To też był proces, po pierwsze nauki a po drugie, 
co po czym następuje czyli kolejne operacje. Gdy chcemy napić się kawy to wydaje się to takie 
oczywiste – kawa, wrzątek i ewentualnie cukier czy mleko w odpowiedniej ilości i kolejności, i już – 
mamy kawę. By jednak ten proces zrealizować, mózg i mięśnie muszą wykonać w określonej 
kolejności tysiące czynności, których sobie nie uświadamiamy. Gdy jedziemy samochodem nie 
musimy się nadmiernie koncentrować. Nasze myśli potrafią błądzić w rejony kompletnie 
niezwiązane z celem naszej podróży, a i tak dojedziemy na miejsce itd., itp. Każdy z nas doświadcza 
niezliczone razy takich automatycznych procesów. 

Gdy chcemy zrobić przyjęcie urodzinowe zaczynamy w sposób świadomy od postawienia celu – 
dnia tego i tego w określonym miejscu chcemy ugościć rodzinę i przyjaciół. Zastanawiamy się, co 
będziemy jedli i pili i co nas rozerwie; elektroniczna czy żywa muzyka a może i niespodzianka (np. 
striptiser); gdzie to wszystko kupimy i za ile. Robimy zakupy i w określonym czasie rozpoczynamy 
wytwarzanie zup, drugich dań czy deserów. Wszystko to robimy chętnie i z radością, gdyż są to 
nasi przyjaciele i znajomi i bardzo zależy nam na ich satysfakcji. Gdy wszystko przebiegnie 
prawidłowo nasi goście będą to wspominać, opowiadać innym i chętnie do nas wrócą na następne 
przyjęcie. Wszystko to odbywa się naturalnie, powiedzmy zdroworozsądkowo. Ten zdrowy 
rozsądek nie pojawił się sam z niczego. Poprzedził go okres długiego i często żmudnego procesu 
nauki z wielkim udziałem rodziny i środowiska. 

Z naszego punktu widzenia powyższy proces był procesem naturalnym, zdroworozsądkowym. Ten 
sam proces w firmie cateringowej wygląda bardzo podobnie i nie wymaga intensywnych szkoleń. 
Nasz cel (przyjęcie urodzinowe) jest tym razem produktem. Zakup surowców będzie się jednak 



teraz nazywać planowaniem i realizacją zaopatrzenia materiałowego i logistyki. Wytwarzanie dań 
w odpowiednim czasie to nic innego jak metodyka Just-in-Time. Nasi goście to tym razem klienci i 
równie powinno zależeć nam na ich zadowoleniu. Gdy potraktujemy klientów jak naszych gości to 
oszczędzimy wiele na marketingu i reklamie, gdyż klienci chętnie wrócą sami po nasz produkt. Ten 
przykład jest jednak dość wyjątkowy, gdyż powszechnie w biznesie, ale szczególnie w biurokracji 
mamy do czynienia z „twardymi” sztucznymi procesami. 

Żyjemy w rodzinach, lokalnych społecznościach, zespołach pracowniczych, narodach. W pracy 
spędzamy więcej niż połowę naszego życia. Księga Rodzaju poucza nas, że praca nie leżała w 
pierwotnej naturze człowieka, ale natura ludzka wkrótce przystosowała się do konieczności pracy. 
Musimy pracować, gdyż to pozwala mieć pieniądze, a te są wymagane by zapewnić nam 
egzystencję. Podejmując rolę pracownika napotykamy na istniejące w przedsiębiorstwach procesy 
realizujące cele biznesu. Nie zawsze są to procesy zdroworozsądkowe i musimy się ich nauczyć. Do 
tego najczęściej nie pozwala się nam mieć wpływu na ich racjonalizację – „mamy robić, co nam się 
mówi”. Mamy więc ekstremalnie do czynienia z procesami sztucznymi. 

Nasze wrodzone cechy, charakter, nasza osobowość zderzają się często w pracy z nienaturalnymi 
mocno sformalizowanymi warunkami. W takim środowisku nie czujemy się komfortowo37 
wycofujemy się do pozycji obronnej, nie próbujemy wykorzystywać naszej inwencji i zdolności 
nawet, gdy jesteśmy do tego zachęcani. Występuje to szczególnie wtedy, gdy motywowanie jest 
przeprowadzane nieumiejętnie, sztampowo, bez uwzględniania specyficznych indywidualnych 
potrzeb. 

Wróćmy do tzw. zdrowego rozsądku. Zanim pojawimy się w pracy jesteśmy poddani długiemu 
procesowi wychowania i nauki. Gdy mamy szczęście to pojawiamy się na tym świecie w rodzinach i 
środowiskach, gdzie panuje miłość, zrozumienie, gdzie mamy dobre wzorce postępowania do 
naśladowania. Wpływ rodziny i środowiska może mieć jednak i negatywne skutki. Gdy jesteśmy 
„niedochowani”, gdy w dzieciństwie doświadczaliśmy złych wzorców to nasz zdrowy rozsądek 
często nie jest taki do końca zdrowy. Podążamy naszą ścieżką życiową w niewłaściwym kierunku i 
bardzo często marnujemy energię na nieefektywne, albo szkodliwe dla nas i innych działania. Gdy 
w dzieciństwie jesteśmy otoczeni nakazami, zakazami, karami i napomnieniami w rodzaju, np. nie 
mądrz się, to w dorosłości pozostajemy nieodporni na stres, z poczuciem niskiej wartości, łatwo 
ulegający różnym wpływom, bądź zbuntowani na całe życie przeciwko wszystkiemu. A gdy pełnimy 
role kierownicze to robimy to, czego nas nauczono i działamy metodą „rób jak ci mówię”. Przecież 
nic innego nie znamy. 

Gdy jesteśmy dziećmi pytamy aż do obrzydzenia – dlaczego to, dlaczego tamto, dlaczego owo. W 
dorosłym życiu ulegamy presji warunków, którymi jesteśmy otoczeni, nie chce nam się już pytać i 
płyniemy bezwolnie z prądem. A ponieważ warunki zmieniają się i bardzo szybko zmienia się świat 
wokół nas, to nie pytając pozostajemy bez odpowiedzi i zaczynamy się we wszystkim gubić. Z 
rezygnacją stwierdzamy, że to już taki nasz los, bo odziedziczyliśmy geny po przodkach albo, że 
jesteśmy głupi bo biedni czy biedni bo głupi. 

Czy tak musi pozostać, czy jednak możemy zreorganizować nasze życie? Tę reorganizację jest nam 
bardzo trudno przeprowadzić, gdyż od pokoleń jesteśmy karmieni dogmatami religijnymi i 
paradygmatem mechanistycznym – filozofią materialistyczną. O ustanowienie paradygmatu 
mechanistycznego oskarżany jest Kartezjusz (René Descartes). Ten znakomity filozof, matematyk i 
fizyk, jeden z najznakomitszych uczonych XVII wieku, uważany za prekursora nowożytnej kultury 
umysłowej, prawie 400 lat temu wprowadził dualizm myślowy – co materialne to nauka, co 
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duchowe to religia. Przyjął za Keplerem38 koncept wszechświata jako mechanizmu zegarowego i 
wprowadził do badań metodę redukcjonistyczną a przez to, że był bardzo wpływowy, to ta 
koncepcja została rozciągnięta na wszystkie dziedziny nauki i życia. Ponieważ redukcjonizm zakłada 
badanie złożonego układu poprzez wyróżnienie jego fragmentów i opisanie zachowania złożonego 
z nich układu, to konsekwencje nie dały na siebie długo czekać. 

Opisywane w ten sposób systemy (od ogółu do szczegółu) mają zwykle kształt piramidy a piramida 
sugeruje największą ważność jej szczytu i podległość elementów na niższych poziomach, co 
oznacza sankcjonowanie i wręcz promowanie hierarchii, bardzo szkodliwe szczególnie w zespołach 
pracowniczych i społecznościach. Takie podejście zakorzeniło się głęboko w formach myślenia i 
postrzegania i jest stosowane we wszystkich dziedzinach. Nadgorliwość zaś, skutkująca 
ekstremalnie analitycznym podejściem do badań doprowadziła do wielu szkód. Frederick Taylor 
chcąc usprawnić efektywność pracy analizował już nie tylko operacje procesu wytwarzania, ale 
również poszczególne ruchy realizujące te operacje i zamieniał wykonawców w roboty. Lekarze, 
nie tylko ze względu na ogrom nowej wiedzy, ale też w wyniku redukcjonistycznego podejścia, 
odstąpili od leczenia człowieka a próbują leczyć konkretne schorzenie zamieniając się w ten 
sposób w specjalistów od lewego czy prawego ucha, tylko żołądka bądź tylko płuc. Nauczyciele 
pakują w głowy uczniów bardzo szczegółową wiedzę encyklopedyczną zamiast koncentrować się 
na efektywności ich procesów myślenia. 

Nauka zajęła się wszystkim, co możemy rozpoznać naszymi zmysłami. Drąży to namacalne i 
widzialne starając się dotrzeć do dna. Uważa się, że trzeba tylko dotrzeć do tej najmniejszej cząstki 
(Boskiej cząstki) i wszystko stanie się jasne. Dowiemy się po co i dlaczego jesteśmy. Materia 
zajmuje jednak tylko 0,000…1% przestrzeni wszechświata, a co z resztą (duchowością)? Ta reszta 
to przestrzeń międzygwiezdna kiedyś nazywana eterem, później próżnią a obecnie, przez 
alternatywnych fizyków, niezmierzonym polem energii. Wydaje się więc być logicznym, że to ta 
„reszta” tworzy materię a nie odwrotnie. A w tej „reszcie”, zamiast wiedzy, zarządzają dogmatami 
religie, gdyż naukowcy ją im oddali. 

Biorąc jednak pod uwagę niepodzielność materii i ducha nie jest wykluczone, że mechanistyczna 
nauka zapędza się w ślepą uliczkę nie będąc w stanie odkryć istoty naszego istnienia. 

Na tę ślepą uliczkę wskazuje nam fizyka kwantowa, która pozwala obecnie na nowe spojrzenie na 
rzeczywistość. Wszystko, cały wszechświat, jest falowaniem, wibracją, pulsowaniem, a my, choć 
jesteśmy samodzielnymi bytami, nie jesteśmy odseparowani od siebie i od natury, jesteśmy 
połączeni ze wszechświatem. Powinniśmy więc współżyć harmonijnie z innymi samodzielnymi 
bytami, ze zwierzętami, z roślinami, z całą przyrodą i wszechświatem. A my przecież składamy się z 
bilionów wibrujących atomów, które tworzą w nas podsystemy i systemy (np. system nerwowy 
somatyczny i wegetatywny, system trawienny, krwionośny itd.). Systemy te funkcjonują 
samodzielnie i w większości bezawaryjnie bez potrzeby naszej świadomej interwencji. 

Francuski informatyk i matematyk Benoit Mandelbrot wprowadził do matematyki pojęcie 
Fraktala. Mandelbrot używając komputera do wizualizacji uczynił z fraktali przedmiot 
intensywnych badań. O ważności tego zagadnienia zadecydowały zastosowania w różnych 
dziedzinach, zwłaszcza poza matematyką. Rozliczne odpowiedniki fraktali istnieją przecież 
w naturze. Obudziło to na nowo zainteresowanie Świętą Geometrią a w tym Kwiatem Życia, 
Bryłami Platońskimi, Spiralą Fibonacciego i Złotą Proporcją i okazało się, że Święta Geometria 
towarzysząc nam od tysiącleci stanowi podstawę geometrii fraktalnej a fraktale są dynamicznym 
przedstawieniem Świętej Geometrii. 
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I tu możemy przejść do odpowiedzi na pytanie, - Co ma piernik do wiatraka? Odpowiedź narzuca 
się sama a związek jest oczywisty. W wyniku panującego powszechnie paradygmatu Kartezjusza 
zgłębiamy z uporem godnym lepszej sprawy sferę materii, oddając sferę duchową („resztę” 
wszechświata) wiarom i religiom; przez przekazanie ludziom przez kościół katolicki władzy nad 
naturą próbujemy nią zarządzać i niszczymy ją, a sami czujemy się zagubieni, ulegli i bezwolni 
uznając istnienie jakiejś zewnętrznej siły, której nie jesteśmy w stanie nigdy pokonać. Nie 
rozumiemy, że jesteśmy, tylko i aż, cząstkami fraktalnego porządku wszechświata, który właśnie 
jest tą siłą. Nie powinniśmy więc próbować walczyć z nią, gdyż każdy z nas, będąc częścią 
Jednoistności, ma ją w odpowiedniej proporcji w sobie a więc robiąc to, szkodzimy właśnie sobie. 
Gdy to w końcu uznamy, to będziemy mogli odzyskać spokój ducha, harmonijnie współżyć z naturą 
i organizować się w naszych przedsięwzięciach w bardziej naturalny sposób. 

Jest to możliwe choć na pewno niełatwe. Nie wystarczy rozumieć a nawet akceptować taki punkt 
widzenia. Zagracona przez pokolenia podświadomość powoduje automatyczne reakcje i 
uruchamia automatyczne procesy, a te nie zawsze są pozytywne. Pracodawcy powinni pomóc 
swoim pracownikom dostarczając im wiedzę na temat samorozwoju, zatrudniać ich biorąc pod 
uwagę indywidualne predyspozycje a przy tworzeniu zespołów pracowniczych wykorzystywać 
wiedzę o cechach charakterologicznych i osobowości, tak indywidualnej jak i zespołowej. 

Jak wspomniano wcześniej praca zajmuje nam więcej niż połowę życia, czyli sposób w jaki się 
organizujemy ma podstawowe znaczenie. Kontynuowanie systemu nakazowego, z jego atrybutami 
jak hierarchiczność procesów informacji i decyzji, blokowanie inwencji pracowników i 
antymotywacja, nie przystaje już kompletnie do obecnego czasu wyjątkowych wyzwań stojących 
przed populacja ludzką. Świadomość i wiedza ludzi wzrosła od czasów rewolucji przemysłowej 
niepomiernie i niebranie tego pod uwagę jest bardzo dużym błędem. Sposób organizowania się 
musi to uwzględniać i zawrzeć w ramach organizacyjnych maksymalną wolność, wyzwolenie 
inwencji, a co najważniejsze być opartym na zasadzie wzajemnego zaufania. Takie cechy ma 
organizacja fraktalna, która będąc ekstremalnie efektywna realizuje cele przedsiębiorstwa, 
eliminuje nienaturalność procesów poprzez zaangażowanie się pracowników w ich tworzenie, ale 
również minimalizuje postawy roszczeniowe występujące u części z nich. 

Droga do optymalnego organizowania się 
Ludzie widzą tylko to na co są przygotowani by zobaczyć. 

Ralph Waldo Emerson 

Zacznijmy od zdefiniowania terminu – organizacja. 

Organizacja jest to wieloznaczne i interdyscyplinarne pojęcie z zakresu nauk o zarządzaniu, 
socjologii, psychologii. Według Kotarbińskiego organizacja to takie współdziałanie części, które 
przyczynia się do powodzenia całości. W naukach społecznych (socjologia, psychologia) organizacja 
to celowa grupa społeczna, która funkcjonuje według pewnych reguł i zasad, współpracująca ze 
sobą, by osiągnąć określony cel. 

W organizacji gospodarczej głównym celem jest osiąganie zysku. W organizacjach tych używa się 
terminu zarządzanie (sic!) i jest to sztuka, bądź praktyka, rozumnego stosowania środków dla 
osiągnięcia wyznaczonych celów. Istotą organizacji jest świadomość zasad, reguł, misji, celów oraz 
synergia (dopasowanie, wspomaganie działań innych). Ponieważ organizacje mogą być traktowane 
jako systemy, to zarządzanie może być zdefiniowane jako ludzkie działanie, zawierające 
projektowanie dla wytwarzania przydatnych rezultatów z systemu. Ten pogląd zawiera 
konieczność umiejętności zarządzania sobą jako warunek wstępny zarządzania innymi. 

A definicja organizacji gospodarczej według Rummlera i Brache’a przedstawia to tak: - 
„Organizacja gospodarcza jest systemem dokonującym konwersji różnych zasobów na wyniki, czyli 



produkty i usługi, które przekazuje systemom odbierającym lub rynkom. Ponadto dostarcza środki 
finansowe w formie kapitału bądź dywidend swoim akcjonariuszom. Organizacja kieruje się 
własnymi kryteriami wewnętrznymi oraz sprzężeniami zwrotnymi, ale jej zachowania są przede 
wszystkim determinowane sprzężeniami zwrotnymi z rynku, na którym działa. Konkurenci również 
korzystają z tych samych zasobów i dostarczają produkty i usługi na ten sam rynek. Wszystko 
rozgrywa się w otoczeniu społecznym, ekonomicznym i politycznym. Wewnątrz organizacji 
widzimy funkcje/podsystemy, których zadaniem jest konwersja dostępnych zasobów na produkty i 
usługi. Te wewnętrzne funkcje, lub działy, odznaczają się takimi samymi cechami jak cała 
organizacja. Organizacja ma również mechanizm kontrolny – kierownictwo – które interpretuje i 
reaguje na wewnętrzne oraz zewnętrzne sprzężenia zwrotne tak, aby organizacja utrzymywała 
stan równowagi ze swoim otoczeniem. Mądre wykorzystywanie sprzężeń zwrotnych stało się 
motywem przewodnim teorii uczących się organizacji”. 

Aktywa, procesy, wartości 

Trzy kategorie czynników mają wpływ na to, co organizacja może osiągnąć a czego nie jest w 
stanie: jej aktywa39, jej procesy i jej wartości. Stawiając pytania o to, jakie innowacje ich 
organizacje są, lub nie są w stanie z powodzeniem zrealizować, kadra zarządzająca może bardzo 
dużo dowiedzieć się o dostępnych możliwościach i istniejących ograniczeniach właśnie poprzez 
uporządkowanie ewentualnych odpowiedzi na wspomniane trzy kategorie. 

Aktywa są najbardziej widocznym z czynników, które przyczyniają się do tego, co organizacja może 
a czego nie. Aktywa to ludzie, wyposażenie, stosowana technologia, projekty wyrobów, marki, 
informacje, środki pieniężne, a także współpraca z dostawcami, dystrybutorami i klientami. 
Aktywa są nie tylko wartościowe, ale są również elastyczne40. Inżynier pracujący efektywnie dla 
jednej firmy może również efektywnie od początku pracować dla innej. Oprogramowanie 
wspomagające logistykę DHL może być również użyteczne w księgarni Merlin.pl. Technologia 
stosowana przy produkcji komputerów może być użyta do produkcji przełączników elektrycznych. 
Z kolei środki pieniężne są z definicji zasobami elastycznymi, które można wymieniać na dowolne 
towary lub usługi. 

Aktywa są tym elementem, na który menedżerowie instynktownie od razu wskazują ilekroć 
pojawia się potrzeba oceny szans na wprowadzenie wymaganych zmian. Jednakże sama analiza 
posiadanych zasobów zdecydowanie nie mówi nam wszystkiego na temat posiadanych możliwości 
lub umiejętności. 

Procesy. Organizacje tworzą nową wartość w miarę jak pracownicy dokonują transformacji 
zasobów w produkty i usługi o wyższej wartości. Wzory interakcji, koordynacji, komunikacji i 
podejmowania decyzji za pośrednictwem których dokonują oni owej transformacji noszą nazwę 
procesów. Procesy to nie tylko procesy związane z samą produkcją, ale ogół działań obejmujących 
prace projektowe i badawcze, zakupy, badanie rynkowe, tworzenie budżetów, szkolenie i rozwój 
kadr oraz przydział zasobów.  

Procesy są definiowane, bądź ewoluują de facto po to, aby realizować konkretne cele. To znaczy, 
że gdy menedżerowie korzystają z określonego procesu dążąc do osiągnięcia celu, do realizacji 
którego proces został opracowany, istnieje duże prawdopodobieństwo, że proces taki okaże się 
efektywny. Kiedy jednak ten sam, wydawałoby się skuteczny proces zostanie zastosowany w 
zupełnie innym celu, najprawdopodobniej okaże się powolny, zbyt zbiurokratyzowany, i przede 
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wszystkim nieefektywny. W odróżnieniu od elastyczności, jaką charakteryzują się aktywa, procesy 
z natury rzeczy nie są elastyczne. Innymi słowy, proces, który definiuje możliwość osiągnięcia 
określonego celu, jednocześnie definiuje brak możliwości zastosowania i osiągnięcia innych celów. 

Wartości. Trzecią kategorią czynników mających wpływ na to, co dana organizacja może, a czego 
nie jest w stanie osiągnąć są wartości. Termin wartości niesie ze sobą silne konotacje o 
zabarwieniu etycznym, jak chociażby te, które wpływają na decyzje mające na celu zapewnienie 
pomyślnego leczenia pacjenta w szpitalu, czy też bezpieczeństwo pracy w fabryce. 

Jednakże w tym kontekście wartości mają znaczenie szersze. Wartości w organizacji to ogół 
kryteriów, którymi kierują się jej pracownicy podejmując decyzje o priorytetach, którymi kierują 
się w ocenie tego, czy dane zamówienie jest atrakcyjne, czy nie, czy dany klient jest bardziej lub 
mniej ważny dla firmy, czy pomysł na nowy produkt może mieć znaczenie strategiczne, czy tylko 
marginalne itd. A pracownicy na każdym szczeblu nieustannie podejmują decyzje dotyczące 
priorytetów. Im większa jest firma i im bardziej złożona jej struktura, tym bardziej paląca staje się 
potrzeba, aby kadry zarządzające firmą szkoliły pracowników każdego szczebla w podejmowaniu 
niezależnych decyzji dotyczących priorytetów, decyzji, które pozostają w zgodzie z kierunkiem 
strategicznym i modelem funkcjonowania firmy. W rzeczywistości kluczowym kryterium oceny 
dobrego zarządzania jest właśnie to, czy takie wyraziste i konsekwentnie stosowane wartości 
funkcjonują na wszystkich szczeblach danej organizacji. 

Jednocześnie jednak wyraziste, konsekwentnie stosowane i szeroko rozumiane wartości definiują 
to, czego organizacja nie jest w stanie zrobić. Wartości danej firmy muszą z konieczności 
odzwierciedlać jej strukturę kosztową lub model jej funkcjonowania. Ponieważ wartości te 
definiują także zasady, do których powinni stosować się jej pracownicy, aby firma mogła 
prosperować. 

Pułapki myślenia życzeniowego 

Menedżerowie, stojący na czele organizacji, które stoją u progu zmian, muszą na wstępie znaleźć 
odpowiedź na pytania, czy dysponują odpowiednimi aktywami niezbędnymi do tego, aby zmiany 
się powiodły. Następnie muszą sobie postawić jeszcze jedno ważne pytanie: czy organizacja 
dysponuje procesami i wartościami niezbędnymi do tego, aby osiągnąć sukces? W przypadku 
większości menedżerów rzadko zdarza się, aby postawienie tego drugiego pytania odbywało się w 
sposób naturalnie automatyczny, gdyż procesy stosowane na co dzień i wartości, zgodnie z którymi 
pracownicy podejmują decyzje z reguły dotąd dobrze się sprawdzały. Istotnym elementem, który 
wpływa na myślenie kadry zarządzającej jest jednak przekonanie, iż możliwości i umiejętności 
cechujące daną organizacje jednocześnie definiują zakres umiejętności i możliwości, których ona 
nie posiada. 

Poświęcenie odrobiny czasu na to, by szczerze sobie na te pytania odpowiedzieć przyniesie 
ogromne korzyści. Czy procesy, stosowane normalnie do tej pory w danej organizacji są 
odpowiednie do tego, by stawić czoła nowemu wyzwaniu lub problemowi? I czy wartości 
preferowane w danej organizacji spowodują, że dana inicjatywa zostanie potraktowana 
priorytetowo, czy też zostanie zepchnięta na margines, by długo czekać na swoją realizację? 

Wszystko w porządku, jeżeli odpowiedź na te pytania jest negatywna. Zrozumienie problemów jest 
najważniejszym krokiem ku ich rozwiązaniu. Z kolei myślenie o danym przedsięwzięciu w 
kategoriach życzeniowych może pchnąć zespoły odpowiedzialne za opracowanie i wdrażanie 
innowacji na drogę usianą przeszkodami, fałszywymi teoriami i frustracjami. 

Powodem, dla których sprawy innowacyjności często sprawiają trudności firmom o ugruntowanej 
renomie jest to, iż najpierw zatrudniają one bardzo kompetentnych ludzi, a następnie powierzają 
im zadania w ramach istniejących procesów i systemów wartości, a te zostały stworzone do 



realizowania celów w przeszłości i nie przystają do nowych wyzwań. Stworzenie takich warunków, 
aby kompetentni ludzie znajdywali odpowiednie miejsce w organizacjach stanowi dziś główny 
element zakresu odpowiedzialności kadry kierowniczej. Jest to szczególnie ważne w czasach, w 
których zdolność do radzenia sobie z przyspieszonym tempem zmian nabrała fundamentalnego 
znaczenia. 

Tworzenie nowych możliwości w organizacji  

Firmy, które próbowały wytworzyć nowe możliwości w ramach istniejących jednostek 
organizacyjnych osiągały bardzo nierówne efekty. Zgromadzenie mocno rozbudowanych zasobów 
w celu zmiany tego, co organizacja jest w stanie dokonać jest zadaniem dość prostym. Ludzi o 
nowych umiejętnościach można zatrudnić, na określone technologie można zdobyć licencje, 
kapitał można zgromadzić, a linie produkcyjne, marki i informacje można po prostu kupić. Jednak 
zbyt często dzieje się tak, że zasoby tego rodzaju wtłacza się w ramy zasadniczo skostniałych i 
niezmienionych procesów, co daje marne efekty i niewielkie zmiany na lepsze. 

Na przykład w latach 1970 i 1980 Toyota zmieniła porządek panujący w światowym przemyśle 
samochodowym, wprowadzając innowacyjne metody w zakresie procesów projektowania, 
produkcji i łańcuchach zaopatrzenia – i to bez kolosalnych nakładów na zasoby, takie jak 
nowoczesne technologie produkcji czy systemy przetwarzania informacji i danych. Koncern 
General Motors odpowiedział na to inwestując blisko 60 mld USD w zasoby związane z produkcją – 
m.in. w skomputeryzowane urządzenia, które miały zmniejszyć koszty i poprawić jakość. 

Jednakże zastosowanie najnowocześniejszych zasobów na potrzeby przestarzałych procesów 
niewiele zmieniło w wynikach osiąganych przez GM, gdyż fundamentalne możliwości i rezerwy 
każdej organizacji tkwią przede wszystkim w procesach i wartościach. Procesy i wartości definiują 
sposób, w jaki zasoby, które w wielu przypadkach można dowolnie kupować i sprzedawać, można 
łączyć w sposób pozwalający tworzyć wartość.  

Niestety, procesy bardzo trudno poddają się zmianom. Aby ułatwić prawidłowe funkcjonowanie 
aktualnie zachodzących procesów, wytycza się granice organizacyjne. Granice te mogą jednak 
hamować kształtowanie się nowych procesów, których działanie wykracza poza owe granice. 

Gdy nowe wyzwania wymagają od ludzi lub całych grup, by zaczęli wchodzić we wzajemne relacje 
w sposób inny niż to z reguły miało miejsce do tej pory, starając się sprostać nowym wyzwaniom, 
w innej skali czasowej niż to było wymagane w przeszłości, menedżerowie muszą „wyciągać” 
odpowiednich ludzi z istniejących grup i wytyczać nowe granice, wyznaczając tym samym nowe 
grupy. Nowe granice zespołów pozwalają na tworzenie i ułatwiają wdrażanie nowych wzorców 
współpracy. Wzorce te mogą dopiero wtedy zaowocować nowymi procesami, a więc nowymi 
możliwościami transformacji wartości wejściowych w efekty końcowe. 

Sondaż przeprowadzony w krajach anglojęzycznych (USA, Kanada, UK, India, Australia) w 2008 
roku przez periodyk MindTools (ponad 10.000 respondentów) w temacie jak umiejętności 
zawodowe wpływają na zadowolenie w pracy pokazuje wyraźnie, że zadowolenie rośnie 
proporcjonalnie do wzrostu umiejętności. W sondażu ujęto różne umiejętności przydatne w pracy 
a udział wzięli pracownicy, samodzielni przedsiębiorcy i kierownicy tak średniego jak i najwyższego 
szczebla. W każdej z rozpatrywanych umiejętności większe zadowolenie z pracy deklarowali ci, 
którzy posiedli wyższy jej poziom. Największe zadowolenie z pracy wykazali jednak ci, którzy 
potrafią zarządzać stresem. Nie trzeba udowadniać, że większe zadowolenie przekłada się wprost 
na wyniki finansowe biznesu i na większą możliwość zatrzymania dobrych pracowników. 

Konkludując, zadowolenie w miejscu pracy jest naprawdę ważne, ale na tym nie koniec, gdyż jak 
pokazano powyżej to zadowolenie było wynikiem większych umiejętności i pewnie lepszej 
atmosfery w wyniku lepszej organizacji pracy. A lepsza organizacja pracy to nie siłowe wdrożenie 



najlepszej nawet metodyki tylko zadbanie o akceptację wszystkich uczestników i pomoc im w 
przystosowaniu się do nowej sytuacji. 

Współcześnie pojawiło się wiele prób usprawnienia organizacji, jak np.: 

 Spłaszczenie poziomów organizacji, nacisk na współpracę w poziomie 

 Restrukturyzacja – redukcja zbędnych struktur, optymalizacja funkcji 

 Struktury macierzowe (zarówno podział pionowy – funkcyjny, jak i podział poziomy na 
grupy zadaniowe) 

 Zespoły projektowe (powołane na czas pracy nad zadaniem, a następnie rozwiązywane) 

 Organizacje wirtualne 

 Organizacje ponad-kulturowe (typowe dla globalizacji) 

Przedsięwzięcia te jednak rzadko przynoszą długotrwały sukces ze względu na głęboko wryte w 
naszą podświadomość przekonanie o nieodwołalności stosowania hierarchicznego systemu 
nakazowego wspartego odnośnymi systemami wynagrodzeń i motywacji oraz nieuświadomienie 
konieczności przełamania paradygmatu Kartezjusza. 

Menedżerowie gonią w piętkę próbując być najlepszymi w swoich segmentach rynku i 
jednocześnie wytrzymać napór rosnącej świadomości i oczekiwań pracowników. Desperacko 
próbują stosować różne, pojawiające się, metodyki zarządzania, wybierając je jak z Koła Fortuny, a 
nie próbując wpierw dotrzeć do pierwotnej przyczyny problemów. Generalnie zarządzają metodą 
„rób jak ci mówię”, gdyż innej nie znają. Działania takie nie są w stanie przynieść długotrwałych 
efektów i dlatego większość usprawnień kończy się wcześniej czy później porażkami. 

Większość programów usprawnień obejmuje tylko zawodowe i biznesowe elementy. Zapomina się 
o decydującym aspekcie osobistych i behawioralnych zmian. 

Desperację menedżerów, już lata temu, doskonale zilustrował Szymon Kobyliński. 

Udowodniliśmy uprzednio, że natura (a w 
niej my) ma charakter fraktalny. 
Udowodniono stosunkowo dawno, że 
maszyna nie powinna być przykładem dla 
organizacji, szczególnie w erze globalizacji i 
rynku klienta. Organizacja jest żywa tak jak 
jej ludzie i tak jak oni ma swoją osobowość. 
Jak długo ostatni człowiek nie opuści 
pomieszczenia wypełnionego już tylko 
robotami i nie zgasi światła (roboty go nie 
potrzebują) to on będzie miał decydujący 
wpływ na zdarzenia – tak pozytywnie jak i 
negatywnie. Chcąc więc egzystować i 
prosperować w obecnym czasie powinniśmy 
dostosować organizację do natury a najlepiej 
wziąć z niej przykład. 

Organizacja to ludzie. To stwierdzenie powinno być truizmem dla wszystkich, ale dla wielu niestety 
nie jest. Podejdźmy w takim razie do problemu „od dołu”. Człowiek składa się z wielu miliardów 
molekuł, z których każda jest samodzielnym systemem, w 60-80% składamy się z wody, zawieramy 
w sobie prawie całą tablicę Mendelejewa. Molekuły tworzą podsystemy systemu naczelnego 
(człowieka) organizując się w podsystem nerwowy, krwionośny, trawienny i tak dalej. Ale, żeby 
tego nie było dość, molekuły nie są odseparowane od wszechświata. Stanowią cząstki globalnej 
świadomości. My również nie jesteśmy oddzielnymi bytami i też jesteśmy jej cząstkami. I to jest 



dobra wiadomość, gdyż samotność jest gorsza od każdej choroby a samotność we wszechświecie 
to już klęska na całej linii. 

Popatrzmy teraz na ilościowe relacje systemu ludzkiego i organizacyjnego. Człowiek składa się z 
około 10 do n-tej (gdzie n wynosi kilkadziesiąt) inteligentnych molekuł. W organizacji tysiąca 
pracowników liczba n wynosi tylko 3. Zaryzykujmy w takim razie stwierdzenie, że organizacja jest 
systemem składającym się z tysiąca molekuł (ludzi). Czy porównanie liczby 3 do kilkudziesięciu nie 
wystarcza by określić priorytet co jest ważniejsze? Dodatkowo organizacja systemu człowieka 
zawiera w sobie systemy samo-naprawcze, regeneracyjne i jest inteligentna sama w sobie a co 
powiemy o klasycznej organizacji, która ma inteligencję armii pruskiej a taka organizacja króluje w 
znakomitej większości do dzisiaj. 

Nigdy, by dotrzeć do pierwotnej przyczyny w łańcuchu przyczyn i ich skutków, nie wolno unikać 
trudnych pytań, nie wolno próbować być poprawnym politycznie; należy zadawać je do bólu, aż się 
do niej dotrze. Jak się to ma do naszego organizowania się? Powtórzmy. Organizacja to ludzie i oni 
muszą być podstawą zmian. Gdy nie weźmiemy pod uwagę ich dążeń, marzeń i oczekiwań to każda 
próba reorganizacji nie uda się. A paradygmat Kartezjusza jest tylko pośrednią przyczyną tych 
niepowodzeń, gdyż idąc dalej stwierdzamy, że tak naprawdę to nie wiemy: Kim jesteśmy?, Skąd 
przyszliśmy?, Co i jak powinniśmy robić?, Dokąd zmierzamy? 

Księga Rodzaju poucza nas, że praca nie leżała w pierwotnej naturze człowieka. Ale natura ludzka 
wkrótce przystosowała się do konieczności pracy. 

Douglas McGregor zaprezentował dwa przeciwstawne modele pracownika, nazywając je teorią X i 
teorią Y. Teoria X jest stosunkowo negatywnym poglądem na pracowników i odpowiadają jej 
poglądy naukowego zarządzania. Teoria Y jest bardziej pozytywna i wychodzi z przesłanek 
przyjmowanych przez zwolenników teorii stosunków międzyludzkich. 

Założenia teorii X: Ludzie nie lubią pracować i starają się unikać pracy. Ludzie nie lubią pracować, 
menedżerowie, by skłonić ich do pracy na rzecz realizacji celów organizacji, muszą ich 
kontrolować, zmuszać, kierować nimi i grozić im karami. Ludzie wolą, by nimi kierowano, pragną 
unikać odpowiedzialności, pragną też bezpieczeństwa. Ich ambicje są niewielkie. 

Założenia teorii Y: Ludzie nie wykazują przyrodzonej awersji do pracy; praca jest naturalną częścią 
ich życia. Ludzie są wewnętrznie motywowani do osiągania celów, do których są przywiązani. 
Ludzie są przywiązani do celów w stopniu odpowiadającym osobistym nagrodom, jakie otrzymują 
za osiągnięcie tych celów. We właściwych warunkach ludzie dążą do odpowiedzialności oraz ją 
podejmują. Ludzie są zdolni do nowatorskiego podejścia do rozwiązywania problemów organizacji. 
Ludzie nie są głupi, ale w najczęstszych warunkach organizacyjnych ich możliwości intelektualne są 
wykorzystywane tylko częściowo. 

Do pracy nie przystępują tylko „ręce”; razem z nimi przychodzi ich właściciel. To, że można 
zatrudnić tylko całego człowieka, a nie jego część, tłumaczy, dlaczego wzrost ludzkiej efektywności 
w pracy stanowi największą szansę wzrostu wydajności i rezultatów przedsiębiorstwa.   

Organizacja gospodarcza, w kontraście do np. charytatywnej, musi dostarczać efektów 
finansowych. Dlatego też np., eksperyment w latach 80-tych41 przeniesienia wprost stosunków 
demokratycznych do takiej organizacji, musiał skończyć się niepowodzeniem. Pojawia się w takim 
razie pytanie, co można zrobić by organizacja nie tracąc umiejętności zarabiania pieniędzy była 
jednocześnie ludzka i ekologiczna w głębokim rozumieniu tych słów. Znakomita większość 
organizacji gospodarczych, poza nielicznymi wyjątkami, nie jest ani ludzka, gdyż traktuje ludzi jak 
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 Na początku lat 80-tych próbowano przenieść do sfery biznesu modę na „bezstresowe wychowanie dzieci” w formie 
pełnej wolności pracowników i skończyło się to klęską. 



przedmioty, ani ekologiczna, gdyż pędząc za zyskiem i będąc mobilizowana konkurencją produkuje 
niepotrzebnie zbyt dużo zużywając nadmiernie ziemskie zasoby. 

Ta idea, że organizacje którymi powinniśmy zarządzać są fizycznymi instrumentami do produkcji, 
które skonstruowali ludzie, wryła się tak mocno w umysły, że próby rozwiązywania 
organizacyjnych problemów sprowadzamy do rekonstrukcji (reengineering). Ten termin sam w 
sobie potwierdza głębokość do jakiej mechanistyczne myślenie zakorzeniło się w naszej psychice. 
Ta stabilność i wytrzymałość maszyny jako dominującej metafory 20-wiecznej praktyki zarządzania 
zadziwia, gdy widzimy olbrzymią ilość dowodów na to, że to po prostu nie daje rezultatów. 

Jesteśmy produktami kultury w której wyrośliśmy. Jeśli jesteśmy częścią organizacji-maszyny to 
stajemy się jej trybikami. Nasze organizacje nie są ludzkie i zgodne z naturą. Są maszynami a 
maszyny nie są zaprojektowane by się uczyć czy akceptować opinie; są martwe. Jeśli w nich 
jesteśmy to traktujemy innych jak części albo rzeczy. Nasza kultura działania zawiera w sobie serię 
reguł, motywacji i kar, które wzmacniają tę starą metaforę. Nie jest nam łatwo wprowadzać 
zmiany by tworzyć Nowe, gdy uczestniczymy w tradycyjnej organizacji, gdyż wszystkie te siły będą 
grać przeciwko nam. 

Wszystkie te reguły starej kultury bazują na założeniu, że najważniejsza jest kontrola. 
Rozszerzeniem tego założenia jest, że gdy tylko będziemy mocno próbować to możemy 
kontrolować wszystko. Ta iluzja wydaje się funkcjonować, jeśli nie działamy w globalnym 
społeczeństwie. Jeśli mówimy o staniu się bardziej reagującymi, bardziej zorientowanymi na 
klientów i bardziej elastycznymi to popatrzmy na rzeczywiste reguły, które rządzą w większości 
organizacji. One działają przeciwko tym celom. 

Próby kontroli wszystkiego doprowadzają nas do absurdu. Nie ufając ustanawiamy komórkę 
kontrolną, ale ponieważ z założenia nie ufamy to musimy mieć kontrolę kontroli a potem kontrolę 
kontroli kontroli itd., itp. Problemem jest więc nie brak dostatecznej kontroli, lecz głęboko wryta w 
naszą podświadomość (szczególnie w Polsce) zasada braku zaufania. 

Nakazowy system zarządzania tworzy z pracowników trybiki maszynerii, zabija inwencję i nie 
pozwala wykorzystywać zbiorowej inteligencji. Próby kontroli wszystkiego i wszystkich powodują 
tylko wzrost biurokracji, bezwładność i nieruchawość organizacji, obniżanie jakości pracy i 
olbrzymie marnotrawstwo ludzkich talentów. Sposób podejścia do pracy ludzi będących „na 
swoim” najlepiej obrazuje różnicę w stosunku do pracy – ich nie trzeba kontrolować. Dlaczego 
więc nie stworzyć w przedsiębiorstwie sieci biznesów w biznesie (samodzielnych Fraktali)? To 
uwolniłoby pracowników z kajdan systemu nakazowego, wyzwoliło inwencję, większą efektywność 
i dało większe poczucie wolności. 

Peter Drucker przedstawia to tak, - „Równocześnie jest jasne, że jedyne „zasoby” zdolne do 
powiększania się - to zasoby ludzkie. Wszystkie inne podlegają prawom mechaniki. Można je 
wykorzystywać lepiej lub gorzej, ale nie mogą one dać więcej, niż suma tego, co włożono”.…. „My 
sami określamy zazwyczaj szeregowego pracownika - w odróżnieniu od menedżera - jako 
człowieka, który tylko wykonuje polecenia ... Oznacza to, że traktujemy takiego pracownika - jeżeli 
chodzi o jego wkład w przedsiębiorstwo - jak inne zasoby materialne podlegające prawom 
mechaniki. Jest to poważne nieporozumienie. Tkwi ono jednak nie w definicji pracy szeregowego 
robotnika, ale w tym, że nie dostrzega się, jak wiele zadań szeregowego robotnika ma w 
rzeczywistości menedżerski charakter lub, że byłyby one znacznie produktywniejsze, gdyby im taki 
nadać charakter”. 

Zakłamywaniem problemu jest szermowanie hasłem o wadze kapitału ludzkiego. Dużo się o tym 
mówi nie wiedząc w gruncie rzeczy co z tym zrobić. I nie ma się co dziwić, że się nie wie, gdyż od 
wielu pokoleń, począwszy od Kartezjusza, który obawiając się reakcji kościoła wprowadził dualizm 



w myśleniu, mieliśmy patrzeć na wszechświat i jego składniki jak na mechanizm zegarowy 
pozostawiając Świadomość (w szerokim rozumieniu tego słowa) Kościołowi. Naukowcom 
próbującym z zapałem udowodnić prawidłowość takiego myślenia pomieszało szyki odkrycie zasad 
mechaniki kwantowej. Nagle okazało się, że atom nie daje się obserwować, posiada swoistą 
inteligencję a molekuła potrafi inteligentnie wybrać w czego skład wejdzie - będzie np. kością czy 
może mięśniem. 

Może ten wywód wyjaśnia lepiej dlaczego piszę tak dużo o fraktalach, znaczeniu wody, fraktalnym 
porządku wszechświata i konieczności reformowania organizacji od uwzględnienia potrzeb i 
możliwości człowieka a nie odwrotnie. Nie mogę inaczej tego wyrazić jak „oczywistą oczywistość”, 
że zmiany narzucane od góry skazują ludzi-pracowników na katusze a i tak nie przynoszą 
długotrwałych efektów. I mam nadzieję, że powszechna rewolucja rozumienia Świadomości 
nastąpi w miarę szybko, gdyż inaczej ze skraju przepaści zrobimy krok do przodu. 

A przykłady z natury? Wyrafinowany system zdecentralizowanej współzależności przedstawiany 
przez termity zaprasza do lekcji jak reagować na nagłe wypadki. Oparty zaś na chemii system 
komunikacji afrykańskich mrówek pomógł urzędnikom Southwest Airlines zdefiniować politykę 
zajmowania miejsc w samolocie. Owady, ptaki i ryby różnie demonstrują akceptowalność i sukces 
dezorganizacji prowadzącej do samoorganizacji i procesów bez przywództwa. 

Organizacje (systemy), nawet najlepsze, same z siebie nie osiągną (spowodują) sukcesu. To wiedza 
ludzi zarządzających, obserwujących, studiujących i usprawniających te systemy oraz środowisko w 
którym działają daje tę szansę. Nowoczesna struktura organizacji winna być zgodna ze stopniem 
rozwoju gatunku naczelnych i promować przywództwo na podstawie wiedzy, inteligencji i 
umiejętności – w przeciwieństwie do „rób tak jak ci mówię”. 

 

Praca powinna być zorganizowana na nowych zasadach, gdzie geniusz kapitału ludzkiego może 
zostać uwolniony od ograniczeń systemu nakazowego. Pracownicy powinni tworzyć ich własne 
samoorganizujące się połączenia i utworzyć zespoły zdolne do oddziaływania wzajemnie jako 



globalna, w czasie rzeczywistym, siła pracownicza. Rozluźnianie organizacyjnych hierarchii i 
oddanie więcej władzy pracownikom będzie prowadzić do szybszych innowacji, niższych kosztów, 
większej zwinności, ulepszonej reakcji na życzenia klientów, więcej oryginalności i szacunku na 
rynku. Organizacja jest żywa tak jak jej ludzie i w takim razie zmiany czy usprawnienia muszą 
zacząć się od nich, gdyż jeśli ludzie tego nie zaakceptują to zmiana nie nastąpi. 

Kilka lat temu podjąłem próbę namówienia właścicieli dużej polskiej firmy do wdrożenia zasad 
organizacji fraktalnej, ale polska, ciągle jeszcze trwająca transformacja, nie pozwoliła na pomyślne 
zastosowanie. Ważniejsze było boksowanie się z chorymi przepisami regulującymi działanie 
polskiej gospodarki i zdobywanie pieniędzy na bieżącą działalność. Problemy krótkiej perspektywy 
i z tym związanej strategii działania nie pozwoliły na przedsięwzięcia dające rezultaty 
długookresowe. 

A więc jednak. 

Nie ma nic bardziej trudnego do zaplanowania, bardziej wątpliwego do 
odniesienia sukcesu jak stworzenie nowego systemu. Inicjator zyska wrogość 
tych którzy odnoszą korzyści z utrzymania starego i tylko ostrożne poparcie 
od tych, którzy odniosą korzyści z nowego systemu. 

Machiavelli, 1513 

Mam jednak nadzieję, że ziarno zostało posiane. W latach 2006 do 2008 w grupie konsultantów 
opracowaliśmy bardziej dogłębnie procedurę i konieczne narzędzia do budowy takiej organizacji i 
te postaram się przedstawić. 

Wróćmy jednak wpierw do Warnecke. Był on pierwszym, który odważnie zaproponował „fabrykę 
fraktalną” jako rozwiązanie dla organizacji XXI wieku. Sformułował podstawowe charakterystyki 
funkcjonowania jednostek fraktalnych. 

Fraktal jest samodzielnie działającą jednostką przedsiębiorstwa, której cele i produktywność mogą 
być jednoznacznie opisane. 

 Fraktale są samopodobne, każdy wykonuje usługi. 

 Fraktale same się organizują. 

W procesie dynamicznym fraktale rozpoznają i formułują swoje cele, jak również wewnętrzne i 
zewnętrzne stosunki. Fraktale reorganizują (restrukturyzują) się, powstają na nowo i ulegają 
rozkładowi. 

 System celów, który wynika z celów fraktali, jest niesprzeczny i musi służyć osiągnięciu 
celów przedsiębiorstwa. 

 Fraktale są powiązane w sieć za pomocą wydajnego systemu informacyjnego i 
komunikacyjnego. Same określają rodzaj i obszar swego dostępu do danych. 

 Produktywność fraktali jest ciągle mierzona i oceniana. 

Fraktale mają cechy systemów inteligentnych i reagują adaptacyjnie na każdorazowe wpływy 
otoczenia. Myślą przewodnią dla organizacji fraktalnej jest stworzenie (w ramach ich zakresu 
kompetencji) samoregulujących się organizacyjnych grup roboczych. Do dostrojenia wielkości 
wejściowych i wyjściowych fraktali służy nadrzędny, komputerowo wspomagany system 
informacyjny i komunikacyjny. Przedsiębiorstwo fraktalne tworzy nie tylko biznesy w biznesie, ale 
także biznesmenów w przedsiębiorstwie. Odpowiada to bardziej kulturze Zachodu preferującej 
indywidualność. Warnecke nie proponował praktycznych rozwiązań organizacyjnych. Należy 
jednak pamiętać, że pisał na początku lat 90-tych, gdy Świat dopiero zaczął dostrzegać sukcesy 
Toyoty.  



Zachowania fraktalne nie są nam obce. W codziennym życiu można je wielokrotnie zaobserwować. 
Oto kilka przykładów: 

Zespół jazzowy ma prowadzącego (lidera), gra skomponowany utwór, ale nigdy nie gra go tak 
samo. Improwizacje poszczególnych członków w zależności od ich umiejętności i samopoczucia w 
danej chwili są nie tylko dozwolone, ale wręcz oczekiwane (ten grający solo przejmuje na jakiś czas 
przewodzenie w ramach swojej specjalizacji). Członkowie zespołu pomagają soliście wykonać jego 
zadanie dostosowując się do niego oraz do środowiska (atmosfery na widowni). 

Drużyna sportowa ma cel – osiągnąć zwycięstwo konkurencyjne i usatysfakcjonować klienta 
(własnych kibiców). Robiąc to drużyna musi przestrzegać reguł gry. Lider (w gruncie rzeczy 
obieralny) odznacza się doświadczeniem i odpowiednimi do tego celu umiejętnościami. Zadania 
poszczególnych graczy często zmieniają się trakcie trwania spektaklu. 

Drużyna „Marines” w nowoczesnej wojnie ma wyznaczony cel, desygnowane zasoby, starając się 
przewidzieć ruchy przeciwnika stosuje technikę pętli OODA a wszystkie operacyjne decyzje 
podejmuje samodzielnie. 

W odcinku czasowym 4 – 5 godzin uczestnicy podróży z obu kierunków Warszawa – Poznań w 
czasie ery bez-autostradowej brali udział w śmiertelnej grze i w ten sposób stanowili czasowo 
zespół. Występuje więc samo-podobieństwo ich zachowań - wyprzedzają się na 3 i 4-tego, 
ostrzegają o radarach a samoorganizacja jest widoczna w ustępowaniu z drogi tych wolniejszych 
(zwykle Maluchy). 

Jest zima we Wrocławiu, głęboki śnieg. Mały samochód chcący skręcić w prawo musiał przekroczyć 
szyny tramwajowe i zawiesił się na podwoziu. Inne samochody skręcające w tym samym kierunku 
zablokowały ulicę. Często, w takich przypadkach, nierozsądni kierowcy trąbią bezmyślnie siedząc w 
cieple. Tym razem wysiedli i wypchnęli delikwenta na równą drogę i w ten sposób zlikwidowali 
„korek” pomagając jemu i sobie. 

Do marca 2010 przeżyliśmy 3 trzęsienia ziemi (Haiti, Chile, Turcja). Od rządów i organizacji 
popłynęły słowa sympatii i obietnice pomocy, ale prawdziwa pomoc zrodziła się sama. Ludzie 
wiedzieli co należy zrobić by pomóc poszkodowanym a liderzy pojawili się spontanicznie. Podobna 
sytuacja miała miejsce w Polsce, w katastrofie kolejowej koło Szczekocina. Ludność miejscowa 
zareagowała spontanicznie ratując wiele istnień ludzkich. 

W kilku miastach europejskich (w Polsce także) z głównych skrzyżowań usunięto wszystkie znaki 
drogowe pozostawiając tylko regułę prawej strony. Ilość stłuczek i groźnych wypadków zmalała 
znacznie. Udowadnia to, że potrzebujemy niewiele kontroli by istnieć i rozwijać się jako 
społeczność.  

Rozwój cywilizacyjny dodał nowy element do naszej rzeczywistości. W związku z ciągle 
zmniejszającym się kosztem wytwarzania główną funkcją organizacji (jak i jej wewnętrznych 
elementów składowych) będą docelowo usługi z ich atrybutami organizacyjnymi (np. współpraca z 
klientem i jego satysfakcja). To uwydatni jeszcze bardziej podstawową rolę człowieka w 
organizacji. W takim razie elementy składowe organizacji winny mieć tym bardziej charakter 
fraktalny (samopodobieństwo, samoorganizacja i witalność) a ich cele cząstkowe winny spełniać 
warunki osiągania celów organizacji poprzez odpowiednie mierniki. 

  



Organizacja Fraktalna 

Między nawet najlepszą propozycją a jej pełną realizacją jest długa droga, a spiętrzenie przeszkód 
ogromne. Organizacja Fraktalna wymaga zmiany świadomości, a więc będzie to radykalna zmiana, 
a takie zmiany, tak naprawdę, lubią tylko nieliczni. Należy jednak pamiętać, że tylko zmiany na 
gorsze można przeprowadzić szybko. Toyota potrzebowała kilkadziesiąt lat by doprowadzić do 
zrewolucjonizowania metod zarządzania. 

Charakterystyczne dla przewodzących obecnie w gospodarce organizacji jest konieczność 
posiadania systemowej zdolności do przeprowadzania zmian. Od tego zależy przyszłość 
organizacji, która chce zachować miejsce w czołówce. Jednocześnie alarmująca ilość zmian 
organizacyjnych jest skazana na niepowodzenie. Według ostatnio dokonywanych badań 
reengineering ma szanse w 33% na sukces, fuzje i przejmowanie kontroli w 29%, wysiłki poprawy 
jakości w 50% a wdrażanie systemów informatycznych wspomagania zarządzania w mniej niż 20%. 
Dotyczy to również prób zastosowania nowoczesnych metodyk zarządzania. 

Te liczby są bardzo wymowne, a dodatkowo kryje się za nimi wiele frustracji, dezorientacji, gniewu 
i czasami nawet ludzkich tragedii. 

Konflikt pracownik - pracodawca 

Ten konflikt interesów jest już tak stary, że sięga czasów, gdy Bóg jeszcze nie miał brody, jak zwykł 
mawiać o swoim wieku Jerzy Waldorff42. 

Z założenia inne są cele pracownika (otrzymać jak najwyższe gratyfikacje) i pracodawcy (zapłacić 
jak najmniej by ograniczać koszty). W dzikim kapitalizmie początków epoki industrialnej 
wykorzystywanie „siły roboczej” osiągnęło szczyt. Robotnicy byli traktowani jak bydło. Powstawały 
wtedy związki zawodowe43 mające chronić interesy pracowników. Nie obyło się jednak bez 
przegięć. Często te pierwsze związki były wręcz gangsterskie, skorumpowane i grały interesami 
pracowników dla własnych korzyści ich liderów. 

I teraz można się jeszcze natknąć na perfidne zachowania tak pracodawców jak i związków. 
Przykład - kasjerki w centrach handlowych pracujące za 600 zł bez przerw na wyjście do toalety. 
Nie należy się więc dziwić, że pracownicy nie mają zaufania do pracodawców, powszechne są 
postawy roszczeniowe i do tego króluje, jakże często, bezinteresowna zawiść. W związkach 
zawodowych zaś ciągle jeszcze pokutują zachowania z początków ery industrialnej. 

Po stronie pracodawców były oczywiście wyjątki, w których pojawiały się zachowania 
humanitarne. 

Za przykład może posłużyć firma produkcji papierosów Waldorf-Astoria, której właściciel Emil Molt 
zbudował domy dla pracowników oraz szkołę (początek XX wieku), której poprowadzenie, przede 
wszystkim pod względem pedagogiczno-dydaktycznym, powierzył Rudolfowi Steinerowi. 

Steiner stworzył przy okazji nowy kierunek filozoficzny – antropozofię. Wspominam o tym nie bez 
przyczyny, gdyż wszystko się zaczyna od wychowania młodego pokolenia. 

Czy coś się zmieniło w ostatnich czasach, że możliwe jest co najmniej zniwelowanie tego konfliktu? 
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 Jerzy Waldorff-Preyss – polski pisarz, publicysta, krytyk muzyczny i działacz społeczny. Popularyzator kultury 
muzycznej na łamach prasy, w radiu i telewizji. Barwna postać PRL-u, wybijająca się zachowaniem i językiem. 
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 Podstawowym zadaniem związków zawodowych jest obrona interesów pracowników i działanie na rzecz poprawy 

ich sytuacji ekonomicznej i społecznej. Związki próbują więc przeciwdziałać zwolnieniom, kontrolują przestrzeganie 
kodeksu pracy przez pracodawców, zabiegają o wyższe pensje i lepsze warunki pracy dla pracowników. Często jednak 
swoim działaniem przyczyniają się do upadku przedsiębiorstwa. 



 Pracodawca chciałby, a gruncie rzeczy musi, w większym stopniu wykorzystywać wiedzę i 
walory pracowników by być bardziej konkurencyjnym i elastycznym na rynku. 

 Pracownik jest dużo lepiej wykształcony, uświadomiony i poza godziwym wynagrodzeniem 
chciałby być również odpowiednio traktowany. 

 Stosunki pracy stały się dużo bardziej cywilizowane i w większym stopniu możliwe są 
kompromisy między „walczącymi” stronami. 

Co jest potrzebne by możliwy był kompromis? 

 Pracodawca musi zacząć traktować wszystkich pracowników jak kreatywnych i 
współpracujących ludzi, dostarczać im niezbędnych informacji dotyczących działań 
przedsiębiorstwa (wizja, strategia, sytuacja rynkowa, koszty i zyski itp.). 

 Pracodawca powinien zrozumieć, że zatrudnia nie tylko ręce, ale kompletnych ludzi z ich 
wrodzonymi temperamentami, przyzwyczajeniami i obciążeniami przyniesionymi ze 
środowiska. Powinien im (i sobie) pomóc przez odpowiednie testy i szkolenia by unikać 
nikomu niepotrzebnych problemów przystosowania i stworzyć lepsze warunki do 
satysfakcji z pracy. 

 To od pracodawcy musi wyjść inicjatywa budowy kultury zaufania. Trzeba „rozmawiać” 
uczciwie o problemach i wyzwaniach. Nie pozwalać by źródłem informacji były plotki i 
pomówienia. Wbrew pozorom większość ludzi woli znać przykrą prawdę niż zręczne 
kłamstewka. 

 Na pracodawcy spoczywa odpowiedzialność za perturbacje związane z czynnikami 
zewnętrznymi (np. rynek, kryzys). Jakże często za złe rozeznanie rynku karani są 
zwolnieniami i obniżką płac pracownicy. 

 Gdy będzie zastosowana w pełni Matryca Umiejętności, zmapowane i wycenione procesy 
to pojawi się możliwość likwidacji fluktuacji wewnętrznych w procesach przez samych 
pracowników w wyniku działań Sztabu Kaizen i odpowiedniego systemu wynagrodzeń 
premiującego produktywność. 

 Wykonywane czynności powinny być wycenione w PLN a nie normami czasowymi, gdyż 
pracownicy przychodzą do pracy zarabiać pieniądze a nie spędzać czas. Należy uświadomić 
wszystkich, że gdy chcą otrzymywać regularnie pensje to firma musi te pieniądze najpierw 
zarobić. Należy odejść od norm czasowych, jeśli takie są stosowane, i przejść na mierniki 
pieniężne, nie mówić o centrach kosztów tylko o centrach zysków. To nie tylko pomoże 
zredukować postawy roszczeniowe samych pracowników, ale zmieni również atmosferę, 
koniecznych od czasu do czasu, negocjacji ze związkami zawodowymi. Często te negocjacje 
przypominają targ w Istambule. Strona związkowa zawyża roszczenia niebotycznie a 
pracodawca robi to samo tylko w drugim kierunku. Takie negocjacje są częścią kultury 
arabskiej i są nawet ekscytujące, lecz nie mają żadnego związku z rzeczywistością biznesu. 

 Pracownik musi zrozumieć i zaakceptować, że podpisując umowę zawarł kontrakt w którym 
sprzedał swój czas firmie – tak jakby wziął kredyt, który musi być spłacany każdego dnia. 
Jeśli kosztuje dziennie firmę np. 150 zł to najpierw winien to odpracować a następnie, gdy 
zwiększa produktywność, ma prawo oczekiwać dodatkowego wynagrodzenia. 

 Jeśli pracownik nie mógł, albo nie chciał, podjąć ryzyka zadbania o swoje finanse (np. 
podjęciem działalności gospodarczej) to niech nie wypomina właścicielowi samochodu 
Ferrari, które ten sobie wymarzył i pracował jak wół (fizycznie i intelektualnie) by to 
osiągnąć. 

Fraktalna Organizacja Gospodarcza – schemat działania 

Wszystkie fraktale wyposażone są w mechanizmy działania i kontroli, mają przydzielone 
odpowiednie zasoby, realizują ogólne cele organizacji i cele własne (dające wyliczalne przychody), 



mają prawo do samoorganizacji i zmiany własnych celów, rozliczane są miernikami finansowymi. 
W Strumieniach Wartości współpracują na zasadzie klient-dostawca a z pozostałymi Fraktalami w 
sieci. 

 Fraktal sam rekrutuje swoich członków (początkowo tylko z wewnątrz firmy). 

 Fraktal sam wybiera swojego Lidera. 

Nie bójmy się nieformalnych autorytetów! W każdej grupie czy to w szkole, w pracy czy w wojsku 
objawiają się „prawdziwe” autorytety. Narzucają grupie, siłą fizyczną bądź charakterem, swoją 
nieformalną władzę, za którą nie ponoszą odpowiedzialności, a że dzieje się to podskórnie to jest 
to bardzo często niezauważalne dla formalnej władzy. Nie wiadomo dlaczego mamy do czynienia z 
biernym oporem grupy, dlaczego torpedowane są słuszne działania, pojawia się mobbing i 
wszystko się rozprzęga. 

Bezpośredni przełożeni, jeśli mają odpowiednie predyspozycje, wiedzą o tym zjawisku, ale często 
zamiast wykorzystywać, próbują je zwalczać. Gdy pozwolimy grupie wybrać swojego lidera może 
się okazać, że będzie nim właśnie nieformalny autorytet. Czy to jest źle? 

Lider w nowoczesnej organizacji nie musi być najlepszym fachowcem, ale musi być najlepszym w 
danym zespole organizatorem. Ma dbać o interesy swojej grupy (Fraktala) w organizacji, którymi w 
pierwszej kolejności są zlecenia pracy przynoszące dochody. Gdy taki lider się nie sprawdzi 
zyskamy chociaż to, że przestanie nam bruździć, a gdy okaże się prawdziwym liderem zyskamy 
podwójnie. W organizacji obarczonej konsekwencjami systemu nakazowego ukryte są talenty, 
których niewykorzystywanie dla wspólnego dobra jest zbrodnią. Sesja Otwartej Przestrzeni też 
może je wyłowić. 

 Premia jest wypracowywana poprzez likwidację Marnotrawstwa i jest dzielona 
przez członków Fraktala. 

 Lider jest wynagradzany zgodnie z umiejętnościami. Dodatek do płacy z tytułu 
funkcji Lidera pochodzi z wypracowanej premii. 

 Fraktale dla realizacji celów mogą zmieniać kształt i rozmiar.  

 Inni pracownicy mogą czasowo dołączyć do zespołu dla wykonania określonych 
zadań. 



 

1. Fraktal Naczelny – wyznacza cele organizacji, mechanizmy działania i kontroli, określa 
politykę mierników i celów dla pozostałych fraktali, przygotowuje różnorodne strategie 
odpowiednie do zmiennej sytuacji w Krajobrazie Możliwości (np. Zarząd, Kierownictwo). 

2. Fraktal Rozpoznania – zajmuje się obserwacją i studiowaniem Krajobrazu Możliwości (np. 
Marketing, Sprzedaż). 

3. Fraktale Wytwórcze (Bojowe) – realizują cele organizacji (np. Projektowanie, Produkcja, 
Usługi). 

4. Fraktale Wsparcia – wspomagają Fraktale Wytwórcze (np. Technologia, Planowanie, 
Zakupy, Logistyka, HR). 

5. Fraktale Specjalistyczne – posiadające unikalne umiejętności (np. Księgowość, Obsługa 
Prawna, Informatyka). 

Poniżej przykłady dla przedsiębiorstwa produkcyjnego i usługowego. 

 

 



 

 

Informatyczny system wspomagania zarządzania w Organizacji Fraktalnej 

Organizacja Fraktalna (zresztą każda), by funkcjonować efektywnie, musi mieć powszechnie 
dostępne w czasie rzeczywistym i konieczne do działania informacje. Każde przedsiębiorstwo 
pragnące odnosić sukcesy w obecnych czasach musi dostosować się do rynku Klienta czyli mieć 
Najniższy koszt, Najwyższą Jakość, Najkrótszy czas dostawy. Najnowsze metodyki zarządzania 
pozwalające utrzymywać takie parametry to głównie Toyota Production System i jego klony jak np. 
Lean Management, a organizacja Fraktalna idzie jeszcze dalej uwalniając pracowników z pęt 
systemu nakazowego zarządzania i wyzwalając ich inwencję. Każdy pracownik powinien mieć 
konieczne mu informacje do działania a nie tylko kierownictwo wszystkich szczebli. Stosowany 
powszechnie system informatyczny klasy ERP nie jest w stanie w sposób naturalny wspierać takich 
warunków biznesu, gdyż nie potrafi reagować na zdarzenia kolekcjonując w zamian perfekcyjnie 
miliony transakcji. 

Potrzebujemy więc systemu informatycznego reagującego na wszystkie dotyczące operacji firmy 
zdarzenia. Taki system jak dotąd nie powstał, czyli jak się nie ma co się lubi, to się lubi co się ma, a 
więc rozpatrzmy możliwość użycia powszechnie dostępnych zintegrowanych systemów klasy ERP. 
System ERP już samą nazwą „Planowanie” budzi obawy, gdyż znane są wszystkim 
zainteresowanym konsekwencje, gdy harmonogram/plan musi być zmieniany tuż po jego 
napisaniu. 

Co prawda przewiduje się odchodzenie od idei systemów zintegrowanych. Dotychczasowa ich 
zaleta czyli pełna integracja przestaje być zaletą a staje się garbem. System zintegrowany można 
już „skleić” ze specjalizowanych aplikacji, komponentów. Technologia obiektowa bardzo ten 
proces ułatwiła. Omówmy pokrótce logikę i zasady działania systemu ERP. 

ERP (Enterprise Resource Planning) - Planowanie Zasobów Przedsięwzięcia jest w swojej istocie 
systemem MRP II wzbogaconym o funkcje budżetowania czyli dodatkowo umożliwieniem 
planowania finansów. 



 

System ujmuje typy wytwarzania (produkcja na magazyn, produkcja na zamówienie, montaż na 
zamówienie, wytwarzanie ciągłe). Głównym narzędziem jest program MRP, który wymaga 
wiarygodnych danych bazowych jak artykuł, struktura materiałowa wyrobu - BOM, marszruty 
technologiczne, centra robocze, kody kosztowe itd.. Kosztorysowanie jest oparte na zasadzie 
kosztu standardowego co jest kompletnie nieadekwatne w odniesieniu do obecnej sytuacji 
rynkowej. 

System informatyczny skonstruowany wg standardu ERP (Enterprise Resource Planning) opiera się 
o metodykę MRP (Material Requirement Planning) usankcjonowaną w końcu lat 60-tych zeszłego 
wieku przez APICS (American Production and Inventory Control Society) organizację uznawaną za 
autorytet w całym zindustrializowanym świecie. Powoduje to określone konsekwencje: 

 „Kręgosłupem” systemu klasy ERP są BOM-y (Bill of Material) wyrobów. Są to zestawienia 
materiałowe uporządkowane zgodnie ze schematami montażowymi (konstrukcyjnymi). 
Zakłada się w związku z tym, że żeby zbudować zespół należy pobrać potrzebne materiały i 
połączyć je zgodnie z warunkami technicznymi przy pomocy procesu technologicznego. 

 By BOM-y mogły być wiarygodne konieczna jest identyfikacja materiałów, podzespołów, 
zespołów i wyrobów. Te wszystkie elementy nazywane są w systemie np. artykułami a ich 
prawidłowe zdefiniowanie jest krytyczne. 

 BOM jest hierarchiczną strukturą dostosowaną do funkcjonalnego typu organizacji a więc 
by przejść z poziomu niższego na wyższy (Np. z materiału zrobić detal, z detali zrobić 
podzespół, z podzespołów zespół itd.) potrzebujemy odpowiedzieć na pytanie „Jak?” i 
dlatego potrzebujemy technologii (marszruty). Materiały i proces technologiczny na 
każdym poziomie BOM-u są z kolei powiązane zleceniami wykonania. 

 Gdy zdefiniujemy dodatkowo dostawców, klientów i uruchomimy moduły finansowe to 
możemy uważać, że cykl wytwarzania jest zamknięty. 

 Jednak organizacje gospodarcze muszą się zmieniać ustawicznie i takie sztywne podejście 
proponowane przez systemy ERP jest bardzo często niezadowalające. 

 Należy pamiętać, że systemy ERP powstawały w czasie myślenia organizacyjnego 
polegającego na koncentracji na wytworzeniu produktu, gdy obecnie decydentem jest 
klient czyli odbiorca tych produktów. 



Konkludując Materials Requirements Planning (MRP) bazuje na Bills of Material (BOM), 
marszrutach technologicznych, stanach magazynowych i prognozach. Planuje każdy krok procesu 
dla każdego produktu, podzespołu i detalu. System sumuje popyt na każde centrum pracy i każdy 
okres czasu. MRP pozwala na efektywne planowanie najtrudniejszych warunków, ale ta zdolność 
łączenia niepowiązanej produkcji kosztuje. MRP pozwala na jakieś formy niechlujnej inżynierii, ale 
koszty administracyjne są wysokie. Czasy przerobu są długie i rotacja zapasów niska. Błędy w 
stanach magazynowych, BOM-ach albo czasach dostaw zakłócają mocno system. Około 50%- 80% 
z zainstalowanych systemów MRP nie spełnia potrzeb ich użytkowników. 

 

 

 

Spróbujmy wyjaśnić tę nieadekwatność kalkulacji według kosztu standardowego. 

 

 



Stosunkowo precyzyjnie można wyliczyć koszty bezpośrednie (materiał, robocizna). Ponieważ 
koszty pośrednie (wydziałowe, ogólne) ujmowane są wskaźnikowo na podstawie historii a koszt 
stanowisk pracy i narzędzi mocno uśredniony to przedstawiają one zwykle górę lodową, gdzie 
koszty bezpośrednie widoczne są jako jej wierzchołek a reszta (dużo większa) jest doskonale ukryta 
pod wodą. 

To jest między innymi powodem konieczności odejścia od organizacji funkcjonalnej (wydziałowej) i 
przejścia na organizację procesową (strumienie wartości). 

Poniżej tabela ujmująca w skrócie wady i zalety systemów informatycznych. 

 

Ostatnio, rozwiązania typu „e-wszystko” oraz Internetowe narzędzia do zarządzania łańcuchami 
dostaw podniosły ten standard i dały szansę kupującym i sprzedającym do współpracy. Mimo to 
rozwiązania te nie potrafią, jak dotąd, pokonać bariery braku współpracy między organizacjami. 
Dodatkowo, systemy te robią niewiele dla kreowania silnych powiązań między organizacjami, 
budowy zaufania i płynności. Doceniając wartość dostarczaną przez te systemy należy jednak 
stwierdzić, że nie są w stanie identyfikować, koordynować i przeprowadzać taktycznych i 
operatywnych działań w łańcuchu dostaw koniecznych do synchronizowania wysyłek i przepływu 
zapasów w czasie rzeczywistym w stosunku do sygnałów zapotrzebowania. 

Dwie główne cechy charakterystyczne dla systemów zcentralizowanych, brak wizualnej informacji 
w czasie rzeczywistym i kompleksowość czynników wpływających na kalkulacje, nie pozwalają im 
spełniać roli efektywnych, taktycznych i operatywnych narzędzi do zarządzania łańcuchami 
dostaw. Brak rzeczywistych informacji wynika z faktu, że zcentralizowany system podejmowania 
decyzji nie może po prostu nadążyć z kolekcjonowaniem i absorpcją informacji by wyizolować i 
rozwiązać przypadki nieplanowanych zdarzeń zanim się rozprzestrzenią do całego systemu. To 
powoduje w konsekwencji, że przypadki te są bardziej trudne i kosztowne do rozwiązania. 
Czynności operacyjne w zcentralizowanym systemie muszą być opóźniane do czasu, gdy wszystkie 
zasoby odpowiedzą swoimi danymi, nawet te, których to nie dotyczy. Jest to wyjątkowo ostre 
ograniczenie systemów opartych na zasadzie przetwarzania w partiach. 



Bolesnym ograniczeniem zcentralizowanych systemów jest niemożność oszacowania wszystkich 
wykonalnych rozwiązań dla szczególnego nieplanowanego zdarzenia, gdyż te systemy 
uwzględniają w analizach olbrzymią ilość czynników. Dla każdego czynnika czy zmiennej dodanego 
do analizy szczególnego zdarzenia jest wymagany gwałtowny wzrost mocy obliczeniowej. 

Systemy ERP nie są w stanie pozbyć się swojej transakcyjnej natury i braku szybkiej reakcji na 
zdarzenia i dlatego powinniśmy unikać pełnych wdrożeń a w zamian wybierać tylko niezbędne 
moduły. 

Co można zrobić? 

Systemy ERP zostały rozbudowane od czasu ich powstania i obecnie pozwalają na inne rozwiązania 
jak np. procesowy a nie funkcjonalny przebieg wytwarzania (materiały są wtedy przypięte do 
operacji technologicznych), różne możliwości pobierania materiałów (np. backflushing) czy inne, 
poza Standard Costing, techniki rachunkowości (np. Activity Based Costing). 

Możemy więc teoretycznie wybrać odpowiadającą nam spójną ścieżkę postępowania i korzystania 
z systemu, ale nie wolno nam wybierać dowolnie różnych funkcji (bądź stosować je niezgodnie z 
przeznaczeniem) i próbować łączyć je w całość z tej prostej przyczyny, że ten produkt był 
skonstruowany by realizować ideę MRP a nowe funkcje są niestety, a dotyczy to wszystkich 
produktów ERP, tylko doróbkami i łatami. 

Idąc dalej, zapewnienie prawidłowego przepływu wytwarzania wymaga stworzenia systemu, który 
będzie motywował uczestników do dbania o Wartość. Takim rozwiązaniem jest stworzenie w 
przedsiębiorstwie sieci relacji wewnętrznych typu Klient – Dostawca. 

Rozprzestrzenienie się systemów ERP i brak zadowalających rozwiązań mogących je zastąpić 
stwarza konieczność kompromisu. Stosunki Klient – Dostawca, Zarządzanie Wizualne (szczególnie 
na poziomie operatywnym, gdzie szybkość reakcji jest kluczowa) i skoncentrowanie się na 
przygotowaniu wytwarzania stwarzają możliwość ich wykorzystania. Poniżej propozycja 
hybrydowego rozwiązania – podejście procesowe w systemie ERP. 

 

 



 

Proces skutecznej zmiany organizacji w Sześciu Krokach 

Wstęp 

Zmiany stały się dominującą częścią rzeczywistości a więc umiejętność wprowadzania zmian w 
organizacji i naszego dostosowywania się do nich stała się kluczową. W tej części spróbujemy więc 
zająć się elementami składającymi się na sukces we wprowadzaniu zmian i utrzymywaniu tego 
stanu. Posłużymy się, zmodyfikowaną nieznacznie, procedurą pomyślnych zmian proponowanych 
przez Johna Kottera44. Organizacja to ludzie a więc, gdy oni nie zdecydują się na zmianę to zmiana 
w organizacji trwale nie nastąpi. 

Wszystko się zmienia z wyjątkiem samego prawa zmiany. 
Heraklit z Efezu 

Wszyscy akceptują fakt, że zmiany są nie do uniknięcia. Jednocześnie uważa się, że 
zmiana, tak jak śmierć czy zapłata podatku, powinna się odbyć jak najpóźniej a najlepiej, 
gdyby jej w ogóle nie było. Jednak w okresie zamieszania, jakiego obecnie doświadczamy 

zmiany są normą. 
Peter F. Drucker 

Co było już prawdą więcej niż 2 tysiące lat temu jest tym bardziej prawdą obecnie. Żyjemy w 
świecie, w którym zmiany są normalnością. Nowe inicjatywy, nowe technologie by wyprzedzać 
konkurencję, powodują, że nieustanne zmiany towarzyszą nam w pracy. Czy rozważamy małą 
zmianę w jednym lub dwu procesach czy zmianę całego systemu jest całkowicie normalne by czuć 
się przestraszonym skalą tej zmiany. Wiesz, że zmiana musi nastąpić, ale nie wiesz jak tego 
dokonać. Gdzie i jak zacząć? Kogo włączyć? Jak to będzie przebiegać? 

Mamy wiele teorii jak przeprowadzać zmianę. Ukuto nawet termin – zarządzanie zmianą, – co w 
samej definicji zawiera konfliktowe rozwiązania. Wielu zaczyna „od góry” i w formie nakazowej 
„spuszcza” to w dół hierarchii. W związku z tym, mamy niestety mnóstwo dowodów na to, że 
większość zmian nie daje wymaganych rezultatów. Z jednej strony większość liderów myśli, że to 
ich ludzie (kierownicy i pracownicy) powinni się zmienić, ale nie oni. Średnie kierownictwo i 
pracownicy liniowi, z kolei, myślą, że oni są w porządku, ale, że to liderzy powinni się zmienić. 
Większość programów zmiany obejmują tylko zawodowe i biznesowe elementy. Zapomina się o 
decydującym aspekcie osobistych i behawioralnych zmian. 

A rozwiązanie wydaje się być całkiem proste: zmiana nie powinna być dyskryminacyjna, każdy 
powinien być na nią otwarty a osobista zmiana powinna być jednak ważniejsza niż ta 
profesjonalna, gdyż bez zmiany osobistej ta profesjonalna nie wypali. No cóż, niestety to co proste 
w haśle czy w oczekiwanym wyniku, nie jest już tak proste w trakcie wdrożenia zmiany. Dlatego 
program zmian powinien być troskliwie zaprojektowany z wbudowanym mechanizmem 
zmiennego rytmu i jeśli konieczne to i nawrotami, gdy obserwujemy, że ktoś nie nadąża. 

Niektóre aspekty wdrażania zmian 

Wdrożenie jakiegokolwiek nowego systemu zarządzania jest raczej mrocznym zajęciem. Wiele firm 
jest ciągle jeszcze zorganizowane hierarchicznie, co przypomina armię pruską z XIX wieku. Firmy 
konsultingowe również nie ułatwiają zadania. Niektóre z nich proponują informatyczne systemy 
wspomagania zarządzania (np. ERP) obiecując panaceum na wszelkie bolączki organizacyjne. Inne 

                                                      
44 John Paul Kotter, profesor Harvard Business School, autor wielu książek, uznany jako autorytet w dziedzinie 
przewodzenia i zmiany. 



proponują narzędzia jak Kanban, 5S, SMED czy VSM (Value Stream Mapping), które gdy wdrażane 
indywidualnie nie są i nie mogą być rozwiązaniem a obiecują to samo lekarstwo. 

Dążąc do poprawy sytuacji, menedżerowie zbyt często w desperacji decydują się na „cudowne 
środki”. Wybierają je jednak zbyt często w sposób zupełnie przypadkowy, jakby szukali głównej 
wygranej w „Kole Fortuny”. 

 

Firmy wdrażające zasady Lean Management, bądź inne metodyki, nie radzą sobie z samym 
wdrażaniem, gdyż zbyt często polegają na technice prób i błędów. Inni koncentrują się na 
niekończących się usprawnieniach Kaizen. Jeszcze inni wierzą, że Mapowanie Strumieni Wartości 
(VSM) to wszystko, co jest konieczne. Do tego dostępna literatura jest często niepraktyczna i 
wprowadzająca w błąd. 

Wdrożenia Lean Management często kończą się porażkami. Powodem wydają się być jej japońskie 
i motoryzacyjne korzenie, brak właściwego zrozumienia tej koncepcji oraz nieprawidłowe 
wdrożenia. 

 Kultura zachodnia preferuje indywidualizm i nie zawiera w sobie aprobaty zbytniego rygoru 
czy genetycznego posłuszeństwa. 

 Narzędzia Lean Management są mocno ukierunkowane na wysoko zmechanizowane 
procesy i tylko w ograniczonym zakresie mogą być używane do procesów usługowych, 

 A trend rozwoju gospodarki światowej wskazuje wyraźnie na przeniesienie ciężaru z 
produkcji na usługi. 

 Próba ortodoksyjnego czy siłowego wdrożenia może więc przynieść więcej szkód niż 
korzyści. 

 Byłoby błędem jednak odrzucać Lean Management w całości, gdyż ideowo jest filozofią 
efektywnego działania a definicje Wartości i Marnotrawstwa są uniwersalne. Jednocześnie 
nawet lider tej metodyki Toyota nie ustrzegł się błędów. Ostatnie wydarzenia (miliony aut 
wycofane do poprawek) wskazują na prawdopodobne zbytnie zadufanie się delikwenta. 
Czyżby Toyota też skostniała? 

Sondaż przeprowadzony w krajach anglojęzycznych (USA, Kanada, UK, India, Australia) w 2008 
roku przez periodyk MindTools (ponad 10.000 respondentów) w temacie jak umiejętności 
zawodowe wpływają na zadowolenie w pracy pokazuje wyraźnie, że zadowolenie rośnie 
proporcjonalnie do wzrostu umiejętności. 

W sondażu ujęto różne umiejętności przydatne w pracy a udział wzięli pracownicy, samodzielni 
przedsiębiorcy i kierownicy tak średniego jak i najwyższego szczebla. W każdej z rozpatrywanych 



umiejętności większe zadowolenie z pracy deklarowali ci, którzy posiedli wyższy jej poziom. 
Największe zadowolenie z pracy wykazali jednak ci, którzy potrafią zarządzać stresem. 

Nie trzeba udowadniać, że większe zadowolenie przekłada się wprost na wyniki finansowe biznesu 
i na większą możliwość zatrzymania dobrych pracowników. 

Konkludując, zadowolenie w miejscu pracy jest naprawdę ważne, ale na tym nie koniec, gdyż jak 
pokazano powyżej to zadowolenie było wynikiem większych umiejętności i pewnie lepszej 
atmosfery w wyniku lepszej organizacji pracy. A lepsza organizacja pracy to nie siłowe wdrożenie 
najlepszej nawet metodyki tylko zadbanie o akceptację wszystkich uczestników i pomoc im w 
przystosowaniu się do nowej sytuacji. Tym zajmiemy się w następnym podrozdziale. 

Zmiana nastąpi tylko wtedy, kiedy szeroko rozumiany koszt stanu obecnego jest większy niż ryzyko 
zmiany. Zmiana musi być osobista albo nigdy się nie zdarzy. Wszyscy (liderzy, kierownicy, 
pracownicy) muszą uznać, że zmieniają się, żeby się rozwijać i rosnąć. Ludzie nie zmieniają się 
kiedy im mówimy, że powinni. Zmieniają się, kiedy powiedzą sobie, że muszą. 

Sześć kroków procesu zmiany 

Przygotuj scenę 

1. Stwórz atmosferę konieczności działania. Pomóż sobie i innym zobaczyć potrzebę 
zmiany i znaczenie natychmiastowego działania. 

2. Ustanów Zespół Przewodzący (Drużynę Pierścienia). Upewnij się, że ten zespół 
posiada umiejętności przewodzenia, zamiłowanie do działania, wiarygodność, 
zdolności komunikacyjne, autorytet i umiejętności analityczne. 

Ustal cele do osiągnięcia 

3. Ustal wizję zmiany i strategię dochodzenia. Wyjaśnij jak przyszłość będzie się różnić 
od stanu obecnego oraz jak to osiągniemy. 

Rozpocznij działania 

4. Spowoduj szybkie efekty. Pracuj nad maksymalnym zrozumieniem i akceptacją. 
Zadbaj o jakieś widoczne, jednoznaczne sukcesy tak szybko jak tylko możliwe. Bądź 
pewny, że tak wielu jak tylko możliwe rozumie i akceptuje wizję i strategię. 

5. Nie pozwól na osłabnięcie tempa. Upoważnij innych do działania. Ciśnij jeszcze 
mocniej i zwiększ tempo po pierwszym sukcesie. Bądź nieugięty we wprowadzaniu 
zmiany po zmianie aż wizja stanie się rzeczywistością. Usuń tak wiele barier jak tylko 
możliwe by ci, którzy chcą urzeczywistnić wizję będą mogli to zrobić. 

Spowoduj by tak zostało 

6. Stwórz nową kulturę. Utrzymuj nowe tryby zachowania i upewnij się, że odnoszą 

sukces aż staną się częścią rzeczywistej kultury zespołu/organizacji. 

Krok Pierwszy: Stwórz atmosferę konieczności działania. 

Jeśli chcesz zbudować statek to nie zwołuj ludzi by dostarczyć drewno, 
rozdzielić zadania i kontrolować wykonanie, ale wywołaj u nich tęsknotę za 

zachodem słońca na bezkresnym morzu, i zapachem absolutnej wolności - 
Antoine de Saint-Exupery 

By zmiana nastąpiła wszyscy w organizacji muszą naprawdę tego chcieć. Wywołaj atmosferę 
konieczności działania w odniesieniu do zmiany obecnego stanu. To może być iskrą początkowej 
motywacji dla rozpoczęcia działań. Tu nie chodzi o pokazanie ludziom słabych wyników sprzedaży 



albo wskazywania na większą konkurencję. Rozpocznij uczciwy i przekonywujący dialog o tym, co 
dzieje się na rynku i co robi konkurencja. Jeśli wielu ludzi zacznie rozmawiać o zmianie, którą 
proponujesz atmosfera konieczności zmiany spotęguje się i zacznie żyć własnym życiem. 

Co możesz zrobić? 

1. Identyfikuj potencjalne zagrożenia i przedstaw scenariusze tego co może nastąpić w 
przyszłości. 

Firma usługowa X. Za rok przepisy krajowe dopuszczą do pełnej konkurencji. Na rynek wejdą 
mocni, z tradycją, konkurenci. Masz obecnie monopolistyczną pozycję na rynku Twoich usług, ale 
co będzie za rok? W którą stronę iść? Obniżanie kosztów ma nie tylko swoje granice, ale może 
obniżyć jakość. Strata pozycji monopolistycznej może spowodować redukcję zatrudnienia. 

Firma produkcyjna Y. W Twojej dziedzinie koszty energii i materiałów są znaczne. Koszty rosną w 
wyniku zwiększonego zapotrzebowania na surowce z Chin i innych azjatyckich „tygrysów” i 
ograniczają Twoją konkurencyjność. Załogę stanowią długoletni pracownicy i siła związków 
zawodowych jest znaczna. Nielicząca się z realiami rozpaczliwa obrona stanu istniejącego może 
skończyć się bankructwem. 

Firma montażowa Z. Jesteś producentem wyrobów o wysokim stopniu technicznego 
zaawansowania. Do tej pory wygrywałeś niskimi kosztami wytwarzania. Konkurenci przenieśli 
produkcję do krajów tzw. trzeciego świata i obniżyli znacznie koszty. Niska do tej pory zyskowność 
może obecnie stać się minusowa. 

2. Rozpatrz sposobności, które powinny (albo mogłyby) być wykorzystane. 

Ad X. Zaproponuj nowy konkurencyjny wizerunek. Minusem tej propozycji jest to, że obecny 
wizerunek jest bardzo mocno utrwalony w umysłach klientów i tworzenie nowego jest obarczone 
dużym ryzykiem. A może rozwiązanie łączone – nowy wizerunek i obok utrzymanie starego w 
żartobliwej formie pokazującego realia czasów socjalizmu. Może to zagrać na sentymentach 
lokalnych klientów i przyciągać zagranicznych klientów swoistą egzotyką. Przeprowadź badania 
produktywności by w pełni kontrolować koszty. 

Ad Y. Rozpatrz korzyści z zastosowania sesji Otwartej Przestrzeni przy postawieniu pytania jak 
uniknąć upadku firmy. Pomoże to, bądź zdobyć poparcie związków zawodowych i długoletnich 
pracowników, bądź obnaży ich intencje tylko obrony własnych interesów. Rozpocznij akcję 
propagującą Matrycę Umiejętności i jej funkcję pokazującą prawdziwą przydatność pracowników. 

Ad Z. Rozpatrz możliwość dalszej obniżki kosztów szczególnie dostarczanych materiałów i 
podzespołów. Przyspiesz prace nad nowym produktem, który powinien zaskoczyć konkurencję. 

3. Zacznij uczciwą dyskusję i podaj przekonywujące powody by ludzie mogli rozmawiać i 
myśleć na ten temat. 

Pomóc tu może narzędzie Otwartej Przestrzeni, które dodatkowo może wyłonić „gabinet cieni” – 
ludzi, którym zależy i którzy chcą czegoś dokonać. 

„OST (Technika Otwartej Przestrzeni) została stworzona w końcu lat 80-tych przez Harrisona 
Owena (autor, doświadczony konsultant organizacji, twierdzi, że tylko miał szczęście odkryć coś co 
istniało zawsze). W 1983 roku Harrison Owen organizował międzynarodową konferencję, na którą 
miało przybyć 250 uczestników.  

Cały rok ciężko pracował, aby jak najlepiej tę konferencję przygotować. Po zakończeniu 
postanowił, że już nigdy więcej nie będzie robił czegoś podobnego. Wszyscy uczestnicy konferencji 
mówili na zakończenie, że najlepszą i najbardziej przydatną częścią spotkania były przerwy na 
kawę. Postawił sobie pytania: Jak można wykorzystać energię i zachwyt, panujący podczas dobrych 



przerw na kawę, aby w czasie spotkania uczestnicy aktywnie angażowali się w pracę i osiągali 
wyniki? Jak można coś takiego zorganizować w czasie krótszym niż 1 rok? 

Z tych poszukiwań zrodziła się metoda Open Space. Harrison Owen napisał: „Dla mnie Open Space 
jest naturalnym laboratorium, w którym można przeżyć i obserwować, jak ludzie przerastają 
samych siebie i jak są zdolni do osiągania zupełnie nieoczekiwanych wyników”. 

OST stwarza możliwość organizacji (niezależnie od jej rodzaju), jak również jej członkom, na 
prowadzenie inspirujących zebrań i dedykowanych imprez. W czasie ostatnich 15-tu lat stało się 
również jasne, że otwieranie przestrzeni dla wymiany poglądów, jako zamierzonych działań 
kierownictwa, może wykreować „natchnioną” organizację, gdzie zwykli ludzie współpracując ze 
sobą otrzymują niezwykłe rezultaty”. 

Poza tym. Jak wiadomo najlepszym sposobem rozprzestrzeniania informacji jest plotka. Niestety 
rezultaty plotek najczęściej są opłakane. A gdyby tak zamienić negatyw w pozytyw i rozpuszczać 
„dobre” plotki? Pytanie w gruncie rzeczy retoryczne, gdyż z praktyki wiadomo, że to funkcjonuje. 
Jedyna wątpliwość to możliwość bycia oskarżonym o manipulację, ale cóż cel uświęca środki! 

Pamiętaj by nie używać drobno drukowanych zawiadomień. Tego nikt nie czyta poza kimś kto to 
napisał. Podejrzewam, że każdy ma ten problem będąc stłamszonym ilością informacji. Grafika i 
komiksy (najlepiej żartobliwe), które kłują w oczy, są właściwym rozwiązaniem. Narzędzia mediów 
stają się coraz tańsze. Tablica świetlna (np. ekran LCD) w pokoju śniadań bądź w innym 
odpowiednim miejscu może być wykorzystana do propagandy zamierzeń jak i do szkoleń. 

4. Rozpatrz konieczność zatrudnienia doświadczonego Konsultanta, ale zachowaj własną 
siłę twórczą. 

Konsultant powinien pełnić tylko rolę doradczą, dostarczać narzędzi, ale w żadnym wypadku nie 
powinien przejmować odpowiedzialności – to jest Twoja rola. 

Przedsiębiorcy popełniają często błąd oczekując od konsultanta dokładnej wiedzy i doświadczenia 
z ich obszaru działań. Mogą w ten sposób dostać, zamiast świeżego spojrzenia, więcej tego 
samego. I skąd w takim razie czerpać nowe wzorce? 

5. Znajdź rozwiązanie problemu zachowania wzajemnego zaufania mimo ewentualnych 
zwolnień ludzi. 

Zacznij od usunięcia głównego zaniechania w edukacji pracowników – prawie kompletnego braku 
wiedzy o podstawach finansów przedsiębiorstwa, szczególnie u pracowników liniowych (Podstawy 
Finansów). A jest to jeden z ważniejszych czynników powodujących postawy roszczeniowe. 
Większość działów finansowych zazdrośnie strzeże swojej wiedzy powodując zrozumiałą 
podejrzliwość, że w takim razie na pewno mają coś do ukrycia. 

Poniżej wypisy z Podstaw Finansów. 

Każda organizacja działa, by osiągnąć zysk. Każdy z nas, zakładając firmę miałby na celu zarobienie 
pieniędzy - nikt nie zakłada interesu z zamiarem poniesienia straty. Gdy jesteśmy pracownikami 
możemy porównać się do jednoosobowej firmy. Przychodząc codziennie do pracy, ponosząc koszty 
(dojazdów, wyżywienia, zamieszkania) i poświęcając swój czas oczekujemy, że po zakończeniu 
miesiąca dostaniemy wynagrodzenie za nasz wysiłek. Co więcej żyjemy z myślą, aby swój zysk 
powiększać, pomnażać stan posiadania i rozwijać się. 

Przedsiębiorstwo ma dokładnie ten sam cel. 

Metodyka rachunkowości pomaga ująć w ryzy działania przedsiębiorstwa. Rachunkowość 
finansowa jest wymuszona przez przepisy finansowe obowiązujące w danym kraju. Rachunkowość 
zarządczą możemy wybrać sami w odpowiedzi na nasze potrzeby i warunki. Proponujemy 



zapoznać się z Lean Management Accounting i Rachunkowością Przerobu (Throughput Accounting) 
i wybrać z nich do zastosowania odpowiednie elementy. 

 

Należy też zwrócić uwagę na poziom zysku. Ujemny wynik (strata) daje sygnał, że w niedalekiej 
perspektywie dla utrzymania swojej działalności firma będzie musiała posiłkować się dodatkowym 
kredytem. 

Dlatego długoterminowe generowanie strat prowadzi do utraty płynności finansowej (nie da się 
zaciągać dodatkowych kredytów w nieskończoność) i – co za tym idzie - bankructwa. 

Przedsiębiorstwo, aby funkcjonować, musi zatem generować zyski. 

 

6. Poproś o wsparcie klientów, akcjonariuszy i innych ludzi z przemysłu by wzmocnić swoje 
argumenty. 

Uważa się, że by zmiana zakończyła się sukcesem trzeba zdobyć poparcie 75% kierownictwa. 
Innymi słowy musisz bardzo mocno pracować w Pierwszym Kroku i spędzić znaczącą ilość czasu i 
energii tworząc konieczność zmiany zanim przejdziesz do następnych kroków. Nie panikuj i nie 



działaj zbyt szybko, nie ryzykuj strat w następnych posunięciach, inaczej Twoja droga stanie się 
bardzo wyboista. 

W tworzeniu atmosfery konieczności działania może pomóc ocena zaawansowania metodyki Solar 
Management45. Ocena taka, przeprowadzona w zespole kierownictwa, Drużynie Pierścienia i 
„koalicji zmian” może również pomóc w konstrukcji wizji zmian wskazując słabe punkty organizacji. 
To, że niektóre sformułowania mogą się okazać nieznane uczestnikom nie jest wadą, a odwrotnie, 
może pobudzić zaciekawienie i sięgnięcie do lektury, a wtedy może się okazać, że takie pojęcie czy 
narzędzie jest przydatne i warto je zastosować. 

Inny przykład do wykorzystania. W wypadku organizacji typowo produkcyjnej (firma Y) należy 
zacząć od ustalenia priorytetów (Strategiczny Współczynnik Wpływu). Nie można przekroczyć 
100% a maksymalny współczynnik może być 13% co zmusza do zastanowienia, gdzie dać w zamian 
niższy współczynnik czyli uznać, że ta problematyka jest mniej istotna albo pozytywnie załatwiona. 

Krok Drugi: Ustanów Zespół Przewodzący (Drużynę Pierścienia) i pozyskaj 
wpływową koalicję. 

Przekonaj ludzi, że zmiana jest konieczna. Wymaga to często mocnego przywództwa i widocznego 
wsparcia od kluczowych członków organizacji. Tylko samo zarządzanie zmianą nie wystarcza – 
musisz przewodzić. Znajdź efektywnych liderów (agentów) zmian w swojej organizacji i stwórz 
interdyscyplinarny zespół. Niekoniecznie muszą to być ludzie ze szczebli tradycyjnej drabiny 
hierarchicznej (patrz Otwarta Przestrzeń). 

By przewodzić zmianie musisz pozyskać wsparcie wpływowych ludzi, których siła pochodzi z 
różnych źródeł takich jak: tytuł zawodowy, status, wiedza specjalistyczna czy znaczenie polityczne. 
Gdy masz do czynienia ze związkami zawodowymi zadbaj o pozyskanie poparcia ich przywódców. 

Drużyna Pierścienia i koalicja muszą tworzyć zespół, który kontynuuje narastanie pędu 
konieczności zmian. 

Co możesz zrobić? 

1. Zidentyfikuj prawdziwych liderów w Twojej organizacji. 

Nie bójmy się nieformalnych autorytetów! 

W każdej grupie czy to w szkole, w pracy czy w wojsku objawiają się „prawdziwe” autorytety. 
Narzucają grupie, siłą fizyczną bądź charakterem, swoją nieformalną władzę za którą nie ponoszą 
odpowiedzialności a, że dzieje się to podskórnie to jest to bardzo często niezauważalne dla 
formalnej władzy. Nie wiadomo dlaczego mamy do czynienia z biernym oporem grupy, dlaczego 
torpedowane są słuszne działania, pojawia się mobbing i wszystko się rozprzęga.  

Bezpośredni przełożeni, jeśli mają odpowiednie predyspozycje, wiedzą o tym zjawisku, ale często 
zamiast wykorzystywać, próbują je zwalczać. 

Gdy pozwolimy grupie wybrać swojego lidera może się okazać, że będzie nim właśnie nieformalny 
autorytet. Czy to jest źle? Lider w nowoczesnej organizacji nie musi być najlepszym fachowcem, 
ale musi być najlepszym w danym zespole organizatorem. Ma dbać o interesy swojej grupy 
(Fraktala) w organizacji, którymi w pierwszej kolejności są zlecenia pracy przynoszące dochody. 
Gdy taki lider się nie sprawdzi zyskamy chociaż to, że przestanie nam bruździć, a gdy okaże się 
prawdziwym liderem zyskamy podwójnie. 

                                                      
45

 Ocena ta, jak i informacje o pozostałych narzędziach, są przedstawione w PNP-Uzupełnienie 1 i 2 do pobrania na 
stronie http://luciejewski.wordpress.com . 

http://luciejewski.wordpress.com/


W organizacji obarczonej konsekwencjami systemu nakazowego ukryte są talenty, których 
niewykorzystywanie dla wspólnego dobra jest zbrodnią. Sesja Otwartej Przestrzeni też może je 
wyłowić. 

2. Zażądaj emocjonalnego zaangażowania kluczowych członków. 

3. Pracuj nad zespoleniem koalicji zmian. 

4. Zidentyfikuj słabe strony zespołu i upewnij się, że masz prawidłową reprezentację 
różnych oddziałów i poziomów organizacji. 

5. Przeprowadź badania ankietowe (Sonda 12 Pytań, Osobowość Przedsiębiorstwa) i 
wykorzystaj ich wyniki do tworzenia wizji. 

Poniżej kilka zdań dla przekonania się, że warto zająć się tematem Osobowości Przedsiębiorstwa. 

„Pomyśl przez chwilę o firmach z którymi współpraca naprawdę cieszy. Dlaczego ich lubisz? Na 
początku mogłeś być przyciągnięty przez jakość albo cenę ich produktów. Co powoduje jednak, że 
wracasz, jest to, że połączyłeś się emocjonalnie z nimi podobnie jakbyś to zrobił z dobrym 
przyjacielem. Siła tej więzi jest taka, że prowadzi do powtórnej sprzedaży i krótkiego czasu decyzji 
o kupnie. 

Aby utworzyć tę silną emocjonalną więź między klientami i Twoim przedsiębiorstwem, Twoi klienci 
potrzebują mieć stałe doświadczenie za każdym razem, gdy mają do czynienia z Twoją firmą 
niezależnie czy to Twoja strona internetowa czy prezes przedsiębiorstwa. Możesz zapewnić, że to 
doświadczenie jest pozytywne przez określenie czym jest osobowość Twojego przedsiębiorstwa. 
Kiedy marka Twojego przedsiębiorstwa reprezentuje racjonalną obietnicę, której dotrzymujesz, zaś 
osobowość troszczy się o związek emocjonalny. Wszyscy lubimy i oczekujemy stałych i 
pozytywnych doświadczeń w naszych stosunkach z innymi. Decydowanie się na osobowość 
przedsiębiorstwa kieruje działania pracowników tak by spowodować, że to pozytywne 
doświadczenie się zdarza. 

Odnoszące sukcesy, wytrwałe w działaniu przedsiębiorstwa mają w swoim rdzeniu osobowość, z 
którą się kontaktujemy i rozumiemy. Faktycznie, wszystkie przedsiębiorstwa mają osobowość, 
ponieważ przedsiębiorstwa to ludzie”. 

Krok Trzeci: Ustal wizję zmiany i strategię dochodzenia. 

Gdy zaczniesz myśleć o zmianie to prawdopodobnie przyjdzie Ci do głowy wiele idei i rozwiązań. 
Połącz je w ogólną wizję, którą ludzie będą mogli łatwo podchwycić i zapamiętać. 

Jasna wizja może pomóc wszystkim zrozumieć, dlaczego zwracasz się do nich by czegoś dokonali. 
Gdy ludzie zobaczą co próbujesz osiągnąć, to wskazane kierunki okażą się im bardziej sensowne. 

Co możesz zrobić? 

1. Zdeterminuj kluczowe wartości dla zmiany. 

Bardzo ważny punkt. Jeśli wartości reprezentowane przez organizacje są rozbieżne z wartościami 
koniecznymi dla przeprowadzenia zmiany to mamy duży problem do rozwiązania. Wartości firmy 
są reprezentowane w codziennej działalności przez pracowników (im większa firma tym mniej 
wiemy jakie to są wartości) a więc koncentrowanie wysiłków w procesie zmiany na ludziach 
(pracownikach) wydaje się być tym bardziej słuszne. 

Poniżej kilka uwag o sytuacji w organizacjach. 



 Nieostra Wizja: zbiorowa wizja i misja nie inspiruje pracowników; brak strategicznej 
zbieżności; ludzie nie wiedzą, gdzie organizacja idzie i co próbuje osiągnąć w 
przyszłości. 

 Brak Umiejętności Przywództwa: lęk zmiany; liderom brakuje ducha 
przedsiębiorczości; styl przywództwa jest albo zbyt dyrektywny albo zbyt liberalny; 
kierownicy nie prowadzą tylko administrują i mikro-zarządzają; słaby program 
rozwoju przewodnictwa. 

 Kultura Zniechęcenia: brak wspólnych wartości; brak zaufania; obwinianie kultury; 
skupianie się na problemach a nie sposobnościach; ludzie nie mają radości z pracy; 
różnorodność nie jest celebrowana; błędy nie są tolerowane; ludzie tracą zaufanie 
do swoich liderów i systemów 

 Duża Biurokracja: biurokratyczna organizacyjna struktura ze zbyt wieloma 
poziomami; rozgraniczenie między poziomami zarządzania; powolny proces 
decyzyjny; zbyt szczegółowe monitorowanie spraw i podwładnych; zbyt wiele 
narzędzi i dokumentów zniechęcających do twórczego myślenia; biurokracja jest 
tolerowana. 

 Brak Inicjatywy: słaba motywacja i zachęta; ludzie nie czują, że ich wkład robi 
różnicę; kierownictwo nie potrafi skutecznie zaangażować organizacji; ludzie 
pracują defensywnie i nietwórczo, wykonują swoją pracę i nic więcej. 

 Słaba Komunikacja Wewnętrzna: ludzie nie mają wiedzy na temat ogólnej sytuacji i 
nie czują, że ich wkład jest ważny; zbyt dużo niepewności; ludzie nie wiedzą co 
kierownictwo myśli i planuje. 

 Słaba Współpraca Pozioma: funkcjonalny sposób myślenia; brak celów 
wymagających współpracy działów funkcjonalnych i ducha takiej współpracy; 
funkcjonalne, a nie procesowe uwzględniające cały biznes zarządzanie; brak 
komitetów współpracy; brak zespołów współpracy poziomej albo ich bezsiła. 

 Słaba Praca Zespołowa: brak organizacyjnego zaangażowania dla kultury pracy 
zespołowej; brak wspólnych i wartościowych celów; słabi liderzy zespołów; 
członkowie zespołu, którzy nie chcą grać wspólnie są tolerowani; zespoły są zbyt 
duże; brak nagród dla zespołów. 

 Słabe zarządzanie Pomysłami i Wiedzą: brak systemu rozpowszechniania pomysłów; 
brak strategii i systemów zarządzania wiedzą i pomysłami; nastawienie „wszystko 
wiem”; syndrom „niewymyślone tutaj”. 

2. Dokonaj streszczenia wizji do jednego czy dwóch zdań, które ujmują jak najdokładniej 
przyszłość jaką widzisz dla firmy. 
3. Stwórz strategię dla realizacji wizji (Metodyka Realizacji Strategii). 

Zastosowanie tego narzędzia wymaga egzekutora, który nie pozwoli by raz ustalone działania 
zostały rozmyte przez bierny opór i inteligentny sabotaż. Zmiany muszą być oczywiście dozwolone, 
gdy projekt wymaga dużo czasu, gdyż świat się zmienia.  

4. Upewnij się, że Twoja „koalicja” może opisać tę wizję w kilka minut. 
5. Ćwicz swoją „przemowę wizji” jak najczęściej. 
6. Opracuj sposoby włączenia załogi w działania usprawniające (Sztab Kaizen, Otwarta 

Przestrzeń). 

Program Ciągłego Usprawniania popularnie nazywany Kaizen to również bardzo ważny element 
usprawniania organizacji. Aktywizuje pracowników, dając im nie tylko gratyfikacje finansowe, ale 
również poczucie satysfakcji. Program można rozpocząć od prostej działalności racjonalizatorskiej 
(np. Mam Pomysł) i rozwinąć to do poziomu Sztabu Kaizen, gdzie działania są rozszerzone do 
odpowiedzialności za realizację projektu Stanu Docelowego Strumienia Wartości. 



 

Do Sztabu Kaizen powinni być oddelegowani (np. na ½ roku) najlepsi, kreatywni pracownicy. Życie 
nie lubi próżni a więc natychmiast wyrosną w ich miejsce następcy. Należy w takim razie wiedzieć 
co zrobimy z oddelegowanymi po upłynięciu ich okresu oddelegowania (awans, większa 
odpowiedzialność?). 

Komórka usprawniania, prawidłowo usytuowana w schemacie organizacyjnym przedsiębiorstwa, 
jest w wyjątkowo komfortowej sytuacji, gdyż daje wyliczalne efekty ekonomiczne. Zakres działania 
takiej komórki nie może jednak tylko ograniczyć się do działań przynoszących wprost efekty 
ekonomiczne. Działania poprawiające warunki BHP, ergonomię i atmosferę pracy są równie ważne 
a może nawet ważniejsze w dłuższej perspektywie. 

 

Nikt nie powinien być wyłączony z tej działalności. Argument – to należy do Twoich obowiązków – 
nie powinien być używany. Ważniejsze są zyski dla firmy a nie piętnowanie delikwenta, który 
powinien sam zrozumieć jakie są jego obowiązki. Z natury rzeczy pracownicy, gdy są uświadomieni, 
lepiej widzą marnotrawstwo a kierownictwo lepiej może ocenić potrzeby inwestycji. 

7. Kontynuuj popularyzację wiedzy ekonomicznej i finansowej wśród pracowników. 

Uświadom wszystkich, że gdy chcą otrzymywać regularnie pensje to firma musi te pieniądze 
najpierw zarobić. Odejdź od norm czasowych, jeśli takie są stosowane, i przejdź na normy 
pieniężne, nie mów o centrach kosztów tylko o centrach zysków. To nie tylko pomoże zredukować 
postawy roszczeniowe samych pracowników, ale zmieni również atmosferę, koniecznych od czasu 
do czasu, negocjacji ze związkami zawodowymi. Często te negocjacje przypominają targ w 
Istambule. Strona związkowa zawyża roszczenia niebotycznie a pracodawca robi to samo tylko w 
drugim kierunku. Takie negocjacje są częścią kultury arabskiej i są nawet ekscytujące, lecz nie mają 
żadnego związku z rzeczywistością biznesu. 



8. Wykorzystaj wzór Systemu Wynagrodzeń Motywujący do Poprawy Produktywności 
bądź opracuj własny taki system wynagrodzeń. Produktywność wymaga jednak 
zdefiniowania, gdyż często jest mylona z wydajnością46. 
9. Przykład narzędzia w Excelu umożliwiającego sprawiedliwe premiowanie 
pracowników poprawiających produktywność przedsiębiorstwa. 

 

10. Wybierz właściwą formę Matrycy Umiejętności dla wszystkich pracowników. 

Poniżej przykłady Matrycy Umiejętności. Matryca dla pracowników „umysłowych” praktycznie się 
nie różni, inny jest tylko sposób wdrożenia. 
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 Produktywność to stosunek ilości wytworzonych oraz sprzedanych produktów w określonym i rozpatrywanym 
okresie, do ilości wykorzystywanych lub zużytych zasobów wejściowych. Zasoby wejściowe to rozmaite zasilenia i 
zasoby systemu wykorzystywane do wytworzenia produktu końcowego. Zasileniami systemu mogą być np. materiały, 
energia oraz informacje, a zasobami systemu mogą być np. ludzie oraz kapitał. Produktywność jest pojęciem 
odnoszącym się do wszelkich rodzajów działalności. Może to być produkcja dóbr, działalność usługowa, administracja, 
przetwarzanie informacji, itp. 



 

 

 

  



Krok Czwarty: Spowoduj szybkie efekty. Pracuj nad maksymalnym 
zrozumieniem i akceptacją. 

Nic nie motywuje bardziej niż sukces. Daj swojej firmie smak zwycięstwa we wczesnym etapie 
procesu zmian. W krótkim okresie czasu (może to być miesiąc, ale może i rok zależnie od rodzaju 
zmiany), chcesz mieć widzialne rezultaty. Bez tego krytycy i pesymiści mogą śmiertelnie zakłócić 
ten proces. To, co zrobisz ze swoją wizją, gdy już taka powstanie, zdeterminuje Twój sukces. Twoje 
przesłanie będzie prawdopodobnie musiało konkurować z codziennymi wieściami i nowościami w 
firmie a więc musisz komunikować wizję często i z mocą, i osadzać we wszystko, co robisz. Nie 
zwołuj specjalnych spotkań by zakomunikować swoją wizję. Zamiast tego mów o tym przy każdej 
okazji. Używaj tej wizji codziennie do decyzji i rozwiązywania problemów. Jeśli utrzymasz to na 
świeżo we wszystkich umysłach to zapamiętają i będą pozytywnie reagować. 

Jest również bardzo ważne by robić to, o czym się mówi. To, co robisz jest o wiele ważniejsze i 
wiarygodniejsze od tego co tylko mówisz. Demonstruj rodzaj zachowań, których oczekujesz od 
innych. 

Co możesz zrobić? 

1. Wybierz obszar pilotowy. Obszar ten winien posiadać następujące cechy: stwarzać 
problemy, być reprezentatywny technologicznie, być odpowiednio mały i potencjalnie 
gwarantujący sukces propagandowy. 

2. Nie wybieraj początkowych celów, które mogą być kosztochłonne. Musisz mieć szansę 
udowodnienia opłacalności projektu. 

3. Dokładnie przeanalizuj wszystkie pro i kontra projektu pilotowego. Jeśli nie odniesiesz 
sukcesu w tym projekcie może to zagrozić całemu programowi zmian. 

4. Przeprowadź odpowiednie dla Twojego przypadku szkolenia z narzędzi (np. Wartość i 
Marnotrawstwo, Matryca Umiejętności, Ciągłe Usprawnianie - Kaizen, Strumień Wartości, 
Total Preventive Maintenance, Jidoka, Zarządzanie Wizualne, Organizacja Fraktalna itp.). 

By wyznaczyć Strumień Wartości musimy określić grupę produktów, zakres obejmujący ich 
wytwarzanie, tak wewnątrz jak i na zewnątrz organizacji, ale najważniejsze, by cokolwiek zacząć, 
należy znać wartość analizowanych produktów z punktu widzenia klienta. Niekoniecznie musimy 
już za pierwszym razem być 100% w celu, ale należy pamiętać, że wszystko co robimy będzie miało 
sens, gdy poznamy za co klient chce zapłacić. Zdarza się często, że za Wartość uznaje się raczej to 
co firma chce uznać ze względu na jej przyzwyczajenia, historię, zasoby, możliwości no i 
prawdopodobnie niechęć do zmian. Najkorzystniej jest więc postawić się w roli Klienta i pytać za 
każdym razem, - Jestem gotów za to zapłacić? 

Kolejność działań powinna być następująca: 

 Wybór procesu wytwarzania w którym z racji celów naszego biznesu wymagana jest 
mierzalna poprawa. 

 Analiza obecnego stanu tego Strumienia Wartości - mapowanie. 

 Określenie stanu docelowego w perspektywie 6 do 12 miesięcy. 

 Stworzenie planu implementacji tej wizji z przydzieleniem odpowiedzialności i 
określeniem mierzalnych efektów w odnośnym przedziale czasowym 

 Po upływie tego okresu (6 lub 12 miesięcy) powtórna analiza stanu obecnego i 
następny plan. 

5. Często mów o wizji zmian. 
6. Otwarcie i uczciwie zajmij się troskami i obawami ludzi. 
7. Nagradzaj ludzi, którzy pomagają Ci osiągnąć cel. 



8. Zastosuj swoją wizję do wszystkich aspektów działań operacyjnych – zwiąż wszystko z 
wizją. 

9. Przewodź poprzez dawanie przykładu. 
10. Po każdej wygranej analizuj co zostało zrobione dobrze a co jeszcze wymaga poprawy. 

Uświadomienie załodze co znaczy Wartość47 (wyznaczana tylko przez Klienta bo to on płaci) a co 
Marnotrawstwo48 (wszystko co nie jest Wartością) jest kluczowe dla filozofii efektywnego działania 
przedsiębiorstwa.  

Używając techniki Mapowania Strumienia Wartości wykryjemy całe Marnotrawstwo a określając 
Stan Docelowy tego strumienia mamy gotowy, rozłożony w czasie (ponieważ mamy do czynienia 
nie tylko z Marnotrawstwem do natychmiastowego usunięcia, ale również z czasowo koniecznym), 
plan obniżki kosztów. 

John Kotter twierdzi, że wiele projektów zmian załamuje się, ponieważ ogłaszamy zbyt wcześnie 
zwycięstwo. Prawdziwa zmiana musi zejść głęboko w struktury. 

Poniżej graficzne przedstawienie przyszłości organizacji (mam nadzieję niedalekiej) - Organizacji 
Fraktalnej. Poszczególne Fraktale mają wysoki stopień samodzielności realizując cele 
przedsiębiorstwa. Współdziałają z innymi w sieci według zasady Klient – Dostawca eliminując tym 
samym poziomy hierarchii. Ten temat należy wpuścić do ludzi stosunkowo wcześnie by pozwolić 
im oswoić się z tym nowym pojęciem, które ma być przyszłością ich organizacji. 

 

Szybkie wygrane to tylko początek tego, co musi być dokonane by uzyskać trwałe zmiany. 
Wprowadzenie jednego nowego produktu w nowym systemie jest fajne, ale jeśli potrafisz 
wprowadzić 10 nowych produktów to będzie znaczyć, że system działa. Każdy sukces pozwala 
budować na tym, co prawidłowe i identyfikować rzeczy, które mogą być poprawione. 
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 Wartość – potencjał dostarczany klientowi we właściwym czasie i za odpowiednią cenę zdefiniowany w każdym 
przypadku przez klienta. Wymiarami wartości są cechy produktu czy usługi, ich dostępność, koszt i osiągi (parametry). 
48

 Marnotrawstwo – każda czynność, która zużywa zasoby, ale nie tworzy Wartości; lub inaczej, wszystko co zwiększa 
koszt produktu bez dodania mu Wartości. Należy pamiętać, że Marnotrawstwo jest generalnie symptomem a nie 
przyczyną problemu. 



Krok Piąty: Nie pozwól na osłabnięcie tempa. Upoważnij innych do 
działania. 

Jeśli przeszedłeś te kroki i osiągnąłeś ten punkt procesu zmiany to teraz jest czas na 
umiejscowienie wizji we wszystkich poziomach organizacji. Miejmy nadzieję, że Twoja grupa w 
dalszym ciągu chce pracować i osiągać korzyści z promowanej wizji. 

Jednak istnieją może osoby stawiające opór zmianie? Czy są procesy lub struktury stojące 
na drodze? 

Mając już strukturę dla zmiany nieustannie sprawdzaj czy nie pojawiają się bariery. 
Usuwając je upoważnisz swoich sprzymierzeńców do realizacji wizji i pomoże to kontynuacji zmian. 

Firma produkcyjna Y. Wytwarzanie różnorodnego asortymentu produktów i według zasady 

Just-in-Time nie jest proste, ale nikt nam nie obiecywał lekkiego życia. Próby używania do 

harmonogramowania produkcji systemu MRP zwykle kończą się tylko grzaniem serwerów. Proste, 

ale niezdejmujące odpowiedzialności z wykonawców (to komputer mi kazał), narzędzia są bardziej 

efektywne w reakcji na zaskakujące zdarzenia (np. świńska grypa spowodowała 30% absencji). Na 

następnej stronie przykład zastosowania prostego pliku Excelowego do szybkiego przegrupowania 

szeregów w wypadku zmienionego harmonogramu lub absencji. 

 

 

 

 



Firma usługowa X. Gdy zadbaliśmy o to byśmy mieli na każdym stanowisku przeszkolonego 
zastępcę to powyższe narzędzie też może być zastosowane. Przecież w usługach też są wyróżnialne 
procesy i umiejętności do ich wykonywania. 

Firma montażowa Z. Wdrożenie pilotowe przyniosło sukces. Zastosowana Matryca Umiejętności 
dała efekt. Pracownicy posiedli również umiejętności swojego Dostawcy i Klienta. Daje to 
możliwość niwelowania wewnętrznej fluktuacji Strumienia Wartości. Fluktuacja wynikająca z 
rynku, np. sezonowość, to domena kierownictwa. Odpowiedzialność za prawidłową ocenę i 
odpowiednie działania spoczywa na kierownictwie i nie powinni być za to karani liniowi 
pracownicy (zwolnienia, obniżanie zarobków). 

 

Co możesz zrobić? 

1. Znajdź albo zatrudnij liderów zmiany, których główną rolą i odpowiedzialnością 
będzie realizowanie zmian w całej organizacji. Utrzymuj idee żywymi przez 
wprowadzenie nowych agentów zmian i liderów do swojej koalicji zmian. 
2. Sprawdź strukturę organizacyjną, zakresy obowiązków, system osiągania wydajności 
i system wynagrodzeń by być pewnym, że wspierają Twoją wizję. Jak dotąd szeroko 
pojęta produktywność jest najlepszym miernikiem poprawy sytuacji finansowej 
przedsiębiorstwa (System Wynagrodzeń Motywujący do Poprawy Produktywności). 
3. Rozpoznaj i nagradzaj ludzi za powodowanie, że zmiana ma miejsce. 
4. Zidentyfikuj ludzi opierających się zmianom i pomóż im zobaczyć to, co jest 
konieczne. 
5. Podejmij działania likwidujące bariery tak ludzkie jak i inne. 
6. Sprawdź przydatność stosowanego obecnie systemu informatycznego do nowej 
sytuacji (System MRP i jego pochodne). 

Poniżej propozycja rozwiązania konfliktu między nowoczesnym zarządzaniem a systemem ERP. 



 

System ERP jest używany do zarządzania strategicznego, finansowego, zaopatrzenia 
materiałowego oraz jako baza informacyjna. Na poziomie operatywnym stosowane jest 
Zarządzanie Wizualne. Fraktale Wytwórcze są powiązane stosunkami Klient – Dostawca a Fraktale 
Wsparcia również na tej zasadzie pracują nad prawidłowym przepływem Strumieni Wartości. 

Krok Szósty: Zakotwicz zmiany w kulturze przedsiębiorstwa. 

Ostatecznie by zmiana się utrwaliła powinna stać się rdzeniem Twojej organizacji. Często kultura 
organizacji determinuje, co będzie dokonane a więc wartości umożliwiające Twoją wizję muszą się 
objawiać w codziennych działaniach. Rób ciągłe wysiłki by się upewnić, że zmiana jest widziana w 
każdym aspekcie operacji Twojej organizacji. To pomoże zmianie umiejscowić się trwale w 
organizacyjnej kulturze. 

Jest również bardzo ważne, żeby liderzy Twojej organizacji kontynuowali wspieranie zmiany. Jeśli 
stracisz poparcie tych ludzi możesz skończyć tam gdzie zacząłeś. 

Co możesz zrobić? 

1. Wykorzystuj każdą okazję by komunikować postęp. Opowiadaj historie sukcesów 
procesów zmian i powtarzaj inne historie, które znasz. 
2. Przy przyjmowaniu i szkoleniu nowych pracowników włączaj ideały i wartości 
zmiany. 
3. Publicznie uznaj kluczowych członków swojej oryginalnej koalicji i upewnij się, że 
reszta personelu, starego i nowego, pamięta o ich wkładzie. 
4. Zrób plany zastępstwa kluczowych liderów zmian, gdy oni przejdą do innych zadań. 
To pomoże, żeby ich spuścizna nie została stracona czy zapomniana. 
5. Dalej pracuj nad utrzymaniem w załodze świadomości, że są społecznością 
zainteresowaną wspólnym rozwojem. 

Przykład deklaracji przynależności do społeczności. 



My, obywatele społeczności firmy, w celu osiągnięcia najwyższego światowego poziomu w 
realizacji naszej misji, zapewnienia harmonijnego rozwoju i sukcesu finansowego firmy, 
ugruntowania sprawiedliwego podziału obowiązków i gratyfikacji oraz zagwarantowania ogólnego 
dobra dla nas samych i dla naszych rodzin zobowiązujemy się, że będziemy: 

 Wykorzystywać wszystkie nasze siły i zdolności, 

 Gwarantować najwyższą jakość wykonywanych przez nas obowiązków, 

 Działać w sposób uczciwy, prawy oraz profesjonalny, 

 Dbać o dobry wizerunek firmy i jej reputację, 

 Kształtować kulturę wzajemnego zaufania i pracy zespołowej, 

 Uczyć się nowych, przydatnych umiejętności, 

 Przekazywać wiedzę innym i pomagać im, 

 Wskazywać nieprawidłowości i uczestniczyć w ich naprawie. 

W zamian oczekujemy: 

 Sprawiedliwej oceny naszych wysiłków, 

 Określenia drogi osobistego rozwoju i pomocy w jego realizacji, 

 Umożliwienia dokształcania się, sprawiedliwego wynagrodzenia. 

Dla niektórych może to wyglądać jak, znana z czasów komunistycznych, „lojalka”, ale nie bójmy się 
oddawać słowom ich właściwego znaczenia. 

Punkty kluczowe 

Musisz naprawdę ciężko się napracować by zmienić pomyślnie organizację (bądź siebie). Łatwe do 
przeprowadzenia są tylko zmiany na gorsze. Jeśli zaplanujesz starannie i zbudujesz odpowiedni 
fundament to wdrożenie zmiany będzie dużo łatwiejsze i wzmocnisz szanse sukcesu. Jeśli jesteś 
zbyt niecierpliwy, oczekujesz zbyt wielu i szybkich rezultatów, Twoje zamiary najprawdopodobniej 
się nie spełnią. 

Stwórz atmosferę konieczności działania, powołaj silnych liderów zmian, opracuj wizję i efektywnie 
ją komunikuj, usuń bariery, twórz szybkie wygrane i utrzymuj pęd. Jeśli to wszystko zrobisz to 
spowodujesz, że zmiana stanie się częścią kultury organizacji. Wtedy dopiero możesz ogłosić 
prawdziwe zwycięstwo. 

Poniżej przykład rozliczenia zespołu motywowanego kasą do większej produktywności zamiast 
wymuszania godzin nadliczbowych: 

Czynności są wycenione w zł na podstawie przeliczenia średniej pensji brutto pracowników na 
stawkę godzinową czyli 2520zł (+20% kosztu pracodawcy), która wyniesie 18,75zł/h. 

Na tym stanowisku normalnie wykonywane są 3 operacje o łącznym czasie 39,4h przez 21 
pracowników. W tym dniu 3 pracowników brakowało. Zwykle w takim przypadku pracownicy 
wołają o nadgodziny. Tym razem podejmują zwiększony wysiłek. 

Dzienny fundusz czasu pracy wyniesie więc 18x7,5=135h. Wydatkowany fundusz płacy wyniesie 
135x18,75=2531,25zł 

Operacja A 32,5hx18,75zł=609,37zł 

Operacja B 3,9hx18,75zł=73,12zł 

Operacja C 3hx18,75zł=56,25zł 

Zespół wykonał 4 takie operacje w ciągu dnia i zarobił (609,37+73,12+56,25)x4 = 2954,96zł, a więc 
wypracował w tym dniu więcej o 423,71zł. 



Ta suma powinna być zwrócona pracownikom w postaci premii. Premia będzie obliczona na koniec 
miesiąca i wypłacona pod warunkiem spełnienia jakościowych i terminowych oczekiwań ich 
wewnętrznego Klienta. Informacje na temat obszarów marnotrawstwa na tym stanowisku 
otrzymają pracownicy po zmapowaniu procesu i będą za likwidację marnotrawstwa (skrócenie 
czasu wykonania) również wynagrodzeni. Ponieważ w zespole została dokonana ocena Matrycą 
Umiejętności to istnieje świadomość kto jest kto, a więc mogą te wypracowane pieniądze podzielić 
sami. 

  



Sekrety zarządzania mózgu 

Jedna po drugiej następują próby odejścia od organizacji wzorowanej na maszynie i przejęcia 
wzorów z natury. Jak dotąd skupiły się one jednak na organizacjach produkcyjnych przewidując ich 
pełną robotyzację. I tak: 

Na podstawie wzorca organizmów biologicznych (Okino, N. 1993, Bionic Manufacturing System) 
powstała propozycja systemu bionicznego, w którym urzeczywistnione są cechy wzorca 
naturalnego: Spontaniczność, Ruchliwość, Harmonia. Proponuje się naśladowanie właściwości 
organizmów biologicznych: 

 Integracja elementów funkcjonalnych i hierarchii, 

 Zorganizowanie informacji w DNA, nośniku informacji genetycznej, 

 Użycie naturalnej inteligencji, 

 Dynamiczna struktura i społeczna harmonia. 

Pojęcie „holonów” (z greckiego holos – całość i końcówka on od neutron czy proton odnoszący się 
do indywidualnego obiektu) stworzył Artur Koestler („The Ghost in the Machine”, 1967). Koestler 
również twierdzi, że hierarchie są konieczne dla funkcjonowania ludzkich organizacji. Może trzeba 
przyznać mu rację wyciągając wnioski z ogromnych kłopotów związanych z próbami ich likwidacji. 
Na nasze szczęście ta propozycja (Holonic Manufacturing System) została stworzona dla 
sztucznych tworów organizacyjnych takich jak w pełni zautomatyzowana produkcja i w takim 
wypadku posłużenie się ludzkimi zachowaniami może mieć sens. W końcu roboty można 
zaprogramować używając tylko tej lepszej strony ludzkiego jestestwa. Należy jednak wyciągnąć 
wniosek – potrzeba hierarchii towarzyszy nam od początku istnienia gatunku ludzkiego i próby jej 
kompletnej eliminacji, choć tak pozornie słuszne, mogą nigdy nie zaowocować. 

A co mogłoby służyć za przykład dla nas? Może nasz mózg. Zobaczymy w nim najbardziej 
skomplikowaną a jednocześnie najwspanialej funkcjonującą organizację na świecie. Moglibyśmy 
wiele się nauczyć od czegoś co tak świetnie działa. 

Czy wiesz, że przełknięcie łyka kawy bądź ranne pozdrowienie kolegi powoduje uruchomienie do 
działania w Twoim mózgu setek tysięcy komórek nerwowych? Twój mózg wykonuje wtedy pracę 
porównywalną z zarządzaniem wielką korporacją jak, np. General Electric. General Electric 
zatrudnia ponad 300 tysięcy pracowników w 14 liniach biznesowych w 100 krajach. Ludzki mózg 
zawiera około miliarda komórek nerwowych, które ciągle wysyłają niezliczoną ilość sygnałów 
porozumiewając się między sobą. Mózg też ma oddzielne oddziały dla widzenia, słuchu, poruszania 
się, dotyku czy odczuwania zapachów; ma co najmniej dwie sekcje procesowania językowego, ale 
również komitety dla rozróżnienia różnych twarzy i pracujące zespoły dla relacji społecznych. 

Nasze mózgi są najlepszym przykładem skomplikowanych, zdecentralizowanych organizacji a jeśli 
potrafimy stosunkowo gładko adaptować się do nowych sytuacji to tylko dzięki naszym mózgom, 
które właśnie to potrafią. Co mózg zwykle robi? Ocenia nowe informacje, rozwiązuje wewnętrzne 
konflikty i podejmuje decyzje o działaniu. To dokładnie takie prace jakie są podstawą 
funkcjonowania każdej organizacji. Zarządcze obowiązki mózgu są jednak dużo większe i bardziej 
skomplikowane. Dlatego też podstawową zasadą, której możemy nauczyć się od mózgu jest…. 
Nigdy nie próbuj mikrozarządzać dużą organizacją. 

Nasze świadome decyzje i doznania reprezentują tylko drobny ułamek tego co dzieje się w mózgu. 
Zanim napijemy się łyk kawy nasz mózg musi wykonać fenomenalną ilość planowań i koordynacji 
by tylko wyciągnąć rękę po szklankę. By pozdrowić kolegę nasze centra wizji muszą procesować 
podobną ilość informacji by rozpoznać jego twarz. W mózgu te działania są możliwe tylko dzięki 
pracy wykonywanej przez podświadomość. W organizacji nie ma, i być nie może, wystarczającego 
potencjału zarządu dla mikrozarządzania takiego poziomu działalności a więc tylko decentralizacja 



decyzji i kompetencji do ich podejmowania może być rozwiązaniem. Nie znaczy to jednak, że 
organizacja może zarządzać się sama. Innymi słowy…. Nie pozwól by odwracanie piramidy 
hierarchicznych zależności doszło do absurdu. 

Bez przywództwa standardowe procedury operacyjne są bez kierunku i ślepe. Uszkodzenie 
(ubytek) kory przedczołowej w wyniku wypadku, guza czy wylewu powoduje utratę kontroli 
impulsów i mózg może wpaść w szał. Potrzebujemy więc ingerencji dyrektora generalnego by 
ustalił priorytety i unieważnił te niekontrolowane zachowania impulsów. 

Ale jak? Naukowcy jeszcze do niedawna sądzili, że w takiej sytuacji kora przedczołowa 
interweniuje i przejmuje kontrolę. A czy nie jest to właśnie ekstremalne mikrozarządzanie? To tak 
jakby wysyłać grupę antyterrorystyczną by zmieniła papier w kopiarce co jest chyba wyjątkowo 
nieefektywnym działaniem. W ostatniej dekadzie naukowcy zajmujący się badaniem układu 
nerwowego odkryli prostsze wyjaśnienie kognitywnej kontroli przenosząc tym razem przykład z 
organizacji do mózgu. Kora przedczołowa komunikuje intencję do swoich podwładnych by 
wypracowali szczegóły i sposób wykonania. Wygląda więc na to, że najlepszym sposobem kontroli 
podwładnych jest wskazanie im prawidłowego kierunku. 

Nowy model kognitywnej kontroli zakłada, że kora przedczołowa ma tylko wygenerować mapę 
celów, strategii i stanu istniejącego dla układu nerwowego. Czyż nie jest to więc oświadczenie 
misji? 

Kora przedczołowa koduje to na poziomie komórek nerwowych co pozwala pobudzać do 
aktywności odpowiednie z nich, gdy pozostałe pozostają w inercji. Wygląda to podobnie do 
zakodowania zerojedynkowego tekstu w komputerze. Jak tylko ten wzorzec jest ustanowiony to 
kora przedczołowa natychmiast i automatycznie transmituje to do pozostałej części mózgu. Ta 
transmisja zmienia priorytety standardowych procedur operacyjnych. 

Poczułeś swędzenie? Reagujesz drapaniem. Jeśli jednak było to ukąszenie komara potrzebujemy 
nowego wzorca by stłumić impuls drapania i zrobić coś bardziej odpowiedniego. Skąd przychodzą 
te „oświadczenia misji” kory przedczołowej? Z doświadczenia. Mózg uczy się użytecznych wzorców 
aktywacji, utrzymuje je w pamięci i wstawia z powrotem do kory przedczołowej, gdy jest to 
konieczne. Pokrótce, kora przedczołowa kontroluje pamięć a ta odwzajemnia się przysługami. 

A więc, bądź ostrożny słuchając głosu doświadczenia – ten głos może być Twoim własnym. 

Nawet, gdy ten obraz samokontrolującej się pamięci jest dokładny to nie może to być wszystko. 
Czasami, a szczególnie w obecnych czasach, ludzki mózg albo organizacja, musi wyłamać się z 
rutyny i spróbować nowego podejścia, które nie może się udać, gdy kora przedczołowa i system 
pamięciowy porozumiewają się tylko ze sobą. Scenariusz, że kora przedczołowa albo zespół 
menedżerski próbuje nieskończenie udoskonalać rutynowe oparte na minionej wiedzy, procesy 
nigdy nie przyniesie odpowiednich korzyści nauczenia się czegoś nowego i bardziej efektywnego. 
Czego desperacko potrzebuje kora przedczołowa (czy Management) to profesjonalnego 
sprawdzenia rzeczywistości przez neutralnych specjalistów. 

Ci specjaliści głęboko w mózgu to: przednia kora obręczy, system dopaminy i ganglion. Wszystkie 
mają mocne połączenia z korą przedczołową. Te struktury będąc bardzo ważnymi dla naszych 
istnień służą nam jednocześnie jako centra emocji. Naukowcy stwierdzają, że procesy poznania i 
emocji są dużo bardziej powiązane niż ktokolwiek do niedawna myślał, ponieważ te same 
struktury mózgu są odpowiedzialne za obróbkę informacji oraz za zarządzanie i kontrolę emocji. Co 
sugerowałoby, że organizacja nie może odnosić sukcesów bez entuzjazmu. To jest w istocie 
odpowiedź na odwieczne, będące przedmiotem troski generacji filozofów i pisarzy, pytanie: 
Posługiwać się rozumem czy sercem w podejmowaniu decyzji? 



Odkrywamy teraz, że większość filozofów i neurologów twierdzących, że te dwa są rozdzielne nie 
ma racji. Jeżeli nie wiemy co jest ważne, co się tak naprawdę liczy, to cała racjonalność prowadzi 
nas do nikąd. Spytajmy się po prostu naszych mózgów i może poety - „Czucie i wiara silniej mówi 
do mnie niż mędrca szkiełko i oko” czy „Miej serce i patrzaj w serce”. I to może być najważniejszą 
ze wszystkich lekcją zarządzania jaką możemy otrzymać od własnego mózgu. 

Dodatkowo. Ludzki mózg potrafi podejmować optymalne decyzje. Pod warunkiem, że czyni to 
bez udziału świadomości – twierdzą naukowcy z Uniwersytetu Rochester. Wiele pracy 
poświęcono badaniu, w jaki sposób podejmujemy decyzje, ale większość tych decyzji wcale nie 
opiera się na świadomym rozumowaniu – uważa prof. Alex Pouget z Uniwersytetu Rochester. – To 
nie jest tak, że świadomie podejmujemy decyzję o zatrzymaniu się na czerwonym świetle czy 
ominięciu przeszkody na drodze. Kiedy już zaczęliśmy badać ten proces, odkryliśmy, że umysł sam 
prawie zawsze dokonuje prawidłowego wyboru biorąc oczywiście pod uwagę dostępne 
informacje. 

Brzmi dziwnie? Według Pougeta mózg człowieka ma wbudowane obwody pozwalające mu 
nieświadomie obliczyć szanse i dokonać wyboru. Działając w ten sposób, mózg wykazuje się 
ogromną dokładnością. Gdy próbujemy to samo przemyśleć i racjonalnie policzyć, nasze świadome 
rozumowanie nie tylko trwa dłużej, ale też jest mniej dokładne. Aby sprawdzić swoje podejrzenia, 
prof. Pouget przeprowadził eksperyment na grupie ochotników. Na ekranie komputera pojawiały 
się kropki. Większość z nich poruszała się całkowicie losowo. Ale niektóre, wybrane przez 
naukowców, podążały w jedną stronę. Badani musieli ocenić, w którą stronę przesuwają się punkty 
na monitorze. 

Oczywiście im dłużej ludzie przypatrywali się wędrującym na ekranie punktom, tym lepiej 
odpowiadali na pytanie, w którą stronę się przemieszczają. Ale naukowcy zauważyli, iż mózgi 
ochotników wcale nie prowadziły skomplikowanych obliczeń. Prawidłowa odpowiedź 
„przychodziła sama”. Wcześniejsze badania funkcjonowania ludzkiego umysłu prowadzone przez 
prof. Pougeta wskazywały, że mózg może wykonywać tego rodzaju kalkulacje bez udziału 
świadomości. Zespół z Uniwersytetu Rochester zauważył również, że prawidłowa odpowiedź 
pojawia się, gdy ilość zgromadzonych podczas obserwacji danych przekroczy pewien próg. Rośnie 
wówczas aktywność elektryczna neuronów, które zwykle odpowiadają za ocenę kierunku ruchu 
oglądanych przedmiotów. 

Jak sądzi prof. Pouget, taki model podejmowania decyzji, bez udziału świadomych obliczeń czy 
logicznego rozumowania, ma dwie zasadnicze korzyści. Po pierwsze pozwala dokonać wyboru w 
stosunkowo krótkim czasie. Gdybyśmy musieli czekać, aż osiągniemy 99% pewności obliczeń (czyli 
podejmując decyzję racjonalnie), tracilibyśmy czas, gromadząc dane zupełnie niepotrzebnie. 
Tymczasem część decyzji wymaga tylko 51% pewności, tłumaczy naukowiec. Po drugie, dokonując 
wyboru, mamy wewnętrzne poczucie pozwalające ocenić pewność, powiedzmy na 60 lub 90%. 

Na podstawie “The Management Secrets of the Brain”, M. Mitchell Waldropa oraz innych źródeł z 
Internetu. 

  



Typy osobowości - Metoda Myers - Briggs 

Isabel Briggs Myers i Katherine Cook Briggs rozwinęły koncepcję Carla G. Junga, szwajcarskiego 
psychiatry, dotyczącej hierarchii poszczególnych preferencji w każdym typie osobowości i dodały 
do tego wymiar opisujący nastawienie do świata zewnętrznego. W ten sposób powstał 
uniwersalny 4 literowy kod opisujący dany typ psychologiczny, z którym co roku zapoznaje się 
ponad 2 miliony nowych osób. Kod ten powstaje poprzez wybór jednej preferencji z każdego z 4 
wymiarów. 

Zapoznanie się z typami osobowości według MBTI może być pomocne w zrozumieniu relacji 
międzyludzkich, rozwiązywaniu problemów, tworzeniu zespołów roboczych, zarządzaniu 
personelem i komunikacji wewnętrznej i zewnętrznej. Poznanie preferowanych sposobów 
komunikowania się poszczególnych osób jest niezwykle ważne przy przekazywaniu informacji 
negatywnych oraz w procesie tzw. feedbacku - przekazywania informacji zwrotnej pracownikom 
na temat ich pracy i osiągniętych efektów. Odgrywa też ważną rolę w kontaktach z mediami, 
zwłaszcza w komunikacji w sytuacjach kryzysowych. 

Testy MBTI umożliwiają klasyfikację osób na określone typy zróżnicowane pod względem podejścia 
do świata, podejmowania decyzji, przetwarzania informacji i organizacji życia. 

W teorii Junga rozróżnia się dwa typy postawy psychicznej: ekstrawertyczna i introwertyczna. 
Ekstrawersja oznacza tendencję do kierowania energii w stronę obiektów zewnętrznych (do 
otoczenia - ludzi, zdarzeń, rzeczy), a introwersja kierowanie jej do wewnątrz (przeżycia 
wewnętrzne, idee, koncepcje). 

Oprócz postawy psychicznej Jung wyróżnia również cztery podstawowe funkcje psychiczne:  

 Percepcja 

 Intuicja 

 Uczucie 

 Myślenie 
Te cztery funkcje występują w postaci dwóch par przeciwieństw. Dwie z nich są racjonalne - 
uczucie i myślenie zaś dwie irracjonalne - percepcja (spostrzeganie zmysłowe) i intuicja 
(spostrzeganie pozazmysłowe).  

Jeżeli jedna z tych funkcji dominuje w świadomości (np. Myślenie) wówczas przeciwna do niej 
będzie miała charakter stłumiony (Uczucia) i będzie przejawiać się w podświadomości.  

Razem daje to 16 typów osobowości: 

1. ESTJ Ekstrawertyczny-Percepcyjny -Myślący-Uporządkowany 
2. ESTP Ekstrawertyczny-Percepcyjny -Myślący-Spontaniczny 
3. ESFJ Ekstrawertyczny-Percepcyjny -Czujący-Uporządkowany 
4. ESFP Ekstrawertyczny-Percepcyjny -Czujący-Spontaniczny 
5. ENTJ Ekstrawertyczny-Intuicyjny -Myślący-Uporządkowany 
6. ENTP Ekstrawertyczny-Intuicyjny -Myślący-Spontaniczny 
7. ENFJ Ekstrawertyczny-Intuicyjny -Czujący-Uporządkowany 
8. ENFP Ekstrawertyczny-Intuicyjny -Czujący-Spontaniczny 
9. ISTJ Introwertyczny-Percepcyjny -Myślący-Uporządkowany 
10. ISTP Introwertyczny-Percepcyjny -Myślący-Spontaniczny 

11. ISFJ Introwertyczny-Percepcyjny -Czujący-Uporządkowany 

12. ISFP Introwertyczny-Percepcyjny -Czujący-Spontaniczny 

13. INTJ Introwertyczny-Intuicyjny -Myślący-Uporządkowany 



14. INTP Introwertyczny-Intuicyjny -Myślący-Spontaniczny 

15. INFJ Introwertyczny-Intuicyjny -Czujący-Uporządkowany 

16. INFP Introwertyczny-Intuicyjny -Czujący-Spontaniczny 

W teście MBTI wyróżnia się 4 wymiary osobowości:  

Pod względem koncentracji uwagi 

Introwertycy (Introvert) i ekstrawertycy (Extravert) w inny sposób koncentrują swoją uwagę. To co 
interesuje ekstrawertyka to świat zewnętrzny i zachodzące w nim procesy i zmiany. Chcą brać 
czynny udział w tych wydarzeniach i doświadczeniach. Zależy im na wzajemnej interakcji z ludźmi, 
stąd też czerpią energię do życia. Preferowany przez nich styl komunikowania to bezpośrednia 
rozmowa. Uczą się najlepiej poprzez wykonywanie różnych czynności, podejmowanie prób. 
Najpierw mówią, potem słuchają. Chcą być zawsze w centrum uwagi. Co ważne interesuje ich 
głównie chwila obecna, a nie to co przyniesie przyszłość. Są niezwykle ekspresyjni. 

Koncentracja na własnym świecie wewnętrznym idei i doświadczeń to domena introwertyków. Ich 
energia życiowa wypływa z głębi ich wnętrza, własnych przemyśleń, odczuć i refleksji. Preferowany 
przez nich styl komunikowania to pisanie i czytanie. Cenią swoją prywatność. Zanim podejmą 
działania lub wypowiedzą się dokładnie rozważą daną kwestię. Są skoncentrowani i to co ich 
interesuje to przyszłość, a nie dzień dzisiejszy. Są wizjonerami.  

Pod względem sposobu zdobywania informacji 

Można wyróżnić dwa typy: analityczny i intuicyjny. Ci pierwsi (Sensing) zdobywają informacje 
przede wszystkim zmysłami: wzrokiem, słuchem, dotykiem, węchem. Obserwują to co dzieje się 
wokół nich i są w stanie szybko rozpoznać nowe sytuacje. Koncentrują się na rzeczach realnych i 
aktualnych. Lubią szczegóły, konkretne dane poparte faktami. Poszukują informacji krok po kroku. 
Ufają własnemu doświadczeniu.  

Osoby preferujące podejście intuicyjne (Intuition) chcą otrzymywać informacje w całości, 
koncentrując się na związkach i połączeniach między różnymi faktami. Chcą pokazywać 
rozwiązania modelowe, łatwo przychodzi im znajdowanie nowych możliwości i prezentacja innych 
sposobów rozwiązywania problemów. Koncentrują się na spojrzeniu ogólnym (tzw. big picture). Są 
teoretykami i myślą abstrakcyjnie. Ufają inspiracji, skaczą z tematu na temat. 

Pod względem sposobu podejmowania decyzji 

Osoby podejmujące decyzje poprzez wnikliwą analizę (Thinking), patrzą na logiczne konsekwencje 
wyborów. Chcą oceniać sytuacje jak najbardziej obiektywnie, analizując przyczyny i skutki. Kierują 
się zasadą prawdy, stosują własne reguły gry. Ich mocną stroną jest dociekliwość, poszukiwanie 
sedna problemu, by jak najszybciej go rozwiązać. Korzystają z zasad logiki. 

Ci, którzy kierują się uczuciami (Feeling) przy podejmowaniu decyzji będą zastanawiać się co jest 
ważne dla nich i dla innych ludzi. Starają się wczuć w sytuacje innych osób i z nimi identyfikować. 
Podejmują decyzje na podstawie wartości ważnych dla ludzi. Ich celem jest harmonia i uznanie 
innych poprzez zrozumienie, docenienie i wsparcie. Osoby te wzbudzają sympatię, akceptują 
innych, okazują innym swoje współczucie. 

Pod względem orientacji na świat zewnętrzny 

Osoby, które w ciągły sposób oceniają świat (Judging) z reguły prowadzą uporządkowany tryb 
życia. Podejmują decyzje, wprowadzają je w czyn, żyją dalej. Ich życie jest dobrze zorganizowane, a 
sprawy uporządkowane. Trzymają się planów i harmonogramów. Cieszy ich wykonanie ustalonych 
zadań. Są systematyczni i nie lubią niczego zostawiać na ostatnią chwilę.  



W przeciwieństwie do nich, osoby, które ciągle obserwują życie i świat zewnętrzny (Perceiving) są 
spontaniczne, poszukują nowych doznań. Chcą zrozumieć świat raczej niż go kontrolować. Plany i 
harmonogramy ich przerażają, chcą być otwarci i podejmują decyzje w ostatniej chwili. Cenią sobie 
to, że potrafią dostosować się do zmieniającej się rzeczywistości. Kierują się przypadkiem. Presja, 
że coś musi być zrobione w ostatniej chwili dodaje im energii. 

E lub I - Ekstrawersja lub Introwersja 

Skąd otrzymujemy energię i na czym koncentrujemy swoją uwagę. 

Preferencje Ekstrawertyka 

Uzyskujesz swoją energię od zewnętrznego świata ludzi, rzeczy i działań. Masz potrzebę by 
inicjować sprawy i włączać innych. Lubisz werbalną komunikację i omawiasz rzeczy z innymi. 
Możesz angażować innych z naturalnym entuzjazmem i oczekujesz wzajemności. Cenisz 
komunikację i chcesz być usłyszany. Wolisz raczej działanie niż refleksję. Preferujesz raczej 
rozmach niż głębię. 

Preferencje Introwertyka 

Uzyskujesz swoją energię od wewnętrznego świata idei, myśli i koncepcji. Potrzebujesz 
uprzedzenia i czasu dla refleksji. Skłaniasz się by przemyśleć rzeczy i robić rozważone uwagi. Wolisz 
wnikliwą komunikację i indywidualne dyskusje. Potrzebujesz przerw w komunikacji na 
przemyślenia. Potrzebujesz trochę czasu by asymilować zmiany zanim podejmiesz działania. 
Preferujesz raczej rozmach niż głębię. 

T lub F Myśląc lub czując 

Jak podejmujemy decyzje i osądy  

Preferencje Myśliciela 

Potrzebujesz znać logikę, przyczynę i sytuację biznesu by podjąć decyzję. Wymagasz klarowności w 
podejmowaniu decyzji i planowaniu procesu. Analizowanie i systematyzowanie są ważne dla 
ciebie. Cenisz obiektywność i podchodzisz do rzeczy w bardzo sensowny sposób. Cenisz 
kompetencję w ludziach z którymi pracujesz. Sprawiedliwość i słuszność są ważne. Skłaniasz się by 
przyjmować dociekliwe, dość krytyczne podejście. 

Preferencje Uczuciowca 

Potrzebujesz znać wpływ rozważanej decyzji na ludzi. Jest ważne by potrzeby ludzi były brane pod 
uwagę. Włączenie się w planowanie i wprowadzanie w życie procesu jest ważne. Cenienie ludzi i 
poszukiwanie harmonii są kluczowymi troskami. Jest ważne dla ciebie by kierownicy troszczyli się. 
Uznanie i poparcie są ważne. Skłaniasz się by adoptować akceptację współczującego podejścia. 

S lub N - Doznanie lub Intuicja 

Skąd otrzymujemy nasze dane i jakim informacjom ufamy. 

Preferencje Doznaniowców 

Lubisz znać specyfiki i szczegóły o tym co dokładnie jest potrzebne. Jesteś praktyczny i 
pragmatyczny i wolisz konkretne i realistyczne rzeczy. Lubisz widzieć jak to co jest wymagane teraz 
pasuje do przeszłości. Lubisz skupić się na obecnym i przeszłości i potrzebujesz realistycznego 
obrazu przyszłości. Klarowność celów, roli i odpowiedzialności. 

Preferencje Intuicjonistów 

Lubisz znać ogólną sytuację i pełne, racjonalne uzasadnienie. Lubisz pracować na abstrakcyjnych, 
pojęciowych i teoretycznych poziomach. Lubisz mieć tylko zarysowany plan z ogólnym kierunkiem. 



Lubisz wizję przyszłości i możliwość jej zaprojektowania. Wyobraźnia, przeczucia i oryginalne 
pomysły są ważne dla ciebie. 

J lub P - Ocenianie lub Obserwacja 

Jak postępujemy z zewnętrznym środowiskiem i jak przeżywamy nasze życie. 

Preferencje Oceniających 

Wolisz klarowny plan działania ze zdefiniowanymi rezultatami, jasnymi celami. Lubisz mieć granice 
czasowe i adaptować strukturalne, zorganizowane podejście. Wolisz by rzeczy były zaplanowani i 
zgodne z rozkładem bez niespodzianek. Lubisz zaczynać wcześniej projekty, podejmować decyzje i 
zamykać jak najszybciej sprawy. 

Preferencje Obserwatorów 

Wolisz otwarte plany z elastycznością i opcjami. Lubisz mieć okazję by zebrać więcej informacji i 
poprawić plany w czasie procesu ich wykonywania. Masz otwarty umysł i jesteś skłonny pokładać 
ufność w procesie. Wolisz pozwolić rzeczom pojawiać się, kontynuować zbieranie informacji i 
pozwalać na podleganie naciskom. 

Punktem wyjścia do określenia typu osobowości jest wypełnienie ankiety (od 70 do 100 pytań), 
czyli wybór między dwoma możliwymi odpowiedziami. Każda odpowiedź jest dobra. Odpowiedzi 
powinny być udzielone natychmiast, chodzi o pierwszą reakcję. Na tej podstawie uzyskuje się dane 
na temat preferencji danej osoby i określa się jaki dana osoba ma typ osobowości według MBTI. 
Jest ich 16. 

Oto kilka przykładów: Określone typy osobowości możemy przyporządkować do określonych 
zawodów. Co charakterystyczne niektóre zawody są wykonywane przez osoby o określonych 
typach osobowości. Tak więc osoby, których typ osobowości to ESFP to urodzeni członkowie 
zespołów, chcący wykonać powierzone im zadania jak najszybciej, przy minimalnym wysiłku i 
maksymalnej dawce zabawy. Urodzonymi strategami są osoby ISTJ, mają określoną wizję i wiedzą 
jak poprowadzić organizację do wzrostu. Kochają wyzwania. Dobrymi psychologami mogą być 
osoby INFJ, intuicyjnie rozumieją zachowania ludzkie. Dla ENFP życie to ciągła przygoda. Podejmują 
się różnych wyzwań, często są to ludzie kultury - artyści, aktorzy. Życie zgodnie z wewnętrznymi 
wartościami to przesłanka dla INFP." 

Wyznaczanie typu osobowości zespołu 

Określenie typu osobowości zespołu pozwoli zrozumieć jak i dlaczego dany zespół funkcjonuje i 
reaguje na zdarzenia. Osobowość zespołu można określić kilkoma sposobami. W tym przykładzie 
posłużono się policzeniem preferencji poszczególnych członków. I tak na przykład: Z 16 członków 
zespołu 6 wykazało preferencję (E) Ekstrawertyka, 6 (N) Intuicjonisty, 7 (T) Myśliciela i 6 (J) 
Oceniającego. Pozostałe preferencje były reprezentowane od 3 do 4. Uznajemy więc, że 
osobowość zespołu to typ ENTJ. Sukces w pracy zespołowej często nie jest naturalny. Wymaga 
zaangażowania, umiejętności, czasu i wysiłku. Idealny zespół nie istnieje, ale można poprawiać 
jego efektywność podejmując działania w których pierwszym krokiem jest zrozumienie i uznanie 
typów osobowości jego członków. Zespoły, tak jak ludzie, posiadają mocne strony, które w sposób 
naturalny wynikają z preferencji ich typu. Zespół jest najbardziej efektywny, gdy wykorzystuje 
swoje mocne strony do rozwiązywania problemów i wykonywania zadań. 

Poniżej w skrócie prawdopodobne cechy, które mogłyby być użyte przez zespół ENTJ: 

1. Umiejętność określenia jasnej wizji co jest możliwe. 
2. Myślenie strategiczne. 
3. Planowanie, organizowanie i mobilizowanie ludzi wokół planu strategicznego. 



4. Wyznaczanie ambitnych celów. 
5. Umiejętność mobilizacji wszystkiego i wszystkich dla realizacji tych celów. 
6. Umiejętność rozpatrywania nowych okazji. 
7. Identyfikowanie logicznych choć niezamierzonych konsekwencji podejmowanych akcji. 
8. Umiejętność rozpatrywania wszystkich „Za” i „Przeciw” możliwych rozwiązań a nie tylko 

tych faworyzowanych; rozpatrywanie „czarnego scenariusza”. 
9. Szybkie decyzje i podejmowanie akcji. Powodowanie rezultatów. 

Oczywiście każdy zespół musi, poza mocnymi stronami, mieć również słabe, co oznacza, że zespół 
może pewne rzeczy osiągać łatwo i być efektywnym, lecz jednocześnie inne rzeczy wykonywać źle i 
być bardzo nieefektywnym. Te słabe strony winny być znane by móc brać je pod uwagę w 
działaniach i próbować ich się pozbyć: 

1. ENTJ może zaniedbać uznanie i nagrodzenie członków zespołu, gdyż uznaje się, że 
dobre wyniki to coś całkowicie naturalne. 

2. Może nie rozważyć wpływu swoich decyzji na ważnych klientów czy akcjonariuszy. 
3. Może zbyt szybko podjąć działania a później naprawiać te nietrafione. 
4. Członkowie mogą używać ich krytycznego myślenia raczej na siebie nawzajem niż do 

rozwiązywania problemów. 
5. Może forsować swoje rozwiązania zamiast wysłuchania i wczucia się w potrzeby 

klientów.   

Myślę, że to udowadnia wagę typów psychologicznych przy budowie zespołów i ich ocenie. 

  



Odkrywanie prawdziwej osobowości przedsiębiorstwa 

Pomyśl przez chwilę o firmach z którymi współpraca naprawdę cieszy. Dlaczego ich lubisz? Na 
początku mogłeś być przyciągnięty przez jakość albo cenę ich produktów. Co powoduje jednak, że 
wracasz jest to, że połączyłeś się emocjonalnie z nimi podobnie jakbyś to zrobił z dobrym 
przyjacielem. Siła tej więzi jest taka, że prowadzi do powtórnej sprzedaży i krótkiego czasu decyzji 
o kupnie. 

Aby utworzyć tę silną emocjonalną więź między klientami i twoim przedsiębiorstwem, twoi klienci 
potrzebują mieć stałe doświadczenie za każdym razem, gdy mają do czynienia z twoją firmą 
niezależnie czy to Twoja strona internetowa czy prezes przedsiębiorstwa. Możesz zapewnić, że to 
doświadczenie jest pozytywne przez określenie czym jest osobowość Twojego przedsiębiorstwa. 
Kiedy marka Twojego przedsiębiorstwa reprezentuje racjonalną obietnicę, której dotrzymujesz, 
osobowość troszczy się o emocjonalny związek. Wszyscy lubimy i oczekujemy stałych i 
pozytywnych doświadczeń w naszych stosunkach z innymi. Decydowanie się na osobowość 
przedsiębiorstwa kieruje działania pracowników tak by spowodować, że to pozytywne 
doświadczenie zdarza się. 

Odnoszące sukcesy, wytrwałe w działaniu przedsiębiorstwa mają w swoim rdzeniu osobowość, z 
którą się kontaktujemy i rozumiemy. Faktycznie, wszystkie przedsiębiorstwa mają osobowość, 
ponieważ przedsiębiorstwa to ludzie. Kłopot jest następujący. Większość przedsiębiorstw nie wie 
kim są. Jako osoby, nasze wartości, zachowania i codzienne działania wynikają z naszej 
osobowości. 

Jako rodziny, grupy tak samo. To samo dotyczy więc i przedsiębiorstw. A przedsiębiorstwa, które 
nie wiedzą kim są, są wystawione na miriady reperkusji. Brakuje im zgodności z tożsamością i 
zachowaniami, opuszczają ich więc często klienci, gdy ich oczekiwania nie są spełniane. Trudno jest 
przyciągnąć właściwych pracowników i trudno jest ich zatrzymać. Wzrost przedsiębiorstwa jest 
albo w zastoju, albo startuje w niewłaściwym kierunku. Jednakże, dowiedzieć się kim się jest, nie 
jest czymś, co można stworzyć albo zasymulować. To musi zostać odkryte. Ale jak w takim razie 
przedsiębiorstwo może odkryć swoją prawdziwą osobowość? I jak to może zostać łatwo dokonane 
podejściem naukowym zamiast jakiejś eterycznej metody? 

W przeszłości, nie było żadnej godnej zaufania metody określania osobowości przedsiębiorstwa. 
Mimo to wszystkie składniki, które eksperci przyjęli jako konieczne dla przedsiębiorstwa by przeżyć 
i prosperować, jak ideologia i wartości, mają osobowość jako rzeczywisty fundament. 

Obecnie można ustalić profil osobowości, który ujawnia wrodzone preferencje osobowości 
przedsiębiorstwa wraz z jego mocnymi stronami, słabościami i okazjami wzrostu. Gdy już 
przedsiębiorstwo wie kim naprawdę jest, odpowiedzi na pytania „Gdzie idziemy”? i „Jak 
dostaniemy się tam”?, staną się wyraźniejsze i będzie można łatwiej nawigować po ścieżce do 
sukcesu. 

Z czym zmagasz się w twoim biznesie dzisiaj? Czy to jest zmiana, wzrost, zasoby ludzkie, albo 
wyzwania marketingu, albo wszystko to razem, to odkrycie i zrozumienie osobowości twojego 
przedsiębiorstwa jest miejscem startu. Wypełnienie osobowością twojej wizji, misji, wartości i 
zachowań jest następnym krokiem. Tylko wtedy może przedsiębiorstwo naprawdę być sobą 
każdego dnia. 

Życie swoją prawdziwą osobowością pozwala przedsiębiorstwu posiadać: 

 Silne poczucie tożsamości 

 Wspólny język dla celów komunikacji 

 Ciągłość przesłania i zachowań 



 Zdolność konsekwentnego spełniania oczekiwań 

 Zdolność identyfikacji i utrzymania idealnych klientów i personelu 

 Struktura dla podejmowania decyzji 

 Spójność, klarowność i współpraca 

Żyjąc osobowością twojego przedsiębiorstwa pozwoli ci cieszyć się prawdziwymi skutkami: 
podwojony dochód, niższa rotacja personelu, pomyślna dywersyfikacja i niezwykle zdrowe wyniki 
ekonomiczne. W tym artykule zgłębimy temat - jak możesz zestawić wszystko to i być sobą. Ale 
najpierw, popatrzmy co eksperci odkryli o osobowości i dlaczego powinno to przyciągnąć twoją 
uwagę na poziomie strategicznym. 

Dowód na to, że osobowość ma znaczenie 

Arie de Geus, w The Living Company, mówi o przedsiębiorstwie jako „człowiek kontra maszyna” co 
jest dokładnie tematem osobowości, odkąd maszyna nie może jej mieć. Wyjaśnia, że 
przedsiębiorstwa reprezentują zachowania i pewne cechy żywych organizmów i że „żyjące” 
przedsiębiorstwa mają osobowości, które pozwalają im rozwijać się harmonijnie. Członkowie 
żywego przedsiębiorstwa wiedzą, jak to przedstawia de Geus, „kto jest nami”. 

A więc jakie są cechy osobowości, które pozwalają przedsiębiorstwu żyć długo i wypełnić jego 
potencjał? Studiując 27 długowiecznych przedsiębiorstw, de Geus utożsamił jedną z czterech 
podstawowych cech jako silny sens tożsamości ze spójną kulturą. 

„Wszystkie przedsiębiorstwa wykazują zachowania i określone cechy żywych organizmów. 
Wszystkie przedsiębiorstwa uczą się. Wszystkie mają tożsamość, jawnie czy nie, która 
determinuje ich spójność”. Arie de Geus, The Living Company 

W Built to Last, Jim Collins i Jerry Porras otworzyli nam oczy rezultatami ich sześcioletnich badań, 
w których studiowali 18 wizjonerskich przedsiębiorstw z przeciętnym wiekiem prawie 100 lat. Inne 
18 przedsiębiorstw zostało włączone do tych badań i porównane. Odkrycia ujawniły, że od 1926, 
wizjonerskie przedsiębiorstwa przewyższyły rynek giełdowy 15-stokrotnie i zarobiły więcej 
pieniędzy niż porównywane przedsiębiorstwa nastawione tylko na zysk. Autorzy szukali przyczyny 
tego co powoduje, że te naprawdę wyjątkowe przedsiębiorstwa są inne niż te pozostałe. 
Kluczowym odkryciem było to, że wykazują one potężny pęd do postępu, który umożliwia im 
zmieniać się i przystosować bez kompromisu w stosunku do ich cenionych ideałów. „Kluczowa 
ideologia definiuje trwały charakter organizacji - stałej tożsamości, która przewyższa cykle życia 
produktów, technologiczne punkty zwrotne, kaprysy zarządzania i indywidualnych liderów”. 

Autorzy wyjaśniają, że, „Budowniczy przedsiębiorstwa jak David Packard, Masaru Ibuka z Sony, 
George'a Merck z Mercka, Williama McKnight z 3M i Paul Galvin z Motoroli rozumieli, że jest o 
wiele bardziej ważne by wiedzieć kim się jest niż, gdzie idziesz, ponieważ, gdzie idziesz na pewno 
się zmieni tak jak świat wokół ciebie się zmienia. 

A gdzie kultura pasuje do tego równania? Rob Goffee i Gareth Jones, autorzy The Charakter of 
Corporation, mówią, „Bez kultury, przedsiębiorstwu brakuje wartości, kierunku i celu”. Goffee i 
Gareth prezentują ważne dowody, że kultura przedsiębiorstwa może rozwinąć albo rozbić biznes. 
Autorzy piszą, że kultura sprowadza się do wspólnych wartości, symboli, wierzeń i zachowań. 
Zgadzamy się z tymi ekspertami. Wierzymy, że wszystko rozpoczyna się od osobowości i brzmi jak 
następuje: 

 Osobowość to jest to kim jesteśmy. To jest zbiór wrodzonych jakości, cech i preferencji. 
Słowo charakter też wiąże się z osobowością. 

 Ideały albo ideologia jest tym w co wierzymy. To jest wizja przedsiębiorstwa, która jest 
zgodna z jego osobowością. 



 Kultura są to wartości i zachowania przedsiębiorstwa, które wspólnie uznajemy, a które 
pochodzą od osobowości. 

Wszystko to sprowadza się do tego, że potrzebujemy wiedzieć kim jesteśmy zanim możemy 
zrozumieć w co wierzymy, gdzie idziemy i jak się tam dostaniemy. 

Wyjaśniając błędne przekonania 

Organizacje, które wzięły udział w ocenie profilu to nowe firmy, jak i te istniejące już ponad 100 
lat, tak producenci jak i detaliści, jak i charytatywne organizacje. Wielkość zatrudnienia w tych 
firmach zawierała się od 9 do 900 pracowników. Uczestniczące przedsiębiorstwa są rozrzucone na 
całym terenie USA oraz Irlandii i Finlandii. Trzy główne odkrycia podważają niektóre mity: 

 W 84% z przypadków, preferencje osobowości głównego wodza są różne od organizacji. W 
odpowiedzi na oryginalne pytanie to odkrycie jest nieco zadziwiające dla wielu ludzi. Ale, 
jeśli różne czy te same, to jakie są tego konsekwencje? 

o W przypadkach, gdzie osobowość głównego wodza i przedsiębiorstwa są te same, 
to mogłoby to zostać przypisane dwom powodom: 1) aktualny wódz jest 
założycielem, albo 2) wódz został nadany z zewnątrz do stosunkowo małej 
organizacji by całkowicie przekształcić ją ze skutkami podobnymi do założenia 
przedsiębiorstwa. 

o Nie ma nic negatywnego w tym, że osobowość wodza jest różna niż organizacji, o ile 
decyzje są oparte na wartościach i preferencjach przedsiębiorstwa. Według Goffee i 
Jonesa ( The Charakter of Corporation), zaburzenie następuje, gdy ludzie podejmują 
decyzje i demonstrują zachowania dla ich własnej korzyści, a nie organizacji. 

 Osobowość zespołu jest różna od osobowości organizacji w 81% przypadków. Wielu wierzy, 
że ludzie, którzy tworzą organizację (zespół) wpływają na osobowość organizacji, ale 
stwierdzono jednak co innego. Jest to dobrze czy źle? Dobrze, o ile zespół rozumie 
zarówno, kim jesteśmy my jako zespół i, kim jesteśmy my jako przedsiębiorstwo. Patrzmy 
na to tak: wódz i zespół pracują dla organizacji. Preferencje osobowości organizacji 
niewątpliwie wywołują problemy, które zespół i (albo) wódz może rozwiązać. Na przykład, 
organizacja, której osobowości preferencją jest by zbadać wszystkie możliwości zanim 
podejmą działania, uzyska korzyść z zespołu, którego preferencją jest doprowadzać do 
efektów. Organizacja, która jest wizjonerska z natury uzyska korzyść z zespołu, który może 
analizować dane by doprowadzić tę wizję do spełnienia. 

 W 78% przypadków, wódz widzi osobowość organizacji różnie niż jego zespół kierowniczy. 
Rezultaty są odkrywcze i brzemienne w skutki, ale łatwe do wykrycia i korekty. Jedna 
szanowana instytucja z Chicago znalazła się w pozycji, w której jej ostro ukierunkowana na 
rezultaty grupa zarządzania niewiele mogła zrobić. Organizacyjny profil, później 
potwierdzony przez grupę, był twórczy, spontaniczny i wizjonerski. To było jak gdyby Felix 
Unger próbował zarządzać Indiana Jonesem bez zrozumienia jak on najlepiej pracuje. 
Ponadto, wódz i dyrektor personalny reprezentowali przeciwstawne organizacyjne profile. 
Tylko to wskazywało już na oczywiste problemy, które wymagały rozwiązania. 

Od Osobowości do Wizji, Misji i Wartości 

Odkrywanie osobowości przedsiębiorstwa jest interesujące i fajne, ale rzeczywistą wartością i siłą 
jest wprowadzenie tego w życie. Podjąć działania z nowoodkrytą informacją o osobowości może 
mieć dalekosiężny wpływ na długowieczność, produktywność i zyskowność. Przedsiębiorstwa, 
które nie odkrywają i nie rozumieją ich osobowości będą miały trudności komunikowania, 
przeżycia i rozwoju. 



Jedno z przedsiębiorstw odkryło swoją słabość organizacyjną wynikającą z jej profilu osobowości 
ujawniając preferencje do stosunkowo małej ilości reguł i standardowych procedur, co mogłoby 
denerwować niektórych członków zespołu. Ponadto, organizacja mogłaby łatwo zostać znudzona i 
koncentrować swoją energię na następnym dużym pomyśle, zamiast dokończyć ten uprzedni. 
Czasami mogłaby być tak optymistyczna, że mogłaby założyć, że rzeczy ułożą się same. Znając tego 
typu informacje o swoim przedsiębiorstwie i nie podejmując działania jest jak wiedza, że złamałeś 
nogę, ale nie podejmiesz leczenia mając nadzieję, że się sama magicznie uzdrowi. 

Roy Shafer, uznany na arenie międzynarodowej lider na polu nauki i centrów technologicznych jest 
zwolennikiem wprowadzania w życie profilu osobowości. W jego 35 latach doświadczeń, pracując 
jako prezes i dyrektor generalny Columbus, Ohio's Center of Science & Industry, Shafer widział 
potrzebę zastosowania narzędzia, które „oderwie ludzi od czegoś co myślą, że już znają i przeniesie 
ich na nowy poziom rozumienia przedsiębiorstwa”. Shafer wyjaśnia, „wiele organizacji mówi, że 
docenia ludzi. To samo mówi kat. Tylko, że kat ceni ich jako swoje ofiary. Co jest problemem - 
wartość ludzi czy zachowanie kata? Oczywiście, że zachowanie”. W takim razie jest kluczowe by 
dać ludziom ścieżkę nauki jak powodować zmianę zachowań. 

Aby utworzyć tę ścieżkę jest konieczne by wprowadzić w życie osobowość przedsiębiorstwa 
poprzez wizję (ideologię), misję (cel) i wartości. „Ludzie chcą być częścią czegoś co ma znaczenie”, 
mówi Shafer. I jak tylko ludzie przyjmą to kim jest przedsiębiorstwo, pojawia się wokół tego 
wysoka samoocena. I staje się łatwiejsze dla przedsiębiorstw by „być sobą” każdego dnia. 

„Prawdziwa rolą głównego wodza”, według Toma Fitzpatricka, Chairman of the Board of Elford, 
Inc., „Jest utrzymać współpracę w organizacji, włączając każdego idącego w tym samym kierunku. 
Wszyscy walczymy z tym jak komunikować to, być akceptowanym i uzyskać zrozumienie na bardzo 
podstawowych poziomach”. Przez doświadczenia Elforda i innych możemy nauczyć się jak tego 
dokonać by powstała współpraca i konsekwentnie wypracowywać pożądane zachowania w 
organizacji. 

Ideologia / Wizja 

 Pragnienie dla 100 i więcej lat 

 Świętość realizowana z religijnym zapałem 

 Zachowana jako przewodnia siła dla pokoleń 

Cel / Misja 

 Biznes w którym jesteś; podstawowy powód istnienia przedsiębiorstwa 

 Utrzymywana przez okres rozwoju przedsiębiorstwa 

 Przystosowana do szerokiego pola gry 

Wartości 

 Nigdy się nie zmienią 

 Skłonność do poświęcenia klientów by utrzymać wartości 

 Całe przedsiębiorstwo zachowuje się ten sposób przez 99% czasu 

Wielu ludzi zmaga się z różnicą między wizją i misja. Popatrz na to w ten sposób: Wizją jest, gdzie 
chcesz być za 100 lat, tak jak wizja Disneya robienia ludzi szczęśliwymi. Misja jest pojazdem, 
którym się tam dostaniesz. Dla Disneya jest to rozrywka. 

Jak być sobą każdego dnia? 

Jednym ze skutków najbardziej powszechnych rezultatów odkrycia osobowości przedsiębiorstwa 
jest to, że to „dostarcza nam wspólnego języka i poprawia komunikację”. Utrzymując dodatkowo 
osobowość i wspólny język, poza wizją, misją i wartościami, oznacza życie tym każdego dnia. 



Z Członkami Zespołu 

 Przetłumacz wartości w oczekiwane, stałe zachowania. Wpleć te zachowania do instrukcji 
pracy i standardów funkcjonowania. 

 Utwórz osobę przedsiębiorstwa. Niektórzy ludzie mogą łatwiej wizualizować i naturalnie 
wiązać się z „Osobą”, która ucieleśnia wartości przedsiębiorstwa i cechy osobowości. 

 Przyciągnij właściwych ludzi. Komunikowanie osobowości przedsiębiorstwa może pomóc 
by potencjalni pracownicy zrozumieli twoją kulturę i wartości i również pomóc byś 
znajdował właściwego pracownika pasującego do całości. 

 Pomóż nowym pracownikom szybko się ukierunkować poprzez przedstawienie ich 
osobowości przedsiębiorstwa. 

 Utrzymuj wszystkich członków zespołu informowanych i zaangażowanych. 

 Popraw podejmowanie decyzji. Pozwól osobowości przedsiębiorstwa kierować 
podejmowanie decyzji przez członków zespołu. 

Z Klientami 

 Pozwól osobowości kierować promowaniem wizerunku i kampaniami marketingowymi. 
Profil osobowości może umożliwić tworzenie marketingu, który opisze jak będzie wyglądała 
współpraca z tobą.  

 Wykorzystuj zidentyfikowane mocne strony osobowości przedsiębiorstwa. Gdy sie to robi to 
pomaga lepiej rozeznać, które kierunki kontynuować oraz stopień kreatywnego ryzyka 
związany ze zdobywaniem nowych klientów. Rozumienie osobowości pomaga również w 
rezygnacji z klientów, których osobowość jest w konflikcie z osobowością przedsiębiorstwa. 
Mocna strona „doskonałe robocze relacje w zespole jak i z dostawcami” rzeczywiście 
pomaga obniżyć koszt dla klientów i prowadzi do wysokiego poziomu powrotu klientów. 

 Dostarczaj usług opartych na osobowości. Poprzez poznanie samego siebie lepiej 
zrozumiesz swoich klientów i rozwiniesz koncentrację na klientów. 

Osiągając rezultaty 

Czy istnieją bezpośrednie, namacalne skutki posiadania (znania) osobowości i życia nią? Jak 
mierzysz „niemierzalne”? 

Prawda jest taka: Osobowość jest ważna strategicznie. Otóż istnieje obecnie udowodniony i szybki 
sposób by otrzymać bardzo dokładną definicję osobowości przedsiębiorstwa. A wprowadzenie 
osobowości do pracy dla nas daje pozytywne i dochodowe skutki. 

Ralph Waldo Emerson powiedział, „Ludzie widzą tylko to na co są przygotowani by zobaczyć”. Czy 
jesteś przygotowany by zobaczyć kim twoje przedsiębiorstwo naprawdę jest i zebrać korzyści z 
tego wynikające? 

Na podstawie „Companies Are People, Too”, Sandy Fekete 

  



Semantyka Ogólna 
Światy, które udaje nam się umieścić w naszych głowach są głównie światami słów 

Wendell Johnson  
Kłopot z ludźmi to nie ich niewiedza, ale ich zła wiedza 

William Alanson White  
Widzimy tak świat, jacy „My” jesteśmy, a nie jaki jest; ponieważ za okiem, które 

widzi jest „Ja” 
Anais Nin  

Prawdziwa podróż odkrywania nie polega na szukaniu nowych krajobrazów, ale na 
posiadaniu nowych oczu 

Marcel Proust  
Cała nasza wiedza ma swoje początki w naszych percepcjach 

Leonardo da Vinci  
Dla myszy, ser jest zawsze serem. Właśnie dlatego pułapki są tak skuteczne 

Wendell Johnson  
Dyskryminujemy ludzi do tego stopnia, że przestajemy ich rozróżniać 

Irving J. Lee  

Jak to jest, że ludzie odnieśli tak wielkie postępy w fizyce, matematyce i inżynierii, a jednak 
kontynuujemy zachowania, które wywołują nieporozumienia, podejrzenia, zajadłość, nienawiść i 
nawet przemoc w naszym postępowaniu z innymi ludźmi i z innymi kulturami?  

Alfred Korzybski stawiał to pytanie jako inżynier, wojskowy i wyjątkowy obserwator ludzkich 
zachowań. Zastanawiał się, dlaczego ludzie mogą się rozwijać się w pewnych obszarach, ale nie w 
innych. Stworzył teorię, że nastawienia i metodyki odpowiedzialne za rozwój w inżynierii, fizyce i 
matematyce mogłyby być zastosowane do codziennych spraw osób i ostatecznie kultur. Nazwał 
ten nowy dział Semantyką Ogólną i wprowadził to jako praktyczny system nauczania w swojej 
książce Science and Sanity (Nauka i Zdrowy Rozsądek). 

Science and Sanity zawiera w sobie treść mówiącą o tym, że ludzie wyewoluowali na skutek 
bardziej elastycznego systemu nerwowego, który był zdolny do symbolizowania (wiązania czasu). 
Język pozwolił nam na podsumowanie czy też generalizację własnych doświadczeń i przekazywanie 
ich innym, co pozwoliło ludziom na uniknięcie poprzednich błędów i oszczędziło ponownego 
odkrywania tego, co zostało już odkryte wcześniej. 

Ta lingwistyczna zdolność ludzka do generalizacji, jak sądził Korzybski, przyczyniła się do 
niezwykłego postępu względem zwierząt, ale używanie jej w zły sposób przyczyniło się z drugiej 
strony do wielu problemów. 

Nowatorska dziedzina myślenia i komunikowania się, stworzona przez Alfreda Korzybskiego, 
opiera się na odmiennych zasadach niż filozofia Arystotelesa, która zakłada lub co najmniej 
sugeruje wierną odpowiedniość spostrzegania ludzkiego i rzeczywistości do której się ono odnosi 
(spostrzeżenia i opisujące je pojęcia są dokładnym odbiciem tego, co jest spostrzegane). 

To założenie filozofii arystotelesowskiej zostało dość powszechnie przyjęte w kulturze Zachodu i 
nadal jeszcze zajmuje w niej miejsce. Jednak odkrycia nauki i nowe jej teorie rozwinięte w 
ostatnim stuleciu znacznie zdezaktualizowały ten styl myślenia. Teoria względności, fizyka 
kwantowa, psychologia poznawcza, konstruktywizm w filozofii i psychologii, rozwój 
psychoneurologii, kulturoznawstwo porównawcze oraz wiele innych dziedzin wykazało już nie 
tylko niewystarczalność arystotelizmu, ale także palącą potrzebę zaktualizowanego podejścia do 
ludzkiego poznania, jego możliwości i ograniczeń oraz zastosowania takiego podejścia do 
komunikacji międzyludzkiej. 



Nie należy jednak mylić semantyki ogólnej z semantyką będącą dziedziną językoznawstwa. 

Korzybski stwierdził - Mapa nie jest terytorium49. Oznacza to, że nasza percepcja rzeczywistości nie 
jest rzeczywistością, ale naszą własną jej wersją, czyli mapą. 

Nie ma dwóch osób mających taką samą mapę. Chociaż wszyscy mamy podobną strukturę 
neurologiczną, u każdego jednak funkcjonuje ona inaczej. To jest właśnie podstawą problemów w 
komunikacji, gdy próbujemy narzucać innej osobie naszą własną mapę. Ucząc się rozpoznawania 
struktury mapy innej osoby uczymy się „widzieć świat jej oczami” i dzięki temu rozumieć innych i 
odnosić się do nich z szacunkiem. 

Nasze mapy tworzymy dzięki zbieraniu danych za pośrednictwem pięciu zmysłów. Nasze zmysły 
poddają naszej uwadze pewne aspekty świata, które poprzez procesy neurologiczne, czyli filtry, 
tworzą nasze wartości, przekonania, kryteria (reguły) i możliwości. Te są często wyrażane 
świadomie, choć większość czasu działają poza naszą świadomością i nie zdajemy sobie sprawy, że 
możemy je zmieniać tak, aby służyły nam w lepszy sposób. 

Kiedy przepuszczamy wodę przez filtr, nie wszystko przez niego przenika. Podobnie informacje 
„wpływają” ze świata zewnętrznego, a wynikiem jest to (język i zachowanie), co pozostanie po 
usunięciu (odfiltrowaniu „niepotrzebnych” informacji), zniekształceniu (wyobraź sobie żyrafę z 
głową słonia) i generalizowaniu (wszyscy rudzi mają ognisty temperament). 

Generalizacja jest podstawą tworzenia naszych przekonań. (z drugiej strony - co było pierwsze: 
jajko czy kura?) Od tego, jakie mamy przekonania o świecie, zależy sposób, w jaki wchodzimy z nim 
w interakcje. Najczęstszym ograniczeniem, jakie nam się zdarza, są nasze przekonania. Mamy 
przekonania dotyczące duchowości, świata, naszych możliwości, środowiska, dobra i zła, 
sprawiedliwości i niesprawiedliwości oraz tego, czy możemy, czy nie możemy czegoś zmienić. 

Wartości są tym, w czego realizację inwestujemy czas, pieniądze i wysiłek. Przykłady: przyjemność, 
wolność, pieniądze, miłość, uczciwość, integralność. Są tym, co jest dla nas ważne. Mamy ścisłe 
kryteria czy struktury zasad, jak postępować realizując swoje wartości. 

Krótkie wyjaśnienie Strukturalnego Zróżnicowania Korzybskiego 

Alfred Korzybski przedstawił ten model w 1920 jako sposób wizualizacji procesu, który określił 
abstrahowaniem. Korzybski użył tego terminu zaznaczając jednak inne jego znaczenie niż 
powszechnie uznane znaczenie abstraktu. Zamiast próbować to wyjaśnić proponuję wyrobić sobie 
własną interpretację "abstrahowania" po przeczytaniu całości. 

 „Zróżnicowanie” w Strukturalnym Zróżnicowaniu odnosi się do operacyjnej różnicy między 
tym co robią ludzie a tym co robią zwierzęta .  

 Różnica między tym co robią ludzie a co zwierzęta przedstawia diagram. Zdolność 
zwierzęcia do abstrahowania jest ograniczona w przeciwieństwie do zdolności człowieka, 
która jest faktycznie nieograniczona.  

 Abstrahowanie, w kontekście modelu Korzybskiego, odnosi się do fizjologiczno - 
neurologicznych działań, albo procesów, które następują na niewerbalnych poziomach. 
Przedstawiając to inaczej, abstrahowanie jest czymś co Twoje ciało – mózg - system 
nerwowy nieustannie robi, nie zważając na to czy jesteś tego świadom czy nie.  

 Różne poziomy, które Korzybski definiuje w diagramie, odnoszą się do aspektów 
całkowitego procesu, który wydaje się składać się z jasno rozróżnionych porządków czy 
typów działalności. 
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 Omówienie tego cytatu zapożyczone od Rexa Stevena Sikes’a. 



 

 

FIDO - "FIDO", albo zwierzę, 
współdziała z WIGO na poziomie 
Obiektu. Jednakże, zdolność FIDO 
by wyciągać wnioski albo z tym 
związane skojarzenia jest 
limitowana w przeciwieństwie do 
człowieka. 

E - rozerwana parabola reprezentuje co się dzieje (What Is Going On - WIGO), 
albo bardziej poprawnie, co my zakładamy, że się dzieje w świecie nas 
otaczającym, niezależnie czy jesteśmy tego świadomi czy nie. Każda kropka, 
albo otworek, oznacza aspekt albo charakterystykę (cechę) poniżej 
mikroskopijnego poziomu procesu, albo poziomu Wydarzenia, które 
obejmuje WIGO.  

O - okrąg oznaczony „O” (dla Obiektu) reprezentuje jakieś współdziałanie 
człowieka z WIGO. Przez moje zmysły i system nerwowy, „tworzę” widoki, 
dźwięki, zapachy itp., od mojego współdziałania z WIGO. Linie, albo sznury, 
które łączą poziom Obiektu z poziomem Wydarzenia reprezentują określony 
aspekt albo charakterystykę WIGO, które mogę wyczuć i doświadczyć na 
jakiejś niewerbalnej drodze. Te sznury pochodzące z paraboli, których nie 
mogę wyczuć (reprezentujące, na przykład fale, radiowe), wiszą wolno i nie 
są podłączone do poziomu Obiektu.  

D - etykietka „D” oznacza pierwszy werbalny poziom w procesie 
abstrahowania. Możemy to nazwać poziomem Opisowym i spróbować 
zapamiętać, że to co mówię, myślę, słyszę itd., w tym poziomie o moim 
WIGO-Obiekt-Opis poziomie doświadczenia powinno być podobne do tego co 
dobry reporter doniósłby - tak blisko jak tylko możliwe tylko do faktów.  

I - etykietki oznaczone „I1,2,x” i tak dalej, reprezentują wielokrotne poziomy 
Wniosków, które mógłbym zbudować z mojego WIGO-Obiekt-Opis poziomu 
doświadczenia. Te wnioski określą jaki sens albo znaczenie wyciągam z tego 
doświadczenia. Jak ten diagram sugeruje, mogę wygenerować tak wiele 
wniosków, wiar, teorii, osądów itp., ile tylko mógłbym chcieć. 

A - strzała z poziomu Wniosku do poziomu Wydarzenia sugeruje reakcję, albo 
pętlę i Czas. Inaczej mówiąc, moje najbardziej znaczące wnioski z 
wcześniejszych doświadczeń mogą stać się aspektami albo cechami 
Wydarzenia, których mógłbym doświadczyć w przyszłości. 

 

Jest ważne by zapamiętać jak Czas, albo porządek, kolejność itd., działa w tym modelu. Każdy 
poziom abstrahowania następuje w danym porządku, i tak:  

1. Coś zdarza się (Wydarzenie);  

2. Wyczuwam co się zdarza (Obiekt);  

3. Rozpoznaję co się zdarza (Opis);  

4. Generuję znaczenia dla tego co się zdarza; itd. (Wnioski)  

W dodatku do rozważania, Czas albo porządek, aspektu abstrahowania w pionowym planie 
modelu, możemy też wyobrazić sobie poziome następstwo tych procesów abstrahowania, jeden 
po drugim, dla każdego momentu naszego życia. W tym przypadku, kolejnymi procesami 
abstrahowania, możemy zobrazować reakcję, albo pętlę reakcji i jest to strzała wychodząca z 
naszego wcześniejszego wniosku do naszego następnego doświadczenia: 

 



Czas1 

 

Czas2 

 

Czas3 

 

Czas4... 

 

 

W odniesieniu do Różnicowania, powinniśmy zauważyć, że:  

1. Co zdarza się (Wydarzenie) Nie jest, 
2. tym co wyczuwam niewerbalnie w moim systemie nerwowym (Obiekt), który Nie jest, 
3. tym co mogę opisać werbalnie o moim wyczuwaniu (Opis), które Nie jest, 
4. znaczeniem, które generuję bazując na tym co się zdarzyło itd. (Wnioski)  

Podobnie, nasze doświadczenie/wniosek/znaczenie w Czasie 4 NIE jest tym samym 
doświadczeniem/wnioskiem/znaczeniem co w Czasie 1.  

W takim razie, - Jak mogę to użyć?"  

Weźmy sytuację, w której przyjaciółka - powiedzmy, Emilia - opowiada z gniewem doświadczenie, 
które miała jadąc do sklepu - „ktoś zajechał mi drogę”. 

Poniżej przykład rekonstrukcji jej doświadczenia by podkreślić różne poziomy między tym co 
doświadczyła i jak to oceniła. 

 

E - Co się dzieje? Samochody, silniki, opony, radia, drzewa, piesi, chmury, słońce, 
deszcz, wycieraczki w ruchu ... Wszystko skomponowane z informacji 
(mikroskopijnych cząstek w dużej ilości). Zakładamy to opierając się na naszej 
najnowszej wiedzy naukowej. 

O - Oczy Emilii odbierają (jakieś) odbicie światła od (jakichś) obrazów w jej 
(ograniczonym) polu widoku; światło jest przekształcone (abstrahowane) przez 
jej system wizualny na sygnały systemu nerwowego, które wędrują do jej 
mózgu; neurony w jej mózgu przetwarzają elektryczno/chemiczne sygnały i 
powodują, że zobaczy ...  

D - ... Jechałam 40 km na godzinę, utrzymując dystans około 15 metrów od 
samochodu przede mną. Sedan w ciemnym kolorze prowadzony przez mężczyznę 
w średnim wieku pojawił się daleko z mojej prawej strony. Szybkość tego 
samochodu była większa niż mojego. Samochód minął mój i następnie zaczął 
przyspieszać, zmienił pas i wjechał przede mnie. Odległość mojego samochodu 
od niego był nie więcej niż 3 metry, co znaczyło ..."  

I1 - ... Ten chamski typ podjechał mnie tak jakby nie mógł poczekać i włączyć sie 
do ruchu za mną! ... (ciśnienie krwi rośnie, gniew narasta, pięści zaciskają 
kierownicę, oczy wlepione w tego kierowcę, stopa naciska gaz próbując wyjść z 
tej sytuacji zbaczając na następny pas ruchu nie sprawdzając czy jest to 



bezpieczne ...) "Psiakrew ! Ten idiota mało mnie nie rozbił!"  

I2 - ... "Mężczyźni są tak strasznymi i chamskimi kierowcami!" 

Czy widzicie, że „ktoś mi zajechał drogę” NIE jest tym co się zdarzyło? Czy widzicie, że hipotetyczna 
reakcja Emilii na to co się zdarzyło nie jest tym samym jak Opis tego co się naprawdę zdarzyło?  

Jedna z potężnych lekcji semantyki ogólnej, zilustrowana przez Strukturalne Zróżnicowanie i 
potwierdzona świadomością tego procesu abstrahowania, jest taka, że możemy lepiej szkolić sami 
siebie by odpowiedzieć warunkowo (odpowiednio) na to co nam się zdarza. My ludzie nie musimy 
reagować odruchem warunkowym jak pies Pawłowa, reagując na fałszywy bodziec tak jak gdyby 
był prawdziwy, ale niestety często tak robimy. Nasz własny język nas dezorientuje, ponieważ 
mamy skłonność by powiedzieć coś jak, - "O, to mnie tak strasznie zezłościło!" Pozwalamy by „to” 
wydarzenie, to co się zdarza, ten bodziec, określało naszą odpowiedź. Powinniśmy pamiętać, że 
między bodźcem i naszą odpowiedzią, jesteśmy MY:  

BODZIEC -------> MY ---------> REAKCJA 

Czas(1) -------> Czas(2) -------> Czas(3) 

Jeszcze raz. Czas jest ważnym aspektem naszych warunkowych odpowiedzi. Zapamiętajmy stare 
przysłowie zachęcające by policzyć do 10 zamiast się wściekać. Jest dużo wartości do uzyskania 
przez praktykowanie zdolności do świadomego (warunkowo) opóźniania naszych odpowiedzi. 

 Podsumowanie Strukturalnego Zróżnicowania  

 

Abstrahowanie odnosi się do trwających fizjologiczno-
neurologicznych procesów, który następują na 
niewerbalnych poziomach. 

Możemy werbalnie odróżnić pewne fazy, albo poziomy 
albo porządki procesu abstrahowania by analizować 
nasze zachowania i reakcje: 

ZDARZENIE nie jest OBIEKTEM nie jest OPISEM nie jest 
WNIOSKIEM itd.  

 Możemy uznać, że nasze abstrahowanie następuje 
w różnych Czasach. Powinniśmy oczekiwać różnych 
skutków, reakcji, odpowiedzi itd., z różnych doświadczeń 
w różnych Czasach. 

 Mamy ludzkie ograniczenia, które ograniczają 
nasze doświadczenia - nigdy nie doświadczamy 
wszystkiego co się zdarza. 

 Podobnie, nie możemy nigdy powiedzieć 
wszystkiego albo opisać wszystko o naszych 
doświadczeniach - zawsze więcej mogłoby być 
dopowiedziane.  

 Czego doświadczamy jest, do pewnego stopnia, 
funkcją naszych przeszłych doświadczeń (reakcja, 
projekcja, itd.). 

 Czego doświadczamy jest, do pewnego stopnia, 
funkcją unikalnych zdolności naszych indywidualnych 
systemów nerwowych. 

 

 

 

 

 

Trójwymiarowy model 
Strukturalnego 
Zróżnicowania 



 Powinniśmy dlatego oczekiwać nie tylko widzieć 
rzeczy różnie, ale powinniśmy oceniać i reagować na 
rzeczy różnie. 

 Kiedy opóźniamy nasze odpowiedzi i reagujemy 
warunkowo, zachowujemy się bardziej rozsądnie, bardziej 
racjonalnie, bardziej odpowiednio do faktów danej 
sytuacji. 

Kiedy reagujemy natychmiast, kiedy nasze odpowiedzi są 
uwarunkowane i skontrolowane przez bodziec (rzecz), 
zachowujemy się jak pies Pawłowa i poddajemy siebie 
kontroli innych. 

 

Możesz użyć Strukturalnego Zróżnicowania, gdy chcesz analizować zachowanie, odpowiedzi, 
reakcje, itd., określonej osoby w określonej sytuacji. Ten typ analizy funkcjonuje najlepiej kiedy 
określoną osobą jesteś Ty. Pamiętajmy, że Strukturalne Zróżnicowanie reprezentuje proces 
abstrahowania: 

 

1 następnie 2 następnie 3 następnie ... itd. 

 

Coś się wydarza 

 

Odbieram zmysłami 
(częściowo) to co się 
wydarzyło 

 

Opisuję co moje zmysły 
odebrały 

 

Tworzę znaczenia, 
wnioski, wiary, teorie, 
osądy itd. 

Im więcej tego używasz do analizowania własnego abstrahowania, wartościowania, wyciągania 
wniosków, tworzenia wiary itd.:  

 Tym bardziej staniesz się świadomy Twojego własnego abstrahowania,  

 Lepiej odróżnisz pomiędzy: 1) co się zdarza; 2) co wyczuwasz, że się zdarza; 3) jak 
opisujesz to co Twoje zmysły odbierają i 4) co wnioskujesz ze swojego opisu, 

 Będziesz reagować bardziej warunkowo na to co ci się zdarza w życiu,  

 Doświadczysz mniej warunkowych reakcji (mniej jak pies Pawłowa),  

 Opóźnisz więcej z Twoich reakcji, wyciągniesz mniej pochopnych wniosków, mniej 
pośpiesznie będziesz osądzał, zrobisz mniej niewłaściwych założeń, itd.,  

 Odniesiesz więcej korzyści, itd. 

Drabina Abstrakcji Hayakawy 

Spójrzmy teraz na Hayakawę i jego Drabinę Abstrakcji. Hayakawa brał udział w seminariach 
Korzybskiego w latach 1930-tych i zaproponował swoją wersję w książkach Language in Action 
(Język w działaniu) i Language in Thought and Action (Język w myśli i działaniu) wydanych po raz 
pierwszy w latach 1940-tych. Pamiętajmy, że Korzybski rozwinął Semantykę Ogólną w latach 1920-

Coś się 

wydarza 

Moje znaczenia 



tych i wydał swoją książkę Science and Sanity (Nauka i Zdrowy Rozsądek) w 1933 roku. Korzybski 
podkreślał naukowe, fizjologiczne i neurologiczne bazy dla wyjaśnienia procesu abstrahowania. 
Hayakawa skupił się na lingwistycznych i semantycznych znaczeniach naszych procesów oceny. 
Jego Drabina nie powinna być więc rozważana jako wersja Strukturalnego Zróżnicowania, gdyż 
jego własny diagram o tym jak abstrahujemy, poprzez język, klasyfikacje, typy, kategorie, itd., 
winien być rozważany jako różne poziomy abstrakcji. 

Podczas gdy model Korzybskiego reprezentuje trwający proces, wykres Hayakawy nie rozważa 
procesu, ale w zamian chwyta lingwistyczne dane na wyjściu z tego procesu. Korzybski zajmuje się 
abstrahowaniem, a Hayakawa abstrakcjami.  

Poniżej znany przykład Hayakawy - „Bessie the Cow". 

 

Majątek  

Gospodarstwo rolne  

 

Inwentarz żywy 

Krowa   
 
 Organizm (przed-
werbalny)  

Widzisz, że Drabina, w tym przykładzie, zajmuje się lingwistyką, albo manipulacjami językowymi. 
Jak możemy ocenić, albo zareagować, albo zbadać przypadek Krowy Bessie. 

 W najniższym poziomie, możemy rozważyć ją na poziomie organizmu, przed jakąś werbalną 
etykietą albo klasyfikacją. 

 Z powodu języka, możemy zacząć klasyfikować, albo przypiąć etykietkę, że ten organizm 
dzięki jego podobieństwom (i odmienności) w cechach do innych organizmów jest Krową. 

 Ta szczególna krowa jest spostrzegana w środowisku innych zwierząt, zarządzanym przez 
ludzi, więc możemy włączyć krowę do obszerniejszego, bardziej abstrakcyjnego, i mniej 
restrykcyjnej klasyfikacji; mówimy, że ta krowa jest też częścią Żywego inwentarza rolnika 
Jonesa. 

 Żywy inwentarz istnieje w środowisku budynków i wyposażenia też należącym do rolnika 
Jonesa (albo prawdopodobniej, banku rolnika Jonesa); wziąwszy wszystko razem, mówimy, 
że to tworzy gospodarstwo rolne rolnika Jonesa. 

 W końcu, możemy powiedzieć, że to gospodarstwo rolne też przyczynia się do innego, 
nawet bardziej abstrakcyjnej klasyfikowania, które nazwiemy Majątkiem rolnika Jonesa. 

Drabina Abstrakcji pomaga nam lepiej analizować naszą komunikację, zrozumienie, 
nieporozumienie, etc., Jeżeli sąsiad gna do rolnika Jonesa i krzyczy, - „Hej, Jones, twoja krowa jest 
na drodze”!, to mówi coś trochę bardziej określonego i znaczącego dla Jonesa niż, gdyby 
powiedział, że – „Hej, Jones, trochę Twojego majątku jest na drodze”.  



Drabina służy szczególnie przydatnej funkcji pomocy immunizować nam siebie przeciw politycznej 
propagandzie, reklamie i tym podobnemu. 

Hayakawa używa takiego przykładu. Miejscowy polityk usiłuje zdobyć poparcie przez wołanie, - 
„Rolniku Jones, głosuj na mnie by zapewnić, że Hrabstwo Shmokum służy przykładem wzrostu i 
pomyślności”!  

Ponieważ to stwierdzenie nie zawiera żadnych specyfików, tylko uogólnienia i wysoko abstrakcyjne 
odniesienia, mógłbyś wnioskować, że to należy do wysokiego szczebla Drabiny Abstrakcji. I, jeżeli 
rolnik Jones rozpozna to, to prawdopodobnie spyta kandydata Hrabstwa Shmokum, - „Co 
dokładnie myślisz, że zrobisz”?  

I kiedy kandydat odpowiada, - „Dobrze, hm, Jones, co ja myślę, hm ... będziemy budowali nową 
drogę przez Twoje gospodarstwo rolne”! Rolnik Jones odniósł sukces w obniżeniu poziomu 
abstrakcyjnego języka tak, że teraz rozumie zamiar kandydata. 

Kończąc ...  

Pamiętajmy, że te dwa modele - Strukturalne Zróżnicowanie Korzybskiego i Drabina Abstrakcji  
Hayakawy - zostały sformułowane przez dwóch różnych ludzi, w różnych czasach i dla różnych 
celów. Nie możemy używać ich zamiennie.  

Możemy użyć Strukturalnego Zróżnicowania, kiedy chcemy analizować zachowania, odpowiedzi, 
reakcje, etc., jakiejś osoby w określonej sytuacji (najlepiej kiedy tą „szczególną osobą” jesteś Ty 
sam). Zapamiętaj, że Strukturalne Zróżnicowanie reprezentuje proces abstrahowania. 

Możemy użyć Drabiny Abstrakcji Hayakawy do analizowania śród/interpersonalnych i grupowych 
komunikacji. Zapamiętajmy, że możemy użyć poziomu abstrakcji i porządku abstrakcji zamiennie. 
Pomyślmy o porządku jak o kolejności. Co następuje logicznie i naturalnie? Niższe poziomy 
najpierw, następnie wyższe poziomy. 

Wojtek Luciejewski na podstawie, między innymi, materiałów European Society for General 
Semantics. 

  



John Boyd, pętle O-O-D-A, kondensowanie czasu  

Jaki jest cel strategii? Poprawa naszej zdolności formowania się i adaptacji do 
zmieniających się okoliczności tak, żebyśmy my (jako osoby, grupy, kultury, narody) 
mogli przeżyć na naszych własnych warunkach. — John R. Boyd  

Pułkownik John R. Boyd zmarł 9 marca 1997 roku. U.S. News donosząc o jego śmierci nazwał go 
„szalenie oryginalnym; jego idee na temat broni, przywództwa i podstawowego celu obrony 
narodowej zmieniły nowoczesne wojsko”. Komendant U.S. Marine Corps, gen. C.C. Krulak nazwał 
go „gigantycznym umysłem, którego wkładu do amerykańskiej sztuki wojny nie da się przecenić”. I 
dalej gen. Krulak. „Był jednym z głównych architektów reformy strategii wojskowej wprowadzonej 
w latach 80-tych we wszystkich służbach a w szczególności w Marine Corps. Od niego nauczyliśmy 
się o podejmowaniu decyzji na polu walki – kondensując czas, używając go jako sprzymierzeńca. 
Tysiące oficerów we wszystkich naszych formacjach znało Cykl Boyda czy inaczej Pętlę O-O-D-A”. 

John Boyd walcząc w Korei stwierdził, że mniej szybki samolot, ale o większej sterowności i 
zwrotności, jest bardziej przydatny w walkach powietrznych. Przy jego pomocy skonstruowano 
samolot F-16, który okazał się na długie lata nie do pobicia. 

Jego postawa moralna jest również wzorem do naśladowania. Krytykował zdecydowanie 
lukratywne kontrakty wojska a sam odmawiał pobierania pieniędzy za swoje konsultacyjne usługi 
dla Pentagonu. Nie dbał o zaszczyty i nie gniewał się o częste „pożyczanie” jego myśli. Nie 
publikował swoich osiągnięć, po prostu rzucał je w przestrzeń do wykorzystania.  

To on ukuł termin i rozwinął koncepcję Pętli O-O-D-A (Obserwacja, Orientacja, Decyzja, Akcja), 
nazywane również Cyklem Boyda, tak obecnie powszechne w siłach zbrojnych i w biznesie.  

Idee Boyda przeniknęły nie tylko do sfer wojskowych, ale również do społeczności biznesu i świata 
akademików na całym świecie. W wielu publikacjach cytowano różne spostrzeżenia i idee Boyda. 
Oficerowie US Marine Corps i sił powietrznych innych krajów, ludzie biznesu z tak odmiennych 
dziedzin jak elektronika czy przewozy, stosują teorie Boyda. Koncepcje formowania strategicznego 
otoczenia, adaptacji do płynności nowoczesnego pola walki, radzenie sobie z niewiadomymi, 
używanie czasu jako sprzymierzeńca i stosowanie jak najszybszych cykli pętli O-O-D-A by obniżyć 
zdolność przeciwnika do obrony są już praktycznie rutyną. 

Jako neodarwinista Boyd twierdził, że podstawą jest umiejętność przeżycia każdego organizmu. 
Lepsze życie z kolei zależy od możliwości prosperowania. Te możliwości musimy stworzyć sobie 
sami. Musimy, więc grać tę grę zwaną życiem w taki sposób by zapewnić sobie zasoby niezależnie 
od innych. Nie możemy przecież kontrolować akcji, motywów i działań innych organizmów. By to 
uzyskać musimy utrzymywać naszą niezależność i wolność wyboru. Musimy mieć możliwość 
interakcji z otaczającym nas środowiskiem i z tymi, którzy w nim działają. 

Należy obserwować i orientować się w taki sposób by móc rzeczywiście przeżyć i prosperować 
poprzez formowanie środowiska na swoją korzyść i adaptowanie się do niego, jeśli to konieczne. 
Mamy do czynienia ze złożonym zespołem współzależności, który wymusza raz izolację a kiedy 
indziej interakcję. Wiedza, która z nich jest w danym momencie stosowna jest krytyczna dla 
odniesienia sukcesu. 

Stosując cykl pętli O-O-D-A należy nieustannie odbierać sygnały otoczenia (Obserwacja), wyciągać 
z nich wnioski (Orientacja), formułować hipotezy lub decydować (Decyzja) i podejmować 
odpowiednie działania (Akcja bądź testowanie hipotezy) by uzyskać i utrzymać swobodę działania i 
maksymalizować szanse przeżycia i prosperowania. Czyni się to przez kombinacje szybkości, 
zróżnicowania, harmonii i inicjatywy. Jest to jądro filozofii Boyda. Szybkość akcji czy reakcji jest 
konieczna do przejmowania inicjatywy. 



Zróżnicowanie pomaga nie być przewidywalnym a więc przeciwnik nie ma wzoru zachowań, który 
pozwoliłby mu przewidzieć nasze akcje i obronić się przed nimi. Harmonia jest dopasowaniem się 
do otoczenia i czynników na to otoczenie wpływających. Inicjatywa pozwala nam przejąć 
odpowiedzialność za nasz los, jeśli chcemy panować nad okolicznościami a nie odwrotnie. 

Życie, według Boyda, jest procesem poszukiwania harmonii z otoczeniem, wzrostu, interakcji z 
innymi, izolowania się (kiedy jest to konieczne), zwyciężania, wychowywania następców, 
przegrywania, społecznego wkładu (zależnie od możliwości), uczenia się i ostatecznie śmierci. W 
procesie pętli O-O-D-A te wszystkie elementy życia sprowadzone są do absolutnie niezbędnych – 
obserwuj, orientuj się (rozeznaj), zdecyduj i podejmij akcję. Powtarzaj to tak długo jak to możliwe, 
najlepiej jak możesz; najszybciej jak możesz, gdy rywalizujesz z innymi i najwolniej w innych 
przypadkach (np. w projektowaniu). W tym skrócie zawierają się wszystkie nasze próby, perypetie, 
zwycięstwa i porażki. 

Ale jak przeżyć i prosperować? 

Odpowiedzią Boyda jest, że powinniśmy być otwarci na możliwości, na pojawiające się okazje i 
mieć umiejętność rozpoznania i dokonania wyboru. Sedno sprawy leży w „połączeniach 
(związkach) i wyborach”. Im więcej mamy informacji i wiedzy tym łatwiej i mocniej znajdujemy 
związek z otoczeniem, z przeszłością, z przyszłością, z ideami i z rzeczami. Robiąc to musimy 
dokonywać wyborów, ustalać priorytety i szukać kompromisów. Musimy również akceptować 
nowości, dokonywać syntez by kreować nowe sposobności z rzeczy nas otaczających. Powinniśmy 
być architektami naszego życia tak daleko jak tylko to możliwe. Dla Boyda życie to sposób myślenia 
i kreowania poprzez nieskończenie powtarzające się pętle O-O-D-A o różnym wymiarze, szybkości i 
ważności. 

Niejednoznaczność jest częścią dobrej obrony. Jeśli ktoś stanie się przewidywalny to odsłoni wzór 
(szablon) swoich działań. Jeśli istnieje szablon to może być rozpoznany. Inteligencja polega na 
umiejętności rozpoznawania wzorów. Jeśli ktoś działa szablonowo to jest przewidywalny. Jeśli jest 
przewidywalny to może być pokonany. Tak więc promowanie niejednoznaczności i metody 
radzenia sobie z nią są częściami struktury teorii Boyda. 

Najnowszym potwierdzeniem słuszności przemyśleń Boyda w sferze militarnej są dwie ostatnie 
wojny (Kuwejt i Afganistan), w których zwyciężano przy minimalnych stratach własnych i ludności 
cywilnej. Za ten wkład dziękował także Boydowi gen. Krulak i inni. Z kolei już wieloletnie sukcesy 
Hondy, Toyoty, General Electric, Nokii, Intela, Microsoftu i innych udowadniają możliwość 
zastosowania teorii Boyda w gospodarce. 

Według Boyda w strategii biznesu, szybkość pozwala odpowiednio reagować na warunki rynku. 
Oczywiście, ale jest to pasywne i prowadzące w złym kierunku, gdyż reakcja już jest przesunięta w 
czasie. 

Zdolność zarządzania czasem daje sprawnej i aktywnej organizacji możliwość kształtowania rynku i 
być kształtowanym przez rynek. Efekty takiej strategii w biznesie są tak radykalne jak na wojnie. 
Klienci takiej organizacji często są fanatycznie lojalni, zachwyceni poziomem usług i wartości jaką 
otrzymują, i rekomendują ją przyjaciołom. Jako rezultat organizacje o krótkim cyklu powstawania 
decyzji są liderami w osiąganiu zysku w ich dziale gospodarki. 

W biznesie jak na wojnie, sprawność i aktywność wyrasta z kulturowego fundamentu. Sun Tzu50, 
piszący gdzieś przed 400 p.n.e., zidentyfikował jako pierwszy elementy kultury wysokiej 
sprawności działania. Spośród nich najważniejsze jest Zaufanie. Wzajemne zaufanie jest obecnie 
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 Sun Tzu, (544-496 p.n.e.) – jeden z największych starożytnych myślicieli Dalekiego Wschodu, autor Sztuki wojennej 
Su, najstarszego na świecie podręcznika sztuki wojennej. 



uznane jako niezbędne przez wszystkich zwolenników sprawności działania od US Marine Corps, 
przemysłowców japońskich do General Electric.  

Boyd przypisuje wielką wagę do implicytnej51 komunikacji i przewodnictwa, gdyż radykalnie 
przyspiesza to pętlę OODA. 

Jednocześnie implicytna komunikacja ma bardzo silne konotacje do określonej kultury i dlatego 
trzeba być świadomym tego, że mrugnięcie okiem w określonym momencie może kompletnie coś 
innego znaczyć dla Anglosasa, Polaka czy dla Japończyka52. 

 

John Boyd czytał opracowania Taiichi Ohno i Shigeo Shingo i dobrowolnie przyznał, że korzystali 
oni z tych samych źródeł co on — tradycja strategii z Sun Tzu’s Art of War i Musashi Book of Five 
Rings włącznie. Uznanie najwyższej wagi Czasu, fakt wyraźnie uznany przez samego Toyotę, jest 
głównym tematem teorii konkurencji Boyda. 

 „Czy Microsoft jest przeciwny konkurencji? A nie jest każdy w biznesie w jakimś stopniu? Poza 
wszystkim, jeśli nie jesteś zainteresowany w pobiciu konkurencji, powaleniu ich na kolana i 
zagrożeniu, że nie będą mogli wyżywić swoich dzieci, to możesz zapomnieć, że jesteś w sprzedaży i 
kierownictwie” - Herbert Lovelace, The Secret CIO, InformationWeek Online, November 17, 1997 

Dlatego też, byśmy my osiągnęli nasz cel wzrostu i prosperowania (i stylu życia), może być 
konieczne odmówienie innej firmie okazji wzrostu, czy przeżycia na ich warunkach, czy nawet 
przeżycia w ogóle - “Patterns of Conflict,” p. 10. 
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 I dlatego też trudno się dziwić, że jest tak mało udanych pełnych usprawnień organizacji. 



Co ma biznes, a czego nie ma wojna: Klientów i Prawa. Inne różnice: Wielostronna konkurencja 
jest normą, Negocjowanie zakończenia konkurencji w biznesie (jak wojny) jest generalnie 
nielegalne, Ale, samobójstwo (połączenie, sprzedaż, itd..) może być godne podziwu samo w sobie. 

Centralna idea Boyda o szybkim cyklu decyzyjnym (O-O-D-A) i klimacie organizacyjnym, który ją 
wspiera, są równie zastosowalne w biznesie jak i na wojnie. W biznesie jednak główna 
koncentracja tych koncepcji opiera się na kliencie, a nie (jak na wojnie) na przeciwniku. 
Przedsiębiorstwa o dużej szybkości pętli O-O-D-A mogą przejmować inicjatywę na rynku i pomagać 
w kształtowaniu oczekiwań klientów. Przykładem mogą być Toyota, Wal-Mart, GE, Oticon, Intel, i 
Nokia. 

Kierownictwo mniej sprawnych przedsiębiorstw jest z definicji powolne we wprowadzaniu zmian i 
jako takie pozostają z tyłu pozwalając swoim konkurentom robić to za nich. Duża szybkość pętli O-
O-D-A jest to samo sedno konkurencyjności. Wiele biznesów odkrywa, że koncentracja na 
szybkości pomaga także redukować koszt i podwyższać jakość. 

Rozpędzanie Pętli OODA 

 

Czasami decyzja musi być podjęta. 

 



Strategia Boyda na witalność i wzrost – w biznesie czy na wojnie  

Współdziałamy fizycznie przez otwarcie i utrzymywanie wielu kanałów komunikacyjnych ze 
światem zewnętrznym i z tymi stamtąd od których zależy nasze utrzymanie, pożywienie czy 
wsparcie. 

Współdziałamy umysłowo przez selekcję informacji z różnych źródeł i kanałów dla generowania 
umysłowych wizerunków czy impresji, które będą pasować do świata wydarzeń, i które to 
próbujemy zrozumieć i radzić sobie z nimi. 

Współdziałamy moralnie z innymi poprzez unikanie dysproporcji między tym co sądzimy o sobie, 
kim naprawdę jesteśmy a światem w którym musimy żyć, jak również przestrzeganiem innych 
kodów i standardów kulturalnych, które winniśmy utrzymywać. 

Fundamentalna ważność Obserwacji  

 

Arogancja jest najczęściej wczesną i śmiertelną oznaką problemów w Obserwacji  

DEC miało obsesję na tle technicznej doskonałości i to na koszt rozumienia klientów i rynku. Ze 
słusznym oburzeniem DEC stwierdzało – nasze produkty mówią same za siebie, chcesz to bierz a nie 
to nie - John Dodge, “A Eulogy for a Great Company,” PC Week On-Line, 28 Jan 98. 

Orientacja: Podstawa dla Decyzji i Akcji 

 



Zaaranżuj takie warunki i okoliczności, żeby liderzy i ich podwładni mieli okazję ciągłej interakcji ze 
światem zewnętrznym i między sobą by szybciej mogli wykonywać ciągły, wielostronny, implicytny 
proces przewidywania, zrozumienia, korelacji i odrzucenia, oraz by mogli kreować podobne 
wizerunki i impresje, a stąd podobną implicytną orientację, konieczną do formowania organicznej 
całości. 

Poprawianie Orientacji 

Tylko 3 rzeczy wymagają opracowania:  

 Nowe informacje  

 Poprzednie doświadczenia  

 Analizy i syntezy (studia i dużo więcej)  

Ustal specyficzne terminy (np., na każdym spotkaniu roboczym) by rozpatrzyć możliwe rozwiązania 
występujących problemów i różnic między „powinno być a jest”. 

Zlikwiduj biura i jadalnię kierowników. Zlikwiduj kluby kierownictwa. 

Utrzymuj wymianę myśli i opinii na wszystkich poziomach; zapewnij w Internecie i własnym 
Intranecie strony środowiska i oceny rynku. Przychylnie przyjmuj oceny i wnioski i nagradzaj 
aktywność na tym polu. Najtrudniejsza część (znowu): wynalezienie systemu, gdzie pracownicy 
wsadzający kij w mrowisko będą nagradzani. 

Wdrażanie Decyzji  

Biznesy nie mają dowódców, których rozkazy muszą być wykonywane. Jeśli pracownicy nie mają 
okazji testowania na żywo bądź elektronicznie Twoich myśli, to przesłanie pozostanie w powietrzu 
… Powstrzymaj się przed łatwym rozwiązaniem.  Przekazywanie strategicznych zmian w 
interaktywny, otwarty sposób nie jest łatwe, ale absolutnie konieczne. (Andy Grove, Paranoid, 
157.) 

 

Rola Decyzji 

 „Zebranie tych nici razem sugeruje, że uznanie i przywództwo jest bardziej odpowiednim i lepszym 
sposobem dla formowania i adaptowania się do niepewności, zmian i stresu niż „rozkazuj & 
kontroluj”.” (Boyd, OD, 32) 

Wygląda na to, że rolą Decyzji w biznesie jest głównie harmonizowanie. 



 

Od czego zależy szybkość pętli O-O-D-A? 

Ostatecznie, moralny klimat/kultura/środowisko, który zachęca ludzi do wykazania inicjatywy by 
wspierać cele organizacji. W takim klimacie ludzie rozwiążą problemy techniczne. 



Zrozumienie Systemu Uniwersalnego Klucza 

Spróbujmy w takim razie sformułować instrukcje postępowania w zastosowaniu Systemu 
Uniwersalnego Klucza pamiętając, że język jest ułomny i nie zawsze potrafimy powiedzieć 
dokładnie to, co chcemy. Dlatego jedynym wyjściem jest przyjęcie tych instrukcji tak jak je każdy 
indywidualnie rozumie. Jeśli jakieś stwierdzenia nie będą przekonywujące to nie należy się 
zmuszać do ich akceptowania, gdyż to, co w danej chwili możemy odrzucać bądź nie rozumieć 
okaże się dla nas proste i wartościowe później, gdy nasze możliwości wzrosną. 

Czasami zastąpienie słów innymi powoduje, że temat staje się lepiej zrozumiały i bardziej 
przemawiający dla ludzi o różnej mentalności. Dlatego każdy powinien używać własnych słów, gdy 
mu bardziej odpowiadają. 

Kto przyjmie postawę niewiary i oporu nie zyska wiele. Ten, kto zachowa otwarty umysł i chęć do 
pozyskania nowej wiedzy będzie wspierał własny rozwój, zyska większy komfort i szczęście. 
Warunkiem powodzenia jest więc przyjęcie postawy otwartej, neutralnej oraz determinacji do 
uzyskania jak największych korzyści w rozwoju własnej osobowości. A to, że czasami wystąpi 
niezrozumienie jakichś segmentów czy brak w nie wiary nie zmienia faktu ich prawdziwości. 

By użyć tego Prawa (Powszechne Prawo), tak jak jest przedstawione, konieczne jest pełne 
zrozumienie jego działania. Dlatego przedstawimy, jak tylko to jest możliwe, różne propozycje z 
przykładami z natury byście mogli dowiedzieć się jak najwięcej o sobie oraz by umożliwić 
wyrozumowanie tych prawd w logiczne wnioski. 

Wasze umysły, które są waszymi „Ja” można przedstawić jak domy, które przez lata były zagracane 
tysiącami niepotrzebnych mebli, bibelotów, obrazów, ozdóbek i innych rzeczy a rezultat tego jest 
taki, że dom z zewnątrz nawet wygląda dobrze a w środku jest masa zamętu i nieporządku. 
Całkowicie niemożliwe jest osiągniecie czegokolwiek w takich warunkach, gdy szukając jednej 
rzeczy potykasz się o inne. Nieporządek, brak efektu, brak postępu. Pierwszym, co należy uczynić 
jest oczyszczenie domu ze wszystkiego pozostawiając tylko wyposażenie konieczne do odniesienia 
sukcesu. 

Dr. Bruce Lipton, „zbuntowany” biolog, jeden z inicjatorów badań nad komórkami macierzystymi, 
przedstawia w swoich wykładach konsekwencje zachowywania wierzeń i przekonań w 
podświadomości i ich wpływ na nasze zachowania i generalnie na nasze życie. Udowadnia również 
możliwość wpływu umysłem na dziedziczone geny i ich modyfikację. 

Jak do tego doszło, że w ogóle jesteś? Rosłeś z maleńkiej komórki nie większej niż koniec szpilki. 
Pomyśl tylko! Komórka czy nasienie wielkości końca szpilki zawierająca w sobie istotę i całość tego, 
co obecnie reprezentujesz. Na pewno ta komórka nie mogła zawierać form materialnych, jak 
nieskończenie małe by one nie były, dla ciała, głowy, włosów, ramion, nóg i wszystkich innych 
organów. W takim razie jak przybyłeś na świat w Twojej pełnej obecnej postaci? Jest tylko jedna 
logiczna odpowiedź – ta komórka zawierała iskrę Umysłu tej jedynej nadzwyczajnej mocy 
człowieka. Ta iskra umysłu, wierna prawu jej własnego istnienia, trzymała skończony wizerunek 
Ciebie i rozwijałeś się, rosłeś i w końcu zobiektywizowałeś się zgodnie z tym prawem. 

Na pewno nie możesz zaprzeczyć, że w procesie natury zapoczątkowałeś się w komórce. I 
jednocześnie nie możesz zaprzeczyć, że nie mogłeś zawierać się cieleśnie w tej komórce. W takim 
razie jest tylko jeden wniosek, że musiałeś być w tej komórce mentalnie. 

Jeśli Twoja umiejętność pojmowania nie uchwyci od zaraz tej prawdy to zrobi to Twoja zdolność 
rozumowania doprowadzając Cię do wniosku, że jakaś siła w tej komórce rozwija się zgodnie z 



określonym planem. A więc musi być inteligencja. Uznając jej istnienie musimy uznać istnienie 
Umysłu. 

Jest konieczne w tym momencie uświadomić sobie jasno coś, co jest fundamentem naszych 
obecnych rozważań i jest to Umysł, niezależnie w jakiej formie zawarty, zawierający wizerunki, 
obrazy a obrazy mocno utrzymane w jakimkolwiek umyśle, w jakiejkolwiek formie, są przecież 
przeznaczone do wystawienia. 

To jest to wspaniałe, niezmienne Powszechne Prawo, które, gdy będziemy współpracować z nim 
inteligentnie, spowoduje, że będziemy władcami warunków i otoczenia. 

Możesz sobie przypomnieć przypadek, że miałeś cichą nadzieję na jakąś określoną rzecz albo, że 
spotkałeś określoną osobę i krótko potem ta rzecz była Twoja a osoba się pojawiła a Ty zawołałeś: 
„Czyż to nie jest przypadek? Właśnie o Tobie myślałem dzisiaj rano”. Nie jest to przypadek w 
żadnym razie i nie jest to dziwne. Był to naturalny wynik działania pewnego prawa. 

Jeśli to jest prawdą to dlaczego wszystkie życzenia czy myśli nie mogłyby się realizować? 

Wiele to robi, ale ponieważ nie zwracamy na nie uwagi ze względu na brak wiedzy o tym Prawie to 
przechodzą niezauważone. A dodatkowo wiele z nich nie manifestuje się w ogóle. By to 
zilustrować spróbujmy użyć przykładu radia. Próbujesz dostroić się do częstotliwości jakiejś stacji 
do odsłuchania fajnej muzyki, ale ponieważ jest wiele innych, zakłócających w eterze nie możesz 
jej osiągnąć. Ale gdy złapiesz tę stację, gdy inne w tym czasie nie działają, to osiągniesz czysty 
odbiór i Twoje pragnienie jest zaspokojone. 

Masz pewnie doświadczenia, gdy Twój umysł stawał się kompletnie pusty a Ty po prostu patrzyłeś 
w przestrzeń. Jeśli w tym momencie byłoby możliwe wprowadzenie jakiegoś życzenia czy 
pragnienia z odpowiednią siłą nic na ziemi nie mogłoby powstrzymać jego manifestacji w 
rzeczywistości. 

Co jest przyczyną zamętu, panującego w umyśle, który osłabia Twoje myśli? 

Jest to fałszywa wiara, że poza Twoim zasięgiem istnieje matka wszystkich mocy większa od mocy 
w Tobie. Jeśli przez system ćwiczeń, powstaną takie uwarunkowania w Tobie, że każda 
konstruktywna myśl będzie automatycznie wyrażona, to będziesz mógł być władcą wszystkich 
uwarunkowań czy okoliczności będących w kręgu Twoich zainteresowań bądź mających wpływ na 
Twoje życie. Nie chciałbyś tego? 

A oto następny krok w instrukcji. 

Świadomość albo utrwalony obraz czegokolwiek w umyśle, jakiś warunek, jakaś okoliczność, jest 
faktyczną rzeczą i to co doświadczasz swoimi zmysłami jest przeniesieniem mentalnego obrazu w 
rzeczywistość, by stał się widoczny albo namacalny. Identycznie jak artysta, który kładzie swoje 
umysłowe obrazy na płótno; ręka, w jego przypadku, jest zaledwie instrumentem, przez który 
umysł się wyraża i która jest prowadzona i ma wskazany kierunek przez umysł. 

Czy nauka medyczna nie zgodziła się już, że ludzkie ciało ulega kompletnej zmianie co jedenaście 
miesięcy? To znaczy, że komórki, z których Twoje całe ciało jest skomponowane umierają i 
odchodzą w takim tempie, że nie posiadasz nawet jednej komórki z ciała, które miałeś rok temu. 
Pamięć Twoja sięga wiele lat do tyłu, nieprawdaż? Wiele wydarzeń albo Twoje dzieciństwo może 
zostać przypomniane. 

Jak w takim razie możesz zapamiętać rzeczy sprzed wielu lat, kiedy Twój mózg nie ma jeszcze 
roku? Ponieważ jesteś Umysłem a nie ciałem. 



Jako byt indywidualny, działając w indywidualnej sferze, co jest prawdziwe dla każdego jednego z 
nas, jesteś mocnym Umysłem i Twoje ciało jest pojazdem, przez który działasz. Jesteś mistrzem a 
Twoje ciało jest Twoim służącym. To jest Twój instrument wyrażenia się. 

Które w takim razie jest prawdziwym ciałem – czy to, które pozostaje zobrazowane zawsze w 
umyśle tak długo jak istniejesz, czy to, które rozpada się i przechodzi do ziemi każde jedenaście 
miesięcy? A które rzeczy są realne – czy te zobrazowane w umyśle, czy te widziane na zewnątrz i 
które rozpadają się po krótkim istnieniu? 

Można popełnić błąd tworząc wrażenie, że wszystko co jest na zewnątrz jest nieważne z punktu 
widzenia ludzkich osiągnięć. Tak nie jest, ale jest to drugorzędne, gdyż na początku podstawowa 
znajomość operacji umysłu jest dla Ciebie najważniejsza. 

Przejdźmy do następnego kroku. 

Słyszy się, że istnieje wiele umysłów. Nie ma niczego w nauce czy rzeczywistości, by poprzeć takie 
twierdzenie. Jest tylko jeden umysł tak jak jest jedna elektryczność, jedno powietrze albo 
atmosfera. Te wiele umysłów odnosi się do różnych określeń tego samego. Używamy umysłu jak 
używamy powietrza albo elektryczności w proporcji do naszych potrzeb. By wytłumaczyć i uprościć 
tę kwestię musimy odnieść się do trzech umysłów a właściwie trzech faz umysłu. 

Jak się wydaje jesteśmy złożeni z trzech umysłów. Ten, który kontroluje działanie ciała i który 
możemy nazwać Głębszym Umysłem. Jest to umysł, którym się zbyt nie przejmujemy i chyba 
nawet nie powinniśmy. On zna swoje obowiązki lepiej niż my. Możemy współpracować z tym 
umysłem dla odnoszenia korzyści zarówno dotyczących zdrowia jak i siły poprzez trzymanie 
naszych myśli z daleka od ciała. Przez zapominanie, że mamy ciało i tym samym powstrzymywanie 
przeszkadzania we właściwym działaniu tego Głębszego Umysłu, a wtedy odkryjemy, że będzie 
pracował bardzo dobrze. 

Inne dwa umysły, co do których jesteśmy dużo bardziej zainteresowani i, którymi musimy zająć się 
od teraz, można nazwać umysłami Wewnętrznym i Zewnętrznym. Te dwa umysły łatwo 
rozpoznacie z faktu, że kiedy wewnętrznie rozpatrujemy dwie strony tego samego tematu i 
prowadzimy duchową dyskusję ze sobą, angażujemy wtedy te dwa umysły. 

Właściwe zajęcie Zewnętrznego (Obiektywnego, Świadomości) umysłu, który jest w kontakcie z 
zewnętrznym światem przez medium pięciu zmysłów, to transmitowanie jego pragnień do 
Wewnętrznego (Subiektywnego, Podświadomości) umysłu. Wewnętrzny umysł jest miejscem 
mocy w Tobie a w wyniku jego natury nie ma on żadnej zdolności rozróżniania. On nie zna żadnego 
niemożliwego, żadnego niepowodzenia, żadnej przeszkody, albo ograniczenia albo braku. Zależy 
całkowicie od kierownictwa Zewnętrznego Umysłu i rzuca swoją wielką, nieograniczoną siłę do 
czegoś, na co Zewnętrzny Umysł może go skierować. 

Można lepiej zilustrować charakter Wewnętrznego Umysłu przez ponowne porównanie go z 
elektrycznością (falami elektromagnetycznymi). Tak jak elektromagnetyzm jest największą władzą 
w świecie, tak Wewnętrzny umysł jest największą władzą w Twoim bycie. Żadne nie działa 
niezależnie, ale zależy od oddzielnej agencji, by być pobudzonym do działania. Tak jedno jak i 
drugie może spowodować pozytywne bądź negatywne rezultaty zależnie od mądrości czy 
odwrotnie ignorancji przy ich kierunkowaniu. 

Jest bardzo ważne w takim razie dla Zewnętrznego, by połączyć się z Wewnętrznym i 
współpracować z nim. A jeżeli to byłoby podstawą ludzkich działań to człowiek byłby władcą 
swojego otoczenia zamiast być niewolnikiem niezależnych od niego okoliczności. 

Dlaczego wszyscy nie są supermanami a są jedynie zwykłymi ludźmi? 



Z następującego powodu: Zewnętrzny Umysł tworzy pragnienie, które automatycznie jest przejęte 
przez Wewnętrzny Umysł i natychmiast procesowane by zadziałać. Ten zaledwie ma czas by 
zwrócić swoją siłę w tym kierunku, gdy Zewnętrzny znajdzie nowe upodobanie albo wyczaruje 
iluzoryczne przeszkody. Wewnętrzny nie będąc na powierzchni, nie będąc kontakcie z 
zewnętrznymi rzeczami a całkowicie zależny od Zewnętrznego jest zmuszany ciągle do zmian 
kierunku swojej siły. I tak to się dzieje; stale, jak wycieki z instalacji grzewczej, następuje 
rozpraszanie jego cudownej mocy kierowanej wszędzie i nigdzie. 

Dlaczego Wewnętrzny Umysł jest blokowany w każdym ruchu, który robi w kierunku osiągnięć? 

Dlaczego? Ponieważ Zewnętrzny ocenia wszystko, co oko i ucho mu przekazuje i transmituje to do 
Wewnętrznego. Co ludzkość robi? Robi zdjęcia z codziennych działań w świecie zewnętrznym, 
wywołuje ten film i drukuje te obrazy we własnym Wewnętrznym umyśle. A ta procedura 
powinna być dokładnie odwrotna. 

Zostaliśmy obdarzeni możliwościami i mocą by tworzyć pożądane obrazy Wewnątrz i drukować je 
w świecie zewnętrznym naszego środowiska. I jest to prosty proces jak zobaczycie później. Kiedy 
możemy to zrobić, zyskujemy panowanie. I nie wcześniej. 

W takim razie istnieje potrzeba dyscyplinowania Zewnętrznego umysłu, jeśli to on jest winowajcą. 
Dokładnie tak. Ale odkąd on ma do czynienia z tysiącami doświadczeń prawie codziennie, zwykłe 
metody treningu mogłyby wymagać wielu lat by otrzymać rezultaty. Albo, w najlepszym wypadku, 
taki trening byłby bardzo przewlekłym procesem. Jest szybsza i lepsza droga. Metoda, która, gdy 
wprowadzona do działania, używa przydatność Zewnętrznego umysłu bez brania pod uwagę jego 
cechy chwiejności. 

Załóżmy, że jest pilna potrzeba by dotrzeć do pewnego miasta tak szybko jak tylko możliwe. Kiedy 
wejdziesz do samochodu, naturalnie obrazujesz w umyśle dany punkt celu i zwracasz swój wzrok w 
tym kierunku. Jeżeli ten punkt jest odległy, możesz być wiele razy nakierowany na niewłaściwą 
drogę, ale zauważając to, wracasz i znów bierzesz właściwy kurs, kierowany czym? - obrazem w 
umyśle miejsca, do którego zmierzasz i dlatego w końcu dostajesz się tam. 

Dokładnie tak samo jest z nami. Określony cel musi zostać ustanowiony, jeżeli mamy dokonać 
cokolwiek na wielką skalę. 

Co znaczy ustanowić określony cel? Jest to tak proste jak wygląda? 

Nie, na pewno nie; szczególnie na początku. Czy ustawiasz swój cel na osiągnięcie miliona i 
startujesz bezmyślnie, by zrobić to w dzień? Tak, mógłbyś, jeżeli masz umiejętność zobaczenia 
miliona jako natychmiastową możliwość. Ale to jest bardzo, ale to bardzo rzadkie. Mądra rzecz do 
zrobienia to rosnąć do tego tak jak maratoński biegacz, który zaczyna najpierw od przebiegnięcia 
kilometra. Następnie biegnie dwa a potem trzy kilometry. W ten sposób rozszerza swoje 
możliwości by w końcu osiągnąć pełną odległość. 

Dlaczego ustanowienie określonego celu jest konieczne? Są trzy powody. 

Pierwszy powód. 

Wewnętrzny umysł jest dodatnim biegunem Twojego istnienia, gdy Zewnętrzny jest ujemnym 
biegunem, jak w geologii Biegun Północny jest dodatnim i Południowy ujemnym. Wszystko we 
wszechświecie musi być dodatnie i ujemne, żeby uzupełnić obwód albo krąg, bez czego nie byłoby 
żadnej działalności, żadnego ruchu. Aby zilustrować to zdajmy sobie sprawę, że nie byłoby żadnego 
przodu, gdyby nie było tyłu. Nie mogłoby być góry bez doliny. Nie byłoby dobroci bez zła. Czy 
mogłaby istnieć jasność bez ciemności? Dla nas, by być świadomym jednej rzeczy, musi być inna 
przeciwna, do której możemy się odnieść albo pozostanie nieistniejąca. 



We wszystkim co jest posłuszne Prawu, pozytyw dominuje i rządzi a negatywny usługuje. Ale 
ludzkość odwróciła to. Zewnętrzny umysł obserwuje świat i donosi o konfliktach, dzikiej 
konkurencji, przeszkodach, brakach możliwości i temu podobnych warunkach. Dlaczego? Z 
powodu braku kierunku, jak pijane dziecko we mgle wędruje bez celu i w ten sposób, przyjmuje 
wszystko. 

Określony cel, mocno zobrazowany albo wyobrażony w umyśle, natychmiast dyscyplinuje 
Zewnętrznego sprowadzając go do szeregu poprzez danie ustalonego obowiązku do wykonania. To 
automatycznie, bez jakiegokolwiek wysiłku z Twojej strony, wprowadza do niego jakość 
Wewnętrznego umysłu i następnie prawo wszechświata, i również do Twojego istnienia a jeśli są 
to negatywne warunki to i takie są rezultaty. I znów, automatycznie, pozytywne warunki i osoby są 
przyciągnięte do Ciebie tak pewnie jak stalowe cząstki są przyciągnięte do magnesu. To jest ten 
pierwszy powód. 

Drugi powód. 

Atmosfera (przestrzeń), albo eter, jak wolimy to nazwać, jest napełniony milionami myśli, które są 
zawsze w ruchu. Setki stacji radiowych w Twoim kraju, wszystkie nadające równocześnie, dają 
porównanie tych myśli w przestrzeni. Każdy człowiek jest stacją nadawczą i każdy jest 
odbiornikiem. To wyjaśnia, dlaczego często jesteśmy w stanie odpowiadać na pytanie, zanim 
zostanie ono sformułowane w słowa. Fakt, że możemy otrzymywać myśli zanim zostaną wyrażone, 
co jest dość intrygujące, teraz staje się jasne. Taka zdolność, by mogła być używana, musi być 
rozwijana przez lata odpowiedniego treningu. Taka zdolność jest w nas od zawsze i tylko od nas 
zależy czy chcemy jej używać czy wolimy pozostawić ją nieaktywną; co zresztą odnosi się do 
większości ludzi. 

Wróćmy do naszego tematu. Człowiek, który nie ma określonego celu nastawia się na wszystko i 
nie dostaje niczego. Jest naprawdę nieszczęśliwy, ponieważ jest na łasce milionów kolidujących 
myśli i jego życie jest pełne kłopotów i strapień. Dlatego, wiemy o czym mówimy poruszając temat 
chaosu myśli w powietrzu. 

Z drugiej strony, człowiek, który ma określony cel umyślnie nastawia się na jedną rzecz, która to 
akcja automatycznie czyni go pozytywnym i w konsekwencji eliminuje innych. Jeżeli to są 
pieniądze, których chce, to dostaje to. Jeżeli to jest pozycja w pracy, to ją osiąga. Nic, na co się taki 
człowiek nastawia nie może mu być zabrane. 

Trzeci powód. 

Kiedy ustawiłeś swój umysł na cokolwiek, czy to ma być małe czy duże, ołówek, kapelusz, 
samochód, dom albo wielkie bogactwa; czy to będzie namacalne jak te uprzednie albo 
nienamacalne, takie jak edukacja, zawód albo podróż, przeniesiesz porcję Twojej siły życia do tej 
rzeczy. Jak inaczej mogłoby to być przyciągnięte do Ciebie? I kontynuujesz karmienie tego tak 
długo jak długo utrzymujesz to w swoim umyśle a intensywność Twojego pragnienia rządzi mocą z 
którą siła jest skierowana. 

Można stwierdzić, że nawet pozytywny człowiek, jeśli skieruje swą siłę na kilka celów to ta siła 
będzie podzielona i każdy cel otrzyma słaby bodziec wywołując powolną reakcję albo zupełnie 
żadną. Czy masz wielki ostateczny cel wymagający osiągnięcia mniejszych celów po drodze? W 
takim przypadku pozostaw te mniej ważne na boku i skieruj swoją siłę na najbliższy a po jego 
osiągnięciu weź następny i tak dalej w sekwencji. 

Czy przekazane Wam zostało to Prawo już w całości? 

W pewnym sensie tak, ale nie do końca. Powiedzieć jest dobrze, ale pokazać jak to zrobić jest 
lepiej. To jest nie tylko konieczne, że nauczymy się jak osiągać, ale musimy też nauczyć się jak 



utrzymać. Idźmy więc dalej by wyjaśnić ważność potrzeby utrzymania, bo to jest właśnie sekret 
pełnego sukcesu. 

By wyjaśnić wartość sekretu i jego działania należy na moment zmienić temat. 

Kiedy deklarujesz „jestem”, „będę”, „zrobiłem”, dajesz wyraz najpotężniejszemu i najgłębszemu 
stwierdzeniu. Niewielu zdaje sobie sprawę z wyzwolonej mocy, kiedy "Ja” jest wyrażony. Usłysz tę 
wielką proklamację, „ja jestem ten, który jest”, wypowiedzianą przez Proroka, która gdy 
zrozumiana prawidłowo, połączy każdego z nas z bezosobową uniwersalną mocą. 

Powinno się więc wiedzieć, że kiedy pracujesz w świadomości (Zewnętrzny umysł, świadomość), 
pracujesz z osobistego, ograniczonego punktu widzenia. Kiedy pracujesz w świadomości „Ja” 
(Wewnętrzny umysł, podświadomość) to wzywasz i otrzymujesz pomoc od bezosobowych, 
nieograniczonych zasobów wszechświata. Narzuca się pytanie, Jak mam osiągnąć ten stan? Łatwo. 
W naturalny sposób, poprzez system ćwiczeń, wręcz bezwiednie. 

Przypuśćmy, że w wyniku wypadku byłeś nieprzytomny przez pięć minut. Podczas tego okresu, 
świat przestałby istnieć dla ciebie. Ale przecież w rzeczywistości wszystko by dalej przebiegało 
normalnie. Zgoda, ale bez Twojej tego świadomości ten świat by nie istniał. To udowadnia, że jest 
tylko jeden „Ty”. 

Odkąd jest wielki i potężny „Ja”, gdy wyrażony indywidualnie, żaden inny tylko właśnie Ty, to 
widzisz, jak wielką siłę masz do dyspozycji. Widzisz, jaką cudowną istotą jesteś. Widzisz, że jesteś 
teraz mistrzem, może jeszcze nie do końca rozwiniętym, ale są jakości w Tobie i oczekują by je 
rozwinąć i używać. 

Można wątpić w wartość takiego szczegółowego wytłumaczenia, ale istnieje powód, którym jest 
zmuszenie do myślenia, myślenia głębokiego, z intensywnością. 

Nie należy mylić słowa intensywność z napięciem. Napięcie sugeruje umysłowe napięcie i wynika z 
lęku i niepokoju. To jest niszczące zarówno umysł jak i ciało. Intensywność zasugeruje umysłową 
siłę albo moc i jej skutki będą konstruktywne. 

Jak dotąd wiadomo, że postęp zależy od stopnia trwałej intensywności w danym kierunku. 
Wiadomo, że postęp jest bardzo szybki w obecnych czasach. Musimy podróżować tak szybko jak 
świat albo zrezygnować, a kiedy zrezygnujemy natychmiast zaczynamy się cofać. Aby cieszyć się 
sukcesem powinniśmy podróżować trochę szybciej od świata. 

Uporczywe wewnętrzne pragnienie w umyśle, by dotrzeć do celu szybciej, w końcu skrystalizowało 
się i zobrazowało się w formie samochodu, który był pierwszym dużym krokiem w szybkim 
transporcie. Ale odtąd, jeżeli to jest natura Umysłu, by zawsze sięgać po większy sukces, samolot 
wszedł do użycia zgodnie z umysłem człowieka, by znaleźć drogę szybciej i nie podlegać barierom 
przeszkód w podróży samochodem. I w ten sposób działa Umysł i tak będzie działać wiecznie. 

Otwórz oczy i spójrz na siebie. Nie możesz spostrzec trendu? Umysł nie zatrzymuje się na 
samolocie jako szybkim sposobie podróży. W niezbyt odległej przyszłości człowiek, który zna 
Prawo i go używa osiągnie szczyt a ten nieświadomy, który nie chce, bądź nie może widzieć, 
pozostanie w niewoli swojej fałszywej wiary. Jak ważne jest nauczyć się prawa przemyślenia rzeczy 
zamiast stosowania czasochłonnej metody próbowania wymuszenia ich. Jedno jest panowaniem a 
drugie niewolnictwem. 

Wracając do tematu, wartość sekretu polega na fakcie, że będąc bezosobowym i uniwersalnym, 
„Ja” kieruje swoją moc w jakiekolwiek słowa, z którymi jest łączony i kiedy Twoje plany są 
wyrażone w słowach to powodują realizację i ich siła jest wykorzystana. Zewnętrzny umysł znalazł 
drogę ucieczki i Twój cel stracił konieczny pęd. 



Następny warunek to Twoje Pożywienie albo Rezerwa. Wiemy, że niewielu ma zdolność 
długotrwałego wysiłku i to jest powód, dlaczego mamy stosunkowo mało wybitnych sukcesów. 
Wiemy, że Twoja wielka moc nie jest na powierzchni, ale głęboko w Twoim istnieniu, w Twoim 
Wewnętrznym umyśle. Przeciętny człowiek żyje na powierzchni, nieświadomy swojej wielkiej 
wewnętrznej mocy. Stwierdzając, jak niewielką może mieć wiarę w Zewnętrzny umysł, jest 
rządzony jego fałszywymi raportami i jako skutek jest stale w chaosie dezorientacji, konfliktu i 
napięcia, zniechęcony, ze złamanym zdrowiem i duchem. 

Dlaczego jest tak? 

Dlaczego mówi się, że człowiek, który gromadzi bogactwo, płaci za to drogo zdrowiem i 
witalnością? Ponieważ, kiedy intensyfikuje on swoje działania na danym celu to automatycznie 
przenosi tam porcję jego ważnej siły życiowej. To jest OK i jest konieczne, ale taka praktyka 
kontynuowana bez żadnego uzupełnienia zasobów doprowadza do wysuszenia źródła i w 
rezultacie mamy duży kłopot. 

To jest Twoje legalne dziedzictwo, Twoje prawo wrodzone by mieć coś, czego pragniesz i to bez 
ograniczeń. Te rzeczy, których pragniesz zostały położone tutaj dla Ciebie do użycia i przyjemności. 
A jeżeli nie to dlaczego są tutaj? I odkąd tylko Ty możesz być świadomy Twoich własnych 
indywidualnych pragnień, te rzeczy zostały umieszczone tutaj specjalnie dla Ciebie. 

Tak, możesz mieć bogactwo i pozycję, i z nimi zdrowie i szczęście, kiedy znasz prawo Twojego 
istnienia i współpracujesz z nim. Nie sposób uwierzyć, że ubóstwo jest błogosławieństwem. 
Ubóstwo jest największym przekleństwem na ziemi. Ten, kto głosi taką doktrynę jest nieprawdziwy 
w stosunku do samego siebie. 

Wiedząc dobrze, że każda osoba jest różnie ukonstytuowana oraz uznając podstawowe zasady 
Prawa wiemy, że każdy wypracuje swoją metodę, zgodnie z jego własną szczególną naturą i że 
każdy powinien mieć pełną wolność interpretacji i decyzji. Nie powinno się stosować innych 
modeli działania szczególnie, gdy są one tylko tradycyjne czy zwyczajowe. Owce i ślimaki robią to. 
Mistrzowie i liderzy nigdy tego nie robią. 

Obraz byłby nudną, nieinteresującą rzeczą, gdyby artysta, prezentując wielkie drzewo, nie zdołał 
zawrzeć jego naturalnego otoczenia jak trawy, krzewów, kwiatów, liści i prawdopodobnie nieba i 
chmur. Prawdziwy obraz to całość. Nasze metody są podobne. Kiedy artysta umieszcza to na 
płótnie, my umieszczamy swoje Wewnątrz. On umieszcza drzewo na płótnie i dodaje mu jego 
naturalne otoczenie. Robimy to samo. Aby wydać swój obraz na świat jest zmuszony 
skoncentrować się na tym z wyłączeniem wszystkiego innego, co by odciągało go od jego celu. My 
też. Czasami coś z zewnątrz zasugeruje mu obraz. Innym razem inspiracja to zasugeruje. Tak może 
być z nami. Sto rzeczy dziennie może go rozproszyć i usiłować odciągnąć, ale jego obraz jest 
najważniejszy, on nie opiera się temu rozproszeniu koncentracji, ale oddaje im odpowiednią 
uwagę i wraca do obrazu. My też. Gdy skończy swój obraz zaczyna następny. My też. Nie 
powinniśmy nigdy być świadomie umysłowo nieaktywni. Bezczynność jest cofaniem się. 

Jeśli pragnieniem jest bogactwo to otoczyłbym nasz obraz naturalnymi uzupełnieniami warunków i 
posiadania, które instynktownie przedstawiłyby się do włączenia. Dostałbym moje sugestie, jeśli to 
konieczne, od innego zobrazowanego już sukcesu. Zabrałbym się za moje codzienne obowiązki jak 
zwykle. To ma małe znaczenie, co chciałbym dokonać na Zewnątrz. Ma wielkie znaczenie, co robię 
Wewnątrz. 

Jeżeli byłbym początkującym i pragnąłbym, na przykład, nowego samochodu albo domu, 
wybrałbym obraz tego w kolorach albo dokładnie podobnym do tego, który pragnąłem, wziąłbym 
przykład z centrum handlowego albo periodyku i umiejscowił to tam, gdzie mógłbym go często 



widzieć. To pomagałoby trzymać Zewnętrzny umysł w szeregu i przyspieszyć zobrazowanie na 
zewnątrz mojego pomysłu. 

Poniżej lista potężnych słów, które nie tylko będą podtrzymywać i karmić siłę życia, ale też 
podtrzymywać Ciebie, gdy siła któregoś z nich, jaką daje jest potrzebna: 

KONCENTRACJA, POKÓJ, PEWNOŚĆ SIEBIE, HARMONIA, DOBRA WOLA, NIESTAWIANIE OPORU, 
SPRAWIEDLIWOŚĆ, WOLNOŚĆ, PRZEWODNICTWO, MĄDROŚĆ, ZROZUMIENIE, INSPIRACJA, 
INTELIGENCJA, PAMIĘĆ, PORZĄDEK I PRAWO, WIARA, ZAUFANIE, DUCH, ZDROWIE, 
WYTRZYMAŁOŚĆ, ENERGIA, AKTYWNOŚĆ, ŻYWOTNOŚĆ, MOC, ŻYCIE, MŁODOŚĆ, SUKCES, 
SZCZĘŚCIE, CZUJNOŚĆ, PRZEDSIĘBIORCZOŚĆ, WYTRWAŁOŚĆ, CEL, OSIAGNIĘCIE, BIEGŁOŚĆ, 
PANOWANIE. 

Po codziennych czynnościach odnoszących się do Twoich zwykłych obowiązków i wydarzeń i 
logicznego w związku z tym zmęczenia, byłoby dobrze byś mógł przeznaczyć godzinę lub chociaż 
pół każdego wieczora, gdy możesz być sam, w spokoju i ciszy swojej własnej istoty. Weź każde 
słowo oddzielnie z listy, albo wybierz takie słowa z listy, które potrzebujesz w danej chwili. Zrób 
wrażenie na Twoim istnieniu każdym słowem i równocześnie, interpretując jego znaczenie i jego 
skutek na Tobie, niekoniecznie w warunkach jego ogólnie przyjętego znaczenia, ale ściśle jak to 
przemawia do Ciebie. 

Chociaż kontynuujemy wywieranie wrażenia faktem, że jesteś „Ja”, władzą w Twoim świecie i, że 
masz stać mocno na swych nogach i przeżywać ten stan - nie demonstrując tego szczególnie, ale 
żyć tym - (wielkie charaktery wzbraniają się przed wyróżnianiem się i rozgłosem) jednak nie łączmy 
jeszcze deklaracji „Ja jestem” z tymi słowami chyba, że będziemy wtedy w pozytywnym nastroju; 
chyba, że macie pewność co powtarzacie. 

Zadeklarowanie, na przykład, „Ja jestem Mocą" otwiera Wewnętrzny umysł na atak od 
Zewnętrznego w formie zaprzeczenia albo wątpliwości. Podczas gdy słowa są tylko powtarzane to 
nie przyjmują na siebie natury deklaracji i w konsekwencji Zewnętrzny umysł nie ma okazji by być 
pobudzony do sprzeciwu. 

Aby uprościć wytłumaczenie Twojego właściwego nastawienia podczas tej praktyki, trzymanie 
Twoich myśli poza ciałem i poza zewnętrznymi wydarzeniami i rzeczami, automatycznie umieszcza 
Ciebie w idealnym nastroju. Oczywiście, Zewnętrzny umysł będzie wędrował i sprowadzi setki 
rzeczy, setki razy, ale tak jak wspomniany samochód, który był nakierowany na niewłaściwą drogę, 
naprowadzisz to i jeszcze raz naprowadzisz to, za każdym razem na prawidłową drogę. Ta 
wędrowna skłonność Zewnętrznego umysłu stopniowo zmaleje i odkryjesz, że jesteś mistrzem 
koncentracji. 

Nie powinno być żadnego napięcia, zmagania się, niepokoju albo zmartwienia związanego z tym 
ćwiczeniem. Przeznaczysz każdy wieczór, chyba, że będziesz zajęty sporadycznie inaczej, by 
pozwalać tym słowom wsiąknąć i przeniknąć Twoje istnienie i jak krople czystej wody wpadające 
do naczynia z brudną wodą, kropla po kropli te niepotrzebne rzeczy będą eliminowane a rzeczy 
niezbędne pozostaną. 

Te potężne słowa, działając na Ciebie (twoją istotę), w ten sam sposób jak jedzenie działa na Twoje 
ciało, automatycznie znajdują ich własne im potrzebne miejsca i zastosowanie Wewnątrz, jak 
elementy pożywienia, które jesz i nie powinieneś oczekiwać skutków tego ćwiczenia więcej niż 
skutków codziennego jedzenia. Masz praktykować ten system każdego wieczora tak regularnie i 
pilnie jak pozwolą Ci Twoje sprawy i zapomnij je całkowicie aż do następnego wieczora. One będą 
wykonywać ich pracę pod powierzchnią bez Twojej wiedzy, ale ich skutki będą widoczne w Tobie i 
Twoich sprawach. 



Kończąc te instrukcje spróbujmy naszkicować przykład procedury. Ponieważ słowa są często 
nieodpowiednie by przenieść właściwe znaczenie, kiedy zajmujemy się tematem tego rodzaju, 
spójrzmy na to z innego kąta dla lepszego wyjaśnienia. 

Przykład: Przywołując pomoc tego prawa, żadne pieniądze, przyjaciele albo wpływy nie są 
konieczne do osiągnięcia czegokolwiek, na co Twoje serce jest nastawione. 

Nieważne czy jesteś bankierem, urzędnikiem albo pucybutem, to nie jest zależne od osoby czy 
pozycji. Czy Twoja ambicja leży w bezpośredniej linii z pozycją, którą teraz zajmujesz, albo, czy to 
wymaga całkowitej zmiany tego co robisz? Możesz nie mieć żadnego określonego planu w życiu 
oprócz faktu, że chcesz się rozwijać. Wszystkie pragnienia na świecie doprowadzą Cię do nikąd, gdy 
wpierw nie określisz celu i następnie mocno nie utrwalisz go Wewnątrz. 

Po inteligentnym rozważeniu zdecydujesz się na jeden Najwyższy Cel. To może być odległe 
(czasami bardzo), ale jest wspaniałym zapewnieniem, że może zostać osiągnięte. 

Jaki jest Twój pierwszy krok? Dla bankiera albo kupca będzie to określony wzrost miesięcznie? 
Jeżeli jesteś pracownikiem jest to może wyższa pozycja? W ten sposób ustalisz najbliższy cel w 
kierunku Twojego Najwyższego Celu. 

Kiedy pierwszy cel jest osiągnięty co wtedy? Ustaw natychmiast inny następny. 

Dlaczego? Ponieważ szczególną naturą Zewnętrznego umysłu jest powrót do bezwładu po byciu 
zmuszonym osiągać cel. Możesz wyobrazić sobie Zewnętrzny umysł myślący sobie tak: „Dobrze, 
bezlitośnie zostałem zdyscyplinowany i zostałem zmuszony przejść do tej rzeczy, ale dotarłem i 
teraz odpocznę”. A Twoja odpowiedź będzie: „Nie ma odpoczynku dla ciebie, ponieważ już 
zaangażowałem cię do następnego zadania”. Ponieważ, raz osiągnąwszy ten wartościowy pęd, 
utrzymuj go. Przylgnij do niego. I jak ten pęd rośnie, kroki w Twoim postępie stają się szybsze, aż w 
końcu będzie możliwe by dotrzeć do celu prawie natychmiast. 

Ten kurs osiągania celu może zostać porównany dokładnie do procesu, który ma miejsce w ziarnie. 
Będąc unieruchomione w ciemności ziemi kontynuuje by wyrazić swój dokładny obraz trzymany w 
jej komórce życia i, zgodnie z prawem, strzela do góry szukając światła. Równocześnie wysyła w 
dół korzenie szukając pożywienia. Jeżeli, po drodze w górę spotyka przeszkody w jakiejś formie, to 
nie usiłuje wyprzeć ich ze swojej drogi. Podróżuje dookoła nich. Jeżeli korzenie nie zdołają znaleźć 
wymaganego pożywienia to roślina usycha. Jeżeli wszystko idzie dobrze, to wykwita i dotarłszy do 
celu upuszcza nowe ziarno i proces się powtarza. Pamiętaj, że ten proces odbywa się w ciemności, 
pod powierzchnią. Tak też jest z nami. Właśnie tam wszystkie wielkie i ważne pomysły powstają. 

Teraz, może będziesz próbował spoglądać kątem oka by zobaczyć czy masz efekty? Czy będziesz 
zastanawiał się jak to działa, albo czy to naprawdę funkcjonuje? 

Wcale nie. Ustawiłeś cel. Posadziłeś ziarno. Nie wykopałbyś ziarna w Twoim ogrodzie by zobaczyć 
czy już kiełkuje. Posadziłeś i podlałeś je, i zostałeś zaspokojony, że, zgodnie z prawem tej istoty, to 
samo wyjdzie. Podobnie, nic na ziemi nie może zapobiec by Twój cel się nie zmaterializował, 
ponieważ nic w świecie nie może anulować Uniwersalnego Prawa. Sadzisz nasienny pomysł. 
Trzymasz to tam. Karmisz to. Zrobiłeś swoją część pracy. Zaufaj Prawu by zrobiło swoją część. 

Czy spotkasz opór? 

Och, tak. Twoja działalność to powoduje. 

Dlaczego? Ponieważ akcja wymaga reakcji by te akcje wesprzeć. Opór jest ujemnym biegunem 
działania a działalność jest dodatnim biegunem i potrzebujesz obu. Jeżeli nie byłoby żadnego 
oporu, działanie byłoby nieistniejące. 



To opór powietrza pozwala wznosić się samolotowi. Bez oporu nie mógłby lecieć. Ani nie mógłby 
ptak, ani ryba płynąć, ani Ty iść. Im więcej mocy silnika tym większy pęd samolotu i tym większy 
opór konieczny, by go wspierać. Większy pęd, większa wysokość albo wzrost jest możliwy do 
osiągnięcia. Ze spadkiem mocy silnika przychodzi spadek pędu i w konsekwencji spadanie 
samolotu. 

To jest przykład dla nas. Pęd musi zostać osiągnięty i utrzymywany, jeżeli mamy mieć wielkie 
osiągnięcia. I ta praca jest zachwycająca po pokonaniu oczywistych trudności pierwszych kroków. 
Ponieważ nie ma niczego radośniejszego niż satysfakcja z osiągnięcia czegoś wartościowego. 

Czy możesz rozpoznać opór w jakiejkolwiek postaci? 

Nie. Jeżeli rozpoznajesz to jako moc sprzeciwiającą się Twojemu postępowi, opierasz się temu i 
dlatego automatycznie uznajesz to jako moc większą niż Twoja, ponieważ żadna mniejsza siła nie 
może opóźnić postępu większej. 

To jest proste. I idąc dalej, zapamiętaj tę wielką prawdę: Ktokolwiek albo cokolwiek, czemu 
opierasz się w myśli, słowie albo działaniu, zmusi Cię do przejścia na pozycję krytyki, zawiści, 
zazdrości, nienawiści itp., to osłabi Ciebie proporcjonalnie. Dlaczego? Ponieważ umyślnie wziąłeś 
porcję Twojej cennej siły życia tak koniecznej do Twojego postępu i przeniosłeś ją do tej osoby albo 
rzeczy. Nie doświadczyłeś czasami przypadku, że ktoś był wyczerpany po akcie mszczenia się na 
kimś? Wyczerpanie jest uszczupleniem. A uszczuplać znaczy opróżniać. Coś wyszło. Tak - do innej 
osoby, do jej zysku i do innych strat. To jest przykładem transferu siły życia w gwałtownej formie. 

Jesteście szczęściarzami, że mogliście posiąść tę mądrość. Teraz, oczywiście, praktykujcie to. 

Tekst ten, oparty na wielu publikacjach, ma za zadanie wesprzeć System Uniwersalnego Klucza 
Charlesa F. Haanela. 

  



System Uniwersalnego Klucza (The Master Key System) 

Tłumaczenie: Wojciech Luciejewski 

System Uniwersalnego Klucza był fenomenem swego czasu, wznosząc autora Charlesa F. Haanela 
tak do wielkiej sławy jak i znaczącej fortuny. 

System Uniwersalnego Klucza dokumentuje szczegółowo nie tylko metody ale i naukowe podstawy 
tych metod, które doprowadziły Haanela na wyjątkowo wysoki poziom sukcesu jako 
przedsiębiorcy, autora oraz mentora najlepiej prosperujących ludzi interesu. 

Przyswój sobie ten niezwykły system a poznasz sekret, sekret myśli jako kreatywnej energii, jako 
moc, jako System Uniwersalnego Klucza do Twojego własnego rozwoju. Przeznacz sobie tydzień na 
każdą sekcję, przemyśl i przeczytaj jeszcze raz, buduj swoją siłę koncentracji i wizualizacji tydzień 
po tygodniu aż do poziomu, że będziesz mógł realizować swoje pragnienia z szybkością światła. 

Wprowadzenie 

Natura zmusza nas wszystkich do przejścia przez życie. Nie możemy stać w miejscu wbrew temu 
jakkolwiek byśmy sobie tego nie życzyli. Każda prawidłowo myśląca osoba nie chce po prostu 
wegetować jak roślina, ale chce się również rozwijać i ulepszać tak mentalnie jak i fizycznie. 

Taki rozwój można osiągnąć jedynie przez poprawę jakości procesów myślowych i w konsekwencji 
naszych ideałów, działań i warunków otoczenia. Dlatego też studiowanie twórczych procesów 
myślenia i ich wykorzystania w życiu ma bardzo duże znaczenie dla każdego z nas. Ta wiedza jest 
środkiem za pomocą którego ewolucja ludzkiego życia na ziemi może być przyspieszona i 
podniesiona na wyższy poziom. 

Ludzkość gorliwie poszukuje Prawdy i zgłębia każdą możliwość prowadzącą do niej. W tym 
procesie powstało wiele specjalistycznej literatury, która swoim zakresem obejmuje całą gamę 
myśli od trywialnych do wysublimowanych – od wróżbiarstwa, poprzez wszystkie filozofie aż do 
ostatecznej Prawdy w Systemie Uniwersalnego Klucza. 

System Uniwersalnego Klucza (SUK) jest przedstawiany światu jako możliwość dostania się do 
wspaniałej Kosmicznej Inteligencji i wyciągania z niej to co koresponduje z ambicjami i aspiracjami 
każdego czytelnika. Każda rzecz i instytucja, którą widzimy wokół nas i która została stworzona 
przez ludzkie działanie, musiała najpierw powstać jako myśl w jakimś ludzkim umyśle. Myśl taka 
jest konstruktywna. Ludzka myśl jest duchową mocą kosmosu działającą poprzez jego stworzenie – 
ludzką istotę. System Uniwersalnego Klucza instruuje czytelników jak wykorzystać tę moc, jak ją 
wykorzystać i konstruktywnie i kreatywnie. Rzeczy i warunki których pożądamy, a które stały się 
rzeczywistością musimy najpierw stworzyć w myślach. System Uniwersalnego Klucza wyjaśnia i 
prowadzi nas przez ten proces. 

System Uniwersalnego Klucza został opublikowany w formie kursu korespondencyjnego w postaci 
24 lekcji, dostarczanych studentom przez 24 tygodnie. Czytelnik, który teraz otrzymuje pełne 24 
lekcje w jednym egzemplarzu musi się ustrzec przed przeczytaniem tego jak noweli, ale powinien 
ją potraktować jak kurs. Czytelnik powinien konsekwentnie studiować rozdział po rozdziale 
czytając kilkakrotnie każdy z nich, ale ograniczając się do jednego rozdziału tygodniowo. W 
przeciwnym razie późniejsze rozdziały zostaną źle zrozumiane i poświęcony czas okaże się 
zmarnowany. Użyty zgodnie z instrukcją System Uniwersalnego Klucza stworzy z czytelnika lepszą 
osobowość i wyposaży go w nową moc do osiągania każdego osobistego celu z nową zdolnością 
cieszenia się pięknem życia. 



Przedmowa 

Niektórzy ludzie osiągają sukces, siłę, zdrowie, przy bardzo małym wysiłku, inni z kolei muszą to 
zdobywać z ogromnymi trudnościami a jeszcze innym nie udaje się zrealizować ambicji, pragnień i 
ideałów. 

Dlaczego tak jest? Dlaczego jedni osiągają swoje ambicje bez trudu, inni z trudem a jeszcze inni w 
ogóle? Różnica nie może być fizyczna, ponieważ w przeciwnym razie perfekcyjny fizycznie człowiek 
osiągałby największe sukcesy. Różnica musi w takim razie być duchowa – musi tkwić w umyśle; 
zatem umysł musi być siłą sprawczą, musi stanowić jedyną różnicę pomiędzy ludźmi. To umysł jest 
zatem tym, który pokonuje zewnętrzne ograniczenia i każdą inną przeszkodę na drodze człowieka. 

Gdy twórcza moc myśli zostanie w pełni zrozumiana, efekty tego będą zdumiewające. Takie 
rezultaty jednak nie mogą być zapewnione bez właściwego przygotowania, pilności i koncentracji. 
Odkryjecie, że prawa rządzące mentalnym i duchowym światem są tak stałe i bezbłędne jak w 
świecie materialnym. Aby osiągnąć oczekiwane rezultaty należy znać te prawa i konsekwentnie 
według nich postępować. 

Prawidłowe stosowanie się do tych praw doprowadzi do pożądanych rezultatów z niezmienną 
precyzją. Kto nauczy się, że moc pochodzi z wewnątrz odkryje, że jest słaby tylko dlatego, że 
polega na pomocy z zewnątrz, a ten kto bez wahania podąży za swoją myślą, skoryguje się 
natychmiast, stanie wyprostowany, przyjmie postawę dominującą, i zacznie osiągać wymarzone 
rezultaty. 

Jest oczywiste zatem, że ci którzy nie będą dogłębnie badać i wykorzystywać postępów nauki jakie 
się dokonały, pozostaną daleko z tyłu tak jak ci, którzy odrzucili korzyści płynące ze zrozumienia 
praw elektryczności. 

Oczywiście, umysł tworzy negatywne warunki tak samo chętnie jak i pozytywne. Kiedy świadomie 
bądź nieświadomie uzmysławiamy sobie każdy rodzaj niedostatku, ograniczeń i dysonansu, to 
właśnie my takim myśleniem tworzymy sobie te warunki; to jest to, co wielu ludzi robi 
nieświadomie cały czas.   

To prawo tak i jak każde inne prawo jest wspólne dla wszystkich, jest w ciągłym działaniu i przynosi 
każdemu dokładnie to co sam stworzył, innymi słowy - „Jak sobie pościelisz tak się wyśpisz”. 

Zasobność przeto zależy od uznania praw Zasobności i faktu, że Umysł jest nie tylko twórcą, ale 
jedynym twórcą wszystkiego co istnieje. Z całą pewnością nic nie może powstać zanim nie 
odkryjemy, że to może powstać i podejmiemy odpowiedni wysiłek. Nie ma obecnie więcej 
elektryczności na świecie niż było pięćdziesiąt lat temu, ale zanim ktoś nie rozpoznał prawa, dzięki 
któremu elektryczność może nam służyć nie mogliśmy z niej skorzystać; teraz, gdy to prawo jest 
zrozumiane, praktycznie cały świat został przez nie oświetlony. Wracając do prawa Zasobności; 
skorzystają z prawa Zasobności i będą czerpać korzyści tylko ci, którzy uznają to prawo i działać 
będą w harmonii z nim. Naukowy duch dominuje obecnie na każdym polu wysiłków, relacje 
przyczynowo skutkowe nie są już obecnie ignorowane. 

Odkrycie omawianego prawa wyznacza epokę w rozwoju ludzkości. Prowadzi do eliminacji 
elementów niepewności i chimeryczności w ludzkim życiu zastępując prawem tzw. „zdrowy 
rozsądek” i przeświadczenie. Człowiek teraz rozumie, że każdy rezultat ma swoją adekwatną 
określoną przyczynę, tak więc, gdy mamy pożądany cel to dążymy do warunków dzięki którym 
sami będziemy mogli go osiągnąć. Podstawą dla wszystkich praw było odkrycie indukcyjnego 
rozumowania wywodzącego się z porównania niezależnych przypadków jednych z drugimi aż do 
powstania wspólnego wskaźnika dla nich wszystkich. 



To jest ta metoda studiów, której cywilizowane narody zawdzięczają dużą część swojego 
dobrobytu, która stanowi wartościową część ich wiedzy; która wydłużyła życie, zmniejszyła ból, 
przekroczyła rzeki, rozjaśniła noc splendorem dnia, rozszerzyła pole widzenia, przyspieszyła ruch, 
zlikwidowała dystanse, ułatwiła kontakty, umożliwiła ludziom zejście na dno morza i wzniesienie 
się w powietrze. Co zastanawia to, że ludzie starają się dostosować dar tego systemu studiowania 
do ich metod myślenia. A więc, gdy staje się oczywiste, że określone rezultaty wynikają z 
określonej metody myślenia to pozostaje tylko zakwalifikować te rezultaty. 

Jest to metoda naukowa, i jest to jedyna metoda, która pozwala nam posiadać poziom wolności, 
który postrzegamy jako nasze niezbywalne prawo. Ponieważ ludzie czują się pewnie w domu i w 
świecie tylko wtedy, gdy społeczna gotowość zapewnia rosnącą jakość służby zdrowia, 
zakumulowaną wydajność publicznego i prywatnego biznesu każdego rodzaju, ciągły rozwój w 
nauce i sztuce jako całości i zwiększające się usiłowania by społeczny rozwój koncentrował się na 
poprawie życia, tak indywidualnego jak i zbiorowego, a nauka, sztuka i etyka na wskazywaniu 
kierunku i kontroli jego utrzymania. 

SUK bazuje na absolutnie naukowej prawdzie i ujawnia drzemiące możliwości w każdym z nas i 
pokaże jak one mogą być przekute w działania by zwiększyć zasób naszej efektywności, przynieść 
nam dodatkową energię, wnikliwość, wigor i mentalną elastyczność. Kto zdobędzie wiedzę i 
zrozumie umysłowe prawa, które zostały ujawnione, wejdzie w posiadanie zdolności 
zabezpieczenia rezultatów dotychczas niewyobrażalnych i przynoszących nagrody trudne do 
opisania słowami. 

SUK wyjaśnia prawidłowe użycie obydwu aspektów natury umysłu: odbiorczej i aktywnej. SUK 
poinstruuje jak rozpoznawać okazje, szanse; znacznie zwiększy siłę rozumowania i moc poznawczą 
oraz nauczy kultywować użyteczność wyobraźni, pragnień, oraz daru intuicji. SUK daje inicjatywę, 
wytrwałość w dążeniu do celu, mądrość wyboru, inteligentne zrozumienie i prawdziwą radość z 
życia i osiągania jego wyższych poziomów. 

SUK uczy jak wykorzystać Moc Umysłu, prawdziwą Moc Umysłu, nie zamienników i wypaczeń; SUK 
nie ma nic wspólnego z hipnozą, magią czy jakimikolwiek mniej czy bardziej fascynującymi 
oszustwami, które prowadzą do myślenia, że można osiągnąć coś za nic. SUK kultywuje i rozwija 
zrozumienie, które pozwoli Ci kontrolować swoje ciało a wskutek tego i zdrowie. SUK usprawnia i 
wzmacnia pamięć. SUK rozwija wnikliwość, taką bardzo rzadką wnikliwość, która wyróżnia każdego 
biznesmena sukcesu, taką która pozwala zobaczyć zarówno możliwości jak i trudności w każdej 
sytuacji, taką która pozwala dostrzec szanse tuż na wyciągnięcie ręki, taką która pozwoli z sytuacji 
bez wyjścia wyciągnąć namacalne rezultaty. 

SUK rozwija Moc Umysłu co oznacza, że inni instynktownie postrzegają ciebie jako osobę silną, z 
charakterem – takim, że inni chcą robić to co Ty chcesz, aby oni robili; to oznacza, że Ty przyciągasz 
ludzi i rzeczy do siebie; oznacza, że jesteś tym na którego wołają „szczęściarz”, że okoliczności 
same z siebie sprzyjają Tobie, a to oznacza, że pojmujesz fundamentalne prawa natury i 
współdziałasz z nimi w harmonii, że jesteś zestrojony z Nieskończonością, że rozumiesz Prawo 
Przyciągania, naturalne prawo wzrostu, oraz psychologiczne prawa od których zależą wszystkie 
korzyści dla świata społecznego i biznesu. 

Moc Umysłu jest mocą twórczą, daje ci możliwość tworzenia dla siebie, co nie oznacza odbierania 
czegokolwiek innym. Natura nigdy nie działa w ten sposób. Natura sprawia, że pojawiają się dwa 
źdźbła trawy, gdzie uprzednio było jedno, i Moc Umysłu umożliwia ludziom osiągnięcie tego 
samego. 

SUK rozwija wnikliwość i mądrość, zwiększoną niezależność, zdolność i dyspozycyjność do bycia 
pomocnym. SUK niszczy brak zaufania, depresję, lęk, melancholię, i każdą formę ograniczeń i 



słabości włączając w to ból i choroby; wskrzesza pogrzebane talenty, wzmacnia inicjatywę, siłę, 
energię, witalność – rozbudza poczucie piękna w sztuce, literaturze i nauce. 

SUK zmieniło życie tysięcy mężczyzn i kobiet, zastępując określone wcześniej zasady niepewnych i 
mętnych metod oraz reguł fundamentem, na którym każdy system efektywności winien 
spoczywać. 

SUK uczy właściwych zasad oraz sugeruje metody praktycznego zastosowania owych zasad; i to 
właśnie wyróżnia kurs SUK od każdego innego kursu, ucząc, że jedyna możliwa wartość 
określonych reguł i zasad tkwi w możliwościach ich praktycznego zastosowania. Wielu czyta książki 
całe swoje życie, uczestniczy w szkoleniach i seminariach nie czyniąc żadnego postępu w 
demonstrowaniu wartości wymaganych zasad. SUK wskazuje metody, dzięki którym wartość 
poznanych i nauczonych reguł można użyć i wykorzystać w codziennym życiu. 

Nastąpiła zmiana w myśleniu w naszym świecie. Ta zmiana po cichu zachodzi w naszym wnętrzu i 
jest najważniejszą zachodzącą zmianą w dziejach świata od upadku pogaństwa. Obecna rewolucja 
w opinii ludzi wszystkich klas społecznych, zarówno tych najwyższych najbardziej kulturalnych jak i 
klasy pracującej, jest nieporównywalna w historii świata. Nauka ostatnio dokonała ogromnych 
odkryć, odsłoniła nieskończoność zasobów, odsłoniła olbrzymie możliwości i siły, tak że ludzie 
nauki coraz częściej wahają się czy mogą być pewnymi niektórych teorii bądź czy ich nie wykluczać, 
i tak rodzi się nowa cywilizacja. Kajdany tradycji zostały przetopione, a powstały żużel 
materializmu został przetrawiony, i w ten sposób myśl została uwolniona i prawda objawia się z 
zadziwiającą mnogością. 

Cały świat jest w przeddzień pozyskania nowej świadomości, nowej mocy w zasobach jakie 
posiada. Ostatni wiek przyniósł najbardziej zdumiewający postęp w świecie materialnym w historii. 
Obecny wiek przyniesie największy postęp w świecie mentalnym i duchowym53. 

Nauki fizyczne rozłożyły materię na molekuły, molekuły na atomy, atomy na energię. Sir Ambrosse 
Flemming, występując przed Royal Institution, przeistoczył energię w umysł, gdy powiedział: 
„Zasadniczo energia może w sposób dla nas niepojęty być demonstracją pracy Umysłu czy Woli”. 

Pomyślmy o najpotężniejszych siłach natury. W świecie skał i minerałów wszystko jest solidne i 
stałe. W świecie zwierząt i królestwie roślin wszystko podlega nieustannym zmianom, jest 
tworzone i odtwarzane. W atmosferze znajdziemy gorąco, światło i energię. Każda dziedzina staje 
się coraz bardzie wyszukana i uduchowiona, gdy przechodzimy granicę pomiędzy tym, co jest dla 
nas widoczne, a tym co jest niewidoczne, od pośledniości do subtelności, od niskiej do wysokiej 
potencjalności. Gdy osiągniemy to co jest niewidzialne odkryjemy energię w jej najczystszej 
postaci. 

Najpotężniejsze siły natury to siły niewidoczne, odkryjemy więc, że również dla człowieka 
najpotężniejszą siłą jest jego siła duchowa, a jedyną drogą do odkrycia i wykorzystania tej siły jest 
proces myślenia. Myślenie jest jedynym działaniem jakie posiada umysł, a myśl jest jedynym 
produktem myślenia. 

Dodawanie i odejmowanie są zatem umysłowymi czynnościami; rozumowanie jest procesem 
umysłowym; idee są umysłowymi koncepcjami; pytania są umysłowymi wyszukiwarkami i logiką, 
argument i filozofia są umysłową maszyną. 

                                                      
53

 Pamiętajmy, że było to pisane około 100 lat temu. Wejście w wiek XX, wielkie wynalazki i nowe myśli obudziły wtedy 
nadzieję i wyjątkowe ożywienie intelektualne. Podsumowując ten wiek, mimo dwóch strasznych wojen, musimy 
stwierdzić, że autor miał rację i został osiągnięty olbrzymi postęp (przypis – WL). 



Każda myśl uruchamia określoną tkankę, część mózgu, nerw bądź mięsień. To prowadzi do 
faktycznej zmiany fizycznej w konstrukcji tkanek. Zatem jest tylko niezbędne aby mieć określoną 
ilość myśli na dany temat, aby doprowadzić do pełnej zmiany w fizycznej organizacji człowieka. 

Jest to proces, dzięki któremu możemy przekuć porażkę w zwycięstwo. Możemy przekuć myśli w 
odwagę, siłę, inspirację, harmonię, zastępując myśli o porażce, pechu, ograniczeniach, i to te myśli 
stanowią korzenie, tkanka fizyczna ulega zmianie a osoby zaczynają postrzegać życie w nowym 
świetle, stare problemy przemijają, stare rzeczy zastępujemy nowymi, ludzie się odradzają, jest to 
odrodzenie duchowe, życie nabiera nowego znaczenia, ludzie są zrekonstruowani i wypełnieni 
radością, pewnością siebie i energią. Ludzie dostrzegają możliwości osiągnięcia sukcesu, na które 
wcześniej byli ślepi, dostrzegają możliwości o których istnieniu wcześniej nie mieli pojęcia. Myśl 
sukcesu, którą człowiek został zaimpregnowany promieniuje na osoby go otaczające, które 
pomagają mu przeć do przodu i w górę; człowiek sukcesu przyciąga do siebie kolejne okazje, a w 
wyniku tego zmienia się jego otoczenie; więc przez te proste myślowe ćwiczenia człowiek zmienia 
nie tylko siebie, ale całe swoje otoczenie, okoliczności oraz uwarunkowania. 

Zobaczysz, musisz zobaczyć, że jesteśmy świadkami świtu nowego dnia; że nadarzające się 
możliwości są tak wspaniałe, tak fascynujące, tak nieograniczone, że niemal wprawiają w 
osłupienie. Wiek temu każdy z wielolufowym pistoletem mógł unicestwić całe armie wyposażone 
w narzędzia wojenne wtedy w użyciu. Każdy człowiek z wiedzą o możliwościach zawartych w 
Systemie Uniwersalnego Klucza ma niewyobrażalną przewagę nad innymi. 

SUK - Część 1 

Chciałbyś mieć w życiu więcej mocy i być świadom tej mocy? Więcej zdrowia i być tego świadom? 
Więcej szczęścia i odczuwać to? Przeżywaj więc ducha tych rzeczy aż staną się prawnie Twoje i nikt 
nie będzie w stanie Ci ich odebrać, gdyż Człowiek może zarządzać nimi przy pomocy swojej 
wewnętrznej siły. 

Nie musisz zdobywać tej siły. Już ją masz. Chciałbyś jednak to rozumieć; chciałbyś to 
wykorzystywać i kontrolować; chciałbyś się tym zaimpregnować tak by móc iść do przodu i mieć 
cały Świat do swojej dyspozycji. Z upływem czasu jak zaczniesz nabywać rozpędu, jak Twoja 
inspiracja się pogłębi, gdy Twoje plany zaczną się krystalizować, zrozumiesz, że ten Świat to nie 
martwy stos z kamieni i drewna tylko żywa istota stworzona z bijących serc ludzkości! To jest istota 
pełna życia i piękna. 

Jest to oczywiste, że materiał tu przedstawiany wymaga zrozumienia, ale Ci którzy to zrozumieją 
będą zainspirowani nowym światłem, nową siłą, będą uzyskiwać każdego dnia więcej pewności i 
mocy, zrealizują swoje marzenia i nadzieje a ich życie nabierze głębszego i pełniejszego znaczenia 
niż uprzednio. 

A teraz, część pierwsza. 

1. To, że bogaty będzie jeszcze bogatszy to prawda a, że bieda prowadzi do większej biedy jest 
również prawdą. 

2. Umysł jest twórczy a uwarunkowania, środowisko i wszystkie doświadczenia w życiu są 
rezultatem naszego psychicznego nastawienia. 

3. Nastawienie umysłu zdecydowanie zależy od tego jak myślimy. Tak więc sekret całej siły, 
wszystkich osiągnięć zależy od naszej metody myślenia. 

4. Jest to prawdą, gdyż musimy wpierw „być” by móc „czynić”, możemy „czynić” tylko do 
poziomu kim „jesteśmy” a „jesteśmy” tacy jakie jest nasze „myślenie”. 



5. Nie możemy wyrazić mocy, której nie posiadamy. Jedyną możliwością zapewnienia posiadania 
mocy jest bycie wpierw tego świadomym, ale my nigdy nie będziemy świadomi mocy jeśli się nie 
nauczymy tego, że cała moc pochodzi z naszego „wewnątrz”. 

6. „Wewnątrz” jest cały świat – świat myśli, uczuć i mocy; światła, życia i piękna i chociaż 
niewidzialne, są to siły potężne. 

7. Świat Wewnątrz jest zarządzany umysłem. Gdy odkryjemy już ten świat to powinniśmy znaleźć 
rozwiązanie dla każdego problemu, przyczynę każdego skutku; a jeśli ten świat Wewnątrz 
potrafimy kontrolować to wszystkie prawa posiadania mocy też znajdą się w naszym zasięgu 
kontroli. 

8. Świat Zewnątrz jest odbiciem świata Wewnątrz. Co występuje w Zewnątrz jest tym co 
znajdziemy Wewnątrz. Wewnątrz możemy znaleźć nieskończoną Mądrość, nieskończoną Moc, 
nieskończone Zapasy wszystkiego co jest konieczne, czekające na rozwój, wzrost i danie temu 
wyrazu. Jeśli potrafimy rozpoznać potencjał i możliwości ukryte w świecie Wewnątrz to one 
przybiorą formę w Zewnątrz. 

9. Harmonia świata Wewnątrz będzie odbita w świecie Zewnątrz przez harmonijne warunki, 
zgodne otoczenia, wszystko co najlepsze. Jest fundamentem zdrowia i niezbędną koniecznością dla 
wszystkich wielkości, wszystkich mocy, dla wszystkich osiągnięć, zdobyczy i sukcesów. 

10. Harmonia w świecie Wewnątrz oznacza zdolność kontroli naszych myśli i zdolność ustalenia 
wpływu różnych doświadczeń na nas. 

11. Harmonia w świecie Wewnątrz skutkuje optymizmem i bogactwem; bogactwo Wewnątrz 
powoduje bogactwo w Zewnątrz. 

12. Świat Zewnątrz jest odbiciem okoliczności i uwarunkowań świadomości Wewnątrz. 

13. Jeśli znajdziemy mądrość w świecie Wewnątrz musimy posiąść umiejętność dostrzegania tych 
wspaniałych możliwości, które są ukryte w tym świecie i zdobyć moc do realizacji tych możliwości 
w świecie Zewnątrz. 

14. Jeśli będziemy świadomi mądrości świata Wewnątrz to mentalnie posiądziemy tę mądrość a 
poprzez mentalne posiadanie będziemy mogli wziąć w posiadanie rzeczywistą moc i mądrość 
niezbędną do manifestacji tego co dla nas najważniejsze, dla naszego pełnego i harmonijnego 
rozwoju. 

15. Świat Wewnątrz jest praktycznym światem w którym wybitni ludzie generują odwagę, 
nadzieję, entuzjazm, pewność siebie, zaufanie i wiarę poprzez które zdobywają szczególną 
inteligencję posiadania wizji i praktyczne umiejętności jej urzeczywistnienia. 

16. Życie jest skończonością a nie narastaniem. To co przychodzi do nas w świecie Zewnątrz my już 
posiadamy w świecie Wewnątrz. 

17. Świadomość jest podstawą wszystkiego co posiadamy. Wszystkie korzyści są rezultatem 
skumulowanej świadomości. Wszystkie straty są rezultatem rozproszenia świadomości. 

18. Efektywność mentalna jest zależna od harmonii; dysonans oznacza dezorientację; dlatego też 
kto uzyskuje moc musi być w harmonii z Prawem Natury. 

19. Jesteśmy powiązani ze światem Zewnątrz przy pomocy obiektywnego rozumu. Mózg jest 
organem rozumu a mózgowo-rdzeniowy system nerwów umożliwia nam świadomą komunikację z 
każdą częścią naszego organizmu. Ten system nerwów odpowiada na każde odczucie światła, 
gorąca, zapachu, dźwięku i smaku. 



20. Kiedy rozum pracuje (myśli) prawidłowo, gdy rozumie prawdę, gdy myśli wysyłane systemem 
mózgowo-rdzeniowym do organizmu są konstruktywne to te odczucia są przyjemne i harmonijne. 

21. W rezultacie wbudowujemy w nasz organizm siłę, witalność i wszystkie pozostałe 
konstruktywne elementy. Z powodu tego samego obiektywnego rozumu jednak dopuszczamy do 
naszego życia udręki, choroby, niedostatki, ograniczenia i wszystkie formy rozdźwięków i 
nieharmonijności.  W takim razie to poprzez obiektywny rozum, poprzez nieprawidłowe myślenie, 
wchodzimy w związki z siłami destrukcyjnymi. 

22. Nasze powiązanie ze światem Wewnątrz odbywa się poprzez podświadomość. Splot słoneczny 
jest organem podświadomości; sympatyczny system nerwowy zawiaduje wszystkimi 
subiektywnymi uczuciami jak radość, strach, miłość, wzruszenie, oddychanie, wyobraźnia i 
wszystkie inne podświadome zjawiska. To poprzez podświadomość łączymy się z 
Wszechświatowym (Uniwersalnym) Umysłem i nieskończonymi konstruktywnymi siłami 
Wszechświata. 

23. Koordynacja tych dwóch ośrodków naszego istnienia i zrozumienie ich funkcji jest wielkim 
sekretem życia. Przy pomocy tej wiedzy możemy połączyć obiektywne i subiektywne umysły w 
świadomą współpracę i w ten sposób koordynować Skończoność z Nieskończonością. Przejmujemy 
kontrolę nad naszą przyszłością. Nie zależy ona od miłosierdzia kapryśnej i niepewnej siły 
zewnętrznej. 

24. Wszyscy się zgadzamy, że istnieje tylko jedna Zasada czy Świadomość ogarniająca cały 
Wszechświat, zajmująca całą przestrzeń i będąca w gruncie rzeczy tym samym w każdym punkcie 
jej obecności. To jest całość potęgi, całość mądrości i jest zawsze obecna. Wszystkie myśli i rzeczy 
są w Niej. To jest wszystko we wszystkim. 

25. Jest tylko jedna Świadomość we Wszechświecie zdolna do myślenia; a gdy myśli to jej myśli 
stają się dla niej obiektywnymi rzeczami. Jeśli ta Świadomość jest wszechobecna to musi być 
obecna również w każdym osobniku a każdy osobnik musi być manifestacją tej Wszechmocnej, 
Wszechwiedzącej i Wszechobecnej Świadomości. 

26. Ponieważ jest tylko jedna Świadomość we Wszechświecie, która może myśleć to konsekwencją 
jest, że Twoja świadomość musi być identyczna z tą Wszechświatową albo innymi słowami 
wszystkie umysły są jednym umysłem. Takiego wniosku nie da się uniknąć. 

27. Świadomość umieszczona w Twych komórkach mózgowych jest tą samą, która znajduje się w 
komórkach każdej innej jednostki. Każda jednostka jest indywidualizacją Powszechnego, 
Kosmicznego Umysłu. 

28. Powszechny Umysł jest statyczną bądź potencjalną energią; tak po prostu jest; może się 
wyrazić tylko poprzez jednostkę a jednostka może się wyrazić tylko poprzez Powszechny Umysł. 
One są tym samym. 

29. Zdolność myślenia jednostki jest jej możliwością działania w Powszechnym Umyśle i dawania 
temu wyrazu. Ludzka świadomość to zdolność człowieka do myślenia. Uważa się, że Umysł to 
subtelna forma energii statycznej z której powstaje działanie nazywane „myśl” i które jest 
dynamiczną fazą umysłu. Umysł jest energią statyczną, Myśl jest energią dynamiczną – dwie fazy 
tej samej rzeczy. Myśl w takim razie jest wibrującą siłą formowaną poprzez konwersję umysłu 
statycznego na dynamiczny. 

30. Jeśli suma wszystkich składników jest zawarta w Powszechnym Umyśle, który jest 
Wszechpotężny, Wszechwiedzący i Wszechobecny to te składniki muszą być obecne cały czas w ich 
potencjalnej formie w każdej jednostce. Dlatego też, gdy jednostka myśli to ta myśl jest zmuszana 
z natury by się ucieleśnić albo zmienić w stan korespondujący z oryginałem. 



31. W takim razie każda myśl jest przyczyną a jej ucieleśniony stan skutkiem. Z tego powodu jest 
absolutnie konieczne kontrolowanie myśli by otrzymywać tylko upragnione skutki. 

32. Cała moc jest z Wewnątrz i jest absolutnie pod Twoją kontrolą; pojawia się poprzez ścisłą 
wiedzę oraz przez świadome ćwiczenia ścisłych zasad. 

33. To powinno być oczywiste, że gdy pozyskasz pełne zrozumienie tego prawa i będziesz mógł 
kontrolować swoje myślowe procesy to będziesz mógł to zastosować do każdych warunków; 
innymi słowy wejdziesz w świadomą współpracę z Wszechpotężnym prawem, które jest 
fundamentem wszystkiego. 

34. Powszechny Umysł jest podstawą życia każdego istniejącego atomu. Każdy atom nieustannie 
usiłuje rozwijać to życie; wszystkie są inteligentne i wszystkie poszukują sposobu realizacji powodu 
dla którego zostały stworzone. 

35. Większość rodzaju ludzkiego żyje w świecie Zewnątrz. Niewielu odkryło świat Wewnątrz a to 
przecież świat Wewnątrz kreuje ten Zewnątrz; jest więc kreatywny i wszystko co znajdziesz w 
świecie Zewnątrz zostało stworzone przez Ciebie w świecie Wewnątrz. 

36. Ten system pozwoli Ci zrealizować moc, która stanie się Twoją, gdy zrozumiesz relację między 
światem Zewnątrz i światem Wewnątrz. Świat Wewnątrz jest przyczyną a świat Zewnątrz skutkiem 
– by zmienić skutek (objaw) musisz zmienić przyczynę. 

37. Widzisz teraz, że jest to radykalnie inna idea. Większość ludzi próbuje zmieniać skutki; nie 
widzą, że jest to tylko zmiana jednej formy udręki na inną. By usunąć skutek musimy usunąć jego 
przyczynę a przyczyna może być znaleziona tylko w świecie Wewnątrz. 

38. Cały wzrost i rozwój pochodzi od Wewnątrz. To jest widoczne w naturze. Wszystkie rośliny, 
zwierzęta, każdy człowiek są żywym świadectwem tego wspaniałego prawa i przez całe wieki 
popełniamy błąd szukając siły czy mocy z Zewnątrz. 

39. Świat Wewnątrz to uniwersalne Źródło Zasobów a świat Zewnątrz jest ujściem jego strumienia. 
Nasze umiejętności otrzymywania zależą od naszego uznania tego Uniwersalnego Źródła, tej 
Nieskończonej Energii, której każdy z nas jest ujściem. 

40. Uznanie jest procesem umysłowym a więc działanie umysłowe jest współdziałaniem jednostki 
z Powszechnym Umysłem, a ponieważ Powszechny Umysł jest inteligencją, która ogarnia całą 
przestrzeń i pobudza wszystkie żyjące istoty to ta akcja i reakcja umysłowa jest prawem 
przyczynowości, ale zasada przyczynowości nie istnieje w jednostce tylko w Powszechnym Umyśle. 
To nie jest obiektywna zdolność tylko subiektywny proces a rezultaty są widoczne w niezliczonej 
różnorodności stanów i doznań. 

41. By wyrazić życie musi być umysł. Nic nie może istnieć bez umysłu. Wszystko co istnieje jest 
formą manifestacji podstawowej substancji z której i którą wszystkie rzeczy zostały stworzone i 
ciągle są przetwarzane. 

42. Żyjemy w bezdennym morzu plastycznej substancji umysłu. Ta substancja jest zawsze żywa i 
aktywna i jest wrażliwa do najwyższego stopnia. Przybiera formę zgodnie z żądaniem umysłu. Myśl 
formuje wzór czy matrycę przez którą ta substancja się wyraża. 

43. Pamiętaj, że wartość istnieje tylko w zastosowaniu i że praktyczne zrozumienie tego prawa 
zastąpi biedę bogactwem, ignorancję mądrością, niezgodę harmonią i tyranię wolnością, i nie 
może być większego daru niebios niż ten wynikający z punktu widzenia materialnego i 
społecznego. 

44. A teraz zastosuj to: Wybierz pomieszczenie w którym możesz być sam i nic nie będzie Ci 
przeszkadzać; usiądź prosto, wygodnie, ale nie rozkładaj się; pozwól, w czasie od piętnastu minut 



do pół godziny, wędrować swoim myślom, gdzie tylko chcą, ale pozostań całkowicie spokojny; 
powtórz to przez trzy, cztery dni albo przez tydzień aż uzyskasz pełną kontrolę swojego fizycznego 
istnienia. Spróbuj wybrać takie warunki (pokój, krzesło itp.), które będziesz mógł stosować w 
następnych ćwiczeniach. 

45. Dla wielu będzie to ekstremalnie trudne, inni osiągną to z łatwością, ale uzyskanie pełnej 
kontroli ciała jest absolutnie konieczne zanim będziemy gotowi postępować dalej. Za tydzień 
otrzymacie instrukcje do następnego kroku, a w międzyczasie musicie opanować ten krok. 

Część 1. Pytania i odpowiedzi. 

1. Czym jest świat Zewnątrz w stosunku do świata Wewnątrz? Świat Zewnątrz odzwierciedla 
świat Wewnątrz. 

2. Od czego zależą wszystkie dobra i własności? Bazą wszystkich dóbr i własności jest 
świadomość. 

3. Jaki jest związek jednostki z obiektywnym światem? Jednostka jest powiązana z obiektywnym 
światem poprzez obiektywny umysł (świadomość); mózg jest organem umysłu. 

4. Jak jest powiązany umysł z Powszechnym Umysłem? Jest powiązany przez podświadomość; 
Splot Słoneczny (Solar Plexus) jest organem podświadomości. 

5. Co to jest Powszechny Umysł? Powszechny Umysł jest zasadą życia każdego istniejącego 
atomu. 

6. Jak Jednostka może wpływać na Powszechny Umysł? Zdolność jednostki do myślenia jest jej 
zdolnością do wpływania na Powszechny Umysł i powoduje jego manifestację. 

7. Co jest rezultatem tego działania i współdziałania? Rezultatem tego działania i współdziałania 
jest przyczyna i skutek; każda myśl jest przyczyną a każdy stan skutkiem. 

8. Jak są osiągane harmonijne i pożądane stany? Harmonijne i pożądane stany osiąga się przez 
właściwe myślenie. 

9. Co jest przyczyną wszystkich dysonansów, dysharmonii, niedostatków i ograniczeń? Dysonans, 
dysharmonia, niedostatek i ograniczenie są rezultatem niewłaściwego myślenia. 

10. Co jest źródłem wszelkiej mocy? Źródłem wszelkiej mocy jest świat Wewnątrz, Powszechne 
Źródło Zasobów, Nieograniczona Energia a których to jednostka (osoba) jest ujściem. 

SUK – Część 2 

Nasze trudności wynikają w większości z powodu pogmatwanych myśli i niewiedzy jakie są nasze 
prawdziwe interesy. Najważniejszym zadaniem jest więc odkrycie praw natury do których 
powinniśmy się dostosować.  Klarowne myślenie i moralne wnętrze są dlatego nieocenioną 
wartością. Wszystkie procesy, nawet te myślowe, spoczywają wtedy na solidnym fundamencie. 

Im bardziej żywe uczucia, bardziej przenikliwy osąd, bardziej delikatny smak, bardziej czyste 
uczucia moralne, bardziej subtelna inteligencja, bardziej wysokie aspiracje tym bardziej czyste i 
silne są spełnienia, które przynosi egzystencja. Dlatego też studiowanie tego co najlepsze 
wymyślono w świecie daje wyjątkową satysfakcję. 

Siły i możliwości umysłu według najnowszych interpretacji są nieporównanie bardziej wspaniałe niż 
najbardziej ekstrawaganckie materialne osiągnięcia. 

Myśl jest energią. Aktywna myśl jest aktywną energią. Skoncentrowana myśl jest skoncentrowaną 
energią. Myśl skoncentrowana na określonej potrzebie staje się mocą. To jest ta moc, która jest 



używana przez tych, którzy nie wierzą w cnotę biedy czy piękno wyrzeczeń. Oni uważają to za 
mowę słabeuszy. 

Zdolność otrzymywania i manifestowania tej mocy zależy od zdolności rozpoznania 
Nieograniczonej Energii od zawsze istniejącej w człowieku, energii ciągle kreującej i odtwarzającej 
ciało i umysł, i gotowej w każdym momencie przejawić się w nim w jakiejkolwiek pożytecznej 
postaci. Wyrażenie zaś tego w zewnętrznym życiu jednostki będzie w dokładnej proporcji do 
rozpoznania tej prawdy. 

Część druga wyjaśnia metodę przy pomocy której się to osiąga. 

1. Czynności umysłu są tworzone przez dwa równoległe tryby aktywności; przez świadomość oraz 
podświadomość. Profesor Davidson powiedział: „Ten kto myśli, że może oświetlić cały zakres 
czynności umysłu przy pomocy swej świadomości to tak jakby chciał oświetlić cały kosmos 
latarką”. 

2. Logiczne procesy podświadomości są wykonywane ze 100% pewnością i regularnością. Byłoby 
to niemożliwe, gdyby tylko istniała możliwość błędu w tych procesach. Nasz umysł jest 
skonstruowany tak, by przygotowywać dla nas najważniejsze fundamenty poznania, podczas gdy 
my nie mamy najmniejszego pojęcia o sposobie jego działania. 

3. Dusza podświadomości, jak uczynny nieznajomy, pracuje i zabezpiecza dla nas korzyści podając 
nam gotowe owoce tej pracy; w ten sposób pełna analiza procesów myślowych pokazuje, że 
podświadomość jest teatrem najważniejszych zjawisk. 

4. To poprzez podświadomość Szekspir zrozumiał bez wysiłku wielkie prawdy, które są ukryte 
przed świadomym umysłem przeciętnej osoby, Fidiasz modelował marmur i brąz, Rafael malował 
Madonny a Beethoven komponował symfonie. 

5. Łatwość i perfekcja zależy całkowicie od stopnia w którym my przestaniemy polegać na 
świadomości; granie na pianinie, jazda na łyżwach, pisanie na maszynie, umiejętności fachowe 
zależą od perfekcyjnego wykonania tych procesów przez podświadomość. Cud grania znakomitego 
utworu na pianinie i prowadzenia w tym czasie pełnej wigoru rozmowy pokazuje wielkość mocy 
naszej podświadomości. 

6. Wszyscy jesteśmy świadomi jak zależni jesteśmy od podświadomości i im wspanialsze, 
szlachetniejsze, bardziej błyskotliwe są nasze myśli to tym bardziej staje się dla nas oczywiste, że 
ich źródło jest poza naszą zdolnością pojmowania. Odkrywamy, że jesteśmy taktowni, posiadamy 
instynkt, poczucie piękna w sztuce, muzyce itp., ale jesteśmy całkowicie nieświadomi, co jest tego 
źródłem i gdzie się znajduje. 

7. Wartość podświadomości jest ogromna, ona nas inspiruje, ostrzega, wyposaża nas w nazwy, 
fakty i sceny z magazynu pamięci. Kieruje naszymi myślami, gustami i wykonuje zadania tak zawiłe, 
że żaden świadomy umysł, choć mógłby mieć wystarczającą moc nie ma na to wystarczającej 
pojemności. 

8. Możemy iść, gdy tylko chcemy; możemy podnieść ramię, gdy tak zdecydujemy; możemy 
skierować naszą uwagę wzrokiem czy słuchem na jakikolwiek obiekt. Z drugiej strony nie możemy 
zatrzymać bicia serca, krążenia krwi, wzrostu naszego ciała, formowania się nerwów i mięśni, 
kształtowania się kości i wielu innych ważnych procesów życiowych. 

9. Porównując te dwa zestawy działań, jeden jest zarządzany wolą w określonym momencie i ten 
drugi postępujący majestatycznie i rytmicznie, bez wahań, i niezmienny w każdym momencie, 
który podziwiamy i chcielibyśmy znać jego tajemnicę. Widzimy więc, że są to podstawowe procesy 
naszego fizycznego bytu. Nie da się uniknąć wniosku, że te najbardziej ważne funkcje celowo 



zostały usunięte spod naszego władania wolą i oddane kierowaniu przez stałą i niezawodną siłę 
wewnętrzną. 

10. Z tych dwóch sił ta zewnętrzna i zmienna została nazwana Świadomym bądź Obiektywnym 
Umysłem (zajmująca się obiektami zewnętrznymi). Siła wewnętrzna jest nazywana Podświadomym 
bądź Subiektywnym Umysłem, który poza działaniem na poziomie mentalnym, kontroluje stałe 
funkcje umożliwiające życie w sensie fizycznym. 

11. Jest niezbędnym by mieć jasność co do jego (Subiektywnego Umysłu) odpowiednich funkcji na 
poziomie mentalnym jak i innych podstawowych zasad. Świadomy Umysł zaś zajmuje się 
wrażeniami i obiektami życia zewnętrznego poprzez postrzeganie i działanie pięcioma zmysłami 
fizycznymi. 

12. Świadomy Umysł posiada zdolność rozróżniania i ponosi odpowiedzialność za wybór. Posiada 
siłę rozumowania – czy to indukcyjnego, dedukcyjnego, analitycznego czy sylogistycznego – i ta siła 
może być rozwinięta do wysokiego stopnia. Jest to siedlisko woli ze wszystkimi energiami 
płynącymi stamtąd. 

13. Świadomy Umysł nie tylko może wpływać na inne umysły, ale może również kierować 
podświadomością. W ten sposób umysł świadomy staje się władcą i opiekunem tego 
podświadomego. To jest ta ważna funkcja, która może kompletnie zmienić warunki Twojego życia. 

14. Bardzo często stany lęku, kłopotów, biedy, choroby, dysharmonii i zła wszelkiego rodzaju 
dominują nas z powodu fałszywych sugestii przyjmowanych przez niechroniony podświadomy 
umysł. Wszystkiemu temu można zapobiec poprzez czujne działania odpowiednio wytrenowanego 
świadomego umysłu. Można by go nazwać Strażnikiem Bramy do domeny podświadomości. 

15. Jeden z pisarzy tak nazwał główną różnicę między dwoma fazami umysłu: „Świadomość to 
rozumna wola. Podświadomość to instynktowne pragnienie, rezultat przeszłej rozumnej woli”. 

16. Podświadomość wyciąga właściwe i dokładne konkluzje z przesłanek dostarczonych z 
zewnętrznych źródeł. Jeśli ta przesłanka jest prawdziwa podświadomy umysł osiąga bezbłędną 
konkluzję, ale jeśli ta przesłanka czy sugestia jest błędna to cała struktura się rozpada. 
Podświadomy umysł nie angażuje się w proces dowodowy. Polega na świadomym umyśle, tym 
Strażniku Bramy, by być chronionym od błędnych odczuć. 

17. Otrzymując sugestię uważaną za prawdziwą podświadomy umysł natychmiast podejmuje nad 
tym pracę w całej swojej ogromnej domenie. Świadomość może sugerować prawdę lub błąd. W 
tym drugim przypadku jest to szeroko sięgające niebezpieczeństwo dla całego bytu. 

18. Umysł świadomy powinien spełniać swoje obowiązki w ciągu dnia. Gdy Strażnik nie czuwa lub 
gdy jego spokojny osąd jest zawieszony z powodu różnorakich przyczyn to umysł podświadomy 
jest niestrzeżony i otwarty na sugestie ze wszystkich źródeł. Podczas dzikiego podniecenia paniki 
lub szczytowego gniewu, nieodpowiedzialnego tłumu czy w każdym czasie niepowstrzymanej pasji 
istnieją najbardziej niebezpieczne warunki. Podświadomość jest otwarta na sugestie strachu, 
nienawiści, egoizmu, chciwości, niewiary we własne siły i innych negatywnych sił dochodzących od 
otaczających ludzi lub warunków. Rezultatem jest zwykle ekstremalne obniżenie zdrowia z 
efektami, które mogą pozostać na długo. Stąd wynika ogromna ważność ochrony podświadomości 
od fałszywych odczuć. 

19. Podświadomość postrzega przy pomocy intuicji. Dlatego jej procesy mogą być szybkie. Nie 
czeka na powolne metody świadomego rozumowania. W gruncie rzeczy nie może ich stosować. 

20. Podświadomość nigdy nie śpi, nigdy nie odpoczywa więcej niż Twoje serce czy krew. Wykryto, 
że przez proste przekazanie do podświadomości określonych specyficznych zadań do spełnienia, 
pojawiają się siły i działają prowadząc do oczekiwanych rezultatów. Tutaj w takim razie jest źródło 



mocy, które kontaktuje nas z Wszechmocą. Tutaj jest to głębokie źródło, które jest warte naszych 
najbardziej uczciwych studiów. 

21. Działanie tego prawa jest interesujące. Ci którzy go używają stwierdzają, że gdy idą spotkać 
osobę przewidując trudną rozmowę, „coś” było tam przed nimi i rozwiązało przypuszczalne 
różnice; wszystko się zmieniło; wszystko stało się harmonijne. Odkrywają, że gdy objawi się jakiś 
trudny problem biznesowy, stać ich na jego odłożenie i „coś” proponuje prawidłowe rozwiązanie. 
Wszystko jest odpowiednio zaaranżowane. Ci którzy nauczyli się ufać swojej podświadomości mają 
nieskończone zasoby pod swoją komendą. 

22. Podświadomość jest siedliskiem naszych zasad i naszych aspiracji. Jest źródłem naszych 
artystycznych i altruistycznych ideałów. Te instynkty mogą być tylko obalone przez pracowity i 
stopniowy proces osłabienia tych wrodzonych pryncypiów. 

23. Umysł podświadomy nie może przyjąć kontrowersji. Dlatego też jeśli zaakceptował złą sugestię 
to jedyną metodą pokonania jej jest użycie mocnej kontra-sugestii, często powtarzanej, którą 
umysł musi zaakceptować by w końcu uformować nowe zdrowe nawyki myślenia i życia, gdyż 
podświadomość jest siedliskiem Nawyku. To co powtarzamy wielokrotnie staje się mechaniczne; 
nie jest już aktem osądu, ale wyryło głębokie rowy w podświadomości. Jest dla nas korzystnym 
jeśli nawyk jest zdrowy i właściwy. Jeśli jest zaś szkodliwy i nieprawidłowy to środkiem zaradczym 
jest uznanie wszechpotęgi podświadomego umysłu i zasugerowanie uwolnienia (od tego nawyku). 
Ponieważ podświadomość jest kreatywna i ma boskie źródło to wykreuje sugerowane uwolnienie. 

24. Podsumowanie: normalne funkcje podświadomości po jej stronie fizycznej to regularne i 
ważne procesy: zachowanie życia, przywracanie zdrowia, opiekowanie się potomkami. To co 
zawiera się w instynktownym pragnieniu ochrony życia i generalnej poprawie warunków. 

25. Po stronie mentalnej jest to magazyn pamięci, jest portem dla kurierów cudownych myśli, 
którzy pracują niezatrzymywani przez czas ani przestrzeń. Jest fontanną praktycznej inicjatywy i 
konstrukcyjnych sił życia. Jest siedliskiem nawyku. 

26. Po stronie duchowej jest źródłem ideałów, aspiracji, wyobraźni i jest kanałem poprzez który 
rozpoznajemy nasze Boskie Źródło i w proporcji w jakiej rozpoznajemy tę boskość będziemy 
rozumieli źródło mocy. 

27. Niektórzy mogą pytać: Jak podświadomość może zmieniać warunki? Odpowiedź brzmi - 
ponieważ podświadomość jest częścią Powszechnego Umysłu a część musi być tego samego 
rodzaju i jakości co całość; różnica jest tylko do jakiego stopnia. Całość jak wiadomo jest kreatywna 
a gruncie rzeczy istnieje tylko jeden kreator; w konsekwencji więc stwierdzimy, że umysł jest 
kreatywny a jeśli myśl jest jedyną aktywnością jaką posiada umysł to myśl musi być kreatywna 
także. 

28. Powinniśmy wiedzieć, że jest olbrzymia różnica między prostym myśleniem a kierunkowaniem 
naszych myśli świadomie, systematycznie i konstruktywnie; gdy to robimy to harmonizujemy nasz 
umysł z Umysłem Powszechnym, zestrajamy się z Nieskończonością, włączamy najpotężniejszą 
istniejącą siłę, kreatywną moc Powszechnego Umysłu. To, jak i wszystko inne, jest zarządzane 
prawem naturalnym a tym prawem jest Wszechświatowe Prawo Przyciągania (Law of Attraction), 
które stanowi, że Umysł jest kreatywny i automatycznie wejdzie w relację z obiektem i spowoduje 
jego manifestację. 

29. Celem uprzedniego ćwiczenia było uzyskanie kontroli nad fizycznym ciałem; jeśli to uzyskałeś 
to jesteś gotowy by iść dalej. Tym razem zaczniemy kontrolować nasze myśli. Jeśli to tylko możliwe 
to powinien to być ten sam pokój, to samo krzesło i ta sama pozycja. Jeśli nie jest to możliwe to 
upodobnij maksymalnie te warunki. Pozostań teraz całkowicie spokojnie jak uprzednio i naucz się 
wstrzymywać wszystkie myśli. To pozwoli Ci na kontrolę nad myślami o troskach, kłopotach i 



lękach i umożliwi Ci brać pod uwagę tylko te myśli, które sobie życzysz. Kontynuuj to ćwiczenie aż 
do osiągnięcia pełnego mistrzostwa. 

30. Uda Ci się to tylko uzyskać przez moment, ale to ćwiczenie jest wartościowe, gdyż będzie 
praktyczną demonstracją olbrzymiej ilości myśli, które stale próbują się dostać do Twojego świata 
mentalnego. 

31. W następnym tygodniu otrzymacie instrukcję ćwiczenia, które będzie trochę bardziej 
interesujące, ale jest absolutnie konieczne by wpierw opanować to ćwiczenie. 

Zasada Przyczyny i Skutku jest bezwzględna i niezmienna tak w sferze myśli jak i w 
widzialnych i materialnych rzeczach. Umysł jest mistrzem tkackim tak spodniej 

odzieży (charakteru) jak i odzieży wierzchniej (okoliczności). 

James Allen 

Część 2. Pytania i odpowiedzi. 

1. Jakie są dwie formy mentalnej aktywności? Świadomość i podświadomość. 

2. Od czego zależy łatwość i doskonałość? Łatwość i doskonałość zależy całkowicie od stopnia 
rezygnacji z polegania na świadomości. 

3. Jaka jest wartość podświadomości? Olbrzymia; prowadzi nas, ostrzega, kontroluje 
fundamentalne procesy i jest siedliskiem pamięci. 

4. Jakie są ważniejsze funkcje świadomości? Ma zdolność rozróżnienia, posiada moc 
rozumowania, jest siedliskiem woli i może wywierać wpływ na podświadomość. 

5. W jaki sposób jest wyrażona różnica między świadomością i podświadomością? Świadomy 
umysł jest rozumującą wolą. Podświadomy umysł jest instynktownym pragnieniem, rezultatem 
uprzedniej rozumującej woli. 

6. Jaka metoda jest potrzebna by wywierać wpływ na podświadomość? Wywołany stan 
świadomości tego co jest chciane. 

7. Jaki będzie tego rezultat? Jeśli pragnienie jest zharmonizowane z ruchem wielkiej Całości to 
uruchomią się siły, które doprowadzą do rezultatu. 

8. Jaki jest rezultat działania tego prawa? Nasze środowisko jest lustrzanym odbiciem warunków 
zgodnych z dominującym mentalnym nastawieniem, które my przyjęliśmy. 

9. Jak nazwano to prawo? Wszechświatowe Prawo Przyciągania (Law of Attraction). 

10. Jak jest określone to prawo? Myśl jest twórczą energią i automatycznie wchodzi w relację z 
obiektem i powoduje jego wyrażenie się. 

SUK – Część 3 

Odkryłeś, że część może oddziaływać na całość, oraz że rezultat tego oddziaływania i interakcji jest 
przyczynowo skutkowy. Myśl zatem jest przyczyną a zdarzenia jakie Cię spotkają w życiu są tego 
skutkiem. 

Wyeliminuj zatem każdą możliwą tendencję do narzekania na warunki jakie były bądź są, ponieważ 
tylko w Twojej gestii leży zmiana ich na takie, które Tobie odpowiadają lub na takie jakie chciałbyś, 
żeby były. 

Skieruj swoje wysiłki na urzeczywistnianie zasobów duchowych, zawsze Tobie podległych, od 
których pochodzi cała rzeczywistość i nieprzemijająca moc. 



Ćwicz to nieustannie aż do momentu, w którym urzeczywistnisz takie okoliczności, w których bez 
błędu zrealizujesz każdy cel w Twoim życiu. Nastąpi to wtedy i tylko pod warunkiem, że zrozumiesz 
swoją moc i upór w doprowadzaniu do celu, ponieważ siły umysłu są gotowe w każdej chwili 
wydobyć znaczącą siłę woli, prowadzącą do skrystalizowania myśli i pragnień w czyny, zdarzenia i 
warunki. 

Zważywszy, że początek każdej funkcji życiowej i każdego działania jest rezultatem świadomej 
myśli to zwykłe działania stają się automatyczne a myśl która je kontroluje przechodzi w zakres 
podświadomości pozostając jednak tak inteligentną jak uprzednio. Jest to konieczne, aby te 
czynności stały się automatyczne lub podświadome, aby świadomy umysł mógł skoncentrować się 
na innych rzeczach. 

Kiedy to zrozumiesz, odnajdziesz źródło mocy, która umożliwi ci zatroszczenie się o każdą sytuację, 
która może Ci się zdarzyć w życiu. 

1. Konieczne wzajemne oddziaływanie pomiędzy świadomością i podświadomością wymaga 
adekwatnych wzajemnych oddziaływań pomiędzy odpowiednimi systemami nerwowymi. 
Sędzia Troward54 wskazał metodę według której to współdziałanie jest realizowane. 
Powiedział: „System mózgowo rdzeniowy jest organem świadomego umysłu, a sympatyczny 
układ nerwowy jest organem podświadomości”. System mózgowo rdzeniowy jest kanałem 
przez który otrzymujemy świadome spostrzeżenia ze zmysłów oraz kontrolujemy ruchy 
naszego ciała. Centrum tego systemu nerwowego mieści się w mózgu. 

2. System sympatyczny ma swoje centrum w zwojach nerwowych za żołądkiem. Centrum to 
znane jest jako Splot Słoneczny i stanowi kanał mentalnych działań, które podświadomie 
wspierają życiowe funkcje organizmu. 

3. Połączenie tych systemów jest wykonywane przez nerw błędny (vagus nerve), który jako 
cząstka niezależnego systemu przechodzi poza obszarem nerwowym kontrolowanym przez 
mózg do klatki piersiowej, wysyłając odgałęzienia do serca i płuc, aby w końcu przejść przez 
przeponę. Tam nerw tracąc swoją zewnętrzną osłonę staje się identycznym z nerwami systemu 
sympatycznego, formuje więc połączenie pomiędzy oboma systemami i tworzy w organizmie 
człowieka fizycznie pojedynczy narząd. 

4. Stwierdziliśmy wcześniej, że każda myśl jest odbierana przez mózg, który jest organem 
świadomości; tu myśl staje się obiektem naszej mocy rozumowania. Kiedy obiektywny umysł 
zostanie przekonany, że myśl jest prawdziwa zostaje ona wysłana do Splotu Słonecznego, lub 
do mózgu subiektywnego umysłu, przeniesiona do naszego wnętrza, przekazana dalej do 
świata realnego. W takim razie myśl ta nie jest już dłużej podatna na jakiekolwiek argumenty. 
Umysł podświadomy nie może argumentować; on tylko działa. Umysł subiektywny akceptuje 
wnioski umysłu obiektywnego jako końcowe i niepodważalne. 

5. Splot słoneczny został połączony z całym ciałem, ponieważ jest to centralny punkt dystrybucji 
energii, którą ludzkie ciało nieustannie produkuje. Jest to bardzo realna energia, a to słońce 
jest bardzo realnym słońcem, i ta energia jest rozsyłana przez realnie istniejące nerwy do 
każdego miejsca w naszym ciele i jest wyrzucana do atmosfery otaczającej nasze ciało. 

6. Kiedy Splot Słoneczny jest aktywny, jest w trakcie czynnego działania, to promieniuje życiem, 
przekazuje energię i witalność do każdej części ludzkiego ciała. Energia ta przekazywana jest 

                                                      
54 Sędzia Troward był znaną osobistością reprezentującą New Thought Movement, ale więcej nie powiem, gdyż jedną 
z korzyści jakie możecie uzyskać studiując SUK, poza ukierunkowaniem i uporządkowaniem swoich procesów 
myślowych, jest poszerzenie ogólnej wiedzy, a więc do roboty do Wikipedii (przypis – WL). 



także każdej napotkanej osobie, doznania są miłe, ciało jest wypełnione zdrowiem, a każda 
napotkana osoba doświadcza przyjemnego odczucia podczas kontaktu. 

7. Jeżeli nastąpi przerwanie tego promieniowania odczucia stają nieprzyjemne, przepływ życia i 
energii do pewnych części ciała zostaje zatrzymany i to jest właśnie przyczyną wszystkich 
chorób ludzkiej rasy, fizycznych, duchowych czy środowiskowych. 

8. Fizycznych ponieważ słońce ludzkiego ciała już dłużej nie emituje wystarczającej ilości energii 
by ożywiać niektóre części ciała; duchowych ponieważ świadomy umysł jest uzależniony od 
umysłu podświadomego, od wysyłanej przez niego energii i witalności niezbędnej do jego 
myślenia, oraz środowiskowych ponieważ połączenie pomiędzy podświadomym umysłem i 
Uniwersalnym Umysłem jest przerwane. 

9. Splot Słoneczny jest miejscem w którym części spotykają się z całością, miejscem gdzie 
skończoność staje się nieskończonością, gdzie Niestworzone stają się stworzone, Uniwersalne 
staje się indywidualnością, Niewidzialne staje się widzialnym. Jest punktem w którym pojawia 
się życie i w którym nie ma ograniczeń co do ilości życia jaką jednostki mogą stworzyć z tego 
centrum Splotu. 

10. To centrum energii jest Wszechmocne ponieważ jest miejscem kontaktu z wszystkimi 
istnieniami i z całą inteligencją. Może zatem osiągnąć wszystko co jest do osiągnięcia, i właśnie 
tutaj leży moc świadomego umysłu; podświadomy umysł potrafi zrealizować takie plany i 
pomysły jakie zostaną mu wskazane przez świadomy umysł. 

11. Świadoma myśl zatem jest władcą tego centrum słońca z którego płynie życie i energia do 
całego ciała i jakość myśli, którą stworzymy determinuje jakość myśli jaką to słońce 
wypromieniuje; charakter myśli jaką nasz świadomy umysł stworzy determinuje charakter 
myśli jaką to słońce wypromieniuje; oraz istota myśli jaką stworzy nasz świadomy umysł 
determinuje istotę myśli wypromieniowaną przez Splot Słoneczny, i konsekwentnie 
zdeterminuje istotę doświadczeń i zdarzeń, które spowoduje. 

12. Jest zatem jasne, że wszystko co powinniśmy zrobić to pozwolić lśnić naszemu słońcu. Im 
więcej energii będziemy w stanie wyemitować tym szybciej i gwałtowniej powinniśmy potrafić 
przekształcić niepożądane warunki w środki, które przyniosą nam przyjemność i korzyści. 
Bardzo ważne pytanie jakie musimy postawić to jak pozwolić temu słońcu lśnić, jak 
wygenerować tą energię? 

13. Myśli konstruktywne rozwijają nasz Splot Słoneczny, destruktywna myśl go ogranicza. 
Przyjemna myśl go rozwija, nieprzyjemna myśl go ogranicza. Myśli o odwadze, mocy, wierze w 
siebie i nadziei prowadzą do odpowiedniego stanu. Zanim nastąpi jakakolwiek możliwość 
pojawienia się światła musi zostać zniszczony absolutnie zaciekły wróg Splotu Słonecznego, 
którym jest strach. Ten wróg musi zostać kompletnie zniszczony, musi zostać wyeliminowany, 
musi zostać wytępiony na zawsze; ten wróg tworzy chmury, które przyciemniają słońce, 
powoduje nieustanną ciemność i przygnębienie. 

14. To jest ten osobisty szatan, który powodował ludzki strach w przeszłości i robi to obecnie; 
strasząc siebie, strasząc przyjaciół i wrogów; strasząc wszystko i wszystkich. Gdy strach 
zostanie skutecznie i kompletnie zniszczony Twoje światło zacznie lśnić, chmury znikną, a ty 
odnajdziesz źródło mocy, energii i życia. 

15. Kiedy odkryjesz, że jesteś naprawdę w posiadaniu Nieskończonej mocy, i kiedy będziesz 
potrafił świadomie wykorzystywać tę moc przez praktyczną demonstracje Twoich zdolności do 
przezwyciężenia każdych niesprzyjających uwarunkowań poprzez siłę Twojego umysłu i Twoich 
myśli, nie będziesz miał się czego obawiać, strach zostanie zniszczony a Ty wejdziesz znowu w 
posiadanie swojego prawa należnego Ci od urodzenia. 



16. To jest nastawienie naszego umysłu, które determinuje doświadczenia, które nas spotykają w 
życiu. Jeśli nie spodziewamy się od życia niczego to nic nas nie spotka, jeśli oczekujemy od życia 
dużo to większą porcję od niego dostaniemy. Świat jest dla nas twardy tylko wtedy, gdy sami 
siebie nie uznajemy. Krytyka świata jest gorzka tylko dla tych, którzy nie potrafią wymusić 
miejsca dla swoich pomysłów. To właśnie strach przed tą krytyką powoduje, że dużo pomysłów 
nie wychodzi na światło dzienne. 

17. Człowiek który jest świadom posiadania swojego Splotu Słonecznego nie będzie obawiał się 
krytyki czy czegokolwiek; będzie zbyt zajęty promieniowaniem swojej odwagi, pewności, mocy; 
będzie przyjmował sukces jako swoją duchową postawę, zniszczy wszystkie ograniczenia, i 
przeskoczy ponad przepaścią zwątpienia, wahania i niezdecydowania, które strach układa na 
jego ścieżce. 

18. Wiedza o naszej zdolności do świadomego promieniowania zdrowia, siły i harmonii uświadomi 
nam, że nie mamy się czego obawiać ponieważ jesteśmy w kontakcie z Nieskończoną Siłą. 

19. Ta wiedza może zostać osiągnięta jedynie przez praktyczne zastosowania tych informacji. 
Nauczymy się przez działanie. Dzięki ćwiczeniom sportowiec staje się potężny. 

20. Następujące stwierdzenie jest wyjątkowo ważne, wypowiem je więc na kilka sposobów tak 
abyś nie zgubił ważności tego przesłania. Jeśli masz religijne inklinacje to powiem, że możesz 
pozwolić lśnić swojemu światłu. Jeśli Twój umysł jest skierowany na nauki fizyczne powiem, że 
możesz obudzić swój Splot Słoneczny, a jeśli jesteś perfekcyjny w interpretacjach naukowych 
powiem, że możesz oddziaływać na swój podświadomy umysł. 

21. Już Tobie powiedziałem jaki będzie rezultat tego oddziaływania. Jest to właśnie metoda jaką 
teraz się zainteresujesz. Już się nauczyłeś, że podświadomość jest inteligentna i że jest 
kreatywna, i że jest zależna od woli świadomości. Jaki jest zatem najbardziej naturalny sposób 
wywierania nacisku? Duchowo skoncentruj się na obiekcie Twojego pragnienia; gdy się 
koncentrujesz wpływasz na swoją podświadomość. 

22. To nie jest jedyna droga, ale jest to bardzo prosta i efektywna metoda, i najprostsza droga, 
która gwarantuje osiągnięcie najlepszych rezultatów. Jest to metoda, która przynosi tak 
nadzwyczajne rezultaty, że większość uważa je za rezultat cudu. 

23. Jest to metoda dzięki której każdy wielki wynalazca, każdy wielki finansista, każdy wielki mąż 
stanu był w stanie przekształcić subtelną i niewidzialną siłę pragnienia, wiary i przekonań w 
faktyczne, namacalne, konkretne fakty w świecie materialnym. 

24. Podświadomy umysł jest częścią Uniwersalnego Umysłu. Uniwersalny jest twórczym prawem 
Wszechświata, a część musi być w tym samym rodzaju i jakości co całość. To oznacza, że ta 
kreatywna moc jest absolutnie nieograniczona, nie jest ograniczona precedensem żadnego 
rodzaju, oraz konsekwentnie nie ma żadnego wcześniejszego wzorca, dzięki któremu można by 
wykorzystać te konstruktywne zasady. 

25. Dowiedliśmy, że umysł podświadomy reaguje na naszą świadomą wolę, co oznacza że 
nieograniczona twórcza siła Uniwersalnego Umysłu kontroluje świadome umysły jednostek. 

26. Podczas praktycznych zastosowań tej zasady, w odniesieniu do załączonych ćwiczeń do 
kolejnych lekcji, jest dobrze pamiętać, że nie jest konieczne szkicowanie metody, dzięki której 
podświadomość wytworzy rezultaty których pragniesz. Skończoność nie może poinformować 
Nieskończoności. Powinieneś po prostu powiedzieć czego pragniesz, a nie jak to osiągniesz. 

27. Jesteś kanałem przez który nieodmienność staje się odmiennością, a ta odmienność jest 
osiągnięta przez przywłaszczenie. Wymaga to tylko rozpoznania przyczyn ruchów, które 
przynoszą rezultaty zgodne z Twoimi pragnieniami, a to jest osiągnięte ponieważ 



Uniwersalność może działać jedynie przez jednostki, a jednostki mogą działać jedynie przez 
Uniwersalność; one są jednością. 

28. Jako ćwiczenie w tym tygodniu, poproszę Ciebie o wykonanie jednego kroku dalej. Chcę abyś 
nie tylko pozostał spokojny, w bezruchu i powstrzymywał wszystkie myśli tak długo jak to 
możliwe, ale zrelaksuj się, pozwól mięśniom pozostać w normalnym stanie, to zlikwiduje 
napięcie wszystkich nerwów; to wyeliminuje napięcie, które tak często powoduje fizyczne 
wyczerpanie. 

29. Fizyczny relaks jest dobrowolnym ćwiczeniem woli; jest to bardzo wartościowe ćwiczenie, 
które umożliwi swobodny przepływ krwi z mózgu do ciała i z ciała do mózgu. 

30. Napięcie prowadzi do mentalnego niepokoju oraz nienormalnej aktywności umysłu. Skutkuje 
to pojawieniem się zmartwień, trosk, strachu i obaw. Relaksacja jest więc absolutną 
koniecznością pozwalając zdolności umysłowej osiągnąć najwyższą wolność. 

31. Wykonaj to ćwiczenie sumiennie i w całości jak tylko jest to możliwe; duchowo zdeterminuj, że 
zrelaksujesz zupełnie każdy mięsień, każdy nerw, aż do momentu w którym poczujesz się 
wyciszony, wypoczęty i uspokojony z samym sobą i ze światem. 

32. System Słoneczny będzie wtedy przygotowany do działania a ty będziesz zaskoczony 
rezultatami. 

Część 3. Pytania i odpowiedzi. 

1. Jaki system nerwowy jest organem Świadomej myśli? Układ mózgowo rdzeniowy. 

2. Jaki system nerwowy jest organem podświadomego umysłu? Sympatyczny system 
nerwowy. 

3. Co jest centralnym punktem dystrybuującym energię, którą nieustannie produkuje całe 
ludzkie ciało? Splot Słoneczny. 

4. Jak ta dystrybucja może być zakłócona? Przez destruktywne, krytyczne, nieharmonijne 
myśli, ale przede wszystkim przez strach. 

5. Co jest rezultatem takich zakłóceń? Każda choroba, którą jest dotknięta ludzka rasa. 

6. Jak ta energia może być kontrolowana i ukierunkowana?  Poprzez świadome myślenie. 

7. Jak strach może zostać kompletnie wyeliminowany? Poprzez zrozumienie i rozpoznanie 
prawdziwego źródła mocy. 

8. Co determinuje doświadczenia jakie nas spotykają w życiu? Nasze dominujące duchowe 
nastawienie. 

9. Jak możemy rozbudzić Splot Słoneczny? Poprzez duchową koncentrację nad warunkami do 
których dążymy w życiu. 

10. Co jest kreatywną zasadą Wszechświata? Powszechny Umysł. 

SUK – Część 4 

Przechodzimy do części czwartej. Ta część pokaże Ci dlaczego to, co myślisz, czynisz czy odczuwasz, 
wskazuje kim jesteś. 

Myśl jest energią a energia jest mocą a jest tak ponieważ wszystkie religie, dziedziny nauki i 
filozofie z którymi świat był do tej pory zaznajomiony były bazowane na manifestacji energii 
zamiast na energii jako takiej, i tak świat był limitowany do efektów, gdy przyczyny były 
ignorowane lub niezrozumiane. 



Z tego powodu mamy Boga i Diabła w religii, pozytyw i negatyw w nauce oraz dobro i zło w 
filozofii. 

System Uniwersalnego Klucza odwraca ten proces; jest zainteresowany tylko w przyczynie a w 
listach otrzymanych są wspaniałe opowieści; one ostatecznie wskazują, że studenci znajdują 
przyczynę według której mogą zapewnić sobie zdrowie, harmonię, bogactwo i cokolwiek jeszcze 
mogłoby być konieczne dla ich dobra i szczęścia. 

Życie jest pełne wyrazu i jest to nasza sprawa by realizować się harmonijnie i konstruktywnie. 
Smutek, ból, nieszczęście, choroba i bieda nie są koniecznością i powinniśmy je ciągle eliminować. 

Ale ten proces eliminacji polega na wznoszeniu się ponad i poza ograniczenia wszelkiego rodzaju. 
Ten kto wzmocnił i oczyścił swoje myślenie nie musi się kłopotać o mikroby, a ten kto zrozumiał 
prawo bogactwa pójdzie wprost do źródła jego zasobów. W ten sposób los, szczęście czy 
przeznaczenie będzie pod kontrolą tak jak kapitan kontroluje swój statek a motorniczy pociąg. 

1. Twoje „Ja” to nie jest fizyczne ciało. Ciało jest po prostu instrumentem, który „Ja” używa do 
realizacji celów. „Ja” nie może być umysłem, gdyż dla umysłu istnieje inny instrument przy 
pomocy którego myśli, rozumuje i planuje. 

2. „Ja” musi być czymś co kontroluje i narzuca kierunek tak ciału jak i umysłowi, coś co ustala co 
one powinny robić i jak postępować. Gdy uda Ci się uświadomić prawdziwą naturę tego „Ja” to 
odczujesz przyjemność posiadania mocy jakiej dotąd nie doświadczyłeś. 

3. Twoja osobowość składa się z niezliczonych charakterystyk, właściwości, nawyków i cech; są 
one rezultatem Twojej poprzedniej metody myślenia, ale nie mają nic wspólnego z 
rzeczywistym „Ja”. 

4. Kiedy mówisz „Ja myślę” wtedy „Ja” mówi umysłowi co ma myśleć; kiedy mówisz „Ja idę” to 
„Ja” mówi ciału, gdzie ma iść; rzeczywista natura „Ja” jest duchowa i jest źródłem rzeczywistej 
mocy, którą otrzymują ludzie, gdy uświadomią sobie swoją prawdziwą naturę. 

5. Największa i najbardziej zadziwiająca moc, którą „Ja” otrzymał jest moc myślenia, ale niewielu 
ludzi wie jak myśleć konstruktywnie czy właściwie i w konsekwencji osiągają tylko mierne 
rezultaty. Większość ludzi pozwala swoim myślom rozpamiętywać egoistyczne zamiary i jest to 
nieunikniony skutek infantylnego umysłu. Gdy umysł osiągnie stan dojrzałości to rozumie, że w 
każdej egoistycznej myśli jest zalążek przegranej. 

6. Wytrenowany umysł wie, że każda czynność musi dawać korzyść wszystkim, którzy w 
jakiejkolwiek formie są powiązani z faktem tej czynności. Każda próba wykorzystania czyjejś 
słabości, niewiedzy czy potrzeby w ostatecznym rachunku obróci się przeciwko sprawcy. 

7. Tak się dzieje ponieważ jednostka jest częścią Powszechnego. A część nie może antagonizować 
z żadną inną częścią, przeciwnie, dobro każdej części zależy od uznania interesu całości. 

8. Ci którzy uznają tę zasadę wiele korzystają w życiu. Nie wykańczają siebie samych. Potrafią z 
łatwością eliminować błąkające się myśli. Mogą łatwo do najwyższego stopnia koncentrować 
się na wybranej sprawie. Nie marnują czasu ani pieniędzy na sprawy, które nie przyniosą im 
korzyści. 

9. Jeśli nie możesz robić tych rzeczy to dlatego, że nie dokonałeś koniecznego wysiłku. Teraz jest 
czas by to zrobić, a rezultat będzie wprost proporcjonalny do włożonego wysiłku. Jednym z 
najsilniejszych zapewnień, które możesz użyć w celu wzmocnienia woli i uzyskania mocy 
spełnienia jest, – „Ja będę tym kim chcę być”. 

10. Za każdym powtórzeniem tego zapewnienia uświadom sobie kto i co jest to „Ja”. Spróbuj 
dogłębnie zrozumieć prawdziwą naturę „Ja”. Jeśli dokonasz tego, to staniesz się niezwyciężony; 



pod warunkiem, że Twoje cele i potrzeby są konstruktywne i w związku z tym w harmonii z 
kreatywną zasadą Wszechświata. 

11. Jeśli uda Ci się zastosować to zapewnienie, to używaj go ciągle, w nocy i rano i tak często w 
ciągu dnia jak tylko możesz; kontynuuj to aż stanie się częścią Ciebie; twórz nawyk. 

12. Jeśli jest szansa, że tego nie dokonasz to lepiej nie zaczynaj. Nowoczesna psychologia wskazuje, 
że jeśli coś zaczynamy i nie kończymy, jeśli robimy postanowienie, ale go nie dotrzymujemy to 
tworzymy nawyk porażki; absolutnej, sromotnej porażki. Jeśli nie masz intencji pełnego 
dokonania czegoś to nie zaczynaj w ogóle. Jeśli już zaczniesz to porusz niebo i piekło i dokonuj 
to; nie pozwól nikomu i niczemu Ci przeszkodzić. Twoje „Ja” zdecydowało, rzecz jest ustalona, 
nie ma już żadnych niejasności. 

13. Realizując ideę rozpocznij od rzeczy małych, które możesz kontrolować i stopniowo zwiększaj 
stopień trudności, ale nigdy pod żadnym pozorem nie pozwól by Twoje „Ja” zostało 
zlekceważone a wtedy odkryjesz, że koniec końców będziesz panował nad sobą. Wiele ludzi 
uznało ze smutkiem, że łatwiej jest sterować królestwem niż samym sobą. 

14. Jeśli nauczyłeś się panować nad sobą to odkryłeś „Świat Wewnątrz”, który steruje światem 
„Zewnątrz”. Tobie nie będzie można się oprzeć; ludzie będą reagować na Twoje życzenia bez 
widocznego wysiłku z Twojej strony. 

15. To nie jest ani dziwne ani niemożliwe, gdy się weźmie pod uwagę, że Ja steruje Wewnątrz,  i że 
Ja jest częścią Nieskończonego Ja i co jest Wszechświatową Energią czy Duchem, zwykle 
nazywanym Bogiem. 

16. To nie jest zwykła deklaracja czy teoria z zamiarem udowodnienia idei, ale fakt zaakceptowany 
tak przez najlepszych myślicieli religijnych jak i przez naukowców. 

17. Herbert Spender powiedział: „Spośród wszystkich tajemnic którymi jesteśmy otoczeni nic nie 
jest tak pewne jak to, że jesteśmy w obecności Nieskończonej i Wiecznej Energii z której 
powstają wszystkie rzeczy”. 

18. Lyman Abbott, przemawiając do absolwentów Bangor Theological Seminary, powiedział: 
„Dochodzimy do wniosku, że Bóg jest w nas a nie, że działa na nas z zewnątrz. 

19. Nauka posuwa się do przodu jeden krok i się zatrzymuje. Nauka uznała istnienie Wiecznej 
Energii, ale religia znalazła Moc z niej wynikającą i ulokowała ją w człowieku. Nie jest to nic 
nowego; w Biblii znajdziemy dokładnie to samo w języku zrozumiałym i przekonującym: „Czy ty 
nie wiesz, że jesteś świątynią Boga?”. Tutaj, w takim razie, jest sekret cudownej twórczej mocy 
Świata Wewnątrz. 

20. Tutaj jest sekret mocy, mistrzostwa. Przezwyciężanie nie oznacza rezygnacji z rzeczy. Samo-
wyrzeczenie nie jest sukcesem. Nie możemy dać zanim sami nie mamy; nie możemy być 
pomocni zanim nie jesteśmy mocni. Nieskończoność nie jest bankrutem i my jako 
reprezentanci mocy Nieskończoności też nie powinniśmy być bankrutami, a gdy chcemy służyć 
innym to sami musimy mieć więcej mocy, ale aby dostać musimy dawać; musimy służyć innym. 

21. Im więcej damy tym więcej powinniśmy dostać; musimy być kanałem przez który Wszechmoc 
może wyrazić swą aktywność. Wszechmoc ciągle poszukuje możliwości wyrażenia się by być 
pomocnym, i szuka kanału o najlepszej aktywności, gdzie może czynić najwięcej dobra, gdzie 
może najlepiej służyć ludzkości. 

22. Wszechmoc nie może się wyrazić przez Ciebie dopóki jesteś zajęty swymi planami, swymi 
potrzebami; uspokój zmysły, szukaj inspiracji, koncentruj mentalną aktywność na Wewnątrz, 
oprzyj się na świadomości Twojego zjednoczenia z Wszechmocą. „Wolniej idziesz dalej 



zajdziesz”; kontempluj rozliczne możliwości do których masz duchowy dostęp przez 
Wszechobecność mocy. 

23. Wizualizuj wydarzenia, okoliczności i warunki, których duchowe połączenia mogą asystować w 
manifestacji. Uświadom sobie fakt, że istota wszystkich rzeczy jest duchowa i że to sfera 
duchowa jest rzeczywistością. Jest tak bo jest to życie wszystkiego; gdy duch odejdzie i życie 
odejdzie; będzie martwe; przestanie istnieć. 

24. Te mentalne czynności odnoszą się do świata Wewnątrz, do świata przyczyny; a warunki i 
okoliczności są rezultatem (wynikiem). W ten sposób stajesz się twórcą. To jest bardzo ważna 
praca i im wyższe, wzniosłe, wielkie i bardziej szlachetne ideały zaprojektujesz tym bardziej 
ważna stanie się ta praca. 

25. Praco-holizm czy zabawo-holizm czy nawet każdego rodzaju sporto-holizm tworzy warunki 
mentalnej apatii i stagnacji co uniemożliwia wykonywanie dużo ważniejszej pracy a mianowicie 
budowaniu mocy świadomości. Powinniśmy w takim razie często szukać Ciszy. Moc przychodzi 
poprzez odpoczynek; tylko w Ciszy znajdziemy spokój a gdy jesteśmy spokojni to możemy 
myśleć a właśnie myślenie doprowadza do wszystkich osiągnięć. 

26. Myślenie jest formą ruchu i jest realizowane prawem zmienności (wibracji) tak samo jak 
światło czy elektryczność. Myśl dostaje witalność emocjami poprzez prawo miłości; przybiera 
formę i wyraz przez prawo wzrostu; jest produktem duchowego „Ja”, stąd ma Boską, duchową 
i twórczą naturę. 

27. Jest więc oczywiste, żeby wyrazić moc, bogactwo czy każdy inny konstruktywny zamysł musimy 
wzbudzić emocje, by dać uczucie myśli, by ta mogła przybrać formę. Jak ten zamysł może być 
osiągnięty? To jest ten zasadniczy punkt; jak możemy wywołać wiarę, odwagę, uczucie z 
których wyniknie osiągnięcie? 

28. Odpowiedzią jest - poprzez ćwiczenie; siłę mentalną zapewnia się dokładnie tak samo jak i 
fizyczną, poprzez ćwiczenia. Myślimy o czymś pierwszy raz prawdopodobnie z trudnością; 
myślimy o tym samym znowu i już jest łatwiej; myślimy jeszcze raz i jeszcze raz i staje się to 
mentalnym nawykiem. Kontynuujemy to ćwiczenie dalej i w końcu jest to automatyczne; 
jesteśmy teraz pozytywni w tej materii, nie mamy wątpliwości. Jesteśmy tego pewni, po prostu 
to wiemy. 

29. W ostatnim tygodniu prosiliśmy by się odprężać fizycznie. W tym tygodniu spróbujmy odprężyć 
się mentalnie. Jeśli praktykowaliście zgodnie z instrukcją odprężanie fizyczne przez 15 czy 20 
minut dziennie to bez wątpliwości możecie to już robić świadomie, a kto nie może tego 
osiągnąć nie jest jeszcze panem siebie samego. Nie uzyskał wolności, jest ciągle niewolnikiem 
warunków i okoliczności. Załóżmy jednak, że osiągnęliście ten stan opanowania i możecie 
przejść do następnego kroku czyli mentalnej wolności. 

30. W tym tygodniu, po przyjęciu zwykłej pozycji, usuń wszelkie napięcia przez kompletne 
odprężenie i mentalnie usuń wszystkie niekorzystne stany, jak nienawiść, złość, kłopoty, 
zazdrość, zawiść, smutek, zmartwienia czy rozczarowania wszelkiego rodzaju. 

31. Mógłbyś powiedzieć, że nie dajesz rady odrzucić od siebie tego wszystkiego, ale uda Ci się, gdy 
psychicznie, przez świadomą chęć i upór, zdecydujesz to zrobić. 

32. Powodem, dlaczego niektórzy ludzie nie mogą tego osiągnąć, jest to, że pozwalają by 
kontrolowały ich emocje a nie intelekt. Tylko ci, którzy będą prowadzeni przez intelekt osiągną 
zwycięstwo. Nie uda Ci się to za pierwszym razem, lecz praktyka czyni mistrza, tak w tym 
wypadku jak i zresztą we wszystkim innym. Musisz odnieść sukces w odrzucaniu, eliminowaniu 
i kompletnym zniszczeniu tych negatywnych i destrukcyjnych myśli ponieważ one są ziarnem, 



które ciągle kiełkuje doprowadzając do nieharmonijnych warunków wszelkiego rodzaju i 
autoramentu. 

Nie ma nic bardziej prawdziwego niż to, że nasza jakość myślenia jest 
powiązana ściśle z pewnymi obiektami świata zewnętrznego. Jest to prawo 

od którego nie ma ucieczki. I jest to to prawo, wzajemna zależność myśli i 
obiektu, które od niepamiętnych czasów prowadziło ludzi do wiary w 

specjalną opatrzność. 
Wilmans 

Część 4. Pytania i odpowiedzi. 

1. Co to jest myśl? Myśl jest duchową energią. 

2. Jak jest przenoszona? Przez prawo zmienności (wibracji). 

3. Jak uzyskuje witalność? Przez prawo miłości. 

4. Jak przyjmuje formę? Przez prawo wzrostu. 

5. Na czy polega sekret kreatywnej mocy? Jest to duchowe działanie. 

6. Jak możemy rozwijać wiarę, odwagę i entuzjazm, które umożliwią nam osiąganie celów. Przez 
uznanie naszej duchowej natury. 

7. Na czym polega sekret mocy? Na usługach innym. 

8. Dlaczego tak jest? Ponieważ dostajemy to co dajemy. 

9. Co to jest Wyciszenie? Fizyczna cisza. 

10. Jaką to ma wartość? Jest pierwszym krokiem do samokontroli i samoopanowania. 

SUK – Część 5 

Poniżej przedstawiamy część piątą. Po uważnym przestudiowaniu tej części zobaczysz, że każda 
określona siła, obiekt czy zdarzenie są rezultatem działania umysłu. Działający umysł jest myślą a 
myśl jest twórcza. A ludzie myślą teraz więcej niż kiedykolwiek wcześniej.    

Zatem jest to wiek twórczości, a świat płaci najwyższą cenę myślicielom. Materia jest bezsilna, 
bierna, bezwładna. Umysł jest siłą, energią, mocą. Umysł nadaje kształt i kontroluje materię. Każda 
forma jaką przyjmuje materia jest wyrazem wcześniej zaistniałej myśli.       

Myśl to nie jest magiczna przemiana; jest posłuszna naturalnym prawom; powoduje ruch 
naturalnych sił, uwalnia naturalną energię, manifestuje się w Twoich zachowaniach i działaniach, a 
to prowadzi do reakcji Twoich przyjaciół i znajomych, ewentualnie całego Twojego otoczenia. 
Możesz zapoczątkować myśl, i ponieważ myśli są kreatywne możesz tworzyć dla siebie rzeczy, 
których pragniesz.         

1. Co najmniej dziewięćdziesiąt procent naszego umysłowego życia jest podświadome, czyli Ci 
którzy nie wykorzystają tej mocy umysłu będą żyli w sposób bardzo ograniczony. 

2. Podświadomość potrafi i rozwiąże nam każdy problem, jeśli tylko będziemy wiedzieli jak nią 
pokierować. Procesy podświadomości są w nieustannym działaniu; jedyne pytanie jakie się 
pojawia to czy my jesteśmy tylko biernymi uczestnikami tych procesów, czy może świadomie 
nimi kierujemy? Czy powinniśmy mieć wizję celu do którego zmierzamy, zagrożeń których 
należy się wystrzegać, czy powinniśmy po prostu dryfować? 



3. Uznaliśmy, że umysł owładnął każdą część fizycznego ciała i jest ciągle zdolny do bycia 
kierowanym bądź bycia pod wpływem autorytetu pochodzącego ze świadomości albo z tej 
drugiej, bardziej dominującej części umysłu. 

4. Umysł, który owładnął ciało, jest w dużej mierze rezultatem dziedziczenia, co jest z kolei 
rezultatem wpływu całego otoczenia z przełomu wszystkich wcześniejszych pokoleń na czułe i 
reagujące, ciągle aktywne siły życiowe. Zrozumienie tego faktu umożliwi nam użycie naszego 
autorytetu, gdy odkryjemy niepożądane, ujawniające się cechy charakteru. 

5. Możemy świadomie użyć wszystkich pożądanych cech, które nabyliśmy oraz możemy tłumić i 
odrzucać cechy niepożądane. 

6. Jeszcze raz, ten umysł, który owładnął nasze fizyczne ciało nie jest tylko rezultatem 
dziedziczenia, ale jest rezultatem naszego domu, biznesu i społecznego otoczenia, skąd odbiera 
tysiące doznań, pomysłów, przesądów i temu podobnych myśli. Dużą ich część odebraliśmy od 
innych jako rezultat opinii, sugestii i twierdzeń; duża część jest też rezultatem naszego 
myślenia, ale prawie wszystkie zostały zaakceptowane i przyjęte prawie bez sprawdzenia czy 
przemyślenia. 

7. Jeśli idea brzmiała wiarygodnie, świadomość odebrała to, przekazała do podświadomości, 
gdzie została przejęta przez System Sympatyczny i została wbudowana w nasze fizyczne ciało. 
„Słowo stało się ciałem”. 

8. W ten właśnie sposób ciągle się zmieniamy, tworzymy i przetwarzamy siebie; to jacy jesteśmy 
dzisiaj jest rezultatem naszego wcześniejszego myślenia, a powinniśmy być tacy jak myślimy 
dzisiaj. Prawo Przyciągania przynosi nam nie te rzeczy, które powinniśmy lubić, bądź rzeczy 
których byśmy sobie życzyli, bądź rzeczy których ktokolwiek inny by sobie życzył, ale daje nam 
„nas samych”, rzeczy które stworzyliśmy w naszym procesie myślenia, świadomym czy 
nieświadomym. Niestety większość z nas tworzy te rzeczy nieświadomie. 

9. Jeśli ktokolwiek z nas budowałby dla siebie dom, jak bardzo starannie sprawdzalibyśmy plany, 
jak studiowalibyśmy detale, jak sprawdzalibyśmy materiały i wybierali tylko te najlepsze; a jak 
beztroscy jesteśmy w przypadku budowania naszego Duchowego Domu, który jest 
nieskończenie ważniejszy od tego fizycznego - przecież wszystko co wchodzi do naszego życia 
zależy od rodzaju surowca z którego skonstruowany jest nasz Duchowy Dom. 

10. Jaki jest charakter tego surowca? Widzieliśmy, że jest rezultatem doznań jakie zgromadziliśmy i 
przechowujemy głęboko w naszej podświadomości. Jeśli te doznania są pełne lęku, niepokoju, 
niepewności, jeśli są przygnębiające, negatywne, wątpliwe wtedy struktura materiału, który 
dzisiaj używamy będzie tak samo negatywna. Zamiast być wartościowa będzie zapleśniała i 
zgniła i przyniesie nam tylko więcej zmartwień i trosk. Powinniśmy ciągle próbować łatać te 
doznania i sprawiać, aby zniknęły a przynajmniej złagodniały. 

11. Ale jeśli nie przechowujemy nic poza odważnymi myślami, jeśli byliśmy optymistyczni, 
pozytywni, i na bieżąco wyrzucamy każdy rodzaj negatywnych myśli nawet tych na strzępku 
włosa, odrzucamy wszystko co ma z nimi jakikolwiek związek, odrzucamy możliwość 
identyfikowania się z nimi w jakikolwiek sposób, jaki jest wtedy rezultat? Wtedy nasz surowiec 
duchowy jest najwyższej jakości; możemy użyć każdy rodzaj materiału jaki tylko zechcemy, 
możemy użyć kolor jaki tylko zechcemy, wiemy, że tekstura jest stała, że materiał jest solidny, 
że materiał nie wyblaknie, i nie będziemy się bali, nie będziemy się martwić o przyszłość, nie 
ma nic do ukrycia. 

12. To są fakty psychologiczne; w tym procesie myślowym nie ma żadnej zgadywanej teorii; w tym 
nie tkwi żaden sekret; w rzeczy samej one są tak przejrzyste, że każdy może je zrozumieć. 
Ważne jest natomiast, aby sprzątać swój dom umysłu, i sprzątać każdego dnia, tak aby 



utrzymać go w czystości. Czystość umysłowa, moralna i fizyczna jest absolutnie konieczna jeśli 
chcemy osiągnąć jakikolwiek postęp. 

13. Kiedy porządki w domu umysłu zostaną zakończone, materiał jaki pozostanie będzie właściwy 
do realizacji pomysłów czy wyobrażeń jakie pragniemy osiągnąć. 

14. Istnieje doskonały majątek oczekujący na nasze roszczenia. To są obszerne włości, obfite w 
roślinność, z płynącą wodą, obfite w tarcice, rozciągnięte w dal po horyzont widzenia. Jest tam 
rezydencja, przestronna i pogodna, z obrazami, dobrze wyposażoną biblioteką, bogatymi 
rzeźbami, z pełnym komfortem i luksusami. Wszystko co spadkobierca musi zrobić to przejąć 
swój spadek, i używać swojej własności. Musi ją używać, nie może pozwolić jej podupaść, musi 
utrzymać ją w takim stanie w jakim ją przejął. Lekceważącym zaniedbaniem jest pozwolić sobie 
na jego stratę. 

15. W domenie umysłu i ducha, w domenie praktycznej mocy jest Twoja nieruchomość. Ty jesteś 
spadkobiercą! Możesz dochodzić swojego spadku i posiąść go, i wykorzystać to bogate 
dziedzictwo. Moc jest jednym z jego owoców, zdrowie, harmonia i dobrobyt są aktywami w 
bilansie. On oferuje Tobie opanowanie i spokój. Jedyny koszt jaki musisz ponieść to jest czas 
studiowania i eksploatowania jego wielkich zasobów. On nie wymaga żadnych ofiar, poza 
pozbyciem się Twoich ograniczeń, Twojego niewolnictwa, Twojej słabości. Ubierze cię w honor, 
i włoży w ręce berło. 

16. By to osiągnąć, trzy czynności są niezbędne: Musisz szczerze tego pragnąć. Musisz się o to 
domagać. Musisz wejść w jego posiadanie. 

17. Przyznasz, że nie są to uciążliwe warunki. 

18. Jesteś zaznajomiony z tematem dziedziczenia. Darwin, Huxley, Haeckel, i inni naukowcy zebrali 
górę dowodów na to, że dziedzictwo jest prawem podlegającym progresywnemu tworzeniu. 
Jest to progresywne dziedzictwo, które daje człowiekowi jego wyprostowaną postawę, jego 
moc ruchową, organy trawienia, przepływ krwi, siły nerwów, siły mięśni, strukturę kości i 
mnóstwo zdolności po stronie fizycznej. Istnieje znacznie więcej imponujących faktów 
związanych z dziedziczeniem sił umysłu. Wszystko to tworzy to, co nazywamy Twoim ludzkim 
dziedzictwem. 

19. Istnieje jednak dziedziczenie, którego naukowcy zajmujący się naukami fizycznymi nie pojęli. 
Zagadnienie to leży poza obszarem ich badań naukowych. Od momentu w którym naukowcy 
załamują ręce z rozpaczy, mówiąc że nie mogą uwierzyć w to co widzą, to właśnie boskie 
dziedziczenie przejmuje pełną władzę. 

20. To jest życzliwa siła, która wyrokuje pierwotne stworzenie. Ona wywodzi się z boskości, i 
kieruje prosto do każdej stworzonej istoty. Ona zapoczątkowała życie, czego naukowcy nauk 
fizycznych nie potrafią, czego nigdy nie będą potrafić. Ona wyróżnia się niezrównanie spośród 
wszystkich najwyższych mocy. Żadne ludzkie dziedzictwo nie może jej dorównać. Żadne ludzkie 
dziedzictwo nie może się z nim równać. 

21. To Nieskończone Życie płynie przez Ciebie, jest Tobą. Dostęp do niego leży poza zdolnościami 
Twojej świadomości. Utrzymanie tego dostępu jest właśnie Sekretem Mocy. Czy nie jest to 
warte poznania? 

22. Znaczącym faktem jest, że źródło wszelkiego życia i wszelkiej mocy pochodzi z Wewnątrz. 
Osoby, okoliczności i wydarzenia mogą sugerować potrzeby i możliwości, ale wewnętrzna siła i 
moc niezbędne do realizacji tych potrzeb zostaną odnalezione Wewnątrz. 



23. Unikaj fałszerstw. Zbuduj solidne fundamenty dla Twojej świadomości na mocach płynących 
bezpośrednio z Nieskończonego źródła, z Uniwersalnego Umysłu, którego jesteś wizerunkiem i 
podobieństwem. 

24. Ci którzy weszli w posiadanie tego dziedzictwa nigdy więcej nie będą dokładnie tacy sami. 
Weszli w posiadanie poczucia mocy o jakiej dotychczas nie marzyli. Nigdy więcej nie będą 
nieśmiali, słabi, niezdecydowani, czy lękliwi. Są połączeni z Wszechmocą. Coś zostało w nich 
wzbudzone; nagle odkryli, że posiedli ogromną ukrytą zdolność co do której byli dotychczas 
kompletnie nieświadomi. 

25. Ta moc jest w Wewnątrz, ale nie możemy dostać o ile wpierw nie damy. Użycie jej jest 
warunkiem otrzymania tego dziedzictwa. Jesteśmy każdym z nas, ale kanał przez który 
otrzymujemy tą Wszechmogącą moc jest różnicowany w formie; dopóki nie damy, kanał jest 
zatamowany i więcej nie możemy odebrać. Jest to prawda na każdej płaszczyźnie istnienia, na 
każdym polu starań, na każdej drodze życia. Im więcej dajemy tym więcej dostajemy. Atleta, 
który chce być silniejszy musi użyć siły, którą już ma, i im więcej siły włoży tym więcej dostanie. 
Finansista który chce zarobić pieniądze musi użyć do tego swoich środków, tylko przez ich 
użycie może zyskać. 

26. Handlowiec który nie utrzymuje rozchodu swoich towarów wkrótce nie będzie miał żadnych 
przychodów; korporacja, która nie dostarcza efektywnych usług wkrótce straci klientów; 
adwokat, który nie osiągnie rezultatów straci klientów, i tak się dzieje wszędzie. Moc jest 
uzależniona od właściwego użycia mocy, którą już posiadamy, co jest prawdą na każdym polu 
naszego wysiłku, każdego doświadczenia w życiu, jest prawdą o mocy z której każda inna znana 
moc jest spłodzona – moc duchowa. Odrzuć ducha i co pozostanie? Nic. 

27. Jeśli w takim razie duch jest wszystkim co jest, od rozpoznania tego faktu zależy umiejętność 
demonstracji całej mocy, psychicznej, mentalnej czy też duchowej. 

28. Cała własność jest rezultatem zakumulowanego zachowania umysłu, czy pieniędzy 
świadomości. To jest właśnie ta cudowna różdżka, która umożliwi Tobie przyjęcie tej idei, i 
sformułuje Twoje plany do osiągnięcia, i odnajdziesz tyle przyjemności w ich realizacji co w ich 
osiągnięciu. 

29. A teraz idź do pokoju, usiądź w tym samym miejscu i w tej samej pozycji co poprzednio i w 
wyobraźni wybierz miejsce, które kojarzy ci się pozytywnie. Wykreuj sobie całkowity obraz 
tego miejsca, ujrzyj budynki, tereny, drzewa, przyjaciół, okoliczności, wszystko w całości. Na 
początku będziesz myślał o wszystkim pod słońcem poza ideałem nad którym pragniesz się 
skupić. Ale nie pozwól aby to cię zniechęciło. Wytrwałość zwycięży, ale wytrwałość oznacza 
ćwiczenie tego zadania każdego dnia bez wyjątku. 

Część 5. Pytania i odpowiedzi. 

1. Jaka część naszego duchowego życia jest podświadoma? Co najmniej dziewięćdziesiąt procent. 

2. Czy to jest ogromny duchowy magazyn szeroko utylizowany? Nie. 

3. Dlaczego nie? Niewielu rozumie czy docenia fakt, że jest to działalność, którą muszą świadomie 
kierować.  

4. Skąd świadomy umysł otrzymał tendencję do rządzenia? Z dziedzictwa – co znaczy, że jest 
rezultatem wszystkich zaistniałych czynników otoczenia z wszystkich minionych pokoleń. 

5. Co daje nam Prawo Przyciągania? Nas Samych.  

6. Czym jesteśmy My Sami? Tym czym z natury jesteśmy jest rezultatem naszego przeszłego 
myślenia, świadomego i podświadomego. 



7. Czym jest materiał z którego budujemy nasz wewnętrzny duchowy dom? Myślami, którymi się 
zajmujemy. 

8. Co jest Sekretem Mocy? Rozpoznanie wszechobecności wszechmocy. 

9. Skąd to pochodzi? Życie i cała moc pochodzi z Wewnątrz. 

10. Czym jest uwarunkowane przyjęcie tej mocy? Od właściwego użycia mocy, którą już 
posiedliśmy. 

SUK – Część 6 

Mam zaszczyt przedstawić teraz część szóstą. Ten odcinek pozwoli Ci doskonale zrozumieć część 
najbardziej cudownego mechanizmu, jaki kiedykolwiek został stworzony. Mechanizmu przy 
pomocy którego możesz stworzyć dla siebie zdrowie, sukces, dobrobyt czy każdy inny stan którego 
pragniesz. 

Potrzeby są żądaniami, żądania generują akcję, a akcje przynoszą rezultaty. Proces ewolucji ciągle 
buduje nasze jutro na bazie dnia dzisiejszego. Produkt rozwoju indywidualnego, tak jak i 
powszechnego, musi równolegle i stopniowo rosnąć wraz ze zwiększającą się wielkością i 
możliwościami. 

Wiedza, że jeśli ograniczymy prawa innych to staniemy się moralną solą w oku i będziemy się 
wplątywać w trudności na każdym kroku, powinna być wskazówką, że sukces jest uzależniony od 
najwyższego moralnego ideału – „Największe dobro dla jak największej ilości”. Ambicja, pragnienie 
i harmonijne stosunki, ciągle i uparcie utrzymywane, przyniosą rezultaty. Największą przeszkodą są 
błędne a niezmienne idee. 

By być zestrojonym z wieczną prawdą musimy mieć wewnętrzną harmonię i równowagę. By 
otrzymać informację odbiorca musi się zestroić z nadawcą. 

Myśl jest produktem Umysłu a Umysł jest kreatywny, ale to nie znaczy, że Powszechny Umysł 
zmieni swój sposób działania by dostosować się do nas, ale znaczy, że możemy być z nim w 
harmonijnym związku i uzyskamy to, że możemy domagać się wszystkiego do czego jesteśmy 
uprawnieni a droga do tego stanie się prosta. 

1. Wszechświatowy Umysł jest tak cudowny, że trudno jest zrozumieć jego praktyczną moc, 
możliwości i jego nieograniczone efekty wytwórcze. 

2. Odkryliśmy, że ten Umysł jest nie tylko całą inteligencją, ale i całą substancją. Jak w takim razie 
jest zróżnicowany w formie? Jak możemy zapewnić efekt którego pragniemy? 

3. Zapytaj jakiegokolwiek elektryka jaki będzie efekt elektryczności i on Ci odpowie tak – 
„Elektryczność jest formą ruchu i jej efekt zależy od mechanizmu do którego jest podłączona”. 
Od tego mechanizmu będzie zależało czy otrzymamy ciepło, światło, moc, muzykę czy jakąś 
inną demonstrację mocy do której ta witalna energia została zaprzęgnięta. 

4. Jaki efekt może wyprodukować myśl? Odpowiedzią jest, że myśl jest umysłem w ruchu (jak 
wiatr jest powietrzem w ruchu) i efekt będzie zależał całkowicie od „mechanizmu do którego 
zostanie podłączona”. 

5. Tu w takim razie leży sekret całej umysłowej mocy, która zależy całkowicie od mechanizmu, 
który do niej podłączymy. 

6. Co jest tym mechanizmem? Wiesz pewnie cokolwiek o mechanizmach wynalezionych przez 
Edisona, Bella, Marconiego i innych geniuszy elektryczności, dzięki którym miejsce, przestrzeń i 
czas zostały wyrażone w postaci mowy, ale czy spróbowałeś pomyśleć, że mechanizm który 



otrzymałeś by przetwarzać Wszechświatową, Wszechobecną Potencjalną Moc został 
wynaleziony przez większego wynalazcę niż Edison? 

7. Nie mamy problemu w zrozumieniu mechanizmów używanych do uprawy roli, próbujemy 
zrozumieć jak działa mechanizm samochodu czy komputer, ale większość z nas zadowala się 
pozostawaniem w absolutnej ignorancji, gdy dotyczy to najwspanialszego egzystującego 
mechanizmu jakim jest ludzki mózg. 

8. Spróbujmy zbadać zatem cudy tego mechanizmu przez lepsze zrozumienie efektów, których on 
jest przyczyną.  

9. Po pierwsze żyjemy, poruszamy się i istniejemy w wielkim świecie mentalnym. Ten świat jest 
wszechpotężny, wszechwiedzący i wszechobecny; reaguje on na nasze pragnienia wprost 
proporcjonalnie do naszego celu i wiary; ten cel musi być zgodny z prawem naszego istnienia, 
to znaczy, że musi być kreatywny bądź konstruktywny. Nasza wiara zaś musi być wystarczająco 
silna by wygenerować strumień o odpowiedniej sile pozwalający wyrazić ten cel. 

10. Efekty pojawiające się w świecie Zewnątrz są rezultatem akcji i reakcji Jednostki na 
Powszechny; jest to proces, który nazywamy myśleniem; mózg jest organem, dzięki któremu 
ten proces jest osiągnięty. Pomyśl nad tym cudem. Kochasz muzykę, kwiaty, literaturę bądź 
jesteś inspirowany przez myśli dawnych czy dzisiejszych geniuszy? Pamiętaj, każde piękno na 
które reagujesz musi mieć odpowiedni szkic w Twoim mózgu zanim będziesz w stanie je 
docenić. 

11. Nie ma niczego w dyspozycji składu natury, czego mózg nie mógłby wyrazić. Mózg jest 
embrionalnym światem gotowym do rozwoju w każdym momencie, gdy pojawi się tego 
konieczność. Jeśli potrafisz pojąć, że jest to naukowa prawda i jedno z cudownych praw natury 
to będzie Ci łatwiej zrozumieć mechanizm, dzięki któremu te nadzwyczajne rezultaty są 
osiągane. 

12. System nerwowy jest porównywany do obwodu elektrycznego z bateriami w komórkach skąd 
pochodzi siła i biała substancja do izolacji przewodów, którymi prąd jest przekazywany; to 
przez te kanały w mechanizmie przenoszone są wszystkie impulsy i pragnienia. 

13. Rdzeń kręgowy jest tą wspaniałą drogą przemian motorycznych i czuciowych, którą sygnały są 
przekazywane z mózgu i do mózgu; dalej jest krew płynąca żyłami i arteriami odnawiając naszą 
energię i siłę. Jest to perfekcyjnie zaaranżowana struktura na której spoczywa nasze fizyczne 
ciało a ostatecznie obleka cały ten mechanizm delikatna i piękna skóra. 

14. W ten sposób „Świątynia żyjącego Boga” i to indywidualne „Ja” otrzymuje kontrolę i od stopnia 
zrozumienia mechanizmu, który jest pod tą kontrolą będą zależeć rezultaty. 

15. Każda myśl aktywuje komórki mózgu; na początku substancja do której myśl jest skierowana 
nie odpowiada, ale jeśli ta myśl jest odpowiednio skoncentrowana i udoskonalona to ta 
substancja ostatecznie ulega i perfekcyjnie podlega ekspresji. 

16. Ten wpływ umysłu może być wywierany na każdą część ciała powodując eliminację 
niepożądanych efektów. 

17. Perfekcyjne przejęcie i zrozumienie praw rządzących w świecie mentalnym ma nieocenioną 
wartość w transakcjach biznesowych ponieważ rozwija moc przenikliwości i daje jaśniejsze 
zrozumienie i należyte uznanie faktów. 

18. Człowiek który patrzy do Wewnątrz zamiast na Zewnątrz nie może nie zrobić użytku z 
ogromnych sił, które ostatecznie zdeterminują jego drogę życiową i wprowadzą go w 
„wibrację” ze wszystkim co najlepsze, najsilniejsze i najbardziej pożądane. 



19. Uwaga i koncentracja są prawdopodobnie kluczowe w rozwoju kultury umysłu. Możliwości 
skoncentrowanej uwagi, gdy jest ona odpowiednio ukierunkowana, wydają się być wręcz 
niepokojące i ledwie wiarygodne dla niewtajemniczonych. Kultywowanie uwagi jest tą 
wyróżniającą charakterystyką każdego odnoszącego sukcesy człowieka i jest najwyższym 
osobistym osiągnięciem jakie może być uzyskane. 

20. Moc uwagi może być łatwo zrozumiana poprzez porównanie ze szkłem powiększającym, które 
ogniskuje promienie słoneczne; ono nie ma szczególnej mocy, gdy się porusza i promienie 
słoneczne wędrują z miejsca na miejsce, ale gdy utrzymasz to szkło nieruchomo przez jakiś czas 
to efekt będzie natychmiast widoczny. 

21. To samo jest z mocą myśli. Pozwól tej mocy rozproszyć się poprzez kierowanie myśli z jednego 
obiektu na drugi i rezultat jest widoczny, ale gdy zogniskujesz tę moc poprzez uwagę i 
koncentrację na pojedynczej potrzebie przez jakikolwiek przeciąg czasu to nic nie będzie 
niemożliwe. 

22. Niektórzy powiedzą, że jest to bardzo proste rozwiązanie dla bardzo skomplikowanej sytuacji. 
W takim razie spróbuj, Ty który nie masz doświadczenia w koncentrowaniu myśli na 
określonym celu czy obiekcie. Wybierz jakikolwiek pojedynczy obiekt i skoncentruj na nim 
swoją uwagę przez powiedzmy 10 minut, bez jakiegokolwiek powodu. Okaże się, że nie 
potrafisz. Umysł będzie wędrował i będzie konieczne naprowadzać go wielokrotnie z 
powrotem za każdym razem efekt będzie tracony. Po dziesięciu minutach nic nie zostanie 
uzyskane, bo nie byłeś w stanie utrzymać swoich myśli nieprzerwanie na tym obiekcie. 

23. Jednak dzięki uwadze będziesz mógł ostatecznie pokonać przeszkody wszelkiego rodzaju, które 
pojawiają się na Twojej drodze a jedynym sposobem uzyskania tej mocy jest ćwiczenie – 
ćwiczenie czyni mistrza tak w tym jak i każdym innym przypadku. 

24. By kultywować moc uwagi weź fotografię ze sobą na to samo siedzenie, w tym samym pokoju 
jak zwykle dotąd. Oglądaj ją dokładnie przez co najmniej dziesięć minut, zanotuj wyraz oczu, 
formę rysów twarzy, ubranie, uczesanie; w gruncie rzeczy zanotuj każdy szczegół tej fotografii. 
Teraz zamknij oczy i spróbuj widzieć to mentalnie. Jeśli możesz zobaczyć każdy detal 
perfekcyjnie i możesz uformować pełny mentalny wizerunek to gratulacje, jeśli nie to 
powtarzaj ten proces aż będziesz mógł. 

25. Ten krok jest po prostu przygotowaniem gruntu. W następnym tygodniu posiejemy ziarno. 

26. Przy pomocy takich ćwiczeń będziesz ostatecznie w stanie kontrolować swoje nastroje, 
postawę i Świadomość. 

27. Wielcy finansiści uczą się wycofywania się z coraz to większej ilości pomysłów i zadań by 
uzyskać czas na planowanie, przemyślenia i generowanie prawidłowych nastrojów umysłu. 

28. Odnoszący sukcesy biznesmeni w sposób ciągły demonstrują fakt, że opłaca się utrzymywać 
kontakt z myślami innych odnoszących sukcesy biznesmenów. 

29. Pojedynczy pomysł może być wart miliony a takie pomysły mogą przyjść tylko do otwartych na 
nie, do przygotowanych by je otrzymać, do tych którzy posiadają zwycięską posturę umysłu. 

30. Ludzie uczą się jak uplasować się w harmonii z Powszechnym Umysłem; uczą się jedności 
wszystkiego; uczą się podstawowych metod i zasad myślenia a to zmienia uwarunkowania i 
zwielokrotnia rezultaty. 

31. Odkrywają, że okoliczności i środowisko idą zgodnie z trendem mentalnego i duchowego 
rozwoju; odkrywają, że ogólny wzrost następuje, gdy jest wiedza; akcja jest wynikiem 



inspiracji; okazja wynikiem umiejętności spostrzegania; zawsze duchowość jest pierwsza a 
następnie dopiero transformacja w nieskończoność i nielimitowane możliwości osiągnięć. 

32. Ponieważ jednostka jest kanałem zróżnicowania Powszechnego to te możliwości są siłą rzeczy 
niewyczerpane. 

33. Myślenie jest procesem, dzięki któremu możemy wchłaniać Ducha Mocy i utrzymywać w 
naszej wewnętrznej świadomości aż stanie się częścią naszej normalnej świadomości. Metoda 
osiągania rezultatu poprzez wytrwałe ćwiczenia kilku fundamentalnych zasad, wyjaśnionych w 
treści Systemu Uniwersalnego Klucza, jest właśnie tym kluczem otwierającym magazyn 
Uniwersalnej Prawdy. 

34. Dwa największe źródła ludzkich cierpień obecnie to choroby ciała i mentalne niepokoje. 
Przyczyn należy się doszukiwać w naruszaniu Prawa Naturalnego. Bez wątpienia wynika to z 
faktu, że jak dotąd nasz zasób wiedzy ciągle jeszcze pozostaje szczątkowy. Jednak chmury 
ciemności zakumulowane przez wieki powoli zaczynają się rozpraszać i z nimi wiele nieszczęść 
wynikających z niepełnych bądź złych informacji. 

 

Do wniosku, że człowiek może zmienić się, udoskonalić, stworzyć się na nowo, 
kontrolować swoje otoczenie i decydować o swoim losie, dojdzie każdy umysł 

otwarty szeroko dla mocy prawidłowego myślenia w konstruktywnym działaniu. 

Larsen 

Część 6. Pytania i odpowiedzi. 

1. Jakie efekty można osiągnąć przy pomocy elektryczności? Ciepło, światło, moc, muzykę. 

2. Od czego te różne efekty zależą? Od mechanizmów do których podłączamy elektryczność. 

3. Jaki jest rezultat działania i współdziałania jednostki na Powszechny? Warunki i doznania jakich 
doświadczamy. 

4. Jak te warunki mogą być zmienione? Poprzez zmianę mechanizmu przez który Powszechny 
różnicuje się w formie. 

5. Co jest tym mechanizmem? Mózg. 

6. Jak ten mózg może być zmieniony? Poprzez proces myślenia. Myśli są produkowane 
komórkami mózgu a te komórki reagują na odpowiednie myśli w Powszechnym. 

7. Jaką wartością jest moc koncentracji? Jest najwyższym osobistym osiągnięciem jakie może być 
uzyskane i jest wyróżniającą charakterystyką każdego odnoszącego sukcesy człowieka. 

8. Jak może to być uzyskane? Poprzez dokładne i wierne wykonywanie ćwiczeń z tego Systemu. 

9. Dlaczego jest to tak ważne? Ponieważ pozwoli nam kontrolować nasze myśli a skoro myśli są 
przyczynami to warunki muszą być skutkami; jeśli potrafimy kontrolować przyczynę to możemy 
również kontrolować rezultat. 

10. Jak możemy zmieniać uwarunkowania i pomnażać rezultaty w rzeczywistym świecie? Poprzez 
naukę i przyjęcie podstawowych metod konstruktywnego myślenia. 

SUK – Część 7 

Przez wszystkie wieki ludzie wierzyli w niewidzialną moc, poprzez którą i przez którą wszystkie 
rzeczy były tworzone i przetwarzane. Możemy personalizować tę moc i nazwać ją Bogiem, albo 



możemy myśleć o niej jak o esencji czy o duchu, który przenika wszystkie rzeczy, ale w każdym 
przypadku efekt będzie i tak ten sam.  

Jeśli chodzi o jednostkę to jest osobowa, Obiektywna, fizyczna, widzialna, tak właśnie może być 
poznawana przez zmysły. Składa się z ciała, mózgu i nerwów. Subiektywny jest duchowy, 
niewidzialny, bezosobowy.  

Osobowy jest świadomy ponieważ jest własnym istnieniem. Bezosobowy, jest tym samym w 
rodzaju i jakości co inne Istoty, nie jest świadomy sam w sobie i dlatego został określony jako 
podświadomy. 

Osobowy, czy świadomy, ma moc woli i wyboru, przez to może stosować dyskryminację w wyborze 
metod prowadzących do rozwiązania problemów. 

Bezosobowy, czy duchowy, jest częścią bądź jednym ze źródeł, i początkiem całej mocy, nie może 
dokonywać takich wyborów, ale przeciwnie ma w swoim władaniu Nieskończone zasoby. Może i 
przynosi rezultaty przez metody o których ludzki czy osobisty umysł może nie mieć pojęcia. 

Zatem zobaczysz, że jest to Twój przywilej polegać na ludzkiej woli ze wszystkimi jej ograniczeniami 
i niezrozumieniami, albo możesz wykorzystać możliwości Nieskończoności przez wykorzystanie 
podświadomego umysłu. Tutaj, zatem jest naukowe wytłumaczenie cudownej mocy, która została 
oddana w Twoje władanie, jeśli tylko docenisz ją i rozpoznasz. 

Metoda świadomego wykorzystania tej wszechmocnej siły została naszkicowana w Części Siódmej. 

1. Wizualizacja jest procesem tworzenia umysłowych obrazów; powstały obraz jest matrycą bądź 
modelem, który służy jako szablon z którego wyłania się Twoja przyszłość. 

2. Stwórz szablon i stwórz go pięknym, nie obawiaj się, stwórz go wspaniałym, pamiętaj że nikt 
nie może narzucić Ci żadnych ograniczeń a tylko Ty sam możesz to zrobić; nie jesteś 
ograniczony żadnym kosztem i żadnymi materiałami; sięgnij do Nieskończoności po Twoich 
dostawców, stwórz go w Twojej wyobraźni, musi on powstać najpierw tam zanim pojawi się 
gdziekolwiek indziej. 

3. Stwórz czysty, wyraźnie zarysowany obraz, trzymaj go mocno w umyśle. Stopniowo i ciągle 
przybliżaj go do siebie. Możesz być tym „kim chcesz być”. 

4. To jest kolejny psychologiczny fakt, który jest dobrze znany, ale niestety, czytanie o tym nie 
przyniesie Ci żadnych rezultatów, które możesz mieć na myśli, nie pomoże Ci nawet sformować 
umysłowych obrazów, a tym bardziej doprowadzić do ich ukazania. Niezbędna jest ciężka 
umysłowa praca, ten rodzaj wysiłku, który tylko nieliczni są zdolni wykonać. 

5. Pierwszym krokiem jest idealizacja. Jest to równocześnie najważniejszy krok, ponieważ jest to 
plan, według którego będziesz budował. Musi być solidny, musi być trwały. Architekt kiedy 
planuje trzydziestopiętrowy budynek, rysuje każdą linię i detal z wyprzedzeniem. Inżynier, 
kiedy określa rozstaw przęseł, najpierw określa wytrzymałość miliona niezależnych elementów. 

6. Oni widzą koniec zanim zostanie poczyniony pierwszy krok, więc Ty także musisz naszkicować 
w umyśle to co chcesz, musisz zasiać ziarno, ale zanim posiejesz jakiekolwiek ziarno chcesz 
wiedzieć jakie będą z niego plony. To jest właśnie Idealizacja. Jeśli nie jesteś pewny powracaj 
codziennie na krzesło dopóki obraz nie będzie jasny. Będzie się on stopniowo rozwijać, wpierw 
ogólny obraz będzie przyćmiony, ale nabierze kształtu, obrys przyjmie formę, następnie detale, 
i tak stopniowo rozwiniesz moc, dzięki której będziesz w stanie sformułować plany, które 
ostatecznie zmaterializujesz w świecie rzeczywistym. Dowiesz się co przyszłość ma dla Ciebie. 

7. Następnie przychodzi proces Wizualizacji. Musisz widzieć obraz coraz bardziej i bardziej 
kompletny, widzieć szczegóły, aż detale staną się jasne, droga i środki do ich ukazania rozwiną 



się. Jedna rzecz będzie prowadzić do następnej. Myśl będzie prowadziła do działania, z działań 
wynikną metody, metody przywołają przyjaciół, przyjaciele pomogą stworzyć korzystne 
uwarunkowania. Ostatecznie przyjdzie trzeci krok Materializacja, który zostanie osiągnięty. 

8. Wszyscy mamy świadomość, że Powszechny musi nadać kształt myśli zanim kiedykolwiek 
nastąpi materialne zdarzenie. I jeśli chcemy podążać drogą Wielkiego Architekta 
Wszechświata, musimy nadać naszym myślom kształt, by tak jak Powszechny przybrał 
konkretną formę. To jest ten sam umysł, który działa w jednostce. Nie ma żadnej różnicy w 
rodzaju czy w jakości, jedyna różnica jest tylko w stopniu (skali). 

9. Architekt wizualizuje swój budynek, widzi go takim jak chciałby go widzieć. Jego myśli stają się 
plastyczną formą z której w końcu powstanie budynek, wysoki czy niski, piękny lub brzydki. 
Jego wizja przyjmie formę na papierze aż w końcu właściwy materiał zostanie użyty i budynek 
stanie skończony. 

10. Wynalazca wizualizuje swoje pomysły w dokładnie taki sam sposób. Na przykład, Nikola Tesla 
posiadł gigantyczny intelekt. Jeden z największych wynalazców z wszystkich epok, człowiek, 
który tworzył jedne z bardziej zdumiewających rzeczy, zawsze najpierw wizualizował swoje 
wynalazki przed przystąpieniem do ich realizacji. Nie spieszył się w nadawaniu im formy po to 
aby później naprawiać defekty. Najpierw budował pomysł w swojej wyobraźni, trzymał go tam 
jako umysłowy obraz, który rekonstruował i ulepszał w swoich myślach. „W taki sposób”, pisał 
o swoich Elektrycznych Eksperymentach. „Jestem w stanie gwałtownie rozwijać i doprowadzać 
do perfekcji koncepcję bez dotykania czegokolwiek. Kiedy dojdę tak daleko w 
urzeczywistnianiu każdego ulepszenia wynalazku o jakim mogę pomyśleć i nie widzę nigdzie 
żadnych błędów, przekładam je na konkrety, produkt mojego umysłu. Moja dewiza działa 
niezmiennie odkąd została poczęta, przez dwadzieścia lat nie było od niej żadnego 
odstępstwa”. 

11. Jeśli potrafisz sumiennie podążać za tymi wskazówkami, rozwiniesz Wiarę. Taki rodzaj wiary, 
który jest „Substancją rzeczy upragnionych, świadectwem rzeczy niewidzianych”. Rozwiniesz 
wiarę w siebie, taki rodzaj wiary, który prowadzi do wytrzymałości i odwagi. Rozwiniesz moc 
koncentracji, która umożliwi Ci wykluczyć wszystkie myśli poza tymi, które są związane z 
Twoim zamiarem. 

12. Prawo jest takie, że myśl ukazuje się poprzez formę, i tylko ci którzy wiedzą jak być boskim 
myślicielem własnych myśli mogą kiedykolwiek zająć miejsce Mistrza i przemawiać z 
autorytetem. 

13. Jasność i trafność zostaną osiągnięte tylko poprzez wielokrotne tworzenie obrazu w umyśle. 
Każde powtarzane działanie przetwarza obraz tworząc go za każdym razem jaśniejszym i 
trafniejszym niż poprzednio i proporcjonalnie do tej jasności i trafności przyjmie formę 
zewnętrzną. Musisz budować go uważnie i ostrożnie w Twoim świecie duchowym, w świecie 
Wewnątrz, zanim przyjmie formę w świecie Zewnątrz. Nie możesz zbudować nic 
wartościowego, nawet w świecie duchowym, jeśli nie posiadasz właściwych materiałów. Jeśli 
posiadasz materiał możesz budować co tylko zechcesz, ale miej pewność co do Twojego 
materiału. Nie zrobisz wieczorowego stroju z tandetnego materiału. 

14. Ten materiał zostanie przyniesiony przez miliony cichych myślowych pracowników i 
ukształtowany w formę obrazu jaki masz w umyśle. 

15. Pomyśl o tym! Masz ponad pięć milionów tych pracowników, gotowych i aktywnych do użycia, 
nazywanych komórkami mózgowymi. Poza nimi istnieje dodatkowa rezerwowa siła o co 
najmniej takiej samej ilości. Jest gotowa do przyjęcia wezwania do działania w każdej 
potrzebie. Zatem Twoja moc myślenia jest niemal nieograniczona, a to z kolei oznacza że Twoja 



moc niezbędna do stworzenia każdego materiału potrzebnego do zbudowania dla Ciebie 
jakiegokolwiek otoczenia, którego pragniesz jest także praktycznie nieograniczona. 

16. W nawiązaniu do tych milionów myślowych pracowników, masz miliardy umysłowych 
pracowników w Twoim ciele. Każdy z nich jest obdarowany wystarczającą inteligencją do 
zrozumienia i działania pod wpływem każdej przekazanej informacji czy sugestii. Te komórki 
ciągle zajmują się tworzeniem i przetwarzaniem ciała, ale ponadto są obdarowane w 
psychiczne działanie przez które mogą przyciągnąć do siebie substancje niezbędne do 
idealnego rozwoju. 

17. Robią to zgodnie z tym samym prawem i w ten sam sposób w jaki każda forma życia przyciąga 
do siebie materiał niezbędny do wzrostu. Dąb, róża, lilia, wszystkie one potrzebują materiału 
do ich perfekcyjnego rozwoju i zabezpieczają go przez cichy popyt, Prawo Przyciągania, 
najbardziej pewną dla Ciebie drogą do zabezpieczenia tego co potrzebujesz dla Twojego 
pełnego rozwoju. 

18. Zrób Mentalny Wizerunek, stwórz go jasnym, wyraźnym, perfekcyjnym i utrzymuj go mocno. 
Kierunki i środki rozwiną się, a podaż będzie podążała za popytem. Zostaniesz doprowadzony 
do właściwych rzeczy we właściwym czasie właściwą drogą. Najszczersze Pragnienie przyniesie 
Pewne Oczekiwanie, a to z kolei musi zostać wzmocnione przez Pewny Popyt. Te trzy elementy 
nie mogą nie zostać osiągnięte, ponieważ Najszczersze Pragnienie jest uczuciem, Pewne 
Oczekiwanie jest myślą, a Pewny Popyt jest wolą, i tak jak widzieliśmy, uczucia dają witalność 
dla myśli a wola utrzymuje się stale dopóki Prawo Wzrostu nie doprowadzi do ich ukazania się. 

19. Czyż nie jest cudowne, że człowiek posiada tak ogromną moc w sobie, nadzmysłowe zdolności 
o których nie miał pojęcia? Czy nie jest dziwne, że zawsze byliśmy ukierunkowani na 
poszukiwanie siły i mocy w Zewnątrz? Byliśmy ukierunkowani patrzeć wszędzie, ale nie do 
Wewnątrz. Za każdym razem, gdy ta moc pojawiała się w naszym życiu, mówiono nam, że jest 
to coś nadprzyrodzonego. 

20. Wielu jest takich, którzy zrozumieli tą niesamowitą moc, i którzy poczynili poważne i sumienne 
wysiłki dla osiągnięcia zdrowia, mocy i innych warunków, i nie osiągnęli rezultatu. Nie byli w 
stanie spowodować by to Prawo zadziałało. Trudności w niemal każdym z tych przypadków 
związane są z Zewnątrz. Chcieli pieniędzy, władzy, zdrowia i dostatku. Nie zrozumieli tego, że 
to są skutki a skutki mogą przyjść tylko wtedy, gdy poznamy przyczyny. 

21. Ci którzy nie przywiązują żadnej uwagi do świata Zewnątrz będą poszukiwali prawdy i będą 
skierowani ku mądrości. Odnajdą, że ta mądrość ujawni im źródło mocy, ukaże im w myśli i w 
skutku, który to stworzy pożądane zewnętrzne warunki. Ta prawda ujawni się w szlachetnym 
zamiarze i odwadze w działaniu. 

22. Twórz tylko ideał, nie zwracaj uwagi na zewnętrzne warunki, stwórz świat Wewnątrz pięknym i 
bogatym a świat Zewnątrz wyrazi i ukaże warunki jakie masz Wewnątrz. Zdasz sobie sprawę ze 
swojej mocy do tworzenia ideałów a te ideały ukażą się w świecie jako efekty. 

23. Na przykład, człowiek jest zadłużony. Będzie cały czas rozmyślał o swoim długu, koncentrując 
się na nim, a że myśli są przyczyną więc skutek będzie taki, że nie tylko ten dług go otoczy, ale 
w rezultacie zwiększy go. Wprowadza w akcję to wspaniałe Prawa Przyciągania z typowym i 
nieuchronnym rezultatem – Strata prowadzi do większej Straty. 

24. Jaka jest zatem właściwa zasada? Skoncentruj się na rzeczach których pragniesz, a nie na 
rzeczach, których nie chcesz. Myśl o obfitości, idealizuj metody i plany konieczne do 
wykorzystania Prawa Obfitości. Wizualizuj warunki, które Prawo Obfitości tworzy, co będzie 
skutkowało w uzewnętrznieniu się ich. 



25. Jeśli to prawo działa idealnie by przynieść ubóstwo, niedostatek i każdą formę ograniczeń tym, 
którzy nieustannie rozważają myśli o niedostatku i strachu to będzie także działało z tą samą 
pewnością w dostarczeniu warunków bogactwa i obfitości dla tych, którzy myślą o odwadze i 
mocy. 

26. Jest to trudny problem dla wielu ludzi. Jesteśmy zbyt bojaźliwi, ukazujemy niepokój, strach, 
strapienia, chcemy coś zrobić, chcemy pomóc, jesteśmy jak dziecko które właśnie posiało 
ziarno i chodzi co piętnaście minut zerkając na ziemie czy już rośnie. Oczywiście w takich 
warunkach ziarno nigdy nie zakiełkuje, to jest właśnie to co wielu z nas robi w świecie 
duchowym. 

27. Musimy posiać nasze ziarno i zostawić je nie przeszkadzając mu. Nie oznacza to, że mamy 
usiąść i nic nie robić. W żadnym wypadku. Dokonamy większej i lepszej pracy niż kiedykolwiek 
wcześniej, nowe kanały będą nieustannie dostarczane, a nowe drzwi zostaną otwarte. 
Wszystko co jest niezbędne to mieć otwarty umysł, być gotowym do działania, gdy nadejdzie 
właściwy czas. 

28. Siła myśli jest najpotężniejszym środkiem do osiągnięcia wiedzy, i jeśli jest skoncentrowana to 
potrafi rozwiązać każdy problem. Nie ma nic ponad moc ludzkiego rozumowania. Jednak aby 
ujarzmić i wykorzystać siłę myśli, by była Ci posłuszna musisz nad tym pracować. 

29. Pamiętaj, że myśl jest ogniem, który tworzy parę, która napędza koło fortuny, od którego 
zależy Twój los. 

30. Zadaj sobie kilka pytań i z szacunkiem oczekuj na odpowiedź Czy znasz siebie i odczuwasz 
siebie w sobie? Zapewniasz to sam czy podążasz za większością? Pamiętaj, że większość jest 
zawsze prowadzona a nigdy nie prowadzi. To była właśnie ta większość, która walczyła, zębami 
i paznokciami przeciwko silnikowi parowemu, maszynom tkackim i każdemu innemu 
postępowi czy udoskonaleniu kiedykolwiek sugerowanemu. 

31. W Twoim ćwiczeniu w tym tygodniu, wizualizuj swojego przyjaciela, wyobraź go sobie 
dokładnie tak jak go widziałeś ostatnim razem. Wyobraź sobie pokój, meble, odtwórz rozmowę 
jaką przeprowadziliście. Teraz wyobraź sobie jego twarz, wyobraź sobie ją wyraźnie. 
Porozmawiaj z nim o tematach w których obaj jesteście zainteresowani i obserwuj jego zmiany 
w zachowaniu, jego uśmiech. Czy umiesz to zrobić? Oczywiście że umiesz. Wzbudź w nim 
zainteresowanie, opowiedz mu przygodową historię, obserwuj jego oczy rozjaśnione duchem 
zabawy czy ekscytacji. Czy możesz to wszystko zrobić? Jeśli tak to Twoja wyobraźnia jest dobra 
i robisz znakomite postępy. 

Część 7. Pytania i odpowiedzi. 

1. Czym jest Wizualizacja? Jest procesem tworzenia umysłowych obrazów. 

2. Jaki jest rezultat takiej metody myślenia? Przetrzymując wizerunek czy obraz w naszym umyśle 
możemy stopniowo, ale pewnie, przybliżyć je do siebie. Możemy być tacy jacy chcemy być. 

3. Czym jest Idealizacja? Jest procesem wizualizacji czy idealizacji planów, które się ostatecznie 
zmaterializują w świecie rzeczywistym. 

4. Dlaczego jasność i dokładność są niezbędne? Ponieważ „widzenie” tworzy „odczuwanie” a 
„odczuwanie” tworzy „istnienie.” Najpierw umysłowy, potem uczuciowy, potem 
nieograniczone możliwości osiągnięć. 

5. Jak możemy je osiągnąć? Każde powtarzane działanie przetwarza wizerunek bardziej dokładnie 
niż uprzednio. 



6. Jak jest zabezpieczony materiał do tworzenia Twoich umysłowych wizerunków? Przez miliony 
umysłowych pracowników. Nazywane są komórkami mózgowymi. 

7. W jaki sposób zabezpieczone są niezbędne warunki do zmaterializowania ideałów w świecie 
rzeczywistym? Poprzez Prawo Przyciągania - naturalne prawo poprzez które wszystkie warunki 
i zdarzenia są osiągane. 

8. Jakie trzy kroki są niezbędne do wykonania, aby to prawo zadziałało? Najszczersze Pragnienie, 
Pewne Oczekiwania, Pewny Popyt. 

9. Dlaczego wielu przegrało? Ponieważ koncentrowali się na stratach, chorobach i nieszczęściach. 
Prawo to działa perfekcyjnie; rzeczy których się obawiają przychodzą do nich. 

10. Jaka jest alternatywa? Skoncentrowanie się na ideałach, których pragniesz aby zaistniały w 
Twoim życiu. 

SUK – Część 8 

W tej części dowiesz się, że możesz dowolnie wybrać to o czym myślisz, ale rezultat tego jest 
zarządzany przez niezmienne prawo! Czy nie jest to wspaniałe? Czyż nie jest wspaniale wiedzieć, że 
nasze życia nie są obiektami wszelkiego rodzaju zmienności i kaprysów? One są zarządzane 
prawem. Ta stabilność jest naszą okazją ponieważ przestrzegając to prawo możemy zapewnić 
pożądany efekt z niezmienną precyzją. 

A jest to Prawo Powszechnego, które jest jednym wielkim peanem Harmonii. Bez tego prawa 
Powszechny byłby Chaosem a nie Kosmosem. 

Tutaj w takim razie jest sekret pochodzenia dobra i zła, i jest to wszystko dobro i zło, które zawsze 
było i zawsze będzie. 

Wyjaśnijmy to. Rezultatem myśli jest akcja a więc jeśli Twoje myślenie jest konstruktywne i 
harmonijne rezultat będzie dobry; jeśli Twoje myślenie jest destruktywne i nieharmonijne rezultat 
będzie zły. Dlatego też jest tylko jedno prawo, jedna zasada, jedno Źródło Mocy a dobro i zło są po 
prostu słowami ukutymi by wskazać rezultat naszego działania bądź naszego przestrzegania lub 
nieprzestrzegania tego prawa. 

Znaczenie tego jest dobrze zilustrowane losami Emersona i Carlyle’a. Emerson kochał dobro i jego 
Życie było symfonią pokoju i harmonii. Carlyle nienawidził zła a jego życie było rekordem 
bezustannych dysonansów i braku harmonii. 

Mamy więc dwóch wielkich mężów, każdy próbujący osiągnąć ten sam ideał, ale jeden używający 
konstruktywnego myślenia i w ten sposób harmonizujący się z Prawem Naturalnym, i drugi 
używający destruktywnego myślenia i dlatego ściągający na siebie wszelkiego rodzaju i charakteru 
dysonanse. 

Jest w takim razie oczywiste, że nie wolno nam nienawidzić niczego nawet „zła”, ponieważ 
nienawiść jest destruktywna i wkrótce dowiemy się, że przez zajmowanie się destruktywnymi 
myślami „siejemy wiatr, który przynosi burzę”. Myśl zawiera fundamentalną zasadę, a ponieważ 
jest to kreatywna zasada Powszechnego to w sposób naturalny Twoja myśl łączy się z innymi 
podobnymi myślami. 

1. Ponieważ jedynym powodem życia jest rozwój to wszystkie zasady urzeczywistniające 
egzystencję muszą przyczyniać się do wzrostu. Myśl w takim razie formuje się a prawo wzrostu 
doprowadza do zewnętrznego jej wyrażenia. 

2. Możesz dowolnie wybrać co myślisz, ale rezultat Twojej myśli jest zarządzany przez niezmienne 
prawo. Każdy ustawicznie praktykowany ciąg myśli nie może nie wytworzyć rezultatu w 



charakterze, zdrowiu i środowisku jednostki. Pierwszorzędną wagę mają więc metody, które 
mogą zastąpić utrwalone nawyki tworzące niepożądane efekty nawykami konstruktywnego 
myślenia. 

3. Wszyscy wiemy, że z całą pewnością nie jest to łatwe. Mentalne nawyki trudno jest 
kontrolować, ale można to zrobić i sposobem na to jest zastąpienie od zaraz myślenia 
destruktywnego konstruktywnym. Wyrób w sobie nawyk analizowania każdej myśli. Jeśli to 
konieczne, jeśli objawienie się w Zewnątrz będzie korzystne nie tylko dla Ciebie, ale i dla 
wszystkich, których może dotknąć w jakiejkolwiek formie, utrzymuj to; pielęgnuj; bo jest 
wartościowe; bo jest zestrojone z Nieskończonym; a będzie rosło, rozwijało się i da owoce w 
setkach zastosowań. Zapamiętaj cytat Georgea Matthewsa Adamsa, - „Naucz się by każdy 
element, który nie dostarcza określonego użytecznego końcowego efektu a próbuje dostać się 
do Ciebie, napotykał zamknięte drzwi, był odrzucany z umysłu, z miejsca pracy, z Twojego 
świata”. 

4. Jeśli Twoje myślenie było krytyczne czy destruktywne i spowodowało jakąkolwiek sytuację 
dysonansów czy dysharmonii to będzie konieczne byś kultywował mentalne nastawienie, które 
sprzyja konstruktywnemu myśleniu. 

5. Wyobraźnia okazuje się być w tym bardzo pomocna. Kultywacja wyobraźni prowadzi do ideału 
z którego powstanie Twoja przyszłość. 

6. Wyobraźnia zbiera materiał, z którego Umysł utka tkaninę, w którą Twoja przyszłość będzie 
ubrana. 

7. Wyobraźnia jest światłem przy pomocy którego możemy penetrować nowe światy myśli i 
doświadczeń. 

8. Wyobraźnia jest potężnym instrumentem którym każdy odkrywca, każdy wynalazca otwierał 
drogę od precedensu do doświadczenia. Precedens mówi „Tego nie można zrobić”; 
doświadczenie mówi „Jest dokonane”. 

9. Wyobraźnia jest plastyczną mocą kształtującą sensowne rzeczy w nowe formy i ideały. 

10. Wyobraźnia jest konstruktywną formą myśli, która musi poprzedzić każdą konstruktywna 
formę działania. 

11. Budowniczy nie może budować jakiejkolwiek struktury, gdy nie otrzyma planów od architekta 
a architekt musi je otrzymać od wyobraźni. 

12. Przywódca w przemyśle nie może zbudować wielkiej korporacji, która ma koordynować setki 
mniejszych firm i zatrudniać tysiące pracowników, i używać milionów dolarów kapitału, gdy 
wpierw nie opracuje tego w swej wyobraźni. Obiekty świata materialnego są jak glina w ręku 
garncarza; to w Umyśle Mistrza kreowane są realne rzeczy a ta praca jest wykonana przez 
użycie wyobraźni. By wyobraźnia mogła być kultywowana musi być ćwiczona. Ćwiczenie jest 
konieczne tak dla kultywowania mięśni umysłu jak dla mięśni fizycznych. Wyobraźnia musi 
dostawać pokarm albo nie będzie wzrastać. 

13. Nie myl Wyobraźni z Pomysłem czy formą marzycielstwa, któremu niektórzy ludzie lubią się 
oddawać. Marzycielstwo jest formą mentalnego rozchwiania, które może prowadzić do 
umysłowej katastrofy. 

14. Konstruktywna wyobraźnia to umysłowa praca, przez niektórych uważana za najcięższy rodzaj 
pracy, ale jeśli tak, to przynosząca największe zwroty dla wspaniałych rzeczy zdarzających się w 
życiu wszystkich ludzi mających zdolność myślenia, wyobrażania sobie i wprowadzania w życie 
swoich pragnień. 



15. Jeśli jesteś całkowicie świadomy faktu, że tylko Umysł jest kreatywną zasadą, że jest 
Wszechpotężny, Wszechwiedzący i Wszechobecny, i że możesz świadomie zharmonizować się 
z Wszechpotęgą poprzez moc swojej myśli, to wykonałeś wielki krok we właściwym kierunku. 

16. Następnym krokiem jest stworzyć taką sytuację by być w stanie otrzymywać tę moc. Jeśli jest 
ona Wszechobecna to musi być również w Tobie. My wiemy, że tak jest ponieważ cała moc jest 
z Wewnątrz, ale musi być rozwijana i kultywowana. By tego dokonać musimy być otwarci i ta 
otwartość jest osiągana, tak jak siła fizyczna, poprzez ćwiczenia. 

17. Prawo przyciągania na pewno i niezawodnie da Ci warunki, środowisko i doświadczenia w życiu 
odpowiadające Twojej charakterystyce nawyków i dominującym nastawieniu mentalnym. Nie 
to co raz na jakiś czas pomyślisz będąc w kościele czy czytając dobrą książkę, ale liczy się 
dominujące nastawienie mentalne. 

18. Nie możesz przez dziesięć godzin dzienne mieć słabe, szkodliwe i negatywne myśli i oczekiwać 
wywołania pięknych, silnych i harmonijnych warunków poprzez dziesięć minut myślenia 
silnego, pozytywnego i kreatywnego. 

19. Prawdziwa moc przychodzi z Wewnątrz. Cała moc, którą każdy może użyć jest w człowieku i 
tylko czeka by się uzewnętrznić poprzez pierwsze jej rozpoznanie, następnie uznanie za swoją 
oraz wpracowanie jej w świadomość aż stanie się własnością. 

20. Ludzie mówią, że pragną mieć obfite życie i tak to próbują robić, ale wielu interpretuje to tak, 
że gdy ćwiczą swoje mięśnie czy oddychają naukowo, jedzą określone pożywienie w określony 
sposób, piją odpowiednią ilość wody każdego dnia, trzymają się z dala od przeciągów, to 
osiągną jakość życia którego pragną. Rezultat tych metod jest mierny. Jeśli jednak człowiek 
uświadomi sobie prawdę i ustali swą zgodność z całym Życiem to odkryje jasne spojrzenie, 
sprężysty krok, wigor młodości; stwierdzi, że odkrył źródło wszelkiej mocy. 

21. Wszystkie błędy to błędy niewiedzy. Uzyskanie wiedzy i w konsekwencji mocy jest tym co 
determinuje wzrost i ewolucję. Uznanie i demonstracja wiedzy jest tym co stanowi moc i jest 
to moc ducha i ta moc jest mocą, która jest podstawą wszystkich rzeczy; jest duchem 
wszechświata. 

22. Ta wiedza jest rezultatem ludzkiej umiejętności myślenia; myśl jest w takim razie zarodkiem 
ewolucji świadomości człowieka. Jeśli człowiek przestanie robić postępy w swych myślach i 
ideałach jego siły natychmiast zaczynają się zmniejszać i jego pewność siebie stopniowo ulega 
tym zmieniającym się warunkom. 

23. Ludzie sukcesu przyjmują jako swoje zadanie utrzymywanie ideałów, które stanowią o 
warunkach, które chcą zrealizować. Niezmiennie myślą o następnych krokach koniecznych do 
osiągnięcia ideału do którego dążą. Myśli są materiałem z którego budują a wyobraźnia jest ich 
mentalnym warsztatem. Umysł jest siłą w ciągłym ruchu, która zapewnia, że istnieją osoby i 
odpowiednie okoliczności pozwalające budować strukturę sukcesu. Wyobraźnia jest osnową 
na której wszystkie wielkie rzeczy są modelowane. 

24. Jeśli byłeś wierny swojemu ideałowi usłyszysz sygnał, że okoliczności są gotowe by 
zmaterializować Twoje plany a rezultaty tego będą w dokładnej proporcji Twojej lojalności w 
stosunku do Twojego ideału. Mocne utrzymywanie ideału determinuje i przyciąga konieczne 
warunki do jego spełnienia. 

25. W ten sposób możesz wpleść swego ducha i moc w sieć Twojej całej egzystencji; możesz mieć 
czarujące życie i być na zawsze chroniony od wszelkich szkód. Możesz zostać pozytywną siłą do 
której przyciągane będą warunki obfitości i harmonii. 



26. Należy jednak pamiętać. Ten czynnik życia stopniowo i ciągle wnika w świadomość i jest 
również w bardzo dużym stopniu odpowiedzialny za warunki niepokoju, które są doświadczane 
powszechnie. 

27. W ostatniej części stworzyłeś mentalny wizerunek, spowodowałeś, że niewidzialne stało się 
widzialne. W tym tygodniu weź jakiś obiekt i prześledź go aż do jego początków, zobacz co tak 
naprawdę w sobie zawiera. Jeśli to zrobisz to rozwiniesz wyobraźnię, wnikliwość, 
spostrzegawczość i dalekowzroczność. I nie otrzymasz ich w wyniku wielokrotnych 
powierzchniowych obserwacji, ale poprzez obserwację analityczną, która potrafi widzieć pod 
powierzchnią. 

28. Niezbyt wielu wie, że rzeczy które widzą są tylko efektami. Niezbyt wielu rozumie przyczyny 
poprzez które te efekty zostały wydobyte do istnienia. 

29. Przyjmij tę samą pozycje jak uprzednio i wyobraź sobie okręt wojenny. Zobacz to groźne 
monstrum przemieszczające się po powierzchni wody. Wygląda jakby wokół nie było żadnego 
życia. Jest tylko cisza. Jak dotąd, wiesz, że największa część tego statku jest pod wodą, poza 
zasięgiem wzroku; wiesz, że statek jest olbrzymi i ciężki jak 20-to piętrowy wieżowiec; że 
przebywają tam setki ludzi gotowych do natychmiastowego rozpoczęcia swoich zadań; że 
każdy oddział jest zarządzany przez uprawnionych, przeszkolonych i uzdolnionych ludzi, którzy 
udowodnili swoje kompetencje do władania tym wspaniałym mechanizmem; że wyglądając 
jakby nic nie zauważał to jednak ma oczy, które widzą wszystko wokół na kilometry, i że nic i 
nikt nie ucieknie z jego uważnego pola widzenia; że chociaż wygląda spokojny, uległy i 
niewinny to jest przygotowany wyrzucić z siebie tony stalowych pocisków na wroga odległego 
o dziesiątki kilometrów. To i wiele więcej możesz sobie wyobrazić bez większego wysiłku. Ale 
skąd wziął się ten okręt wojenny w tym miejscu, jak to się stało, że w ogóle powstał? To 
wszystko chciałbyś wiedzieć jeśli jesteś uważnym obserwatorem. 

30. Prześledź wielkie stalowe płyty przemieszczające się przez stalownię, zobacz tysiące 
pracowników zatrudnionych do ich produkcji. Idź dalej wstecz i zobacz rudę żelaza 
wydobywaną z kopalni, zobacz ją ładowaną na ciężarówki, zobacz ją stopioną i odpowiednio 
obrabianą. Idź jeszcze dalej i zobacz konstruktorów i technologów, którzy zaprojektowali ten 
statek. Zorientujesz się, że zaszedłeś już tak daleko, że ten statek stał się wirtualny, on już nie 
istnieje, on jest już tylko myślą w mózgu konstruktora. Ale kto kazał by skonstruowano ten 
statek? Prawdopodobnie Minister Obrony, ale równie prawdopodobnie był planowany zanim 
ktokolwiek myślał o wojnie z tym, że Parlament musiał zdecydować o przekazaniu pieniędzy na 
ten cel; może była opozycja i przemowy za i przeciw. A kogo reprezentują ci parlamentarzyści? 
Reprezentują Ciebie i mnie i tak nasza droga myślenia zaczęła się od statku i skończyła na nas. 
Jednocześnie stwierdzamy w tej analizie, że nasza własna myśl jest za to odpowiedzialna jak i 
za wiele innych rzeczy o których rzadko myślimy. I następna refleksja z tego wynikająca, że jeśli 
ktoś nie wymyśliłby prawa, według którego ta olbrzymia masa stali może pływać po wodzie 
zamiast natychmiast utonąć, to ten okręt nigdy by nie powstał. 

31. To prawo stanowi, że „ciało zanurzone w cieczy lub gazie traci pozornie na ciężarze tyle ile 
waży ciecz lub gaz wyparty przez to ciało”. Odkrycie tego prawa zrewolucjonizowało każdy 
rodzaj podróży oceanicznej, handel i sztukę wojenną i spowodowało możliwość istnienia 
okrętów wojennych, samolotów i statków wycieczkowych. 

32. Zorientujesz się, że ćwiczenia tego rodzaju są bezcenne. Jeśli myśl została wyszkolona by 
patrzeć pod powierzchnię wszystko zaczyna wyglądać inaczej, nieważne staje się ważne, a 
nieinteresujące interesujące. Rzeczy które miały być dla nas nieistotne stają się tymi 
najważniejszymi w egzystencji. 



Część 8. Pytania i odpowiedzi. 

1. Co to jest wyobraźnia? Forma konstruktywnego myślenia. Wyobraźnia jest światłem przy 
pomocy którego możemy penetrować nowe światy myśli i doświadczeń. Wyobraźnia jest 
potężnym instrumentem, którym każdy odkrywca i wynalazca otwierał drogę od precedensu 
do doświadczenia. 

2. Co jest rezultatem wyobraźni? Kultywacja wyobraźni prowadzi do rozwoju ideału z którego 
powstanie Twoja przyszłość. 

3. Jak może to być kultywowane? Poprzez ćwiczenia. Kultywacja to karmienie. Bez karmienia nic 
nie może żyć. 

4. Czym różni się twórcze myślenie od marzycielstwa? Marzycielstwo jest formą mentalnego 
rozchwiania a twórcze myślenie musi poprzedzać każde konstruktywne działanie. 

5. Skąd biorą się błędy? Są rezultatem ignorancji. 

6. Co to jest wiedza? Rezultat ludzkiej zdolności myślenia. 

7. Co jest tą mocą przy pomocy której ludzie sukcesu budują? Umysł jest siłą w ciągłym ruchu, 
która zapewnia, że istnieją osoby i odpowiednie okoliczności pozwalające budować strukturę 
sukcesu. 

8. Co determinuje rezultat? Mocne utrzymywanie ideału przyciąga konieczne warunki do jego 
spełnienia. 

9. Co jest rezultatem przenikliwej analitycznej obserwacji? Rozwój wyobraźni a w tym wnikliwość, 
spostrzegawczość i dalekowzroczność. 

10. Do czego to prowadzi? Do obfitości i harmonii. 

SUK – Część 9 

W tej części będziesz mógł nauczyć się jak wymodelować narzędzia, dzięki którym zbudujesz każde 
uwarunkowania jakich pożądasz. Jeśli chcesz zmienić uwarunkowania musisz zmienić siebie. Twoje 
zachcianki, Twoje życzenia, Twoje miłości, Twoje ambicje mogą być udaremnione na każdym kroku, 
ale twoje najskrytsze myśli znajdą wyraz tak bezwarunkowo jak to, że roślina wykiełkuje z nasiona. 

Załóżmy zatem, że pożądamy zmiany uwarunkowań. Jak to osiągniemy? Odpowiedź jest prosta: 
dzięki Prawu Wzrostu. Przyczyna i skutek są absolutnie pewne tak w ukrytej rzeczywistości myśli 
jak i w świecie rzeczy materialnych. Przechowuj w umyśle pożądane uwarunkowania; upewniaj je 
tak jakby były już istniejącym faktem. To właśnie wskazuje na wartość potęgi zapewnienia. Przez 
ciągłe powtarzanie stanie się częścią nas samych. Właściwie zmieniamy siebie; tworzymy siebie 
takimi jakimi chcemy być. 

Charakter nie jest kwestią przypadku, jest rezultatem ciągłego oddziaływania. Jeśli jesteś 
nieśmiały, chwiejny, skrępowany, lub gdy jesteś zaniepokojony bądź nękany przez myśli o strachu, 
bądź nadchodzącym niebezpieczeństwie, pamiętaj, że jest aksjomatem stwierdzenie, „że dwie 
różne rzeczy nie mogą istnieć w tym samym miejscu i w tym samym czasie”. 

Dokładnie to samo stwierdzenie jest prawdziwe w świecie umysłowym i duchowym. Twoim 
lekarstwem jest po prostu zastąpienie myśli o strachu, brakach i ograniczeniach myślami o 
odwadze, sile, niezależności i pewności. 

Najprostszą i najbardziej naturalną drogą do osiągnięcia tego jest wybranie zapewnienia, które 
zdaje się pasować do Twojego szczególnego przypadku. 



Pozytywna myśl zniszczy myśl negatywną z taką skutecznością z jaką światło niszczy ciemność, i 
rezultat będzie tak samo efektywny. 

Działanie jest kwiatem myśli, a uwarunkowania są rezultatem działania. Jesteś w ciągłym 
posiadaniu narzędzi dzięki którym z pewnością i nieuchronnie możesz zmieniać, bądź nie zmieniać 
siebie, a radość bądź cierpienie będą tego skutkiem. 

1. Są tylko trzy rzeczy, które mogą być pożądane w „świecie Zewnątrz” i wszystkie one mogą być 
odnalezione w „świecie Wewnątrz” . Sekretem ich odnajdywania jest proste zastosowanie 
właściwego „mechanizmu” podłączenia się do wszechmocnej mocy do której wszyscy mamy 
dostęp. 

2. Trzy rzeczy których pożąda ludzkość i które są niezbędne do jej najwyższego wyrażenia się i 
pełnego rozwoju to Zdrowie, Bogactwo i Miłość. Wszyscy przyznają, że Zdrowie jest absolutnie 
najważniejsze, gdyż nikt nie może być szczęśliwy, gdy jego fizyczne ciało jest w bólu. Wszyscy, 
już nie tak ochoczo jak w poprzednim przypadku przyznają, że Bogactwo jest niezbędne, ale 
wszyscy muszą przyznać, że przynajmniej powinniśmy mieć wystarczająco. A co byłoby przyjęte 
jako wystarczające dla jednych, byłoby przyjęte przez innych jako absolutnie bolesny brak. 
Ponieważ Natura dostarcza nam dóbr nie tylko wystarczająco ale obficie, rozrzutnie, hojnie, 
widzimy, że każdy rodzaj braków bądź ograniczeń został stworzony przez sztuczną metodę 
podziału. 

3. Wszyscy przyznamy, że Miłość jest trzecią, a może niektórzy powiedzą pierwszą najistotniejszą 
koniecznością dla zapewnienia ludzkości szczęścia. W każdym bądź razie, ci którzy posiedli 
Zdrowie, Bogactwo i Miłość nie odnajdą niczego więcej czego można by dolać do ich pucharu 
szczęścia. 

4. Odkryliśmy, że Powszechny jest „Całym Szczęściem” „Całą Istotą” i „Całą Miłością”, i że 
mechanizm poprzez który możemy się świadomie połączyć się z Nieskończonym Źródłem 
istnieje w naszej metodzie myślenia. Myśleć poprawnie oznacza wejście do „Sekretnego 
miejsca na samym szczycie”. 

5. O czym powinniśmy myśleć? Jeśli to wiemy powinniśmy odnaleźć właściwy mechanizm 
połączenia, który umożliwi nam „osiągnięcie czegokolwiek byśmy nie pragnęli”. Ten 
mechanizm mógłby wyglądać bardzo prosto, gdybym Ci go po prostu dał, ale czytając dalej 
zobaczysz, że jest to w rzeczywistości „Uniwersalny Klucz”, „Lampa Aladyna”. A jeśli poprosisz 
to zobaczysz, że jest to fundament, niezbędny warunek, absolutne prawo do czynienia 
dobrego, które oznacza dobrobyt. 

6. Aby myśleć właściwie, celnie, musimy znać Prawdę. Prawda jest zasadniczą regułą w każdym 
biznesie czy społecznych relacjach. Jest warunkiem koniecznym dla każdego właściwego 
działania. Znać prawdę, być pewnym, być przekonanym, dostarcza satysfakcji 
nieporównywalnej do niczego. Jest jedynym solidnym fundamentem w świecie zwątpienia, 
konfliktu i zagrożenia. 

7. Znać Prawdę oznacza być w harmonii z Nieskończonością i Wszechmocą. Znać prawdę oznacza 
zatem połączenie siebie z mocą, która jest nie do powstrzymania i która zmiecie każdy rodzaj 
dysonansu i dysharmonii, zwątpienia czy błędu każdego rodzaju, ponieważ „Prawda jest 
potężna i zatriumfuje”. 

8. Najskromniejszy intelekt może z ochotą przepowiedzieć rezultat jakiegokolwiek działania, jeśli 
wie, że jest ono oparte na prawdzie, ale najpotężniejszy intelekt, najbardziej wnikliwy i 
penetrujący umysł zagubi się beznadziejnie i nie sformułuje żadnej koncepcji o rezultatach 
jakie mogą wystąpić, gdy jego nadzieje bazują na założeniach o których wie, że są 
nieprawdziwe. 



9. Każde działanie które nie jest w harmonii z Prawdą, czy poprzez ignorancję czy poprzez zamysł, 
będzie skutkowało dysharmonią, i ostateczną przegraną w proporcji do swojej skali i rodzaju. 

10. Jak zatem mamy poznać Prawdę by przyłączać mechanizm, który połączy nas z 
Nieskończonością? 

11. Nie możemy zatem popełnić żadnego błędu, jeśli uświadomimy sobie, że Prawda jest 
fundamentalną zasadą Uniwersalnego Umysłu i jest Wszechobecna. Na przykład jeśli 
oczekujesz zdrowia, uświadomienie sobie faktu że „Ja” w Tobie jest duchowe, i że wszystkie 
dusze są jednym to gdziekolwiek ta część jest, całość też musi być, dokona się także w 
odniesieniu do zdrowia, ponieważ każda komórka w ciele musi manifestować prawdę taką jaką 
Ty widzisz. Jeśli Ty widzisz chorobę, one będą manifestować chorobę, jeśli Ty widzisz perfekcję 
one będą manifestować perfekcję. Potwierdzenie „Jestem cały, perfekcyjny, potężny, silny, 
mocny, kochający, harmonijny i szczęśliwy”, przyniesie harmonijne warunki. Powodem tego 
jest to iż potwierdzenie jest w zupełnej zgodności z Prawdą, a gdy pojawia się Prawda każda 
forma błędów czy dysharmonii musi nieodzownie zniknąć. 

12. Odkryłeś, że „Ja” jest duchowe, w takim razie musi nieodzownie zawsze być co najmniej 
perfekcyjne a wtedy Zapewnienie „Jestem cały, silny, potężny, kochający, harmonijny i 
szczęśliwy” jest dokładnym naukowym twierdzeniem. 

13. Myśl jest duchowym działaniem a duch jest twórczy, zatem rezultatem posiadania tej myśli w 
umyśle jest nieodzowne doprowadzanie do uwarunkowań harmonijnych z myślą. 

14. Jeśli oczekujesz Bogactwa to uświadomienie sobie faktu, że „Ja” w Tobie jest jednością z 
Uniwersalnym Umysłem, który jest wszelką istotą, i jest Wszechmocny, pomoże Tobie w użyciu 
Prawa Przyciągania, które wprowadzi Ciebie w wibracje z tymi siłami, które prowadzą do 
sukcesu i tworzą uwarunkowania siły i dostatku we właściwych proporcjach z charakterem i 
zamiarem Twojego zapewnienia. 

15. Wizualizacja jest mechanizmem przyłączenia, którego potrzebujesz. Wizualizacja jest 
zdecydowanie czym innym niż widzenie. Widzenie jest fizyczne, zatem jest skojarzone ze 
światem rzeczywistym, „światem Zewnątrz”. Wizualizacja jest produktem wyobraźni, i jest 
produktem subiektywnego umysłu, „świata Wewnątrz”. Zatem posiada ona witalność, i będzie 
rosła. Rzeczy wizualizowane objawią się same w formie. Mechanizm jest perfekcyjny, został 
stworzony przez naczelnego Architekta, który „zaprojektował wszystkie rzeczy dobrze” 
natomiast nieszczęśliwie czasem operator jest niedoświadczony bądź nieefektywny, ale 
praktyka i determinacja pokona te defekty. 

16. Jeśli oczekujesz Miłości spróbuj sobie uświadomić, że jedyną drogą do otrzymania miłości jest 
jej danie, im więcej jej dasz tym więcej jej dostaniesz; jedyną drogą dzięki której będziesz mógł 
dać miłość jest wypełnienie się miłością, zanim nie staniesz się magnesem. Metoda była 
wyjaśniona w innej lekcji. 

17. Ci którzy nauczyli się odkrywać wielkie duchowe prawdy w kontakcie z tymi tak zwanymi 
mniejszymi rzeczami z życia odkryli sekret rozwiązania swoich problemów. Przez swoją bliskość 
w podejściu do wielkich pomysłów, wielkich wydarzeń, wielkich naturalnych obiektów, i 
wielkich ludzi jest się zawsze przyspieszonym i zmuszonym do przemyśleń. Mówi się, że Lincoln 
powodował we wszystkich z którymi się kontaktował uczucie towarzyszące zdobyciu szczytu 
górskiego, uczucie które utwierdza się samo w siebie najintensywniej, gdy uzmysłowimy sobie, 
że leży u podstaw rzeczy, które są wieczne, siły Prawdy. 

18. Jest czasem inspirujące usłyszeć zdanie osoby, która właśnie zaczęła testować tę metodę, od 
kogoś kto zademonstrował ją w swoim własnym życiu. 



19. List od Fredericka Andrewsa opisuje: 

20. Miałem wtedy 13 lat, gdy dr T. W. Marsee powiedział do mojej matki: „Nie ma możliwej 
szansy, pani Andrews. Ja straciłem mojego chłopca w ten sam sposób czyniąc wszystko co 
możliwe. Przestudiowałem takie przypadki i nie widzę najmniejszej możliwości dla niego by 
wyzdrowiał”. 

21. Ona zwróciła się do niego i spytała: „Doktorze, co byś zrobił, gdyby to było Twoje dziecko?” a 
on odpowiedział: „Ja bym walczył i walczył dopóki bym żył”. 

22. To był początek długiej bitwy z wieloma upadkami i wzlotami. Wszyscy doktorzy twierdzili, że 
wyleczenie jest niemożliwe, chociaż dodawali nam odwagi i pocieszali najlepiej jak mogli. 

23. W końcu przyszło zwycięstwo i wyrosłem z małego, pogiętego, pokręconego, kalekiego, 
poruszającego się na rękach i kolanach na mocnego, prostego, dobrze uformowanego 
mężczyznę. 

24. Wiem, że teraz oczekujecie ode mnie recepty a więc dam ją Wam tak krótko i szybko jak tylko 
będę mógł. 

25. Zbudowałem dla siebie zapewnienie, biorąc przymioty i cechy potrzebne mi najbardziej i 
utwierdzałem się w tym cały czas, „Jestem zdrowy, bez wad, mocny, kochający, harmonijny i 
szczęśliwy”. Utrzymywałem to samozapewnienie zawsze tak samo, nigdy nie zmieniając nawet 
o jotę, aż do stanu, że obudzony w nocy stwierdzałem, że ciągle powtarzam, „Jestem zdrowy, 
bez wad, mocny, kochający, harmonijny i szczęśliwy”. Były to słowa ostatnie przed snem i 
pierwsze rano. 

26. Nie tylko zapewniłem to dla siebie, ale dla wszystkich innych, o których wiedziałem że tego 
potrzebują. Chcę podkreślić ten punkt. Cokolwiek pożądasz dla siebie, zapewnij to także dla 
innych, i to pomoże wam wszystkim. Zbierzemy to co posialiśmy. Jeśli wysyłamy myśli o miłości 
i zdrowiu, wróci to do nas jak chleb rzucony po wodzie; ale jeśli wyślemy myśli o strachu, 
zmartwieniach, zazdrości, gniewie, nienawiści, itp., zbierzemy taki też rezultat w naszym życiu. 

27. Mówi się, że człowiek kompletnie odbudowuje się co siedem lat, ale niektórzy naukowcy 
obecnie deklarują że odbudowujemy się całkowicie co jedenaście miesięcy. Czyli tak naprawdę 
jesteśmy w wieku zaledwie jedenastu miesięcy. Jeśli wbudowujemy defekty w nasze ciało rok 
po roku, to nie możemy obwiniać nikogo innego poza sobą. 

28. Człowiek jest sumą wszystkich swoich myśli; więc jest pytanie, jak zamierzamy doznawać tylko 
dobrych myśli a odrzucać te złe? Po pierwsze nie możemy powstrzymać złych myśli przed 
przyjściem do nas, ale możemy powstrzymać się od rozważania nad nimi. Jedyną możliwością 
żeby to uczynić jest o nich zapomnieć – co oznacza zastąpienie ich czymś innym. To jest 
właśnie miejsce, gdzie gotowe do użytku utwierdzanie odgrywa główna rolę. 

29. Gdy pojawiają się myśli o złości, gniewie, zazdrości, strachu czy kłopotach, po prostu rozpocznij 
zapewnianie. Sposobem na walkę z ciemnością jest światło – sposobem na walkę z zimnem jest 
ciepło – sposobem na walkę ze złem jest dobro. Dla mnie osobiście nigdy zaprzeczanie nie było 
żadną pomocą. Zapewnij dobro a zło zniknie. - Frederick Elias Andrews. 

30. Jeśli istnieje coś czego potrzebujesz, będzie dobrze dla Ciebie jeśli użyjesz zapewnienia. Użyj je 
takim jakie jest; zabierz je ze sobą w ciszę, dopóki nie zatonie w Twojej podświadomości, tak że 
będziesz mógł je użyć gdziekolwiek będziesz, w Twoim samochodzie, w biurze, w domu. To jest 
właśnie zaleta metod duchowych, są zawsze dostępne. Duch jest wszechobecny, zawsze 
gotowy, wszystko co jest wymagane to właściwe rozpoznanie tej wszechmocy, i wola i 
pożądanie by stać się odbiorcą jej dobroczynnych efektów. 



31. Jeżeli naszą dominującą umysłową postawą jest siła, odwaga, uprzejmość, sympatia, 
powinniśmy takie też uwarunkowania odnaleźć w naszym otoczeniu, jeśli natomiast nasza 
postawa jest krytyczna, zła, zazdrosna i destrukcyjna to zobaczymy, że nasze otoczenie jest 
odbiciem tych myśli. 

32. Myśli są przyczynami a uwarunkowania są skutkami. Tu leży właśnie wyjaśnienie źródła obojga, 
dobra i zła. Myśl jest kreatywna i automatycznie związuje się ze swoimi obiektami. To jest 
Kosmologiczne prawo (uniwersalne prawo), Prawo Przyciągania, Prawo Przyczyny i Skutku; 
rozpoznanie i zastosowanie tego prawa determinuje wszystko, początek i koniec. To jest prawo 
przez które ludzie w każdym wieku w każdych czasach wierzyli w moc modlitwy. „Jaka jest 
wiara, taki będziesz ty”, jest prostą inną, krótszą i lepszą drogą osiągnięcia tego. 

33. W tym tygodniu wizualizuj roślinę; weź kwiat, ten który najbardziej podziwiasz, wydobądź go w 
myślach, posiej drobne nasionko, podlewaj je, dbaj i pielęgnuj, umieść je w miejscu w którym 
będą dochodziły do niego poranne promienie słońca, zobacz ziarno które kiełkuje, jest teraz 
żywą istotą, czymś co jest żywe i rozpoczyna poszukiwanie środków do utrzymania się przy 
życiu. Zobacz korzenie penetrujące ziemię, zobacz je rozchodzące się we wszystkich kierunkach 
i pamiętaj, że są to żywe komórki dzielące się, i że ich liczba niedługo wyniesie miliony, że 
każda z nich jest inteligentna i że wie czego chce i jak to dostać. Zobacz łodygę wystrzeliwującą 
do przodu i do góry, zobacz jak rozrywa skorupę ziemi, zobacz jak się dzieli i formuje odnogi, 
zobacz jak perfekcyjnie i symetrycznie jest uformowana każda odnoga, zobacz jak rozpoczynają 
formować się liście, i następnie cienkie łodyżki trzymające na końcach pączki, następnie 
zobaczysz jak pączki rozkwitają i Twój ulubiony kwiat ukazuje się w pełni. A teraz jeśli 
skoncentrujesz się wystarczająco mocno to poczujesz zapach, poczujesz zapach kwiatu, który 
delikatnie ukołysze dzieło Twojej wizualizacji. 

34. Jeśli jesteś w stanie stworzyć swoją wizję czystą i kompletną będziesz w stanie wejść w ducha 
rzeczy; stanie się to dla Ciebie bardzo realne; będziesz uczył się koncentrować i proces jest ten 
sam, na czymkolwiek będziesz się koncentrował, na zdrowiu, na ulubionym kwiecie, na 
pomyśle, na skomplikowanej propozycji biznesowej, czy na każdym innym problemie 
życiowym. 

35. Każdy sukces został dokonany poprzez wytrwałą koncentrację na obiekcie w polu widzenia. 

Część 9. Pytania i odpowiedzi. 

1. Jaki jest konieczny warunek pomyślności? Czynienie dobra. 

2. Jaki jest nadrzędny warunek każdego prawidłowego działania? Właściwe myślenie. 

3. Jaki jest podstawowy warunek konieczny w każdym biznesowym działaniu bądź relacjach 
społecznych? Poznać prawdę. 

4. Jaki jest rezultat posiadania wiedzy o Prawdzie? Możemy z łatwością przewidzieć rezultat 
każdego działania, które jest oparte na prawdziwych przesłankach. 

5. Jaki jest skutek każdego działania opartego na fałszywych założeniach? Nie przewidzimy 
rezultatu działań jaki może wystąpić. 

6. Jak możemy poznać Prawdę? Poprzez uświadomienie sobie faktu że Prawda jest życiową 
zasadą Wszechświata i jest przez to wszechobecna. 

7. Jaka jest natura Prawdy? Jest duchowa. 

8. Jaki jest sekret rozwiązania każdego problemu? Zastosowanie duchowej Prawdy. 

9. Jaka jest zaleta duchowych metod? Są zawsze dostępne. 



10. Jakie są konieczne wymagania? Rozpoznanie wszechmocy duchowej mocy oraz pragnienie 
zostania odbiorcą jej dobroczynnych efektów. 

Myśl oznacza życie, ci którzy nie myślą nie żyją w żadnym 
wysokim czy realnym znaczeniu. Myślenie czyni człowieka. 

A. B. Alcott. 

SUK – Część 10 

Jeśli w pełni zrozumiesz metodę myślenia zawartą w tej części to będziesz wiedział, że nic się nie 
dzieje bez wyraźnej przyczyny. Będziesz mógł formułować swoje plany w zgodzie ze ścisłą wiedzą. 
Będziesz wiedział jak kontrolować różne sytuacje poprzez wprowadzenie odpowiednich przyczyn do 
gry. Gdy wygrasz, a wygrasz, będziesz wiedział dokładnie dlaczego. 

Zwykły człowiek, który nie ma określonej wiedzy o przyczynach i skutkach jest sterowany uczuciami 
i emocjami. 

Taki człowiek myśli głównie jak usprawiedliwić swoje działania. Jeśli zawiedzie jako przedsiębiorca 
to powie szczęście obróciło się przeciw niemu. Gdy nie lubi muzyki to powie, że muzyka to drogi 
luksus. Jeśli jest słabym pracownikiem biura to powie, że mógłby odnosić sukcesy w pracy na 
wolnym powietrzu. Jeśli nie ma przyjaciół powie, że jego indywidualność jest zbyt wyrafinowana by 
być doceniona. 

Nigdy nie przemyśli swoich problemów do końca. Krótko mówiąc on po prostu nie wie, że każdy 
efekt jest rezultatem ściśle określonej przyczyny, ale próbuje się pocieszać wyjaśnieniami i 
usprawiedliwieniami. Myśli tylko o obronie. 

Przeciwieństwem jest człowiek, który rozumie, że nie ma skutku bez odpowiedniej przyczyny. On 
myśli bezosobowo. Przeanalizuje fakty do samego ich dna niezależnie od konsekwencji. Jest wolny 
by śledzić prawdę dokądkolwiek by nie prowadziła. Widzi zagadnienia kompletnie jasno i spełnia 
wymagania całkowicie i wyraźnie i rezultatem tego jest, że świat da mu wszystko co ma do dania w 
przyjaźni, zaszczytach, miłości i aprobacie. 

1. Dostatek jest naturalnym prawem Wszechświata. Dowody tego prawa są jednoznaczne; 
widzimy je na każdym kroku. Natura powszechnie jest hojna, marnotrawna i ekstrawagancka. 
Nigdzie nie obserwujemy oszczędności w żadnych stworzonych rzeczach. Obfitość jest 
manifestowana we wszystkim. Miliony i miliony drzew, kwiatów, roślin, zwierząt i ten ogromny 
schemat reprodukcji, gdzie proces tworzenia i odtwarzania wiecznie trwa. Wszystko to 
wskazuje na hojność jaką natura przygotowała dla człowieka. To jest oczywiste, że obfitość jest 
dla wszystkich, a że wielu nie potrafi odnieść z tego korzyści dla siebie jest również oczywiste. 
Ci ostatni nie zdali sobie jeszcze sprawy z istotności Powszechnego, że umysł jest tym 
aktywnym czynnikiem, poprzez który łączymy się z rzeczami których pragniemy. 

2. Całe bogactwo jest wynikiem mocy; posiadanie stanowi wartość tylko wtedy, gdy daje większą 
moc. Zdarzenia mają znaczenie tylko wtedy gdy wywierają wpływ na moc; wszystkie rzeczy do 
pewnego stopnia reprezentują moc. 

3. Wiedza o przyczynach i skutkach, mających miejsce w prawach o elektryczności, chemicznym 
powinowactwie i grawitacji, pozwalają człowiekowi odważnie planować i bez obaw to 
wykonywać. Te prawa są nazywane Prawami Naturalnymi ponieważ zarządzają fizycznym 
światem, ale cała moc to nie tylko fizyczna moc; istnieje także siła mentalna, siła moralna i siła 
duchowa. 

4. Siła duchowa jest nadrzędną, gdyż istnieje na wyższym poziomie. Ta siła pozwoliła człowiekowi 
odkryć prawo poprzez które wspaniałe siły Natury mogły być ujarzmione i skierowane do pracy 



zastępując pracę tysięcy ludzi. To pozwoliło człowiekowi odkryć prawa, według których czas i 
przestrzeń zostały unicestwione a prawo grawitacji pokonane. Funkcjonowanie tego prawa 
zależy od duchowego kontaktu jak kiedyś dobrze to powiedział Henry Drummond: 

5. „W fizycznym świecie, tak jak go znamy, istnieją substancje organiczne i nieorganiczne. Te 
organiczne z mineralnego świata są absolutnie odcięte od roślinnego i zwierzęcego świata; 
przejście między nimi jest hermetycznie zamknięte. Te bariery nigdy nie zostały przekroczone. 
Zmiana substancji, modyfikacja środowiska, chemia, elektryczność, forma energii czy ewolucja 
jakiegokolwiek rodzaju nie była w stanie dodać światu mineralnemu atrybutu życia”. 

6. „Tylko przez celowe wprowadzenie do tego martwego świata jakiejś formy życia mogą te 
martwe atomy otrzymać podarunek w postaci witalnych właściwości. Bez takiego kontaktu z 
życiem pozostaną niewzruszone w tym nieorganicznym świecie na zawsze. Huxley twierdzi, że 
doktryna biogenezy (życie tylko z życia) wygrywa na całej linii a Tyndall jest zmuszony przyznać: 
potwierdzam, że nie istnieje ani ślad wiarygodnego dowodu, że życie kiedykolwiek pojawiło się 
niezależnie od poprzedzającego go życia”. 

7. „Fizyczne prawa mogą wyjaśnić to Nieorganiczne, biologia wyjaśni i zda relację z rozwoju 
Organicznego, ale o punkcie ich styku nauka milczy. Podobne hermetycznie zamknięte 
przejście istnieje między światem Rzeczywistym a Duchowym. To zamknięcie jest od strony 
świata Rzeczywistego. Drzwi są zamknięte, żaden człowiek nie może ich otworzyć, żadna 
zmiana organiczna, żadna mentalna energia, żaden wysiłek moralny, żaden wynalazek 
jakiegokolwiek rodzaju nie może umożliwić człowiekowi wejścia do świata duchowego”. 

8. Ale jak roślina zagnieżdża się w świecie mineralnym i dotyka go zagadką Życia tak Powszechny 
Umysł sięga w głąb ludzkiego umysłu i wyposaża go w nowe, dziwne, piękne i wręcz wspaniałe 
jakości. Wszyscy ludzie którzy osiągnęli cokolwiek w świecie przemysłu, handlu czy sztuki 
osiągnęli to z powodu tego procesu. 

9. Myśl wiąże Nieskończoność ze Skończonością, Powszechny z Jednostką. Wiemy, że między 
światem organicznym i nieorganicznym istnieje nieprzekraczalna bariera i że jedynym 
sposobem by materia mogła się rozwinąć jest zapłodnienie jej życiem. Jak ziarno w świecie 
mineralnym, które zaczyna się rozwijać i wychodzi na zewnątrz i martwa materia zaczyna żyć; 
tysiąc niewidzialnych palców zaczyna tkać odpowiednie środowisko dla nowoprzybyłego i gdy 
prawo wzrostu zaczyna odnosić skutek widzimy kontynuowanie tego procesu, aż Lilia się 
pojawi i nawet Salomon z całą swoją sławą nie może być porównywany z czymś takim. 

10. Jeśli nasza myśl zostanie upuszczona w niewidzialną substancję Powszechnego Umysłu, w 
substancję z której wszystkie rzeczy są tworzone, i zapuści korzenie to zadziała prawo wzrostu i 
stwierdzimy, że powstały warunki i środowisko by nasza myśl przyjęła formę obiektywną. 

11. Mamy prawo, które mówi, że Myśl jest witalną formą dynamicznej energii, która ma moc 
wiązania się ze swoim obiektem i wyniesienia go z niewidzialnej substancji, w której wszystkie 
rzeczy są tworzone, do świata widzialnego (rzeczywistego). Jest to prawo poprzez które 
wszystkie rzeczy się objawiają; jest to Uniwersalny Klucz przy pomocy którego jesteś 
dopuszczony do Sekretnego Miejsca Najwyższego i „dostajesz zwierzchnictwo nad wszystkimi 
rzeczami”. Poprzez zrozumienie tego prawa możesz „zarządzić by dana rzecz została ustalona 
dla Ciebie”. 

12. I nie mogłoby być inaczej. Jeśli duch Wszechświata to Duch Powszechny to Wszechświat jest po 
prostu stanem jaki Duch Powszechny stworzył dla siebie. My jesteśmy po prostu 
wyodrębnionymi z całości duszami i tworzymy warunki dla naszego wzrostu dokładnie tak 
samo. 



13. Ta twórcza moc zależy od naszego uznania potencjalnej mocy ducha czy umysłu i nie powinna 
być mylona z Ewolucją. Tworzenie jest wywoływaniem do istnienia czegoś co nie istnieje w 
rzeczywistym świecie. Ewolucja jest po prostu rozwojem potencjałów w rzeczach, które już 
istnieją. 

14. Odnosząc korzyści z tych cudownych możliwości otwartych dla nas poprzez działanie tego 
prawa musimy pamiętać, że my nie przyczyniamy się w ogóle do jego skuteczności. Jak 
powiedział Wielki Nauczyciel: „To nie jest tak, że Ja czynię, ale to Ojciec który jest we mnie, On 
to robi”. Musimy przyjąć dokładnie taką samą postawę. Nie możemy nic zrobić by pomóc w 
manifestacji obiektu, musimy tylko przestrzegać tego prawa a ten Wszystkotworzący Umysł 
spowoduje rezultat. 

15. Wielkim błędem obecnych czasów jest pomysł, że to Człowiek musi zapoczątkować informację 
według której Nieskończoność będzie mogła kontynuować by doprowadzić do rezultatu. Nic 
takiego nie jest konieczne; można polegać na Powszechnym Umyśle, że znajdzie drogi i środki 
by spowodować każdą konieczną manifestację. Musimy jednak stworzyć ideał i ten ideał musi 
być perfekcyjny. 

16. Wiemy, że prawa rządzące Elektrycznością zostały sformułowane w ten sposób, że ta 
niewidzialna moc może być kontrolowana i używana korzystnie dla nas na tysiąc sposobów. 
Wiemy, że wiadomości są przesyłane na cały świat, ciężkie maszyny pracują, że elektryczność 
oświetla praktycznie cały świat, ale wiemy również, że jeśli świadomie lub ignorancko 
pogwałcimy to prawo dotykając nieizolowanego drutu to rezultat będzie niemiły lub gorzej 
wręcz fatalny. Brak zrozumienia praw rządzących w niewidzialnym świecie przynosi takie same 
rezultaty i wielu cierpi tego konsekwencje cały czas. 

17. Zostało wyjaśnione, że prawo przyczynowości zależy od biegunowości. Obwód musi być 
uformowany. Taki obwód nie może się uformować jeśli nie działamy w harmonii z tym 
prawem. Jak możemy działać w harmonii z tym prawem, gdy nie wiemy co to jest za prawo? 
Jak możemy się tego dowiedzieć? Poprzez studiowanie, poprzez obserwację. 

18. Widzimy to prawo w działaniu wszędzie. Cała natura udowadnia działanie tego prawa poprzez 
ciche, ciągłe wyrażanie się w prawie wzrostu. Jeśli jest wzrost to musi być i życie; gdzie jest 
życie musi być harmonia by wszystko co żyje mogło przyciągać do siebie warunki i zasoby 
konieczne dla ich jak najbardziej kompletnego wyrażenia. 

19. Jeśli Twoja myśl jest w harmonii z kreatywną Zasadą Natury to zestroi się z Nieskończonym 
Umysłem, sformuje obwód i nie wróci do Ciebie bezużyteczna. Jest jednak możliwe, że możesz 
mieć myśli niezestrojone z Nieskończonością i gdy nie ma biegunowości obwód nie może się 
uformować. Jaki jest wtedy rezultat? A jaki jest rezultat, gdy dynamo generuje prąd 
elektryczny, obwód jest przecięty i nie ma odbiornika? Dynamo się zatrzyma. 

20. Tak samo będzie z Tobą jeśli Twoje myśli nie będą w zgodności z Nieskończonością i w związku 
z tym nie będą spolaryzowane; nie będzie obwodu, będziesz izolowany, myśli przywrą do 
Ciebie, będą Cię nękać, kłopotać i w końcu doprowadzą do choroby a może nawet śmierci. 
Lekarz może nie postawić diagnozy dokładnie w ten sposób, ale może nadać lekarstwu jakąś 
wymyślną nazwę. To lekarstwo będzie miało pomagać w  wielu innych dolegliwościach, które 
są rezultatem nieprawidłowego myślenia. Nie zmieni to faktu, że przyczyna jest ciągle ta sama. 

21. Konstruktywna myśl musi koniecznie być kreatywna a kreatywna myśl musi być harmonijna i to 
eliminuje wszystkie destruktywne czy przeciwstawne myśli. 

22. Mądrość, siła, odwaga i wszystkie harmonijne warunki są rezultatem mocy i wiemy, że cała 
moc pochodzi z Wewnątrz; podobnie każdy niedostatek, ograniczenie czy niekorzystne 
okoliczności są rezultatem słabości a słabość jest po prostu brakiem mocy; przychodzi z nikąd, 



jest niczym. Lekarstwem jest więc po prostu budować i rozwijać moc, a to uzyskuje się w taki 
sam sposób jak i inne właściwości poprzez ćwiczenia. 

23. To ćwiczenie polega na zastosowaniu Twojej wiedzy. Wiedza sama się nie zastosuje. Musisz 
wykonać to zastosowanie. Obfitość nie spadnie z nieba, nie wpadnie Ci do ręki a tylko poprzez 
świadomą realizację prawa przyciągania oraz intencji wprowadzenia w życie określonego, 
zdefiniowanego zamiaru oraz woli realizacji tego zamiaru. To razem spowoduje materializację 
Twojego pragnienia poprzez naturalne prawo przeniesienia. Jeśli jesteś w biznesie to zostaną 
zwiększone i rozwinięte, możliwie nowe czy niespotykane, kanały dystrybucji. Gdy zaś prawo 
przeniesienia osiągnie pełną funkcjonalność to odkryjesz, że rzeczy których szukasz szukają 
Ciebie. 

24. W tym tygodniu wybierz puste miejsce na ścianie patrząc z miejsca gdzie normalnie siedzisz, 
narysuj w pamięci czarną poziomą linię długości około 150mm, postaraj się widzieć tę linię tak 
dobrze jakby była wymalowana na ścianie. Teraz w pamięci narysuj z końców tej linii dwie linie 
pionowe, następnie linię poziomą łączącą końce tych dwóch by otrzymać kwadrat. Spróbuj 
widzieć perfekcyjnie ten kwadrat. Jeśli to potrafisz to narysuj okrąg wpisany w ten kwadrat a 
następnie postaw punkt w środku tego okręgu. Teraz pociągnij ten punkt do siebie o jakieś 
100mm. Otrzymałeś w ten sposób stożek o podstawie kwadratowej. Pamiętaj, że rysowałeś 
wszystko w kolorze czarnym, zmień to na biało, na czerwono, na żółto. 

25. Jeśli możesz to zrobić to robisz znakomity postęp i wkrótce będziesz mógł koncentrować się na 
każdym zamiarze jakim tylko chcesz. 

Kiedy jakikolwiek obiekt czy zamiar jest w myśli to kiedy pojawi się w rzeczywistości 
jest tylko kwestią czasu. Wizja zawsze poprzedza i determinuje realizację. 

Lillian Whiting 

Część 10. Pytania i odpowiedzi. 

1. Co to jest bogactwo? Bogactwo jest dzieckiem mocy. 

2. Jaką wartość ma posiadanie? Posiadanie ma wartość tylko wtedy, gdy daje moc. 

3. Jaką wartość ma wiedza o przyczynach i skutkach? Umożliwia ludziom odważne planowanie i 
wykonywanie bez obaw. 

4. Jak początkuje się życie w świecie nieorganicznym? Tylko poprzez wprowadzenie jakiejś formy 
życia. Nie ma innej drogi. 

5. Co jest ogniwem połączenia skończoności z Nieskończonością? Myśl jest tym ogniwem. 

6. Dlaczego tak jest? Ponieważ Powszechny może się wyrazić tylko poprzez jednostkę. 

7. Od czego zależy powodowanie? Od biegunowości; musi być uformowany obwód; Powszechny 
jest plusem baterii życia a jednostka jest minusem i myśl zamyka obwód. 

8. Dlaczego wielu ludzi nie potrafi zabezpieczyć sobie harmonijnych warunków? Nie rozumieją 
prawa; nie ma biegunowości; nie uformowali obwodu. 

9. Co jest lekarstwem? Świadome uznanie prawa przyciągania z intencją realizacji określonego 
zamiaru w rzeczywistości. 

10. Co będzie rezultatem? Ponieważ myśl jest produktem duchowym człowieka a duch jest 
kreatywną zasadą Wszechświata myśl zwiąże się z jej obiektem i spowoduje jego manifestację.  



SUK – Część 11 

Twoje życie jest zarządzane przez prawo – przez faktyczne niezmienne zasady, które nigdy nie 
ulegają zmianom. Prawo to jest w ciągłym działaniu, we wszystkich miejscach. Stałe prawa leżą u 
podstaw wszystkich ludzkich działań. Z tego powodu człowiek, który kontroluje gigantyczny 
przemysł jest w stanie określić z absolutną precyzją, jaki procent z każdych stu tysięcy osób 
zareaguje na dany zestaw uwarunkowań. 

Jest dobrze pamiętać o tym, że każdy efekt jest rezultatem wcześniejszej przyczyny, i efekt ten 
następnie stanie się kolejną przyczyną, która spowoduje kolejny efekt, który stworzy kolejne 
przyczyny. A więc kiedy uruchomisz Prawo Przyciągania musisz pamiętać, że uruchamiasz cały 
pociąg przyczynowy dla Dobra. 

Często słyszymy, „Bardzo przygnębiająca sytuacja spotkała mnie w życiu, która nie mogła być 
rezultatem moich myśli, skoro Ja z pewnością nigdy nie tworzyłem myśli, które mogłyby mieć takie 
skutki”. Zapominamy, że przyciąganie takie jakie występuje w świecie duchowym polega także na 
tym, że myśli jakie wytwarzamy przynoszą nam określone przyjaźnie, koleżeństwa określonego 
rodzaju. A te z kolei mogą przynosić określone uwarunkowania na które narzekamy. 

1. Indukcyjne rozumowanie jest procesem obiektywnego umysłu, poprzez który porównujemy 
niezależne przypadki jedne z drugimi aż do momentu, gdy odnajdujemy jeden wspólny czynnik 
wyznaczający wszystkim przypadkom wspólny kierunek rozwoju. 

2. Indukcja działa przez porównywanie zdarzeń; jest to metoda studiowania natury, która 
doprowadziła do odkrycia panowania prawa, które wyznaczyło epokę w rozwoju ludzkości. 

3. Pomiędzy przesądem a inteligencją jest linia podziału; eliminuje elementy niepewności i 
kaprysu z ludzkiego życia i zastępuje je przez prawo, przyczyny i pewność. 

4. Jest „Strażnikiem bramy” wspomnianym we wcześniejszych lekcjach. 

5. Kiedy, przez zalety tej zasady, świat, który przyswoił rozsądek został zrewolucjonizowany, 
słońce zostało zatrzymane, dotychczasowo płaska ziemia zmieniła kształt w kulę i zaczęła 
krążyć wokół słońca, obojętna materia została rozłożona na czynne elementy i wszechświat 
pełen mocy, ruchu i życia zaprezentował się wszędzie, gdzie skierowaliśmy teleskop czy 
mikroskop. Jesteśmy zmuszeni zapytać, w jaki możliwy sposób te subtelne formy organizacji są 
utrzymywane w porządku i są naprawiane? 

6. Bieguny i siły odtrącają się bądź pozostają niedostępne dla siebie i ta przyczyna zdaje się być 
generalnie wystarczająca dla zapewnienia właściwego miejsca i odległości między gwiazdami, 
ludźmi i siłami. Jak ludzie o różnych zaletach wejdą w spółkę, tak przeciwstawne bieguny 
przyciągają się, a elementy, które nie mają ze sobą nic wspólnego jak kwasy i gazy lgną do 
siebie z wyboru i ogólna wymiana jest utrzymywana między nadwyżką i popytem. 

7. Jak oko szuka i odbiera satysfakcję z kolorów uzupełniających te, które były dane, tak też 
potrzeba, chęć i pragnienie w największym ich znaczeniu, wywołuje, wskazuje i determinuje 
działanie. 

8. Naszym przywilejem jest to, że możemy stać się świadomi tej zasady i działać z nią w zgodzie. 
Cuvier widzi ząb należący do wymarłej rasy zwierząt. Ten ząb potrzebował ciała, żeby mógł 
spełnić swoje zadanie i to definiuje specyficzne ciało z taką precyzją, że Cuvier był w stanie 
zrekonstruować szkielet zwierzęcia. 

9. Perturbacje zostały zauważone w ruchu Uranu. Leverrier potrzebował innej gwiazdy w 
określonym miejscu, aby utrzymać układ słoneczny w porządku i tak pojawił się Neptun. 



10. Instynktu oczekujemy od zwierząt, inteligencji oczekujemy od Cuviera; potrzeby natury i 
potrzeby umysłu Leverriera były podobne i oto rezultat - myślenie o istnieniu i istnienie staje 
się faktem. Dlatego też dobrze zdefiniowane, w pełni legalne, pragnienie dostarcza naturze 
powodu do bardziej złożonych operacji. 

11. Notując prawidłowo odpowiedzi dostarczane przez naturę i rozciągając nasze zmysły przy 
pomocy osiągnięć nauki ponad jej powierzchnię, łącząc ręce z dźwigniami, które ruszą ziemię, 
staniemy się świadomi bliskiego, rozmaitego i głębokiego kontaktu ze światem Zewnątrz. A 
nasze pragnienia i cele staną się nie mniej zidentyfikowane z harmonijnym działaniem tej 
ogromnej organizacji (Natury) niż życie, wolność i szczęście mieszkańców jest zidentyfikowane 
z egzystencją ich rządów. 

12. Interesy jednostki są chronione przez zbrojne ramię kraju i są wsparte jej własnym ramieniem 
a jej potrzeby mogą zależeć od jakiejkolwiek podaży w stopniu, w którym są odczuwane 
powszechniej i pewniej. W ten sam sposób działa świadome obywatelstwo w Republice natury 
zabezpieczając nas przed udręką podwładnych agentów poprzez sojusz z najwyższymi siłami. 
Przez odwołanie się do podstawowych praw oporu albo określonych bodźców skierowanych 
do mechanicznych bądź chemicznych agentów, rozdziela się pracę do wykonania między nimi a 
człowiekiem dla najlepszych korzyści wynalazcy. 

13. Jeżeli Platon mógłby doświadczać obrazów tworzonych przez słońce w asyście fotografa, albo 
stu podobnych ilustracji tego, co człowiek robi przez ich wywołanie, mogłoby to być 
przypomnieniem intelektualnego położnictwa jego mistrza, i w jego własnym umyśle mogłaby 
powstać wizja kraju, gdzie cała fizyczna, mechaniczna praca przydzielona jest do sił natury, 
gdzie nasze pragnienia są zaspokajane przez czysto umysłowe działanie uruchamiane siłą woli, 
gdzie podaż jest regulowana przez popyt. 

14. Jakkolwiek odległy może się wydawać ten ląd, indukcja nauczyła ludzi kroczyć w tym kierunku i 
otoczyła go korzyściami, które są równocześnie nagrodami za przeszłą wierność i motywacją do 
bardziej gorliwego oddania. 

15. To jest także pomoc w koncentrowaniu i wzmacnianiu naszych umiejętności, daje nieomylne 
rozwiązanie tak dla jednostki jak również dla powszechnych problemów, przez zwykłe operacje 
umysłu w najczystszej formie. 

16. Widzimy tu metodę, której duchem (sednem) jest uwierzyć wpierw w to, że to, co jest 
poszukiwane zostało już osiągnięte, żeby tego dokonać: metoda, testowana na nas przez tego 
samego Platona, który znajdując się na zewnątrz tej kuli, mógłby nigdy nie odkryć tego jak 
pomysły stają się rzeczywistością. 

17. Pojęcie to też sformułował Swedenborg w jego doktrynie reprezentacji, a jeszcze większy 
nauczyciel powiedział, „Jakiejkolwiek rzeczy pragniesz, kiedy się modlisz, uwierz, że ją 
otrzymasz a na pewno będziesz ją miał”. (Mark 11:24). 

18. Po pierwsze musimy uwierzyć w to, że nasze pragnienie zostało już spełnione, a jego spełnienie 
wtedy nastąpi. To jest sposób na wykorzystywanie twórczej siły myśli przez wywarcie presji na 
Uniwersalny subiektywny umysł. Uznanie, że określone rzeczy, których pragniemy już istnieją. 

19. Myślimy w ten sposób na płaszczyźnie absolutu i eliminacji wszystkich rozważań o 
zastrzeżeniach albo ograniczeniach i posiejemy ziarno, które pozostawimy w spokoju i które w 
końcu wykiełkuje do zewnętrznego urzeczywistnienia. 

20. Podsumowując: Indukcyjne rozumowanie jest procesem obiektywnego umysłu, przy pomocy, 
którego porównujemy kilka oddzielnych przykładów ze sobą nawzajem dotąd, aż widzimy 
wspólny czynnik, który daje wzrost im wszystkim. Widzimy ludzi w każdym cywilizowanym 



kraju na świecie, którzy zapewniają efekty przez jakieś działania, których nie wydają się 
rozumieć, o których myślą, że w większym lub mniejszym stopniu są te osiągnięcia co najmniej 
tajemnicze. Rozsądek został nam dany dla określonego celu stwierdzania prawa, przez które te 
skutki są osiągane. 

21. Działanie tego procesu myślowego jest widoczne w tych szczęśliwych istotach, które posiadają 
wszystko to, co inni muszą nabyć przez trud. Ludzie, którzy nigdy nie walczyli z sumieniem, 
ponieważ zawsze działali poprawnie i nigdy nie postępowali inaczej niż z taktem, uczyli się 
wszystkiego z łatwością, kończyli wszystko co zaczęli ze smykałką, żyli w wiecznej harmonii ze 
sobą, bez zbędnego zastanawiania się nad tym, co czynią. A przy tym nigdy nie odczuwali 
trudności i kłopotów. 

22. Owocem tych myśli jest, tak jak i zawsze był, prezent bogów. Prezent, z którego nieliczni zdają 
sobie sprawę, który rozumieją i doceniają. Rozpoznanie wspaniałej mocy, którą posiadł umysł 
w odpowiednich warunkach i fakt, że ta moc może zostać wykorzystana, skierowana i 
dostępna dla rozwiązania każdego ludzkiego problemu, jest niezmiernie ważne. 

23. Prawda jest ta sama niezależnie, czy stwierdzona terminami nowoczesnej nauki czy też 
wyrażona w języku czasu apostołów. Są bojaźliwe dusze, które nie są w stanie uświadomić 
sobie, że pełnia prawdy wymaga różnych stwierdzeń i, że żadna ludzka istota nie pokaże jej 
wszystkich oblicz. 

24. Zmiany, inny akcent, nowy język, nowatorskie interpretacje, nieznane perspektywy, nie są, jak 
niektórzy sądzą, znakami odejścia od prawdy, ale przeciwnie, one są dowodem, że prawda jest 
pojmowana w nowych relacjach do ludzkich potrzeb i staje się ogólniej zrozumiana. 

25. Prawda musi zostać przekazana każdemu pokoleniu i wszystkim ludziom w nowych i różnych 
określeniach, a więc, kiedy Wielki Nauczyciel powiedział, „Uwierz, że dostaniesz a dostaniesz” 
albo, kiedy Paweł powiedział, „Wiara jest istotą rzeczy oczekiwanych, dowód na rzeczy 
niewidzialne” albo, kiedy nowoczesna nauka mówi, że prawo atrakcji jest prawem przy 
pomocy, którego myśli wiążą się z obiektami. Każde stwierdzenie, gdy poddamy je analizie, to 
zobaczymy, że zawiera dokładnie tę samą prawdę. Jedyna różnica jest w formie prezentacji. 

26. Stoimy na progu nowej ery. Nadszedł czas, kiedy człowiek nauczył się sekretów panowania i 
grunt został przygotowany na nowy społeczny porządek, cudowniejszy niż cokolwiek 
dotychczas wyśniono. Konflikt nowoczesnej nauki z teologią, studia porównawcze religii, 
olbrzymia siła nowych społecznych ruchów, wszystko to oczyszcza drogę do nowego porządku. 
One mogły zniszczyć tradycyjne formy, które wyszły z użycia i stały się bezsilne, ale nic z ich 
wartości nie zginęło. 

27. Narodziła się nowa wiara, wiara, która wymaga nowej formy wyrażenia. A ta wiara przybiera 
formę z głęboką świadomością siły, która jest manifestowana w obecnej duchowej działalności 
spostrzeganej wszędzie. 

28. Duch, który śpi w świecie minerałów, wchodzi w roślinę, porusza się w zwierzęciu i osiąga swój 
najwyższy rozwój w człowieku. To jest Uniwersalny Umysł i tym daje nam impuls, by objąć 
otchłań między istnieniem i robieniem, teorią i praktyką, przez demonstrację naszego 
zrozumienia o zwierzchnictwie, które nam dano. 

29. Jak dotąd największym odkryciem wszystkich czasów jest siła myśli. Znaczenie tego odkrycia 
powoli docierało do świadomości, ale dotarło i obecnie na każdym polu badań znaczenie tego 
największego ze wszystkich wielkich odkryć jest demonstrowane. 

30. Pytasz, na czym polega twórcza moc myśli? Polega to na tworzeniu pomysłów a te 
urzeczywistniają się przez wynajdywanie, spostrzeganie, wnikanie, odkrywanie, analizowanie, 



orzekanie, rządzenie, łączenie i nadanie znaczenia oraz siły. Może to uczynić, ponieważ jest 
inteligentną twórczą mocą. 

31. Myśl osiąga swoją najwznioślejszą działalność, kiedy zostanie zanurzona we własną tajemniczą 
głębię; kiedy przedrze się przez wąski obręb jaźni i przejdzie od prawdy do prawdy aż do 
regionu wiecznego światła, gdzie wszystko co jest, było albo kiedykolwiek będzie, przetopi się 
w jedną wielką harmonię. 

32. Od tego procesu wewnętrznej kontemplacji uzyskuje się inspirację, która jest twórczą 
inteligencją i która jest niezaprzeczalnie nadrzędna w odniesieniu do każdego innego 
elementu, siły czy prawa natury, ponieważ może to zrozumieć, zmodyfikować, zarządzać i 
zastosować do swoich własnych celów i dlatego ją posiada. 

33. Mądrość rozpoczyna się od początku rozumowania, a rozumowanie to zrozumienie wiedzy i 
zasad, dzięki którym możemy znać prawdziwe znaczenie rzeczy. Mądrość, w takim razie, jest to 
oświecony rozum i ta mądrość prowadzi do pokory, ponieważ pokora jest dużą częścią 
Mądrości. 

34. Znamy wielu ludzi, którzy osiągnęli pozornie niemożliwe, którzy osiągnęli życiowe marzenia, 
którzy zmienili wszystko włącznie ze sobą. Czasami zdumiewał nas pokaz widocznie 
nieodpartej mocy, która wydawała się być zawsze dostępna - właśnie wtedy, kiedy była 
najbardziej potrzebna, ale obecnie wszystko jest jasne. Wszystko, co jest wymagane to 
zrozumienie pewnych określonych podstawowych zasad i ich właściwe zastosowanie. 

35. W Twoim ćwiczeniu w tym tygodniu, skoncentruj się na cytacie wziętym z Biblii, „Jakichkolwiek 
rzeczy pragniesz, kiedy się modlisz, uwierz, że je otrzymasz, że je będziesz miał”; zauważ, że nie 
ma żadnego ograniczenia. „Jakichkolwiek rzeczy” jest jasno określone i sugeruje, że jedyne 
ograniczenie, które na nas się nakłada jest w naszej zdolności myślenia. Musimy dorównać 
okazjom, sprostać wyjątkowym sytuacjom, zapamiętać, że Wiara nie jest cieniem, ale 
substancją, „substancją rzeczy, których pragniemy, dowodem rzeczy niewidzialnych”. Śmierć 
jest tylko naturalnym procesem, dzięki któremu wszystkie materialne formy są rzucone do 
tygla reprodukcji w nową różnorodność. 

Część 11. Pytania i odpowiedzi. 

1. Czym jest indukcyjne rozumowanie? Procesem obiektywnego umysłu przy pomocy którego 
porównujemy ze sobą kilka oddzielnych przykładów, aż zdołamy dojrzeć wspólny czynnik, który 
daje wzrost dla nich wszystkich. 

2. Co ta metoda studiowania daje? Doprowadziła do odkrycia rządów prawa, co oznaczyło epokę 
w ludzkim postępie. 

3. Co prowadzi i determinuje działanie? Potrzeba, chęć i pragnienie, które w największym 
znaczeniu wywołują, kierują i determinują działanie. 

4. Jaka jest formuła nieomylnego rozwiązania każdego indywidualnego problemu? Mamy 
uwierzyć w to, że nasze pragnienie już zostało spełnione a jego osiągnięcie przyjdzie wtedy 
samo. 

5. Jacy wielcy Nauczyciele to popierali? Jezus, Platon, Swedenborg. 

6. Jaki jest skutek tego procesu myślowego? Tworzymy nieograniczone plany i sadzimy ziarno 
które, jeżeli pozostawimy niezakłócone wykiełkuje do rzeczywistości. 

7. Dlaczego jest to precyzyjne naukowo? Ponieważ jest to Naturalne Prawo. 



8. Czym jest Wiara? „Wiara jest substancją rzeczy, których pragniemy, dowód na rzeczy 
niewidzialne”. 

9. Czym jest Prawo Przyciągania? Jest prawem, przez które Wiara jest przyniesiona do 
manifestacji. 

10. Jaką wagę przykładasz do zrozumienia tego prawa? Zrozumienie wyeliminowało elementy 
niepewności i kaprysu z ludzkiego życia, i zastąpiło prawo, powód i przeświadczenie. 

SUK – Część 12 

Poniżej część dwunasta. W czwartym paragrafie znajdziesz stwierdzenie: „Po pierwsze, musisz mieć 
wiedzę o Twojej mocy; po drugie, odwagę by się ośmielić; po trzecie, wiarę by to zrobić”. Jeżeli 
koncentrujesz się na określonych myślach, jeżeli skierujesz na nie całą swoją uwagę, w każdym 
pojedynczym zdaniu znajdziesz ogrom znaczenia, przyciągniesz inne zharmonizowane z nimi myśli i 
wkrótce uchwycisz pełne znaczenie zasadniczej wiedzy, na której się koncentrujesz. 

Wiedza sama się nie zastosuje. Musimy to zrobić my jako osoby a zastosowanie polega na 
zapładnianiu myśli żywym celem. Czas i myślenie, które większość osób marnuje w bezcelowym 
wysiłku, mogłyby dokonać cudów, gdyby były właściwie skierowane z jakimś specjalnym celem na 
widoku. Żeby to zrobić jest konieczne, by scentrować swoją umysłową siłę na określonej myśli i 
utrzymywać to, z wyłączeniem wszystkich innych myśli. 

Jeżeli kiedykolwiek patrzyłeś przez obiektyw aparatu fotograficznego to wiesz, że kiedy ostrość nie 
była nastawiona to obraz był niewyraźny i prawdopodobnie rozmazany, ale kiedy nastawiona 
ostrość była właściwa to obraz był jasny i wyraźny. To ilustruje moc koncentracji. Jeśli nie możesz 
skoncentrować się na celu, który masz w widoku, będziesz miał tylko zamglony, niewyraźny i 
zamazany zarys Twojego ideału a skutki będą zgodne z Twoim umysłowym obrazem. 

1. Nie ma takiego celu w życiu, który nie mógłby zostać osiągnięty najlepiej poprzez naukowe 
zrozumienie twórczej mocy myśli. 

2. Ta moc myślenia dotyczy wszystkiego. Człowiek jest, ponieważ myśli. Moc myślenia człowieka 
jest nieskończona, w konsekwencji jego twórcza moc jest nieograniczona. 

3. Wiemy, że myśl buduje dla nas rzecz, o której myślimy i w rzeczywistości przybliża nam tę 
rzecz. Jednak trudno jest nam wygnać lęk, niepokój albo zniechęcenie, wszystko to co też 
wynika z potężnych sił myśli i co nieustannie odsyła daleko rzeczy, których pragniemy i w 
konsekwencji często robimy jeden krok do przodu i dwa kroki wstecz. 

4. Jedyną drogą by się nie cofać jest utrzymanie marszu naprzód. Wieczna czujność jest ceną 
sukcesu. Są trzy kroki i każdy jest absolutnie konieczny. Po pierwsze, musisz mieć wiedzę o 
Twojej mocy; po drugie, odwagę by się ośmielić; po trzecie, wiarę by to zrobić. 

5. Dopiero z taką podstawą możesz zbudować idealny biznes, idealny dom, uzyskać idealnych 
przyjaciół i idealne środowisko. Nie jesteś ograniczony w zakresie materiałów albo kosztów. 
Myśl jest wszechmocna i posiada moc pobrania wszystkiego co jest potrzebne z 
Nieskończonego banku najważniejszych substancji. Dlatego nieskończone zasoby są w Twojej 
mocy. 

6. Ale Twój ideał musi być ostry, wyraźny, określony; aby mieć jeden ideał dzisiaj, inny jutro i 
trzeci w następnym tygodniu to znaczy rozprzestrzeniać swoje siły i nie dokonać niczego; Twój 
efekt będzie bez znaczenia i będzie chaotycznym połączeniem różnego zmarnowanego 
materiału. 

7. Niestety to jest rezultat, który wielu sobie zapewnia a przyczyna tego jest oczywista. Jeżeli 
rzeźbiarz rozpoczął z kawałkiem marmuru i dłutem, i zmieniał swój pomysł co piętnaście minut 



to jakiego skutku mógłby oczekiwać? A dlaczego powinieneś oczekiwać czegoś innego, gdy 
formujesz tę największą i najbardziej plastyczną ze wszystkich substancji, jedyną rzeczywistą 
substancję? 

8. Skutek tego niezdecydowania oraz negatywne myślenie jest często powodem strat 
materialnego bogactwa. Załóżmy, że niezależność, która została uzyskana wieloma latami 
trudu i wysiłku nagle znika. Często odkrywamy, że pieniądze i dobra nie są wcale 
Niezależnością. Przeciwnie, jedyna niezależność to praktyczna, działająca wiedza o kreatywnej 
mocy myśli. 

9. Ta praktyczna działająca metoda nie może przyjść do Ciebie zanim nie nauczysz się, że jedyna 
prawdziwa moc, którą możesz mieć jest moc dostosowania siebie do Boskich i niezmiennych 
zasad. Nie możesz zmienić Nieskończonego, ale możesz zrozumieć Naturalne prawa. Nagrodą 
za to zrozumienie jest świadoma realizacja Twoich możliwości do dostosowania Twojej 
zdolności myślenia z Uniwersalną Myślą, która jest Wszechobecna. Twoja zdolność do 
współpracy z tą Wszechmocą będzie wskazywała stopień sukcesu jaki możesz osiągnąć. 

10. Moc myśli ma wiele zafałszowań, które są więcej czy mniej fascynujące, ale skutki są szkodliwe 
zamiast być pomocne. 

11. Oczywiście, niepokój, lęk i wszystkie negatywne myśli doprowadzają do żniw swojego rodzaju. 
Ci, którzy utrzymują takie myśli muszą nieuchronnie zebrać żniwo z tego co sami posiali. 

12. Mamy często do czynienia z poszukiwaczami Zjawisk (nadprzyrodzonych), którzy żerują na tak 
zwanych dowodach i demonstracji uzyskiwanych poprzez seanse materializacji. Otwierają na 
oścież ich umysłowe drzwi i moczą się w najbardziej toksycznych prądach, które można znaleźć 
w psychicznym świecie. Nie wydają się rozumieć, że jest to zdolność stawania się negatywnym, 
odbiorczym i biernym i w ten sposób wyzucia się ze wszystkich sił witalnych, które umożliwiają 
im formowanie wibrujących myśli. 

13. Mamy też czcicieli Hinduizmu, którzy widzą w materializujących się zjawiskach, wykonywanych 
przez tak zwanych adeptów, źródło mocy, ale zapominają, albo zdają się nie rozumieć, że jak 
tylko wola jest wycofana to formy zanikają i wibracyjne siły z których są skomponowane też 
znikną. 

14. Telepatia albo przekazywanie myśli na odległość, zwróciła na siebie znaczną uwagę, ale 
ponieważ wymaga ona biernego stanu umysłowego ze strony odbiorcy, praktyka taka jest 
szkodliwa. Myśl może zostać wysłana z zamiarem usłyszenia jej bądź widzenia, ale przyniesie to 
karę za odwrócenie zasady, którą stosujemy. 

15. W wielu przypadkach hipnotyzm jest wręcz niebezpieczny tak dla tematu jak i dla operatora. 
Nikt znający prawa rządzące w umysłowym świecie nie pomyślałby o usiłowaniu zdominowania 
woli kogoś innego, bo przez taki czyn, stopniowo ale pewnie, uwolniłby siebie od własnej mocy 

16. Wszystkie te wypaczenia mają swoich zwolenników a niektórych wręcz fascynują, ale 
nieskończenie większa fascynacja jest w prawdziwym zrozumieniu świata mocy Wewnątrz; 
mocy, która powiększa się wraz z jej z użyciem; jest trwała a nie znikająca. Jest nie tylko 
potężna jako agencja zaradcza znajdująca środki naprawcze dla przeszłych błędów czy skutków 
niewłaściwego myślenia, ale jako profilaktyczna agencja osłaniająca nas od wszystkich form 
niebezpieczeństw i na koniec jest faktyczną twórczą siłą, którą możemy tworzyć nowe warunki 
i nowe środowisko. 

17. Prawo mówi, że myśl znajduje w korelacji z jej obiektem i przenosi do materialnego świata 
wymyśloną albo wywołaną w umysłowym świecie rzecz. Wtedy spostrzegamy absolutną 
konieczność, ponieważ każda myśl ma nieodłączny pierwiastek prawdy, żeby prawo wzrostu 



mogło przynieść Dobro w manifestacji. Tylko dla Dobra jako takiego może być przyznana każda 
ilość trwałej mocy. 

18. Zasada, która daje myśli dynamiczną moc by korelować z jej obiektem i dlatego opanować 
każde niekorzystne ludzkie doświadczenie, jest prawem atrakcji, które jest innym imieniem 
miłości. To jest wieczna i podstawowa zasada, właściwa wszystkim rzeczom, w każdym 
systemie Filozofii, w każdej Religii i w każdej Nauce. Nie ma możliwości odchodzenia od prawa 
miłości. Jest to uczucie, które dodaje myśli witalności. Uczucie jest pragnieniem i pragnienie 
jest miłością. Myśl nasycona miłością staje się niezwyciężona. 

19. Gdy moc myśli jest zrozumiana to odkryjemy jak ta prawda jest ważna. Uniwersalny Umysł jest 
nie tylko Inteligencją, ale jest substancją i ta substancja jest atrakcyjną siłą, która połączy 
elektrony przez prawo atrakcji, żeby utworzyły atomy; atomy z kolei są połączone przez to 
samo prawo i formują cząsteczki a cząsteczki przyjmują obiektywne formy. Odkrywamy więc, 
że prawo miłości jest twórczą siłą każdej manifestacji, nie tylko atomów, ale światów, 
Wszechświata, wszystkiego z którego wyobraźnia może utworzyć jakieś poczęcie. 

20. To działanie tego wspaniałego prawa atrakcji spowodowało, że ludzie we wszystkich czasach 
wierzyli, że musi być jakiś osobisty byt, który odpowiadał na ich petycje i pragnienia, i 
manipulował wydarzeniami, żeby podporządkować je ich wymaganiom. 

21. To połączenie Myśli i Miłości tworzy nieodpartą siłę nazywaną prawem atrakcji. Żadnemu 
prawu naturalnemu nie można się oprzeć, prawu Grawitacji, albo Elektryczności, albo jakiemuś 
innemu prawu, gdyż działają z matematyczną dokładnością. Nie ma żadnych odchyleń. To tylko 
kanał dystrybucji może być wadliwy. Jeżeli most spada to nie przypisujemy tego upadku jakiejś 
odmianie prawa grawitacji. Jeżeli światło nas zawiedzie to nie uważamy, że nie możemy 
polegać na prawie rządzącym elektrycznością, a jeżeli prawo atrakcji wydaje się być 
niedoskonale zademonstrowane przez niedoświadczoną albo niedoinformowaną osobę, nie 
będziemy wnioskować, że największe i najbardziej nieomylne prawo, na które cały system 
tworzenia liczy, zostało zawieszone. Powinniśmy raczej wnioskować, że wymagane jest lepsze 
zrozumienie tego prawa. Dla tego samego powodu, który sprawia, że poprawne rozwiązanie 
trudnego problemu w Matematyce nie jest zawsze łatwe do uzyskania. 

22. Rzeczy są utworzone w umysłowym albo duchowym świecie zanim ukażą się w zewnętrznym 
czynie albo wydarzeniu. Przez prosty proces zarządzania dzisiaj naszymi siłami myśli, 
pomagamy tworzyć wydarzenia, które wejdą do naszego życia w przyszłości, a być może nawet 
jutro. Oparte na wiedzy pragnienie jest najpotężniejszym środkiem powodowania by zadziałało 
prawo atrakcji. 

23. Człowiek jest tak stworzony, że musi najpierw utworzyć narzędzia, albo sprzęt przy pomocy 
których uzyska moc myślenia. Umysł nie może pojąć całkowicie nowego pomysłu dopóty 
dopóki korespondująca wibracyjna komórka mózgu nie została przygotowana by to otrzymać. 
To wyjaśnia, dlaczego to jest takie trudne by przyjąć albo docenić całkowicie nowy pomysł; nie 
mamy żadnej komórki mózgu zdolnej do jego przyjęcia; jesteśmy dlatego niedowierzający; nie 
wierzymy w to. 

24. Jeżeli nie byłeś zaznajomiony z Wszechmocą prawa atrakcji i naukowej metody, przez którą to 
prawo może zostać włączone do działania; albo, jeżeli nie byłeś zaznajomiony z 
nieograniczonymi możliwościami, które otwiera dla tych, którzy są gotowi by skorzystać z 
zasobów które oferuje, zacznij teraz i utwórz konieczne komórki mózgu, które umożliwią Ci 
objąć te nieograniczone moce, które mogą być Twoje przez współpracę z Naturalnym Prawem. 
Uzyskuje się to przez koncentrację bądź wnikliwą uwagę. 



25. Zamiar rządzi uwagą. Moc przychodzi poprzez odpoczynek. To w wyniku koncentracji głębokie 
myśli, mądra przemowa i wszystkie siły najwyższych możliwości są osiągane. 

26. Poprzez Ciszę dostajesz się do kontaktu z Wszechmocną siłą podświadomego umysłu, od 
którego wszystka moc zależy. 

27. Ten, który pragnie mądrości, mocy czy trwałego sukcesu jakiegoś rodzaju znajdzie to tylko 
Wewnątrz. Tylko ten, który nie myśli może uważać, że cisza jest bardzo prosta i łatwa do 
osiągnięcia, ale należy pamiętać, że tylko w absolutnej ciszy można wejść w kontakt z 
Boskością; można nauczyć się niezmiennego prawa i otworzyć dla siebie kanały, przez które 
uporczywa praktyka i koncentracja prowadzi do doskonałości. 

28. W tym tygodniu idź do tego samego pokoju, siądź w tym samym krześle, przybierz tę samą 
pozycję jak poprzednio; odpręż się, odpłyń zarówno umysłowo jak i fizycznie; zawsze to rób; 
nigdy nie próbuj wykonywać mentalnej pracy, gdy jesteś spięty; stwierdź, że nie ma żadnych 
napiętych mięśni albo nerwów, że czujesz się całkowicie wygodnie. Teraz odczuj swoją jedność 
z wszechmocą; wejdź w kontakt z tą mocą, wejdź w głębokie i ważne zrozumienie, uznanie i 
realizację faktu, że Twoja zdolność myślenia jest Twoją zdolnością by działać na Uniwersalny 
Umysł i doprowadzić do zamanifestowania. Zrozum, że to wypełni jakiekolwiek wymaganie, że 
masz dokładnie tę samą potencjalną zdolność, którą jakakolwiek osoba kiedykolwiek miała 
albo będzie kiedykolwiek miała, ponieważ wszystko jest wyrażeniem albo manifestacją 
Jedynego, wszystko jest częściami całości, nie ma żadnej różnicy w rodzaju albo jakości, jedyna 
różnica to różnica w jakim stopniu. 

Myśl nie może pojąć czegoś, co nie może zostać wyrażone. Ten, który pierwszy spowodował 
wyrażenie może być tylko osobą sugerującą, ale ten sprawiający ukaże się. 

Wilson 

Część 12. Pytania i odpowiedzi. 

1. Jak może każda potrzeba w życiu być najlepiej dokonana? Poprzez naukowe zrozumienie 
duchowej natury myśli. 

2. Które trzy kroki są absolutnie konieczne? Znajomość naszej mocy, odwaga by się ośmielić, 
wiara by to zrobić. 

3. Jak praktyczna wiedza jest zapewniona? Przez zrozumienie Naturalnych praw. 

4. Jaka jest nagroda za zrozumienie tych praw? Świadoma realizacja naszej zdolności 
przystosowywania siebie do Boskiej i niezmiennej zasady. 

5. Co będzie wskazywało stopień sukcesu, który uzyskamy? Poziom na którym uświadomimy 
sobie, że nie możemy zmienić Nieskończonego, ale musimy z nim współpracować. 

6. Co jest zasadą, która daje myśli jej dynamiczną moc? Prawo Atrakcji, które zależy od wibracji, 
która z kolei opiera się na prawie miłości. Myśl nasycona miłością staje się niezwyciężona. 

7. Dlaczego nie możemy się oprzeć temu prawu? Ponieważ jest to Naturalne prawo. Wszystkim 
Naturalnym prawom nie można się oprzeć. One są niezmienne i działają z matematyczną 
dokładnością. Nie ma żadnych od tego odchyleń albo odmian. 

8. Dlaczego w takim razie wydaje się być trudnym, by znaleźć rozwiązanie naszych problemów w 
życiu? Dla tego samego powodu, że jest czasami trudne by znaleźć poprawne rozwiązanie 
trudnego matematycznego problemu. Operator jest niedoinformowany albo niedoświadczony. 

9. Dlaczego jest niemożliwe dla umysłu by pojąć całkowicie nowy pomysł? Nie mamy żadnej 
odpowiedniej wibracyjnej komórki mózgu zdolnej do otrzymywania tego pomysłu. 



10. Jak mądrość jest zapewniona? Przez koncentrację. To się rozwija; przychodzi od Wewnątrz. 

SUK – Część 13 

Nauka fizyczna jest odpowiedzialna za wspaniały wiek wynalazków, w którym teraz żyjemy, ale 
duchowa nauka właśnie wyrusza ku karierze, której możliwości nikt nie może przepowiedzieć. 
Nauka duchowa poprzednio była domeną niewykształconych, przesądnych, mistycznych ludzi, ale 
obecnie ludzie są zainteresowani tylko określonymi metodami i zademonstrowanymi faktami. 
Wiemy teraz, że myślenie jest duchowym procesem, że wizja i wyobraźnia poprzedza działania i 
wydarzenia, że nadchodzą dni marzycieli. 

Poniższe słowa napisane przez Herberta Kaufmana są w tym aspekcie interesujące. „Oni są 
architektami wielkości, ich wizje leżą w ich duszach, oni spoglądają poza zasłonami i mgłami 
wątpliwości i przebijają ściany nienarodzonego Czasu. Koło pasowe, stal, prasy śrubowe są 
czółenkami w krośnie, na którym tkają swoje magiczne gobeliny. Twórcy Imperium, oni walczyli o 
większe rzeczy niż korony i wyższe stanowiska niż trony. Wasze domy powstały na ziemiach 
odnalezionych przez marzycieli. Obrazy na ścianach tych domów są wizjami z duszy marzyciela. 
Zostało ich wybranych niewielu - pochodnie drogi. Mury się kruszą i Imperia upadają, fala 
przypływowa od morza żłobi fortecę w jego skałach. Gnijące narody odpadają od konara Czasu i 
tylko rzeczy stworzone przez marzycieli żyją nadal". 

Część Trzynasta, przedstawiona poniżej, tłumaczy dlaczego sny marzyciela ziszczają się. To 
wyjaśnia prawo przyczyny, przez którą marzyciele, wynalazcy, autorzy, finansiści, powodują 
realizację swoich pragnień. To wyjaśnia prawo, przez które rzecz zobrazowana w naszym umyśle w 
końcu staje się naszą własnością. 

1. Istnieje tendencja, i, co mogłoby być udowodnione, konieczność dla nauki by poszukiwać 
wytłumaczenia przyczyn codziennych zdarzeń poprzez generalizację innych zdarzeń i faktów, 
które zdarzają się rzadko i tworzą wyjątki. Tym samym wybuch wulkanu manifestuje gorąco, 
które jest nieustannie w pracy we wnętrzu ziemi i któremu ta ziemia zawdzięcza dużą część 
swojej konfiguracji. 

2. W ten sposób błyskawica ujawnia subtelną siłę stale zajętą tworzeniem zmian w 
nieorganicznym świecie. Tak samo robi skamieniałość w głębokości ziemi, nie tylko przenosi 
zapis ewolucji przeszłych wieków, ale tym samym wyjaśnia nam początek wzgórz i dolin, w 
których dzisiaj żyjemy. 

3. W ten sposób generalizacja faktów, które są rzadkie, dziwne, albo tworzą wyjątki, była 
magnetyczną igłą prowadzącą do wszystkich odkryć indukcyjnej nauki. 

4. Ta metoda opiera się na przyczynie i doświadczeniu i tym samym niszczy przesąd, precedens i 
konwencjonalność. 

5. To już prawie trzysta lat temu jak Lord Bacon zarekomendował tę metodę badania, której 
cywilizowane narody zawdzięczają większą część ich pomyślności i bardziej wartościowej części 
ich wiedzy; oczyszczając umysł od ograniczających uprzedzeń, określonych teorii, bardziej 
efektywnie niż przez najostrzejszą ironię; ściąga uwagę ludzi z nieba do ziemi z większym 
skutkiem przez zadziwiające eksperymenty niż przez dokonaną największą przemocą 
demonstrację ich niewiedzy; wykształcając wynalazcze zdolności z większą mocą przez bliską 
perspektywę przydatnych odkryć udostępnionych dla wszystkich, niż przez opowiadanie i 
wyjaśnianie o wrodzonych prawach naszego umysłu. 

6. Metoda Bacona uchwyciła ducha i cel wielkich filozofów Grecji i wprowadziła je w życie przez 
nowy sposób obserwacji, którą inny wiek zaoferował; ujawniając w ten sposób stopniowo 
niezwykłe pole wiedzy w nieskończonej przestrzeni astronomii, w mikroskopijnym jajku 



embriologii; wyjawiając porządek rytmu, który logika Arystotelesa nie mogłaby nigdy odsłonić i 
poprzez analizę z dawniej nieznanych elementów otrzymać materialne związki, których żaden 
dialektyk z dziedziny scholastyki nie mógłby rozłożyć na czynniki pierwsze. 

7. To wydłużyło życie; złagodziło ból; unicestwiło choroby; powiększyło urodzajność ziemi; dało 
nowe bezpieczeństwo marynarzom; rozciągnęło mosty w nieznanych naszym ojcom formach 
nad wielkimi rzekami; skierowało piorun z nieba do ziemi; to rozjaśniło noc splendorem dnia; 
rozciągnęło zasięg ludzkiej wizji; pomnożyło siłę ludzkich mięśni; przyspieszyło ruch; 
unicestwiło odległość; ułatwiło kontakty, korespondencję, te wszystkie przyjazne biura, te 
sprawne biznesy; umożliwiło ludziom zejść w głębiny morza, wznieść się w przestworza, 
penetrować bezpiecznie trujące wnęki ziemi. 

8. To jest zatem prawdziwą naturą i zakresem indukcji. Czym większe sukcesy, które ludzie 
osiągnęli w indukcyjnej nauce, tym większe czyni na nas wrażenie cała istota ich nauk i 
przykładów z koniecznością prowadzenia ostrożnej obserwacji pojedynczych zdarzeń 
cierpliwie, dokładnie, z wszystkimi instrumentami i zasobami jakimi dysponujemy, zanim 
zaryzykujemy stwierdzenie ogólnych praw. 

9. By stwierdzić zachowanie się iskry otrzymanej od elektrycznej maszyny we wszystkich 
możliwych okolicznościach, to tym samym możemy, idąc za Franklinem, zadać pytanie 
chmurze, przy pomocy latawca, o naturę błyskawicy. Aby się upewnić o sposobie spadania ciał 
z dokładnością Galileusza, to za Newtonem możemy ośmielać się spytać księżyc o siłę, która 
przymocowuje go do ziemi. 

10. Krótko mówiąc, przez wartość jaką nadaliśmy prawdzie, przez naszą nadzieję w stały i 
uniwersalny postęp, nie pozwalając tyranicznym uprzedzeniom lekceważyć albo okaleczyć 
niepożądane fakty, ale wznieść nadbudowę nauki na obszernej i niezmiennej podstawie, 
przykładamy pełną uwagę tak do najbardziej odizolowanych jak również do najczęstszych 
zjawisk. 

11. Ciągle rosnący materiał może zostać zebrany przez obserwację, ale te gromadzone fakty 
wnoszą różną wartość w wytłumaczenie natury, a ponieważ szanujemy najbardziej te 
przydatne cechy ludzi, które są najrzadsze, to tak właśnie robi naturalna filozofia, przesiewając 
fakty i dodając ich znaczenie do tej niezwykłej klasy, która nie może zostać wytłumaczona przez 
zwykłą i codzienną obserwację życia. 

12. Jeżeli w takim razie odkryjemy, że pewne osoby wydają się posiadać niezwykłą moc to jaki 
wniosek wyciągniemy? Po pierwsze, możemy powiedzieć, że tak nie jest, co jest przyznaniem 
się do braku wiedzy, ponieważ każdy uczciwy badacz przyzna, że jest wiele dziwnych i 
poprzednio niewytłumaczalnych zjawisk, które stale mają miejsce. Ten, jednak, kto zaznajomi 
się z twórczą mocą myśli, już nie będzie uważał, że są niewytłumaczalne. 

13. Po drugie, możemy powiedzieć, że te osoby są skutkiem nadprzyrodzonej ingerencji, ale 
naukowe zrozumienie Naturalnych Praw przekona nas, że nie ma w tym niczego 
nadprzyrodzonego. Każde zjawisko jest skutkiem dokładnej określonej przyczyny i ta przyczyna 
jest niezmiennym prawem albo zasadą, która działa z niezmienną precyzją, niezależnie czy to 
prawo jest użyte świadomie czy nieświadomie. 

14. Po trzecie, możemy powiedzieć, że jesteśmy na „zakazanym terenie”, że są jakieś rzeczy, 
których nie powinniśmy znać. Ten zarzut został użyty przeciw każdemu posuwaniu się naprzód 
w ludzkiej wiedzy. Każda osoba, która kiedykolwiek wyszła z nowym pomysłem, czy to był 
Kolumb, Darwin, Galileusz, Fulton albo Emerson, została narażona na ośmieszenie albo 
prześladowanie, a więc ten sprzeciw nie powinien być brany poważnie pod rozwagę, ale 



przeciwnie, powinniśmy dokładnie rozważać każdy przypadek, który przykuwa naszą uwagę. 
Robiąc to łatwiej stwierdzimy prawo na którym to jest oparte. 

15. Zostanie wtedy odkryte, że twórcza moc myśli wyjaśni każdy możliwy warunek albo 
doświadczenie tak fizyczne, umysłowe czy duchowe. 

16. Myśl spowoduje określone warunki w proporcji do stopnia dominującego umysłowego 
nastawienia. Dlatego też, jeżeli boimy się katastrofy, a ponieważ lęk jest potężną formą myśli, 
to katastrofa będzie pewnym skutkiem naszego myślenia. To jest ta forma myśli, która często 
unicestwia skutki wielu lat trudu i wysiłku. 

17. Jeżeli myślimy o jakiejś formie bogactwa materialnego to możemy je sobie zapewnić. 
Wymagane warunki powstaną przez koncentrację myśli a włożony właściwy wysiłek spowoduje 
pojawienie się okoliczności niezbędnych do zaspokojenia naszych pragnień. Często jednak 
zauważamy, że kiedy osiągniemy rzeczy o których myśleliśmy to, że one nie przynoszą takich 
efektów jakich oczekiwaliśmy. To znaczy, że satysfakcja jest tylko tymczasowa, bądź 
prawdopodobnie jest odwrotnością tego czego oczekiwaliśmy. 

18. Jaka, jest zatem właściwa metoda działania? Jak powinniśmy myśleć, żeby osiągnąć to czego 
naprawdę pragniemy? Co Ty i ja pragniemy, co my wszyscy pragniemy, czego każdy z nas szuka 
to jest Szczęście i Harmonia. Jeżeli będziemy potrafili być naprawdę szczęśliwi będziemy mieli 
wszystko co świat może nam dać. Jeżeli sami jesteśmy szczęśliwi, możemy sprawić, że inni też 
będą szczęśliwi. 

19. Ale nie możemy być szczęśliwi dopóki nie będziemy mieli zdrowia, siły, odpowiednich 
przyjaciół, miłego środowiska, dostatecznych zapasów, nie tylko troszcząc się o nasze pierwsze 
potrzeby, ale by utrzymać te komforty i luksusy do których jesteśmy upoważnieni. 

20. Stara ortodoksyjna droga to myślenie, że jesteśmy „robakami” i powinniśmy zadowolić się 
naszą porcją jakakolwiek ona by nie była, ale nowoczesną ideą jest wiedzieć, że jesteśmy 
upoważnieni do wszystkiego co najlepsze, że „Ojciec i Ja jesteśmy jednością” i, że „Ojciec” jest 
Uniwersalnym Umysłem, Twórcą, Oryginalną Substancją od której wszystkie rzeczy pochodzą. 

21. Przyznając teraz, że to wszystko jest prawdziwe w teorii i, że było nauczane przez dwa tysiące 
lat, i że jest istotą każdego systemu Filozofii czy Religii, to jak mamy to praktycznie wykorzystać 
w naszym życiu? Jak mamy otrzymać faktyczne, namacalne rezultaty tutaj i teraz? 

22. Po pierwsze, musimy użyć naszą wiedzę praktycznie. Nic nie zostanie osiągnięte działając 
inaczej. Atleta może czytać książki i lekcje o fizycznych ćwiczeniach przez całe życie, ale dopóki 
nie zacznie wydatkować sił na zewnątrz przez faktyczną pracę nigdy nie zwiększy siły swego 
organizmu - ewentualnie otrzyma dokładnie to co włożył. Musi najpierw dać siłę z siebie by 
cokolwiek otrzymać. Jest dokładnie tak samo z nami; dostaniemy dokładnie to co dajemy, ale 
będziemy musieli najpierw dać. I wtedy powróci to do nas zwielokrotnione. Dawanie jest po 
prostu umysłowym procesem, ponieważ myśli są przyczynami a warunki są skutkami. Dlatego 
myśląc o odwadze, inspiracji, zdrowiu albo pomocy każdego rodzaju, wprawiamy przyczyny w 
ruch, a te spowodują odpowiednie ich skutki. 

23. Myśl jest duchowym działaniem i jest dlatego jest twórcza, ale nie róbmy pomyłki, myśli nie 
utworzą niczego, chyba że jest to świadome, systematyczne i konstruktywnie kierowane. I w 
tym jest różnica między bezczynnym myśleniem, które jest po prostu trwonieniem wysiłku i 
konstruktywnym myśleniem, co oznacza praktycznie nieograniczone osiągnięcie. 

24. Odkryliśmy, że wszystko co dostajemy przychodzi do nas w wyniku Prawa Przyciągania. 
Szczęśliwa myśl nie może zaistnieć w nieszczęśliwej świadomości; dlatego świadomość musimy 
zmienić i jak zmienimy świadomość, wszystkie konieczne warunki pasujące do tej zmienionej 



świadomości muszą zostać także stopniowo zmienione po to, aby połączyć się z wymaganiami 
nowej sytuacji. 

25. W tworzeniu Umysłowego Obrazu albo Ideału, rzucamy myśli do Uniwersalnej Substancji z 
której wszystkie rzeczy są utworzone. Ta Uniwersalna Substancja jest Wszechobecna, 
Wszechmocna i Wszechwiedząca. Czy mamy informować Wszechwiedzącą, o właściwym 
kanale, który może zostać użyty do zmaterializowania naszych żądań? Czy może Skończoność 
doradzać Nieskończoności? To właśnie jest przyczyną niepowodzenia, każdego niepowodzenia. 
Uznajemy Wszechobecność tej Uniwersalnej Substancji, ale nie doceniamy faktu, że ta 
substancja jest nie tylko Wszechobecna, ale jest Wszechmocna i Wszechwiedząca, i w 
konsekwencji wprawia przyczyny w ruch, którego to ruchu możemy być całkowicie 
nieświadomi. 

26. Najlepiej możemy zabezpieczyć nasze korzyści przez rozpoznanie Nieskończonej Mocy i 
Nieskończonej Mądrości Uniwersalnego Umysłu i w ten sposób stać się kanałem, dzięki 
któremu Nieskończony może spowodować realizację naszego pragnienia. To oznacza, że 
uznanie powoduje realizację. Dlatego dla Twojego ćwiczenia w tym tygodniu wykorzystaj tę 
zasadę, rozpoznaj fakt, że jesteś częścią całości i, że część musi być tym samym co całość tak w 
rodzaju jak i jakości. Jedyna różnica jaka może wystąpić to w jakim stopniu. 

27. Kiedy ten olbrzymi fakt zaczyna przenikać Twoją świadomość, kiedy naprawdę zdasz sobie 
sprawę, że Ty (nie Twoje ciało, ale Twoje Ego), „Ja”, duch, który myśli, że jest integralną częścią 
wielkiej całości, że to jest to samo w istocie, w jakości, w rodzaju, że Twórca nie mógłby 
utworzyć niczego różnego od Siebie, to wtedy też będziesz w stanie powiedzieć, „Ojciec i Ja 
jesteśmy jednym” i zrozumiesz piękno, wielkość, transcendentalne okazje, które zostały dane 
do Twojej dyspozycji. 

Część 13. Pytania i odpowiedzi. 

1. Co jest metodą przy pomocy której naturalni filozofowie otrzymują i stosują swoją wiedzę? 
Postrzeganie indywidualnych faktów uważnie, cierpliwie, dokładnie, ze wszystkimi im 
podległymi instrumentami i zasobami, zanim zaryzykują stwierdzenia ogólnych praw. 

2. Jak możemy być pewny, że ta metoda jest poprawna? Przez niedopuszczanie tyranicznych 
uprzedzeń mogących zlekceważyć albo ocenzurować niepożądane fakty. 

3. Jaka klasa faktów jest najbardziej ceniona? Fakty, która nie mogą zostać ocenione przez zwykłą 
codzienną obserwację życia. 

4. Na czym opiera się ta zasada? Na rozsądku i doświadczeniu. 

5. Co to niszczy? Przesąd, precedens i konwencjonalność. 

6. Jak te prawa zostały odkryte? Przez generalizację faktów, które są niezwykłe, rzadkie, dziwne i 
tworzą wyjątki. 

7. Jak możemy wyjaśnić dużo dziwnych i dotychczas niewytłumaczalnych zjawisk, które stale mają 
miejsce? Przez twórczą władzę myśli. 

8. Dlaczego tak jest? Ponieważ, kiedy doświadczamy faktu to możemy być pewni, że jest to 
skutek pewnej określonej przyczyny i że ta przyczyna będzie działała z niezmienną precyzją. 

9. Jaki jest skutek tej wiedzy? Wyjaśni ona przyczynę każdego możliwego warunku, fizycznego, 
umysłowego albo duchowego. 

10. Jak nasze najlepsze interesy zostaną zabezpieczone? Przez rozpoznanie faktu, że znajomość 
twórczej natury myśli umieszcza nas w styku z Nieskończoną mocą. 



SUK – Część 14 

W swoich dotychczasowych studiach odkryłeś, że myślenie jest duchową działalnością i dlatego jest 
obdarzone twórczą mocą. To nie znaczy, że jakieś tylko myśli są kreatywne, ale, że wszystkie myśli 
są twórcze. A więc ta sama zasada może zadziałać negatywnie, przez proces zaprzeczenia. 

Świadomość i podświadomość są dwiema fazami działania z jednym umysłem. Relacja 
podświadomości do świadomości jest całkiem analogiczna do tego co istnieje między 
wiatrowskazem i atmosferą. 

Nawet najmniejsza zmiana ciśnienia atmosfery powoduje działanie ze strony wiatrowskazu. Tak 
też działa myśl powstała w świadomości, gdy powoduje w Twoim podświadomym umyśle działanie 
w dokładnej proporcji do głębokości uczucia charakteryzującego tę myśl i intensywności myślenia 
na jakie sobie pozwolimy. 

A więc, jeżeli zaprzeczysz istnienie niezadowalających warunków, wycofasz twórczą moc Twojej 
myśli od tych warunków. Obetniesz ją przy korzeniu. Ściągniesz sok jej witalności. 

Zapamiętaj, że siłą rzeczy prawo wzrostu zarządza każdą manifestacją w rzeczywistości, a więc 
zaprzeczenie niezadowalających warunków nie spowoduje natychmiastowej zmiany. Roślina 
pozostanie widoczna przez pewien czas po tym jak jej korzenie zostały ucięte, ale będzie stopniowo 
usychać i w końcu zniknie. A więc wycofanie Twojej myśli od przypatrywania się niezadowalającym 
warunkom będzie stopniowo, ale pewnie, likwidować te warunki. 

Zobaczysz więc, że jest to dokładnie odwrotny przebieg od tego, który w sposób naturalny 
bylibyśmy skłonni przyjąć. 

Dlatego będzie to miało dokładnie przeciwny skutek od tego zwykle osiąganego. Większość osób 
skupia się na niezadowalających warunkach, dając tym samym takim warunkom tę miarę energii i 
witalności, która jest konieczna, żeby powodować jej energiczny wzrost. 

1. Uniwersalna Energia w której cały ruch, światło, ciepło i kolor mają swój początek, nie 
uczestniczy w ograniczaniu wielu skutków, których jest przyczyną, ale panuje nad nimi. Ta 
Uniwersalna Substancja jest źródłem wszelkiej Mocy, Mądrości i Inteligencji. 

2. By rozpoznać tę Inteligencję należy zaznajomić się z najwyższej jakości mądrością Umysłu i 
poprzez to dostać się do Uniwersalnej Substancji i wprowadzić ją w harmonijne relacje w 
Twoich wydarzeniach. 

3. To jest coś czego nawet najbardziej wykształcony nauczyciel przedmiotów ścisłych nie usiłował 
- pole odkrycia na które on jeszcze nie wstąpił. Faktycznie niewiele materialistycznych szkół 
kiedykolwiek uchwyciło pierwszy promień tego światła. Nie doszło do nich, że mądrość jest tak 
samo wszędzie obecna jak są siła i substancja. 

4. Niektórzy powiedzą, że jeżeli te zasady są prawdziwe, to dlaczego nie doprowadzamy do ich 
zademonstrowania? Ponieważ podstawowa zasada jest oczywiście poprawna, dlaczego nie 
dostajemy właściwych skutków? Dostajemy. Dostajemy rezultaty w dokładnej proporcji do 
naszego zrozumienia prawa i naszej zdolności do prawidłowego ich zastosowania. Nie 
zabezpieczyliśmy żadnych rezultatów będących skutkiem praw rządzących elektrycznością, aż 
ktoś sformułował te prawa i pokazał nam jak je zastosować. 

5. To stawia nas obecnie w całkowicie nowej relacji do naszego środowiska, otwierając 
możliwości poprzednio nieprawdopodobne a to przez uporządkowaną kolejność prawa, które 
w naturalny sposób jest włączone w nasze nowe mentalne nastawienie. 

6. Umysł jest twórczy a zasada, na której to prawo jest oparte jest zdrowa i prawomocna, i jest 
właściwa naturze rzeczy. Ale ta twórcza moc nie pochodzi od osoby, ale od Uniwersalnego, 



który jest źródłem i fontanną wszystkiej energii i substancji, osoba zaś jest po prostu kanałem 
dla dystrybucji tej energii. Osoba jest sposobem, który używa Uniwersalny by tworzyć 
różnorakie kombinacje, których rezultatem jest formowanie się zjawisk. 

7. Wiemy, że naukowcy rozłożyli materię na ogromną liczbę cząsteczek. Te cząsteczki zostały 
rozłożone na atomy a atomy na elektrony. Odkrycie elektronów w wysokiej próżni w szklanych 
rurkach zawierających stopione końcówki twardego metalu, wskazuje rozstrzygająco, że te 
elektrony wypełniają całą przestrzeń, że istnieją wszędzie, że są wszechobecne. One wypełniają 
wszystkie materialne ciała i zajmują całość tego co my nazywamy pustą przestrzenią. To w 
takim razie jest Uniwersalną Substancją, od której wszystkie rzeczy pochodzą. 

8. Elektrony na zawsze pozostałyby elektronami, chyba, że byłyby skierowane, gdzie mają się 
znaleźć, by zostać złożone w atomy i cząsteczki a tym kierującym je jest Umysł. Kilka 
elektronów obracających się dookoła centrum siły tworzy atom. Atomy łączą się przy pomocy 
całkowicie regularnych matematycznych stosunków i tworzą cząsteczki a te łączą się ze sobą by 
utworzyć mnóstwo mieszanin i związków, które łączą się, by zbudować Wszechświat. 

9. Najlżejszy znany atom to wodór i jest on 1700 razy cięższy niż elektron. Atom rtęci jest 300000 
razy cięższy niż elektron. Elektrony są czystą negatywną elektrycznością i mają tę samą 
potencjalną szybkość jak wszystkie inne kosmiczne energie, ani czas ani przestrzeń nie 
wymagają rozważania. Sposób, jak odkryto wielkość szybkości światła jest interesująca. 

10. Szybkość światła została pomierzona przez duńskiego astronoma Roemera w 1676 roku, przez 
obserwację zaćmień księżyców Jowisza. Kiedy Ziemia była najbliższa do Jowisza, zaćmienie 
ukazywało się około ośmiu i pół minuty zbyt wcześnie według obliczeń a kiedy Ziemia była 
najodleglejsza od Jowisza, było około ośmiu i pół minuty za późno. Roemer wyciągnął wniosek, 
że światło potrzebowało 17 minut by przejść średnicę orbity ziemi, co stanowiło różnicę 
odległości od Ziemi do Jowisza. To obliczenie zostało później zweryfikowane i udowodniło, że 
światło podróżuje z szybkością około 300 tysięcy km/sek. 

11. Elektrony manifestują się w ciele jako komórki i posiadają umysł i inteligencję dostateczną dla 
nich, by wykonywać ich funkcje w ludzkiej fizycznej anatomii. Każda część ciała jest złożona z 
komórek, niektóre z nich funkcjonują niezależnie a inne w społecznościach. Niektóre są zajęte 
budową tkanek, kiedy inne są zaangażowane w tworzenie różnych wydzielin koniecznych dla 
ciała. Niektóre służą jako roznosiciele materiału, inne są chirurgami, których pracą jest, by 
naprawiać uszkodzenia; inne są padlinożercami usuwając odpady; a jeszcze inne są stale 
gotowe by odtrącać najeźdźców albo innych niepożądanych intruzów z rodziny zarazków. 

12. Wszystkie te komórki pracują dla wspólnego celu i każda jest nie tylko żywym organizmem, ale 
ma dostateczną inteligencję by umieć wykonywać konieczne obowiązki. Jest też obdarzona 
dostateczną inteligencją by oszczędzać energię i zachowywać własne życie. Musi dlatego 
zabezpieczyć sobie dostateczne pożywienie i wiemy, że potrafi dokonywać wyboru w selekcji 
takiego pożywienia. 

13. Każda komórka rodzi się, powiela siebie, umiera i jest wchłaniana. Utrzymanie zdrowia i życia 
zależy od stałej regeneracji komórek. 

14. Jest dlatego oczywiste, że istnieje umysł w każdym atomie ciała. Ten umysł atomu jest 
negatywnym umysłem a dopiero moc myślenia jednostki powoduje, że może się stać 
pozytywnym czyli osoba może kontrolować ten negatywny umysł atomu. Jest to naukowe 
wytłumaczenie metafizycznego uzdrawiania i umożliwia każdemu zrozumieć zasadę, na której 
to nadzwyczajne zjawisko się opiera. 



15. Ten negatywny umysł, który jest zawarty w każdej komórce ciała, został nazwany 
podświadomym umysłem, ponieważ działa bez naszej świadomej wiedzy. Okryliśmy, że ten 
podświadomy umysł reaguje na wolę świadomego umysłu. 

16. Wszystkie rzeczy mają swój początek w umyśle i pojawienia się są skutkiem myśli. W takim 
razie widzimy, że rzeczy same w sobie nie mają żadnego początku, trwałości, albo 
rzeczywistości. Jeśli są stworzone przez myśl to mogą zostać i wymazane przez myśl. 

17. W zakresie mentalnym, jak w naturalnej nauce, robione są eksperymenty i każde odkrycie 
przybliża człowieka jeden krok bliżej do jego możliwego celu. Widzimy, że każdy człowiek jest 
odbiciem myśli, które gościły u niego podczas jego życia. To jest jak stempel na jego twarzy, w 
jego postaci, jego charakterze, jego środowisku. 

18. Za każdym skutkiem jest przyczyna i jeżeli pójdziemy tym śladem do jego punktu 
początkowego (pierwotnej przyczyny) to powinniśmy odkryć twórczą zasadę z którą to 
wyrosło. Dowody tego są teraz tak kompletne, że ta prawda jest ogólnie zaakceptowana. 

19. Obiektywny świat jest kontrolowany przez niewidoczną i dotychczas niewytłumaczalną moc. 
Uosobiliśmy tę moc i nazwaliśmy ją Bogiem. Teraz, jednakże, nauczyliśmy się uważać to za 
przepełniający istotność albo Zasadę wszystkiego co istnieje - Nieskończony albo Uniwersalny 
Umysł. 

20. Uniwersalny Umysł, będąc nieskończony i wszechmocny, ma nieograniczone zasoby do swojej 
dyspozycji i kiedy pamiętamy, że jest on też wszechobecny, nie możemy nie wyciągnąć 
wniosku, że my sami musimy być wyrażeniem albo manifestacją tego Umysłu. 

21. Rozpoznanie i zrozumienie zasobów podświadomego umysłu będzie wskazywało, że jedyna 
różnica między podświadomym umysłem a Uniwersalnym jest jedynie w skali. One różnią się 
tylko tak jak kropla wody różni się od oceanu. Są tego samego rodzaju i jakości, różnica jest 
tylko w skali. 

22. Czy doceniasz, czy możesz docenić wartość tego najważniejszego faktu; czy rozumiesz, że 
rozpoznanie tego wspaniałego faktu pozwala Ci na kontakt z Wszechmocą? Podświadomy 
umysł jest łączącym ogniwem między Uniwersalnym Umysłem i świadomym umysłem. Tak jak 
nie jest oczywiste, że świadomy umysł może świadomie zasugerować myśli, które 
podświadomy umysł zmusi do działania, ale ponieważ podświadomy umysł jest jednością z 
Uniwersalnym, to nie jest również oczywiste, że istnieje jakiekolwiek ograniczenie jego 
działalności. 

23. Naukowe zrozumienie tej zasady wyjaśni wspaniałe skutki, które przynosi siła modlitwy. Skutki, 
które są uzyskane w ten sposób nie są przyniesione przez jakiekolwiek specjalne nadania 
Opatrzności, ale przeciwnie, one są skutkiem doskonałej operacji naturalnego prawa. Nie ma w 
tym dlatego niczego ani religijnego ani tajemniczego. 

24. Jednak mamy wielu, którzy nie są gotowi, by zmusić się do dyscypliny koniecznej, by myśleć 
poprawnie, chociaż jest oczywiste, że niewłaściwe myślenie przynosi niepowodzenia. 

25. Myśl jest jedyną rzeczywistością; warunki są tylko zewnętrzną jej manifestacją. Gdy myśli się 
zmieniają, cały świat zewnętrzny czy warunki materialne muszą się zmienić, żeby być w 
harmonii z ich twórczynią, którą jest myśl. 

26. Myśl musi być jednoznaczna, pewna, stała, stanowcza i niezmienna. Nie możesz robić jednego 
kroku naprzód i dwóch kroków wstecz, jak również nie możesz przez dwadzieścia albo 
trzydzieści lat Twojego życia budować negatywne warunki jako skutek negatywnych myśli i 
oczekiwać, że wszystkie one roztopią w wyniku piętnastu albo dwudziestu minut właściwego 
myślenia. 



27. Jeżeli wdrożysz się do dyscypliny koniecznej, by spowodować radykalną zmianę w Twoim życiu, 
to musisz zrobić to umyślnie, po ostrożnym przemyśleniu i pełnym rozważeniu, i następnie nie 
możesz pozwolić niczemu i nikomu przeszkodzić w Twojej decyzji. 

28. Ta dyscyplina, ta zmiana myśli, to umysłowe nastawienie nie tylko przynosi Tobie materialne 
rzeczy, które są konieczne dla Twojego najwyższego i najlepszego dobrobytu, ale i ogólnie 
przynosi zdrowie i harmonijne warunki. 

29. Jeśli chcesz mieć harmonijne warunki w Twoim życiu, to musisz rozwinąć harmonijne 
umysłowe nastawienie. 

30. Twój świat zewnętrzny będzie odbiciem Twojego świata wewnętrznego. 

31. W Twoim ćwiczeniu w tym tygodniu skoncentruj się na Harmonii i kiedy mówię o koncentracji, 
to znaczy wszystko co to słowo sugeruje. Skoncentruj się tak głęboko, tak gorliwie, że nie 
będziesz świadom niczego innego tylko harmonii. Zapamiętaj, uczymy się przez wykonywanie. 
Czytanie tylko tych lekcji nigdzie nie zaprowadzi. W praktycznym zastosowaniu zawiera się 
wartość. 

Naucz się trzymać drzwi zamknięte, utrzymuj poza Twoim umysłem i Twoim 
światem każdy element, który szuka dopuszczenia bez żadnego określonego, 

końcowego i pomyślnego, efektu w widoku. 

George Mathew Adam  

Część 14. Pytania i odpowiedzi. 

1. Co jest źródłem wszystkiej Mądrości, Mocy i Inteligencji? Uniwersalny Umysł. 

2. Gdzie mają swój początek ruch, światło, ciepło i kolor? W Uniwersalnej Energii, która jest 
manifestacją Uniwersalnego Umysłu. 

3. Gdzie jest źródło twórczej mocy myśli? W Uniwersalnym Umyśle. 

4. Co to jest myśl? Umysł w ruchu. 

5. Jak Uniwersalny jest rozróżniany w formie? Osoba jest sposobem, który używa Uniwersalny by 
tworzyć różnorakie kombinacje, których rezultatem jest formowanie się zjawisk. 

6. Jak to jest osiągane? Moc myślenia osoby jest jej zdolnością do działania na Uniwersalny i 
wprowadzenia w manifestację. 

7. Co jest pierwotną formą, którą Uniwersalny używa według naszej obecnej wiedzy? Elektrony, 
które wypełniają całą przestrzeń. 

8. Gdzie wszystkie rzeczy mają swój początek? W umyśle. 

9. Jaki jest skutek zmiany myśli? Zmiana w warunkach. 

10. Jaki jest skutek harmonijnego umysłowego nastawienia? Harmonijne warunki w życiu. 

 

Myśl, jakkolwiek niematerialna może być, jest macierzą, która kształtuje zagadnienia życia. Umysł 
zadziałał we wszystkich polach podczas tego owocnego wieku, ale w nauce musimy szukać myśli, 
które ukształtowały całe myślenie. 



SUK – Część 15 

Eksperymenty z pasożytami roślin wskazują, że nawet najniższy porządek życia ma możliwość, by 
korzystać z naturalnego prawa. Ten eksperyment został zrobiony przez Jacques Locha członka 
Instytutu Rockefellera. 

„Żeby otrzymać materiał badawczy, krzaki róży w donicach zostały przyniesione do pokoju i 
umieszczone pod zamkniętym oknem. Jeżeli pozwoli się tym roślinom wyschnąć to mszyce 
(pasożyty), poprzednio bezskrzydłe, zmieniają się na uskrzydlone owady. Po tej metamorfozie 
mszyce zostawiają rośliny, lecą do okna i próbują się wydostać czołgając się po szkle”. 

To jest oczywiste, że te małe owady odkryły, że rośliny, na których prosperowały, już nie żyły i, że 
nie mogłyby dlatego mieć niczego więcej do jedzenia i picia z tego źródła. Jedyną metodą, dzięki 
której mogły uratować się od głodu było wyhodowanie tymczasowych skrzydeł i pofrunąć, co też 
zrobiły. 

Eksperymenty takie jak te wskazują, że Wszechwiedza jak również Wszechmoc jest wszechobecna 
i, że najmniejsza żywa istota może skorzystać z tego w nagłym przypadku. 

Część Piętnasta powie Ci więcej o prawie zgodnie z którym żyjemy. Wyjaśni, że te prawa działają na 
Twoją korzyść; że wszystkie warunki i doświadczenia, których doświadczamy działają na naszą 
korzyść; że zyskujemy siłę proporcjonalną do wysiłku wydanego i, że nasze szczęście jest najlepiej 
osiągane przez świadomą współpracę z naturalnymi prawami. 

1. Prawa, zgodnie z którymi żyjemy są zaprojektowane wyłącznie dla naszej korzyści. Te prawa są 
niezmienne i nie możemy uciec od ich działania. 

2. Wszystkie wielkie wieczne siły działają w uroczystej ciszy, ale jest w naszej mocy by umieścić 
siebie w harmonii z nimi i w ten sposób żyć we względnym pokoju i szczęściu. 

3. Trudności, dysharmonia i przeszkody, wskazują, że nie oddajemy tego czego już nie 
potrzebujemy, albo odmawiamy przyjęcia tego co potrzebujemy. 

4. Wzrost jest osiągnięty przez wymianę starego na nowe, dobrego na lepsze; to jest zależne albo 
odwzajemniane działanie. Dla każdego z nas istnieje kompletna całość myśli i ta całość 
powoduje, że jest możliwe by przyjmować tylko wtedy, gdy dajemy. 

5. Nie możemy otrzymać tego czego nam brakuje, jeżeli nieustępliwie trzymamy to co mamy. 
Jesteśmy w stanie świadomie kontrolować nasze warunki jak zaczniemy wyczuwać cel, który 
przyciągamy i jesteśmy w stanie wyciągnąć z każdego doświadczenia tylko to co potrzebujemy 
dla naszego dalszego wzrostu. Nasza zdolność dokonania tego określa stopień harmonii albo 
szczęścia, które osiągamy. 

6. Zdolność do przejmowania tego co potrzebujemy dla naszego wzrostu nieustannie się 
powiększa jak docieramy do wyższych poziomów i obszerniejszych wizji i im większe są nasze 
zdolności by wiedzieć czego wymagamy tym pewniej będziemy w stanie spostrzec tego 
obecność, by przyciągnąć i wchłonąć to. Nic nie może dotrzeć do nas oprócz tego co jest 
konieczne dla naszego wzrostu. 

7. Wszystkie warunki i doświadczenia, których doświadczamy przychodzą do nas dla naszej 
korzyści. Trudności i przeszkody będą również przychodzić dopóki nie wykorzystamy zawartych 
w nich wskazówek i nie weźmiemy niezbędnych rzeczy w nich zawartych a potrzebnych do 
dalszego wzrostu. 

8. To, że zbieramy co posiejemy jest dokładne - wręcz matematycznie. Zyskujemy więc trwałą siłę 
dokładnie w proporcji do włożonego wysiłku wymaganego by pokonać trudności. 



9. Nieubłagane warunki wzrostu wymagają, żebyśmy wywoływali największy stopień atrakcji dla 
tego co jest doskonale w zgodzie z nami. Nasze najwyższe szczęście najlepiej będzie osiągnięte 
poprzez nasze tego zrozumienie i świadomą współpracę z naturalnymi prawami. 

10. Żeby posiadać witalność myśl musi zostać nasycona miłością. Miłość jest produktem emocji. To 
dlatego jest konieczne by emocje były kontrolowane i kierowane przez intelekt i rozsądek. 

11. To jest miłość, która udziela witalności myślom i w ten sposób umożliwia im wykiełkowanie. 
Prawo atrakcji, albo prawo miłości, które są w gruncie rzeczy tym samym, przyniosą ten 
konieczny materiał dla ich wzrostu i dojrzałości. 

12. Pierwszą formę, którą myśl przybiera jest język, albo słowa; to determinuje znaczenie słów; 
one są pierwszą manifestacją myśli (statki na których płyną myśli). Przy pomocy eteru 
nabierają ruchu i są przekazywane innym w formie dźwięku. 

13. Myśl może prowadzić do działania jakiegokolwiek rodzaju, ale jakiekolwiek jest to działanie, to 
jest to po prostu myśl usiłująca wyrazić siebie w widocznej formie. To jest oczywiste w takim 
razie, że jeżeli oczekujemy pożądanych warunków to możemy sobie pozwolić tylko na 
pożądane myśli. 

14. To prowadzi do nieuniknionego wniosku, że jeżeli życzymy sobie wyrazić obfitość w naszym 
życiu, to możemy pozwolić sobie tylko na myślenie o obfitości, a ponieważ słowa są tylko 
myślami przyjmującymi formę, musimy być specjalnie ostrożni, by nie użyć niczego innego 
tylko konstruktywnego i harmonijnego języka, który, gdy ostatecznie skrystalizowany w 
obiektywne formy, udowodni korzyść dla nas. 

15. Nie możemy uciec od obrazów, które nieustannie fotografujemy w umyśle i ta fotografia 
błędnych pojęć jest dokładnie tym co powstaje przez użycie słów, kiedy używamy jakiejś formy 
języka, który nie jest zidentyfikowany z naszym dobrobytem. 

16. Manifestujemy coraz bardziej życie w miarę, gdy nasza myśl staje się jaśniejsza i osiąga wyższe 
poziomy. Otrzymujemy to z większą łatwością, gdy używamy obrazów słów, które są wyraźnie 
zdefiniowane i zwolnione od pojęć przymocowanych do nich na niższych poziomach myślenia. 

17. To słowami musimy wyrazić nasze myśli i jeżeli mamy wykorzystać wyższe formy prawdy, to 
możemy użyć tylko takiego materiału, który z tym celem w widoku był ostrożnie i inteligentnie 
wybrany. 

18. Ta cudowna moc ubierania myśli w formie słów jest tym co odróżnia człowieka od reszty 
zwierzęcego królestwa; użycie słowa pisanego umożliwia człowiekowi wejrzeć w historię 
minionych wieków i zobaczyć wzruszające sceny przez które stał się tym czym jest obecnie. 

19. Człowiekowi zostało umożliwione wejście do wspólnoty z największymi pisarzami i myślicielami 
wszystkich czasów a połączony tego zapis, który posiadamy dzisiaj, jest dlatego wyrażeniem 
Uniwersalnej Myśli, która poszukiwała swojej formy w umyśle Człowieka. 

20. Wiemy, że Uniwersalna Myśl ma jako swój cel tworzenie formy i wiemy również, że 
indywidualna myśl podobnie usiłuje wyrazić siebie w formie i wiemy też, że słowo jest formą 
myśli i, że zdanie jest połączeniem form myśli. Dlatego też, jeżeli życzymy sobie by nasz ideał 
był piękny bądź silny, to musimy widzieć, że słowa z których ta świątynia ostatecznie będzie 
utworzona są dokładne, że są połączone razem ostrożnie, ponieważ dokładność w budowaniu 
słów i zdań jest najwyższą formą architektury w cywilizacji i paszportem do sukcesu. 

21. Słowa są myślami i są dlatego niewidoczną i niezwyciężoną mocą, która urzeczywistni się 
ostatecznie w formie, którą im dano. 



22. Słowa mogą stać się umysłowymi domami, które będą trwały wiecznie, albo mogą też stać się 
budkami, które pierwszy wietrzyk zabierze. One mogą zachwycić oko jak również ucho; mogą 
zawrzeć w sobie całą wiedzę; w nich znajdujemy historię przeszłości jak również nadzieję 
przyszłości; one są żywymi posłańcami, od których każdy człowiek i nadludzka działalność się 
rodzi. 

23. Piękno słowa polega na pięknie myśli; siła słowa zawiera się w mocy myśli i moc myśli zawiera 
się w jej witalności. Jak zidentyfikujemy witalną myśl? Jakie są jej wyróżniające cechy? Musi 
być oparta o zasadę. Jak zidentyfikujemy w takim razie tę zasadę? 

24. Istnieje zasada Matematyki, ale nie ma zasady błędu; jest zasada zdrowia, ale nie choroby; jest 
zasada prawdy, ale nie nieuczciwości; jest zasada światła, ale nie ciemności i jest zasada 
obfitości, ale nie ubóstwa. 

25. Skąd się dowiemy, że jest to prawdą? Ponieważ, jeżeli zastosujemy poprawnie zasadę 
Matematyki to będziemy pewni naszych rezultatów. Gdzie jest zdrowie nie będzie choroby. 
Jeżeli znamy Prawdę nie możemy zostać oszukani przez błąd. Jeżeli wpuściliśmy światło nie 
może być ciemności i, gdzie jest obfitość nie może być ubóstwa. 

26. To są zrozumiałe samo przez się fakty, ale nader ważna prawda, że myśl zawierająca zasadę 
jest ważna i dlatego zawiera życie i w konsekwencji zakorzenia się i w końcu, ale pewnie, i na 
pewno, przemieszcza negatywne myśli, które przez ich naturę nie mogą zawierać witalności, 
jest czymś co wydaje się być przeoczone. 

27. Ale jest to fakt, który umożliwi Tobie zniszczenie każdego rodzaju niezgody, braku i 
ograniczenia. 

28. Nie ma innej możliwości niż to, że ten, który „jest wystarczająco mądry by zrozumieć” chętnie 
rozpozna, że twórcza moc myśli umieszcza niezwyciężoną broń w jego rękach i robi go 
mistrzem jego losu. 

29. W fizycznym świecie jest prawo kompensacji, które stanowi - „Pojawienie się gdziekolwiek 
danej ilości energii, oznacza zniknięcie tej samej ilości, gdzie indziej”, a więc musimy wiedzieć, 
że możemy dostać tylko co dajemy; jeżeli uroczyście zobowiążemy się do pewnego działania 
musimy być przygotowani by przyjąć na siebie odpowiedzialność za rozwój tego działania. 
Umysł Podświadomy nie rozumuje. On bierze nas dosłownie; poprosiliśmy o coś to teraz to 
dostaniemy; pościeliliśmy nasze łóżko to będziemy w nim spać; matryca została wykuta; nici 
odtworzą wzór, który zrobiliśmy. 

30. Z tego powodu Spostrzeganie (Wgląd, Wnikliwość) musi być ćwiczone, żeby myśl nie zawierała 
żadnego umysłowego, moralnego albo fizycznego zarazka, którego nie życzylibyśmy sobie by 
się zobiektywizował w naszym życiu. 

31. Spostrzeganie jest wydziałem umysłu dzięki, któremu mamy możliwość by przeegzaminować 
fakty i warunki w szerokiej perspektywie, pewnego rodzaju ludzki teleskop. To umożliwia nam 
zrozumieć (przewidzieć) trudności, jak również możliwości, w jakimkolwiek przedsięwzięciu. 

32. Spostrzeganie umożliwia nam być przygotowanym na przeszkody, na które się natkniemy; 
możemy dlatego pokonać je zanim będą miały jakąś okazję powodowania trudności. 

33. Spostrzeganie umożliwia nam planować korzystnie dla nas i zwrócić naszą myśl i uwagę we 
właściwym kierunku, zamiast do kanałów, które mogą nie dać możliwości powrotu. 

34. Spostrzeganie jest dlatego absolutnie podstawowym dla rozwoju jakiegoś wielkiego 
osiągnięcia, tylko z nim możemy wejść, zbadać i posiąść jakikolwiek umysłowy obszar. 

35. Spostrzeganie jest produktem świata Wewnątrz i jest rozwinięte w Ciszy, przez koncentrację. 



36. Dla Twojego ćwiczenia w tym tygodniu, skoncentruj się na Spostrzeganiu; przybierz Twoją 
normalną pozycję i skup myśl na fakcie, że wiedza o twórczej mocy myśli nie znaczy jeszcze 
posiąść sztukę myślenia. Pozwól myśli zatrzymać się na fakcie, że wiedza nie zastosuje się 
sama. Że nasze działania nie są rządzone przez wiedzę, ale przez obyczaj, precedens i nawyk. 
Że jedyną drogą by zastosować wiedzę jest tylko dokonanie określonego świadomego wysiłku. 
Przypomnij umysłowi fakt, że wiedza nieużywana odchodzi od umysłu, że wartość informacji 
polega na stosowaniu zasady; kontynuuj tę linię myślenia, aż uzyskasz dostateczne 
Spostrzeganie by sformułować określony program dla zastosowania tej zasady do Twojego 
własnego szczególnego problemu. 

 

Pomyśl prawdziwie i Twoje myśli będą pokarmem dla głodu świata; Powiedz 
prawdziwie i każde słowo Twoje będzie owocującym nasieniem; Żyj 

prawdziwie i Twoje życie będzie wielkim i szlachetnym credo. 

Horatio Bonar 

Część 15. Pytania i odpowiedzi.  

1. Co określa stopień harmonii, który osiągamy? Nasza zdolność do przyjęcia od każdego 
doświadczenia tego co potrzebujemy dla naszego wzrostu . 

2. Na co wskazują trudności i przeszkody ? Że są konieczne dla naszej mądrości i duchowego 
wzrostu. 

3. Jak można tych trudności unikać? Przez świadome zrozumienie i współpracę z Naturalnymi 
prawami. 

4. Jaka jest zasada, przez którą myśl manifestuje siebie w formie? Prawo Atrakcji. 

5. Jak uzyskiwany jest konieczny materiał, dzięki któremu wzrost, rozwój i dojrzałość pomysłu 
otrzymują formę? Prawo miłości, które jest twórczą zasadą Wszechświata, udziela witalności 
myśli a prawo atrakcji dostarcza konieczną substancję przez prawo wzrostu. 

6. Jak uzyskiwać pożądane warunki? Przez rozważanie tylko pożądanych myśli. 

7. Skąd powstają niepożądane warunki? Przez myślenie, dyskutowanie i wizualizowanie 
warunków braku, ograniczeń, choroby, dysharmonii i dysonansów każdego rodzaju. Ta 
umysłowa fotografia błędnych pojęć jest wzięta serio przez podświadomość i prawo atrakcji w 
sposób nieunikniony skrystalizuje to w formę obiektywną. Że zbieramy co posiejemy jest 
naukowo ścisłe. 

8. Jak możemy pokonać każdy rodzaj lęku, braku, ograniczenia, ubóstwa i niezgody? Przez 
zastąpienie błędu zasadą. 

9. Jak możemy rozpoznać zasadę? Przez świadomą realizację faktu, że Prawda niezmiennie 
niszczy błąd. Nie musimy pracowicie wyrzucać szuflą ciemności; wszystko to co jest konieczne 
to włączyć światło. Ta sama zasada odnosi się do każdej formy negatywnej myśli. 

10. Jaka jest wartość Spostrzegania? To umożliwia nam zrozumienie wartości stosowania wiedzy, 
którą uzyskujemy. Wielu zdaje się myśleć, że ta wiedza automatycznie zastosuje sama siebie co 
w żadnym wypadku nie jest prawdą. 

 

Dla każdego człowieka jest otwarta droga. Wielki duch wspina się wysoko a mały duch idzie po 
omacku nisko; a między nimi po zamglonej równinie dryfuje tam i z powrotem reszta. Ale dla 



każdego jest otwarta i ta wysoka droga, i ta niska i od człowieka zależy, którą drogę jego duch 
wybierze. 

SUK – Część 16 

Wibracyjne ruchy planetarnego Wszechświata są rządzone przez prawo okresowości. Wszystko co 
żyje ma okresy narodzin, wzrostu, owocowania i zanikania. Te okresy są rządzone Prawem 
Siódemek. 

Prawo Siódemek rządzi dniami tygodnia, fazami księżyca, harmonią dźwięku, światła, ciepła, 
elektryczności, magnetyzmu, atomowej struktury. Rządzi życiem osób i narodów, i dominuje 
działalność komercyjnego świata. 

Życie jest wzrostem a wzrost jest zmianą, każdy siedmioletni okres kieruje nas do nowego cyklu. 
Pierwsze siedem lat jest okresem dzieciństwa. Następne siedem to okres dzieciństwa, 
reprezentujący początek indywidualnej odpowiedzialności. Następne siedem reprezentuje okres 
wieku dojrzewania. Czwarty okres oznacza osiągnięcie pełni rozwoju. Piąty okres jest 
konstruktywnym okresem, kiedy ludzie zaczynają nabywać nieruchomości, posesje, domy i 
zakładają rodziny. Następny od 35 do 42 jest okresem reakcji i zmian a po nim następuje okres 
rekonstrukcji, dostosowania i rekonwalescencji, tak by być przygotowanym do nowego cyklu 
siódemek, rozpoczynający się od pięćdziesiątego roku. 

Wielu myśli, że dla świata mija właśnie szósty okres i, że wkrótce wejdzie w siódmy okres, okres 
dopasowania, rekonstrukcji i harmonii; okres, który często jest nazywany Tysiącleciem (Millenium). 

Ci znający te cykle nie będą zaniepokojeni kiedy sprawy wydają się nie iść właściwym torem, ale 
będą mogli zastosować zasadę szkicowaną w tych lekcjach z pełnym zapewnieniem, że wyższe 
prawo niezmiennie skontroluje wszystkie inne prawa i, że przez zrozumienie i świadome 
operowanie duchowych praw, możemy przerobić każdą pozorną trudność na dar niebios. 

1. Bogactwo jest produktem pracy. Kapitał jest skutkiem, nie przyczyną; służącym a nie mistrzem; 
sposobem dojścia do celu a nie celem. 

2. Najczęściej przyjmowaną definicją bogactwa jest to, że składa się ono ze wszystkich 
przydatnych i miłych rzeczy, które posiadają wartość wymiany. To jest ta wartość wymiany, 
która jest dominującą charakterystyką bogactwa. 

3. Kiedy rozważamy jak mały dodatek uzyskany przez bogactwo przyczynił się do szczęścia 
właściciela, to stwierdzimy, że prawdziwa wartość polega nie na jego pożytku, ale w jego 
wymianie. 

4. Ta wartość wymiany stwarza środek dla zapewnienia rzeczom ich rzeczywistej wartości dzięki 
której nasze ideały mogą zostać zrealizowane. 

5. Bogactwo, w takim razie, nie powinno być nigdy upragnione jako cel, ale po prostu jako sposób 
osiągania celu. Prawdziwy sukces jest uzależniony od wyższego ideału a nie od zwykłej 
akumulacji bogactwa i ten, który aspiruje do takiego sukcesu musi sformułować ideał o który 
jest gotów walczyć. 

6. Z takim ideałem w umyśle, sposoby i środki mogą i będą dostarczone, ale nie wolno zrobić 
pomyłki przez użycie tych środków dla niewłaściwego celu. Musi być ściśle określony ustalony 
cel, ideał. 

7. Prentice Mulford powiedział: „Człowiek sukcesu to człowiek opanowany przez największe 
duchowe zrozumienie a każde wielkie powodzenie przychodzi od wyższej i prawdziwej 
duchowej mocy”. Niestety, są tacy, którzy nie zdołają rozpoznać tej mocy; oni zapominają, że 
matka Andrew Carnegie musiała pomagać w utrzymaniu rodziny kiedy przybyli do Ameryki, że 



ojciec Harrimana był biednym duchownym z pensją tylko $200 rocznie, że Sir Thomas Lipton 
rozpoczął od tylko 25 centów. Ci ludzie nie mieli żadnej innej mocy na którą mogliby liczyć, ale 
to nie powstrzymało ich. 

8. Moc tworzenia zależy całkowicie od siły ducha; mamy trzy kroki - idealizacja, wizualizacja i 
materializacja. Każdy przemysłowiec zależy wyłącznie od tej mocy. W artykule w Everybody's 
Magazine, Henry M. Flagler, multimilioner Standard Oil przyznał się, że sekretem jego sukcesu 
była jego moc kompletnego dostrzegania rzeczy. Jego poniższa rozmowa z reporterem 
pokazuje jego siłę idealizacji, koncentracji i wizualizacji, wszystkich duchowych sił: 

9. „Czy naprawdę miałeś wizję tej całej rzeczy? Chcę powiedzieć, czy zamknąłeś oczy albo czy 
możesz zamknąć oczy i widzisz szlaki kolejowe? I pędzące pociągi? I usłyszysz gwizd gwizdka? 
Czy poszedłeś aż tak daleko?. Tak. Jak wyraźnie? Bardzo wyraźnie”. 

10. Mamy tutaj wizję prawa, widzimy „przyczynę i skutek”, widzimy, że myśl musi koniecznie 
poprzedzić i określić działanie. Jeżeli będziemy mądrzy to skonstatujemy ten o olbrzymim 
znaczeniu fakt, że żaden arbitralny warunek nie ma prawa zaistnieć ani na moment i, że ludzkie 
doświadczenia są skutkiem uporządkowanej i harmonijnej kolejności. 

11. Biznesmen osiągający już sukces w dalszym ciągu podnosi sobie poprzeczkę. Odwrotnie niż 
człowiek pozbawiony ideałów. Subtelne siły myśli, które krystalizują się w naszych codziennych 
nastrojach są tym z  czego składa się życie. 

12. Myśl jest plastycznym materiałem przy pomocy którego budujemy obrazy naszego rosnącego 
pojmowania życia. Stosowanie determinuje jego istnienie. Tak jak we wszystkich innych 
rzeczach nasza zdolność rozpoznawania i właściwego jego używania jest koniecznym 
warunkiem dla osiągnięcia wyniku. 

13. Przedwczesne bogactwo jest tylko zwiastunem upokorzenia i katastrofy, ponieważ nie możemy 
trwale zachować czegokolwiek na co nie zasługujemy albo na co nie zarobiliśmy. 

14. Warunki, które spotykamy w świecie zewnętrznym odpowiadają warunkom, które znajdujemy 
w świecie wewnętrznym. To jest spowodowane przez prawo atrakcji. Jak w takim powinniśmy 
rozstrzygnąć co znaczy wejście do świata wewnątrz? 

15. Cokolwiek wchodzi do umysłu poprzez zmysły albo czym obiektywny umysł wywrze wrażenie 
na umyśle to wywoła to umysłowy obraz, który stanie się formą dla twórczej energii. Te 
doświadczenia są w większości wynikiem wpływu środowiska, szansy, przeszłego myślenia i 
innych form negatywnej myśli i dlatego muszą zostać poddane ostrożnej analizie zanim 
zostaną wzięte pod uwagę. Z drugiej strony, możemy sami utworzyć nasze własne umysłowe 
obrazy, przez nasze własne wewnętrzne procesy myślowe niezależnie od myśli innych, 
niezależnie od zewnętrznych warunków, niezależnie od środowiska każdego rodzaju i robimy 
to przez użycie siły wewnętrznej by móc kontrolować nasz los, ciało, umysł i duszę. 

16. To przez używanie tej siły zabieramy nasz los z rąk przypadku i świadomie tworzymy dla siebie 
doświadczenia, których pragniemy, ponieważ kiedy świadomie zrozumiemy warunek to ten 
warunek w końcu zamanifestuje się w naszym życiu; dlatego też jest oczywiste, że ostatecznie 
to analityczne myślenie jest tą wielką przyczyną w życiu. 

17. Dlatego kontrolować myśl znaczy kontrolować okoliczności, warunki, środowisko i 
przeznaczenie. 

18. Jak w takim razie mamy kontrolować myśl; co to za proces? Aby myśleć znaczy utworzyć myśl, 
ale skutek myśli będzie zależał od jej formy, jej jakości i jej witalności. 



19. Forma będzie zależała od umysłowych obrazów, od których emanuje; to będzie zależało od 
głębokości wrażenia, przewagi idei, klarowności wizji, śmiałości obrazu. 

20. Jakość zależy od jej substancji a to zależy od materiału, z którego umysł jest skomponowany; 
jeżeli ten materiał był utkany z myśli o zapale, sile, odwadze, determinacji to myśl będzie 
posiadała te jakości. 

21. I w końcu, witalność zależy od uczucia jakim myśl jest nasycona. Jeżeli myśl jest konstruktywna, 
to będzie posiadała witalność; będzie miała życie, urośnie, rozwinie się, rozrośnie się, będzie 
twórcza; przyciągnie wszystko konieczne dla jej kompletnego rozwoju. 

22. Jeżeli myśl jest destruktywna to będzie miała w sobie zarazek jej własnego rozkładu; ona 
umrze, ale w procesie umierania przyniesie chorobę i każdą inną formę dysonansu. 

23. Nazywamy to złem i kiedy przynosimy to na siebie, niektórzy z nas mają tendencję 
przypisywania swoich trudności Najwyższej Istocie, ale ta najwyższa istota jest po prostu 
Umysłem w równowadze. 

24. Nie jest ani dobra ani zła, po prostu jest. 

25. Nasza zdolność odróżnienia tego w formie jest naszą zdolnością do manifestowania dobra albo 
zła. 

26. Dlatego dobro i zło nie są bytami, one są po prostu tylko słowami, których używamy by 
wskazać skutek naszych działań a działania z kolei są zdeterminowane przez charakter naszej 
myśli. 

27. Jeżeli nasza myśl jest konstruktywna i harmonijna manifestujemy dobro; jeżeli jest 
destruktywna i niezgodna manifestujemy zło. 

28. Jeżeli pragniesz wizualizować inne środowisko to najprościej jest utrzymywać ideał w umyśle, 
aż Twoja wizja stanie się prawdziwa; nie poświęcaj żadnej myśli osobom, miejscom albo 
rzeczom; one nie mają miejsca w absolucie; środowisko, które pragniesz zawrze wszystko co 
konieczne; właściwe osoby i właściwe rzeczy pojawią się w odpowiednim czasie i we 
właściwym miejscu. 

29. To nie jest czasami oczywiste w jaki sposób charakter, zdolności, wyniki, osiągnięcia, 
środowisko i przeznaczenie mogą być kontrolowane przez moc wizualizacji, ale jest to ścisły 
naukowy fakt. 

30. Łatwo stwierdzisz, że to co myślimy determinuje jakość umysłu i, że jakość umysłu z kolei 
determinuje nasze możliwości i pojemność umysłową i możesz łatwo zrozumieć, że poprawa w 
naszej zdolności naturalnie spowoduje wzrost w osiągnięciach i większą kontrolę okoliczności. 

31. Tym samym zobaczymy, że Naturalne prawa funkcjonują w doskonale naturalny i harmonijny 
sposób; wszystko wydaje się po prostu zdarzać. Jeżeli chcesz jakiś dowód tego faktu to po 
prostu porównaj skutki Twoich wysiłków w Twoim własnym życiu, kiedy Twoje działania były 
wywołane przez wysokie ideały a kiedy miałeś samolubne albo ukryte zamiary. Nie będziesz 
potrzebował dalszych dowodów. 

32. Jeśli chcesz spowodować realizację jakiegoś pragnienia, utwórz umysłowy obraz sukcesu w 
Twoim umyśle przez świadomie wizualizowanie Twojego pragnienia. W ten sposób stworzysz 
sukces nieodpartym, spowodujesz jego uzewnętrznienie w Twoim życiu. 

33. Widzimy tylko to co już istnieje w obiektywnym świecie, ale co wizualizujemy, już istnieje w 
duchowym świecie i ta wizualizacja jest konkretnym znakiem czegoś co któregoś dnia ukaże się 
w obiektywnym świecie, pod warunkiem, że jesteśmy wierni naszemu ideałowi. Powód tego 



nie jest trudny; wizualizacja jest formą wyobraźni; ten proces myślenia formuje wrażenia na 
umyśle i te wrażenia z kolei formują pomysły i ideały i te z kolei są planami z których Mistrz 
architekt utka przyszłość. 

34. Psycholodzy doszli do wniosku, że jest tylko jeden zmysł, zmysł uczucia i, że wszystkie inne 
zmysły są tylko modyfikacją tego jednego. I jest to prawdziwe. Wiemy, dlaczego uczucie jest 
źródłem mocy, dlaczego emocje tak łatwo pokonują intelekt i, dlaczego musimy włożyć uczucie 
do naszej myśli, jeżeli chcemy mieć rezultaty. Myśl i uczucie jest nieodpartym połączeniem. 

35. Wizualizacja musi, oczywiście, być kierowana przez wolę; musimy wizualizować sobie 
dokładnie to co chcemy; musimy być ostrożni by nie pozwolić wyobraźni poszaleć. Wyobraźnia 
jest dobrym służącym, ale kiepskim mistrzem i jeśli nie jest kontrolowana to może łatwo 
prowadzić nas do wszelkiego rodzaju spekulacji i wniosków, które nie mają żadnej podstawy 
faktu. Każdy rodzaj wiarygodnej opinii jest podatny by zostać przyjęty bez jakiegokolwiek 
analitycznego sprawdzenia i skutek tego jest nieuniknionym umysłowym chaosem. 

36. Musimy w takim razie budować tylko takie umysłowe obrazy, które są naukowo prawdziwe. 
Poddaj każdy pomysł wnikliwej analizie i nie przyjmij niczego co nie jest ściśle naukowe. Kiedy 
to zrobisz to nie spróbujesz niczego o czym wiesz, że nie możesz wykonać i sukces zwieńczy 
Twoje wysiłki; to jest to co biznesmeni nazywają dalekowzrocznością; to jest to samo co 
dogłębne zrozumienie i jest jednym z wielkich sekretów sukcesu we wszystkich ważnych 
przedsięwzięciach. 

37. W Twoim ćwiczeniu w tym tygodniu, spróbuj zmusić się do zrozumienia ważnego faktu, że 
harmonia i szczęście są stanami świadomości i nie zależą od posiadania rzeczy. Że rzeczy są 
skutkami i przychodzą jako konsekwencja poprawnych umysłowych stanów. W takim razie, 
jeżeli pragniemy posiadania materialnego jakiegokolwiek rodzaju to najważniejszą dla nas 
sprawą powinno być nabycie umysłowego nastawienia, które spowoduje upragniony skutek. 
To umysłowe nastawienie uzyskuje się przez zrozumienie naszej duchowej natury i naszej 
jedności z Uniwersalnym Umysłem, który jest substancją wszystkich rzeczy. To uświadomienie 
sobie spowoduje wszystko co jest konieczne dla naszego spełnienia się. To jest właśnie 
naukowe albo poprawne myślenie. Kiedy odniesiemy sukces uzyskując to umysłowe 
nastawienie to będzie nam stosunkowo łatwo zrozumieć nasze pragnienie jako już dokonany 
fakt; kiedy możemy to zrobić to znajdziemy „Prawdę”, która nas „uwolni” od każdego braku 
albo ograniczenia jakiegokolwiek rodzaju. 

Część 16. Pytania i odpowiedzi. 

1. Od czego zależy bogactwo? Od zrozumienia twórczej natury myśli. 

2. Na czym polega prawdziwa wartość bogactwa? Na jego wartości wymiany. 

3. Od czego zależy sukces? Od siły duchowej. 

4. Od czego zależy ta siła? Od jej użycia; użycie jej określa jej istnienie. 

5. Jak możemy zabrać nasz los z rąk przypadku? Przez świadome rozumienie warunków, które 
pragniemy widzieć zamanifestowane w naszym życiu. 

6. Co w takim razie jest tym wielkim „biznesem” życia? Myślenie. 

7. Dlaczego tak jest? Ponieważ myśl jest duchowa i dlatego twórcza. Świadomie kontrolując myśl 
kontrolujemy okoliczności, warunki, środowisko i przeznaczenie. 

8. Gdzie jest źródło wszelkiego zła? Destruktywne myślenie. 

9. Co jest źródłem wszelkiego dobra? Naukowe poprawne myślenie. 



10. Co to jest naukowe myślenie? Rozpoznanie twórczej natury duchowej energii i naszej zdolności 
by to kontrolować. 

 

Największymi wydarzeniami wieku są jego najlepsze myśli. A jest 
naturą myśli, by znaleźć swoją drogę do działania. 

Bovee 

SUK – Część 17 

Rodzaj Bóstwa, które człowiek świadomie czy nieświadomie wielbi wskazuje na intelektualny stan 
samego czciciela. 

Spytaj Indianina o Boga a on opisze Tobie potężnego wodza wspaniałego plemienia. Spytaj 
Poganina o Boga i on powie Tobie o Bogu ognia, Bogu wody, Bogu tego, tamtego i innego. 

Spytaj Izraelitę o Boga a on powie Tobie o Bogu Mojżesza, rządzącego przez przymusowe nakazy - 
stąd Dziesięć Przykazań. Albo Josue, który prowadził Izraelitów do bitwy, skonfiskował własność, 
zamordował więźniów i zburzył miasta. Tak zwany poganin zrobił „wyryte obrazy” ich Boga, 
którego czcili, ale przynajmniej dla tych najinteligentniejszych, te obrazy były tylko widocznymi 
punktami wyjścia, które umożliwiają im umysłowe skoncentrowanie się na jakości, którą pragnęli 
uzewnętrzniać w ich życiu. 

My, z dwudziestego wieku, teoretycznie uwielbiamy Boga Miłości, ale w praktyce robimy dla siebie 
„wyryte obrazy” „Bogactwa”, „Władzy”, „Mody”, „Zwyczaju” i „Konwencjonalności”. „Padamy” 
przed nimi i czcimy ich. Koncentrujemy się na nich i tym samym one uzewnętrzniają się w naszym 
życiu. 

Student, który opanuje zawartość Części Siedemnastej nie pomyli symboli z rzeczywistością; będzie 
zainteresowany bardziej przyczynami niż skutkami. Skoncentruje się na rzeczywistości życia i wtedy 
nie zawiedzie się, gdy chodzi o rezultaty. 

1. Powiedziano nam, że Człowiek ma „zwierzchnictwo nad wszystkimi rzeczami”. To 
zwierzchnictwo jest ustanowione przez Umysł. Myśl jest działalnością, która kontroluje każdą 
zasadę. Najwyższa Zasada przez swą wyższość istoty i jakości determinuje siłą rzeczy 
okoliczności, aspekty i relacje wszystkiego z czym wchodzi w kontakt. 

2. Wibracje sił umysłowych są najbardziej finezyjne i w konsekwencji najpotężniejsze. Dla tych, 
którzy spostrzegają naturę i wyższość umysłowej siły, wszystkie fizyczne moce stają się 
nieistotne. 

3. Jesteśmy przyzwyczajeni, by patrzeć na Wszechświat naszymi pięcioma zmysłami i z tych 
doświadczeń wypływają nasze antropomorficzne pojęcia, ale prawdziwe pojęcia są osiągane 
tylko przez duchową wnikliwość. Ta wnikliwość wymaga przyspieszania wibracji Umysłu i jest 
tylko osiągana, kiedy umysł jest stale skoncentrowany w danym kierunku. 

4. Stała koncentracja znaczy równy, nieprzerwany strumień myśli i jest skutkiem cierpliwego, 
uporczywego, wytrwałego i dobrze wyregulowanego systemu. 

5. Wielkie odkrycia są skutkiem długotrwałego badania. Nauka matematyki wymaga lat 
skoncentrowanego wysiłku by ją opanować, a największa nauka, Umysłu, ujawnia się tylko 
przez skoncentrowany wysiłek. 

6. Koncentracja jest bardzo niezrozumiana; wydaje się dotyczyć wysiłku albo działalności z tym 
związanej, kiedy właśnie przeciwieństwo jest konieczne. Wielkość aktora polega na fakcie, że 
on zapomina się w przedstawianiu danego mu charakteru, stając się tak zidentyfikowanym z 



nim, że widownia jest owładnięta realizmem występu. To daje dobry pogląd prawdziwej 
koncentracji; powinieneś być tak zainteresowany swoją myślą, tak pochłonięty w Twoim 
temacie, by nie być świadomy niczego innego. Taka koncentracja prowadzi do intuicyjnej 
percepcji i natychmiastowego wglądu w naturę przedmiotu na którym jesteś skoncentrowany. 

7. Cała wiedza jest skutkiem tego rodzaju koncentracji; to w ten sposób sekrety Nieba i Ziemi 
zostały wydarte; to w ten sposób umysł staje się magnesem i pragnieniem wiedzy, zasysa 
wiedzę, nieodparcie ją przyciąga, robi ją swoją własną. 

8. Pragnienie jest w większości podświadome; świadome pragnienie rzadko urealnia jego 
przedmiot, gdyż ten ostatni jest poza natychmiastowym zasięgiem. Podświadome pragnienie 
pobudza utajone wydziały umysłu i trudne problemy wydają się rozwiązywać same. 

9. Podświadomy umysł może zostać pobudzony i zmuszony do działania w jakimkolwiek kierunku 
i  ma służyć nam dla jakiegokolwiek celu poprzez koncentrację. Praktyka koncentracji wymaga 
kontroli fizycznego i umysłowego bytu; wszystkie rodzaje świadomości, tak fizyczna jak i 
umysłowa, muszą być pod kontrolą. 

10. Duchowa Prawda jest dlatego czynnikiem kontrolującym; to jest to co umożliwi Tobie 
wyrosnąć z ograniczonych osiągnięć i dotrzeć do punktu, gdzie będziesz w stanie przetworzyć 
rodzaje myśli na charakter i świadomość. 

11. Koncentracja nie znaczy zwyczajnie myśleć o myślach, ale przekształcenie tych myśli na 
praktyczne wartości; przeciętny człowiek nie ma pojęcia o znaczeniu koncentracji. Jest wołanie 
„mieć”, ale nigdy wołanie „być”; oni nie potrafią zrozumieć, że nie mogą „mieć” bez tego 
drugiego, że muszą najpierw znaleźć „królestwo” zanim mogą mieć „rzeczy dodane”. Chwilowy 
entuzjazm jest bezwartościowy; tylko z bezgraniczną pewnością siebie można dotrzeć do celu. 

12. Umysł może umieścić ideał trochę zbyt wysoko i odczuć brak znaku; może usiłować wznieść się 
na niewprawnych skrzydłach i zamiast lotu, spadać na ziemię; ale to nie jest żadnym powodem 
by nie robić następnej próby. 

13. Słabość jest jedyną barierą dla umysłowego osiągnięcia; przypisz Twoją słabość fizycznym 
ograniczeniom albo umysłowej niepewności i spróbuj znów; spokój i doskonałość są 
uzyskiwane przez powtórzenie. 

14. Astronom centruje swój umysł na gwiazdach i te oddają mu swoje sekrety; geolodzy centrują 
swoje umysły na konstrukcji ziemi i mamy geologię; tak jest ze wszystkimi rzeczami. Ludzie 
centrują ich umysły na problemach życia i skutek jest oczywisty w ogromnym i złożonym 
społecznym porządku dnia. 

15. Wszystkie umysłowe odkrycia i osiągnięcia są skutkiem pragnienia plus koncentracja; 
pragnienie jest najsilniejszym rodzajem działania; im bardziej uporczywe pragnienie tym 
bardziej autorytatywne odkrycie. Pragnienie dodane do koncentracji wyciągnie każdy sekret od 
natury. 

16. W realizowaniu wielkich myśli, w doświadczaniu wielkich emocji, które korespondują z 
wielkimi myślami, umysł jest w stanie doceniającym wartość wyższych rzeczy. 

17. Intensywność momentalnej poważnej koncentracji i intensywnej tęsknoty by się realizować i 
osiągnąć może zaprowadzić Ciebie dalej niż lata powolnego, normalnego i wymuszonego 
wysiłku; to rozedrze więzienne kraty niewiary, słabości, niemocy i samo-pomniejszania i 
odczujesz radość realizacji i pokonywania. 

18. Duch inicjatywy i oryginalności jest rozwinięty przez upór i ciągłość umysłowego wysiłku. 
Biznes uczy wartości koncentracji i zachęca do mocnych decyzji; rozwija praktyczną wnikliwość 



i szybkość wnioskowania. Umysłowy element w każdym komercyjnym zajęciu jest dominujący 
jako czynnik kontroli a pragnienie jest przewyższającą siłą; wszystkie komercyjne relacje są 
uzewnętrznianiem pragnienia. 

19. Wiele z tych silnych i konkretnych cnót jest rozwiniętych w zastosowaniu komercyjnym; umysł 
jest ustabilizowany i ukierunkowany; staje się skuteczny. Wzmacnianie umysłu jest główną 
koniecznością po to, żeby mógł stać się nadrzędny w stosunku do zakłóceń i kapryśnych 
impulsów instynktownego życia i w ten sposób szczęśliwie opanowywać konflikt między 
wyższą i niższą jaźnią. 

20. Wszyscy jesteśmy dynamami55, ale dynamo samo z siebie jest niczym; umysł musi prowadzić 
dynamo; wtedy jest przydatne i jego energia może zostać zdecydowanie skoncentrowana. 
Umysł jest silnikiem, którego moc jest nieprawdopodobna; myśl jest całą wykonawczą mocą. 
To jest władca i twórca wszystkich form i wszystkich wydarzeń następujących w formie. 
Fizyczna energia jest niczym w porównaniu z wszechmocą myśli, ponieważ myśl umożliwia 
człowiekowi użytkować wszystkie inne naturalne moce. 

21. Wibracja jest działaniem myśli; to wibracja dociera i przyciąga materiał konieczny do 
konstrukcji i budowy. Nie ma niczego tajemniczego dotyczącego mocy myśli; koncentracja po 
prostu sugeruje, że świadomość może zostać zogniskowana do punktu, gdzie staje się 
zidentyfikowana z przedmiotem jej uwagi. Ponieważ wchłonięte jedzenie jest istotą ciała, więc 
umysł wchłania przedmiot jego uwagi, daje mu życie i istnienie. 

22. Jeżeli skoncentrujesz się na jakiejś ważnej sprawie, intuicyjna moc będzie skierowana do 
działania i pomoc pojawi się w naturze informacji, która doprowadzi do sukcesu. 

23. Intuicja doprowadza do wniosków bez pomocy doświadczenia albo pamięci. Intuicja często 
rozwiązuje problemy, które są poza władzą mocy rozumowania. Intuicja często przychodzi z 
nagłością, która przeraża; ujawnia prawdę, której poszukujemy tak bezpośrednio, że to wydaje 
się pochodzić od wyższej mocy. Intuicja może być kultywowana i rozwijana; żeby to zrobić musi 
zostać wpierw rozpoznana i doceniona; jeżeli intuicyjnemu gościowi, który się pojawia, damy 
królewskie powitanie, on przyjdzie znów; im bardziej serdeczne powitanie tym częstsze będą 
jego wizyty, ale, jeżeli będzie zignorowany albo zaniedbany to jego wizyty będą rzadkie i w 
dużym odstępie czasu. 

24. Intuicja zwykle przychodzi w Ciszy; wielkie umysły szukają często samotności; to tutaj wszystkie 
większe problemy życia są rozwiązywane. Z tego powodu każdy biznesmen, który może sobie 
na to pozwolić ma prywatne biuro, gdzie nikt nie będzie mu przeszkadzał; jeżeli nie możesz 
pozwolić sobie na prywatne biuro to możesz przynajmniej znaleźć gdzieś miejsce, gdzie możesz 
być samotnie kilka minut każdego dnia, szkolić myśl wzdłuż kierunku, który umożliwi Tobie 
rozwinąć tę niezwyciężoną moc, która jest konieczna, by coś osiągnąć. 

25. Pamiętaj, że zasadniczo podświadomość jest wszechmocna; nie ma żadnego ograniczenia do 
rzeczy, które mogą zostać zrobione kiedy dana jest mu moc do działania. Twój stopień sukcesu 
jest określony przez naturę Twojego pragnienia. Jeżeli natura Twojego pragnienia będzie w 
harmonii z Naturalnym Prawem albo Uniwersalnym Umysłem, to stopniowo wyemancypuje 
umysł i da Tobie niezachwianą odwagę. 

26. Każda przeszkoda zdobyta, każde uzyskane zwycięstwo da Tobie więcej wiary w Twoją moc i 
będziesz miał większą zdolność, by wygrać. Twoja siła jest określona przez Twoje umysłowe 
nastawienie; jeżeli jesteś nastawiony na sukces i jest to trwałe z niezachwianym celem, 
przyciągniesz do siebie z niewidocznej domeny rzeczy, których w ciszy wymagasz. 

                                                      
55 Dynamo – przyrząd wytwarzający prąd elektryczny za pomocą pracy mechanicznej poruszającej elektromagnesy. 



27. Przez utrzymywanie myśli w umyśle przybierze ona stopniowo namacalną formę. Określony cel 
wprawia przyczyny w ruch, które w niewidocznym świecie znajdą materiał konieczny, by służyć 
Twojemu celowi. 

28. Możesz gonić za symbolami mocy zamiast za własną mocą. Możesz gonić za sławą zamiast za 
honorem, za pazernością zamiast bogactwa, za pozycją zamiast służebności; w każdym z tych 
przypadków stwierdzisz, że one obrócą się w popiół natychmiast po ich osiągnięciu. 

29. Przedwczesne bogactwo albo pozycja nie może zostać zachowane, ponieważ nie zostało 
zarobione; dostajemy tylko co dajemy i ci, którzy próbują dostać bez dawania zawsze w końcu 
odkryją, że prawo kompensacji niemiłosiernie powoduje dokładną równowagę. 

30. Wyścig był zwykle dla pieniędzy i innych zwykłych symboli władzy, ale przez zrozumienie 
prawdziwego źródła mocy, możemy sobie pozwolić na zignorowanie tych symboli. Człowiek z 
dużym bankowym kontem nie widzi potrzeby by napychać kieszenie złotem; tak też jest z 
człowiekiem, który znalazł prawdziwe źródło mocy; już nie jest zainteresowany fikcją ani 
pretensjonalnością. 

31. Myśl zazwyczaj prowadzi na zewnątrz w ewolucyjnych kierunkach, ale może zostać zwrócona 
do wewnątrz, gdzie zajmie się podstawowymi zasadami rzeczy, sercem rzeczy, duchem rzeczy. 
Kiedy dostajesz się do serca rzeczy to jest stosunkowo łatwo by zrozumieć i zarządzać nimi. 

32. Tak jest ponieważ Duch rzeczy jest rzeczą sam w sobie, fundamentalną częścią, prawdziwą 
substancją. Forma jest po prostu zewnętrzną manifestacją duchowej działalności Wewnątrz. 

33. Dla Twojego ćwiczenia w tym tygodniu skoncentruj się jak tylko możliwe zgodnie z metodą 
naszkicowaną w tej lekcji; nie pozwól sobie na żaden świadomy wysiłek albo działalność 
związaną z Twoim celem. Odpręż się zupełnie, uniknij jakiejkolwiek myśli zwątpienia jeśli 
chodzi o skutki. Zapamiętaj, że ta moc przychodzi przez odpoczynek. Pozwól myśli rozwodzić 
się nad Twoim obiektem, aż jest zupełnie zidentyfikowana z nim, aż nie jesteś świadomy 
niczego innego. 

34. Jeśli chcesz wyeliminować lęk, skoncentruj się na odwadze. 

35. Jeśli chcesz wyeliminować brak, skoncentruj się na obfitości. 

36. Jeśli chcesz wyeliminować chorobę, skoncentruj się na zdrowiu. 

37. Zawsze koncentruj się na ideale jako już istniejącym fakcie; to jest komórka zarodka, zasada 
życia, która idzie naprzód i wprowadza w ruch te przyczyny, które kierują, zarządzają i 
spowodują konieczną relację, która w końcu zamanifestuje się w formie. 

Część 17. Pytania i odpowiedzi.  

1. Jaka jest prawdziwa metoda koncentracji? Aby stać się tak zidentyfikowanym z przedmiotem 
Twojej myśli, że nie jesteś świadomy niczego innego. 

2. Jaki jest skutek tej metody koncentracji? Niewidoczne siły są wprawione w ruch, który 
nieodparcie spowoduje warunki zgodne z Twoją myślą. 

3. Co jest czynnikiem kontroli w tej metodzie myślenia? Duchowa Prawda. 

4. Dlaczego jest tak? Ponieważ natura naszego pragnienia musi być w harmonii z Naturalnym 
Prawem. 

5. Jaka jest praktyczna wartość tej metody koncentracji? Myśl jest przemieniona w charakter a 
charakter jest magnesem, który tworzy środowisko osoby. 

6. Co jest czynnikiem kontroli w każdym komercyjnym zajęciu? Umysłowy element. 



7. Dlaczego jest tak? Ponieważ Umysł jest władcą i twórcą wszystkich form i wszystkich wydarzeń 
następujących w formach. 

8. Jak działa koncentracja? Przez rozwój mocy percepcji, mądrości, intuicji i przenikliwości. 

9. Dlaczego intuicja jest ważniejsza od rozumowania? Ponieważ nie zależy od doświadczenia czy 
pamięci i często powoduje rozwiązania naszych problemów metodami o których nie mamy 
kompletnie pojęcia. 

10. Co jest skutkiem zajmowania się symbolami rzeczywistości? One często obracają się w popioły 
jak tylko je doganiamy, ponieważ symbol jest tylko zewnętrzną formą duchowej działalności 
Wewnątrz, dlatego dopóki nie możemy wejść w posiadanie jej duchowej rzeczywistości, forma 
znika. 

SUK – Część 18 

Żeby rosnąć musimy otrzymać to co jest konieczne dla naszego wzrostu. Dostarcza nam tego 
prawo atrakcji. Ta zasada jest jedynym sposobem, przez który jednostka jest odróżniona od 
Uniwersalnego. 

Pomyśl przez chwilę, czym byłby człowiek, jeżeli nie byłby mężem, ojcem, albo bratem, jeżeli nie 
byłby zainteresowany światem społecznym, ekonomicznym, politycznym albo religijnym. Byłby 
niczym innym tylko abstrakcyjnym teoretycznym Ego. Dlatego też istnieje on tylko w jego relacji do 
całości, w jego relacji do innych ludzi, w jego relacji do społeczeństwa. Ta relacja tworzy jego 
środowisko i nie inaczej. 

Dlatego jest oczywiste, że osoba jest po prostu tylko zróżnicowaniem Uniwersalnego Umysłu „który 
oświecił każdego, który przyszedł na świat”, i jej tak zwana indywidualność czy osobowość nie 
składa się z niczego poza tylko sposobem jaki powoduje jej relację z całością. 

To nazywamy jego środowiskiem, które jest dostarczone przez prawo atrakcji. Część Osiemnasta, 
która jest podana poniżej, ma coś więcej do powiedzenia co dotyczy tego ważnego prawa. 

1. Odbywa się właśnie zmiana w myśleniu o świecie. Ta zmiana cicho zachodzi w naszym wnętrzu 
i jest ważniejsza niż jakakolwiek inna, którą świat przechodził od upadku Pogaństwa. 

2. Ta obecna rewolucja wiedzy ludzi wszystkich klas, tych stojących najwyżej i najbardziej 
kulturalnych ludzi jak również tych z klasy pracującej, jest nieporównywalna w historii świata. 

3. Nauka zrobiła ostatnio ogromne odkrycia, ujawniła taką nieskończoność zasobów, odsłoniła 
takie ogromne możliwości i takie nieoczekiwane siły, że ludzie nauki coraz bardziej wahają się 
czy potwierdzić pewne teorie jako uznane i bez wątpliwości, albo czy zaprzeczyć inne teorie 
jako absurdalne albo niemożliwe. 

4. Nowa cywilizacja się rodzi; zwyczaje, creda i precedensy przechodzą; wizja, wiara i usługi 
obejmują ich miejsce. Kajdany tradycji są odcinane od ludzkości i, ponieważ zanieczyszczenia 
materializmu występują coraz rzadziej, myśl jest uwalniana i prawda nabiera coraz większego 
znaczenia. 

5. Cały świat jest w przededniu nowej świadomości, nowej mocy i nowej realizacji świadomości. 

6. Nauka Fizyczna rozłożyła materię na cząsteczki, cząsteczki na atomy, atomy w energię a dla J. 
A. Fleminga pozostało, w wystąpieniu przed Royal Institution, przekształcić tę energię w umysł. 
Powiedział, „W jej ostatecznej istocie, energia może być przez nas kompletnie niezrozumiała, z 
jednym wyjątkiem, jej objawiania się w bezpośredniej operacji tego, co my nazywamy 
Umysłem albo Wolą. 



7. A ten umysł penetruje nieuchronnie wszystko tak w sferze materialnej jak i w duchowej. Jest to 
podtrzymujący, ożywiający, wszystko ogarniający Duch wszechświata. 

8. Każda żywa rzecz musi być podtrzymywana przez tę wszechmocną Inteligencję i zróżnicowanie 
znajdujemy w różnych losach jednostek. Jest to mierzone głównie przez stopień tej inteligencji, 
którą one potrafią manifestować. Większa inteligencja umieszcza zwierzę wyżej w skali 
egzystencji niż roślinę, człowieka wyżej niż zwierzę. Z kolei powiększona, przez moc jednostki 
do kontrolowania działań, inteligencja pozwala świadomie przystosować ją do jej środowiska. 

9. To jest to dostosowanie, które zajmuje uwagę największych umysłów i to dostosowanie składa 
się w niczego innego jak rozpoznanie istniejącego porządku w uniwersalnym umyśle. Wiemy, 
że ten umysł podporządkuje się nam dokładnie proporcjonalnie do tego jak my wpierw 
podporządkowujemy się jemu. 

10. To rozpoznanie Naturalnych Praw umożliwia nam unicestwienie czasu i przestrzeni, 
wznoszenie się w powietrze i zmienianie żelaza w stan ciekły. A im większy stopień inteligencji 
tym większe będzie nasze rozpoznanie tych Naturalnych Praw i większa będzie moc, którą 
możemy posiadać. 

11. To rozpoznanie siebie jako indywidualizacji Uniwersalnej Inteligencji umożliwia jednostce 
kontrolować te formy inteligencji, które jeszcze nie dotarły do tego poziomu samo-
rozpoznania; one nie wiedzą, że Uniwersalna Inteligencja przenika wszystkie rzeczy gotowe by 
zostać skierowane do działania; one nie wiedzą, że to jest reagujące na każde żądanie i dlatego 
są w niewoli prawa ich własnego istnienia. 

12. Myśl jest twórcza i zasada na której oparte jest prawo jest zdrowa i prawomocna i jest 
właściwą naturze rzeczy. Ale ta twórcza moc nie wypływa z jednostki tylko z Uniwersalnego, 
które jest źródłem i fundamentem wszystkiej energii i substancji. Jednostka jest po prostu 
kanałem dla dystrybucji tej energii. 

13. Jednostka jest po prostu sposobem, przez który Uniwersalny tworzy różne połączenia, które 
wywołują formację zjawisk, co z kolei zależy od prawa wibracji. To prawo powoduje 
formowanie z pierwotnych form nowych substancji przez zmienne tempa szybkości ruchu tylko 
w określonych dokładnych liczbowych proporcjach. 

14. Myśl jest niewidocznym połączeniem, przez który osoba komunikuje się z Uniwersalnym, 
określone z Nieskończonym, widoczne z Niewidocznym. Myśl jest magią, przez którą człowiek 
jest przekształcony w istotę, która myśli, wie, czuje i działa. 

15. Jak właściwy aparat daje możliwość oku by odkryć światy odległe o miliony kilometrów tak, z 
właściwym zrozumieniem, człowiek dostał możliwość, by porozumieć się z Uniwersalnym 
Umysłem, źródłem całej mocy. 

16. Powszechnie zauważany stan zrozumienia można porównać do wideomagnetofonu bez kasety 
wideo. Faktycznie to nie jest zwykle nic więcej niż „wiara”, która nie znaczy absolutnie nic. 
Dzikusy z Hannibal Islands w coś wierzą, ale to nie udowadnia niczego. 

17. Jedyna wiarą, która ma jakąkolwiek wartość dla kogokolwiek jest wiara, która została poddana 
testowi i została zademonstrowana jako fakt, ale wtedy już nie jest wiarą, ale staje się żywą 
Wiarą albo Prawdą. 

18. Ta Prawda została poddana testowi przez setki tysięcy ludzi i zostało stwierdzone, że jest w 
dokładnej proporcji do stopnia przydatności aparatu przez nich użytego. 

19. Od człowieka nie można by było oczekiwać zlokalizowania gwiazd odległych o setki milionów 
kilometrów bez wystarczająco silnego teleskopu i z tego powodu Nauka nieustannie zajmuje 



się budowaniem większych i potężniejszych teleskopów i nieustannie jest nagradzana przez 
dodatkową wiedzę o ciałach niebieskich. 

20. Tak samo jest ze zrozumieniem. Ludzie nieustannie robią postęp w metodach, które używają 
by komunikować się z Uniwersalnym Umysłem i jego nieskończonymi możliwościami. 

21. Uniwersalny Umysł manifestuje siebie w rzeczywistości przez zasadę atrakcji, którą to każdy 
atom ma dla każdego innego atomu w nieskończonym stopniu intensywności. 

22. To przez tę zasadę łączenia i przyciągania połączone są rzeczy. Ta zasada ma uniwersalne 
zastosowanie i jest jedynym środkiem dzięki, któremu cel istnienia jest transmitowany w 
skutek. 

23. Wyrażenie wzrostu jest wykazane w najpiękniejszy sposób przez narzędzia Uniwersalnej 
Zasady. 

24. Żeby rosnąć musimy otrzymać to co jest konieczne dla naszego wzrostu, ale ponieważ jesteśmy 
cały czas kompletnym bytem myśli, to ta kompletność powoduje, że możemy otrzymać tylko, 
gdy dajemy. Dlatego wzrost jest uwarunkowany wzajemnym działaniem a na płaszczyźnie 
mentalnej odkrywamy, że podobny przyciąga podobnego, że umysłowe wibracje odpowiadają 
tylko do poziomu ich wibracyjnej harmonii. 

25. Jest w takim razie oczywiste, że myśli o obfitości odpowiedzą tylko podobnym myślom; 
bogactwo jednostki jest widziane jako coś czym ona jest z natury. Bogactwo Wewnątrz jest 
sekretem atrakcji dla bogactwa Zewnątrz. Zdolność wytwarzania jest tym prawdziwym źródłem 
bogactwa jednostki. Wynika to z tego, że ten kto wkłada serce w swoją pracę jest pewny 
spotkania się z bezgranicznym sukcesem. On będzie dawał i nieustannie dawał. Im więcej on da 
tym więcej otrzyma. 

26. Co robią wielcy finansiści z Wall Street, przemysłowcy, mężowie stanu, wielcy adwokaci 
korporacji, wynalazcy, lekarze, autorzy? Co każdy z nich dodaje do sumy ludzkiego szczęścia 
poza mocą ich myśli? 

27. Myśl jest energią, którą prawo atrakcji używa do działania, które w końcu manifestuje się 
dostatkiem. 

28. Uniwersalny Umysł jest statycznym Umysłem albo Substancją w równowadze. To jest 
rozróżnione w formy przez naszą moc myślenia. Myśl jest dynamiczną fazą umysłu. 

29. Moc zależy od świadomości mocy. Jeśli jej nie będziemy używać to ją stracimy, jeśli nie 
będziemy tego świadomi nie będziemy mogli jej używać. 

30. Użycie tej mocy zależy od uwagi; stopień uwagi określa naszą zdolność przyjęcia wiedzy, która 
jest innym imieniem mocy. 

31. Uwaga została uznana za odróżniający znak geniusza. Kultywowanie uwagi zależy od jej 
ćwiczenia. 

32. Motywacją dla uwagi jest zainteresowanie. Im większe zainteresowanie tym większa uwaga, im 
większa uwaga tym większe zainteresowanie, działanie i reakcja. Zacznij przez zwracanie uwagi 
i nie za długo pobudzisz zainteresowanie; to zainteresowanie przyciągnie więcej uwagi i ta 
uwaga wytworzy więcej zainteresowania i tak dalej. Te ćwiczenia umożliwią Tobie 
kultywowanie mocy uwagi. 

33. W tym tygodniu skoncentruj się na Twojej mocy tworzenia; szukaj wnikliwości, 
spostrzegawczości; spróbuj znaleźć logiczną podstawę dla wiary, która jest w Tobie. Pozwól 
myśli rozwodzić się nad faktem, że fizyczny człowiek żyje i porusza się i ma swój byt w 



przestrzeni całego organicznego życia, że musi oddychać by żyć. Następnie daj myśli oprzeć się 
na fakcie, że duchowy człowiek też żyje i porusza się i ma swój byt w podobnej, ale bardziej 
subtelnej energii, na której musi polegać by żyć. I tak jak w fizycznym świecie żadne życie nie 
przyjmie formy bez zasiania nasienia i, że nie może być wyprodukowany owoc wyższej klasy niż 
ten źródłowy. Tak też w duchowym świecie żaden skutek nie może powstać bez posiania 
nasienia i owoc będzie zależał od natury nasienia. Skutki, które uzyskasz zależą od Twojego 
postrzegania prawa w potężnej domenie przyczynowości, najwyższego rozwoju ludzkiej 
świadomości. 

Nie ma takiej myśli w moim umyśle, która by nie miała tendencji do szybkiej konwersji w 
moc i organizowania ogromnego zasobu narzędzi prowadzących do celu - Emmerson 

Część 18. Pytania i odpowiedzi.  

1. Jak mierzona jest różnica w losach jednostek? Przez stopień inteligencji, którą oni manifestują. 

2. Jakie prawo pozwala jednostce kontrolować inne formy inteligencji? Rozpoznanie samego 
siebie jako indywidualizacji Uniwersalnej Inteligencji. 

3. Skąd pochodzi twórcza moc? Od Uniwersalnego. 

4. Jak Uniwersalny tworzy formę? Przy pomocy jednostki. 

5. Co jest połączeniem między jednostką a Uniwersalnym? Myśl. 

6. Jaka jest zasada, przez którą sposób istnienia jest przenoszony w rezultat? Prawo Miłości. 

7. Jak ta zasada jest przyniesiona w wyrażenie się? Przez prawo wzrostu. 

8. Od jakiego warunku zależy prawo wzrostu? Od wzajemnego oddziaływania. Osoba jest 
kompletna o każdym czasie i to umożliwia otrzymywanie tylko, gdy dajemy. 

9. Co to jest co dajemy? Myśl. 

10. Co otrzymujemy? Myśl, która jest substancją w równowadze i, która stale jest odróżniana w 
formie w wyniku tego co myślimy. 

SUK – Część 19 

Lęk jest potężną formą myśli. Paraliżuje centra nerwowe i w ten sposób wywiera wpływ na 
krążenie krwi. 

To, z kolei, paraliżuje system mięśniowy. Tak więc lęk wywiera wpływ na całą istotę, ciało, mózg i 
nerwy, fizycznie, umysłowo i mięśniowo. 

Oczywiście drogą pokonania lęku jest uzyskanie świadomości mocy. Co jest tą tajemniczą ważną 
siłą, którą nazywamy mocą? Nie wiemy, ale w takim razie również nie wiemy co to jest 
elektryczność. 

Ale wiemy za to, że przez dostosowywanie się do wymagań prawa, którym elektryczność jest 
sterowana, będzie ono nam służyć. Oświeci nasze domy, nasze miasta, wprawi w ruch nasze 
maszyny i będzie nam służyć w wielu innych przydatnych funkcjach. 

I podobnie jest z tą tajemniczą ważną siłą. Chociaż nie wiemy co to jest i prawdopodobnie nigdy nie 
będziemy wiedzieć, to jednak wiemy, że jest to najważniejsza siła, która manifestuje się przez 
żyjące stworzenia i, że przez przestrzeganie prawa i zasad, którymi jest rządzona, możemy 
otworzyć siebie do bardziej obfitego przypływu tej ważnej energii i w ten sposób wyrazić najwyższy 
możliwy stopień umysłowej, moralnej i duchowej wydajności. 



Ta część mówi o bardzo prostej drodze rozwijania tej ważnej siły. Jeżeli wprowadzisz do praktyki 
informacje naszkicowane w tej lekcji to wkrótce rozwiniesz sens mocy, która zawsze była 
wyróżniającym znakiem geniusza. 

1. Szukanie prawdy już nie jest przypadkową przygodą, ale jest systematycznym procesem i jest 
logiczne w swoim działaniu. 

2. W procesie szukania prawdy poszukujemy pierwotnej przyczyny; wiemy, że każde ludzkie 
doświadczenie jest efektem; w takim razie, jeżeli możemy stwierdzić przyczynę i, jeżeli 
dowiemy się, że ta przyczyna może być świadomie kontrolowana, to ten efekt albo 
doświadczenie będzie także pod naszą kontrolą. 

3. Ludzkie doświadczenie nie będzie już wtedy darem losu; człowiek nie będzie dzieckiem losu ani 
przeznaczenia. Fatum i los będą kontrolowane tak łatwo jak kapitan kontroluje swój statek, 
albo maszynista swój pociąg. 

4. Wszystkie rzeczy są w końcu rozkładane do tego samego elementu i ponieważ są w ten sposób 
przekształcane jeden w inny to muszą zawsze być w relacji do siebie i nie mogą nigdy być w 
opozycji jeden do drugiego. 

5. W fizycznym świecie mamy niezliczone kontrasty i te mogą dla wygody być rozróżniane 
nazwami. Mamy wielkości, kolory, odcienia albo zakończenia wszystkich rzeczy. Mamy Biegun 
Północny i Południowy, wewnątrz i zewnątrz, widzialne i niewidzialne, ale te słowa służą tylko 
uwidocznieniu kontrastu. 

6. Są imionami danymi dwóm różnym częściom jednej wielkości. Te dwie skrajności są względne; 
one nie są oddzielnymi bytami, ale są dwiema częściami albo aspektami całości. 

7. W Umysłowym Świecie znajdujemy to samo prawo; mówimy o wiedzy i ignorancji, ale 
ignorancja jest brakiem wiedzy i dlatego jest tylko słowem wyrażającym brak wiedzy; nie ma w 
sobie żadnej zasady. 

8. W Moralnym Świecie znów znajdujemy to samo prawo; mówimy dobro i zło, ale Dobro jest 
rzeczywistością, coś namacalne, kiedy Zło jest po prostu negatywnym warunkiem, brakiem 
Dobra. Zło jest czasami uważane za bardzo prawdziwy warunek, ale ono nie opiera się na 
żadnej zasadzie, żadnej witalności, żadnym życiu; wiemy o tym, ponieważ zło może zawsze 
zostać zniszczone przez Dobro; tak jak Prawda niszczy Błąd i Światło niszczy Ciemność tak Zło 
znika kiedy ukazuje się Dobro; dlatego jest tylko jedna zasada w Moralnym Świecie. 

9. To samo prawo znajdujemy w świecie Duchowym; mówimy o Umyśle i Materii jako dwóch 
oddzielnych bytach, ale dokładniejsze spojrzenia sprawia, że jest oczywiste, że jest tylko jedna 
działająca zasada i to jest Umysł. 

10. Umysł jest prawdziwy i wieczny. Materia zawsze się zmienia; wiemy, że w wieczności sto lat 
jest tylko jak dzień. Jeżeli jesteśmy w jakimś dużym mieście i nasze oko spoczywa na 
niezliczonych dużych i wspaniałych budynkach, ogromnym wyborze nowoczesnych 
samochodów, telefonach komórkowych, elektrycznych światłach i wszystkich innych 
dogodnościach nowoczesnej cywilizacji, to zapamiętajmy, że nawet jednego z nich nie było tam 
sto lat temu i, jeżeli moglibyśmy stanąć w tym samym miejscu sto lat później to według 
wszelkiego prawdopodobieństwa tylko kilka z tych rzeczy pozostanie. 

11. W królestwie zwierząt znajdujemy to samo prawo zmiany. Miliony i miliony zwierząt 
przychodzą i odchodzą, kilka lat tworzy ich rozpiętość życia. W świecie roślin zmiana jest 
jeszcze szybsza. Wiele roślin i prawie wszystkie trawy przychodzą i odchodzą w ciągu jednego 
roku. Jeśli przejdziemy do świata nieorganicznego to oczekujemy znaleźć coś bardziej 
solidnego, ale, ponieważ przyglądamy się stałemu kontynentowi, powiedzą nam, że pojawił się 



z oceanu; widzimy olbrzymią górę i powiedzą nam, że miejsce, gdzie to teraz stoi było kiedyś 
jeziorem; a gdy stoimy pełni podziwu przed wielkimi klifami w Yosemite Valley to możemy 
łatwo wytropić ścieżkę lodowców, które niosły wszystko przed nimi. 

12. Jesteśmy świadkami bezustannej zmiany i wiemy, że ta zmiana jest tylko ewolucją 
Uniwersalnego Umysłu, wielkiego procesu dzięki, któremu wszystkie rzeczy nieustannie są 
tworzone na nowo i dowiadujemy się, że materia jest tylko formą, którą Umysł przybiera i jest 
dlatego po prostu warunkiem. Materia nie ma żadnej zasady; Umysł jest jedyną zasadą. 

13. Dowiedzieliśmy się więc, że Umysł jest jedyną zasadą, która działa w fizycznym, umysłowym, 
moralnym i duchowym świecie. 

14. Wiemy też, że ten umysł jest statyczny, umysł w spoczynku, wiemy też, że zdolność osoby do 
myślenia jest jego zdolnością, by działać na Uniwersalny Umysł i przerobić to na dynamiczny 
umysł, albo umysł w ruchu. 

15. Żeby tego dokonać paliwo musi zostać zastosowane w formie jedzenia, ponieważ człowiek nie 
może myśleć bez jedzenia. Tak więc dowiadujemy się, że nawet duchowa działalność taka jak 
myślenie nie może zostać przerobiona w źródła przyjemności i dochodu, jeśli nie będziemy 
wykorzystywać środków materialnych. 

16. Wymagana jest energia jakiegoś rodzaju by zgromadzić elektryczność i przekształcić to w 
dynamiczną moc, wymagane są promienie słońca, by dać konieczną energię, by podtrzymać 
życie rośliny, więc to też wymaga energii w formie jedzenia, by umożliwić osobie myślenie i 
tym samym postępować według Uniwersalnego Umysłu. 

17. Możesz to wiedzieć, że myśl stale, wiecznie przybiera formę, ciągle szuka wyrażenia, albo i nie 
możesz, ale fakt pozostaje, że jeżeli Twoja myśl będzie potężna, konstruktywna i pozytywna, to 
będzie wyraźnie ewidentne w stanie Twojego zdrowia, Twojego biznesu i Twojego środowiska; 
jeżeli jednak Twoja myśl będzie generalnie słaba, krytyczna, destruktywna i negatywna, to 
zamanifestuje się w Twoim ciele jako lęk, niepokój i nerwowość, a w Twoich finansach jako 
brak i ograniczenie i w niezgodnych warunkach w Twoim środowisku. 

18. Całe bogactwo jest potomkiem mocy; posiadanie ma wartość tylko, gdy porównana z mocą. 
Wydarzenia są znaczące tylko, gdy wywierają wpływ na moc; wszystkie rzeczy reprezentują 
odpowiednie formy i stopnie mocy. 

19. Znajomość przyczyny i skutku, jak pokazane przez prawa rządzące parą, elektrycznością, 
związkami chemicznymi i grawitacją, umożliwia ludziom planować odważnie i egzekwować bez 
strachu. Te prawa są nazywane Naturalnymi Prawami, ponieważ one rządzą fizycznym 
światem, ale cała moc nie jest fizyczną mocą; jest też umysłowa moc i jest moralna i duchowa 
moc. 

20. Czym są nasze szkoły, nasze uniwersytety jak nie umysłowymi elektrowniami, miejscami, gdzie 
umysłowa moc jest rozwijana? 

21. Jako, że jest wiele potężnych źródeł pomysłów dla stosowania mocy do ciężkich maszyn dzięki, 
którym surowiec jest zebrany i przerobiony w potrzeby i komforty życia, tak więc i te 
umysłowe elektrownie zbierają surowiec, kultywują i rozwijają moc, która jest nieskończenie 
wyższa od wszystkich sił natury. 

22. Co jest tym surowcem, który jest zbierany w tych tysiącach umysłowych elektrowni na całym 
świecie i rozwijane w moc, która najwyraźniej kontroluje każdą inną moc? W jego statycznej 
formie jest to Umysł - w jego dynamicznej formie jest to Myśl. 



23. Ta moc jest najwyższa, ponieważ istnieje na wyższym poziomie, ponieważ to umożliwiło 
człowiekowi odkryć prawo, przez które te cudowne siły Natury mogłyby zostać zaprzęgnięte i 
zmuszone do pracy zamiast setek i tysięcy ludzi. To umożliwiło człowiekowi odkryć prawa 
dzięki którym czas i przestrzeń zostały unicestwione i prawo grawitacji pokonane. 

24. Myśl jest ważną siłą albo energią, która została rozwinięta i która wyprodukowała takie 
wstrząsające efekty w czasie ostatniego pół wieku by spowodować świat, który byłby 
całkowicie niepojęty do człowieka żyjącego tylko 50 albo 25 lat temu. Jeżeli takie rezultaty 
zostały osiągnięte przez zorganizowanie tych umysłowych elektrowni w 50 lat, co można 
oczekiwać w następnych 50 latach? 

25. Substancja z której wszystkie rzeczy są utworzone jest nieskończona w ilości; wiemy, że światło 
podróżuje w tempie 300 000 km na sekundę i wiemy, że istnieją gwiazdy tak daleko, że zajmuje 
to światłu tysiące lat, by dotrzeć do nas i wiemy, że takie gwiazdy istnieją we wszystkich 
częściach nieba; wiedzieliśmy także, że to światło przychodzi w falach, w takim razie jeżeli eter, 
na którym te fale podróżują nie byłby ciągły to światło nie zdołałoby dotrzeć do nas; możemy 
więc tylko dojść do wniosku, że ta substancja, albo eter, albo surowiec, jest powszechnie 
obecny. 

26. Jak, w takim razie manifestuje się to w formie? W nauce elektrycznej bateria jest utworzona 
przez połączenie przeciwnych biegunów np., cynku i miedzi, co powoduje prąd płynący od 
jednego ogniwa do drugiego i tak dostarcza energii. Ten sam proces jest powtórzony w 
odniesieniu do każdej biegunowości i, ponieważ wszystkie formy zależą po prostu od tempa 
wibracji i w konsekwencji od wzajemnych relacji atomów, jeżeli więc życzymy sobie zmienić 
formę manifestacji to musimy zmienić biegunowość. To jest zasada przyczynowości. 

27. Dla Twojego ćwiczenia w tym tygodniu, skoncentruj się a kiedy używamy słowa „skoncentruj 
się”, to znaczy wszystko co to słowo sugeruje; stań się tak wchłonięty w przedmiocie Twojej 
myśli, że nie jesteś świadomy niczego innego i rób to przez kilka minut każdego dnia. Bierzesz 
konieczny czas na jedzenie, żeby nakarmić ciało, dlaczego nie brać czasu by asymilować Twoje 
umysłowe jedzenie? 

28. Pozwól myśli spocząć na fakcie, że pojawienia są zwodnicze. Ziemia nie jest płaska, nie jest też 
stacjonarna; niebo nie jest kopułą, słońce nie porusza się, gwiazdy nie są małymi plamkami 
światła i materia, która miała zostać ustalona okazała się być w stanie wiecznej niestabilności. 

29. Spróbuj zrozumieć, że dzień szybko nadchodzi -- jego świt jest teraz w ręku -- kiedy tryby myśli i 
działania muszą zostać dostosowane do szybko powiększającej się znajomości operacji 
wiecznych zasad. 

Cicha myśl jest pomimo wszystko najpotężniejszym czynnikiem w ludzkich wydarzeniach. 

Channing 

Część 19. Pytania i odpowiedzi. 

1. Jakie skrajności kontrastują ze sobą? Te wyróżnione nazwami, takie jak wewnętrzny i 
zewnętrzny, szczyt i dno, światło i ciemność, dobro i zło. 

2. Czy są one oddzielnymi bytami? Nie, one są częściami albo aspektami jednej Całości. 

3. Jaka jest jedyna twórcza Zasada w fizycznym, umysłowym i duchowym świecie? Uniwersalny 
Umysł, albo Wieczna Energia, od której wszystkie rzeczy pochodzą. 

4. Jak jesteśmy połączeni z tą twórczą Zasadą? Przez naszą zdolność do myślenia. 



5. Jak ta twórcza Zasada funkcjonuje? Myśl jest nasieniem, które skutkuje w działaniu a działanie 
skutkuje formą. 

6. Od czego zależy forma? Od tempa wibracji. 

7. Jak tempo wibracji może zostać zmienione? Przez umysłowe działanie. 

8. Od czego zależy to umysłowe działanie? Od biegunowości, akcji i reakcji, pomiędzy osobą i 
Uniwersalnym. 

9. Czy ta twórcza energia pochodzi od jednostki czy od Uniwersalnego? Od Uniwersalnego, ale 
Uniwersalny może zamanifestować to tylko przez osobę. 

10. Dlaczego jednostka jest konieczna? Ponieważ Uniwersalny jest statyczny i wymaga energii by 
wprawić się w ruch. Potrzebuje pożywienia, które może być przetworzone w energię, która to 
energia w zamian umożliwia jednostce myślenie. Kiedy osoba przestanie jeść przestanie 
również myśleć i wtedy nie działa na Uniwersalny i dalej w konsekwencji nie występuje żadna 
akcja i reakcja. Uniwersalny Umysł pozostaje wtedy czystym statycznym umysłem, umysłem w 
spoczynku. 

SUK – Część 20 

Od wielu lat toczy się niekończąca się dyskusja, jeśli chodzi o początek zła. Teologowie powiedzieli 
nam, że Bóg jest Miłością i, że Bóg jest Wszechobecny. Jeżeli to jest prawda to nie ma żadnego 
miejsca, gdzie nie ma Boga. Gdzie, w takim razie jest Zło, Szatan i Piekło? 

Zobaczmy: Bóg jest Duchem. Duch jest Twórczą Zasadą Wszechświata. Człowiek przedstawia sobą 
obraz i podobieństwo Boga. Człowiek jest dlatego duchową istotą. Jedyną działalnością jaką duch 
posiada jest zdolność myślenia. Myślenie jest dlatego twórczym procesem. Wszystkie formy są 
dlatego skutkiem procesu myślenia. Destrukcja formy musi też być skutkiem procesu myślenia. 
Fikcyjne reprezentacje formy są skutkiem twórczej mocy myśli, jak w Hipnotyzmie. Oczywista 
reprezentacja formy jest skutkiem twórczej mocy myśli, jak w Spirytyzmie. Wynalazek, organizacja 
i konstruktywna praca wszystkich rodzajów są skutkiem twórczej mocy myśli, jak w koncentracji. 
Kiedy twórcza moc myśli jest zamanifestowana dla korzyści ludzkości, nazywamy ten skutek 
dobrym. Kiedy twórcza moc myśli jest zamanifestowana w niszczącym albo złym sposobie, 
nazywamy ten skutek złym. 

To wskazuje początek zarówno dobra jak i zła; one są po prostu słowami, które zostały ukute, żeby 
wskazać naturę skutku myślenia albo twórczego procesu. Myśl bezwzględnie poprzedza i 
determinuje działanie; działanie poprzedza i determinuje warunek. 

Część Dwudziesta rzuci więcej światła na ten ważny temat. 

1. Duchem rzeczy jest sama rzecz; jest ustalona, niezmienna i wieczna. Duch Ciebie to Ty; bez 
ducha byłbyś niczym. Duch staje się aktywny przez Twoje rozpoznanie tego jak i jego 
możliwości. 

2. Możesz mieć wszystkie bogactwa, ale jeśli nie rozpoznasz tego i nie wykorzystasz, to nie będzie 
to miało wartości; tak jest również z Twoim duchowym bogactwem: jeśli go nie rozpoznasz i 
nie użyjesz to nie będzie miało wartości. Jedynym i tylko jedynym warunkiem duchowej mocy 
jest jej użycie bądź rozpoznanie. 

3. Wszystkie wielkie rzeczy przychodzą przez ich rozpoznanie; berłem władzy jest świadomość a 
myśl jest jej posłańcem i ten posłaniec stale modeluje rzeczywistości niewidocznego świata w 
warunki i środowiska Twojego obiektywnego świata. 



4. Myślenie jest prawdziwym „biznesem” życia, moc jest jego skutkiem. Cały czas masz do 
czynienia z magiczną mocą myśli i świadomości. Jakich skutków możesz oczekiwać jeśli nie 
będziesz pamiętał o mocy, która została Tobie oddana pod kontrolę? 

5. Jeśli tak robisz to ograniczasz sam siebie do sztucznych warunków i robisz z siebie bestię 
kłopotów dla tych, którzy myślą; tych, którzy rozpoznają ich moc; tych, którzy wiedzą, że jeśli 
nie jesteśmy skłonni by myśleć to będziemy musieli pracować i im mniej myślimy tym więcej 
będziemy musieli pracować i mniej dostaniemy za naszą pracę. 

6. Sekret mocy to doskonałe zrozumienie zasad, sił, metod i połączeń Umysłu oraz doskonałego 
zrozumienia naszej relacji do Uniwersalnego Umysłu. Jest dobrze pamiętać, że ta zasada jest 
niezmienna; jeżeli tak by nie było to nie byłoby wiarygodne; wszystkie zasady są niezmienne. 

7. Ta stabilność jest Twoją okazją; jesteś jej aktywną cechą, kanałem dla jej działalności; 
Uniwersalny może zadziałać tylko przez osobę. 

8. Kiedy zaczynasz spostrzegać, że istota Uniwersalnego jest w Tobie, jest Tobą, zaczynasz robić 
rzeczy; zaczynasz czuć swoją moc; to jest paliwo, które zasila wyobraźnię; które zapala światło 
inspiracji; które daje witalność myśli; które umożliwia Tobie połączenie z wszystkimi 
niewidocznymi siłami Wszechświata. To jest ta moc, która umożliwi Tobie planować bez obaw i 
egzekwować po mistrzowsku. 

9. Ale percepcja przyjdzie tylko w Ciszy; to wydaje się być warunkiem wymaganym dla wszystkich 
wielkich celów. Jesteś wizualizującym bytem. Wyobraźnia jest Twoim warsztatem. To tu Twój 
ideał ma zostać zobrazowany. 

10. Doskonałe zrozumienie natury tej mocy jest podstawowym warunkiem dla jej manifestacji. 
Wizualizuj sobie całą metodę wielokrotnie, żebyś mógł jej użyć kiedy tylko powód tego 
wymaga. Nieskończonością mądrości jest stosowanie tej metody, dzięki czemu możemy mieć 
inspirację wszechmocnego Uniwersalnego Umysłu na żądanie w każdej chwili. 

11. Możemy nie zdołać rozpoznać świata Wewnątrz i w ten sposób wyłączyć go z naszej 
świadomości, ale to nadal będzie podstawowym faktem wszystkiego istnienia; i kiedy 
nauczymy się rozpoznać to, nie tylko w sobie, ale we wszystkich osobach, wydarzeniach, 
rzeczach i okolicznościach to znajdziemy „Królestwo niebieskie”, które jak nam powiedziano 
jest „wewnątrz” nas. 

12. Nasze niepowodzenia są skutkiem operacji dokładnie tej samej zasady; zasada jest niezmienna; 
jej działanie jest dokładne, nie ma żadnych odchyleń; jeżeli będziemy myśleli o braku, 
ograniczeniu, dysonansie, otrzymamy tego owoce; jeżeli będziemy myśleli o ubóstwie, 
nieszczęściu albo chorobie, posłańcy myśli będą nieśli wezwanie tak chętnie jak jakiś inny 
rodzaj myśli i skutek będzie też pewny. Jeżeli będziemy bali się przyszłego nieszczęścia to 
powiemy jak Hiob, „rzecz, której się bałem przyszła do mnie”; jeżeli myślimy nieżyczliwie albo 
ignorancko to w ten sposób przyciągniemy skutki naszej ignorancji. 

13. Ta moc myśli, jeżeli zrozumiana i poprawnie użyta, jest największym usprawniającym pracę 
urządzeniem kiedykolwiek wyśnionym, ale, jeżeli niezrozumiana albo nieodpowiednio użyta to 
rezultat według wszelkiego prawdopodobieństwa będzie katastrofalny, jak już nieraz 
zobaczyliśmy; przez pomoc tej mocy możesz pewnie przedsięwziąć rzeczy, które są pozornie 
niemożliwe, ponieważ ta moc jest sekretem wszelkiej inspiracji, wszelkiego geniuszu. 

14. Potrzebujemy trafnych środków wyprowadzających nas z utartej ścieżki, z rutyny, ponieważ 
nadzwyczajne skutki wymagają nadzwyczajnego sposobu. Kiedy rozpoznamy Jedność 
wszystkich rzeczy i, że źródło wszystkiej mocy jest wewnątrz, pukamy do źródła inspiracji. 



15. Inspiracja jest sztuką wchłaniania, sztuką samorealizacji; sztuką dostosowywania 
indywidualnego umysłu do Uniwersalnego Umysłu; sztuką przymocowywania właściwego 
mechanizmu do źródła wszystkiej mocy; sztuką odróżniania czegoś bezkształtnego od 
uformowanego; sztuką stawania się kanałem dla strumienia Nieskończonej Mądrości; sztuką 
wizualizowania doskonałości; sztuką rozumienia wszechobecności Wszechmocy. 

16. Zrozumienie i uznanie faktu, że nieskończona moc jest wszechobecna i jest dlatego w 
nieskończenie małych jak również w nieskończenie wielkich, umożliwi nam wchłonąć jej istotę; 
dalsze zrozumienie faktu, że ta moc jest duchem i dlatego jest niepodzielna umożliwi nam 
docenienie jej obecności we wszystkich punktach równocześnie. 

17. Zrozumienie tych faktów, najpierw intelektualnie i następnie emocjonalnie, umożliwi nam pić 
do syta z tego oceanu nieskończonej mocy. Intelektualne zrozumienie nie wystarcza; emocje 
muszą zostać wprowadzone do działania; myśl bez uczucia jest zimna. Wymagane połączenie 
to myśl i uczucie. 

18. Inspiracja jest od wewnątrz. Cisza jest konieczna, zmysły muszą zostać uspokojone, mięśnie 
odprężone, odpoczynek kultywowany. Kiedy to zrobisz to wejdziesz w posiadanie sensu 
równowagi i mocy i będziesz gotowy by otrzymać informację albo inspirację albo mądrość, 
która może być konieczna dla rozwoju Twojego celu. 

19. Nie myl tych metod z tymi z jasnowidztwa; one nie mają niczego wspólnego. Inspiracja jest 
sztuką przyjmowania i tworzy dla wszystkich to co najlepsze w życiu; Twoim interesem w życiu 
jest zrozumieć i rządzić tymi niewidzialnymi siłami zamiast pozwalania im rozkazywać i rządzić 
Tobą. Moc sugeruje usługę; inspiracja sugeruje moc; aby zrozumieć i zastosować metodę 
inspiracji znaczy stać się nadczłowiekiem. 

20. Możemy żyć bardziej bogato zawsze kiedy oddychamy, jeżeli świadomie oddychamy z tym 
zamiarem. To JEŻELI jest bardzo ważnym warunkiem w tym przypadku, zamiar rządzi uwagą a 
bez uwagi możesz zabezpieczyć tylko skutki, które każdy potrafi zabezpieczyć. Tak to jest - 
podaż jest równa popytowi. 

21. Żeby zabezpieczyć większą podaż Twój popyt musi zostać powiększony i, ponieważ świadomie 
powiększasz swój popyt pojawi się podaż, znajdziesz siebie w sytuacji coraz większej podaży 
życia, energii i witalności. 

22. Powód tego nie jest trudny do zrozumienia, ale jest to jedna z ważnych tajemnic życia, która 
nie wydaje się być generalnie doceniona. Jeżeli przyjmiesz ją jako własną to odkryjesz, że jest 
jedną z  wielkich rzeczywistości życia. 

23. Powiedziano nam, że „W Nim żyjemy i poruszamy się i mamy nasze jestestwo” i powiedziano 
również, że „On” jest Duchem i również, że „On” jest Miłością. W takim razie zawsze, gdy 
oddychamy, oddychamy życiem, miłością i duchem. To jest Energia Prany, (Pranic Energy) albo 
Eter Prany (Pranic Ether), nie moglibyśmy istnieć nawet przez moment bez tego. To jest 
Kosmiczna Energia; to jest Życie Słonecznego Splotu. 

24. Zawsze kiedy odetchniemy napełniamy nasze płuca powietrzem i równocześnie ożywiamy 
nasze ciało tym Eterem Prany, który jest samym Życiem, żebyśmy mieli okazję robienia 
świadomego związku z Całym Życiem, Całą Inteligencją i Całą Substancją. 

25. Znajomość Twojej relacji i jedności z tą Zasadą, która rządzi Wszechświatem i prosta metoda 
dzięki której możesz świadomie utożsamić siebie z tym, daje Tobie naukowe zrozumienie 
prawa dzięki któremu możesz uwolnić siebie od choroby, od braku albo ograniczenia jakiegoś 
rodzaju; faktycznie, to umożliwia Tobie, by wdychać ten „oddech życia” własnym nosem. 



26. Ten „oddech życia” jest super-świadomą rzeczywistością. To jest istota „Jestem”. To jest czyste 
„Być” albo Uniwersalna Substancja a nasza świadoma jedność z tym umożliwia nam 
zlokalizować to i w ten sposób używać sił twórczej energii. 

27. Myśl jest twórczą wibracją a jakość utworzonych warunków będzie zależeć od jakości naszej 
myśli, ponieważ nie możemy wyrazić sił, których nie posiadamy. Musimy „być” zanim 
będziemy mogli „dokonać” a możemy „dokonać” tylko do stopnia w jakim my „jesteśmy” i tak 
to czego dokonujemy musi koniecznie być zbieżnym z tym kim my „jesteśmy” a to zależy od 
tego co my „myślimy”. 

28. Zawsze kiedy myślisz to zaczynasz łańcuch przyczyny, która utworzy warunek w ścisłej zgodzie 
z jakością myśli, która to zapoczątkowała. Myśl, która jest w harmonii z Uniwersalnym 
Umysłem wywoła korespondujące warunki. Myśl, która jest niszcząca albo dysharmonijna 
wyprodukuje również korespondujące skutki. Możesz użyć myślenia konstruktywnie albo 
destruktywnie, ale niezmienne prawo nie pozwoli Tobie zasiać myśli jednego rodzaju i zebrać 
owoców innego. Jesteś wolny by użyć tej wspaniałej twórczej władzy jak tylko chcesz, ale 
musisz ponieść konsekwencje. 

29. Istnieje niebezpieczeństwo od czegoś co nazywamy Siłą Woli. Są tacy, którzy wydają się myśleć, 
że siłą woli mogą przymusić to prawo; że mogą posiać ziarno jednego rodzaju i poprzez „Siłę 
Woli” spowodować zebranie owoców innego rodzaju, ale podstawowa zasada twórczej mocy 
jest w Uniwersalnym i dlatego pomysł wymuszania zgodności z naszymi życzeniami przez siłę 
indywidualnej woli jest odwróconym pojęciem, które może wydawać się, że przez chwilę 
odnosi sukces ale w końcu jest skazane na niepowodzenie - ponieważ zraża sobie bardzo moc, 
której szuka by użyć. 

30. Jeśli jednostka usiłuje przymusić Uniwersalnego to znajdzie się w konflikcie z Nieskończonym. 
Nasza trwała pomyślność będzie najlepiej zachowana przez świadomą współpracę z ciągłym 
ruchem do przodu Wielkiej Całości. 

31. Dla Twojego ćwiczenia w tym tygodniu, wejdź w Ciszę i skoncentruj się na fakcie „W Nim 
żyjemy i poruszamy się i mamy nasze jestestwo” co jest dosłowne i naukowo dokładne! Ty 
JESTEŚ, ponieważ On JEST i jeżeli On jest Wszechobecny to musi być w Tobie. Jeżeli On jest 
wszystkim we wszystkim to Ty musisz być w Nim! On jest Duchem a Ty jesteś stworzony na 
„Jego obraz i podobieństwo” i, że jedyną różnicą między Jego duchem i Twoim duchem jest 
różnica stopnia, że część musi być tego samego rodzaju i jakości co całość. Kiedy będziesz mógł 
zrozumieć to dokładnie to znajdziesz sekret twórczej mocy myśli, znajdziesz początek zarówno 
dobrego jak i złego, znajdziesz sekret cudownej mocy koncentracji, znajdziesz klucz do 
rozwiązania każdego problemu natury fizycznej, finansowej czy środowiskowej. 

Moc myślenia logicznego, głębokiego i wyraźnego jest zaprzysięgłym i śmiertelnym wrogiem dla 
pomyłek i błędów, przesądów, nienaukowych teorii, irracjonalnych wiar, niepoprawnego 

entuzjazmu, fanatyzmu. 

Haddock 

Część 20. Pytania i odpowiedzi.  

1. Od jakiego warunku zależy moc? Od rozpoznania i użycia. 

2. Co jest rozpoznaniem? Świadomość. 

3. Jak uzyskamy świadomość mocy? Przez myślenie. 

4. Co w takim razie jest prawdziwym „biznesem” życia? Poprawne naukowe myślenie. 



5. Co jest poprawnym naukowym myśleniem? Zdolność dostosowania naszych procesów 
myślowych do woli Uniwersalnego. Inaczej mówiąc współpraca z Naturalnymi prawami. 

6. Jak to jest dokonane? Przez doskonałe zrozumienie zasad, sił, metod i połączeń umysłu. 

7. Co to jest ten Uniwersalny Umysł? Podstawowy fakt istnienia wszystkiego. 

8. Jaka jest przyczyna wszystkich braków, ograniczeń, chorób i dysonansów? To jest dzięki 
działaniu dokładnie tego samego prawa, to prawo działa nieustępliwie i nieustannie powoduje 
warunki w korespondencji z myślą, która je zapoczątkowała albo utworzyła. 

9. Co to jest inspiracja? Sztuka rozumienia wszechobecności Wszechwiedzy. 

10. Od czego zależą warunki, których doświadczamy? Od jakości naszych myśli. Ponieważ to co 
robimy zależy od tego kim jesteśmy a to kim jesteśmy zależy od tego co myślimy. 

SUK – Część 21 

Jest moim przywilejem by niniejszym załączyć Część Dwudziestą Pierwszą. W paragrafie 7 
znajdziecie, że jednym z sekretów sukcesu, jedną z metod organizowania zwycięstwa, jednym z 
osiągnięć Mistrzowskiego Umysłu jest mieć „wielkie” myśli. 

W paragrafie 8 znajdziecie, że wszystko co utrzymujemy w naszej świadomości przez jakiś czas 
zostaje zasugerowane naszej podświadomości i ten sposób staje się wzorem, który twórcza energia 
wplecie do naszego życia i środowiska. To jest sekret cudownej mocy modlitwy. 

Wiemy, że wszechświat jest rządzony przez prawo; że dla każdego skutku musi być przyczyna i, że 
ta sama przyczyna, pod tymi samymi warunkami niezmiennie wyprodukuje ten sam skutek. 

W konsekwencji, jeżeli modlitwa kiedykolwiek uzyskała odpowiedź, to zawsze tę odpowiedź uzyska, 
jeżeli istnieją właściwe warunki. Ta teza musi być bezwzględnie prawdziwa, gdyż inaczej 
wszechświat byłby chaosem zamiast kosmosu. Odpowiedź na modlitwę podlega dlatego prawu i to 
prawo jest określone, dokładne i naukowe tak jak prawa rządzące grawitacją i elektrycznością. 
Zrozumienie tego prawa pozwala na odsączenie religii chrześcijańskiej ze sfery przesądu i 
łatwowierności i umieszcza to na mocnej podstawie naukowego zrozumienia. 

Ale, niestety, stosunkowo mało osób wie jak się modlić. Oni rozumieją, że są prawa rządzące 
elektrycznością, matematyką i chemią, ale dla jakiegoś niewytłumaczalnego powodu nigdy nie 
wydaje się przyjść im do głowy, że są też duchowe prawa i, że te prawa są też określone, naukowe, 
dokładne i działają z niezmienną precyzją. 

1. Prawdziwy sekret mocy to świadomość tej mocy. Uniwersalny Umysł jest bezgraniczny, dlatego 
im bardziej jesteśmy świadomi naszej jedności z tym umysłem tym mniej musimy być 
świadomi warunków i ograniczeń i, ponieważ stajemy się wyemancypowani albo uwolnieni od 
warunków to umożliwiamy realizację bez żadnych ograniczeń. Stajemy się wolni! 

2. Jak tylko staniemy się świadomi niewyczerpanej mocy świata Wewnątrz to zaczynamy zasysać 
tę moc i rozwijać większe możliwości, które ta wnikliwość otworzyła, ponieważ czegokolwiek 
staniemy się świadomi niezmiennie będzie zamanifestowane w obiektywnym świecie i stanie 
się wręcz namacalne. 

3. Tak jest, ponieważ Nieskończony Umysł, który jest źródłem, z którego wszystkie rzeczy 
powstały jest niepodzielną jednością i każda osoba jest kanałem, dzięki któremu ta Wieczna 
Energia jest manifestowana. Nasza zdolność myślenia jest naszą możliwością działania na tę 
Uniwersalną Substancję i to co myślimy jest tym co jest utworzone albo jest wyprodukowane w 
obiektywnym świecie. 



4. Skutek tego odkrycia jest wspaniały i oznacza, że ten umysł jest nadzwyczajny w swojej jakości, 
jest bezgraniczny ilościowo i zawiera niezliczone możliwości. Aby uzyskać świadomość tej mocy 
trzeba stać się „przewodem pod napięciem”; to ma ten sam skutek jak umieszczanie zwykłego 
drutu w kontakcie z drutem, który jest naładowany (elektrycznością). Uniwersalny jest 
przewodem pod napięciem. On niesie moc dostateczną by sprostać każdej sytuacji, która może 
pojawić się w życiu każdej osoby. Kiedy indywidualny umysł dotyka Uniwersalnego Umysłu to 
otrzymuje całą moc, której wymaga. To jest właśnie ten świat wewnątrz. Cała nauka 
rozpoznaje rzeczywistość tego świata i cała moc jest uzależniona od naszego rozpoznania tego 
świata. 

5. Zdolność wyeliminowania niekorzystnych warunków zależy od umysłowego działania a 
umysłowe działanie zależy od świadomości mocy; dlatego, im bardziej świadomi jesteśmy 
naszej jedności ze źródłem wszystkiej mocy tym większa będzie nasza moc kontrolowania i 
opanowywania każdego warunku. 

6. Wielkie pomysły mają tendencję do eliminowania mniejszych pomysłów. A więc jest dobrze 
mieć i utrzymywać wystarczająco duże pomysły by przeciwdziałać i zniszczyć wszystkie małe 
albo niepożądane tendencje. To usunie niezliczone nieistotne i irytujące przeszkody z Twojej 
ścieżki. Uzyskasz także świadomość większego świata myśli powiększając tym samym swoją 
umysłową pojemność jak również umieszczając siebie w pozycji dokonania czegoś 
wartościowego. 

7. To jest jednym z sekretów sukcesu, jedną z metod organizowania zwycięstwa, jednym z 
osiągnięć Mistrzowskiego Umysłu. Jego myślenie to „wielkie” myśli. Twórcze energie umysłu 
nie znajdują żadnej trudności w radzeniu sobie w dużych sytuacjach, a tym bardziej w małych. 
Umysł jest równie prezentowany w Nieskończenie dużym jak i w Nieskończenie małym. 

8. Kiedy zrozumiemy te fakty dotyczące umysłu zrozumiemy jak możemy wymusić sami, by każdy 
warunek był realizowany poprzez tworzenie odpowiednich warunków w naszej świadomości, 
ponieważ wszystko co jest trzymane przez jakiś czas w świadomości, w końcu zostaje 
zasugerowane naszej podświadomości i w ten sposób staje się wzorem, który twórcza energia 
wplecie do naszego życia i środowiska. 

9. W ten sposób rodzą się warunki i stwierdzamy, że nasze życia są po prostu odbiciem naszych 
dominujących myśli, naszego umysłowego nastawienia; widzimy wtedy, że nauka poprawnego 
myślenia jest właśnie tą nauką, że zawiera wszystkie inne nauki. 

10. Od tej nauki dowiadujemy się, że każda myśl tworzy impresję na mózgu, że te impresje tworzą 
umysłowe tendencje i te tendencje tworzą charakter, zdolność i zamiary i, że połączone 
działanie charakteru, zdolności i zamiarów determinuje doświadczenia, które nas spotykają w 
życiu. 

11. Te doświadczenia przychodzą do nas przez Prawo Atrakcji; przez działanie tego prawa 
spotykają nas w świecie zewnętrznym doświadczenia, które odpowiadają naszemu światu 
wewnątrz. 

12. Dominująca myśl albo umysłowe nastawienie jest magnesem i prawo działa na zasadzie 
„podobne przyciąga podobne” i w konsekwencji umysłowe nastawienie niezmiennie 
przyciągnie takie warunki jakie odpowiadają ich naturze. 

13. Umysłowe nastawienie jest naszą osobowością i jest złożone z myśli, które tworzyliśmy w 
naszym własnym umyśle; dlatego, jeżeli życzymy sobie zmiany w warunkach to wszystko co 
jest konieczne to zmiana naszego myślenia; ta w następstwie zmieni nasze umysłowe 
nastawienie, które z kolei zmieni naszą osobowość, co zmieni osoby, rzeczy i warunki, albo 
doświadczenia, z którymi spotykamy się w życiu. 



14. To nie jest, jednakże, łatwą sprawą by zmienić umysłowe nastawienie, ale przez uporczywy 
wysiłek może zostać dokonane; umysłowe nastawienie jest modelowane według umysłowych 
obrazów, które zostały sfotografowane w mózgu; jeżeli nie lubisz tych obrazów to zniszcz 
negatywy i utwórz nowe obrazy; to jest sztuka wizualizacji. 

15. Jak tylko to zrobiłeś to zaczniesz przyciągać nowe rzeczy i te nowe rzeczy będą odpowiadać 
nowym obrazom. Aby zrobić to: odciśnij na umyśle doskonały obraz pragnienia, które chciałbyś 
by się zobiektywizowało i kontynuuj utrzymywanie tego obrazu w umyśle, aż otrzymasz skutki. 

16. Jeżeli pragnienie jest tym co wymaga determinacji, zdolności, talentu, odwagi, siły albo jakiejś 
innej duchowej mocy to te elementy są konieczne i niezbędne dla Twojego obrazu a więc 
wbuduj je; one są witalną częścią obrazu; one są uczuciem, które łączy się z myślą i tworzy 
nieodpartą magnetyczną moc, która przyciąga rzeczy których pragniesz dla siebie. One nadają 
życie Twojemu obrazowi a życie oznacza wzrost i jak tylko zacznie rosnąć rezultat jest już 
praktycznie pewny. 

17. Nie wahaj się aspirować do najwyższych możliwych osiągnięć w czymkolwiek co możesz 
przedsięwziąć, ponieważ siły umysłu są zawsze gotowe by użyczyć siebie dla celu wysiłku 
krystalizowania najwyższych aspiracji w czyny, osiągnięcia i wydarzenia. 

18. Ilustracja jak te siły umysłu działają jest sugerowana przez metodę przez którą wszystkie nasze 
nawyki są tworzone. Robimy jakąś rzecz, robimy to znów, i znów, i znów, aż staje się to łatwe i 
być może prawie automatyczne; i ta sama reguła jest stosowana w rozbijaniu wszystkich 
nałogów. Unikamy robienia czegoś i następnie unikamy tego znów, i znów, aż jesteśmy 
całkowicie od tego wolni. Jeżeli to nam się nie udaje to mimo to nie powinniśmy absolutnie 
tracić nadziei, ponieważ prawo jest absolutne i niezwyciężone i daje nam kredyt dla każdego 
wysiłku i każdego sukcesu, nawet gdy nasze wysiłki i sukcesy są być może przerywane. 

19. Nie ma żadnego ograniczenia co to prawo może zrobić dla Ciebie; ośmiel się uwierzyć w Twój 
własny pomysł; zapamiętaj, że Natura jest podatna na ideały; pomyśl o ideale jako już 
dokonanym fakcie. 

20. Prawdziwa bitwa życia jest jednym z pomysłów; jest wywalczana przez niewielu przeciw wielu; 
po jednej stronie jest konstruktywna i twórcza myśl, a po drugiej stronie destrukcyjna i 
negatywna myśl; twórcza myśl jest dominowana przez ideał, bierna myśl jest dominowana 
przez pozory. Po obu stronach są ludzie nauki, ludzie interesu i inni wyróżniający się ludzie. 

21. Po twórczej stronie są ludzie, którzy spędzają swój czas w laboratoriach, albo przy 
mikroskopach i teleskopach razem z ludźmi, którzy dominują komercyjny, polityczny i naukowy 
świat; po negatywnej stronie są ludzie, którzy spędzają czas badając prawo i precedens, ludzie, 
którzy mylą teologię z religią, mężowie stanu dla których siła idzie przed prawem i całe miliony 
tych, którzy wydają się woleć konserwatyzm zamiast postępu, którzy wiecznie spoglądają 
wstecz zamiast naprzód, którzy widzą tylko świat zewnątrz, ale nie wiedzą nic o świecie 
wewnątrz. 

22. W ostatniej analizie pokazano dwie klasy; wszyscy ludzie będą musieli wybrać swoje miejsce po 
jednej lub po drugiej stronie; muszą pójść naprzód, albo do tyłu; nie istnieje pozycja 
nieruchoma w świecie, gdzie wszystko jest ruchem; to jest ta próba by stać nieruchomo, która 
daje sankcje i siłę arbitralnym i nierównym kodom prawa. 

23. O tym, że jesteśmy w stadium przejściowym świadczy niepokój, który jest wszędzie widoczny. 
Skarga ludzkości jest jak toczenie się artylerii nieba, rozpoczynając z niskimi i grożącymi nutami 
i powiększając się, aż ten dźwięk jest wysłany od chmury do chmury i błyskawica dzieli 
powietrze i ziemię. 



24. Wartownicy, którzy patrolują najbardziej wysunięte placówki Przemysłowego, Politycznego i 
Religijnego świata wołają z niepokojem jeden do drugiego. Co będzie? Niebezpieczeństwo i 
niepewność pozycji, którą oni zajmują i usiłują utrzymać stają się bardziej oczywiste z upływem 
każdej godziny. Świt nowej ery siłą rzeczy deklaruje, że istniejący porządek rzeczy nie może 
trwać dłużej. 

25. Ten konflikt między starym reżimem i nowym jest sednem społecznego problemu, jest 
całkowicie pytaniem o przeświadczenie w umysłach ludzi, jeśli chodzi o naturę Wszechświata. 
Kiedy oni uświadamiają sobie, że transcendentna siła ducha albo umysłu Kosmosu jest w 
każdej osobie, to będzie możliwe oprawienie w ramy prawa, które wezmą pod uwagę wolności 
i prawa wielu zamiast przywilejów dla niewielu. 

26. Jak długo ludzie będą uważać Kosmiczną moc jako moc nadludzką i obcą dla ludzkości, tak 
długo będzie stosunkowo łatwo dla tej domniemanej uprzywilejowanej klasy by rządzić przez 
Boskie prawo pomimo każdego protestu społecznego. Prawdziwy interes demokracji jest w 
takim razie w tym by wywyższać, wyemancypować i rozpoznać boskość ludzkiego ducha. Aby 
rozpoznać, że cała moc jest od wewnątrz. Że żaden człowiek nie ma ani trochę więcej mocy niż 
jakiś inny człowiek, poza przypadkiem świadomego oddelegowania mu siły. Stary reżim 
chciałby żebyśmy wierzyli, że prawo jest wyższe od twórców prawa; tutaj jest główna treść 
społecznej zbrodni każdej formy przywileju i osobistej nierówności, instytucjonalizacja 
fatalistycznej doktryny Boskich wyborów. 

27. Boski Umysł jest Uniwersalnym Umysłem; nie robi żadnych wyjątków, nie wyróżnia żadnych 
faworytów; nie działa przez czysty kaprys albo ze złości, zazdrości czy gniewu; nikt nie może mu 
się przypochlebić, nakłonić albo poruszyć sympatią czy prośbą by dostarczył człowiekowi coś, 
co on uważa, że jest konieczne dla jego szczęścia albo nawet istnienia. Boski Umysł nie robi 
żadnych wyjątków, by sprzyjać jakiejś osobie; ale kiedy osoba rozumie i realizuje jej Jedność z 
Uniwersalną zasadą to okaże się, że jest faworyzowana ponieważ znajdzie źródło wszystkiego 
zdrowia, wszystkiego bogactwa i wszystkiej mocy. 

28. Dla Twojego ćwiczenia w tym tygodniu, skoncentruj się na Prawdzie. Spróbuj zrozumieć, że 
Prawda Cię uwolni, to znaczy, że nic nie może trwale stać na drodze Twojego doskonałego 
sukcesu kiedy uczysz się zastosować naukowo poprawne metody myślenia i zasady. Zrozum, że 
uzewnętrzniasz w Twoim środowisku swój wrodzony potencjał duszy. Zrozum, że Cisza oferuje 
ciągle dostępną i prawie nieograniczoną okazję dla obudzenia najwyższego pojęcia Prawdy. 
Spróbuj to pojąć, że Wszechmoc jest sama w sobie absolutną ciszą, wszystko inne jest zmianą, 
działalnością, ograniczeniem. Cicha koncentracja myśli jest dlatego prawdziwą metodą 
docierania, przebudzenia i wtedy wyraża cudowną potencjalną moc świata wewnątrz. 

 

Możliwości ćwiczenia myśli są nieograniczone, ich konsekwencje są wieczne, a jednak niewielu 
podejmuje trud by ukierunkować swoje myślenie by pracowało dla ich dobra, i w zamian 

pozostawiają to przypadkowi. 

Marden 

Część 21. Pytania i odpowiedzi. 

1. Co jest prawdziwym sekretem mocy? Świadomość mocy, ponieważ czegokolwiek staniemy się 
świadomi, niezmiennie jest manifestowane w obiektywnym świecie i staje się wręcz 
namacalne. 

2. Co jest źródłem tej mocy? Uniwersalny Umysł, od którego wszystkie rzeczy pochodzą i, który 
jest jeden i niepodzielny. 



3. Jak ta moc jest manifestowana? Poprzez osobę, każda osoba jest kanałem, dzięki któremu ta 
energia jest odróżniana w formie. 

4. Jak możemy się połączyć z tą Wszechmocą? Nasza zdolność myślenia jest naszą możliwością 
działania na Uniwersalną Energię i to co myślimy jest okazywane albo utworzone w 
obiektywnym świecie. 

5. Co jest rezultatem tej wiedzy? Rezultat jest wspaniały, otwiera bezprecedensową i 
bezgraniczną sposobność. 

6. Jak, w takim razie, możemy wyeliminować niekorzystne warunki? Przez uzyskanie świadomości 
o naszej Jedności ze źródłem wszystkiej mocy. 

7. Jaka jest jedna z wyróżniających cech Mistrzowskiego Umysłu? On myśli „wielkimi” myślami, 
on utrzymuje wystarczająco duże pomysły by przeciwdziałać i zniszczyć wszystkie nieistotne i 
irytujące przeszkody. 

8. Jak uzyskujemy doświadczenia? Przez prawo atrakcji. 

9. Jak to prawo jest wprowadzone do działania? Przez nasze dominujące umysłowe nastawienie. 

10. Co jest przedmiotem spornym między starym reżimem i nowym? Przeświadczenie w umysłach 
ludzi, jeśli chodzi o naturę Wszechświata. Stary reżim próbuje trzymać się fatalistycznej 
doktryny Boskich wyborów. Nowy reżim rozpoznaje boskość jednostki, demokracji ludzkości. 

SUK – Część 22 

W Części Dwudziestej Drugiej dowiesz się, że myśli są duchowymi nasionami które, gdy posadzone 
w podświadomym umyśle, mają tendencję by wykiełkować i urosnąć, ale niestety owoce tego 
często nam się nie podobają. 

Różne formy zapaleń, paraliżu, nerwowości i ogólnie chorych warunków, są manifestacją lęku, 
niepokoju, troski, zazdrości, nienawiści i temu podobnych myśli. 

Procesy życia są realizowane dwiema odmiennymi metodami; przez pobranie i wykorzystywanie 
odżywczego materiału koniecznego dla budowania komórek oraz przez rozdrobnienie i wydalanie 
zużytego materiału. 

Całe życie jest oparte na tych konstruktywnych i destruktywnych działaniach i gdyby jedzenie, 
woda i powietrze były jedynymi warunkami koniecznymi dla konstrukcji komórek, to wydawałoby 
się, że problem przedłużania życia w nieskończoność nie byłby bardzo trudny. 

Cokolwiek dziwna się wydaje ta druga albo destruktywna działalność, która jest, z rzadkim 
wyjątkiem, przyczyną wszystkich chorób. Odpadki gromadzą się i nasycają tkanki, co powoduje 
samozatrucie. Może to być częściowe albo ogólne. W pierwszym przypadku zakłócenie będzie 
miejscowe; w drugim przypadku oddziała to na cały system. 

Problem dla nas w uzdrawianiu choroby jest jak powiększyć przypływ i dystrybucję witalnej energii 
przez system a to może być tylko dokonane przez eliminowanie myśli o lęku, niepokoju, trosk, 
zazdrości, nienawiści i każdej innej destrukcyjnej myśli, która skłania się by poszarpać i zniszczyć 
nerwy i gruczoły, które kontrolują wydalanie i eliminację toksycznych i odpadowych materiałów. 

„Pożywne jedzenie i wzmacniające środki” nie mogą obdarzać nas życiem ponieważ są tylko 
wtórnymi manifestacjami życia. Najważniejsza manifestacja życia i jak możesz skontaktować się z 
tym jest wyjaśniona w tej Części, którą mam przywilej załączenia niniejszym. 

1. Wiedza ma bezcenną wartość, ponieważ przez jej zastosowanie możemy kształtować naszą 
przyszłość tak jak sobie życzymy. Kiedy uświadamiamy sobie, że nasz obecny charakter, nasze 



obecne środowisko, nasze obecne możliwości, nasze obecne fizyczne warunki są wszystkie 
skutkiem przeszłych metod myślenia, to zaczniemy mieć jakieś pojęcie wartości wiedzy. 

2. Jeżeli stan naszego zdrowia nie jest tym czego moglibyśmy pragnąć, przeegzaminujmy naszą 
metodę myślenia; zapamiętajmy, że każda myśl produkuje wrażenie na umyśle; każde 
wrażenie jest nasieniem, które zatopi się w podświadomości i utworzy tendencję; tendencja 
przyciągnie inne podobne myśli i zanim się zorientujemy to będziemy mieli żniwo, które musi 
zostać zebrane. 

3. Jeżeli te myśli zawrą zarazki choroby, żniwo będzie chorobą, rozkładem, słabością i 
niepowodzeniem; pytanie jest, co myślimy, co tworzymy, jakie ma być to żniwo? 

4. Jeżeli jest jakiś fizyczny warunek, który wymaga zmiany, prawo rządzące wizualizacją będzie 
efektywne. Stwórz umysłowy obraz fizycznej doskonałości, trzymaj to w umyśle, aż będzie 
wchłonięte przez świadomość. Wielu wyeliminowało chroniczne dolegliwości w kilka tygodni 
przy pomocy tej metody a tysiące pokonały i zniszczyły wszelki rodzaj zwykłych fizycznych 
dysonansów tą metodą w kilka dni, czasami w kilku minutach. 

5. Staje się to przez prawo wibracji, które umysł używa do kontroli ciała. Wiemy, że każde 
umysłowe działanie jest wibracją i wiemy, że wszystkie formy są po prostu rodzajem ruchu, 
tempem wibracji. Dlatego, jakakolwiek wibracja jest to natychmiast modyfikuje każdy atom w 
ciele, każda życiowa komórka jest poruszona i cała chemiczna zmiana jest dokonana w każdej 
grupie życiowych komórek. 

6. Wszystko we Wszechświecie jest wynikiem jego tempa wibracji. Zmień tempo wibracji i 
zmieniasz naturę, jakość i formę. Ogromna panorama natury, zarówno widoczna jak i 
niewidoczna, stale jest zmieniana przez zmienianie po prostu tempa wibracji i, ponieważ myśl 
jest wibracją możemy też użyć tej mocy. Możemy zmienić wibrację i w ten sposób 
wyprodukować jakiś warunek, który pragniemy zamanifestować w naszych ciałach. 

7. Wszyscy używamy tej mocy w każdej minucie. Kłopot jest w tym, że większość nas używa tego 
nieświadomie i w ten sposób produkuje niepożądane skutki. Wyzwaniem jest więc używanie 
tego inteligentnie i produkowanie tylko pożądanych skutków. To nie powinno być trudne, 
ponieważ wszyscy mamy dostateczne doświadczenie by wiedzieć co produkuje miłą wibrację w 
ciele i znamy też przyczyny, które produkują nieprzyjemne i niepożądane uczucia. 

8. Wszystko co jest konieczne to poradzić się naszego własnego doświadczenia. Kiedy nasza myśl 
wzniesie się na wyższy poziom, będzie postępowa, konstruktywna, odważna, szlachetna, 
uprzejma albo w inny sposób pożądana, wprowadzamy w ruch wibracje, które spowodują 
pewne skutki. Kiedy nasza myśl zostanie napełniona zawiścią, nienawiścią, zazdrością, krytyką 
albo jakimś z innych tysiąca i jednej formy dysonansu, pewne wibracje zostaną wprawione w 
ruch, które przyniosą pewne skutki innej natury i każde z tych temp wibracji, jeżeli utrzymane, 
skrystalizuje się w formie. W pierwszym przypadku skutek był umysłowym, moralnym i 
fizycznym zdrowiem a w drugim dysonans, dysharmonia i choroba. 

9. Możemy zrozumieć wtedy, coś z tej mocy, którą umysł posiada nad ciałem. 

10. Obiektywny umysł wywiera określone skutki na ciało, które są łatwo rozpoznawalne. Ktoś coś 
mówi do Ciebie, co odbierasz jako śmieszne i śmiejesz się, prawdopodobnie, aż całe Twoje 
ciało się trzęsie, co pokazuje, że ta myśl ma wpływ na mięśnie Twojego ciała; albo ktoś mówi 
coś, co pobudza Twoje współczucie i Twoje oczy napełniają się łzami, co pokazuje, że ta myśl 
kontroluje gruczoły Twojego ciała; albo ktoś mówi coś, co powoduje, że jesteś rozgniewany i 
krew napływa do Twoich policzków, co pokazuje, że ta myśl kontroluje krążenie Twojej krwi. 
Ale, ponieważ te wszystkie doświadczenia są skutkami działania Twojego obiektywnego umysłu 



na ciało, skutki są tymczasowej natury; one szybko przemijają i zostawiają sytuację jaka była 
wcześniej. 

11. Zobaczmy czym różni się działanie podświadomego umysłu na ciało. Zraniłeś się; tysiące 
komórek zaczyna natychmiast pracę uzdrawiania; w kilka dni albo tygodni praca jest 
kompletna. Możesz nawet złamać kość. Żaden chirurg na ziemi nie może zespawać części (nie 
odnoszę się do wkładania prętów albo innych urządzeń by wzmocnić albo zastąpić kości). On 
może ustawić kość dla Ciebie i subiektywny umysł natychmiast zacznie proces spawania części i 
w krótkim czasie kość jest zestalona jak to było kiedyś. Możesz połknąć truciznę; subiektywny 
umysł natychmiast odkryje niebezpieczeństwo i dokona gwałtownych wysiłków by to 
wyeliminować. Możesz ulec zakażeniu niebezpiecznym zarazkiem; subiektywny natychmiast 
rozpocznie budowanie ściany dookoła zakażonego obszaru i zniszczy infekcję przez wchłanianie 
jej w białych komórkach krwi, które to dostarcza dla tego celu. 

12. Te procesy podświadomego umysłu zwykle przechodzą bez naszej wiedzy czy nadawanego 
kierunku i tak długo jak nie wtrącamy się skutek jest doskonały, ale, ponieważ te miliony 
naprawczych komórek są wszystkie inteligentne i reagują na naszą myśl, to one często są 
sparaliżowane i oddane impotencji przez naszą myśl o lęku, wątpliwości i niepokoju. One są jak 
armia robotników gotowych by zacząć ważną pracę, ale zawsze kiedy zaczynają 
przedsięwzięcie strajk jest ogłaszany, albo plany się zmieniają, aż oni w końcu stają się 
zniechęcone i rezygnują. 

13. Droga do zdrowia polega na prawie wibracji, które jest podstawą całej nauki i to prawo jest 
wprowadzone do działania przez umysł, „świat wewnątrz”. To jest sprawa indywidualnego 
wysiłku i praktyki. Nasz świat mocy jest wewnątrz; jeżeli będziemy mądrzy to nie będziemy 
tracić czasu i wysiłku w próbowaniu zajmowania się skutkami, które znajdujemy w „świecie 
zewnątrz”, który jest tylko zewnętrznym, tylko odbiciem. 

14. Zawsze znajdziemy przyczynę w „świecie wewnątrz”; przez zmienianie przyczyny, zmieniamy 
skutek. 

15. Każda komórka w Twoim ciele jest inteligentna i będzie reagować na Twój kierunek. Wszystkie 
komórki są twórcami i tworzą dokładny wzór, który im dajesz. 

16. Dlatego, kiedy doskonałe obrazy są umieszczone przed subiektywnym, twórcze siły zbudują 
doskonałe ciało. 

17. Komórki mózgu są zbudowane w ten sam sposób. Jakość mózgu jest rządzona przez stan 
umysłu, albo umysłowego nastawienia, a więc jeżeli niepożądane umysłowe nastawienia są 
wprowadzone do subiektywnego to one zostaną przeniesione do ciała; dlatego łatwo widzimy, 
że jeżeli życzymy ciału by manifestowało zdrowie, siłę i witalność to taka myśl musi być 
dominującą. 

18. Wiemy w takim razie, że każdy element ludzkiego ciała jest skutkiem tempa wibracji. 

19. Wiemy, że umysłowe działanie jest tempem wibracji. 

20. Wiemy, że wyższe tempo wibracji rządzi, modyfikuje, kontrole, zmienia, albo niszczy niższe 
tempo wibracji. 

21. Wiemy, że tempo wibracji jest rządzone przez charakter komórek mózgu i w końcu, 

22. Wiemy jak utworzyć te komórki mózgu; dlatego też … 

23. … wiemy jak dokonać każdej fizycznej zmiany w ciele, której pragniemy i zabezpieczywszy 
roboczą znajomość mocy umysłu do tego stopnia, musimy wiedzieć, że nie ma praktycznie 



żadnego ograniczenia, które może zostać umieszczone na naszej zdolności dostosowania siebie 
do harmonii z naturalnym prawem, które jest wszechmocne. 

24. Ten wpływ albo kontrola umysłu nad ciałem staje się coraz bardziej ogólnie zrozumiana i wielu 
lekarzy przywiązuje do tego sumienną uwagę. Dr. Albert T. Shofield, który napisał kilka 
ważnych książek w tym temacie, mówi, „Temat umysłowej terapii jest generalnie nadal 
zignorowany w medycznych pracach. W naszych fizjologiach żadne odniesienia nie są robione 
do centralnej kontrolującej mocy, która rządzi ciałem dla jego dobra i władza umysłu nad 
ciałem jest rzadko wspominana”. 

25. Bez wątpienia wielu lekarzy leczy nerwowe choroby pochodzenia funkcjonalnego mądrze i 
dobrze, ale co twierdzimy to, że wiedza, którą oni pokazują nie została nauczona w szkole, nie z 
książki tylko intuicyjnie i empirycznie. 

26. Tak nie powinno być. Moc umysłowych terapii powinna być tematem ostrożnego, specjalnego i 
naukowego nauczania w każdej medycznej szkole. Moglibyśmy opisać temat złego leczenia, 
albo braku leczenia, dalej szczegółowo i opisać katastrofalne skutki zlekceważonych 
przypadków; ale to zadanie jest bardzo niewdzięczne. 

27. Nie może być wątpliwości, że mało pacjentów jest świadomych jak dużo mogą zrobić dla 
siebie. Co pacjent może zrobić dla siebie, siły, które może wprowadzić w ruch są jak dotąd 
nieznane. Jesteśmy skłonni uwierzyć, że one są daleko większe niż większość może sobie 
wyobrazić i niewątpliwie będą używane coraz bardziej. Umysłowe terapie mogą zostać 
kierowane przez samego pacjenta do uciszania umysłu w podekscytowaniu, przez pobudzanie 
uczuć radości, nadziei, wiary i miłości; przez zasugerowanie motywów dla wysiłku, przez 
regularną umysłową pracę, przez odciąganie myśli od dolegliwości. 

28. Dla Twojego ćwiczenia w tym tygodniu skoncentruj się pięknym tekście Tennysona „Rozmawiaj 
z Nim, ponieważ On słyszy i duch z duchem może się spotkać, On jest Bliżej niż oddech i bliżej 
niż ręce i stopy”. Wtedy spróbuj zrozumieć, że kiedy czynisz „Rozmawiaj z Nim” jesteś w 
kontakcie z Wszechmocą. 

29. To uznanie i rozpoznanie mocy Wszechobecnego szybko zniszczy jakąkolwiek i każdą formę 
choroby albo cierpienia i zamieni harmonią i doskonałością. Zapamiętaj, że istnieją tacy, którzy 
wydają się myśleć, że choroba i cierpienie są zesłane przez Boga; w takim razie , każdy lekarz, 
każdy chirurg i każda pielęgniarka Czerwonego Krzyża przeciwstawia się woli Boga i szpitale i 
sanatoria są miejscami rebelii a nie domami miłosierdzia. Oczywiście, to szybko wnioskuje 
siebie do absurdalności, ale jest wielu, którzy nadal w to wierzą. 

30. W takim razie pozwól myśli spocząć na fakcie, że obecna teologia próbuje nauczać o 
nieznośnym Twórcy, takim, który utworzył istoty zdolne do grzeszenia i następnie pozwolił im 
być wiecznie karanymi za te grzechy. Oczywiście konieczny rezultat takiej nadzwyczajnej 
ignorancji miał stworzyć lęk zamiast miłości i tak, po dwóch tysiącach lat tego rodzaju 
propagandy, Teologia jest teraz pracowicie zajęta przepraszaniem za chrześcijaństwo. 

31. Bardziej chętnie docenisz idealnego człowieka, człowieka stworzonego na obraz i 
podobieństwo Boga i chętniej docenisz wszystko-tworzący Umysł, który formuje, przestrzega, 
podtrzymuje, zapoczątkowuje i tworzy wszystko co jest. 

Wszystko jest częściami jednej zdumiewającej całości, której ciałem jest natura i Bóg duszą. Okazja 
podąża za percepcją, działanie podąża za inspiracją, wzrost podąża za wiedzą, wybitność powoduje 
postęp. Zawsze duchowy jest pierwszy, następnie transformacja w niezliczone i nieograniczone 
możliwości osiągnięć. 

Część 22. Pytania i odpowiedzi. 



1. Jak choroba może zostać wyeliminowana? Przez umieszczanie siebie w harmonii z Naturalnym 
Prawem, które jest Wszechmocne. 

2. Jaki jest to proces? Zrozumienie, że człowiek jest duchową istotą i, że ten duch musi koniecznie 
być doskonały. 

3. Jaki jest rezultat? Świadome rozpoznanie tej doskonałości, najpierw intelektualnie, następnie 
emocjonalnie, powoduje manifestację tej doskonałości. 

4. Dlaczego jest tak? Ponieważ myśl jest duchowa i dlatego twórcza i znajduje się w korelacji z jej 
przedmiotem i wprowadza go w manifestację. 

5. Co wprowadza Naturalne Prawo do działania? Prawo Wibracji. 

6. Dlaczego to rządzi? Ponieważ wyższe tempo wibracji rządzi, modyfikuje, kontroluje zmiany, 
albo niszczy niższe tempo wibracji. 

7. Jest ten system umysłowych terapii ogólnie rozpoznany? Tak, są dosłownie miliony ludzi w tym 
kraju, którzy wykorzystują to w takiej czy innej formie (i oczywiście dużo więcej w świecie). 

8. Jaki jest skutek takiego systemu myślenia? Pierwszy raz w historii świata najwyższy wydział 
rozumowania każdego może zostać zaspokajany przez dającą się udowodnić prawdę, która 
teraz szybko zalewa świat. 

9. Jest ten system przydatny do innych form zasobów? To zaspokoi każde ludzkie wymaganie albo 
konieczność. 

10. Jest ten system naukowy czy religijny? Oba. Prawdziwa nauka i prawdziwa religia są 
bliźniaczymi siostrami, gdzie jedna idzie, ta druga koniecznie idzie również. 

SUK – Część 23 

W części, którą mam honor przedstawić niniejszym dowiesz się, że pieniądze wplatają się same do 
całej tkaniny naszego istnienia; że prawo sukcesu jest usługą; że dostajemy co dajemy i z tego 
powodu powinniśmy uważać to za wielki przywilej by być w stanie dawać. 

Wiemy już, że myśl jest twórczą działalnością inicjującą każde konstruktywne przedsięwzięcie. Nie 
możemy dlatego dać niczego o bardziej praktyczniejszej wartości niż nasza myśl. 

Twórcza myśl wymaga uwagi i moc uwagi jest, jak odkryliśmy, bronią Supermana. Uwaga rozwija 
koncentrację a koncentracja rozwija Duchową Moc a Duchowa Moc jest najpotężniejszą istniejącą 
siłą. 

To jest nauka, która obejmuje wszystkie nauki. To jest sztuka, która, ponad wszystkie sztuki, jest 
związana z ludzkim życiem. W opanowaniu tej nauki i tej sztuki jest okazja dla bezustannego 
postępu. Doskonałość w tym nie jest nabyta w sześciu dniach, ani w sześciu tygodniach, ani w 
sześciu miesiącach. To jest praca życia. Nie idąc naprzód jest cofaniem się. 

To jest nieuniknione, że uruchamianie pozytywnych, konstruktywnych i bezinteresownych myśli 
powinno mieć dalekosiężny skutek dla ogólnego dobra. Kompensacja jest myślą przewodnią 
wszechświata. Natura stale szuka równowagi. Gdzie coś jest wysłane coś musi zostać otrzymane; w 
przeciwnym przypadku powstałaby próżnia. 

Przez przestrzeganie tej reguły nie możesz nie odnieść korzyści proporcjonalnie do włożonego przez 
Ciebie wysiłku w tym zakresie. 

1. Świadomość pieniędzy jest nastawieniem umysłu; to są otwarte drzwi do arterii komercji. To 
jest odbiorcze nastawienie. Pragnienie jest atrakcyjną siłą, która wprawia prąd w ruch a lęk jest 



wielką przeszkodą, przez którą ten prąd jest zatrzymany albo zupełnie odwrócony, odwrócony 
od nas. 

2. Lęk jest przeciwieństwem świadomości pieniędzy; jest świadomością ubóstwa a ponieważ 
prawo jest niezmienne dostajemy dokładnie to co dajemy; jeżeli boimy się dostajemy to czego 
się boimy. Pieniądze wplatają się same do całej tkaniny naszego istnienia; to angażuje 
najlepszą myśl najlepszych umysłów. 

3. Zdobywamy pieniądze przez zdobywanie przyjaciół i powiększamy nasz krąg przyjaciół przez 
zdobywanie pieniędzy dla nich, przez pomaganie im, przez służenie im. Pierwsze prawo 
sukcesu jest usługą a to jest oparte na integralności i sprawiedliwości. Człowiek, który nie jest 
uczciwy w swoim zamiarze jest po prostu ignorantem; stracił podstawowe prawo wszystkiej 
wymiany; jest nie do zniesienia; poniesie klęskę pewnie i oczywiście; on może tego nie 
wiedzieć; może myśleć, że wygrywa, ale jest skazany na pewną klęskę. On nie może oszukać 
Nieskończonego. Prawo zrównoważenia wymoże na nim zasadę „oko za oko, ząb za ząb”. 

4. Siły życia są niestabilne; składają się z naszych myśli i ideałów a te z kolei są modelowane w 
formy; wyzwanie dla nas to zachowywać otwarty umysł, stale rozglądać się za nowym, 
rozpoznawać okazje, być zainteresowanym raczej wyścigiem niż celem, ponieważ przyjemność 
jest w ściganiu a nie w posiadaniu. 

5. Możesz z siebie zrobić magnes przyciągający pieniądze, ale by to zrobić musisz najpierw 
rozważyć jak możesz zarobić pieniądze dla innych ludzi. Jeżeli masz konieczny wgląd, by 
spostrzec i zutylizować okazje i sprzyjające warunki i rozpoznać wartości to będziesz mógł je 
wykorzystać, ale Twój największy sukces przyjdzie jak będziesz miał możliwości by pomóc 
innym. Co przynosi korzyść jednemu musi przynieść korzyść wszystkim. 

6. Wielkoduszna myśl jest napełniona siłą i witalnością, samolubna myśl zawiera zarazki rozkładu; 
rozpadnie się i umrze. Wielcy finansiści są po prostu kanałami dla dystrybucji bogactwa; 
ogromne ilości przychodzą i odchodzą, ale jest równie niebezpieczne zatrzymywanie wypływu 
jak i dochodu; obie strony muszą pozostać otwarte; tak więc nasz największy sukces przyjdzie, 
gdy rozpoznajemy, że jest równie ważne dawać jak i otrzymywać. 

7. Jeżeli rozpoznamy Wszechmocną moc, która jest źródłem wszystkich zasobów to dostosujemy 
naszą świadomość do tych zasobów w taki sposób, że będzie stale przyciągać wszystko co jest 
konieczne dla nas i dowiemy się, że im więcej dajemy tym więcej dostajemy. Oddawanie 
sugeruje usługę. Bankier daje jego pieniądze, kupcy dają swoje dobra, autor daje swoją myśl, 
robotnik daje jego umiejętności; wszyscy mają coś do ofiarowania, ale im więcej oni mogą dać 
tym więcej dostają i im więcej dostają tym więcej mają możliwość dać. 

8. Finansista dostaje dużo, ponieważ on daje dużo; on myśli; rzadko jest człowiekiem, który 
pozwala komuś innemu myśleć za niego; chce wiedzieć jak skutki mają zostać zabezpieczone; 
musisz mu to pokazać; kiedy możesz to zrobić to dostarczy sposobów dzięki którym setki albo 
tysiące mogą skorzystać i w proporcji do ich sukcesu on odniesie sukces. Morgan, Rockefeller, 
Carnegie i inni nie wzbogacili się bo stracili pieniądze na korzyść innych ludzi; przeciwnie, 
ponieważ zarobili pieniądze dla innych ludzi to stali się najbogatszymi ludźmi w najbogatszym 
kraju na globie. 

9. Przeciętna osoba jest pozbawiona jakiegokolwiek głębszego myślenia; przyjmuje pomysły 
innych i powtarza je, bardzo podobnie jak papuga; to możemy łatwo zobaczyć kiedy 
zrozumiemy metodę, która jest użyta, by formować opinię publiczną i to uległe nastawienie ze 
strony dużej większości, która wydaje się być doskonale skłonna by pozwolić kilku osobom 
myśleć za nich jest tym co umożliwia niewielu ludziom w wielu krajach uzurpować sobie 



wszystkie kanały władzy i trzymać miliony w podporządkowaniu. Twórcze myślenie wymaga 
uwagi. 

10. Moc uwagi jest nazywana koncentracją; ta moc jest kierowana przez wolę; dla tego powodu 
musimy odmówić koncentrowania się albo myślenia o czymkolwiek poza rzeczami, których 
pragniemy. Wielu stale koncentruje się na smutku, stracie i dysonansie każdego rodzaju; 
ponieważ myśl jest twórcza to ta koncentracja prowadzi do więcej straty, więcej smutku i 
więcej dysonansów. Jak mogłoby być inaczej? Z drugiej strony , kiedy spotykamy się z 
sukcesem, zyskiem, albo jakimś innym pożądanym warunkiem, naturalnie koncentrujemy na 
skutkach tych rzeczy i tym samym tworzymy więcej i to znaczy, że dużo prowadzi do więcej. 

11. Jak zrozumienie tej zasady może zostać zutylizowane w biznesowym świecie zostało dobrze 
przekazane przez mojego wspólnika: 

12. „Duch, czymkolwiek jeszcze może albo nie może być, musi zostać rozważony jako Istota 
Świadomości, Substancji Umysłu, rzeczywistość tworząca Myśl. I, ponieważ wszystkie pomysły 
są fazami działalności Świadomości, Umysłu albo Myśli, to znaczy, że w Duchu i tylko w nim 
można znaleźć Ostateczny Fakt, Autentyk czy Pomysł”. 

13. Po przyznaniu tego nie wydaje się sensowne by utrzymywać, że prawdziwe zrozumienie Ducha 
i jego praw manifestacji, byłoby o „najpraktyczniejszej” rzeczy, które „praktyczna” osoba może 
spodziewać się znaleźć? Czy to nie wydaje się oczywiste, że jeżeli „praktyczni” ludzie świata 
mogliby tylko zrozumieć ten fakt to zrobiliby wszystko by dostać się do miejsca, gdzie mogliby 
opanować znajomość duchowych rzeczy i praw? Ci ludzie nie są głupcami; oni potrzebują tylko 
uchwycić ten podstawowy fakt, żeby skierować się w stronę tego, co jest istotą wszystkich 
osiągnięć. 

14. Pozwólcie, że podam Wam konkretny przykład. Znam człowieka w Chicago, którego zawsze 
uważałem za materialistę. On dokonał wielu sukcesów w życiu; jak również miał wiele 
niepowodzeń. Ostatnio kiedy z nim rozmawiałem był praktycznie „zdołowany” w porównaniu z 
jego byłym stanem biznesu. To wyglądało tak jak gdyby on naprawdę dotarł do końca swoich 
możliwości, ponieważ był już w wieku średnim i nowe pomysły przychodziły do niego wolniej i 
mniej często niż w ubiegłych latach. 

15. On powiedział mi, w skrócie: „Wiem, że wszystkie rzeczy, które osiąga się w biznesie są 
skutkiem Myśli; każdy głupiec to wie. Ale teraz wydaję się być pozbawiony myśli i dobrych 
pomysłów. Ale, jeżeli to nauczanie, że „Wszystko jest Umysłem” jest poprawne to powinno być 
możliwe dla osoby, by osiągnąć „bezpośredni kontakt” z Nieskończonym Umysłem; i w 
Nieskończonym Umyśle musi być możliwość wszelkiego rodzaju dobrych pomysłów, które to 
pomysły człowiek mojej odwagi i doświadczenia mógłby wprowadzić do praktycznego użycia w 
biznesowym świecie i osiągnąłby duży sukces w wyniku tego. To wygląda dobrze dla mnie i 
zapoznam się z tym”. 

16. To było kilka lat temu. Pewnego dnia usłyszałem o nim znów. Rozmawiając z przyjacielem, 
powiedziałem: „Co tam słychać u naszego starego przyjaciela X? Czy on znowu stanął na nogi?” 
Przyjaciel spojrzał na mnie ze zdumieniem. „Dlaczego, powiedział, „nie wiesz o wielkim 
sukcesie X? On jest teraz Wielkim Człowiekiem w firmie Y” (nazywając koncern, który ma 
szalony sukces podczas ostatnich osiemnastu miesięcy i który teraz dobrze jest rozpoznany, z 
powodu jego ogłoszeń, od jednego końca kraju do drugiego, jak również za granicą). On jest 
tym człowiekiem, który dostarczył WIELKIEJ IDEI temu koncernowi. On osiągnął poziom pół 
miliona i zbliża się szybko do poziomu miliona; wszystko w przestrzeni osiemnastu miesięcy”. 
Nie łączyłem tego człowieka ze wspomnianym przedsięwzięciem; chociaż wiedziałem o tym 



wspaniałym sukcesie omawianego przedsiębiorstwa. Badanie pokazało, że historia jest 
prawdziwa i, że powyższe określone fakty nie są w niczym przesadzone. 

17. Teraz, co myślicie o tym? Dla mnie, to znaczy, że ten człowiek właściwie dokonał 
„bezpośredniego kontaktu” z Nieskończonym Umysłem, Duchem i, znalazłszy to uruchomił to 
dla siebie. On „użył tego w swoim biznesie”. 

18. Brzmi to świętokradztwem albo bluźnierstwem? Mam nadzieję, że nie; nie uważam by tak 
było. Zabierz sugestię Osobowości, albo Potęgi Ludzkiej Natury od pojęcia „Nieskończonego” i 
otrzymasz pojęcie Nieskończonej Obecności/Mocy, Kwintesencji, która jest Świadomością i 
faktycznie w ostateczności Duchem. Jak ten człowiek, też w ostateczności, musi być rozważony 
jako manifestacja Ducha; nie ma niczego świętokradzkiego w pomyśle, że on, będąc Duchem, 
powinien tak zharmonizować siebie z jego Początkiem i Źródłem, że byłby w stanie 
zamanifestować przynajmniej mniejszy stopień jego Mocy. Wszyscy z nas to robią mniej czy 
więcej, kiedy używamy naszych umysłów w stronę Twórczej Myśli. Ten człowiek zrobił więcej, 
on zabrał się do tego w intensywnie „praktyczny” sposób. 

19. Nie pytałem go o jego metodę procedury, chociaż zamierzam to zrobić przy pierwszej okazji, 
ale on nie tylko skorzystał z Nieskończonego Zapasu dla pomysłów, które on potrzebował (co 
posiało nasienie jego sukcesu), ale on też użył Twórczej Mocy Myśli w konstrukcji dla siebie 
Idealistycznego Wzoru tego, co on spodziewał się zamanifestować w formie materialnej, 
dodając do niego, zmieniając, ulepszając szczegóły i od czasu do czasu przechodząc z ogólnego 
zarysu do skończonego szczegółu. Osądzam to jako fakty tego przypadku, nie tylko z mojej 
pamięci rozmowy kilka lat temu, ale też ponieważ stwierdziłem tę samą rzecz będącą prawdą 
w przypadku innych wybitnych ludzi, którzy zrobili podobną manifestację Twórczej Myśli. 

20. Ci, którzy mogą wzbraniać się przed pomysłem zatrudniania Nieskończonej Mocy by pomóc 
sobie w ich pracy w materialnym świecie, powinni zapamiętać, że jeżeli Nieskończony 
sprzeciwiałby się co najmniej, co do takiej procedury, to rzecz mogłaby nigdy nie zdarzyć się. 
Nieskończony jest w stanie troszczyć się o siebie. 

21. „Duchowość” jest całkowicie „faktyczna”, bardzo „faktyczna”, intensywnie „faktyczna”. To uczy 
nas, że Duch jest Autentykiem, Całą Rzeczą i, że Materia jest tylko plastyczną rzeczą, którą 
Duch jest zdolny tworzyć, modelować, manipulować i kształtować do jego woli. Duchowość 
jest najbardziej „faktyczną” rzeczą w świecie -- tylko naprawdę i całkowicie „faktyczna” rzecz, 
która jest! 

22. W tym tygodniu koncentruj się na fakcie, że człowiek nie jest ciałem z duchem, ale duchem z 
ciałem i, że to jest z tego powodu, że jego pragnienia są niezdolne do jakiejś trwałej satysfakcji 
w czymś nie duchowym. Pieniądze są dlatego bezwartościowe, chyba, że spowodują warunki, 
których pragniemy i te warunki są koniecznie harmonijne. Harmonijne warunki wymagają 
dostatecznych zasobów, gdyby pojawił się brak a my powinniśmy zrozumieć, że pomysłem albo 
duszą pieniędzy jest usługa i gdy myśl przybierze formę, kanały zapasów będą otworzone i 
będziesz miał satysfakcję wiedzy, że duchowe metody są całkowicie praktyczne. 

Odkryliśmy, że zamierzone, uporządkowane myślenie dla jakiegoś celu doprowadza ten cel do 
ustalonej formy, żebyśmy mogli być całkowicie pewni skutku naszego dynamicznego 

eksperymentu. 

Francis Larimer Warner 

Część 23.  Pytania i odpowiedzi.  

1. Co jest pierwszym prawem sukcesu? Usługa. 



2. Jak możemy najlepiej spełniać usługę? Mieć otwarty umysł; być zainteresowanymi drogą do 
celu a nie celem, dążeniem do celu raczej niż posiadaniem. 

3. Jaki jest skutek samolubnej myśli? Ona zawiera zarazki rozkładu. 

4. Jak nasz największy sukces będzie osiągnięty? Przez rozpoznanie faktu, że jest tak samo 
niezbędne by dawać jak i otrzymywać. 

5. Dlaczego finansiści często osiągają wielki sukces? Ponieważ myślą samodzielnie. 

6. Dlaczego większość w każdym kraju pozostaje uległa i widocznie skłania się być narzędziami 
niewielu? Ponieważ pozwolili by niewielu myślało za nich. 

7. Co jest skutkiem koncentrowania się na smutku i stracie? Więcej smutku i więcej straty. 

8. Co jest skutkiem koncentrowania się na zysku? Więcej zysku. 

9. Jest ta zasada użyta w biznesowym świecie? To jest jedyna zasada, która zawsze jest użyta, 
albo kiedykolwiek może zostać użyta; nie ma żadnej innej zasady. Fakt, że może być użyta 
nieświadomie nie zmienia sytuacji. 

10. Jakie jest praktyczne zastosowanie tej zasady? Fakt, że sukces jest skutkiem nie przyczyną i, 
jeżeli życzymy zabezpieczyć skutek musimy stwierdzić przyczynę, albo pomysł albo myśl przez 
co skutek jest utworzony. 

Wykarm swój umysł wielkimi myślami; uwierzenie w bohaterstwo robi bohaterów. 

Disraeli 

SUK – Część 24 

W załączeniu Dwudziesty Czwarty i ostatni odcinek kursu. 

Jeżeli praktykowałeś każde z proponowanych uprzednio ćwiczeń chociaż przez kilka minut każdego 
dnia to już wiesz, że możesz otrzymać w życiu dokładnie to czego pragniesz i prawdopodobnie 
zgodzisz się, że: „Myśl jest wręcz oszałamiająca, tak ogromna, tak uchwytna, tak określona, tak 
sensowna i tak użyteczna”. 

Owoce tej wiedzy są, jak i były, prezentem od Boga; to jest „prawda”, która uwalnia ludzi, nie tylko 
wolna od każdego braku i ograniczenia, ale wolna od smutku, niepokoju i trosk i czyż nie jest 
cudownie rozumieć, że to prawo nie jest zależne od osoby, że jest wszystko jedno jaki może być 
Twój nawyk myślenia, gdyż droga została przygotowana. 

Jeżeli jesteś religijnym to największy religijny nauczyciel, którego kiedykolwiek świat znał uczynił tę 
drogę tak prostą, że wszyscy mogą nią iść. Jeżeli Twoje umysłowe nastawienie preferuje nauki 
fizyczne to prawo będzie działało z matematyczną pewnością. Jeżeli jesteś skłonny by być 
filozoficznym to Plato albo Emmerson może być Twoim nauczycielem, ale we wszystkich 
przypadkach możesz dotrzeć do stopnia mocy, dla której jest niemożliwe wyznaczenie 
jakiegokolwiek ograniczenia. 

Zrozumienie tej zasady jest sekretem, który starożytni Alchemicy na próżno szukali, ponieważ 
wyjaśnia jak złoto w umyśle może zostać przemienione w złoto w sercu i w ręku. 

1. Kiedy jedni naukowcy najpierw postawili Słońce w centrum Słonecznego Systemu i kazali ziemi 
kręcić się dookoła tego słońca zaskoczenie i konsternacja były ogromne. Cały pomysł musiał 
być najwyraźniej fałszywy przecież nic nie było pewniejsze niż ruch Słońca przez niebo i każdy 
widział jak zachodzi za wzgórzami i zatapia się w morzu; pozostali uczeni wściekli się i odrzucili 
pomysł jako absurdalny. 



2. Mówimy o dzwonie jako „ciele wydającym dźwięk”, ale wiemy, że dzwon, co może zrobić to 
wytworzyć wibracje w powietrzu. Kiedy te wibracje zbliżają się do tempa szesnastu na sekundę 
to powodują dźwięk, który zostanie usłyszany w umyśle. Jest też możliwe dla umysłu usłyszeć 
wibracje, aż do tempa 38000 wibracji na sekundę. Kiedy ta liczba wzrasta powyżej wszystko 
jest znów ciszą; a więc wiemy, że dźwięk nie jest w dzwonie a jest w naszym własnym umyśle. 

3. Mówimy i nawet myślimy o Słońcu jako „dającym światło”. Ale wiemy, że ono po prostu wysyła 
energię, która produkuje wibracje w eterze w tempie czterystu bilionów na sekundę, 
powodując coś co jest nazywane falami światła, a więc wiemy, że to co nazywamy światłem 
jest po prostu formą energii i, że jedyne światło, które istnieje to uczucie w umyśle w wyniku 
ruchu fal. Kiedy liczba wibracji rośnie światło zmienia kolor, każda zmiana w kolorze 
spowodowana jest przez krótsze i szybsze wibracje; a więc jeśli mówimy o róży jako czerwonej, 
o trawie jako zielonej, albo o niebie jako niebieskim, wiemy, że kolory istnieją tylko w naszych 
umysłach a uczucia są doświadczane przez nas jako skutek wibracji fal światła. Kiedy wibracje 
są zmniejszone poniżej czterystu bilionów na sekundę to już nie oddziałują na nas jako światło, 
ale doświadczamy uczucia gorąca. To dlatego jest oczywiste, że nie możemy polegać na 
ewidencji zmysłów odnośnie rzeczywistości rzeczy; jeżeli tak by było to powinniśmy wierzyć, że 
słońce się porusza, że świat jest płaski a nie kulisty, że gwiazdy są tylko kawałkami światła a nie 
ogromnymi słońcami. 

4. W takim razie cały zasięg teorii i praktyki każdego systemu metafizyki polega na znaniu Prawdy 
dotyczącej siebie i świata w którym żyjesz; w wiedzy, że żeby wyrazić harmonię musisz myśleć 
harmonię; żeby wyrazić zdrowie musisz myśleć zdrowie; i żeby wyrazić obfitość musisz myśleć 
obfitość; aby to zrobić musisz odwrócić ewidencję zmysłów. 

5. Kiedy dowiadujesz się, że każda forma choroby, braku i ograniczenia jest po prostu skutkiem 
niewłaściwego myślenia, musisz znać „Prawdę, która Cię uwalnia”. Zobaczysz jak góry mogą 
zostać usunięte. Jeżeli te góry składają się tylko z wątpliwości, lęku, niedowierzania albo innych 
form zniechęcania, one są kompletnie nieprawdziwe i powinny nie tylko zostać usunięte ale 
„wyrzucone do morza”. 

6. Twoja prawdziwa praca polega na przekonywaniu samego siebie o prawdzie tych stwierdzeń. 
Jeśli odniosłeś w tym sukces to nie będziesz miał żadnej trudności w myśleniu „prawdy” a jak 
zostało pokazane, prawda zawiera ważną zasadę i manifestuje siebie. 

7. Ci, którzy leczą choroby umysłowymi metodami poznali tę prawdę, demonstrują to codziennie 
w ich życiu i życiu innych. Wiedzą, że życie, zdrowie i obfitość są Wszechobecne, napełniają 
całą przestrzeń, i wiedzą, że ci, którzy zezwalają zamanifestować się chorobie albo brakom 
jakiegoś rodzaju jeszcze nie zrozumieli tego wielkiego prawa. 

8. Ponieważ wszystkie warunki są kreacjami myśli i dlatego są całkowicie umysłowe, a więc 
choroba i brak też są po prostu umysłowymi warunkami, co do których osoba nie spostrzega 
prawdy; jak tylko błąd jest usunięty tak i warunek jest usunięty. 

9. Metodą usuwania tego błędu jest wejść w Ciszę i znać Prawdę; ponieważ wszystkie umysły są 
jednym umysłem, możesz zrobić to dla siebie albo dla kogoś innego. Jeżeli nauczyłeś się 
formować umysłowe obrazy upragnionych warunków to będzie to najłatwiejszą i najszybszą 
drogą do pewnych skutków; jeżeli nie, skutki mogą zostać dokonane przez rozumowanie, przez 
proces przekonania siebie całkowicie o prawdzie Twojego stwierdzenia. 

10. Pamiętaj, że to jest jedno z najtrudniejszych ale również cudownych stwierdzeń do 
uchwycenia, zapamiętaj, że obojętnie jak jest to trudne, obojętnie gdzie to jest, obojętnie kto 
jest tym dotknięty, to nie masz innego pacjenta tylko siebie; nie musisz nic więcej tylko 
przekonać siebie o prawdzie, którą pragniesz widzieć zamanifestowaną. 



11. To jest dokładne naukowe stwierdzenie zgodne z każdym istniejącym systemem Metafizyki i 
żadne trwałe skutki nie były kiedykolwiek uzyskane inną drogą. 

12. Każda forma koncentracji, tworząc Umysłowe Obrazy, Rozumowanie i Autosugestię są 
wszystkie po prostu metodami, które umożliwiają Tobie zrozumieć Prawdę. 

13. Jeżeli pragniesz pomóc komuś, zniszczyć jakąś formę braku, ograniczenia albo błędu, poprawną 
metodą nie jest myśleć o osobie, której chciałbyś pomóc; zamiar, by pomóc jej jest całkowicie 
dostateczny, ponieważ to stawia Ciebie w umysłowym kontakcie z tą osobą. Następnie 
wyprowadź ze swego umysłu każdą wiarę w brak, ograniczenie, chorobę, niebezpieczeństwo, 
trudności albo cokolwiek co mogłoby być problemem. Jak tylko odniesiesz w tym sukces to 
skutek będzie dokonany i osoba będzie wolna. 

14. Ale zapamiętaj, że myśl jest twórcza i w konsekwencji zawsze, gdy pozwalasz Twojej myśli 
spocząć na jakimś nieharmonijnym warunku to musisz zrozumieć, że te warunki są co prawda 
widoczne, ale nie mają żadnej rzeczywistości, że duch jest jedyną rzeczywistością i, że on nie 
może być w żadnym stopniu niedoskonały. 

15. Wszystkie myśli są formą energii, tempem wibracji, ale myśl o Prawdzie jest najwyższym 
znanym tempem wibracji i w konsekwencji niszczy każdą formę błędu dokładnie tą samą 
drogą, którą światło niszczy ciemność; żadna forma błędu nie może zaistnieć kiedy ukazuje się 
Prawda; w ten sposób cała Twoja umysłowa praca polega na zrozumieniu Prawdy. To umożliwi 
Tobie pokonać każdą formę i rodzaj braku, ograniczenia albo choroby. 

16. Nie musimy (nie możemy) rozumieć prawdy ze świata zewnątrz; świat zewnętrzny jest 
względny; Prawda jest absolutna. Musimy dlatego znaleźć ją w „świecie wewnątrz”. 

17. By szkolić umysł, by zobaczyć tylko Prawdę, znaczy wyrazić tylko prawdziwe warunki. Nasza 
zdolność by to zrobić będzie znakiem pokazującym postęp jaki robimy. 

18. Absolutną prawdą jest, że „Ja” jest doskonałe i kompletne; prawdziwe „Ja” jest duchowe i 
dlatego nie może nigdy być mniej niż tylko doskonałe; nie może nigdy mieć jakiegoś braku, 
ograniczenia, albo choroby. Błysk geniusza nie ma początku w molekularnym ruchu mózgu; to 
jest zainspirowane przez ego, duchowe „Ja”, które jest jednością z Uniwersalnym Umysłem a 
to nasza zdolność rozpoznania tej Jedności jest przyczyną wszystkiej inspiracji, wszystkiego 
geniuszu. Te skutki docierają daleko i wywierają efekt na przyszłe pokolenia; one są 
pochodniami oznaczającymi ścieżkę, którą idą miliony. 

19. Prawda nie jest efektem logicznego treningu albo eksperymentowania, albo nawet obserwacji; 
to jest produkt rozwiniętej świadomości. Prawda w Cezarze, manifestuje się w postawie 
Cezara, w jego życiu i jego działaniu; jego wpływie na społeczne formy i postęp. Twoje życie, 
Twoje działania i Twój wpływ w świecie będą zależały od stopnia prawdy, którą masz 
możliwość spostrzec, ponieważ prawda nie zamanifestuje się w głoszonych credo, ale w 
działaniu. 

20. Prawda manifestuje się w charakterze a charakter człowieka powinien być interpretacją jego 
religii, albo tego co dla niego jest prawdą i to odnajdzie się w charakterze jaki posiada. Jeżeli 
człowiek narzeka na swój los to jest niesprawiedliwy sam dla siebie, gdyż w rzeczywistości musi 
zaprzeczać racjonalną prawdę, chociaż jest ona oczywista i niezbita. 

21. Nasze środowisko i niezliczone okoliczności i wypadki w naszym życiu już istnieją w 
podświadomej osobowości, która przyciąga umysłowy i fizyczny materiał, który jest 
odpowiedni do jego natury. W ten sposób nasza przyszłość jest określona przez naszą 
teraźniejszość i, jeżeli spostrzegamy oczywistą niesprawiedliwość w jakiejś cesze albo fazie 



naszego osobistego życia, musimy spojrzeć na to by zrozumieć przyczynę, spróbować odkryć 
umysłowy fakt, który jest odpowiedzialny za tę zewnętrzną manifestację. 

22. To jest ta prawda, która powoduje, że jesteś „uwolniony” a świadoma znajomość tej prawdy 
umożliwi Tobie pokonać każdą trudność. 

23. Warunki, z którymi zapoznajesz się w „świecie zewnątrz” są niezmiennie skutkami warunków 
panujących w „świecie wewnątrz” i dlatego są realizowane z naukową dokładnością. 
Utrzymując więc doskonały ideał w umyśle możesz spowodować idealne warunki w swoim 
środowisku. 

24. Jeżeli widzisz tylko niekompletne, wadliwe, zależne od czegoś, ograniczone warunki to te 
warunki zamanifestują się w Twoim życiu; ale, jeżeli szkolisz swój umysł by zobaczyć i 
zrozumieć duchowe ego, „Ja”, które jest zawsze doskonałe i kompletne, harmonijne; tylko 
korzystne dla zdrowia i zdrowe warunki będą zamanifestowane. 

25. Jeśli myśl jest twórcza a prawda jest najwyższą i najdoskonalszą myślą, którą ktokolwiek może 
myśleć, to jest oczywiste, że myślenie prawdy jest tworzeniem tego co jest prawdziwe i to jest 
znów oczywiste, że kiedy prawda zaistnieje to fałsz musi zniknąć. 

26. Uniwersalny Umysł jest całością wszystkich umysłów, które istnieją. Duch jest Umysłem, 
ponieważ duch jest inteligentny. Słowa są dlatego synonimiczne. 

27. Trudność, z którą musisz walczyć to zrozumienie, że umysł nie jest indywidualny – jest 
wszechobecny - istnieje wszędzie. Inaczej mówiąc, nie ma takiego miejsca, gdzie jego nie ma i 
dlatego jest Uniwersalny. 

28. Ludzie, dotychczas, ogólnie używali słowa „Bóg” by wskazać tę Uniwersalną, twórczą zasadę; 
ale słowo „Bóg” nie przekazuje właściwego znaczenia. Większość ludzi rozumie to słowo jako 
coś na zewnątrz siebie; kiedy dokładnie przeciwieństwo jest faktem. To jest nasze życie. Bez 
tego bylibyśmy martwi, przestalibyśmy istnieć. W sekundzie, gdy duch opuszcza jesteśmy nic. 
Dlatego, duch jest naprawdę, tam jest wszystko z nas. 

29. Teraz, jedyną cechą, którą posiada duch jest moc myślenia. Myśl musi być twórcza bo duch jest 
twórczy. Ta twórcza moc jest bezosobowa i Twoja zdolność myślenia jest Twoją zdolnością 
kontrolowania jej i wykorzystania dla korzyści swoich i innych. 

30. Kiedy prawda tego stwierdzenia jest zrozumiana i jest doceniona, wejdziesz w posiadanie 
Uniwersalnego Klucza, ale zapamiętaj, że tylko ci, którzy są wystarczająco mądrzy by 
zrozumieć, posiadający wystarczająco szerokie spojrzenie by ocenić dowody, twardzi 
wystarczająco by pójść za ich własnym osądem i silni wystarczająco by ponieść wymaganą 
ofiarę, mogą w to wejść i uczestniczyć. 

31. W tym tygodniu, spróbuj zrozumieć, że to jest naprawdę cudowny świat w którym żyjemy, że 
jesteś cudowną istotą, że wielu budzi się do wiedzy Prawdy i tak szybko jak się obudzą i wejdą 
w wiedzę o „rzeczach, które zostały dla nich przygotowane” to także uświadomią sobie, że, 
„Oko nie widziało ani ucho nie słyszało i nie weszło też do ludzkich serc”, są wspaniałości, które 
istnieją dla tych, którzy znajdą się w Ziemi Obiecanej. Oni przeszli przez rzekę osądu i przybyli 
do punktu rozróżnienia między prawdą i fałszem i odkryli, że wszystko czego oni kiedykolwiek 
chcieli albo o czym śnili to było tylko słabe pojęcie oszałamiającej rzeczywistości. 

Chociaż dziedziczenie hektarów może być zapisane w testamencie to 
dziedziczenie wiedzy i mądrości nie. Bogaty człowiek może zapłacić innym za 

pracę dla niego, ale jest niemożliwe, by ktoś myślał za niego albo nabycie 
jakiegoś rodzaju samo-kultury. 



S. Smiles 

Część 24. Pytania i odpowiedzi. 

1. Na jakiej zasadzie polega teoria i praktyka każdego systemu Metafizyki? Na znajomości 
„Prawdy” dotyczącej Ciebie i świata w którym żyjesz. 

2. Co jest tą „Prawdą” dotyczącą Ciebie? Prawdziwy „Ja” albo ego jest duchowe i dlatego nie 
może nie być doskonałe. 

3. Co jest metodą niszczenia jakiejś formy błędu? Całkowicie przekonać siebie o „Prawdzie” 
dotyczącej warunku, który życzysz sobie widzieć zamanifestowany. 

4. Czy możemy to zrobić dla innych? Uniwersalny Umysł w który „żyjemy i poruszamy się i 
jesteśmy” jest jeden i niepodzielny i dlatego by pomóc innym musimy wpierw pomóc sobie. 

5. Co to jest Uniwersalny Umysł? Całość wszystkich istniejących umysłów. 

6. Gdzie jest Uniwersalny Umysł? Uniwersalny Umysł jest wszechobecny, istnieje wszędzie. Nie 
ma takiego miejsca, gdzie go nie ma. On jest dlatego również w nas. To jest „Świat Wewnątrz”. 
To jest nasz duch, nasze życie. 

7. Jaka jest natura Uniwersalnego Umysłu? Jest duchowa i w konsekwencji twórcza. Szuka by 
wyrazić siebie w formie. 

8. Jak możemy mieć wpływ na Uniwersalny Umysł? Nasza zdolność myślenia jest naszą zdolnością 
kontrolowania go i wykorzystania dla korzyści swoich i innych. 

9. Co to jest myślenie? Jasna, decydująca, spokojna, zamierzona, trwała myśl z określonym celem 
w widoku. 

10. Co będzie skutkiem? Też będziesz w stanie powiedzieć, „To nie ja kto to robi, ale „Ojciec”, 
który jest we mnie, On to robi”. Dowiesz się, że „Ojciec” jest Uniwersalnym Umysłem i, że On 
robi naprawdę i naprawdę mieszka w Tobie, inaczej mówiąc, dowiesz się, że cudowne 
obietnice pokazane w Biblii są faktem, a nie fikcją i mogą zostać zademonstrowane przez 
każdego mającego dostateczne zrozumienie. 

Świątynie mają ich święte obrazy i widzimy jak to zawsze wpływa na wielką część 
ludzkości; ale tak naprawdę te idee i obrazy w umysłach ludzi są niewidocznymi 
mocami, które ciągle nimi rządzą; i wobec nich wszyscy deklarują powszechnie 

gotowość uległości. 

Jonathan Edwards 

  



Książka o Tobie 

Charles Francis Haanel 

Tłumaczenie i bardzo malutkie uzupełnienie: Wojtek Luciejewski 

Wszystko w kosmosie wibruje i faluje. Dokładnie wszystko. Cała materia, cała energia, wszystkie 
rzeczy – nawet Twoje życie – a więc to wibracje określają i precyzują prawa naturalne. 

 

Jeśli naprawdę chcesz rozumieć, dlaczego kosmos jest jaki jest, to musisz zrozumieć jak te wibracje 
funkcjonują i jak się ujawniają, a zacząć możesz od tej prowokującej do myślenia i dającej głęboki 
wgląd książki. 

Książka ta, wydana w 1928 roku, może służyć jako uzupełnienie światowego bestsellera „The 
Master Key System”. Charles F. Haanel zgłębia szerokie spektrum tematów od astronomii do 
astrologii, od fizyki do alchemii i wiele, wiele więcej. Wyjaśnia np., istotę i znaczenie Znaków 
Zodiaku.  

“Książka o Tobie” będzie ci służyć jako wademekum, do którego będziesz często wracać poszukując 
odpowiedzi na wiele intrygujących tajemnic życia. Autor prowadzi nas konsekwentnie rozwijając 
zasygnalizowane we Wstępie tematy i dodając omówienie takich tematów, jak: Okresowość (w 
naszym życiu), Źródło Życia, Emocje, Magnetyzm, Wyobraźnia czy Przeznaczenie. 

Gdy będziesz rozważał idee zawarte w tym woluminie, to stopniowo zaczniesz odkrywać 
instrumenty wibracji w Twoim otoczeniu, które harmonizują się i kulminują w wielką symfonię 
Twojego życia. 

Wstęp 

Materia w ruchu i eter poddany napięciu tworzą fundamentalne zasady fizyki. Obie są działaniami 
wibracji.  



Mówimy o tym jakby istniały dwie zasady; jest to jednak jedna zasada z dwojakim ujawnianiem się, 
i jest to przyczyna i skutek. Materia w ruchu poddaje eter napięciu a eter poddany napięciu 
porusza materię. 

Wszystkie zjawiska kosmosu są rezultatem działania tej podstawowej zasady. Sprawdźmy więc te 
najbardziej nam znane. 

Moc 

Siła, cała moc, energia – nazwij to jak chcesz – występuje w dwóch wymiarach: kinetycznym i 
potencjalnym. Energia kinetyczna jest faktyczną siłą i jest niezmiennie powiązana z ruchem. Nie 
byłoby ruchu bez czegoś do poruszenia. Dlatego też podstawą energii kinetycznej jest ruch. 
Energia potencjalna jest siłą w spoczynku, mocą rezerwową, mocą rozmieszczoną w całej 
przestrzeni kosmosu, bądź eterem poddanym napięciu. 

Cała siła, cała moc, cała energia jest więc działaniem wibracji. 

Światło 

Ziemia jest jednym z głównych ciał układu słonecznego. Gdy forsuje swoją drogę dookoła słońca z 
prędkością pocisku armatniego, poddaje napięciu eter i robiąc to powoduje, że składniki 
atmosfery, atomy wodoru i azotu, rozżarzają się; tak otrzymujemy zjawisko światła. 

Światło jest więc działaniem wibracji. 

Ciepło 

Ziemia nie tylko porusza się w przestrzeni wypełnionej eterem z szybkością kuli armatniej, ale 
również obraca się wokół swojej osi z szybkością ponad 3 tysiące km na godzinę na swoim 
największym obwodzie i ze stopniowo zmniejszającą się szybkością na kolejnych obwodach aż do 
osiągnięcia biegunów, gdzie jest bardzo mało, albo nie ma wcale ruchu. 

Poruszanie się Ziemi jest materią w ruchu jako przyczyną a efektem jest eter poddany napięciu; 
tym razem rezultatem jest ciepło, największe do zanotowania na równiku, gdzie eter poddany jest 
największemu stresowi ze stopniowym tego się zmniejszaniem, gdy osiągamy bieguny, gdzie nie 
ma ruchu a więc i ciepła. 

Ciepło jest więc działaniem wibracji. 

Dźwięk 

Dźwięk jest doznaniem wynikającym z ruchu materii, czyli poddaniu eteru napięciu. Słowo 
wypowiedziane gdziekolwiek na świecie zmienia względną pozycję atomów z których składa się 
atmosfera. Ta zmiana jest rejestrowana w eterze, który jest niewyobrażalnie subtelny i żywy, że 
nawet ton, każda litera, każda sylaba jest przesyłana do każdej części świata i może nawet do 
innych światów; dlatego człowiek może coś wygłosić lub zaśpiewać w Nowym Jorku i miliony ludzi 
siedząc w domach mogą tego wysłuchać. 

Ten dźwięk jest spowodowany ruchem materii, ale jest przenoszony na skrzydłach eteru, tej 
najbardziej ulotnej, ale aktywnej substancji o której nic nie wiemy. 

Dźwięk jest więc działaniem wibracji.  

Kolor 

Kolor jest rezultatem aktywności wibracyjnej atomów materii albo materii w ruchu. Gdy 
częstotliwość się zwiększa te wibracje są krótsze i bardziej szybkie, kolor się zmienia, a każda 
zmiana koloru jest spowodowana zmianą tempa wibracji. 

Umysł 



Świadomość jest wewnętrznym a myśl zewnętrznym wyrażeniem Umysłu. Istoty ludzkie i 
większość zwierząt posiadają niezliczone anteny sięgające w przestrzeń gotowe do skontaktowania 
się z myślą, inspiracją, wskazówką niebezpieczeństwa, które ich bezpośrednie otoczenie może 
zawierać. Te malutkie anteny czy włoski, każde z nich przytwierdzone do każdego poru ciała są 
pobudzone do działania przez wibracje ze Słońca. Gdy słońce zachodzi za horyzontem przestajemy 
być świadomi, idziemy spać. Świadomość więc jest działaniem wibracji i jest spowodowana 
wibracjami, które dosięgają nas ze Słońca. 

Cała przestrzeń jest magazynem energii, która emanuje ze Słońca a świadomość jest 
spowodowana przez kontakt ludzkiego mózgu z elektromagnetycznymi wibracjami z których 
skomponowany jest transmitujący światło eter i które mają swoje źródło w Słońcu. Każda z planet 
przemieszcza się przez to silne pole elektromagnetyczne formując własne pole 
elektromagnetyczne. 

Te wibracje cały czas wywierają presję na eter i są odbierane przez osoby w zależności od ich 
zdolności do odbioru a mózg musi być zestrojony z tą wibracją, gdyż inaczej tego nie zarejestruje. 

Umysł czy świadomość jest więc działaniem wibracji. 

Życie 

Osobowy skład tłumu mógłby być taki sam jak ten w armii, różnica polega na tym, że jeden jest 
zorganizowany a drugi nie. Pojedynczy atom nie jest materią, jest po prostu określoną ilością 
energii i jako taki byłby absolutnie niematerialny, ale gdy te atomy są połączone i zorganizowane 
to przyjmują charakterystykę całości, której są częścią. Część nie może się równać całości. Z drugiej 
strony całość nie może być większa od wszystkich swoich części łącznie i organicznie. Każda część 
jest tak niezbędna całości jak całość każdej części.  

Jeśli organizm jest świadomy i inteligentny to atomy, z których się składa, muszą być świadome i 
inteligentne. Pojedynczy żołnierz ma bardzo mało mocy, ale gdy połączony ze stu tysiącami innych, 
gruntownie wyszkolonych i zorganizowanych, bardzo znaczna siła może powstać. 

Atom z którego powstają wszystkie organiczne i nieorganiczne substancje jest niematerialny, 
świadomy i inteligentny. Stopień świadomości i inteligencji, który się objawia w ciele organicznym 
będzie zależny od tego czy przeważy duch tłumu lub duch efektywności. 

Indywidualny atom nie ma gęstości. Gęstość jest atrybutem materii a atom nie ma atrybutów 
materii; dopiero kiedy miliony z nich są sformowane wykazują atrybuty materialne. 

Atom jest jednostką a człowiek jest organizacją tych jednostek. Edison powiedział, - „Uważam, że 
nasze ciała są miriadami żywych jednostek, zakładaliśmy, że człowiek jest jednostką, którą możemy 
widzieć i zignorowaliśmy istnienie jednostek życia, których nie możemy zobaczyć”. 

Ogółem tych żywych jednostek jest eter, który urzeczywistnia ostateczną zasadę duchową i 
reprezentuje jedność sił i energii z których uwalniają się wszystkie niezwykłości znane człowiekowi, 
czy to fizyczne, umysłowe czy duchowe. 

Te wibracje nie są jednak rezultatem ruchu w jednym kierunku. 

Planety, które są gigantycznymi dynamami (przetwornik energii mechanicznej na elektryczną – 
WL) nie tylko forsują swoją drogę poprzez eter z niewiarygodną szybkością, ale obracają się wokół 
swoich osi i to skręca eter w formę spirali a więc linie sił, które docierają do nas od różnych planet 
składają się z wibracji w spiralnej formie. 

Gdy te linie sił skrzyżują się z liniami z innych planet elektrony zaczynają obracać się wokół siebie i 
następuje pierwszy stopień organizacji. Elektron nie jest już punktem masy, ale masą mającą oś 



obrotu, łuk orbity. Szybkość ruchu, wymiar i kształt elektronów biorących udział w tym procesie 
determinują naturę atomu, który z tego powstanie. 

Jak długo elektrony kontynuują ruch nieskończony tak długo pozostają elektronami. Gdy jednak 
zgrupują się w określony system obracający się wokół centralnego jądra, jak miniaturowy system 
słoneczny, tworzą wtedy atom materii. 

Te jednostki zgrupowane w różne systemy formują element. Z elementów, w bardziej 
skomplikowanej kombinacji, stworzone są substancje chemiczne. Nieorganiczne substancje są 
względnie prostymi kombinacjami zasad i kwasów. Organiczne substancje są bardziej 
kompleksowo zespolone i te substancje albo niektóre z nich, gdy zaaranżowane w mechanizm 
nazywany komórką, mają możliwości procesów: asymilacji, wydalania, wzrostu, uczuć, reprodukcji. 

Kiedy organizm jest samopodtrzymującym się systemem mówimy, że jest żywy. 

Forma 

Forma jest rezultatem koncentracji materii, a ta koncentracja materii implikuje zanikanie ruchu. 
Wszędzie, gdzie następuje agregacja materii, musi być równoważone przez odpowiednie 
absorbowanie ruchu. 

Inwolucja i ewolucja zmieniają się nieskończenie. Oba procesy przebiegają w każdej chwili, 
przypływy i odpływy sił natury są nieustanne. 

Wszystkie formy organiczne i nieorganiczne są kombinacją Ziemi, Powietrza, Ognia i Wody, i każdy 
z nich wprost lub nie wprost pochodzi od Słońca. Bez energizujących promieni Słońca ruch byłby 
niemożliwy. 

Słonecznym płynem jest eter, który utrzymuje każdą możliwą formę materii. Eter w stanie 
wysokiej wibracji jest oddechem życia, w stanie niskiej wibracji jest formą nieorganiczną albo 
materią. 

Wszystkie formy są więc działaniem wibracji. 

Planetarne wibracje 

 

W czasie narodzin otrzymałeś porcję wibracji składającej się z kombinacji eterycznych wibracji 
istniejących w tym momencie. Te wibracje zadziałały na ciebie bardzo mocno tak jak nuta orkiestry 



może być przeniesiona przez igłę gramofonową na czuły woskowy odbiornik z nienaruszonymi 
pojedynczymi tonami i ich odcieniami.  

A więc czas urodzin zdeterminował naturę i intensywność wibracji, które ujawniają się w Twojej 
mentalnej, moralnej, duchowej i fizycznej charakterystyce a to określi Twój charakter i środowisko 
oraz możliwości, które dla ciebie się pojawią. 

To nie znaczy jednak, że masz miotać się w trzęsawisku destruktywnego fatalizmu. Przeciwnie, to 
po prostu wskazuje okazje, które będą ci prezentowane albo pokusy, które się pojawią; nie jest to 
zaprzeczenie wolnej woli ani samo-determinacji. Możesz używać tej, uzyskanej w czasie narodzin, 
charakterystyki albo zmienić ją. 

Te szczególne wibracje, które otrzymałeś są jak narzędzia rzemieślnika a ten kto zostanie „władcą 
gwiazd” nie narzeka, że dostał skrzypce zamiast harfy, gdyż każde z nich jest konieczne dla wielkiej 
symfonii życia.  

Czy ponieważ jest w tobie to czym odstajesz od środowiska i dziedziczności, to jest to powód 
wstrzymywania się od wprowadzonej w ciebie natury na której musisz polegać? Może lepiej jest 
mieć raczej możliwie kompletną informację na temat narzędzi, którymi musisz rzeźbić swój los? 
Czy ten kto nie będzie wiedział nic o czyhających niebezpieczeństwach i możliwych pułapkach 
będzie miał większe okazje niż ten, który ma dokładnie wyrysowaną mapę tych niebezpieczeństw? 

By być kustoszem mądrości wymagana jest najwyższa mądrość a Twoja możliwość do otrzymania 
jest warunkowana Twoją możliwością do osiągania. Strach staje się ojcem irracjonalnej wiary, 
nieprzezwyciężonej bariery realizacji. 

Chociaż Słońce jest głównym aspektem każdej planety to indywidualna natura i cecha takiej 
planety jest połączona z ziemskim magnetyzmem, w związku z tym Zodiak, przestrzeń w której 
różne planety się poruszają, posiada rozwiązanie dla każdego elementu z których składa się Twoje 
ciało. 

Słońce jest dystrybutorem wszelkiego życia; posiada w takim razie istotę tego, z czego składają się 
planety, każda wyraża czynniki wyewoluowane z kosmicznego systemu. 

Gdy wibracje ze Słońca osiągają każdą z planet, każda przyjmuje i ucieleśnia pewien dominujący 
promień a ponieważ ten szczególny promień, zróżnicowany dla każdej planety, jest wysyłany do 
wszystkich znaków Zodiaku, jest więc skoncentrowany na konkretnym znaku, którym dana planeta 
zawłada. 

Każda planeta działa jak reflektor dla jednego z siedmiu dominujących promieni Słońca. Gdy cykl 
zróżnicowania i dokonania jest skończony, są one zebrane i zjednoczone z powrotem w jedno białe 
światło. 

Słońce jest to centrum kreatywności, zawiera pierwotny zarodek umysłu, to jest to co 
niewyrażone. Z czasem to niewyrażone w niepojęty sposób wyraża się i to co zostało wyrażone jest 
planetarnym systemem Świętej Kreacji.  

Słońce, w takim razie, zawiera w sobie sedno wszystkich planet a te są tylko medium poprzez, 
które i z którymi, moc Słońca się różnicuje. 

Przejawianie się w świecie obiektywnym następuje w wyniku zasad konstrukcji i zróżnicowania. 
Życie jest procesem, poprzez który eteryczna substancja iskrząca się z centrum molekuły przejawia 
się w formie. 

Wibracje otrzymane od Słońca reprezentują zasadę nieśmiertelności. Są czystym Jestestwem albo 
życiem samym w Sobie. 



Wibracje otrzymane z Księżyca reprezentują to co śmiertelne, albo wszystko co składa się na 
osobowość, wszystko co jest śmiertelne; więc wibracje ze Słońca i z Księżyca przejawiają się w 
Duchu i Materii, Duszy i Ciele. 

Wibracje z Merkurego przejawiają intelekt albo umysł; z Wenus miłość i emocje; z Marsa energię i 
siłę; z Jowisza sympatię i poświęcenie; z Uranu odnowienie i zmianę; z Neptuna religię i mistycyzm; 
z Ziemi materializm i dezintegrację. 

Starożytni znali Księżyc jako Isis, królową Nieba. Reprezentuje ona matkę, kobiecą zasadę życia i 
jest zasadniczo kobietą. To może być ujęte jako coś co daje formy. 

Wpływ Księżyca na przypływy, roślinność i na całe nienarodzone życie było znane od wielu 
wieków. Jego szczególny wpływ na kobiety jest bardzo dobrze znany, ale rzadko połączony z 
faktem. Lekarze zaczynają zdawać sobie sprawę, że większość chorób ma określone cykle 
okresowości, które mogą być wprost przypisywane ruchom Księżyca. Ten fakt był znany mędrcom 
przez wszystkie wieki. 

Jego szybkie przemieszczanie się po niebie powoduje wiele aspektów – dobrych i złych – 
przynależne każdej osobie, nieaktywne prawdopodobnie do momentu, gdy pojawi się zbieg 
okoliczności, który wprawi w ruch wibracje poza ludzka kontrolą. Stąd mamy nagłe wypadki, 
wybuch niekontrolowanego nastroju i podobnie niezapomniane chwile ekstazy. 

Promienie słoneczne są rozróżniane śledzioną. Zmienione warunki promieni słonecznych stają się 
witalnością. W ten sam sposób umysł jest pierwiastkowym sednem, które przelewa się w przejaw i 
gdy przepływa przez nasz mózg tworzy myśl i prowadzi ostatecznie do akcji. 

Każde ciało przyciąga każde inne ciało w proporcji do ich masy i odwrotnie proporcjonalnie do 
odległości. Z tego powodu Słońce wywiera większy wpływ na Merkurego niż na Marsa, większy 
wpływ na Wenus niż na Ziemię, większy na Marsa niż na Jowisza i większy na Saturna niż na Uran. 

W związku z tą sytuacją, planety bliższe Słońca muszą obracać się szybciej. Dlatego Merkury 
porusza się na swojej orbicie z szybkością 56 km na sekundę, Ziemia 29 km na sekundę, Mars 22 
km na sekundę, Jowisz 13 km, Uran 6,5 km, a Neptun około 5km. 

Światło, ciepło, dźwięk, kolor, siła, elektryczność, roślinność, zdrowie, choroba, wszystkie fizyczne 
zjawiska, przypływy, fale radiowe są tylko przejawami wibracji a te różne planety są ogromnymi 
masami metali, gazów i substancji chemicznych, które powodują wibracje na które my reagujemy, 
podobnie jak antena radiowa przejmuje różne stacje. 

Gdy te planety, od czasu do czasu, zmieniają swoje położenie to zmienia się proporcja ich wibracji i 
poszczególne wibracje wzmacniają się a inne osłabiają. 

Z tego powodu wraz z twoim pierwszym oddechem każde włókno Twojego jestestwa zostało 
zaimpregnowane wpływami magnetycznymi i osobowością wywartą na ciebie trwale na całe 
Twoje życie, subtelnymi wibracjami zawsze przejawiającymi się w dokładnej zgodzie z lokalizacją 
różnych planet i konsekwencją wibracji istniejących w eterze w momencie twoich narodzin. 

W takim razie ekspert, znający dokładny czas i miejsce narodzin, potrafi wyliczyć dokładnie, 
ograniczony tylko własną wiedzą i doświadczeniem, dokładną pozycję planet i wydać osąd na tej 
podstawie. 

Gdy wszystkie zmiany są wynikiem ruchu, powinniśmy omówić trzy rodzaje ruchu: 

Po pierwsze obrót Ziemi wokół Słońca. Zamyka się w ciągu jednego roku. 

Po drugie obrót Księżyca wokół Ziemi. Trwa jeden miesiąc. 

Po trzecie obrót Ziemi wokół własnej osi. Jest to jedna doba. 



Cykl obrotu Ziemi wokół Słońca jest jej Zodiakiem. W tym cyklu występują 4 strefy, gdy Ziemia 
wkracza w 4 główne Znaki: Baran około 21 Marca, Rak 21 czerwca, Waga 21 Września i Koziorożec 
21 Grudnia. 

Cztery punkty: wschodu, południa, zachodu i północy są pozycjami znaczącymi zmianę, ponieważ 
zaznaczają kiedy wpływ jednego, lub kombinacji wpływów, się kończy i następny zaczyna. 

Dzień zaczyna się od wschodu słońca a więc znak albo konstelacja, który jest wschodzący lub w 
pierwszej swojej strefie, w momencie początku Twojego życia ma w sobie wszystkie możliwości, 
które mogą się później przejawić, tak jak przyszłość kamienia zdeterminowana jest przez wielkość 
energii załadowaną przez rękę, gdy jest wyrzucony w powietrze. 

Następnym, krytycznym punktem jest południe. Tutaj Słońce osiągnęło swoją najwyższą pozycję a 
energia, która zaczęła się przy wschodzie, osiągnęła swój szczyt. Ta pozycja przy porodzie 
reprezentuje siłę, osiągnięcia, autorytet, godność, wzniosłość, rozgłos, sławę i honor. 

Trzecim punktem jest zachód, który reprezentuje przeciwieństwo wschodu. Te dwa punkty są parą 
zrównoważonych przeciwności i reprezentują podobne warunki. 

Czwartym jest północ. Reprezentuje zacisze, odpoczynek, czas w którym psychiczne i astralne 
wpływy są najmocniejsze. 

Określa się, że masa Słońca jest 700 razy większa od sumy masy wszystkich planet.  

Zodiak, ze swoimi nieskończonymi możliwościami, jest trajektorią Słońca obserwowaną z Ziemi a 
planety są wyspecjalizowanymi centrami energii, których źródłem jest Słońce. 

Słoneczny fluid jest eteryczną atmosferą, lub eterem i jest ograniczony do układu słonecznego; jest 
medium dla transmisji potencjałów dystrybuowanych przez różne planety i zawiera w sobie 
mieszaninę bazowych elementów życia i myśli. 

Eter jest tym jedynym możliwym fluidem, który może wystarczająco subtelnie przenieść delikatne 
wibracje, które są ciągle wysyłane przez radio i które penetrują żelazo, drewno, stal i inne bariery, i 
który nie jest limitowany ani czasem ani przestrzenią. 

A więc nie tylko Słońce, ale i Wenus, Mars, Saturn, Księżyc i wszystkie inne planety emitują swoją 
szczególną charakterystykę. Ten wpływ odbija się w charakterze tych, którzy są poddani ich 
wibracjom. 

I tak jak natura energii Słońca promieniuje zgodnie z jej wrodzoną naturą, tak natura wibracji 
wysyłana z planet jest zgodna z ich wrodzonymi naturami. 

Wenus była już dawno uważana za boginię miłości i konsekwentnie charakterystyki tych 
poddanych jej wpływowi są czuli, sympatyczni, dystyngowani i zadowoleni. Mars był znany jako 
bóg wojny i ci pod jego wpływem są odważni, śmiali, agresywni i nieustraszeni; wpływ Księżyca to 
refleksyjność, otwartość i produktywność; od Merkurego intelektualność, realizowanie, zręczność i 
zdolności; od Jowisza hojność, filantropijność, moralność, łaskawość i szczerość; od Saturna 
rozwaga, ostrożność, cierpliwość i dystans; od Uranu oryginalność, pomysłowość, utalentowanie i 
intuicyjność; od Neptuna idealizm, mistycyzm, inspiracyjność i specyficzność. 

Każda planeta ma swoje tempo wibracji a jej wpływ na Ziemię zależy od kąta jaki formują, pewne z 
nich wzmacniają te wibrację albo je osłabiają, przyspieszają lub opóźniają. 

Ustalono, że te aspekty planetarnego wpływu produkują skutki tak pewne i określone jak reakcje 
w chemii. 



Te siedem planet daje siedem emisji promieni albo wibracji albo zestrojeń a Ziemia jest organem 
na którym te nuty są odgrywane, i harmonia lub dysharmonia z tego wynikająca jest tym co 
nazywamy dobrem lub złem, gdy efekt jest przyjemny bądź odwrotnie. 

Mamy siedem splotów nerwowych ulokowanych w odstępach na rdzeniu kręgowym. Sploty te 
odpowiadają Siedmiu Normom i działają jak ich stacje usługowe. 

Oto one: 

Krzyżowy — Saturn, 

Krokowy — Jowisz, 

Nad-żołądkowy albo słoneczny — Mars, 

Sercowy — Słońce, 

Gardłowy — Wenus, 

Krtaniowy — Merkury, 

Jamisty — Księżyc. 

Te sploty są mediami dla dyfuzji astralnych treści, które są przenoszone sympatycznym systemem 
nerwowym do różnych komórek ciała dla transmutacji i asymilacji. 

I dlatego ten niebiański efekt nigdy nie zawodzi wyrażając się na mentalnym i fizycznym poziomie 
naszego ego. 

To słoneczne ciało niebieskie jest podstawą życia. Będąc jedynym emituje czysto. Jest dlatego 
Jednością a jedność prowadzi do różnorodności poprzez określony proces geometryczny. 

Gdy planety wędrują wokół Słońca to emitują magnetyzm, którego rodzaj i charakter jest zależny 
od natury planet. Ten magnetyzm kreuje chemiczne i duchowe zmiany w zależności od różnych 
formowanych kombinacji, gdy planety poruszają się po swoich zwykłych orbitach w Zodiaku. 

Kombinacja cynku i miedzi nie produkuje elektryczności, te pierwiastki w dalszym ciągu po prostu 
istnieją pozostając indywidualnościami. Podobnie planety są tylko gigantycznymi bateriami 
poruszającymi się w przestrzeni. 

Dlatego, kiedy Jowisz, który reprezentuje cynę, wejdzie w położenie z Wenus, która reprezentuje 
miedź, wibracje, które są produkowane w niebiańskim magnetyzmie będą w zgodzie z 
biegunowością jaką posiadały te planety w czasie tej wzajemnej zależności; albo kiedy Saturn, 
który reprezentuje ołów i jest dlatego zimny i negatywny, wejdzie w relacje ze Słońcem, które 
reprezentuje złoto i jest dlatego dynamiczne i gorące, to otrzymamy wielkie zakłócenie w 
wibracyjnym wpływie i ta dysharmonia oddziała na życie wszystkich, którzy poddani będą 
wpływowi każdej z tych ciał niebieskich. 

Wszystkie impulsy, które się przejawiają i wiele innych nieprzejawiających się, znajdą poprzez 
zmysły ich oryginalny bodziec i kierunek w planetarnych wibracjach. Jak wiemy życie zaczyna się, 
istnieje i przejawia się poprzez wibracje. 

Gdy planety wędrują wzdłuż swoich orbit poprzez Zodiak to formują wibracje na które my 
reagujemy, każda osoba zgodnie ze swoimi możliwościami.  

Planetarne wibracje o różnym charakterze ciągle wywierają wpływ na nas a nie do końca jesteśmy 
tego świadomi. 



Planetarne działania wpływają na metabolizm, rozrastanie, kurczenie się i zmianę jakości 
cielesnych odczuć, które wywołują nastawienie umysłu – nastawienie determinujące przebieg czy 
charakter naszych działań, które, z kolei, tworzą nasze środowisko. 

Musimy pamiętać, że nie jesteśmy świadomi wszystkich reakcji naszego ciała na bodźce; jak 
również nie każdy bodziec zmienia się w świadomą myśl. Faktycznie większość naszych cielesnych 
reakcji odbywa się nieświadomie. 

Związek między materią a umysłem jest bezpośredni. Wyższe strumienie myśli pochodzą z 
wyższych organów mózgu a te są skoligacone z planetami najdalszymi od Słońca; niższe strumienie 
myśli, te o rzeczach i faktach, sprawach domowych, pieniądzach itp., pochodzą z bazy mózgu i są 
skoligacone z planetami najbliższymi Słońcu. 

Im bliżej Słońca tym bardziej planety są aktywne a osoby będące pod ich wpływem są 
odpowiednio bardziej aktywne. 

Czy mamy do czynienia z Wenus jako ciałem niebieskim albo z jednoczącą zasadą miłości, czy z 
Saturnem jako sednem formy albo sponsorem strachu, czy z Marsem jako elementem energii albo 
dynamiczną zasadą odwagi, to musimy uznać tożsamość specyficznych warunków i uchwycić to 
wszechstronne stwierdzenie, że Uniwersalny Umysł, chociaż syntetyczny w swej istocie przejawia 
się w nieskończonej i zespolonej formie. 

Światło jest dobre niezależnie od lampy z której pochodzi. 

Róża jest piękna niezależnie w jakim ogrodzie kwitnie. 

A gwiazda ma taki sam blask niezależnie czy świeci ze Wschodu czy z Zachodu. 

Abdul Baha 

Słoneczne wibracje 

W Apokalipsie (św. Jana) powiedziano, „I było siedem pochodni palących się przed tronem, które 
są siedmioma duchami Boga”. Te pochodnie płonące przed tronem to siedem planet naszego 
systemu słonecznego. 

Te siedem duchów obejmuje i rozwija siedem aktywnych Zasad Wszechświata. 

Każda planeta ma swoją własną szczególną indywidualną siłę i ta siła wywiera duchowy wpływ 
zgodnie z naturą indywidualności w rodzinie planet. Saturn emanuje esencję formy, Jowisz 
emanuje moc i ekspresję, Mars energię albo odwagę, Wenus harmonię i miłość, Merkury 
inteligencję albo umysł, Uran genialność albo intuicję, Neptun duchową przyczynę albo inspirację. 

Mamy tu siedem ogromnych siłowni generujących i promieniujących wszystko co jest, wszystko co 
zawsze było albo kiedykolwiek może być.  Z tymi siedmioma podstawowymi nutami czy tonami 
może powstać każda możliwa kombinacja muzyki i z tymi siedmioma pierwotnymi siłami może 
powstać każda możliwa ich kombinacja. 

Twoja zdolność do wyrażenia jest dlatego Twoją zdolnością do przyswojenia. 

Możesz dać tylko w proporcji do tego co ty jesteś zdolny otrzymać – nie więcej nie mniej. Możesz 
podjąć w zależności od Twojej zdolności dostrzegania. 

Możesz się dostosować tylko do tych poziomów egzystencji, których jesteś świadomy. 

Jest to prawdziwe na wszystkich poziomach egzystencji: fizycznym, mentalnym, moralnym albo 
duchowym. Twoje fizyczne doznania zależą od Twojego stopnia wrażliwości. Twoje sympatie są 
skierowane do tych, którzy mogą docenić Twoje motywy. 



Jesteś w harmonii tylko z tymi, którzy są na Twoim poziomie intelektualnego zrozumienia. 

Doceniasz morale innych tylko, gdy Twoje zrozumienie zostało rozbudzone. 

Zasada Saturna jest przejawiana w uczonych, filozofach, duchownych, pustelnikach, wszystkich 
tych melancholicznych i zdystansowanych osobach, które prowadzą samotne i wycofane życie i 
którzy wolą obserwować niż działać; ponieważ obserwacja poprzedza akcję i myśl poprzedza 
mowę, tak kupiec, producent, bankier są zależni od kontemplacji wynalazcy, rzemieślnika i 
architekta; podobnie mąż stanu i orator otrzymują swoje pomysły od filozofa, jeden wynajduje 
drugi wykonuje. 

Na mocy ich organicznej struktury planetarne ciała niebieskie są gigantycznymi bateriami poprzez 
które siły duchowe poszukują przejawienia się. One reprezentują zasady, które współistnieją 
poprzez wszystkie formy materialnego wyrażenia się. 

Ten sam umysł, który pobudza planetę w jej mutacji formowania się w określone położenia 
oddziałuje na każdą akcję w odpowiedniej proporcji, ponieważ każdy atom jest konkretnym 
wyrażeniem energii duchowej i jest obdarzony magnetyczną chłonnością w doskonałej zgodzie z 
pewnymi działaniami, które tworzą Boską harmonię. Planetarny układ nieba w czasie porodu może 
być dlatego przyjęty jako poprawny pomiar Twojej wartości psychicznej w ekonomii Uniwersum. 

Z tego powodu Twoje ego w momencie porodu przyciągnęło tylko te wpływy, które harmonizują z 
Twoimi wymaganiami duchowymi. 

To niekoniecznie sugeruje fatalizm albo predestynację, ponieważ uczestniczysz w naturze całości, 
która jest potencjalnie bezgraniczna. Z tego powodu, jeśli masz pełną znajomość astralnych 
warunków otaczających ciebie, możesz połączyć się z tymi, które są konstruktywne i pożądane a 
odrzucić te, które mogą spowodować niekorzystne warunki; z drugiej strony, gdy nie posiadasz 
wiedzy o warunkach dostarczanych przez ciała niebieskie, będziesz dryfował ślepo i w 
konsekwencji możesz być całkowicie nieprzygotowany by szczęśliwie poradzić sobie z warunkami, 
gdy się pojawią. 

Tak jak różne ciała niebieskie stale wysyłają emanacje, które muszą bezwzględnie korespondować 
z ich charakterem, cała przestrzeń zawiera nie tylko wszystkie te cechy, ale i te nowe, jak 
chemicznych zmian spowodowanych połączeniem i absorpcją emanacji dwóch lub więcej ciał. 

W ten sposób wpływy, które docierają do ciebie i na które reagujesz są magnetycznymi wpływami 
spowodowanymi przez różne połączenia ciał niebieskich, gdy przemieszczają się na ich orbitach.  

Kosmos zawiera sumę i esencję wszystkich ciał niebieskich i ta esencja zawiera całość Jestestwa a 
tak jak część nie może odłączyć się od całości, każda osoba musi bezwzględnie uczestniczyć w tych 
charakterystykach. 

Saturn reprezentuje zasadę tworzenia. 

Jowisz reprezentuje zasadę duchową. 

Mars reprezentuje agresywną zasadę. 

Słońce reprezentuje zasadę życia. 

Wenus reprezentuje zasadę miłości. 

Merkury reprezentuje intelektualną zasadę. 

Księżyc reprezentuje zasadę emocji. 



To jest te siedem norm aktywnych, w każdym impulsie, które tworzą Boską istotę, i która stanowi 
tak cnoty jak i zakłócenia, wdzięki jak i perwersje całego życia organicznego; te normy są 
odpowiedzialne za wszystkie przejawy form przez minerały, roślinność i królestwo zwierząt. 

Urodziłeś się jako kropla oceanu Uniwersum i jako taki jesteś chemicznie identyczny z tym 
oceanem w czasie Twojego wydzielenia się z niego. 

Ponieważ każdy atom we wszechświecie jest konkretnym wyrażeniem duchowej energii i jest 
obdarzony magnetyczną chłonnością do działań, które tworzą Boską harmonię, to ważnym 
momentem jest klucz psychiczny, przez który możesz stwierdzić dokładne relacje, którymi odnosisz 
się do całości. 

Musisz się wspiąć od żelaza przez stal aż do złota. Życie to postęp, życie to poważna i autentyczna 
sprawa – musisz albo je uszlachetnić albo wstrzymać swój rozwój. 

Ziemia obraca się wokół swojej osi w ciągu 24 godzin. Jest w takim razie jasne, że przejdzie cały 
okrąg Zodiaku raz dziennie. Okrąg Zodiaku przez który Ziemia przemieszcza się każdego dnia został 
podzielony na 12 stref. 

Te strefy reprezentują ograniczenia albo okazje odnoszące się do Twojego codziennego życia, gdy 
znaki niebiańskie wiążą się z sumą twoich doświadczeń. Planety reprezentują przyczyny, które na 
przemian usuną bądź ustalą warunki i doświadczenia. 

Pierwsza strefa rządzi Twoim środowiskiem, Twoim usposobieniem i Twoimi zainteresowaniami a 
więc Twoją osobowością. 

Druga strefa rządzi twoimi sprawami finansowymi i perspektywą w tym zakresie. 

Trzecia strefa to Twoi krewni, podróż i ogólny stan Twojego obiektywnego umysłu. 

Czwarta strefa to Twój dom, życie domowe, Twoi rodzice i warunki końca życia. 

Piąta strefa to Twoje sprawy społeczne, miłosne oraz Twoje dzieci. 

Szósta strefa to Twoje zdrowie, zatrudnienie i psychiczne tendencje. 

Siódma strefa to Twoje małżeństwo lub partner biznesowy i Twoje indywidualne jakości czyli 
Twoja indywidualność. 

Ósma strefa to testamenty i zapisy, co do których mógłbyś być zainteresowany. 

Dziewiąta strefa to długie podróże, sprawy obce i generalny stan umysłu subiektywnego. 

Dziesiąta strefa to Twój zawód, honory i ambicje oraz generalnie mentalne i moralne warunki. 

Jedenasta strefa to Twoje zdolności zyskania przyjaciół i znajomych. 

Dwunasta strefa to ukryte kłopoty i nieszczęścia, tendencje emocjonalne. 

Jeśli rozpatrujemy fizyczne poziomy to te dwanaście stref ekliptyki może być uważane jako siły 
wprowadzone w działanie poprzez wpływ Słońca na Ziemię. Wszystkie są zróżnicowaniami siły 
kosmicznej działającej w ziemskiej aurze i utrzymywanej aktywną przez wibracje uruchomione 
przez Słońce i różnicowane przez różne planety jak pokazano w poniższej tabeli: 

 

 Metal Kolor Kontrola Objawia się w 

Słońce Złoto Pomarańcz Serce Duch 



Księżyc Srebro Zielony Mózg Dusza 

Merkury Rtęć Fiolet Płuca Intelekt 

Wenus Miedź Żółty Żyły Miłość 

Mars Żelazo Czerwony Żółć Energia 

Jowisz Cyna Indygo Wątroba Rozsądek 

Saturn Ołów Niebieski Śledziona Pamięć 

 

To można widzieć, gdyż promienie słoneczne są zdolne do refrakcji na siedem pryzmatycznych 
kolorów. 

Zasada Wenus jest taka sama będąc wyrażona jako miłość w ludzkich emocjach czy jako aktywna 
podstawa miedzi w królestwie metali: zawsze będzie odpowiadać na pokrewne wibracje. 

Zasadą Merkurego jest inteligencja albo umysł. Tak jak ten transmitujący światło eter jest 
zaimpregnowany archetypowymi pomysłami tak Merkury wchodzi w, i przyspiesza siarkawe 
własności głównego materiału w tobie, co jest znaczące dla intelektu – bezustanne sięganie po 
nieosiągalne, rozwinięcie pragnień Twojej duszy. 

Wpływ Jowisza czyni cię wspaniałomyślnym, hojnym, lubiącym naukę i miłośnikiem pleneru. 

Jeśli Wenus jest wywołującą wrażenie siłą, będziesz kochającym, dobrym i prawdopodobnie 
zmysłowym; wszystko zależy od pozycji planety w czasie narodzin. 

Jeśli Saturn jest twoją panującą planetą będziesz cierpliwy, oszczędny i z dystansem. 

Charakterystyki, które wibracje z planet stymulują co, mogą być zsumowane jak niżej: 

Mars: impulsywny, odważny, agresywny, aktywny, postrzegający, niecierpliwy i kłótliwy. 

Wenus: kochający, miły, czuły, hojny, zmysłowy, lubiący przyjemności, artystyczny i towarzyski. 

Merkury: pomysłowy, pilny, kąśliwy, dowcipny, przekonywujący, logiczny i krasomówczy. 

Słońce: szlachetny, hojny, wierny i szczery, ambitny i dumny. 

Księżyc: chłonny, przeobrażający się, wrażliwy, zmienny, ale dystyngowany i pomysłowy. 

Jowisz: hojny, szlachetny i szczery, współczujący i religijny, grzeczny, sprawiedliwy, honorowy, 
rozważny i wierny. 

Saturn: percepcyjny, pełen obaw, ekonomiczny, zdystansowany, stały i cierpliwy, pracowity, 
refleksyjny i z natury cnotliwy. 

Uran: oryginalny, nagły, nieregularny, romantyczny, niekonwencjonalny albo metafizyczny umysł i 
antykwaryczny smak. 

Neptun: psychiczny, emocjonalny, romantyczny, plastyczny, rozmarzony, z natury mistyczny i 
obojętny światowym sprawom. 

To jest oczywiste, że Twój temperament, usposobienie i osobowość zależy od tego, w której ze 
stref panująca nad tobą planeta się znajduje. 



Możesz się zastanawiać, dlaczego Słońce przy narodzinach w pierwszej strefie przyniesie długie 
życie, honory i witalność, albo Merkury w drugiej strefie przyniesie sukcesy literackie i naukowe; 
dlaczego Mars powinien w pierwszej strefie obdarzyć kogoś wyróżniającym wyglądem i wojenną 
postawą; dlaczego Wenus w dziesiątej strefie wskazuje na wspaniałe i pomyślne małżeństwo; 
dlaczego Jowisz w czwartej strefie powinien wskazywać sukces w operacjach nieruchomościami i 
dlaczego Saturn powinien w tej samej strefie wskazywać na straty w tej samej sprawie. 

Odpowiedź jest następująca, jeśli mózg jest zainfekowany w określonej strefie, będzie to miało 
wpływ na pamięć, jeśli w innej strefie to zmysł wzroku może ucierpieć i w jeszcze innej możliwość 
wnioskowania może być zniweczona. 

Mózg składa się z bardzo dużej ilości włókien nerwowych i moc nie zależy od ich ilości czy 
wielkości, ale od długości i charakteru fali wibracji a ta długość fali zależy od stacji i strefy z której 
jest nadana. 

I na koniec, nie wolno nam zapominać, że Nauka jest doświadczalna, rezultaty zależą od 
eksperymentowania. Lekarz nigdy nie stwierdzi, że przez wycięcie pewnej części mózgu zniszczona 
będzie pamięć, dopóki nie zostało to stwierdzone przez faktyczne eksperymentowanie; i podobnie, 
stwierdzenia dotyczące rezultatów działań planet w różnych strefach nie są teoriami czy 
domyślaniem się, ale rezultatem faktycznej wiedzy uzyskanej przez obserwacje tysięcy i tysięcy 
doświadczeń, które potrzebowały setek lat by je zabezpieczyć i sklasyfikować; i co jeszcze bardziej 
interesujące, takie informacje mogą zostać zweryfikowane w każdej chwili przez każdego, 
ponieważ możesz łatwo uzyskać swój diagram z urodzin i obserwować efekty planet, gdy 
przemieszczają się przez strefy. Jeśli to zrobisz nigdy więcej nie będziesz wątpił we wpływ Jowisza 
na Twoje finansowe sprawy, albo w Wenus na Twoje społeczne i romantyczne sprawy. 

Im większe trudności tym więcej sławy w ich przezwyciężaniu; 
zręczni piloci zyskują ich reputację od sztormów i burz. 

Epikur  

Mentalne wibracje  

Energia ujawnia się w różnorodnych fazach zależnie od medium przez które się przejawia. Energia 
jest jedna i identyczna, ale staje się zróżnicowana, gdy przenika różne substancje lub organizmy. 
Nieskończona energia jest eterem w ruchu, albo rytmiczną wibracją. Świadomość, w takim razie, 
jest rejestracją Uniwersalnej Energii w żywym organizmie. 

Kiedy Ziemia jest zwrócona wprost do Słońca, te bezpośrednie promienie poruszają nerwowe 
komórki ciała. To ożywienie albo rezultat wibracji my nazywamy świadomością. 

Wszystkie komórki nerwowe posiadają dendryty, które dotykają siebie i przy ich pomocy prądy 
nerwowe są przesyłane z jednej komórki do drugiej. Te prądy są konieczne dla świadomości i kiedy 
dendryty nie kontaktują się z tymi bezpośrednimi promieniami to spontanicznie się skracają i nie 
będąc we wzajemnym kontakcie powodują sen. Neurony po prostu zawieszają swoje procesy w 
nocy. Popularnie mówiąc „wieszają słuchawkę”. 

Bodźce czuciowe, które docierają do nas podczas snu nie mają natury czy intensywności by 
wzbudzić świadome wibracje, ale często powodują sny. Sny tego typu są czystymi i prostymi 
iluzjami, które nie są niezwykłe w normalnym życiu i które są normalne w wielu neurozach. One są 
po prostu błędną interpretacją faktycznych bodźców. 

Wszechświat traktuje się jako kompozycję kilku regionów czy poziomów, z których jednym jest 
nasz widoczny poziom fizyczny. Ziemia i wszystko – ze Słońcem, Księżycem i planetami – są 
usytuowane na tym fizycznym poziomie. Te inne poziomy nie są globami usuniętymi od nas przez 



przestrzeń, ale są usytuowane „wewnątrz” przestrzeni otaczając i przenikając poziomy, które 
znamy. 

Aby odróżnić te wewnętrzne poziomy, od bardzo starożytnych czasów przyjęty został sposób 
nazywania ich znanymi nam stanami materii: ziemia, woda i powietrze. 

Te trzy formy świadomości odpowiadają trzem względnym tempom ruchu: Słońca, Księżyca i 
Ziemi. Ziemia obraca się wokół swojej osi w ciągu jednej doby. W tym czasie wchodzi w kontakt z 
dwunastoma wielkimi konstelacjami pozostając w każdym przez dwie godziny. W ten sposób 
otrzymujemy każdą niebiańską wibrację i w konsekwencji stan świadomości. 

Każdy człowiek jest zasadniczo iskrą Boskiego Światła, światła, które iluminuje każdego 
przychodzącego na świat człowieka; Boską iskrą, która dociera do matrycy materii tylko w 
kontakcie z fizycznym poziomem albo gęstszym regionem materialnego świata. Ta część 
świadomości jest nasieniem umieszczonym w świecie materialnym, który stale się obraca i w tym 
czasie podlega wpływom wszystkich konstelacji. W Byku jest rozwinięty zmysł zapachu, w 
Bliźniętach zmysł dotyku, w Raku smak, we Lwie wzrok. W Pannie i Wadze rozwinięte są 
wewnętrzne organy mózgu a w Skorpionie są przyśpieszone generatywne siły. 

Otrzymawszy wszystkie zmysły fizyczne człowiek zwraca się do Strzelca, gdzie jest nasycony 
jakością miłości i oddania. Następnie jest przeniesiony do Koziorożca, symbolu działania i usługi. 
Dalej przechodzi do Wodnika, z którego otrzymuje rozsądek i intuicję, i w końcu jest umieszczony 
we wpływie Ryby, gdzie otrzymuje mądrość i zrozumienie. 

Umysł jest fazą przekształconej energii w każdej formie organicznej materii, jest tak w molekule jak 
i w komórce. Ta energia uderzając w elementy, które komponują substancję ziemi przekształca się 
w energię molekularną, która utrzymuje i organizuje fizyczne substancje a mianowicie ich zrost i 
zwartość. Jest to umysł w formie zarodkowej, jest kreatywny i powoduje w molekule reakcję, która 
jest bazą myśli i uczuć.  

Ewolucja życia z formy organicznych materiałów jest tylko jednym bardziej tajemniczym stanem 
niż ewolucja z jakiejkolwiek formy materii w drugą, ale te zmiany są bardziej zaskakujące od tych, 
które następują na innych poziomach łańcucha kreacji. 

Każda istota ludzka jest sama w sobie mikrokosmosem. Jest wszechświatem komórek, każda ze 
swoją indywidualną inteligencją. W tym wszechświecie, komórki, niezliczone w ilości, umierają 
milionami w każdej chwili. Ten miot fizycznych ciał jest wydalany z ludzkiego systemu. Iskra życia w 
każdej komórce natychmiast odżywa i robi tak nieustannie aż do końca ludzkiego systemu. 
Inteligencja wszystkich komórek tworzy sumę inteligencji ludzkiego systemu.  

Człowiek wykazuje niedobór zrozumienia ponieważ jego odbiornik w mózgu nie wibruje do 
pewnych subtelnych wpływów; dynamiczna komórka szarej materii nerwów nie była dokładnie 
nastawiona i nie odpowiedziała. 

Tę sytuację można zilustrować kamertonem, który może reprezentować indywidualną lub osobistą 
świadomość. Ten kamerton przedstawia dźwięk h-mol. Umieść go na pianinie i przegraj całą skalę 
bez nuty h-mol i kamerton nie zareaguje. Zagraj tę nutę i natychmiast kamerton zacznie wibrować. 
Wszystkie nuty pianina, poza tą z którą jest zestrojony, dla tego kamertonu nie istnieją. 

Nazwij te tony wydawane przez pianino sugestiami. Jedyna sugestia, która ma jakiś wpływ na 
kamerton to ta, która jest z nim zestrojona. To nie pianino, ale tonacja kamertonu powoduje, że 
pojawi się wibracja. Kamerton nie wibruje ponieważ znalazł się w pobliżu konkretnego pianina i 
wystąpił wpływ właściwości pianina. Pozwól by ten dźwięk powstał na skrzypcach albo na cynowej 
patelni i kamerton będzie wibrował chętnie. Siła przekazana do sugestii nie znajduje się w 
instrumencie, ale w tonacji kamertonu. 



Przypuśćmy, że ktoś chciałby zniszczyć podatność kamertonu na tonację h-mol widząc, że wibracje 
powstają, gdy uderzymy kamertonem o pianino, co byłoby dla niego naturalne wnioskować, że to 
pianino powoduje ten dźwięk i poprzez usunięcie kamertonu z pobliża pianina przestanie on 
wydawać ten dźwięk. Oczywiście tego typu wniosek jest nieprawidłowy, gdyż własności kamertonu 
nie mają nic wspólnego ze środowiskiem w którym się on znajduje a więc manipulacja 
środowiskiem nic nie da. Jest tylko jedna droga by spowodować niepodatność kamertonu na ton 
h-mol – zmiana jego tonacji. 

Osobista świadomość jest jak kamerton. Ma określoną tonację. Ta tonacja jest otrzymana w chwili 
narodzin a elementy, które tworzą jej szczególną naturę determinują jej podatność na sugestie. 
Wielki zasięg możliwych sugestii wynikający z dziedziczności, środowiska, osobowości czy kultury 
nie będą nic znaczyć dla tej osobistej świadomości dopóki te zaprezentowane elementy albo 
jakości nie będą apelować do tej szczególnej świadomości jako prawdziwe. Wtedy osobisty zmysł 
odpowie przez przyjmowanie sugestii i przejawianie charakterystyk tej sugestii. 

Istnieje zwierzęcy poziom myśli. Tu są działania i współdziałania na które reagują zwierzęta, ale 
ludzie nic o tym nie wiedzą. Następnie mamy poziom świadomy myśli. Tu istnieją prawie 
bezgraniczne poziomy myśli, na które my możemy reagować. Natura naszego myślenia 
determinuje ściśle na który poziom powinniśmy reagować. Na tym poziomie mamy myśli 
ignoranta, mądrego, biednego i tym podobne. Liczba poziomów myśli jest nieskończona, ale sedno 
jest w tym, że gdy myślimy na określonym poziomie to reagujemy na myśli tego poziomu i mamy 
efekt reakcji tego poziomu w naszym środowisku. 

Świadomość jest pozytywna, aktywna, podatna na zmiany i otwarta; i działania, wola w akcji i 
instynkt są terminami tutaj przydatnymi. W wielu przypadkach to jest tylko reakcja ze strony 
środowiska; na przykład jedzenie jest częścią środowiska i jego odrzucenie jest reakcją przeciw 
środowisku. To czasami jest nazywane wolą, ale to nie jest to samo co metafizyczna wola, która 
jest kontrolowana od wewnątrz i na którą mają wpływ przyciąganie i odpychanie w środowisku. 

Relacja jest dlatego istotą tego aspektu świadomości; i tak jak działanie może być dwojga rodzajów 
– dzielenie i łączenie; i tak jak uczucia mogą być dwojga rodzajów – miłe i nieprzyjemne to istnieją 
dwa rodzaje relacji – podobieństwa i odmienności. 

To jest oczywiste, że działania które separują, uczucia które są nieprzyjemne i relacje odmienności 
są wszystkie oczywiście separujące, indywidualizujące i dołujące nas, gdy działania które łączą, 
uczucia które są miłe i relacje podobieństwa są integrujące i budujące. 

Wokół nas, jako centrum, krąży świat zewnętrzny. Zorganizowane życie, ludzie, myśli, odgłosy, 
światło, sam wszechświat z jego niezliczonymi milionami zjawisk wysyłają wibracje do nas: 
wibracje miłości, nienawiści, myśli dobrych i złych, mądrych i niemądrych, prawdziwych i 
nieprawdziwych. 

Te wibracje są skierowane do ciebie – przez najmniejszego jak i największego, najdalszego i 
najbliższego. Kilka z nich dociera do ciebie, ale reszta przechodzi obok i dla ciebie są one stracone. 

Część tych wibracji jest podstawowa dla Twojego zdrowia, Twojej siły, Twojego sukcesu, Twojego 
szczęścia. Jak to się dzieje, że do ciebie nie dochodzą? 

Luther Burbank powiedział: Dopiero teraz zaczynamy rozumieć jaką cudowną maszyną jest ludzki 
mózg. Jesteśmy u progu wiedzy, ale jeszcze wczoraj niewiele wiedzieliśmy. Rodzaj ludzki nadawał i 
otrzymywał prawdopodobnie przez miliony lat bez wiedzy, ale cierpiał wszystko z powodu 
wysyłanych złych myśli. Radio, będąc bardzo prostym instrumentem w porównaniu z mózgiem, 
pomaga nam zrozumieć co mózg wykonywał cały czas. 



Ci, którzy są obeznani z radiem wiedzą co znaczy tłok w eterze – stłoczenie w wąskim przedziale 
częstotliwości wielu jednocześnie nadających stacji. Ponieważ my wszyscy myśląc nadajemy cały 
czas, to jest oczywiste, że tłok powodowany stacjami radiowymi jest niczym w porównaniu z 
tłokiem powodowanym przez półtora miliarda ludzkich mózgów (obecnie ponad 6 miliardów - 
WL). Tłok wydaje się niestosownym słowem w odniesieniu do eteru, na przykład, na cichej łące, ale 
ci którzy wiedzą jak działa odbiornik radiowy rozumieją. Obojętnie jak duży jest tłok w eterze w 
odbiorniku radiowym jest cicho jak w grobie dopóki nie zostanie nastrojony i nie zacznie 
rezonować. Ta cisza może wtedy stać się prawie krzykiem.  

Jeśli wszyscy nadają w tym samym czasie to eter musi być komorą „akustyczną” zatłoczoną 
ludzkimi myślami wszelkiego rodzaju. Ponieważ nie nadajemy z tą samą intensywnością to te 
słabsze myśli będą zagłuszone przez te mocniejsze. Słabe myśli muszą zawieść a mocne dojdą na 
koniec świata. Wydaje się logiczne wierzyć, że myśli utrzymywane przez miliony mogą, ze względu 
na swoją identyczność, stworzyć olbrzymi chór, chociaż ludzkie nadajniki indywidualnie nie muszą 
być bardzo mocne. 

Łatwo rozpoznamy trzy rodzaje świadomości między którymi są ogromne różnice. 

Prosta Świadomość, którą posiadają wszystkie zwierzęta. Jest to poczucie istnienia, którym 
rozpoznajemy, że „jesteśmy” i „że jesteśmy gdzie jesteśmy” i którym spostrzegamy różne 
przedmioty, różne sceny i warunki. 

Świadomość jaźni, którą posiada cała ludzkość poza niemowlętami i niesprawnymi umysłowo. Ona 
daje nam moc wglądu w siebie, efekt świata zewnętrznego na nasz świat wewnętrzny. „Jaźń 
kontempluje jaźń”. Między innymi skutkiem tego jest język, który zaistniał, każde słowo będące 
symbolem myśli czy idei. 

Kosmiczna Świadomość. Ta forma świadomości jest tak powyżej Świadomości Jaźni jak 
Świadomość Jaźni powyżej Prostej Świadomości. Jest tak różna od pozostałych jak wzrok od słuchu 
czy dotyku. 

Ani Prostą Świadomością ani Świadomością Jaźni nie można rozeznać Kosmicznej Świadomości. 
Każda z nich różni się od pozostałych jak wzrok różni się od słuchu. Głuchy człowiek nigdy nie 
pozna wartości muzyki posługując się zmysłami wzroku czy dotyku. Kosmiczna Świadomość jest 
wszystkimi formami świadomości, przekracza czas i przestrzeń. 

Niezmienne prawo świadomości jest następujące: To od tego jaki jest stopień, do jakiego 
świadomość jest rozwinięta, zależy jaki jest rozwój mocy w subiektywnym (umyśle) i jego logicznej 
manifestacji w celu. 

Kosmiczna Świadomość jest skutkiem kreacji koniecznych warunków, żeby Uniwersalny Umysł 
mógł działać w oczekiwanym kierunku. 

Jeżeli nie wydajesz się uchwycić stosowania prawa wibracji w świecie myśli, jeżeli nie wiesz jak 
zmienić tempo wibracji, zapamiętaj, że każda myśl zmienia tempo wibracji. Gdy myślisz lepiej, 
głębiej, wyżej i silniejsze myśli, komórki mózgu będą się uszlachetniać, staną się potężniejsze i  
będą mogły otrzymywać bardziej precyzyjne wibracje. 

Jest to prawdą nie tylko w umysłowym świecie, ale i w fizycznym świecie. Gdy ucho będzie 
wyszkolone w muzyce, to jest możliwe by otrzymywało bardziej precyzyjne wibracje, aż 
wytrenowany muzyk usłyszy harmonię dźwięków, której normalna osoba jest całkowicie 
nieświadoma. 

Planetarne wibracje działają głównie na system nerwowy, który jest rządzony przez, albo 
odpowiadający do planety Merkury. Nerwowy system jest posłańcem umysłu i poprzez umysł są 



przesyłane inteligentne impulsy, które wiedzą jak kierować działaniami różnych organów ciała i jak 
spowodować odpowiednie odpowiedzi w wybranych organach i zaangażowanych funkcjach. 

Jeśli chcesz być silny, podświadomy umysł działa według tej tendencji i nieświadomie dokonasz 
tych rzeczy, które zamanifestują siłę. Każda myśl znajduje wyrażenie w stopniu w jakim osiąga 
monopol, odtąd, jeżeli bardzo chcesz i pragniesz siły, to musisz dać myślom formę siły, cel i moc - 
musisz dać myśli siłę monopolu. 

Ogólna zasada, przez którą pomysł jest zachowany, jest wibracyjna jak wszystkie inne zjawiska 
natury. Każda myśl powoduje wibrację, która będzie kontynuowała wzrost i rozwijać się w kręgi fali 
i jak fale spowodowane przez kamień upuszczony do wody. Fale od innych myśli mogą 
przeciwdziałać temu, albo mogą w końcu ulec swojemu własnemu wyniszczeniu. 

Podświadoma myśl jest otrzymana przez jakikolwiek dotknięty organ ciała a więc pomyśl o 
mechanizmie w który jesteś zaopatrzony i, który może i powoduje obiektywizację otrzymanej 
myśli. Po pierwsze miliony chemików komórki gotowych i czekających by przeprowadzić wszystkie 
przyjęte instrukcje. Następnie kompletny system komunikacji, składający się z ogromnego 
sympatycznego systemu nerwowego docierającego do każdego włókna istnienia i gotowego by 
odpowiedzieć na najdrobniejszą emocję radości albo lęku, nadziei albo rozpaczy, odwagi albo 
niemocy. 

Następnie ten kompletny zakład produkcji składający się z serii gruczołów w którym są 
produkowane wszystkie wydzieliny konieczne dla chemików do użycia w przeprowadzaniu 
instrukcji, które są dane. 

I dalej ta kompletna trawienna droga w której jedzenie, woda i powietrze jest zmienione w krew, 
kości, skórę, włosy i paznokcie. 

W końcu, dział dostaw, który stale wysyła zapas tlenu, azotu i eteru do każdej części istoty i cud 
tego wszystkiego jest taki, że ten eter posiada rozwiązanie wszystkiego koniecznego dla użycia 
przez chemika, ponieważ eter utrzymuje w czystej formie - i jedzenie, wodę i powietrze - każdy 
element konieczny dla produkcji doskonałej osoby. 

Jesteś zaopatrzony w kompletne wyposażenie dla eliminacji zużytego i bezużytecznego materiału 
jak również w kompletny dział naprawy. W dodatku do tego, masz kompletny system 
bezprzewodowy (radio) dzięki, któremu jesteś związany z każdym innym podświadomym bytem w 
istnieniu. 

Nie jesteś zwykle świadom operacji tego radia, ale ta sama rzecz dotyczy systemu Marconiego. 

W powietrzu może grać muzyka każdego rodzaju, ale jeśli nie wykorzystasz wzmacniacza nie 
otrzymasz żadnej wiadomości i tak jest z twoim podświadomym radiem. Zanim nie spróbujesz 
skoordynować świadomości i podświadomości nie zdołasz zrozumieć, że podświadomość stale 
otrzymuje wiadomości jakiegoś rodzaju i dokładnie materializuje te wiadomości w twoim życiu i 
środowisku. 

Spróbuj poniższego ćwiczenia: 

Leż cicho. Odpręż zupełnie swój umysł i ciało. Oddychaj naturalnie. Jeśli umysł jest napięty czy 
wytężony nie otrzymasz rezultatu. 

Umysł musi być zrelaksowany dla przepływu inspiracji. 

Wcześniej czy później pojawi się ciepłe, magnetyczne uczucie w ciele. Z czasem stracisz poczucie 
ciała całkowicie. Oddychanie stanie się mniej głębokie. W końcu świadomy oddech ustanie. 



Znajdziesz się w Ciszy: będziesz mógł pójść, gdzie masz ochotę i wrócić jeśli chcesz. Możesz 
wędrować w umyśle poprzez subiektywny świat myśli. 

Będziesz w zgodzie z kosmiczną świadomością. W zgodzie z Nieskończonością. 

Ty 

Jesteś cały doskonały, silny i potężny. 

Jesteś uwolniony, triumfalny i zwycięski! 

Jesteś młodzieńczy, energiczny, uśmiechnięty, rosnący i wspaniały. 

Jesteś aktywny, energiczny, żywy, niezależny i rozważny. 

Jesteś lojalny, taktowny, czujny, zadowolony i roztropny. 

Jesteś odnowiony, zregenerowany, natchniony, z nowymi siłami i przekształcony. 

Jesteś odświeżony, ożywiony, kochający, harmonijny i szczęśliwy. 

Znalazłeś eliksir życia, kamień filozoficzny, obfitość w życiu, fontannę młodości. 

Elektryczne wibracje 

Jedyna ważna teoria, która kiedykolwiek powstała by wyjaśnić własności elektryczności jest ta od 
Faradaya. Wyjaśnia ona, że region otaczający naładowane ciała jest wypełniony liniami sił, których 
końce są sztywno zamocowane do przeciwstawnych biegunów tych ciał. 

Lodge uważał elektron za punktowy ładunek elektryczności i nic poza tym, wibrującą cząsteczkę 
będącą częścią atomu, ale nieposiadającą materialnego jądra. To on jest odpowiedzialny za teorię 
mówiącą, że cała materia ma elektryczną naturę czego już nie podważa obecnie żaden z fizyków. 

Ziemia jest ogromnym magnesem zelektryzowanym przez słońce; i impulsy, uczucia i zmienione 
stany świadomości każdej żywej istoty zależą od wibracji otrzymywanych od planet. Planety też są 
ogromnymi magnesami, ale o różnej wielkości i różnej budowie, z których każda jest 
zelektryzowana przez słońce. 

Jeżeli drut miedziany zostanie spiralnie owinięty wokół pręta z miękkiego żelaza i przepuścimy 
przez niego prąd to pręt żelazny stanie się magnesem. Jeżeli zostanie wyrównoważony w punkcie 
albo powieszony horyzontalnie by mógł się obracać, to wskaże nam północ i południe jak stały 
magnes lub igła magnetyczna. 

Spirala drutu bez pręta w środku będzie się zachowywać dokładnie tak samo, gdy przepuścimy 
przez nią prąd. Pokaże nam północ i południe w czasie przepływu prądu a koniec wskazujący 
południe będzie tym, z którego prąd wędruje zgodnie z ruchem wskazówek zegara. 

W magnetyzmie podobne bieguny odpychają się a odmienne przyciągają. Północny biegun 
magnesu będzie odpychał północny biegun magnetycznej igły, ale będzie przyciągał ją biegun 
południowy. 

Ponieważ igła jest magnesem stałym to oczywisty wniosek z faktu jej wskazywania północy i 
południa jest taki, że magnetyzm na północnym biegunie Ziemi jest podobny w swej naturze i 
kierunku jej elektrycznego prądu do wskazującego południe końca igły albo pręta magnesu. 

Magnetyczna atrakcja sugeruje przeciwności. Dlatego magnetyzm bieguna północnego musi być 
naturalnie przeciwny do wskazującego północ bieguna magnesu. Faktycznie Ziemia zachowuje się 
jakby wielki pręt magnetyczny przebiegał wzdłuż jej osi a południowy biegun tego magnesu 
znajdował się na północnym biegunie Ziemi. 



Wynika to z tego, że elektryczne prądy wędrują spiralnie wokół Ziemi od bieguna do bieguna. Jeśli 
moglibyśmy spojrzeć w dół z północnego bieguna Ziemi to zobaczylibyśmy te prądy poruszające się 
zgodnie z kierunkiem wskazówek zegara, tzn. będą się zachowywać jak Słońce, Księżyc i planety – 
wschodzić na wschodzie, przechodzić przez równik i zachodzić na zachodzie. 

Cała energia elektryczna ma swoje źródło w Słońcu, które jest centrum całego życia, siły i energii i 
reprezentuje pozytywne i pierwotne źródło wszystkiego istnienia. W Słońcu są zawarte wszystkie 
kolory widma. Każda forma istnienia przejawiająca się w systemie słonecznym jest kąpana w tych 
promieniach, z których powstaje życie i które jest centrum jego istnienia. 

Księżyc reprezentuje negatywny wpływ, jego światło jest pożyczone od Słońca, sam nie posiada 
własnego światła poza tym co zbiera jako reflektor. 

Możemy myśleć o Słońcu jako o symbolu ducha a o Księżycu jako symbolu materii, oba działające 
wspólnie jako duch materii albo życie i forma. 

Planety najbliższe Słońca są najaktywniejsze w ruchu. Wędrując dookoła Słońca w najkrótszym 
czasie poruszają się z największą szybkością. Gdy oddalamy się od Słońca w kierunku orbity 
Neptuna aktywność planet spada. I tak Merkury porusza się z prędkością 47 km/sek. i dokonuje 
obrotu wokół Słońca w około 87 dni; Neptun, najdalej odległy, ma szybkość około 2.4 km/sek. i 
potrzebuje 165 lat by okrążyć Słońce. Nasza Ziemia porusza się z szybkością 30.6 km/sek., albo 75 
razy szybciej od kuli armatniej. 

Mercury ma średnicę około 4830 km albo 3/8 średnicy Ziemi. Jego dystans od Słońca wynosi 
prawie 57 milionów kilometrów. Jego orbita jest najbardziej eliptyczna ze wszystkich planet, 
czasami dochodząc do około 45 milionów km od Słońca i czasami ponad 68 milionów kilometrów. 

Jest z natury adaptujący się, poddając się oddziaływaniu planety z którą jest połączony. Nie biorąc 
pod uwagę innych wpływów Merkury jest zmienną, zimną, suchą i „nieprzewidywalną” planetą. 

Ci, którzy rodzą się pod jego wpływem są niezmiernie wrażliwi na wzrost i obniżenie ciśnienia 
atmosferycznego. Ciało podlega łatwo wpływowi środowiska i dlatego jest skłonne do uczuć 
komfortu i dyskomfortu w zależności od okoliczności. Fizycznie Merkury zarządza mózgiem, 
nerwami, kiszkami, rękami i dłońmi, ustami, językiem i płucami. Temperament jest pobudliwy, 
bardzo szybki i aktywny, raczej zmienny i czasami wysoce nerwowy. 

Mercury został nazwany Posłańcem Boga i wydaje się mieć specjalną pozycję posłańca, od każdej 
planety do Słońca. Jest wielkim mentalnym władcą, bez wpływu Merkurego moglibyśmy być 
pozbawieni pamięci i prawdopodobnie mowy, jak również mocy wyrażenia się. 

Mercury jest w takim razie wielkim aktorem dramatu życia. 

Orbita Wenus, tak jak Merkurego, leży w orbicie Ziemi i podobnie jak Merkury raz jest gwiazdą 
poranną a raz wieczorną. Jej orbita jest większa od Merkurego, ale nigdy nie cofa się od Słońca 
bardziej niż 48 stopni. 

Wenus dokonuje obrotu wokół Słońca w 225 dni. Średnica Wenus to około 12100km; jej odległość 
od Słońca to ponad 107 000km. 

Wenus jest najpiękniejszą z planet systemu słonecznego. Jej wpływ to przyjemność, radość i 
sympatia. 

Wenus jest zdecydowanie kobiecą planetą, przewodniczy nad wszystkimi wydarzeniami 
dotyczącymi kobiet i jest ochronnym, karmiącym i podtrzymującym elementem i dlatego ma 
największy wpływ na sprawy kobiece. Sentyment i dające przyjemność pragnienia rządzą naturą 
Wenus i gdziekolwiek wesołość, przyjemność i radość się znajdują to wibracje od Wenus mają 



zdecydowany wpływ od niej samej. Wenus podlega wpływom innych planet, wtedy uczucia i 
emocje będą zmniejszone albo rozszerzone w zależności od natury pod której wpływem jest.  

Typowa kobieta Wenus jest dobrze rozwinięta w każdym aspekcie, jest średniej wysokości i o 
pięknej karnacji. Cera jest jasna i atrakcyjna, oczy bardzo promienne i iskrzące, skłonne by być 
ciemnoniebieskie albo piwne i pełne uczucia. Kolor oczu i włosy są wynikiem wpływu innych planet 
na Wenus. Twarz jest uśmiechnięta i miła, głos miękki i słodki. Kobieta w pełni reprezentowana 
przez Wenus ma nieodparty urok i wydaje się, że jej przeznaczeniem jest przyciągać całą miłość i 
sympatię z jej otoczenia. 

Fizycznie, Wenus daje piękno formy, jasność skóry, piękne włosy i mocne ciało, które jest zwykle 
zdrowe. 

Mentalnie daje uznanie sztuk pięknych, ale daje bardzo małą inklinację do studiowania albo 
wyzwań intelektualnych, ci urodzeni pod jej wpływem kierują się bardziej uczuciem niż myślą bądź 
rozumem. Moralne jakości są czasami raczej utajone, temperament Wenus preferuje szybkie i 
łatwe realizacje pragnień przez użycie najbardziej konwencjonalnych metod a surowa moralność, 
czy czasami nawet rozum są często lekceważone, gdy pragnienie jest rozpatrywane.  

Usposobienie Wenus jest radosne, wesołe, hojne, beztroskie i czasami bardzo bystre. 

Mężczyźni urodzeni pod wpływem Wenus są uprzejmi, grzeczni, dobrzy i sympatyczni chociaż 
czasami raczej zniewieściali. Wenus rządzi tylko uczuciami i emocjami a te uczucia i emocje będą 
korygowane przez inne planety mające wpływ na Wenus w czasie narodzin. 

Mars jest pierwszą z wyższych planet i przez wyższość rozumie się jego orbitę na zewnątrz orbity 
Ziemi. 

Mars obraca sie wokół swojej osi w 24 godziny i 37 minut i osiąga obrót wokół Słońca w mniej o 
sześć tygodni od dwóch lat. 

Planeta Mars jest z natury gorąca i ekspansywna, jej wpływ jest całkowicie inny niż Wenus. Ta 
ostatnia rządzi wszystkim co delikatne, miękkie i uczuciowe, gdy Mars rządzi wszystkim co jest 
silne, surowe i często nieczułe. Ta planeta jest wolna od wpływów innych planet i dystrybuuje 
bardziej określony wpływ własny. Mars reprezentuje płeć męską w podobny sposób jak Wenus jest 
reprezentantką płci żeńskiej. Człowiek Marsa jest średniego wzrostu i postury, ma okrągłą twarz i 
rumianą cerę, ostre, promienne oczy, często piwne, dobrą konstytucję i zdrowe ciało, i wspaniały 
system męski. 

Fizycznie, Mars rządzi zewnętrznym systemem generatywnym, systemem mięśniowym jak również 
wszystkim w ciele związanym z ruchem i aktywnością. 

Mentalnie, Mars przewodniczy nad wszystkimi przygodami, przedsięwzięciami i bohaterstwem. 
Mars wywiera wpływ na odwagę, wojowniczość, nieustraszoność śmiałość. Wszędzie tam gdzie 
śmiałość, siła i energia jest potrzebna, człowiek Marsa będzie pierwszy; zawsze gotowi by bronić, 
nie zawahają się zaatakować, gdy sytuacja będzie tego wymagać. 

Usposobienie ludzi Marsa jest hojne, pewne i stanowcze; szybko się rozgniewają, często działają 
nierozważnie i zawsze są skłonni do uporu, są pierwsi do aktu odwagi, często niezależnie od 
konsekwencji. 

Następną planet za Marsem jest Jowisz. 

Na oko Jowisz ukazuje się jako gwiazda pierwszej wielkości. Jego światło jest stałe i rzadko się 
iskrzy. Ta olbrzymia planeta ma objętość około 1300 razy większą od Ziemi. 

Obwód Jowisza wynosi 431000 km a więc 10 razy większy niż obwód Ziemi. 



Jowisz jest powszechnie uważany za planetę dobrego losu. Każda wibracja tej planety jest 
harmonijna; i wszyscy ci, którzy w pełni weszli w warunki Jowisza są istotami pokoju, moralności i 
sprawiedliwości a to ostatnie jest połączone z sympatią i współczuciem. Wszyscy poddani 
wpływowi tej planety są pełni nadziei, radośni, szczerzy, prawdomówni i prawdziwie serdeczni. 
Osoby Jowisza są oznaczone przez ich trzeźwy, szczery, uczciwy i imponujący wygląd. Są wysocy, o 
wysokim czole i posiadają bujne owłosienie. Zwykle jest to pokaz prawdziwej dumy i godności, 
która nie jest nigdy pogardliwa ani arogancka, ale pasuje do natury życzliwej i hojnej, chętnej do 
czynienia dobra i przynoszenia korzyści innym. 

Wpływ Jowisza manifestuje się w rozważnych ambicjach, we wspaniałomyślnym działaniu i 
uczuciach współczucia dla dobra ludzkości. Prawdziwa osoba Jowisza jest najbardziej miękka i 
delikatna, ale równocześnie najbardziej męska i szlachetna ze wszystkich usposobień. Najbardziej 
pożądane cnoty znajdują się w tym usposobieniu; szlachetna natura, zawsze działająca czcigodnie, 
zawsze wdzięczna i prawdziwie uprzejma dla wszystkich, natura zawsze szczęśliwa, pokojowa i 
szczera. 

Jowisz jest, najbardziej ze wszystkich planet, dostarczycielem pomyślnego losu. Bez jego wpływu 
nie byłaby możliwa żadna prawdziwa radość. Wibracje Jowisza przynoszą rozkosz i pragnienie 
bycia pomocnym. 

Jeszcze dalej odsunięty od Słońca jest Saturn. Saturn różni się diametralnie od tych czterech 
planet, które dotąd rozważaliśmy. Jest z natury zimny, ograniczający i wiążący. Fizycznie Saturn 
zarządza strukturą ciała. Urodzeni pod jego wpływem są zwykle szczupli, średniego wzrostu, o 
niskim czole, małych oczach i bladej cerze. 

Mentalnie, Saturn rządzi myślącymi, z tendencją do medytacji; powoduje, że umysł jest powolny, 
ostrożny, metodyczny, cierpliwy, kontemplujący, wycofany i pilny. 

Moralnie, Saturn daje sprawiedliwość i sprzyja tym, którzy są cnotliwi, ascetyczni, 
nieposzlakowani, oszczędni i rozważni. 

Osoby Saturna są poważne i trzeźwe, małomówne ale nadające słowom znaczenie, gdy to 
konieczne. Mają tendencję do wątpienia i obaw, ale również wierności i stałości. Są godni zaufania, 
pracowici i wytrwali. 

Saturn obraca się wokół swojej osi w około dziesięć i pół godziny i potrzebuje trzydziestu lat by 
okrążyć Słońce. Średnica Saturna wynosi około 113 tysięcy km albo 9 razy większa niż Ziemi. 
Znajduje się w odległości 1403 miliardów km od Ziemi i świeci jako gwiazda pierwszej wielkości. 

Planeta Uran uderza w najwyższą oktawę na którą my współcześni jesteśmy w stanie 
odpowiedzieć. Faktycznie bardzo wielu ludzi, jak dotąd, nie jest w stanie reagować na wibracje 
Uranu. Jego moc jest zilustrowana poprzez tych, którzy nie są limitowani konwencjonalnymi 
prawami, ale którzy mają swoje własne idee wolne od osobistych uprzedzeń i publicznej opinii. 

Fizycznie, Uran działa na nerwy i warunki magnetyczne. Każdego otacza coś co nazywamy aurą a 
co jest polem magnetycznym. 

Uran zarządza tą aurą. 

Mentalnie, Uran rządzi zdolnościami pomysłowości i wynalazczości i sprzyja romantycznej, 
artystycznej i niekonwencjonalnej stronie życia i wszystkim unikalnym i oryginalnym cechom takim 
jak geniusz i intuicja. Ta planeta skłania do metafizyki albo do wyższego umysłu i subiektywnych 
części natury. 



Usposobienie tych pod wpływem Uranu jest nieco nagłe, skłonne do mistyki, głęboko i poważnie 
myślące, rozkoszujące się trudnymi problemami, starożytnymi tajemnicami i naukami 
okultystycznymi. 

Gdy Uran został jakiś czas temu odkryty to okazało się, że po wzięciu pod uwagę wszystkich 
znanych przyczyn, nadal coś wpływa na jego ruch. Sugerowano, że to coś było inną planetą, 
odleglejszą od Słońca niż sam Uran i powstało pytanie, gdzie jest ta planeta, jeżeli istnieje? 

Nie powinniśmy być zaskoczeni, że dwa umysły, które czuły się kompetentne by rozwiązać ten 
problem, niezależnie od siebie przedsięwzięły zobowiązanie odkrycia nieznanego świata. W lipcu 
1841 Adams podjął się zbadać nieregularności Uranu. A we wrześniu 1846 nowa planeta została 
dość dokładnie umocowana. Sir John Herschel zauważył, "Widzimy to tak jak Kolumb widział 
Amerykę z brzegów Hiszpanii". 

29 lipca 1846 roku duży teleskop Obserwatorium Cambridge został zatrudniony by szukać planety 
w miejscu, które wskazywały obliczenia profesora Adamsa. M. Le Verrier  we wrześniu napisał do 
berlińskich obserwatorów określając miejsce, gdzie jego obliczenia wskazywały, że ta planeta się 
znajduje, prawie dokładnie tam gdzie wskazywał Adams. W Berlinie, dzięki ich gwiezdnej mapie, 
która nie była jeszcze opublikowana, Dr. Gallac znalazł tę planetę bardzo blisko pozycji 
wyznaczonej przez obu astronomów. 

Intuicyjne zdolności i zmysł telepatyczny, jak również geniusz, są często naturą, która mogłaby 
bezpośrednio zostać przypisana do planety Neptuna. Stąd wydaje się, że w naturze Neptuna jest 
pomnażanie i specjalizowanie tych zdolności. 

Nie możemy jednakże zapominać, że planety zgodnie z ich wieloma naturami, zawsze działają w 
odniesieniu do naszych warunków i naszego środowiska. Człowiek apatyczny, bez ambicji nie 
dokona śmiałego i pomyślnego przedsięwzięcia pod wpływem Marsa. Człowiek małych pomysłów 
uzna się za szczęśliwego, gdy otrzyma niespodziewany zasiłek. Wielkie osiągnięcia mogą przyjść 
tylko od wielkich umysłów i mocnych usiłowań. Mars zawsze wymaga kary ryzyka. Saturn wymaga 
czasu w którym dojrzeją jego korzyści. Jowisz jest planetą „wielkich oczekiwań” i często ich krótkiej 
trwałości. Neptun bardzo kocha spisek czy intrygę, a Uran może pomóc lub przeszkodzić w 
zależności od tego czy człowiek jest konstruktywny czy destruktywny. Człowiek jest ucieleśnionym 
wszechświatem. Wszystkie planety składają się na jego jestestwo. To powoduje jego reakcję na ich 
wpływy. 

Siedem planet to wskaźniki siedmiu zasad, które tworzą wszechświat. Tak jak Zodiak jest 
kompletny w sobie z dwunastoma działami, tak planety są całością aury Słońca z siedmiu działami. 

Tak jak jeden promień Słońca rozkłada się przez planety na siedem promieni tak każdy z tych 
siedmiu jest rozbity na miliony oddzielnych promieni, każdy formujący jądro dla oddzielnej formy 
materii. 

A więc całe życie jest manifestowane poprzez tworzenie kombinacji i łączenie tych planetarnych 
wpływów. 

Historię formacji Ziemi i człowieka można porównać do olbrzymiego koła nieustannie się 
obracającego, zawsze cisnącego dalej, każdy jego obrót nazywany jest Wiekiem. Ponieważ to „koło 
życia” obraca się, to przenosi zarówno ludzkość jak i Ziemię przez różne zmiany i stany rozwijania 
ich przeplatanych, lecz indywidualnych przeznaczeń. 

Kiedy fizyczne ciało jest poczęte znajduje się pod dominującym wpływem Księżyca. W czasie 
„przyspieszenia” Mars ożywia ciało a ta szczególna planeta, która jest wschodząca w tym 
momencie zarządza mózgiem i systemem nerwowym. 



Gdy dziecko weźmie pierwszy wdech wciąga w swój system falę ładunków eteru z pewnymi 
wibracjami pochodzącymi a planetarnych kul. 

Każdy człowiek jest zasadniczo nasieniem Boskiego Życia i rozwój duchowego życia jest celem 
ludzkiego przeznaczenia. 

Wszystkie planetarne siły docierające do naszego globu oddziałują na nas fizycznie, emocjonalnie i 
intelektualnie poprzez nasze fizyczne, emocjonalne i umysłowe ciała. Planetarne wpływy 
oddziałują na ludzkość nie na zasadzie cnót ani wad; one są jakościami wspólnymi dla wszystkich, 
którzy się do nich dostroją. Są utajone w każdym człowieku.  

Zasadą Merkurego jest rozum, Wenus sympatia, Marsa energia, Saturna wytrwałość, Jowisza 
zachowania, Uranu konstruktywność a Neptuna mistycyzm. 

Zodiak utrzymuje rozwiązania dla różnych jakości rzeczy we wszystkich ich różnorodnych formach. 
Te jakości są wskazane przez naturę Znaków a Znaki mają określoną relację z konstelacją. Relacja 
ta jest zależna od pozycji konstelacji nie bardziej niż natura muzyki radiowej jest zależna od 
miejsca stacji nadawczej. 

Ludzkie ciało posiada niezliczone nerwy czuciowe, a każdy z nich ma “organ końcowy” którego 
zadaniem jest otrzymywać bodźce z zewnątrz, przenosić wibracje do centrów nerwowych, gdzie 
poprzez system sympatyczny są przekazywane do tych organów, które reagują na każdy 
przybywający bodziec powodując zmiany chemiczne, które dają wzrost uczucia. Uczucie produkuje 
myśli. Myśli determinują czyny. Czyny określają środowisko. 

Zanim ktoś będzie świadomy uczucia, chemiczna zmiana miała miejsce, stymulująca wibracja 
została otrzymana i dała chemicznej sytuacji impuls i kierunek według charakteru wibracji. 
Wibracje Marsa są pozytywne, ekscytujące i pobudzające, te z Wenus uśmierzają, pacyfikują, 
rozweselają; wibracje każdej planety mają własny szczególny wpływ. 

Wpływ Marsa jest ekspansywny, napędzający i zawsze poruszający. Zawiera istotę energii, siły i 
ruchu. To nie jest wpływ do stłumienia, ale raczej do kontrolowania, wyrafinowania i 
ukierunkowania. 

Nie ma kamienia, który by nie miał iskry wojennego promienia w sobie, nie ma planety 
nietworzącej animowanego wpływu, nie ma zwierzęcia nieporuszonego przez jego energię czy 
człowieka niekontrolowanego przez jego moc. 

Zasadą Wenus jest miłość. Miłość w tym sensie nie jest zwykłą sentymentalną abstrakcją; wskazuje 
raczej zasadę spójności działania w całym wszechświecie, przyrastającą zdolność, która przyciąga 
wszystko co jest zgodne z jej naturą, czy to jest konstrukcja czy destrukcja. Nic nigdy nie jest 
stracone, gdyż Boska Ekonomia kreacji polega na rekreacji – wymiany starego na nowe. 

Wpływ Jowisza jest głównie społeczny, charytatywny i religijny. Jowisz zachowuje to, co 
manifestuje obiektywny wpływ Saturna. Saturn i Jowisz rządzą fizycznymi warunkami, Mars i 
Wenus emocjonalną naturą a Merkury umysłową naturą człowieka. Wpływ Jowisza jest 
ekspansywny, sprzyja wyrażeniu przez dekorację i zdobienie, rozwija talent organizowania, wpływa 
na rozwój nasion i pąków i tworzy pasujące środowisko dla życia w nim. Jowisz, dlatego, wyciąga 
wszystko co jest towarzyskie, pomocne i harmonizujące. 

Każda siła, magnetyczna, współczująca, dynamiczna czy mechaniczna jest planetarną wibracją i jak 
Jowisz jest tysiąc czterysta razy większy od Ziemi to wibracje, których udziela i siła, którą wywiera 
jest wzniosła i wielka. Jego wpływ służy harmonii, wielkości i fizycznej doskonałości. 

Być może tym najbardziej charakterystycznym rysem charakteru typu Saturna jest jakość 
powolności bezwładu. Trzy jakości tu właściwe to bezwład, działalność i mobilność. Te trzy jakości 



są łączone w różnych proporcjach we wszystkich typach wpływu planetarnego, ale w przypadku 
Saturna bezwład góruje. 

Ci, którzy należą do tego typu są powolni w ruchach, ale mocni i niezmienni w działaniu. Są wierni, 
wytrzymali, nieustępliwi i stali. Ta właściwość inercji czyni jednostkę powolną w przyjmowaniu 
nowych pomysłów i pozostawaniu przy starych myślach i metodach z wielkim uporem. Jedną 
konsekwencją tego typu charakteru jest to, że utrzymuje to co dostaje. To jest prawdziwe co do 
idei, uczuć, zwyczajów czy faktycznej własności. Inną konsekwencją jest rozwój jakości konkretnej 
precyzyjności i wyszczególnienia. Saturn sprzyja w ten sposób wyrażeniu umysłu w rzeźbie, 
architekturze i naukach fizycznych. 

Jest w Saturnie właściwość kontemplacji, która jest wrodzonym pragnieniem wszystkich 
tajemniczych mądrości i głębokiej nauki. To jest sekret wpływu Saturna jako Mistrza Budowniczego 
charakteru i przeznaczenia. 

Saturn jest zawsze skłonny by przyjąć odpowiedzialność, zaakcentować to i przemienić poprzez 
regenerujący wpływ medytacji i kontemplacji. W podobny sposób wpływ Marsa jest często 
przemieniony w oddanie, a Merkurego w mądrość. 

W ten sposób Saturn zawsze skłania się do izolowania i dystansowania się. Jego wpływ jest stale 
kontr-aktywny, zawsze skłaniający do detalicznego ukształtowania przez tworzenie serii ograniczeń 
związujących osobę z konkretnymi zasadami. 

Przeciwnie, wszystko co nieograniczone i niezwiązane zostaje poddane wpływowi Uranu. 

Cała metafizyczna myśl i zaawansowane poglądy znajdą w nim prowadzenie. Faktycznie, jego 
wpływ jest tak znaczny i romantyczny, że gdy raz jest odczute nigdy nie może być zapomniane. 

Jeśli filozof, który otrzymuje wpływ Saturna jest powolny w myśleniu to jak bardziej powolny jest 
ten, który jest pod wpływem Neptuna, który to jest podwójnie odległy! Jeśli ktoś chciałby dostać 
inspirację musi być bardzo spokojny przez długi czas. Przypomnijmy, że gdy św. Jan otrzymał 
Objawienie przebywał na wyspie Patmos, gdzie nikt go nie niepokoił. Oczywiście, został tam 
umieszczony przez jego wrogów, którzy nie mogli jednak mu dać większego dobra, gdyż mógł 
pozwolić swojej duszy wznieść się nie będąc molestowany. Otrzymanie inspiracji wymaga czasu, 
ale tylko kilku ludzi chciałoby pościć przez czterdzieści dni by móc być w ten sposób 
wynagrodzonym. 

Człowiek jest skomponowany ze wszystkich elementów. We wczesnym etapie rozwoju zwierzęcy 
instynkt miał przewagę i był świadomy tylko przedmiotów apelujących do jego zmysłów. Później, 
uczy się być świadomym siły wewnętrznej, która odwołuje się do jego rozsądku. W końcu, staje się 
świadomy swojej jedności z kosmosem. W ten sposób przechodzi od zwierzęcia do człowieka i w 
końcu do duchowości. 

Nauka Słoneczna jest w takim razie spiralnymi schodami, których przeznaczeniem jest 
prowadzenie do wspaniałej przyszłości, ale zamiast po prostu wierzyć we władzę możemy mieć 
wiarę potwierdzoną wiedzą i naszą intuicję wspartą rozumem. 

Niebiańskie wibracje 

Nasze reakcje na przychodzące bodźce są wynikiem nastawienia jakie w stosunku do nich 
posiadamy. Osoba, która kieruje się impulsem postępuje według tego nastawienia i często później 
tego żałuje. 

 „Gwiazdy nakłaniają, ale nie zmuszają”. W czasie wiosny natura powoduje nowy wzrost, ale my 
możemy nie posadzić czegokolwiek i można łatwo przewidzieć, że w czasie zimy nastąpi brak 
pożywienia. 



Mądry człowiek nie rządzi swoimi gwiazdami a rządzi sobą i działa we współpracy z naturą. 
Rezultaty udowadniają mądrość jego wyboru. 

Z drugiej strony jesteśmy najbardziej skłonni by pod wpływem przeciwności czuć się 
nieharmonijnie i działać podobnie, i w ten sposób odczuwać niezadowolenie i sprzeciw, co z kolei 
tworzy przeszkody, ograniczenia i trudności. 

Słowo „aspekt” jest terminem zaadoptowanym dla wskazywania pozycji planet względem siebie i 
ich konsekwentnego wpływu na Ziemię i jej mieszkańców. 

Można zauważyć, że gdy Jowisz pojawi się między Saturnem a Ziemią to wpływ Saturna jest 
anulowany – jego wibracje nie docierają do nas. W ten sposób zauważamy, że planety nieustannie 
tworzą aspekty prze które wzmacniają lub anulują oczekiwany skutek. 

Aspekt znajdzie odpowiedź tylko w tych, którzy są nastawieni by go otrzymać, tak jak 
bezprzewodowy odbiornik telegrafu jest nastawiony tylko na wibracje odpowiednio 
wysterowanych nadajników. Stąd jakaś osoba może wyczuć działanie aspektu a jej własny brat nie. 
Fizyczny proces efektu aspektu jest zmianą w chemicznych częściach składowych ludzkiego ciała 
tak, że niektóre fluidy są pokonane, zmniejszone kiedy inne mogą być zwiększone. 

Odpowiednia zmian w strukturze komórki przyciąga uwagę umysłu na rozpoznanie anomalii w 
ciele takich jak bóle, choroby i słabości. 

W sferze umysłu przeciwny aspekt Słońca i Saturna skłania do mentalnej depresji, czego 
ekstremalnymi skutkami są melancholia, sarkazm i oburzenie na ewidentne przeszkody, 
ograniczenia lub brak okazji. Skłania również do nieśmiałości, lęku i tendencji do bojaźliwości, 
rezygnacji, dystansowania się i poddawania się bez walki. Ponieważ jest to walka dla tych tym 
dotkniętych i dla wielu chorujących z powodu przewagi tych uczuć, i dla tych, którzy nie są zbyt 
silni w biznesie i którzy czują, że przeszkody są zbyt wielkie by mogli im sprostać, to ci którzy 
rozumieją te aspekty powinni pomóc tym pierwszym aż do czasu, gdy powrócą normalne warunki. 

Zodiak został podzielony na dwanaście części, każda część posiadająca własną odmienność. To w 
tych podziałach Zodiaku, gdzie połączona jest istota promieniowania słonecznego z cechami 
grawitacji konkretnej pozycji Zodiaku i każde fizyczne przejawienie się we wszechświecie, poprzez 
który to podział przechodzą, czy to minerał, roślina czy zwierzę, wyrazi się w ich naturze charakter 
konkretnej części Zodiaku z którym są zestrojone. 

W chwili narodzin, gdy dziecko wciąga swój pierwszy samodzielny oddech, wypełnia płuca i 
natlenia swoją krew elementami atmosfery, która w tym momencie dominuje, zgodnie z naturą 
szczególnych planetarnych aspektów działających w tym momencie i miejscu, otrzymuje impresje 
czy tendencje na które zawsze później reaguje, gdy podobne warunki następują między 
wibracyjnymi wpływami aspektów Zodiaku. Ludzie reagują na te wibracje czy aspekty do których 
są zestrojeni a są odporni na inne. 

Znak który wschodzi w momencie narodzin uznaje się za naturalny wskaźnik charakteru i to da 
dwanaście typów krótko streszczonych poniżej: 

 

Baran. Szczery i otwarty, wojowniczy, hojny, stanowczy i porywczy, intuicyjny ale ma upodobanie 
do rozsądku i argumentów. 



 

Byk. Dogmatyczny i uparty, nieustraszony i o silnej woli, cierpliwy i zdecydowany, ciepły. 

 

Bliźnięta. Dwoisty i niespokojny, intelektualny i wrażeniowy, nerwowy i drażliwy ale uprzejmy i 
hojny. 

 

Rak. Zdystansowany i wrażliwy, współczujący i nieustępliwy, niecierpliwy ale wytrwały, wrażliwy i 
emocjonalny. 

 

Lew. Mocny i opanowany, wytrwały i ambitny, wierny, szlachetny i hojny. 

 

Panna. Wycofany i wybredny, ale pomysłowy, aktywny, wnikliwy i badawczy. 

 

Waga. Wyrafinowany, intuicyjny, percepcyjny, ambitny, artystyczny, wrażliwy i sprawiedliwy. 

 

Skorpion. Zdystansowany, zdecydowany, nieustępliwy, tajemniczy, mądry, roztropny, mocny, 
dumny, urażony gdy zraniony. 



 

Strzelec. Aktywny, przedsiębiorczy, szczery, uczciwy, hojny, wrażliwy, introspekcyjny i 
demonstracyjny. 

 

Koziorożec. Ambitny, wnikliwy, chłonny, wytrwały, stały, inspiracyjny i skłonny do polityki. 

 

Wodnik. Intelektualny, trwały, pilny, wnikliwy, dyfuzyjny, wszechstronny, pomysłowy i artystyczny. 

 

Ryby. Emocjonalny, tajemniczy, medytacyjny, dobry, hojny, naśladowczy, chłonny, cierpliwy i 
miłujący pokój. 

Baran 

Baran jest pierwszym znakiem Zodiaku. Planeta Mars rządzi tym znakiem: umysłowe i wojenne 
instynkty są tutaj bardzo żywe, cel i świat zewnętrzny jest bardziej atrakcyjny i fascynujący niż 
świat subiektywny, wewnętrzny czy refleksyjny. Jest pierwszym znakiem intelektualnej trójki. 

Ci urodzeni między 21 marca a 21 kwietnia są bardzo szczerzy, otwarci, śmiali, pewni siebie, 
ambitni, wrażliwi, intelektualni, przedsiębiorczy i zabawni, ale mają tendencję do przesadzania, 
wyobrażania sobie rzeczy większymi niż są, tak lepszymi jak i gorszymi. 

Zaletę tego znaku można dostrzec w lojalności tych w nim urodzonych i w ich umiłowaniu prawdy i 
wszystkiego co jest szczere, wolne, niezależne, hojne i pełne wyrazu. Mentalnie są bardzo ambitni i 
zawsze pełni nowych przedsięwzięć, planów i pomysłów. Są nadzwyczajni z ich zdolnością do 
planowania przyszłości, ale rzadko rozwijają swoje pomysły sami. 

BYK 

Byk jest drugim znakiem Zodiaku. Wszystkie osoby urodzone między 21 kwietnia a 21 maja, gdy 
Słońce okupuje znak Byka, są konkretni, z rezerwą, praktyczni, dążący do sedna, uparci, 
zdecydowani, cierpliwi, powolni i konserwatywni. Są godni zaufania, uczciwi i ostrożni w mowie i 
czynach, kompetentni na pozycjach, gdzie konieczna jest godność i samodzielność. Dlatego zwykle 
otrzymują rządowe nominacje czy odpowiedzialne pozycje w których przeważa zwyczaj i dobrze 
ustanowiony autorytet. 

Ten znak zawiera potężną siłę woli i pragnień, często ukrywanych i stłumionych, aż wielka 
prowokacja je wyzwoli, a wtedy energia Byka wyzwala się z siłą eksplozji. 



Praktyczna natura Byka ma specyficzną stronę psychiczną, która jest często wywoływana przez 
głębokie uczucia w wyniku wyjątkowych doświadczeń. Myśl i uczucie są bardzo wymieszane i jest 
trudno stwierdzić, które z nich przeważa. Dlatego Wola i Pragnienie są tym samym w tym znaku a 
ci rozwinięci pod względem moralnym są bardzo intuicyjni i szukają kontroli nad swoją naturą 
pragnień oraz wyciszają emocje. 

Umysłowo, mają wielką moc, ale pragnienie jest często silniejsze niż wola a wtedy widzimy ich 
wyrażających swoją mentalność praktyczną, którą wydają się cieszyć. Inaczej mówiąc są bardziej 
nastawieni na zewnątrz. Posiadają dużą koncentrację i nastawienie na cel, ale dla nich jest trudne 
pobudzenie umysłu, gdyż kochają brać rzeczy lekko i często polegają na intuicji zamiast na 
rozsądku. 

BLIŹNIĘTA 

Wszystkie osoby urodzone w okresie od 21 maja do 21 czerwca uczestniczą, mniej lub więcej, we 
wpływie Słońca wyrażonym poprzez znak Bliźnięta. Jest to trzeci znak Zodiaku i pierwszy Trójki 
Powietrza. Jest zmienny w jakości wyrażając dwoistość tak jak części ciała, którymi rządzi jak płuca, 
ręce, ramiona, oczy i uszy; jest wyrazicielem albo pojazdem i medium dla przeniesienia tego co jest 
aktywne i utajone w dwóch przytoczonych znakach Baranie i Byku. To powoduje, że wszyscy 
urodzeni pod tym znakiem mają możliwość prowadzenia dwóch spraw w tym samym czasie, lubią 
zmianę i różnorodność i mają specjalną zdolność adaptowania się do wymagań w danym 
momencie. 

Gwiazdy Kastor i Polluks są tak blisko, że zawsze były uważane za bliźniaki. One są 
najwspanialszymi gwiazdami w niebiańskim znaku Bliźniąt. Z tego powodu Bliźnięta jest znakiem 
podwójnym, rządzonym przez te bliźniaki i widzimy, że najbardziej częstą cechą charakteru jest 
dwoistość. 

Mamy trzy główne konstelacje w niebiańskim znaku Bliźnięta. Pierwszy, Auriga oznacza siłę 
napędową i techniczne zdolności. Drugi, Hyades daję sympatię, która zawsze jest związana ze 
znakiem Wody. Trzeci, Orion wskazuje ciekawość badań, usposobienie pokonujące przeszkody i 
miłość piękna. W ten sposób temperament Bliźniąt będzie praktyczny, sympatyczny albo 
artystyczny, zależnie od konstelacji z którą jest zestrojony. 

Inna charakterystyką Bliźniąt jest cecha artystyczna, która wyraża się miłością ozdób i 
indywidualności w rysunku i obrazie. Znak Ryby również wytwarza wielu artystów, ale w tym znaku 
talent jest osiągany przez pracę i wrodzoną tendencję, gdy artysta Bliźniąt jest bardziej niesforny i 
mniej wytrwały i nie zawsze odnosi sukcesy, rozwija się z powodu miłości dla koloru i pragnienia 
wyrażania się. Praktyczna tendencja Bliźniąt dodatkowo zmniejsza praktykowanie sztuki 
niezależnie od artystycznego usposobienia i temperamentu. 

Ludzie Bliźniąt są, więcej lub mniej, skłonni do intelektualnych zadań i są głęboko zainteresowani 
wszelką edukacyjną pracą, i żyją bardziej rozumem niż uczuciami. Faktycznie starają się przez całe 
życie pokonywać uczucie usiłując je wyrozumować. To powoduje, że są cokolwiek materialistyczni 
ciągle balansując między wiarą i sceptycyzmem. Często czują, że chcą być w dwóch miejscach 
jednocześnie i nie są zadowoleni, gdy muszą pozostać w jednym miejscu zbyt długo. Rzadko 
kończą jedną rzecz zanim rozpoczną drugą i to powoduje, że są cokolwiek niesolidni i 
niezdecydowani. Mają wiele podwójnych doświadczeń, dwa kursy działania często pojawiają się w 
ich życiu i w związku z tym zmusza ich to do dokonania wyboru. Są zawsze, mniej lub więcej, 
nerwowi, niespokojni i drażliwi co często powoduje ich niepokój i dlatego stają się dyfuzyjni i mniej 
skoncentrowani. 

Jeśli rozwinięci pod względem moralnym to mają aspiracje godnych celów, i mają okazję życia na 
poziomie, który nie jest całkowicie obiektywny ani subiektywny, i mają zdolność widzenia obu tych 



trybów manifestacji. Ale kiedy nierozwinięci moralnie, umysł jest wszystkim i wtedy wymagają 
przekonania, że istnieje jakiś inny stan istnienia niż materiał. 

RAK 

Rak, który jest u władzy od 21 czerwca do 21 lipca, jest czwartym znakiem Zodiaku, głównym 
wodnym znakiem i pierwszym z macierzyńskiej trójki. Jest to znak w którym uczucie i emocja są 
pobudzone do działalności z zewnątrz. Wszystkie osoby urodzone pod tym znakiem są wrażliwe, 
nieśmiałe i nienarzucające się, ale jednocześnie nieustępliwe. Są specyficzni mając bardziej 
widoczne i bardziej wyróżniające cechy, jak żaden inny ze znaków; głównie są konwencjonalni 
jednak ciągle atrakcyjni swoimi dziwactwami. Kochają być zauważeni, ale jawią się skromni i 
niechętnie wychodzą naprzód. Są ekonomiczni, konserwatywni, trwali, romantyczni, uduchowieni i 
pomysłowi, i zanim zrozumiani wydają się być przeciwieństwem siebie. Osoby Raka moralnie 
nierozwinięte są kłębkami nastrojów i niekonsekwencji, zawsze wahający się, gdy dotyczy ich 
uczucie i doznanie. Ale gdy moralnie rozwinięci to te nastroje jednoczą się w formę spoistej woli 
albo uporczywego pragnienia, które prowadzi ich do celu, albo przez taktowną albo uporczywą 
perswazję. Lubią starocie, antyki, i ciekawostka – wszystkie rzeczy związane ze wspomnieniami z 
przeszłości.  

LEW 

Znak Lew, pokrywający okres od 21 lipca do 21 sierpnia, jest piątym znakiem Zodiaku, ognisty, 
stały i królewski. Wszystkie osoby urodzone, gdy Słońce było w tym znaku, są potężne, władcze, 
opanowane, zdecydowane, hojne, ambitne i wierne, mające głębokie emocje. Kiedy pod względem 
moralnym rozwinięte to są atrakcyjne i sympatyczne, gdy jednak nierozwinięte to są żarliwe i 
nagłe, będąc zbyt łatwo kierowane przez ich uczucia. 

Główną cechą tego znaku jest wiara i ci urodzeni w nim są zawsze ufni, wierzący, że wszystko jest 
dobre i czyste zanim odkryją, że jest inaczej, kiedy odczuwają żywo realizację swojego źle 
umiejscowionego zaufania. 

Osoby Lwa zawsze mierzą wysoko i w konsekwencji ich ideały są rzadko realizowane. W niektórych 
przypadkach są prawdziwie utopijni, szukający perfekcji we wszystkim. Są rzadko, jeśli 
kiedykolwiek, tajemniczy preferując szczere i otwarte postępowanie, nawet gdy spowoduje to 
przykre konsekwencje. Gdy oszukani albo skrzywdzeni są dumni i pogardliwi, ale ciągle są 
wspaniałomyślni i wyrozumiali. 

Słońce, umieszczone w tym znaku w czasie narodzin, obiecuje dużo sukcesów w życiu poprzez 
osobisty magnetyzm i moc adaptowania się do okoliczności. Im więcej samokontroli tym większy 
będzie sukces, gdyż wtedy naturalny dar intuicji będzie działał swobodnie. Ludzie Lwa zawsze chcą 
być na przedzie, gdyż posiadają umiejętność dobrej organizacji, mając zdolność przejmowania 
władzy i kontroli. Rządzą przez szczególne wewnętrzne uczucie, które posiadają i które nie jest 
powszechne u innych a to daje im przewagę nad większością ludzi. Uczą się dużo poprzez swoją 
stronę emocjonalną, która jest potężna i bardzo głęboka. 

PANNA 

Niebiański znak Panna, rozciągający się od 22 sierpnia do 21 września, jest szóstym znakiem 
Zodiaku, ziemskim, zmiennym znakiem. Wszystkie osoby urodzone, gdy Słońce jest w Pannie, są 
praktyczne, wybredne, krytyczne, metodyczne, pracowite i inteligentne. Jest znakiem człowieka 
biznesu, jednostki która jest bardzo żywa na fizycznym poziomie; która nie wątpi w istnienie 
poziomu duchowego, ale nie marnuje czasu na fantazje czy rozmyślaniu o niewidocznym, stara się 
sprowadzić wszystkie sprawy do ich sedna i codzienności świata. Ci urodzeni pod tym znakiem są 
spokojni, chłodni, ostrożni ale jednocześnie aktywni, staranni, taktowni, czujni i pomysłowi z 
zawsze otwartymi oczami na „główną szansę”. 



W tym znaku niewiele jest skrajności. Osoby tego znaku są zrównoważone i chłodne, są mało 
pretensjonalne, preferujące pracować w ciszy niezauważone. Nie zależy im na sławie czy uznaniu i 
działają tak dyskretnie jak to jest możliwe. 

Ci urodzeni podczas ostatnich dni sierpnia są wyrachowani, zastanawiający się i rzadko, jeśli w 
ogóle, działają pod wpływem impulsu. Są wycofani i często wstydliwi i skrupulatni. Ci urodzeni 
między 01 a 10 września są bardzo sumienni. Idą przez życie według własnych wartości. Są 
generalnie naukowi i krytyczni, także wrażliwi i żywo reagujący na warunki otoczenia. Są 
kompetentni, rozważni, wnikliwi i wytrwali. Ci urodzeni między 10 a 20 września mają tendencję 
do mniej aktywnego życia, posiadając dużo większe rezerwy. Są mocni w milczeniu. 

WAGA 

Waga, od 22 września do 22 października, jest siódmym znakiem Zodiaku, powietrzna, główna i 
zbalansowana. Jest pierwszą z Trójki Reprodukcyjnej. Ci urodzeni w czasie, gdy Słońce jest w tym 
znaku, są bardzo wyrafinowani i są miłośnikami sprawiedliwości. Są wrażliwi, zgodni, lubiący 
przyjemności, ambitni, hojni, intuicyjni, harmonijni, percepcyjni i artystyczni. Wszystkie osoby 
urodzone pod tym znakiem są zrównoważone, miłe, dobrze usposobione i zdolne do 
beznamiętnego spojrzenia na życie. Widzą bardzo wyraźnie obie strony tematu. Kochają by być 
chwalone, pracują dobrze, gdy są doceniane czy podziwiane; generalnie zasługują na aprobatę, są 
miłymi i łagodnymi osobami we współżyciu. Mają doskonałą percepcję, nigdy nie zawodzą w 
obserwacji wszystkiego co się wokół nich dzieje. 

Wśród urodzonych pod tym znakiem występują dwie skrajności: Ci, którzy kochają przyjemności, 
czczą formy i uroczystości, zwyczaje i konwencje i ci, którzy są skłonni do duchowości, umysłowo 
wyrafinowani i chętnie doceniają jedność we wszystkich rzeczach. 

Ci urodzeni między 22 wrześniem a końcem miesiąca są beznamiętni, zrelaksowani, bardzo 
wyrafinowani, dobrzy i harmonijni. Ci urodzeni między 01 a 10 października są miłośnikami 
sprawiedliwości, zdolnymi umysłowo, lubiącymi dobre towarzystwo, wierni swojemu otoczeniu. Ci 
urodzeni między 10 a 22 października są bardziej materialni, ale żywi intelektualnie i wysoko 
doceniający umysłowe wyrażenie we wszystkich formach. Są dobrymi partnerami jako że 
generalnie usiłują zachować harmonię. 

SKORPION 

Niebiański znak Skorpiona, od 23 października do 21 listopada, jest ósmym znakiem Zodiaku, 
stałym i wodnym znakiem. Wszystkie osoby urodzone ze Słońcem w tym znaku są mocne, 
szlachetne, kontrolujące się, z rezerwą, wytrzymale i magnetyczne. Są taktowne, roztropne i 
ostrożne. Lubią aprobatę i doceniają zachętę. 

Ten znak zawiera w sobie więcej mocy niż inne znaki. To powoduje, że osoby Skorpiona są bardzo 
bystre i sprytne, gdy moralnie nierozwinięte i wykazują intensywną pasję i zazdrość. W ten sposób 
mogą być wymuszające, podejrzliwe i nieufne. 

Ci urodzeni między 23 października a końcem miesiąca są bardzo podatni na wpływ otoczenia. Nie 
są rozmowni, często nieśmiali i wstydliwi, ale ich natura zmienia się znacznie po osiągnięciu wieku 
średniego. Ci urodzeni między 01 a 10 listopada są bardziej rozmowni. Mogą polegać zbyt mocno 
na czyichś słowach i ponoszą przykre tego konsekwencje. Są gościnni i dobrzy. Ci urodzeni między 
10 a 20 listopada są bardzo wytrzymali, zdecydowani i ambitni. Uwielbiają publiczne zgromadzenia 
i społeczności, ale mają również upodobanie do domu i towarzystwa. 

Ci urodzeni ze Słońcem w Skorpionie są mocnymi charakterami a gdy pokonają dumę i zazdrość ich 
moc dla dobra jest ogromna. W miarę rozwoju stają się bardziej intuicyjni. 



Mają mocną konstytucję i wielką wewnętrzną siłę i dużą zdolność jej regeneracji, posiadają 
również intuicyjną wiedzę medyczną. 

Odnoszą sukcesy finansowe prze ich ostrą przenikliwość i siłę adaptowania się do ich środowiska. 
Zawsze dobrze sobie radzą w życiu posiadając siłę woli i determinację wzrostu w świecie. 

Małżeństwo jest dla nich bardzo ważne i zawsze korzystne ponieważ posiadają siłę przywiązania i 
są doskonałymi rodzicami. 

STRZELEC 

Strzelec, pokrywając okres od 21 listopada do 20 grudnia, jest dziewiątym znakiem Zodiaku, 
ognistym i zmiennym znakiem. Wszystkie osoby urodzone ze Słońcem w tym znaku są pełne 
nadziei, błyskotliwe i wrażliwe, mające instynkt proroctwa. Są aktywne, przedsiębiorcze, lojalne, 
pełne wyrazu i demonstrujące uczucia. Kochają wolność i wierzą w wolność słowa i nikt tak dobrze 
nie wie jak ludzie Strzelca, jak znaleźć słabe strony innych. Niemniej jednak są bezpośredni, 
niezależni, filozoficzni i religijni w myśli i w zasadzie. 

Ci z tych trzech typów, którzy urodzili się między 21 listopada i końcem miesiąca, są bardzo 
kategoryczni i otwarci, i niechętni by uznać jakiekolwiek ograniczenie czy kontrolę. Lubią naukę i 
praktyczną stronę życia i są zainteresowani mocno szczegółami. Ci urodzeni między 01 a 10 
grudnia są żarliwi, hojni, otwarci i wolni, reagują na argumenty, są szlachetni i niezależni, posiadają 
zamiłowanie do studiów religijnych i filozoficznych. Ci urodzeni między 10 a 20 grudnia są bardziej 
samowolni i czasami niezależni i obojętni, lubiący walkę i mający wojowniczego ducha, z 
wnikliwym umysłem i dowcipem. 

Umysłowa strona życia apeluje bardzo do Strzelców, którzy są, mniej lub bardziej, filozoficzni 
chociaż współczujący. 

Natura tych osób jest pełna nadziei i radosna nawet w zaawansowanym wieku i chociaż czasami 
zmącona, ich usposobienie jest generalnie spokojne. Ich forma życia jest prosta i poza wszystkim 
rozkoszują się niezależnością i poświęcą raczej wszystko niż pozwolą na ograniczenie. Źle znoszą 
niesympatyczne otoczenie. Są uważni i nieufni w stosunku do innych i nawet do siebie, co czasami 
prowadzi do kłamstwa, gdy próbują tego unikać. Kochają prawdę, pokój i sprawiedliwość. Są 
skomplikowani i trudni do ocenienia, lubią teologię i tematy duchowe, ale są skłonni do 
utopijności. 

CAPRICORN 

Niebiański znak Koziorożec, od 21 grudnia do 19 stycznia, jest dziesiątym znakiem Zodiaku, 
głównym i ziemskim znakiem. Wszystkie osoby urodzone, gdy Słońce jest w tym znaku, są ambitne 
i z upodobaniem budują wysokie ideały fizycznego splendoru i perfekcji. Są ekonomiczne, 
oszczędne, wytrwałe, z rezerwą, dyplomatyczne i głębokie. Są pracowite, staranne, powolne i 
ostrożne, rzadko dumne czy zbyt niezależne, ale niemniej jednak mające dostateczną ilość 
pewności siebie. Rzadko są demonstracyjne czy lubiące pokazywanie się i generalnie są szczere i 
prostolinijne. 

Charakter tych urodzonych w znaku Koziorożca jest bardzo zdecydowany. Ich mentalność 
manifestuje się w staranności, ostrożności, troskliwości, zdolności do badań naukowych, refleksji i 
rozmyślania. 

Zdrowie i konstytucja tych urodzonych pod wpływem Koziorożca zależą głównie od Słońca, które 
jest dawcą życia. Ten znak jest trwałym znakiem i umożliwia tym pod jego wpływem uporczywie 
trwać w fizycznym życiu tak długo jak tylko możliwe i dlatego żyją dużo dłużej od tych urodzonych 
pod innymi znakami, często osiągając wiek dziewięćdziesięciu, stu lat i w tym czasie utrzymując do 
końca wszystkie zdolności i zmysły.  



Wszystkie osoby w pełni pod jego wpływem są ambitne, ostrożne, myślące, rozważne, z rezerwą, 
energiczne, wytrwałe, silne i wytrzymałe. 

WODNIK 

Niebiański znak Wodnik, od 20 stycznia do 18 lutego, jest jedenastym znakiem Zodiaku, stałym 
powietrznym znakiem. Wszystkie osoby urodzone, gdy Słońce jest w tym znaku, są trudne do 
zrozumienia. Są spokojne, dyskretne, cierpliwi, wierne, ludzkie i dobre. Kochają naturę, muzykę, 
sztukę i literaturę, ich intelektualna i dystyngowana strona życia odwołuje się do ich 
humanistycznego zmysłu jakości. Są intuicyjne, uczciwe i o dobrych intencjach, mają staranną i 
myślącą naturę, pochylają się nad zgłębianiem tajemnic natury. 

Ten znak należy do trójki Powietrza, stąd zainteresowanie mentalnym regionem Zodiaku. 

Ludzkość nie przygotowała jeszcze sceny na której mogłyby rozwinąć się wszystkie jakości znaku 
Wodnika. Mamy niewiele przykładów osób w obecnym czasie, które w pełni wyrażają 
indywidualne charakterystyki tego znaku, ale ci którzy rozwinęli się by móc wyrazić swoją 
indywidualną naturę są bardzo zdecydowani, cierpliwi, spokojni i wierni. Są filozoficzni, 
humanitarni i nadzwyczaj wyrafinowani, są doskonałymi badaczami i pisarzami naukowymi. 

Mentalnie, są ostrożni, solidni, inteligentni, wybredni, skoncentrowani, staranni i wnikliwi, a gdy 
skierują swoje umysły do nauki to mogą uzyskać więcej z tematu niż inni z pozostałych 
powietrznych znaków. Istnieje w nich tendencja do życia bardziej duchowego niż fizycznego i 
pociąga ich wszystko co należy do świata duchowego. Zwykle mają silną i zdrową konstytucję, ale 
jeśli będą zbyt skoncentrowani, czy będą prowadzić siedzący tryb życia to mogą wystąpić 
niebezpieczeństwo wadliwej cyrkulacji. 

Największy sukces odnoszą jako artyści, projektanci, muzycy, wynalazcy, pisarze oraz w każdym 
zawodzie, gdzie konieczna jest solidna, wierna i skoncentrowana praca. 

Planeta Saturn jest ich władcą, ale jest to jej metafizyczna strona, która rządzi jakościami 
kontemplacji i medytacji. Wszystkie osoby Wodnika są, bardziej lub mniej, doskonałymi 
studentami ludzkiej natury a gdy są zrozumiani przez tych, którzy są z nimi w kontakcie, to ich 
spokojne, ciche, myślące zachowanie inspiruje zaufanie. 

RYBY 

Ryby, od 19 lutego do 20 marca, są ostatnim znakiem Zodiaku, zmiennym wodnym znakiem. 
Wszystkie osoby urodzone w tym znaku są bardzo chłonne, mediumiczne i wrażliwe. Nie są 
zdecydowane ani pewne siebie, ale wytrwałe, przekonywujące i emocjonalne. Są bardzo cierpliwe 
i niechętnie się skarżą. Łatwo poddają się wpływom innych, ale są pokojowe, życzliwe i hojne. 

W znaku tym widzimy dwie skrajności; Ryby będąc podwójnym znakiem to jednostki często 
wyrażające te przeciwne strony ich charakteru i stąd nie są łatwo rozumiane. Są dosyć czujne i 
skłonne brać na siebie każdą odpowiedzialność, jeśli służy to dobrej i użytecznej sprawie. 

Ten znak przyznaje tym będącym pod jego wpływem osobliwie intuicyjny, chłonny stan, który 
umożliwia im wewnętrznie wyczuwać i rozumieć rzeczy w totalnie inny sposób niż inni. Z 
charakteru, ludzie Ryb są nieco zbyt niespokojne i niepokojące, i mają duży problem z brakiem 
decyzyjności. Są jednak w stanie wyczuwać otaczające warunki i posiadają rodzaj psychicznej 
tendencji. Emocje są bardzo mocne i mogą być wywoływane przez osoby z którymi są w kontakcie. 

Mentalnie są zmienne i pomysłowe i zawsze, mniej lub więcej, romantyczne, ale posiadają 
szczególne rozumienie, które nie jest uzyskane drogą nauki i wydają się w niezwykły sposób 
wiedzieć o rzeczach. Rzadko nie są w stanie wyjaśnić warunków i często są nazywane „chodzącą 



encyklopedią”. Specjalną charakterystyką, wyróżniającą cechą tego znaku, jest ich gościnność i 
wielka miłość niemych stworzeń. 

Fizycznie, ich konstytucja wydaje się być łatwa do rozstrojenia poprzez niepokój i przewrażliwienie 
oraz bycie zbyt niespokojnym. 

Wszyscy urodzeni w tym czasie ukazują się jako inspiracyjni i przeważnie żyją uczuciami i 
emocjami. Kilka najszlachetniejszych charakterów znalazło się w tym znaku. 

Kosmiczne wibracje 

Większość z nas jest głucha na cudowną prawdę naszkicowaną w niebie – prawdę bardziej 
cudowną, wspanialszą niż jakieś opowieści o tajemnicy czy romansie, prawdę nieustannie 
rozpościeraną przed nami w wielkiej księdze Natury. 

Grecy sporządzili, obecnie używaną, mapę nieba ponad 1400 lat przed Chrystusem. Ptolemeusz 
(100 – 168 n.e.) zarejestrował 48 największych i najlepiej znanych konstelacji gwiazd, a 
pamiętajmy, że teleskop został wynaleziony raptem 400 lat temu. 

Nasze pomalowane amerykańskie dzikusy, Arab na pustyni, dzieciaki na brzegu Nilu, dzicy 
mieszkańcy wysp oceanicznych byli bardziej postrzegający tajemnicę ukrytą w gwiazdach niż my, 
dzisiejsi ludzie. 

System słoneczny, od najwyższego duchowego punktu do najniższego fizycznego, jest jedną 
ogromną zorganizowaną całością, nigdy głuchą, nigdy nieświadomą, nigdy nieużyteczną, nigdy 
przypadkową; ale starannie zebraną, uporządkowaną i zarządzaną by wyrazić istniejące życie i 
inteligencję jego Stwórcy oraz by pomóc Jego planom. Faktycznie jest jedną gigantyczną istotą 
uderzająca witalnością i świadomością. 

Odległość gwiazd od nas jest tak wielka, że trudno sobie wyobrazić ją kilometrami. Musimy użyć 
innych metod i dlatego najbardziej przydatna jest szybkość światła. Światło podróżuje z prędkością 
bliską 300 tys. km/sek. i używając tego do pomiaru posiadamy lepsze wyobrażenie o odległościach 
gwiazd. I tak najbliższa gwiazda Alpha Centaury jest umieszczona w odległości, którą by pokonać, 
światło potrzebuje 3 ½ roku56. 

Jak astronomowie doszli do tego, że najbliższa do naszego systemu gwiazda jest odległa o ~ 40 
trylionów kilometrów? 

Średnica orbity ziemskiej wynosi ~ 300 milionów kilometrów. W przeciągu 6 miesięcy od dnia 
dzisiejszego Ziemia znajdzie się po drugiej stronie Słońca w odległości 300 mln km od dzisiejszej 
pozycji. Jeśli sfotografujemy gwiazdy dzisiaj i 6 miesięcy później, to ta druga fotografia pokaże, że 
niektóre gwiazdy lekko zmieniły swoje pozycje w stosunku do pozostałych gwiazd. 

Powód tej zmiany można łatwo zrozumieć, gdy porównamy gwiazdy do rzędu (linii) latarni w nocy. 
Jeśli staniemy trochę w bok od tej linii, zobaczymy te latarnie jako zlewające się punkty świetlne, 
ale jeśli odstąpimy w bok na pewien dystans zobaczymy je odseparowane od siebie, a te najbliższe 
będą w większej odległości od siebie niż te ostatnie. To nazywa się paralaksą. Ziemia zmieniając 
swoją pozycję o 300 mln km pokazuje nam paralaksę, która pozwala na obliczenie dla najbliższych 
gwiazd ich odległości. A jeśli można obliczyć paralaksę gwiazdy to można obliczyć odległość tej 
gwiazdy od Ziemi. 

Teleskop na Mount Wilson w Kalifornii ma 254 cm średnicy. Siedem lat trwało szlifowanie dysku, 
który jest pokryty srebrem. Sam dysk waży 1 ½ tony. On nie powiększa, jak się powszechnie uważa, 

                                                      
56 Obecnie wiadomo, że Alpha Centaury jest układem 3 gwiazd, a najbliższa Ziemi jest Proxima Centaury (odległość 
4,22 roku świetlnego) – WL. 



ale zbiera światło i koncentruje je. W tym wypadku odzwierciedlenie jest 250 tysięcy razy większe 
od ludzkiego oka i pozwala na penetrowanie przestrzeni 400 razy dalej. 

W okularze może być realizowane każde powiększenie a do obserwacji planet używane jest w 
granicach od 3000 do 6000. Wielki mechaniczny motor jest używany do kompensowania 
oczywistego ruchu nieba w wyniku rotacji Ziemi. Ruch tego motoru jest tak dokładny, że gwiazda 
pozostanie w tym samym punkcie odpowiednio długo by umożliwić obserwację. 

Słońce i jego rodzina planet obracają się wokół centralnego słońca57 odległego o miliardy 
kilometrów. Jeden obrót wymaga około 26000 lat. Ta orbita jest nazywana Zodiakiem, który jest 
podzielony na 12 znaków powszechnie znanych jako Baran, Byk, Bliźnięta, Rak, Lew, Panna, Waga, 
Skorpion, Strzelec, Koziorożec, Wodnik i Ryby. Nasz system słoneczny potrzebuję trochę ponad 
2100 lat by przejść przez jeden z tych znaków i ten czas jest miarą Wieku czy Wymierzania. W 
wyniku precesji58 ruch Słońca przez Zodiak przebiega odwrotnie od tego powyższego. 

Od kilku minionych lat, Układ Słoneczny włącznie z Ziemią, znajduje się w zodiakalnym znaku 
Wodnika. Powietrzny, umysłowy, elektryczny znak, który skłania do metafizyczności, psychologii, 
postępu i zmienionych warunków; pomocny i wyrównujący w swoim wpływie. Sprzyja badaniom, 
zainteresowaniu w poważne sprawy, możliwościami tranzytu, możliwościami komunikacji, 
edukacji, higieny i nowych form zarządzania. 

Planetarnym władcą tego znaku jest Uran nazywany Reformatorem, który niszczy by odbudować 
lepiej. Uran powoduje, że stare rzeczy umierają by powstały nowe. Sprzyja wyzwoleniu, wolności i 
ekspresji. Nazywany jest ludzkim znakiem. 

Te dwanaście znaków są zmiennie pozytywne i negatywne w swojej naturze – każdy posiada 
określony własny wpływ, którego natura wynika z natury władcy. Słońce promieniuje energię do 
każdego członka swojej słonecznej rodziny. Jako centralna postać wśród planet, jego pozycja 
wskazuje sferę działań, w której jednostka spotka się z największym sukcesem, i jest 
podstawowym impulsem i siłą napędzającą. 

Słońce jest władcą całości życia a Księżyc dawcą wszystkich form, a gdy życie manifestuje się przez 
formę, związek Słońca i Księżyca jest nierozdzielny i staje się zadaniem każdego by poddać Księżyc, 
bądź formę jego istnienia, Słońcu, bądź stronie życia, a stopień sukcesu, który uzyska w tym 
działaniu będzie miarą jego możliwości do wpływania na swoje gwiazdy. 

Ponieważ Słońce jest dawcą życia dla systemu słonecznego a serce jest dawcą życia dla ciała, to 
jest łatwo stwierdzić dlaczego wpływ Słońca jest największy w narodzeniu człowieka - gdyż działa 
wprost przez serce. 

Wpływ Księżyca jest największy w pierwszej połowie życia a wpływ Słońca jest największy w 
drugiej połowie. 

Każda planeta ma określone cechy, które działają na dziecko w chwili jego urodzenia. Wynika to z 
elektrostatycznych warunków atmosfery w momencie pierwszego oddechu dziecka, przez co 
zmienia się natura krwi. Z tego powodu ci urodzeni pod wpływem określonej planety obrazują 
najmocniej cechy planety w ich umysłowym temperamencie i to zarówno w motywie jak i w 
działaniu. 

Dodatkowo, do wpływu konkretnych planet, występuje wpływ różnych konstelacji. Są one zwykle 
podzielone na Główne, Stałe i Zmienne znaki. 

                                                      
57 Centralny punkt Kosmosu - WL 
58 Precesja – jednostajny ruch osi wirującego ciała sztywnego pod wpływem momentu sił zewnętrznych o kierunku 
innym niż kierunek osi obrotu, np. ruch osi Ziemi wywołany wspólnym działaniem na nią Słońca i Księżyca. 



Główne spowodują wnikliwy, aktywny, niespokojny, aspirujący i zmienny charakter. 

Zmienne obojętny, powolny, chwiejny i wahający się, ale dający się prześledzić i wrażliwy 
charakter. 

Stałe zdeterminowany, decydujący, mocny, ambitny i nieugięty charakter; powolny lecz 
nieodparty, gdy już w ruchu. 

Do tych konstelacji należą: 

Główne: 

Baran – Rak – Waga - Koziorożec 

Stałe: 

Byk – Lew – Skorpion - Wodnik 

Zmienne: 

Bliźnięta – Panna – Strzelec - Ryby 

Wpływ Głównych znaków ma ożywić utajone siły do działania, promować zmianę i tworzyć 
inicjatywę. 

Wpływ Stałych znaków to stabilność. Osoba może być powolna i mozoląca się, ale będzie 
uporczywa; nie będzie uznawać porażki; będzie koncentrować się na jednym punkcie i prowadzić 
sprawę do końca; jej pewność będzie wręcz fanatyczna. 

Wpływ Zmiennych znaków to elastyczność i zmiana. Ten wpływ jest czysto umysłowy czy duchowy, 
i daje powód i motywację do działania. 

Dlatego też typ Główny jest aktywny, Zmienny niespokojny, a Stały nieustępliwy; a ponieważ 
sukces materialny zależy od działania, to ważne czynniki pracy światowej wywodzą się z tego 
znaku. 

Ponieważ stabilność jest koniecznym czynnikiem w ważnych przedsięwzięciach przemysłowych, 
typ Stały często dzieli się materialnym i finansowym sukcesem z typem Głównym. Zmienne typy, 
jednakże, choć wrogie wysiłkowi, chcą przygody, zmiany, podróży; dlatego też są promotorami 
łączącymi razem wytwórców i wynalazców; są sprzedawcami, pośrednikami i agentami 
negocjującymi między kupującymi i sprzedającymi. Są również wrażliwymi i reagują żywiej na 
doświadczenia życia i dlatego noszą cięższe brzemię bo odczuwają więcej. 

Typy Stałe są zwykle materialistami, którzy uzyskują zadowolenie z obiektywnego posiadania i 
osiągnięć. Używają swoich rozumów i są zainteresowani tylko tym co da się zmierzyć, zobaczyć, 
czuć i dotknąć. Są raczej robiącymi niż marzącymi i są krańcowo stali. Odnoszą sukcesy na wielu 
odpowiedzialnych stanowiskach i są wartościowymi członkami społeczeństwa. 

Żaden z nich nie jest ważniejszy, są po prostu różni. Oba są konieczne. 

Stałe znaki reprezentują coś zebranego, skupionego razem, zakumulowanego i względnie 
jednolitego; centrum siły i możliwości, stosunkowo ciche i niezmienne, otrzymujące z zewnątrz i 
oddające, gdy potrzeba. Przypominają gwałtowne materiały wybuchowe, które gdy niezakłócone 
pozostają bez ruchu, ale zawierając wielkie pokłady energii uwalniają ją, gdy stymulowane 
produkując nagłe i gwałtowne efekty. 

Główne znaki są zawsze na powierzchni, nigdy ciche, nigdy spokojne, pełne od działań, ciągle 
zajęte i zmieniające się. Przyciągają większość uwagi w świecie. 



Zmienne znaki pośredniczą między tymi dwoma ekstremami, falują między nimi i mogą łączyć się z 
każdym z nich, ale nigdy nie są tak wytrzymałe ani aktywne jak te pierwsze albo aktywne i otwarte 
jak te drugie. Dodatkowo powinno się nadmienić, że trzy z czterech tych znaków są opisane jako 
„podwójne”. 

W odniesieniu do charakteru dzisiejszego przeciętnego człowieka, Stałe znaki wskazują na osoby w 
których uczucie, pragnienie albo emocja są mocne w jednej lub wielu formach fazy świadomości. 
Może to być samolubne lub nie, zgodnie z impresją daną im w momencie narodzin przez 
planetarne wibracje dominujące w danym czasie i miejscu. 

Takie osoby mają awersję do zmian, mają ustalone poglądy i przyzwyczajenia, bardzo trudne do 
zmiany niezależnie od tego czy są dobre czy złe. Zmienia się to od cierpliwości i wytrzymałości do 
uporu i determinacji. Czasami trwają przy jednym zajęciu czy sposobie życia przez długi czas bez 
zmiany. Są wiernymi przyjaciółmi i nieubłaganymi wrogami. 

Osoby należące do Głównych znaków są wypełnione działalnością tak fizyczną jak i umysłową, 
często jedną i drugą. Są niecierpliwe, pracowite, śmiałe, odważne, same wyznaczają ścieżki w 
życiu; są innowatorami, pionierami, rezygnują ze starego i szukają nowego. Są niezależne i 
ambitne, często zauważalne, popularne, głośne w swoich sferach życia; można je znaleźć na 
publicznych pozycjach albo sprawujących władzę nad innymi. Są hojne i napędzające, poruszają się 
i działają szybko. Nie mają mozolnej wytrwałości Stałych znaków, ale mogą ciężko i szybko 
pracować i osiągać dużo w krótkim czasie. Raczej tworzą okoliczności niż adaptują się do 
istniejących warunków, co jest charakterystyczne dla Zmiennych znaków; nie pokonują 
przeciwności uparcie jak to robią Stałe znaki. Są szybkie tak do miłości jak i nienawiści, łatwo 
zdobywają przyjaciół i robią sobie wrogów, ale ich uczucia mogą się też szybko zmienić. Działalność 
jest myślą przewodnią ich charakteru obojętnie w którym kierunku, praktycznym, emocjonalnym, 
intelektualnym, tak dla dobra jak i zła. 

Zmienne znaki są trudniejsze do naszkicowania. Może przystosowalność mogłaby wyrazić ich 
znaczenie. W praktyce życia osoby tych znaków nie wykazują aktywności kształtującej warunki dla 
siebie (charakterystyczne dla znaków Głównych) ani wytrwałości i twardości znaków Stałych, ale 
raczej próbują dostosowywać się do warunków przez inteligentne rozeznanie i unikanie skrajności. 
Używają okrężnej ścieżki, gdy prosta droga nie jest dostępna, ale również nawet wtedy, gdy jest 
dostępna. Ta tendencja pokazuje się w rozmaity sposób. Mogą się dostosować do zwyczajów i 
nastrojów innych ludzi, łatwo widzą dwie strony medalu i mogą uczciwie sympatyzować ze 
sprzecznymi opiniami i zasadami. W sferze emocjonalnej mogą być sympatyczne, ludzkie i 
wyrozumiałe, miłują pokój i spokój. Intelektualnie są bezstronne, subtelne, przenikliwe i 
rozróżniające. Są do pewnego stopnia naturalnymi menedżerami, łącznikami czy pośrednikami w 
ogólnym sensie; potrafią interpretować i wyrażać uczucia i idee innych, mogą być pisarzami i 
mówcami na różnych poziomach, od urzędnika do autora, od prawnika do kaznodziei. 

I tak, znaki Główne dają zdolności kierownicze i działanie jednoczące w swej naturze, zgodne z 
boskim prawem; znaki Zmienne poznawanie, syntezę i jednoczenie; znaki Stałe dają stabilność i 
realizację jedności będącej podstawą oczywistej oddzielności. 

Znaki Zodiaku mogą być również zróżnicowane jak poniżej: 

Ziemski — praktyczny, materialny, komercyjny, intelektualny i naukowy. 

Wodny — emocjonalny, plastyczny, życzliwy, rozdzielający, odtwarzający. 

Powietrzny — dystyngowany i artystyczny, podatny na abstrakcyjne idee. 

Ognisty — duchowy i idealistyczny, pobudzający i kreatywny. 

Znaki są zdefiniowane jak poniżej: 



Ziemskie: 

Byk – Panna - Koziorożec 

Ogniste: 

Baran – Lew - Strzelec 

Powietrzne: 

Bliźnięta – Waga - Wodnik 

Wodne: 

Rak – Skorpion - Ryby 

Ziemia jest najniższa i najskrajniejsza ze stanów materii: najbardziej odróżniana, ograniczona i 
zespolona, najdalej odsunięta od stanu czystej duchowości. W odniesieniu do Kosmosu oznacza 
fizyczny poziom, jako materia oznacza stan stały; w odniesieniu do człowieka oznacza ciało 
fizyczne, jako stan świadomości reprezentuje działanie, robienie, wolę w odróżnieniu od 
odczuwania i myślenia. 

Osoby, u których Ziemia jest dominująca, wykazują te same modyfikacje i klasy co osoby innych 
żywiołów, ale są generalnie praktyczne, zasadnicze, lepsze w robieniu niż w myśleniu czy 
odczuwaniu; bądź redukują myśl i emocję do praktycznych zastosowań. 

Można powiedzieć, że są naturalnymi egzekutorami, ale ich usługi odbiegają od tych 
reprezentowanych przez szeregowego urzędnika, sprzedawcę i robotnika. Ich rozpiętość sięga od 
mądrych do głupich, od ambitnych, egoistycznych (bądź nie) do pasywnych, bezwładnych i nie 
przedsiębiorczych. 

Woda jako stan materii oznacza stan ciekły. W odniesieniu do Kosmosu oznacza następne wnętrze 
w stosunku do fizycznego, nazywana różnie - astralny albo psychiczny poziom. Wyraża 
świadomość poprzez uczucia, emocje, pragnienia, instynkt, pasje, intuicje. Ci, w tym urodzeni, 
pokazują jednocześnie moc i słabość tej strony ludzkiej natury; rozróżniają się od współczujących, 
czułych, hojnych, pomysłowych, szczerych i religijnych do leniwych, lubiących luksus, namiętnych, 
samolubnych, apatycznych i bezwładnych. 

Powietrze jako stan materii oznacza stan gazowy. Koresponduje z zachodem słońca i wyraża 
świadomość poprzez myśl i zrozumienie. Ci, urodzeni pod znakami powietrznymi pokazują wiele i 
różnych stopni intelektu, od literackich do naukowych, od metafizycznych do poetyckich, od 
pracowitych, praktycznych i wykonawczych do głębokich, wszechstronnych i stałych. Wyobraźnia, 
wyrażona przez poezję, muzykę i sztukę wydaje się przynależeć częściowo do Powietrza i 
częściowo do Ognia czy Wody. 

Ogień koresponduje ze wschodem słońca i indywidualizacją. Ludzie podlegający znakom Ognia są 
impulsywni, energetyczni, entuzjastyczni, pozytywni, porywczy i aktywni. Bardziej przypominają 
cechy znaków Wodnych niż Ziemskich czy Powietrznych, ponieważ bardziej żyją uczuciami, 
emocjami i pasjami niż intelektem. Ponieważ jest reprezentowany przez Słońce, Ogień może 
oznaczać pobudzanie i przenikanie wszędzie życia Uniwersum, dominujący nurt całej ewolucji, cały 
postęp. 

This, then, is the laboratory in which Nature is forever combining the spiritual forces that result in 
the infinite diversity on every side, for "All are parts of one stupendous whole." 

To jest w takim razie laboratorium, w którym Natura na zawsze łączy duchowe siły powodując 
nieskończoną rozmaitość dla tego by „wszystkie części były zdumiewającą całością”. 



 Świetlne wibracje  

Energia jest formą ruchu a my jesteśmy świadomi ruchu tylko przez jego skutek. Ten skutek, gdy 
przesłany do mózgu poprzez oko staje się znany jako światło; jeśli uderza w ucho, znamy to jako 
dźwięk.  

Czy ta energia dotrze do oka czy do ucha zależy od długości i częstotliwości wibracji.  

Fale radiowe wibrują od 10 000 (10kHz) do 30 000 000 (30 MHz) razy na sekundę59 a cieplne i 
świetlne dużo szybciej. Fale radiowe są dlatego niezmiernie długie, cieplne krótsze a świetlne 
jeszcze krótsze.  

Długość fali zależy od jej częstości, tzn. liczby fal przechodzących przez określony punkt w jednej 
sekundzie.  

Możemy porównać fale elektryczne czy radiowe do nuty basowej na muzycznej skali. Jeśli 
pójdziemy do góry na tej skali to fale staną się krótsze i krótsze a częstotliwość wyższa i wyższa, aż 
zacznie wytwarzać się ciepło a jeśli częstotliwość będzie jeszcze wyższa pojawią się fale świetlne.  

Gdy częstotliwość jeszcze wzrośnie wrażenie światła zniknie i znajdziemy się w kontakcie z 
ultrafioletem i falami Rentgena. A gdy jeszcze wzrośnie przestaniemy być świadomi wibracji i tylko 
poznamy ich efekty.  

Kiedy częstotliwość jest wyższa od 38 kHz ucho nie może już rozpoznać dźwięku; gdy zostanie 
osiągnięta częstotliwość 400 GHz spostrzeżemy światło, a gdy wibracje będą stopniowo rosły 
dostrzeżemy jeden kolor za drugim, aż częstotliwość osiągnie 75 000 GHz i wtedy osiągniemy 
fiolet.  

Każde zjawisko w naturze jest wynikiem tempa ruchu albo wibracji.  

Mówimy o słońcu, że wschodzi i zachodzi chociaż wiemy, że jest to prostu pojawienie się ruchu. 
Dla naszych zmysłów Ziemia stoi nieruchomo. Mówimy o dzwoniącym dzwonie a przecież wiemy, 
że wszystko co dzwon może zrobić to wywołać drgania powietrza. Jeśli te drgania osiągną 16 w 
sekundzie to wystarczy by błona bębenkowa została wprowadzona w ruch i przesłała to nerwem 
do mózgu, który zarejestruje to jako dźwięk. Umysł jest w stanie usłyszeć dźwięki do 38 kHz. Jeśli 
ta liczba zostanie przekroczona pojawia się na nowo cisza. A więc wiemy, że dźwięk nie jest w 
dzwonie, ale w naszym własnym umyśle.  

Mówimy, a nawet myślimy, że Słońce dostarcza nam światła. A Słońce daje tylko energię, która 
produkuje w eterze wibracje o częstotliwości 400 trylionów na sekundę powodując fale świetlne, a 
więc to co my nazywamy światłem jest po prostu formą ruchu a jedyne światło jakie istnieje to 
wrażenie w naszych umysłach wywołane tymi falami. Kiedy częstotliwość wzrasta światło zmienia 
kolor, każda zmiana wywołana jest przez większe bądź mniejsze wibracje. A więc, chociaż mówimy 
o czerwonej róży, zielonej trawie, niebieskim niebie to wiemy, że te kolory egzystują tylko w 
naszych umysłach i są doświadczonymi przez nas wrażeniami w rezultacie określonej 
częstotliwości drgań. Kiedy wibracje są zredukowane do poniżej 400 trylionów Hz nie widzimy już 
światła a odczuwamy ciepło.  

Obserwacje naukowe wykazują, że temperatura opada o jeden stopień na każde 30 metrów 
powyżej powierzchni Ziemi i że występuje różnica temperatury na każde następne 30 metrów. 
Zakłada się, że poza atmosferą panuje gęsta ciemność i odpowiadające jej zimno. 
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Jeśli Słońce jest dostawcą światła i ciepła to cała przestrzeń powinna być zalana światłem. Nie 
byłoby nocy ponieważ cała orbita w której porusza się Ziemia byłaby wypełniona światłem. Nie 
widzielibyśmy gwiazd, które nie są widoczne w świetle.  

Słońce jest odległe od Ziemi o 150 milionów kilometrów. Jest to wielkie dynamo o średnicy 1400 
tysięcy kilometrów. Wysyła elektromagnetyczne prądy do całej przestrzeni układu słonecznego, 
który od końca do końca mierzy sobie 10 bilionów kilometrów. System słoneczny obraca się wokół 
swojej osi tak jak planety i jest jednym z tysięcy podobnych systemów i planet, wiele z nich dużo 
większe od naszego a wszystkie podróżujące w przestrzeni i obracające się wokół wspólnego 
centrum.  

Jest oczywiste, że Słońce zamiast światła i ciepła dostarcza tylko energii elektrycznej. Ta energia 
styka się z atmosferą w formie promieni. Gdy Ziemia obraca się na swoim obwodzie z 
niewiarygodną prędkością ponad 1600 km/godz., atmosfera w kontakcie z elektrycznymi 
promieniami rozżarza się dając uczucie światła i ciepła. Prędkość obrotowa Ziemi zmniejsza się, 
gdy docieramy do biegunów, zmniejsza się tarcie i mamy mniej światła i ciepła. Stąd na biegunach 
jest bardzo mało światła i ciepła. To co znamy jako światło ukazuje się tylko w atmosferze a nie 
poza nią i tylko w tej części atmosfery wystawionej na działanie Słońca.  

Gdy wznosimy się od Ziemi atmosfera staje się rzadsza i w konsekwencji mamy mniejsze tarcie, i 
mniej światła i ciepła.  

Gdy bezpośrednie promienie elektrycznej energii Słońca docierają tylko do części Ziemi obróconej 
do Słońca, to tylko tu pojawia się światło. Po drugiej stronie Ziemi odwróconej od Słońca nie ma 
tarcia i w konsekwencji również i światła, ale gdy Ziemia obraca się stopniowo, dochodzi do 
kontaktu z elektrycznymi promieniami Słońca i zaczyna pojawiać się światło. Im bardziej wprost 
docierają promienie tym większe jest tarcie, bardziej jasne światło i większe ciepło. To słoneczne 
zjawisko nazywamy porankiem, południem i nocą.  

Człowiek widzi w wyniku działania nerwu optycznego przez który wibracje światła są 
komunikowane do ośrodka zmysłów, gdzie powstają obrazy przedmiotów. Ten ośrodek jest 
odpowiednim centrum w mózgu, który jest pobudzany przez siłę wynikającą ze światłonośnego 
eteru. Stąd czynność widzenia jest identyczna z tworzeniem obrazu widzianych przedmiotów. Co 
faktycznie widzimy to obraz a nie przedmiot.  

Odruch jest mimowolnym czynem. Gdy światło, które jest energią promienną, dotrze do oka to 
źrenice kurczą się. Ten zwierzęcy odruch przewyższa swoją wrażliwością jakikolwiek przyrząd 
wynaleziony przez człowieka.  

Siatkówka oka jest 3000 razy bardziej wrażliwa od fotograficznej płyty. Zmysł zapachu prześciga 
finezję najwrażliwszych instrumentów naukowych. Płuca wyprzedzają miechy, serce pompę, ręka 
lewarek, oko aparat fotograficzny.  

Aparat telefoniczny i telegraficzny naśladuje to, co zawsze było dokonywane przez system 
nerwowy i zawsze przy pomocy tej samej energii.  

Naukowcy używają słowa “eter”60 mówiąc o substancji “w której żyjemy, poruszamy się i 
istniejemy”. Substancji, która jest wszechobecna, która przenika wszystko i jest źródłem wszelakiej 
aktywności. Używają słowa „eter” ponieważ implikuje to coś, co może zostać zmierzone a jak 
dotąd materialistyczna szkoła nauki uważa , że coś co nie daje się zmierzyć nie istnieje. Ale kto 
może zmierzyć elektron? A przecież to elektron jest podstawą całej materialnej egzystencji, co 
najmniej to wiemy obecnie.  
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Liczba elektronów większa 25 milionów razy od populacji ludzkiej musi znaleźć się w testowej 
probówce chemika by mógł je dostrzec. Około 49 septylionów atomów znajduje się w sześciennym 
centymetrze ołowiu. A ciągle ten atom jest tak wielki jak nasz system słoneczny w porównaniu do 
elektronów z których się składa.  

Wszystkie atomy są podobne, jeśli chodzi o pozytywne “słońce” energii wokół którego jest jeden 
czy więcej negatywnych ładunków.  

Średnica elektronu tak się ma do średnicy atomu jak średnica Ziemi do średnicy orbity Ziemi wokół 
Słońca. Bardziej specyficznie określono, że elektron stanowi 1/18000 masy atomu wodoru.  

Wynika z tego, że materia jest zdolna do stopnia wyrafinowania wykraczającego poza siłę 
pojmowania ludzkiego umysłu. Nie umiemy jak dotąd analizować materii poniżej elektronu a 
nawet na tym poziomie musimy fizyczne obserwacje uzupełniać wyobraźnią by wypełnić określone 
luki.  

Oznacza to, że elektron jest tylko niewidoczną formą ruchu, ładunkiem elektrycznej energii.  

Światło jest więc formą ruchu. To co nazywamy widzeniem jest skutkiem oscylacji znikomych 
cząstek uderzających komórki i budzących przemieniony ruch.  

Płyn słoneczny jest również środkiem transmisji potencji różnych planet. Utrzymuje podstawowe 
elementy życia. Jest tym jedynym możliwym płynem, który jest wystarczająco subtelny by 
przenosić delikatne wibracje stale nadawane przez radio, penetrujące żelazo, stal i każdą inną 
barierę, i które nie są ograniczane czasem i przestrzenią61.  

Ruch planet powoduje wibracje w eterze. Natura wibracji przez nie wysyłanych jest zależna od 
szczególnej natury planety oraz od ciągle zmieniającej się jej pozycji w Zodiaku. Te emanacje stale 
oddziaływają na wszystko w naszym systemie w wyniku doskonałego przewodnictwa słonecznego 
eteru.  

Prawo przyczyny i skutku jest zawsze w działaniu w całym Uniwersum. Jest to prawo najwyższe; 
gdy jest przyczyna to i jest jej skutek. One nigdy nie mogą działać niezależnie. Jedno jest dodatkiem 
do drugiego. Natura cały czas usiłuje ustanowić perfekcyjną równowagę. To jest prawo Uniwersum 
i jest ciągle aktywne. Uniwersalna harmonia jest celem, do którego dąży cała natura. Cały Kosmos 
postępuje zgodnie z tym prawem. Słońce, Księżyc, gwiazdy są utrzymywane w ich szczególnych 
pozycjach w wyniku harmonii.  

Podróżują w swoich orbitach, pojawiają się w określonym czasie w określonym miejscu a wyniku 
tej precyzji astronomowie są w stanie powiedzieć nam, gdzie różne gwiazdy pojawią się za tysiąc 
lat. Naukowiec opiera swoją hipotezę na prawie przyczyny i skutku. Nigdzie nie jest to 
kwestionowane oprócz domeny człowieka. Wielu ludzi mówi o szczęściu, zdarzeniu, przypadku i 
niepowodzeniu; a czy któreś z nich jest w ogóle możliwe? Jeśli Uniwersum jest jednością a prawo i 
porządek obowiązuje w części to musi również obowiązywać we wszystkich częściach. To jest 
naukowa dedukcja.  

Eter wypełnia całą przestrzeń międzyplanetarną. Ta mniej czy więcej metafizyczna substancja jest 
pierwiastkową podstawą wszystkiego życia i wszystkich rzeczy.  

Materia w ruchu reprezentuje energię kinetyczną. Eter pod napięciem reprezentuje potencjalną 
energię i cała działalność materialnego wszechświata składa się z przemian jednej formy energii w 
drugą.  
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Ruch planet reprezentuje energię kinetyczną, materię w ruchu. Na przykład Uran jest masą materii 
o więcej niż 160 tysięcy kilometrów w obwodzie. Ta olbrzymia ilość substancji materialnej porusza 
się w eterze w tempie 6,5 km/sek., a że ma średnicę około 56 tysięcy kilometrów to wprowadza 
napięcie w co najmniej 56 000 kilometrach eteru i pcha go w przód z szybkością 6,5 km/sek., a jest 
jeszcze bardziej ważne, że planeta nie tylko porusza się do przodu ale obraca się wokół swojej osi. 
Nie będzie więc tylko pchać eteru do przodu, ale będzie skręcać go w spiralę. Te spiralne wibracje 
są energią potencjalną.  

Uran wchodzi w znak Barana na wiosnę 1927 roku. Baran jest głównym, ognistym znakiem. Ci 
będący pod jego wpływem są ambitni, wszechstronni, przedsiębiorczy, silni, zdeterminowani, 
uparci, impulsywni, ogniści i zapalczywi.  

Mars jest normalnym władcą tego znaku i przynosi przedsięwzięcia, śmiałość, energię i postęp.  

Wibracje od Uranu tworzą nienormalną sytuację. Przedsięwzięcie będzie wprowadzone w konflikt, 
tarcia; energia w wypadek, ambicja we wrogość, konstrukcja w destrukcję. Potężne elektryczne 
wibracje Uranu spotykając ogniste wibracje Barana będą miały tendencję do rozbijania istniejących 
warunków i w związku z tym powodować złamania, przemieszczenia, nagłe katastrofy, alienacje, 
zerwania i oddzielenia.  

Wszystko co jest nieograniczone i uwolnione zostaje poddane wpływowi Uranu. Jego misją jest 
obudzenie i wznowienie, przemodelowanie i odnowienie życia tych, poddanych jego magicznemu 
okresowi.  

On czeka by dotknąć, ale to jego złe zawsze wychodzi na dobre. Nie ostrzega przed naturą swych 
przypominających błyskawice kataklizmów, ale przychodzi z mieszaniną kolorów, barw które są 
szczególnie przeplecione z kolorem wibracji z którymi się spotyka.  

Możemy w takim razie, podczas następnych kilku lat, oczekiwać wielkiego konfliktu sił naturalnych 
– sztormy, katastrofy, zakłócenia pogody – z konsekwencją zniszczenia życia i nieruchomości. To są 
naturalne i nieuniknione skutki konfliktu niewidocznych sił i wydaje się, że nie ma drogi uniknięcia 
rezultatów tych niewidocznych działań wojennych.  

Ale niestety rezultat nie skończy się na tym. Wibracje osiągają umysły ludzi i działają na ich impulsy 
i emocje i jeśli sprawy narodu nie będą w rękach ludzi świadomych niebezpieczeństwa i 
wiedzących jak opanować tę sytuację to konsekwencją będzie wojna62.  

Wojna jest po prostu skutkiem niewiedzy i uprzedzeń. Spróbujcie wizualizować sobie skutek braku 
wiedzy dotyczącej praw naturalnych. Czy możecie uprzytomnić sobie tę sytuację? Pomyślcie przez 
moment. Zobaczcie armię martwych przechodzących przed Wami, największą armię zebraną w 
historii świata. Ludzie z Niemiec, Francji, Włoch, Anglii, Belgii, Austrii, Rosji, Polski, Rumunii, 
Bułgarii, Serbii, Turcji, tak i Chin, Japonii, Indii, Nowej Zelandii, Australii, Egiptu i Ameryki – idą 
cicho, bez odgłosów, bo umarli są bardzo spokojni, maszerują przez cały długi dzień i następny 
dzień, i dni, które nastąpią.  

Dzień za dniem, tydzień za tygodniem, miesiąc za miesiącem ponieważ potrzeba miesięcy by 10 
milionów minęło jakiś punkt. Wszyscy umarli i tylko umarli, gdyż kilku ludzi na wysokich pozycjach 
nie wiedzą, że siła zawsze spotka równą albo większą siłę. Nie wiedzieli, że wyższe prawo zawsze 
kontroluje to niższe a ponieważ inteligentni ludzie pozwolili kilku ludziom by kontrolowali ich 
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procesy myślowe, to cały świat musiał obrócić się w popiół a żyjący będą musieli płacić za to do 
końca ich życia a ich dzieci otrzymają te obligacje w spadku. 

 Dźwiękowe wibracje  

Wszystko co odczuwa ucho w pięknej i wspaniałej muzyce orkiestry symfonicznej jest po prostu 
jednowymiarowym ruchem albo ruchem w linii prostej.  

Hałas i ton są po prostu formami kontrastu. Hałas wynika z nieokresowej wibracji. Tony jako 
dźwięki mają ciągłość i zawierają takie cechy jak tonacja, częstotliwość, intensywność i jakość. 
Wibracje wytwarzają różne skutki w atmosferze, takie jak wypieranie, szybkości i przyśpieszenia 
oraz zmiany gęstości, ciśnienia i temperatury.  

Z powodu elastyczności atmosfery te wypierania następują okresowo i są transmitowane z ich 
źródeł w radialnych kierunkach. Te zakłócenia istniejące w powietrzu tworzą fale dźwiękowe.  

Prawie wszystkie metody nagrywania fal dźwiękowych wykorzystują membranę jako odbiornika.  

Bębenek ucha, odbiornik telefoniczny, gramofon i radio ilustrują metodę, którą membrana jest 
wprowadzana w wibracje przez bezpośrednie działanie fal dźwiękowych.  

Membrana reaguje nadzwyczajnie dobrze na różnorodność kombinacji tonów. Telefon i radio 
dostarczają przekonywujących dowodów o stopniu doskonałości osiąganej przez te instrumenty.  

Ale co jest jeszcze większym cudem to fakt, że membrana może również tworzyć wibracje i 
reprodukować fale dźwiękowe każdego rodzaju, jak jest to dokonywane przez membranę 
gramofonu w wyniku inicjacji z igły przesuwanej na płycie gramofonowej.  

Intensywność prostego ruchu wibracyjnego zmienia się do kwadratu amplitudy. Z tego powodu 
wibracje w oryginalnej formie są zwykle niesłyszalne, ponieważ nie wywołują fal w atmosferze, co 
można zilustrować struną skrzypiec bez instrumentu albo stroikiem klarnetu bez rury.  

Instrument produkujący dźwięk ma dwie funkcje – generator i rezonator – co może być 
ilustrowane strunami pianina i płytą rezonansową; ludzką struną głosową i jamą ustną; membraną 
bębna i jego obudową; ustami piszczałki organowej i rurą.  

Jest łatwo stwierdzić, że rezonator nie może wydać dźwięku bez tego, co otrzyma od generatora. 
Jakość tonu zależy od stopnia popierania się generatora i rezonatora.  

By uzyskać zestrojenie rezonator musi się znaleźć w swojej naturalnej fazie konkretnej 
częstotliwości. Gdy są zestrojone, to odpowiedź będzie maksymalną wydajnością, ale gdy są 
rozstrojone nie otrzymamy rezonansu, bądź będzie bardzo mały, i w konsekwencji wysokiej 
wydajności.  

Słuch jest uczuciem wytwarzanym przez nerw słuchowy. Wibracje dźwiękowe są komunikowane 
do mózgu i stąd do świadomości. Nerw słuchowy komunikuje wibracje przewodzącego dźwięk 
eteru w taki sposób, by podwoić wibracje dźwięku. Stąd jest to działanie energii pobudzającej 
nerw produkujący uczucie słyszenia, co w rzeczywistości jest reprodukcją w nas tego co jest 
słyszane.  

Wyjaśnijmy, to może być piękna piosenka o miłości, marsz wojskowy albo pieśń pogrzebowa, ale 
my nie doświadczymy niczego bez użycia wzmacniacza. Używając tego instrumentu możecie 
słuchać tego wszystkiego poprzez prosty selektywny proces i Wasze emocje miłości, triumfu czy 
smutku, które są pobudzone przez różne wibracje powstałe w eterze od stacji nadawczej 
oddalonej o tysiące kilometrów.  



Energia pochodząca ze Słońca zakłóca dźwięk. Z tego powodu radio jest zawsze bardziej wydajne 
po zmierzchu, raczej w zimie niż w lecie. Innymi słowy słyszalność wzrasta, gdy światło jest 
mniejsze.  

Podczas całkowitego zaćmienia Słońca we wrześniu 1923 roku wydajność radia wzrosła o więcej 
niż 15 razy w czasie jego trwania. Dokładnie, słyszalność radia o 9.00 rano w dniu zaćmienia 
wyniosła 32, gdy maksymalnie osiągnęła 490.  

Eter jest uniwersalnym środkiem przekazu, który łączy Uniwersum i tworzy złączoną całość zamiast 
zbioru niezależnych odizolowanych fragmentów. To jest pojazd dla transmisji wszelkiego rodzaju 
sił. 

Dlatego jest magazynem energii potencjalnej. Jest to jednocząca substancja, która wiąże razem 
wszystkie cząstki materii. Jest uniwersalnym środkiem przekazu.  

Działalności natury są zredukowane do serii praw przez odkrycie podstawowych przyczyn, a te 
przyczyny są odnalezione drogą obserwacji i poprzez klasyfikację ich odpowiedniości.  

Nie ma żadnych nowych praw. Wszystkie prawa są wieczne – nigdy się nie zmieniają. Zawsze 
istniały i zawsze będą istnieć. Wszystkie manifestacje fizycznego życia zależą od tych praw.  

Prawa rządzące związkami chemicznymi, konserwacja energii, promieniowanie elektryczne, 
chemia i fizyka, wszystkie są zastosowalne w domenie organicznej a warunki i doświadczenie, z 
którymi się spotkamy, zależą od naszego zrozumienia i zastosowania tych praw.  

Wielka przewaga jaką mają skrzypce nad innymi instrumentami polega na pełnej kontroli 
wykonawcy nad tym instrumentem. Jakość tonu i forma fali pozostaje stała tak długo jak smyczek 
utrzymuje stały nacisk, szybkość i kierunek.  

Te formy fali wzbudzają emocje wesołości, pasji, siły, mroku albo gniewu przez wywołanie wibracji 
w nerwach sympatycznego systemu nerwowego.  

Emocje są bramami duszy, tego najświętszego miejsca. Wszystkie nauki prowadzą do progu tego 
niewidzialnego westybulu.  

Muzyka jest nauką dźwięku, tonów, rymów, matematycznych proporcji i nawet ciszy, wszystko 
przeniesione zwykłymi wibracjami w eterze, które są jedynym sposobem działania a mimo to 
pobudza najgłębsze emocje. Czyjeś serce, które jest beznadziejnie bezduszne na wiadomość 
wypowiadaną i nieprzenikliwe na pisane słowo, może zostać osiągnięte przez niewidoczny, 
nieuchwytny, niezrozumiały i niewypowiedziany patos pobudzony przez eteryczne wibracje 
wytrenowanego artysty muzycznego.  

Ale, niezależnie jak wielki jest artysta, jego miejsce w schemacie rzeczy zależy od jego zdolności 
działania w harmonii z jego środowiskiem. Gdyby każdy członek orkiestry grał nie zważając na 
swoich kolegów, wspólny rezultat byłby bolesnym dysonansem, choć każdy z nich osobno mógłby 
tworzyć miłą harmonię.  

Wszyscy jesteśmy integralnymi częściami organicznej całości i dlatego musimy działać zgodnie. 
Każdy musi świadomie zgrywać się z innymi i wykonywać swoją szczególną część odniesioną do 
całości. Nie wolno przeszkadzać w partiach innych czy grać solo, gdy programem jest symfonia.  

Złoty ton kornetu, ptasi szczebiot fletu, okazała dźwięczność puzonu, piskliwe bogactwo klarnetu, 
donośna klarowność dzwonu, mosiężna nuta rogu, słodkie miksowanie skrzypiec, czarująca słodycz 
harfy, ponętne nuty pikola i wojenne grzmienie bębna są wszystkie koniecznymi i podstawowymi 
w wielkim zespole orkiestry.  



Gdy utwór muzyczny jest nadawany, przez przyłożenie odpowiedniego mechanizmu do ucha 
można to jasno i wyraźnie usłyszeć, jakby był w tym samym pokoju. To wskazuje, że wibracje 
przebiegają w jednakowym kierunku. Gdziekolwiek jest ucho by usłyszeć to usłyszy.  

Jeśli, w takim razie, istnieje substancja wystarczająco wyrafinowana, to wyśle dźwięk instrumentu 
muzycznego w każdym kierunku, żeby każdy człowiek wyposażony w odpowiedni instrument mógł 
otrzymać wiadomość. Czyż nie jest więc możliwe, że ta sama substancja przeniesie myśl równie 
chętnie i pewnie?  

Jeżeli jest możliwe, przez przesłanie wibracji eterem na odległość tysięcy kilometrów, by pobudzić 
emocje miłości, albo mocy, albo lęku w taki sposób, że każdy może je otrzymać to, czy nie jest 
możliwe, żeby każdą emocję, każdą myśl przesłać w ten sam sposób zależnie tylko od tego jak silny 
jest nadajnik? 

Tak jest, ale te myśli, emocje i uczucia nie są odczuwane świadomie z bardzo doskonałego i 
prostego powodu, ponieważ my jesteśmy świadomi tylko tego co jest osiągane przez nasze pięć 
zmysłów.  

Te pięć zmysłów pozwala nam kontaktować świat obiektywny (zewnętrzny) i nie możemy zobaczyć 
myśli, słyszeć jej, smakować, wąchać, dotknąć, nie ma sposobu byśmy mogli być tego świadomi.  

Nie znaczy to jednak, że tego nie dostajemy. Faktycznie, największa proporcja naszych myśli osiąga 
nas podświadomie albo intuicyjnie.  

Podświadomość dysponuje całym systemem nerwów docierających do każdej części ciała. Ten 
system jest całkowicie oddzielny i odrębny od świadomości i nazywany jest sympatycznym. Każdy 
por skóry posiada cienki włosek, który jest anteną sięgającą w przestrzeń i jest nieskończenie 
bardziej wrażliwy od anteny radiowej. To dlatego dzikie zwierzęta w dżungli otrzymują informacje 
o niebezpieczeństwie dużo wcześniej zanim myśliwy je zobaczy. Wyczuwają niebezpieczeństwo i 
już ich nie ma.  

Myśl jest wibracyjną siłą spowodowaną przez działanie mózgu na umysłowy eter. Kiedy myślimy, 
umysł musi najpierw zostać pobudzony przez szczególną energię. To pobudzenie umysłu powoduje 
działanie na bodziec tej energii i myśl powstała w umyśle jest rezultatem tego pobudzenia.  

Pobudzenie mózgu, umysłowe działanie myślenia i powstanie myśli jest tego rezultatem. 
Pomyślcie. Myśli będą następować jedna za drugą bardzo szybko. Jedna myśl będzie sugerować 
następną. Wkrótce będziesz zaskoczony niektórymi z nich, które wyżłobiły w Tobie kanał 
wyrażenia. Nie miałeś pojęcia, że wiedziałeś tak dużo w tym temacie.  

Nie wiedziałeś, że mógłbyś użyć je w tak pięknym języku. Zdumiewasz się lekkością i szybkością, z 
którą te myśli przybywają. Skąd one przychodzą? Z Jedynego Źródła wszystkiej wiedzy, wszystkiej 
mocy i wszystkiego zrozumienia. Byłeś po prostu w źródle wszystkiej wiedzy. Każda myśl, która 
kiedykolwiek była pomyślana istnieje ciągle, gotowa i czekająca na kogoś by przymocować 
mechanizm, którym może być wyrażona. Tym mechanizmem jest mózg. Dlatego możesz myśleć 
myśli każdego mędrca, artysty, finansisty, każdego menedżera przemysłu, który kiedykolwiek 
istniał, bo myśli nigdy nie umierają. 

Kolorowe wibracje  

Zmieniające się szybkości światła zawierają wszystkie splendory wszechświata. Szybkości 
zmniejszają się od światła białego (300 000 km/sek.) poprzez fiolet, indygo, niebieski, zielony, 
żółty, pomarańczowy i czerwony do czarnego (225 000 km/sek.). Odczucie koloru wynika z tych 
zmian szybkości oddziaływających na oko.  



Molekularna konstytucja ciała określa charakter i szybkość wibracji światła, które wraca do oka i w 
ten sposób daje każdej treści jej własny charakterystyczny kolor. Stąd, termin "kolor" jest używany 
by wskazać różne pojawienia się, które materia przedstawia oku niezależnie od jej formy.  

Czarny kolor składa się z równych części czerwonego, żółtego i niebieskiego. Biały kolor składa się z 
pięciu części czerwonego, trzech części żółtego i ośmiu części niebieskiego. Normalny albo 
naturalny szary składa się z białego i czarnego w równych proporcjach. Czarny, dlatego, oznacza 
skutek wszystkich kolorów, kiedy biel oznacza odbicie wszystkich kolorów; i każdy kolor jest formą 
ruchu, albo zmieniających się odczuć, które doświadczamy, gdy te wibracje uderzają nerw 
optyczny.  

Dlatego kolor jest jedną z manifestacji wibracji a wszystkie wibracje manifestują się w 
korespondującym kolorze, kolorze będącym zaledwie wskazówką okultystycznej chemicznej 
działalności.  

Kolor wskazuje nie tylko jakość, ale także wartość jakiejś chemicznej substancji z powodu jej 
własnego szczególnego tempa wibracji. Wszystkie przedmioty jakiegoś szczególnego koloru mają 
tę wibracyjną działalność i wartość, która odpowiada temu kolorowi. Jaki kolor taka wibracja.  

Skala wibracji natury jest bardzo szeroka. Rozpoczyna się z dźwiękiem, następnie przechodzi w fale 
cieplne, a te wibracje wspinają się po wibracyjnej skali, temperatura rośnie i przechodzą w 
wibracje promiennych cieplnych fal podczerwieni, które docierają, aż do widzialnej czerwieni 
spektrum światła.  

Wibracje powyżej podczerwieni to:  

Widzialny czerwony - 15 trylionów Hz  

Pomarańcz - 20 trylionów Hz  

Żółty - 28 trylionów Hz  

Zielony - 35 trylionów Hz  

Niebieski - 50 trylionów Hz  

Indygo - 60 trylionów Hz  

Fiolet - 75 trylionów Hz  

Dlatego uczucie koloru zależy od liczby wibracji świetlnego eteru, tak jak tonacja nuty zależy od 
liczby wibracji dźwięczącego ciała. Liczba wibracji dla każdego koloru jest stała. Te siedem różnych 
temp wibracji, które znamy jako kolory, tworzy spektrum światła widzialnego. Powyżej nich 
występują serie wibracji znane jako ultrafiolet. Te sięgają do tych określanych jako 
radioaktywność, z których najbardziej znane są rad i promienie Rentgena. Co dotąd wiemy to, że 
tu kończy się wibracyjna skala, zarówno spektrum światła jak i natury. Ponieważ jakość i wartość 
wszystkich form energii zależy od ich temp wibracji, to kolor będzie wskazywał na jakość 
wibrującej energii.  

Kolory, tak jak diatoniczna skala, są podzielone na siedem odrębnych członów.  

Czerwony ma inspirujący skutek. Niepokojący wpływ czerwieni jest dobrze zilustrowany 
powiedzeniem “pomalować miasto na czerwono”, wskazującym na lekkomyślność i destrukcję. 

Żółty wzmacnia nerwy. Jest szczytem świecenia i symbolizuje światło słoneczne. Powoduje uczucie 
radości i wesołości.  

Zielony skutkuje uspokajaniem i łagodzeniem. Jest to kolor natury i sugeruje życie. Kontroluje 
mentalną działalność i proponuje sen.  



Niebieski sugeruje przestrzeń, ogrom; przygnębia i oziębia. Kto przebywa przez dłuższy czas w 
niebieskim środowisku, wcześniej czy później, będzie doświadczał przygnębienia. To jest kolor 
melancholijny.  

Fiolet jest magnetyczny i chłodzący.  

Każdy kolor ma odmienną częstotliwość (wibrację) dzięki długościom fal. Czerwony ma większą 
długość fali niż błękit, którego fala jest proporcjonalnie dużo krótsza. Właśnie dlatego szybkie 
uderzenia bębnów pobudzają emocje; wyrażają dźwiękiem to co czerwony wyraża kolorem. 
Neutralne dźwięki fletu czy rogu mają uspokajający wpływ. Wyrażają dźwiękiem to co niebieski 
wyraża kolorem.  

Te manifestacje są rozpoznawane, gdy spostrzegane przez różne nerwy, ponieważ umysł człowieka 
tłumaczy wrażenia ze świata na fakty świadomości i myśli przy pomocy nerwów. Wszystkie te 
zmieniające się tempa wibracji różnią się tylko co do kierunku, tempa i częstotliwości i są 
interpretowane w zależności od różnych nerwów czy grup nerwów fizycznie do nich dostrojonych 
albo zorganizowanych, by wybrać i odpowiedzieć na specjalne manifestacje działań wibracji.  

Kolor działa na umysł fizycznie i psychologicznie. Ten fizyczny rezultat jest chemiczny a 
psychologiczny duchowy. System nerwowy odzwierciedla swoje zaburzenia na umyśle, stąd 
poczucie bólu czy przyjemności i emocjonalnych stanów, które im towarzyszą. Jest to prawdziwe 
dla wszystkich kolorów. Podstawowe kolory są radykalne, pierwiastkowe i stałe w ich wibracjach 
czy długościach fal i stąd, jeśli rezultaty tych odczuć, które przekazują do umysłu są znane, to na 
ich jednolitości można polegać.  

Czerwień jest cieplna i stymulująca a błękit elektryczny i przygnębiający. One działają jednolicie na 
wszystkie formy życia. Analiza spektrum udowadnia, że siedem kolorów światła są wibracjami i 
długościami fal o matematycznej dokładności.  

Ponieważ cała wibracyjna aktywność wyraża się w formie, kolorze i dźwięku, to energia zawsze ma 
szczególny kolor, odcień czy barwę, które przynależą do określonego tempa wibracji. Jest to 
prawdą nie tylko dla kolorów, odcieni i barw, które są dostrzegalne w widocznym świetle, ale też 
dla delikatniejszych sił natury, których nasze fizyczne zmysły nie wyczuwają.  

Wszystka energia niezależnie od jej jakości nieustannie wibruje i z tego powodu przyjmuje kolor, 
odcień i barwę należącą do określonego tempa wibracji.  

Czerwony, niebieski i żółty są podstawowymi kolorami. Wszystkie inne kolory są kombinacją tych 
trzech w różnej proporcji. Różne odcienie czerwonego mają różne znaczenia, ale ogólnie mówiąc, 
czerwony jest fizycznym kolorem.  

Czerwień jest również kolorem Woli. Kiedykolwiek Wola jest wyrażona, przyjmuje czerwony kolor 
ponieważ Wola manifestuje zasadę, rozszerzenia lub wyrażenia jaźni w manifestację. Dlatego musi 
się wyrazić, w i przez fizyczność, i w konsekwencji staje się czerwonym kolorem.  

Drugim podstawowym kolorem jest niebieski, kolor emocji. Wszystka energia wibrująca na wyższej 
oktawie jest albo niebieskim albo czerwonym kolorem w zależności od tego czy jest pozytywna czy 
negatywna – niebieski będący negatywną (minusową), żeńską czy magnetyczną stroną materii 
albo czerwony będący pozytywną (plusową), męską czy promieniującą stroną. Im bardziej materia 
będzie niebieska, tym bardziej będzie magnetyczna, a gdy bardziej w stronę czerwonego tym 
bardziej elektryczna. Wola i Pragnienie są więc dwoma biegunami eterycznej materii – Wola 
czerwona a Pragnienie niebieskie.  

Trzecim podstawowym kolorem jest żółty i jest kolorem planu umysłowego. Wszystko wibrujące w 
oktawie umysłowej jest żółte. Im ciemniejszy żółty tym bardziej materialny jest charakter myśli, 



gdy staje się jaśniejszy jest bardziej duchowy, gdy klarowniejszy tym więcej czystości myśli. Im 
bardziej promienny tym więcej wskazuje na świetność umysłu.  

Żółty albo pomarańczowy symbolizuje najwyższą funkcję i moc naszej natury i wybitnie 
przedstawia „naukowy” temperament.  

Biały jest kombinacją wszystkich siedmiu kolorów. Wszystkie kolory łączą się formując białe 
promienie. Pryzmat pozwala nam złamać białe światło w siedem pryzmatycznych promieni i 
udowadnia, że kolor biały jest kombinacją tych promieni.  

Czysta biel jest jednością. Jest faktycznie istotą równowagi. Jest gwiazdą nadziei, która oznacza 
czystość i symbolizuje moc. Jest językiem wiedzy, ekspresji i duchowości.  

Dziewicza biel nie tylko oznacza czystość, ale również i naturalność, a umysł jest tym poruszony tak 
w świadomości jak i w nieświadomości.  

Kolor czarny jest odwrotnością białego. Biały przedstawia ducha a czarny ekstremalną 
materialność; nie materialność w sensie fizycznej substancji, ale materialność jako antytezę ducha. 
Czarny wskazuje dezintegrację, która prowadzi do zniszczenia.  

Czarny tłumi, przygnębia i przygniata. Reprezentuje negatywne warunki mroku, lęku, błędu, 
choroby, niewiedzy, pesymizmu i desperacji.  

Czarny stanowi uniwersalną negatywność w której kolor jest schowany, wchłonięty i obrazuje 
śmierć, zapomnienie i zniszczenie.  

Szkarłat jest kolorem gniewu, kolorem przedstawiającym astralne ciało w wielkim gniewie. Gniew 
jest przemocną akcją woli wychodzącą na zewnątrz w bardzo kategoryczny sposób. To jest to co 
produkuje stan gniewu.  

Eter jest koloru różowego, chociaż jego wibracje są tak intensywne, że niewielu może je zobaczyć, 
ale eter jest zawsze różowy. Purpura jest kolorem sympatii i ludzkiego uczucia. Jest kolorem 
odnoszącym się do wzajemnych stosunków osób, ponieważ zwykle nasza sympatia jest kierowana 
do osób z którymi łączą nas szczególne stosunki.  

Sympatia jest czysto fizycznym i zwierzęcym uczuciem.  

Różowy jest kolorem życia, a gdy wstąpimy w fizyczność jest bardziej czerwony. Ponieważ życie 
jest pod wpływem emocji, to przyjmuje jakikolwiek kolor jest dostępny zmieszany z czerwonym 
albo różowym kolorem.  

Błękit indyga jest kolorem okultyzmu. Ciemne indygo uczestniczy w elemencie ukrywania, gdy 
czyste indygo symbolizuje czysty okultyzm.  

Fiolet jest kolorem magii ponieważ jest powyżej normalnej wibracji, która ma moc neutralizowania 
a nawet transformowania tego tempa w swoją własną dając w ten sposób moc alchemii.  

Purpura będąc niebieskim zmieszanym z czerwonym, pozytywnym aspektem emocji, jest kolorem 
mistrzostwa i wskazuje mistrza.  

Lawenda, która jest dużą ilością bieli zmieszaną z purpurą, wskazuje mistrza na astralnym 
poziomie, ale scala się z duchowością.  

Zielony jest kolorem działania. Jest wyrażony przez mniejsze akordy i jest pozytywnym wyrażeniem 
wnętrza (człowieka) wyrażonym przez działanie. Bezinteresownym działaniem, działaniem czysto 
altruistycznym w swoim charakterze, które nie ma żadnej relacji z jednostką (osobą). Jest czystym 
szmaragdowo zielonym a gdy dochodzi do duchowości staje się bardziej blady.  



Brązowy jest w pewnym sensie mistycznym kolorem przez to, że składa się z białego, czerwonego i 
czarnego w różnych kombinacjach. Jaki jest odcień taki jest jego wpływ.  

Ponieważ wszystkie kolory są zawarte w białym, a cała materia jest zbudowana z prostszych czy 
elementarnych substancji, to wszystkie zmiany wynikają z dystrybucji i agregacji tych 
elementarnych materii.  

Ruch jest zasadniczą przyczyną, która powoduje kolory i wszystkie istniejące zjawiska.  

Żeby wytropić źródło i postęp jakiegoś, widocznego czy niewidocznego, skutku to celem musi byd 
określenie ruchu albo ruchów, które wprowadziły zjawiska w istnienie.  

Zasada wibracji przenika całą naukę o promieniowaniu, albo ruchu, i można generalnie stwierdzić, 
że ciało wchłania fale o tej samej długości co własne emitowane wibracją fale63.  

Podstawowym warunkiem jest w takim razie, żeby odbiornik był na tej samej długości fal co 
nadawca albo by mieli to samo źródło pochodzenia.  

Pierwotna fala daje energię fali z którą się zderza. Gdy jedna zyskuje energię, ta druga traci i tak się 
dzieje aż do końca procesu absorpcji.  

Ta zasada, w wypadu fal rozprowadzanych procesem promieniowania, stosuje się do światła, 
ciepła, dźwięku, koloru czy energii każdego rodzaju. 

 Cieplne wibracje  

Wpływ ciepła jest tak dobroczynny i czasami tak straszny, że nie dziwi nas, że od niepamiętnych 
czasów przyciąga nie tylko uwagę, ale czasami adorację ludzkości.  

Bez ciepła mogłoby nie być życia, tak zwierzęcego jak i roślinnego, na tej planecie.  

Ciepło jest doznaniem wytwarzanym przez ruch atomów materii. Jeśli dokonamy przeglądu 
różnych skutków ciepła to odkryjemy, że materia i ruch są ściśle z nim powiązane.  

Gdy ciepło połączy się z pewnymi substancjami to pojawi się zjawisko, które nazywamy spalaniem. 
Jest to spowodowane złączeniem tlenu i węgla, co powoduje jednocześnie ciepło i światło a 
rezultatem jest dezintegracja substancji.  

Mamy inne przyczyny spalania, które następują dużo szybciej. Na przykład nitroceluloza64. 
Nitroceluloza jest kombinacją wodoru, tlenu, węgla i azotu. Gdy dostarczymy ciepła, te cztery 
rodzaje atomów rozpadną się bez śladu. Co się z nimi stało? Węgiel i część tlenu stworzą 
dwutlenek węgla, reszta tlenu połączy się z wodorem i stanie się parą wodną. Azot pozostanie 
wolny.  

Zobaczymy więc, że ciepło nie zmienia natury atomów, ale po prostu zmienia ich względną pozycję 
w odniesieniu do każdego innego.  

Zastosowanie ciepła nie tylko powoduje chemiczne zmiany w naturze substancji, ale również 
wyzwala energię, a co jest najbardziej interesujące to, że zawsze wyzwala energię słoneczną.  

Spalanie węgla, to spalanie resztek ogromnych lasów, które zaistniały na Ziemi długo przed 
nadejściem człowieka. Istnienie tych lasów zależało od energii promieniowanej ze Słońca. Teraz 
spalamy węgiel, który uwalnia energię promieniowaną ze Słońca na Ziemię tysiące lat temu i która 
została zachowana nietknięta.  

                                                      
63 Przychodzi tu na myśl, stosunkowo niedawno odkryty w mózgu, RAS (Reticular Activating System) czyli siatkowy 

układ aktywujący, który działa jak filtr. Przepuszcza tylko te informacje, które pasują do informacji już utrwalonych w 
naszym mózgu i np., podtrzymuje już utrwalone lęki i uprzedzenia - WL.  
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 Nitroceluloza , [C6H7O2(ONO2)3]n zwana również bawełną strzelniczą, piroksyliną, - WL. 



Jeśli aplikujemy ciepło do wody, po prostu łączymy energię słoneczną zmagazynowaną w drewnie 
czy węglu i tym samym przerabiamy wodę w parę.  

Jeśli użyjemy siły hydraulicznej to znowu utylizujemy energię słoneczną, która była potrzebna by 
podnieść wodę z oceanu czy jeziora by znalazła się na szczycie góry.  

Energia wiatru jest tylko siłą, która jest oddana do atmosfery przez kondensację pary i dlatego też 
jest otrzymana ze Słońca.  

Całe życie zwierzęce zależy od pokarmu a ten pokarm jest znowu rezultatem działania energii 
słonecznej na Ziemię. Każdy atom wodoru we krwi zwierzęcia uwalnia pewną szczególną ilość 
energii słonecznej, ten łączy się z tlenem i powoduje przywrócenie tej energii w innej formie do 
natury.  

Linie energii przechodząc przez centrum zawsze wzmacniają się i koncentrują w ognisku w ciepło 
czy światło albo oba.  

Zawieszona energia przechodząc przez wzmocnione lokalne centra zestala się i materializuje w 
energię statyczną.  

Między energią a materią mamy niezmiennie używany most. Tym mostem jest ciepło. Które 
wyraża się w zależności od zastosowanej energii, napotkania oporu i zużytego czasu. Jeśli będzie 
duży opór w krótkim czasie, ciepło będzie intensywne; jeśli mniejszy opór albo dłuższy czas, ciepło 
będzie podawane w porcjach mniejszych albo rozłożonych w czasie. Nie dlatego, że jest mniejsza 
ilość ciepła, ale ponieważ jest rozciągnięte w dłuższym lub krótszym czasie. 

Materia w ruchu i eter pod napięciem tworzą fundamentalne konkretne rzeczy, z którymi mamy 
do czynienia w fizyce. Pierwsze reprezentuje energię kinetyczną a drugie energię potencjalną a 
wszystkie działania materialnego wszechświata powstają w wyniku zmian z jednej formy w drugą.  

Energia jest potencjalną siłą w stanie działania, gdy materia jest przewidywaną energią w stanie 
uśpionym. Energia jest poprzednikiem materii, jest rafinowaną kompozycją i bardziej podatną na 
wpływ Prawa Naturalnego. Niekończący się ocean energii powstawał powoli z odwiecznych praw 
natury. Wieczna cisza była łonem, które dało narodziny oceanowi życia.  

Kiedykolwiek następuje przenoszenie i transformacja energii pojawiają się jakieś rezultaty, ale ilość 
energii nigdy nie zmniejsza się. Jest tylko przekazana z jednego ciała do drugiego.  

Energia zależy od tempa ruchu, jest to masa pomnożona przez szybkość i dlatego znajdujemy 
największe ilości energii przemieszczające się przez gwiezdną przestrzeń, ponieważ z pewnością 
ciała niebieskie zawierają największą masę i osiągają największą szybkość. Oblicza się, że Słońce 
rozprowadza energię w przestrzeń w wielkości ponad 1100 koni mechanicznych na metr 
kwadratowy powierzchni.  

Eter jest więc wielkim pojazdem energii i medium, w którym cała energia ma swój początek. 
Energia przechodzi z potencjalnej w kinetyczną i z powrotem. Na przykład, gdy planeta znajduje się 
w najdalszym od Słońca punkcie, jej szybkość jest najmniejsza i w konsekwencji jej energia 
kinetyczna jest też najmniejsza. Gdy przejdzie najdalszy punkt jej orbity i zacznie zbliżać się do 
Słońca, nabywa energii kinetycznej na koszt potencjalnej energii. Gdy najbliżej Słońca, jej szybkość 
jest największa a energia potencjalna najmniejsza. Gdy opuszcza najbliższy punkt i wycofuje się, jej 
kinetyczna energia zaczyna się zmniejszać. Jest używana do pokonania potężnej grawitacji Słońca.  

Takie są odpływy i przypływy przez całą naturę widzialnej energii wszechświata i w tym znajdziemy 
wytłumaczenie dla różnych skutków wywieranych na ludzkość przez planety ciągle zmieniające 
swoje miejsca. Wszystkie zmiany i zjawiska powstają w wyniku fluktuacji eterycznych fal 
spowodowanych przez ruch gwiezdnych ciał albo masy pomnożonej przez szybkość.  



Słońce zawiera ogromne ilości helu. Hel pochodzi z radu a rad jest magazynem najbardziej 
skoncentrowanej energii rozpoznany przez człowieka. Jest źródłem energii, która wyzwala 3 do 4 
milionów razy więcej ciepła niż jakakolwiek znana chemiczna reakcja i kontynuuje to w prawie 
nieograniczonej ilości.  

Molekuła jest strukturą utworzoną przez połączenie węgla, azotu, tlenu i wodoru. Te cztery atomy 
reprezentują ziemię, powietrze, ogień i wodę. Te cztery elementy formują różne molekuły z 
których skomponowane jest 86 chemicznych elementów.  

Charakter tych elementów zależy od proporcji, w której połączone są 4 pierwiastkowe elementy, a 
każdy element wnosi wkład swoim tempem wibracji w zgodności do proporcji w jakiej jest obecny 
w tej kombinacji.  

Te 86 różnych chemicznych elementów tworzy podstawę dla każdej grupy materii, organicznej czy 
nieorganicznej, a tylko jedyną różnicą w tych elementach jest tempo wibracji albo działanie 
wibracji molekuł, z których struktura jest skomponowana.  

Konstytucja materii jest dlatego po prostu trybem ruchu, wszystkie formy są rezultatem 
wibracyjnego ruchu energii kosmicznej.  

Materialne zmiany, które mają miejsce, są spowodowane przez zmiany w atomowej strukturze a 
zmiany w atomowej strukturze są skutkami zmian w wibracyjnym ruchu kosmicznej energii. Z 
powodu tych faktów widzimy, że przekształcenie jest nie tylko całkowicie możliwe, ale właściwie 
musi mieć nieustannie miejsce. 

Te różne manifestacje energii to: grawitacja, ciepło, światło, elektryczność, magnetyzm, 
powinowactwo substancji chemicznych, i spójność albo molekularne przyciąganie.  

Prawo grawitacji to: Każda substancja we wszechświecie przyciąga każdą inną substancję z siłą 
wspólnie proporcjonalną do masy przyciąganego ciała i zmienia się w odwrotności do kwadratu 
odległości.  

Światło, ciepło, magnetyzm, elektryczność, powinowactwo chemiczne są tylko różnymi formami 
jednej i tej samej energii i każde może, bezpośrednio czy pośrednio, powrócić do oryginalnej formy 
z której powstało.  

Siła kosmiczna, statyczna czy dynamiczna, nie może być zwiększona lub zmniejszona. Ale odkąd 
naukowcy przyjmują za prawdę tylko to co może być zademonstrowane eksperymentem albo 
wyliczeniem, a ponieważ było dużo bardziej trudno mierzyć i obliczać siły niż zważyć materię, 
rotacja siły pozostawała tajemnicą przez wiele lat. Dopiero teraz to twierdzenie zostało uznane i 
zademonstrowane. Jest to teraz, jednakże, gwarantowane i bezsporne uznanie.  

By zareagować chemicznie, dwa ciała muszą zawierać wrodzoną energię w różnych chemicznych 
potencjałach. Gdy te treści są połączone, część wrodzonej energii jednej albo obu jest przeniesiona 
do takich nowych form by były stabilne w nowych warunkach.  

Używamy słowa „przyleganie” by wskazać na przyciąganie wywarte na cząsteczki dwóch różnych 
ciał, gdy umieszczone we wzajemnym kontakcie. Z drugiej strony, gdy cząsteczki różnych ciał mają 
takie przyciąganie do siebie, że łączą się formując substancję różnej chemicznej natury, to mamy 
operację powinowactwa chemicznego.  

Kiedy substancja jest ogrzana oddaje część swego ciepła do otoczenia. Ta cieplna energia 
rozchodzi się jako falistość w otoczeniu i podąża z szybkością prawie 300 km/sek. Jeżeli 
temperatura gorącej substancji nie jest zbyt duża to falistości nie oddziaływają na oko, są 
niewidoczne formując promienie ciemnego ciepła. Ale jeśli temperatura rośnie zaczynamy widzieć 



promienie czerwieni i mówimy, że to ciało jest „rozgrzane do czerwoności”. A gdy temperatura 
ciągle rośnie ciało staje się żółte a dalej białe, aż ostatecznie świeci splendorem jakby Słońca.  

Ten splendor Słońca jest znakiem natury procesu, który ma miejsce dla światła i ciepła a energia 
jest procesem wyzwalania energii słonecznej.  

Poprzez proces spalania wyzwala się znowu światło słoneczne pozostawione w drewnie i węglu.  

Siła, która napędza lokomotywę jest po prostu światłem słonecznym zamienionym w moc.  

W 1857 roku pan Murray z Londynu opublikował biografię sławnego angielskiego inżyniera, 
Georga Stephensona, gdzie jest podany interesujący opis cyklu światła i ciepła:  

W niedzielę, po wyjściu towarzystwa z kościoła, stanęli na tarasie patrząc z góry na stację 
kolejową, gdzie ruszył pociąg zostawiając długą linię białej pary.  

„Czy możesz mi powiedzieć jaka siła porusza ten pociąg?, spytał Stephenson znanego geologa 
Bucklanda.  

„Dlaczego”, odpowiedział ten. „Myślę, że to jeden z Twoich wielkich parowozów”.  

„Ale co porusza ten parowóz”?  

„Oh, prawdopodobnie jeden z Twoich maszynistów z Newcastle”.  

„A co powiesz o świetle słonecznym”?  

„Co masz na myśli”? 

“Nic innego nie porusza parowozu”, powiedział świetny inżynier. „To światło, które przez tysiące lat 
gromadziło się na Ziemi, było wdychane przez rośliny, a te w czasie swego wzrostu wiązały węgiel, 
a teraz leżąc przez tysiące lat w pokładach węgla zostało wyzwolone by służyć ludzkości tak jak w 
tym silniku”.  

Jeśli ten wspaniały inżynier żyłby teraz zamiast w 1857 roku, nie pytałby tylko „czy możesz mi 
powiedzieć co porusza pociąg”, ale „co porusza wszystkie pociągi, maszyny, co oświeca i ogrzewa 
nasze domy, nasze fabryki, nasze miasta” a odpowiedź byłaby ta sama. Nic innego tylko światło 
słoneczne.  

Ta sama energia słoneczna pobiera wodę z oceanu w formie pary. Woda zostałaby w perfekcyjnej 
równowadze, gdyby nie działanie Słońca. Promienie Słońca padające na ocean zmieniają wodę w 
parę, para przechodzi do atmosfery w formie mgły. Wiatr gromadzi to w formę chmur i przenosi 
nad kontynent. Tutaj, przez zmiany temperatury, są zmieniane w deszcz albo śnieg. A więc Słońce 
jest nie tylko źródłem energii elektrycznej z której powstają światło i ciepło, ale jest również 
źródłem życia. Życie nie mogłoby istnieć na tej planecie bez pobudzającego i ożywiającego 
magnetyzmu wywodzącego się ze Słońca. Gdy Ziemia zbliża się do Słońca na wiosnę widzimy 
miriadę roślin i kwiatów, zieloność pokrywającą pola. Siła dająca życie staje się wszędzie widoczna.  

Efekt tego wpływu dostrzega się w temperamentach ludzi zamieszkujących glob. Kiedy 
prostopadłe promienie osiągają ludzi to znajdujemy radosne, optymistyczne, „słoneczne” 
usposobienie, ale na dalekiej północy, gdzie brakuje światła i ciepła, życie staje się walką i 
znajdujemy ludzi pochmurnych i ponurych.  

Cała energia na tej ziemi, organiczna czy nieorganiczna, pośrednio lub bezpośrednio pochodzi od 
Słońca. Płynąca woda, pęd wiatru, przemijające chmury, toczący się grzmot, błyskawice, padanie 
deszczu, śnieg, rosa, mróz albo grad, wzrost roślin, ciepło i ruch zwierzęcych i ludzkich ciał, 
spalanie drewna i węgla – wszystko to jest działaniem energii słonecznej.  



Najpotężniejszą energią fizyczną, tą której różne formy i dziedziny działania rosną każdego dnia, z 
której korzyści są tak wielkie jak niewiedza i uprzedzenia jej dotyczące, jest bez cienia wątpliwości 
energia elektryczna.  

Gdy wszystkie jej właściwości zostaną rozpoznane, energia elektryczna stanie się podstawą terapii, 
ponieważ wszystkie inne formy energii są zaledwie jej pochodnymi albo środkami równoważenia 
gry zjawisk elektrycznych w głębokościach naszych tkanek.  

To dzięki prądom elektrycznym odnosimy najlepsze sukcesy w powstrzymaniu zaburzeń 
komórkowych. Może to być odniesione do wszystkich uszczupleń energii a nawet do depresji albo 
do podupadania fizjologicznej witalności i do wszystkich zaburzeń refleksologicznych65.  

Działając na nerwowe skrajności wyrównują nienormalną wrażliwość albo powstrzymują 
gorączkowe odczucia. Na rozstrojoną drażliwość działają jako harmonijna wyrównująca siła, jako 
regenerator zagrożonej witalności i w końcu jako środek leczniczy dla wypaczonej stabilności. 
Posiadają cechy zwalczające w taki sam pomocny i racjonalny sposób jaki ma natura, zapobiegając 
temu by nasze dolegliwości nie stały się chroniczne.  

Cała patologia leży w ich domenie i utrzymują główne miejsce w leczeniu pomagając w odnowie 
stanu zdrowia.  

W głębi tkanek, promieniujące ciepło przekształca energię elektryczną, podnosi temperaturę 
tkanki we wskazanym precyzyjnie miejscu; wywiera podwójny wpływ, elektryczne skutki i potok 
ciepła o pożądanej intensywności, z którą może zalać leczony organ. 

Ogólnie biorąc przynosi systemowi korzyść w postaci racji kalorycznej, która umożliwia skuteczne 
opieranie się rozkładowi fizjologicznemu.  

W końcu, wysoka częstotliwość, najmłodsze dziecko elektroterapii. Zobaczmy rosnący każdego 
dnia zakres jej dobrodziejstw – w odnowie stanu zdrowia, dostarczaniu w pełni energii nerwom, 
transfuzji największej możliwej porcji efektywnej odporności, gromadzenia witalnego dynamizmu 
w komórce nerwowej.  

I to wszystko jest dokonywane z absolutną pewnością.  

By zabezpieczyć jej skuteczność elektryczność musi być formułowana i dawkowana w ten sam 
sposób jak inne aktywne terapeutyczne środki.  

Elektryczność zadziała z mocą na każdy organ, wzmacnia system nerwowy, równoważy wymianę 
komórek, reguluje niewydolne funkcje, rekonstruuje tkanki i wymusza cofanie się starzenia.  

W statycznej formie, cała domena neurozy, lęków, hipochondrii, nerwowego i intelektualnego 
napięcia, podekscytowania i depresji jest przez nią zdominowana. Wszystkie przygnębione i 
neurasteniczne osoby albo te które cierpią na bezsenność, są dobrze zaznajomione z jej 
uśmierzającym i odnawiającym działaniem.  

Jej zdumiewający sukces we wszystkich dermatologicznych dolegliwościach jest dobrze znany.  

Postępująca regeneracja, spostrzegalne pobudzenie trawienia i odżywiania, komfort i przyjemność 
chodzenia i ruchu, zwiększenie sił albo odporność na znużenie pracą, wyraźny wzrost radości życia 
– takie rezultaty są ogólnie obserwowane.  

                                                      

65 Prace ks. Prof. Włodzimierza Sedlaka w zakresie bioelektroniki pozwoliły dr. Janowi Kwaśniewskiemu na 

zaproponowanie urządzenia do prądów selektywnych, które działa na układ parasympatyczny i sympatyczny i leczy 
wiele dolegliwości i chorób. To leczenie jest dostępne w wielu miastach Polski, jak również można kupić te aparaty.  



A elektryczność jest tylko inną formą wibracji, inną nazwą promieni słonecznych. Jest, 
specjalizowanymi i ukierunkowanymi promieniami słonecznymi. Dlaczego nie mogłaby byd 
największym terapeutycznym środkiem rozpoznanym przez człowieka? Czyż nie jest to źródło 
światła, ciepła, energii i życia jako takiego? 

Okresowość 

Żyjemy w bezdennym morzu plastycznej substancji umysłu. Ta substancja jest zawsze żywa i 
aktywna. Jest wrażliwa w najwyższym stopniu. Przyjmuje formę odpowiednią do żądań 
umysłowych. Myśl tworzy formę albo matrycę, z której ta substancja wynika. Z tej matrycy pojawia 
się nasza przyszłość. 

Wszechświat jest żywy. By wyraziło się życie musi być umysł, gdyż nic nie istnieje bez umysłu. 
Wszystko co istnieje jest jakąś manifestacją tej jednej podstawowej substancji, z której i przez 
którą wszystkie rzeczy zostały utworzone i nieustannie są odtwarzane. Zdolność człowieka do 
myślenia robi z niego twórcę zamiast stworzenia. 

Wszystkie rzeczy są rezultatem procesu myślowego. Człowiek dokonał pozornie niemożliwego, 
ponieważ odmówił uznania, że to jest niemożliwe. Przez koncentrację ludzie połączyli określone z 
Nieskończonym, ograniczone z Nieograniczonym, osobiste z Nieosobowym. Budowa materii z 
elektronów była mimowolnym procesem indywidualizowania się inteligentnej energii. 

Ludzie nauczyli się przekraczać ocean w pływającym pałacu, lecieć w powietrzu, przesyłać myśl 
naokoło świata uczulonymi drutami, amortyzować ziemię gumą i tysiące innych rzeczy tak 
nadzwyczajnych, tak zaskakujących i tak niezrozumiałych dla ludzi minionej generacji. 

Ludzie zaczną jeszcze studiować, czym jest życie jako takie i z tą wiedzą uzyskają pokój i radość, i 
długość dni. 

Poszukiwanie eliksiru życia było zawsze ekscytującym zajęciem i utrzymywało wiele umysłów w tej 
matrycy Utopii. Filozofowie zawsze marzyli o dniu, kiedy człowiek stanie się władcą materii. Stare 
rękopisy zawierają wiele recept, które kosztowały tych, inwestujących wysiłek w ich realizację, 
gorzkie bóle niweczących rozczarowań. Tysiące badaczy położyło swój wkład na ofiarnym ołtarzu 
dla korzyści ludzkości. 

Ale długo poszukiwanego fizycznego dobra nie osiągniemy przez kwarantannę czy dezynfekcję 
albo ministerstwo zdrowia, także nie znajdziemy Eliksiru Życia i Kamienia Filozoficznego poprzez 
diety, smakowanie albo zasugerowanie. 

To nie alchemiczny „Merkuriusz Filozofów” i „biblijna manna” są składnikami zdrowego jedzenia.  

Gdy umysł człowieka stanie sie perfekcyjny, wtedy i tylko wtedy, będzie możliwe, by ciało mogło 
się wyrazić. 

Fizyczne ciało jest utrzymywane przez proces ciągłego niszczenia i rekonstrukcji. 

Zdrowie jest równowagą, którą natura utrzymuje poprzez proces tworzenia nowej tkanki i 
eliminowanie starej czy zużytej tkanki. 

Nienawiść, zawiść, zazdrość, rywalizacja, samolubstwo, wojna, samobójstwo i morderstwo są 
przyczynami, które produkują kwaśne warunki we krwi, powodują zmiany skutkujące 
rozdrażnieniem komórek mózgu, kluczy, na których dusza gra „boską harmonię” odpowiednio do 
rozmieszczenia chemicznych cząsteczek w niezwykłym laboratorium natury. 

Narodziny i śmierć stale mają miejsce w ciele. Nowe komórki są tworzone przez proces 
przerabiania pożywienia, wody i powietrza w tkanki życia. 



Każde działanie mózgu, każdy ruch mięśnia oznacza niszczenie i w konsekwencji śmierć niektórych 
komórek a akumulacja tych martwych, nieużywanych czy zużytych komórek, jest przyczyną bólu, 
cierpienia i choroby. 

Pozwalamy na niszczące myśli jak lęk, gniew, niepokój, nienawiść, zazdrość by przejąć posiadanie, 
a te myśli wpływają na różne funkcjonalne aktywności ciała, mózgu, nerwów, serca, wątroby czy 
nerek. Te w odpowiedzi odmawiają wykonywania różnych funkcji – konstruktywne procesy ustają 
a zaczynają się procesy niszczące. 

Pożywienie, woda i powietrze są trzema podstawowymi elementami dla podtrzymania życia. Za 
każdym razem, gdy oddychamy wypełniamy nasze płuca nie tylko powietrzem, ale napełniamy się 
energią życia (praną), oddechem życia wypełnionym każdym wymaganiem dla umysłu i duszy. 

Duch dający życie jest o wiele bardziej konieczny niż powietrze, pożywienie czy woda. Człowiek 
może żyć przez 40 dni bez jedzenia, przez 3 dni bez wody i kilka minut bez powietrza, ale nie 
przeżyje sekundy bez eteru. Jest on niezbędną podstawą życia, gdyż proces oddychania zaopatruje 
nas nie tylko w jedzenie dla budowy ciała, ale również w pożywienie dla umysłu i ducha66. 

To jest dobrze znanym faktem w Indiach, ale niezbyt dobrze znane w „zachodnim świecie”, że w 
normalnym rytmicznym oddychaniu, wydech i wdech następuje przez jedno nozdrze w czasie – 
mniej więcej przez godzinę przez prawe nozdrze i następnie w podobnym czasie przez lewe 
nozdrze.  

Oddech wchodzący przez prawe nozdrze tworzy pozytywne elektromagnetyczne prądy, które 
przechodzą po prawej stronie kręgosłupa, gdy oddech wchodzący przez lewe nozdrze wysyła 
negatywne elektromagnetyczne prądy wzdłuż lewej strony kręgosłupa. Te prądy są transmitowane 
za pomocą zwojów centrów nerwowych sympatycznego systemu nerwowego do wszystkich części 
ciała. 

W normalnym rytmicznym oddychaniu wydech zajmuje dwa razy więcej czasu niż wdech. Na 
przykład, jeżeli wdech trwa 4 sekundy to wydech, włącznie z naturalną pauzą przed nowym 
wdechem, wymaga 8 sekund67. 

Równoważenie elektromagnetycznych energii w systemie zależy w dużym stopniu od rytmicznego 
oddychania, stąd znaczenie głębokiego, niehamowanego, rytmicznego wydychania i wdychania. 

Mędrcy w Indiach wiedzieli, że z oddechem wchłaniają nie tylko fizyczne elementy powietrza, ale 
życie samo w sobie. Nauczali, że ta najważniejsza siła ze wszystkich sił, z której cała energia 
pochodzi, przypływa i płynie w rytmicznych wibracjach przez wszechświat. Każda żywa rzecz żyje w 
wyniku uczestniczenia w tym kosmicznym oddechu. 

Im bardziej prawdziwe wymaganie tym większa podaż. Dlatego, oddychając głęboko i rytmicznie w 
harmonii z uniwersalnym oddechem, wchodzimy w kontakt z siłą życia ze źródła wszystkiego życia 
w najgłębszych częściach naszego bytu. Bez tego intymnego związku indywidualnej duszy z wielkim 
zbiornikiem życia istnienie, jak dotąd wiemy, byłoby niemożliwe. 

Wolność nie polega na lekceważeniu rządzącej zasady, ale na jej przestrzeganiu. Prawa natury są 
nieskończenie sprawiedliwe. Naruszenie sprawiedliwego prawa nie jest wolnością. Wolność polega 
na świadomej harmonijnej relacji z Prawami Bytu. Tylko w ten sposób pragnienie może być 
zaspokojone, harmonia osiągnięta i szczęście zagwarantowane. 

                                                      
66 Istnieją udokumentowane przypadki ludzi (między innymi w filmie „Am Anfang war das Licht” Straubingera) 
żyjących tylko dzięki Pranie - WL. 
67 W książce „Superlearning“ autorki, S. Ostrander i L. Schroeder, na podstawie prac Georgi Łozanowa, Johannes 
Schultza i Alfonso Caycedo opisują jak przy pomocy rytmicznego oddychania, wspartego odpowiednią muzyką 
(barokową), można zwiększyć i przyśpieszyć możliwości uczenia się - WL. 



Potężna rzeka jest wolną, gdy ograniczona do swoich brzegów. Brzegi pozwalają jej wykonywać 
wyznaczona funkcję i spełniać dobroczynny cel dla najlepszych korzyści. Gdy jej wolność podlega 
ograniczeniom to pokazuje harmonię i powodzenie. Jeśli jej dno jest podniesione albo objętość 
znacznie powiększona, opuszcza swoją drogę i rozprzestrzenia się w terenie, pokazuje ruinę i 
spustoszenie. Nie jest już wolna, gdyż przestała być rzeką. 

Konieczności są wymaganiami a wymagania tworzą działania, których rezultatem jest wzrost. Ten 
proces powoduje w każdej dekadzie większy wzrost. Prawdę powiedziawszy, ostatnie 25 lat 
przyniosło więcej postępu niż poprzedni wiek a ostatni wiek przyniósł więcej postępu niż wszystkie 
przeszłe wieki. 

Pomimo tego, że ludzie mają różne charaktery, usposobienia i zwyczaje istnieje określone prawo, 
które dominuje i rządzi całą egzystencją. 

Myśl jest umysłem w ruchu a psychiczne przyciąganie jest prawem umysłu, tak jak prawem jest 
atomowe przyciąganie w nauce fizycznej. Umysł ma swoją chemię i składowe zdolności a te 
zdolności są tak określone jak te z fizycznej potencji. 

Tworzenie jest siłą umysłu, w którym myśl jest kierowana do wewnątrz i zapładnia nową myśl. Z 
tego powodu tylko oświecony umysł może myśleć sam dla siebie. 

Umysł musi nabyć pewnego charakteru myśli, który umożliwi jej powielenie bez żadnego impulsu z 
zewnątrz by ją wpoić.  

Kiedy umysł nabędzie naturę, zgodnie z którą myśli będą mogły reprodukować się same, to będzie 
w stanie spontanicznie generować myśli bez zewnętrznego pobudzenia. 

To się dzieje przez wyobrażenie myśli w umyśle jako rezultat bycia nasyconym i zapłodnionym 
przez Uniwersum. 

Nie wolno im pozwolić by wyszły w przestrzeń, ale przeciwnie, muszą pozostać wewnątrz, gdzie 
będą kreować stany psychiczne odpowiadające ich naturom. 

Absorpcja samorodnych myśli i koncepcja odpowiadających im stanów psychicznych jest Zasadą 
Przyczyny. 

To jest możliwe z powodu faktu, że umysłowy kosmos nieustannie promieniuje jako jedność 
umysłu i przejmuje funkcje połączenia związku z duszą człowieka jako jego umysłu. 

To będące istotą jest identyfikowane z istotą kosmosu i z istotą wszystkich rzeczy. 

Rezultatem jest osiągnięcie nieskończoności myśli, jednostka jest wszechwiedząca w umyśle, 
wszechmogąca w woli i wszechobecna w duchu. Jakość jej umysłu, wszechwiedza a jakość jej 
ducha jest wszechobecna. 

Taki człowiek posiada rzeczywistą siłę we wszystkim co robi. Jest rzeczywiście Mistrzem, twórcą 
swego przeznaczenia, sędzią swego losu. 

Istnieje wiele kwiatów kwitnących różnokolorowo. Każda zakwitła łodyga po prostu dociera do 
wspaniałego Słońca – boga manifestacji życia rośliny – bez skarżenia się, bez zwątpienia, w całej 
pełni pragnienia rośliny, wiary i oczekiwania. One wymagają i przyciągają bogactwo koloru i 
zapachu. 

A więc człowiek, także, w przyszłości uwolni wielkie siły pragnienia umysłu i ducha i zwróci je do 
nieba w słusznym wymaganiu najwyższego prezentu w Uniwersum, Życia. 

A życie znaczy żyć. 



Wiek jest uprzedzeniem, które zostało tak mocno zakotwiczone w Twoim umyśle, że jakaś 
wymieniona przypadkowa liczba lat wywołuje dokładny obraz w Twoim mózgu. 

Dwadzieścia lat i widzisz młodzieńca lub młodą dziewczynę ozdobioną wszystkimi młodzieńczymi 
wdziękami. 

Trzydzieści lat, młody mężczyzna albo kobieta w pełnym rozwoju życiowej siły i równowagi, nadal 
awansujący do olśniewających wyniosłości dojrzałości. 

Czterdzieści lat, szczyt został osiągnięty, wysiłek został utrzymany przez perspektywę 
zdominowania szerokich horyzontów. 

Przebyta droga jest kontemplowana z dumą, ale emocjonalnie już obracasz się w kierunku 
otchłani, której zawrotne zakręty zwijają się w ciągle wzrastającą ciemność. 

Pięćdziesiąt lat, w połowie drogi w dół, która ciągle jeszcze jest iluminowana światłem ze szczytów, 
ale już dotknięta chłodem otchłani. Organizm osłabł i jest zmuszany by poddać się licznym 
wyrzeczeniom. 

Sześćdziesiąt lat przenosi Cię do zimnych melancholijnych dolin. Poddając się nieubłaganemu 
przeznaczeniu stoisz na progu starości. Zaczynasz przygotowanie do długiej podróży, która 
nieuchronnie musi być przedsięwzięta. 

Siedemdziesiąt lat, pomarszczony i stary, obdarzony licznymi słabościami, czekasz w poczekalni do 
ostatniej podróży uważając za cud, że jeszcze żyjesz. 

Jeżeli osiągnąłeś 80-ty rok, to ten fakt jest uważany za zdumiewające zjawisko i jesteś traktowany z 
szacunkiem jak antyk. 

Czy to porównanie jest poprawne? Czy jest jakiś związek między wiekiem a wartością? Pozwólmy 
sobie stwierdzić z naciskiem, że tyrania świadectwa narodzin może zostać obalona. 

Fakt, że rok reprezentuje jeden kompletny obrót Ziemi wokół Słońca nie ma nic wspólnego z 
rozwojem człowieka68. 

Mieć tyle a tyle lat znaczy po prostu, że tyle razy obserwowane były sezony obrotu Ziemi i nic 
więcej. Nie sugeruje to żadnego intelektualnego czy fizycznego stanu. Osoba, która zobaczyła to 
niestrudzone zjawisko astronomiczne 40 razy może być dużo młodsza w rzeczywistym znaczenie 
tego słowa od tej, która widziała to tylko 30 razy. 

Wibracyjne działania planetarnego wszechświata są zarządzane prawem okresowości. Wszystko co 
żyje ma okresy narodzin, wzrostu i owocowania. Te okresy czasu są rządzone Prawem Siódemek. 

Prawo Siódemek rządzi dniami tygodnia, fazami Księżyca, harmonią światła, ciepłem, 
elektrycznością, magnetyzmem i atomową strukturą. Rządzi życiem osób i narodów, i dominuje 
działalność komercyjną świata. Możemy zastosować to samo prawo do naszego życia i w ten 
sposób zacząć rozumieć wiele doświadczeń, które inaczej pozostałyby niewytłumaczalne. 

Życie jest wzrostem a wzrost jest zmianą. Każdy okres 7 lat bierze nas w nowy cykl. Pierwsze 7 lat 
jest okresem niemowlęctwa. Następne 7 lat jest okresem dzieciństwa reprezentującym początek 
indywidualnej odpowiedzialności. 

Następne 7 reprezentuje okres dojrzewania. Czwarty okres oznacza osiągnięcie pełni rozwoju. 
Piąty to konstruktywny okres, gdzie ludzie nabywają posiadłości, domy i zakładają rodziny. 
Następny 35-42 jest okresem reakcji i zmian a po nim następuje okres rekonstrukcji, dostosowania 

                                                      
68 Ocena człowieka przy pomocy kalendarza gregoriańskiego jest piętnowana przez wielu. Najlepiej ujął to Joe 
Marshalla, - „Ile wichajstrów potrafisz wykonać przez dzień jest miarą Twojej wartości” - WL. 



i rekonwalescencji, by być przygotowanym na następny cykl siódemek zaczynający się od 
pięćdziesiątki. 

Prawo okresowości rządzi różnymi cyklami. Mamy cykle krótkich okresów i długich okresów. Są 
okresy czasu, kiedy emocje zyskują panowanie i cały świat jest pochłonięty myślami religijnymi. Są 
inne okresy, gdzie nauka i wiedza panuje a urząd patentowy jest zalewany nowymi wynalazkami. 
Są jeszcze inne okresy, gdzie zło i przestępczość bierze górę. Okresy strajków i trudnych czasów; 
czasy niepokojów, kłopotów i nieszczęść; i są okresy reform69. 

Jak jest przyczyna tych cykli? Czy są przypadkowe? Czy nie mają żadnej podstawy czy oparcia w 
naturze, wracając z regularnością a bez jakiejkolwiek motywacji? A może są one zgodne z 
Uniwersalnym Prawem i spowodowane obrotami planet na ich orbitach, mając swój początek w 
jakiejś zasadzie natury i mogą być przewidywane z pewnością powtarzania się tych samych 
zjawisk? 

Obroty kilku planet wokół ich osi formują największą, nam znaną, ilość materii w ruchu i w 
konsekwencji są odpowiedzialne za największą ilość energii. 

Ruch planet na ich różnych orbitach wokół Słońca powoduje, że największa ilość eteru znajduje się 
pod napięciem i w ten sposób powoduje największą ilość potencjalnej energii jaką znamy. 

Wszystkie działania materialnego wszechświata są dlatego warunkowane ruchem tych kilku 
planet. 

Zanotujmy skutki tych ruchów. Pierwszy rezultat do zanotowania to różnicowanie promieni 
słonecznych w siedem podstawowych kolorów – pomarańczowy, zielony, fiolet, żółty, czerwony, 
indygo i niebieski. Te siedem kolorów koresponduje z siedmioma nutami w muzycznej skali. 

Następnie dowiadujemy się, że wibracje każdej z planet są odpowiedzialne za kondensację i 
krystalizację elektronów w materię, i mamy złoto, srebro, rtęć, miedź, żelazo, cynk i ołów. 

Idąc dalej dowiadujemy się, że te wibracje są rozprowadzane do wszystkich części naszego ciała 
przez sympatyczny system nerwowy i mamy dlatego siedem splotów wzdłuż kręgosłupa. Mamy 
również siedem funkcji naszego ciała, które są kontrolowane – serce, mózg, płuca, żyły, skrzela, 
wątroba i śledzionę – i w końcu mamy coś co manifestuje się na wyższym poziomie jak duch, 
dusza, intelekt, miłość, energia, rozsądek i pamięć. 

Kąt między dwoma planetami w pewnym czasie i miejscu ich ustalonych orbit i ich kątowa relacja z 
Ziemią powoduje wpływ na, chłonne albo nastawione na szczególne wibracje, osoby. 

Pod wpływem sprzyjającym człowiek jest zrelaksowany, odprężony i w spoczynku. Ten stan bycia 
sprzyja warunkom mentalnym i znajdujemy umysłową równowagę, tendencję do przyjemności, 
wesołości, reagowania, szczęścia, dobroci i miłości. 

Jeżeli wpływ będzie niekorzystny, człowiek będzie napięty i drażliwy z korespondującą umysłową 
depresją, lękiem, gniewem, złośliwością, przemocą itd., zgodnie z naturą wpływających na to 
planet. Gdy Saturn kurczy tkanki i wyciska martwe elementy z organów, Jowisz działa odwrotnie 
przez rozrastanie i wchłanianie nowych elementów dla utrzymania wzrostu i rozwoju. 

Skutek tego „jowiszowego” procesu na umysł to uczucia „jowialne”, optymizmu, spokoju, 
beztroski, hojności i współczucia; zdolności do spojrzenia poza siebie na potrzeby i szczęście innych 
z rezultatem, że słowo i czyn przyniesie pochwały i wsparcie od innych, a co jest dokonane 
przyniesie szczęśliwe skutki. 

                                                      
69 Inne spojrzenie (z kręgu antropozofii) to wpływ na życie człowieka Węzłów Księżycowych (okres 18,6 lat). Uważa 
się, że osiąganie wieku będącego wielokrotnością tej liczby przynosić może za każdym razem wielkie zmiany - WL. 

 



Kiedy położenie Saturna jest dobrotliwe, organy i funkcje pod wpływem wibracji tej planety 
działają normalnie, ale gdy jego położenie jest niekorzystne, jego operacje w ludzkim ciele mają 
tendencję do bezwładu, kurczenia się, ograniczeń, rozkładu i poważnych skutków choroby chyba, 
że osoba będzie świadoma co jest konieczne dla minimalizowania tego wpływu.  

Herbert Spencer powiedział, „Życie jest bezustannym dostosowywaniem wewnętrznych 
warunków do zewnętrznego środowiska”. Stwierdzenie, o którym wszyscy wiemy, że jest 
całkowicie prawdziwe, jak również aksjomat starożytnych mędrców, „Co na górze to na dole”. 
Zdarzenia w systemie słonecznym mają odpowiedni skutek w systemie ludzkim. Wiele pożywienia 
dla myśli jest dostarczane przez działy zodiakalnego kręgu w połączeniu z różnymi okresami ważnej 
działalności, które determinują kurs życia. 

Planeta Uran robi swój okrąg na niebie w 84 lata i to jest jej „rokiem”. Jest to planeta, która ma 
specjalny wpływ na człowieka w sensie duchowym, jej „miesiąc” albo przejście przez dwunastą 
część okręgu mógłby dobrze mieć taki wpływ na życie człowieka, że byłby porównywalny do 
wpływu słońca na fizyczny świat podczas jego różnych miesięcznych faz w czasie rocznego 
przebiegu. 

Fakt, że przez okres 7 lat następuje kompletna zmiana w ciele fizycznym, jak zapewniają fizjolodzy, 
wspiera teorię znaku (Zodiaku – WL) zarządzającego każdym 7-letnim okresem życia i na pewno 
można przyjąć, że okres 84 lat może być uznany jako cykl życia, bez  konieczności uważania, że jest 
to limit normalnego życia ludzkiego. W tym sensie, te 84 lata życia odpowiadają jednemu 
ziemskiemu rokowi albo do jednego okręgu Zodiaku. 

Pozwólmy sobie teraz rozważyć podział Zodiaku na 4 wielkie kwartały przypominające Wiosnę, 
Lato, Jesień i Zimę. 

Kwartał Wiosenny odpowiada niemowlęctwu, dzieciństwu i młodości – nieodpowiedzialny i 
edukacyjny okres od 1 do 21 roku życia, kiedy osoba jest dopasowywana przez służbę i 
studiowanie do następnej ważnej fazy. To jest czas wkraplania do rosnącego umysłu wierności, 
synowskiego szacunku, posłuszeństwa i pracowitości. 

Kwartał Letni życia, od 21 do 42 lat, jest praktycznym okresem życia i zajmuje się życiem 
właściciela nieruchomości, gdzie bogactwo staje się przedmiotem, rośnie odpowiedzialność a 
obowiązki życiowe stają się cięższe i wypełnione działaniami biznesowymi. To jest okres czasu, 
kiedy wyraża się społeczna strona osobowości i uczymy się bezinteresowności. Pomyślność 
przychodzi z pełnią życia charakterystyczną dla części Lata. Rozwinięte cnoty to ostrożność, 
oszczędność, dobroczynność, wspaniałomyślność, pilność i rozwaga. 

Ten okres życia jest rządzony przez Lwa, w którym siły życia palą się najgoręcej a miłość do 
partnera i dzieci ma najwyższy wzrost w domowym i społecznym świecie. 

Kwartał Jesienny życia jest tym, w którym sława męskości  i pełnia macierzyństwa przyciąga 
szersze zainteresowanie a osobiste oczekiwania poświęca się dla tych poza wąskim kręgiem 
domowym. Obowiązki rządu i narodowego dobrobytu są podejmowane, a te są mniej ograniczone 
i bardziej altruistyczne w swej naturze, pojawia się pragnienie pomocy innym i ich nakierowanie i 
prowadzenie. Pozyskane cnoty to równowaga, sprawiedliwość, siła, odwaga, wigor i 
wspaniałomyślność. 

Koncentrująca siła tego okresu jest wskazana przez znak Skorpiona, symbol opanowanych emocji, 
ustalonych uczuć i trwałych trybów działania. Płynność i zmienne uczucia wodnych znaków robią 
się zdecydowane, godne zaufania i stałe. 

Następna faza życia, Kwartał Zimowy, jest okresem w którym doświadczenie jest zebrane i lekcje 
życia przechowywane, gotowe by wzbogacić jaźń. To jest ta faza, w której przegląd życia przynosi 



mądrość i czułe uczucia sympatii do wszystkiego. Cnoty ostatnich trzech znaków manifestują się 
jako cierpliwość i poświęcenie, służba, czystość, mądrość, łagodność i współczucie. 

Centralizowanie umysłu w znaku Wodnika przynosi szczyt kompletności człowieka a 
humanizowana doskonałość męskości kulminuje się u tych, których umysł jest scentrowany na 
wyższych stanach świadomości. 

To jest plan normalnego rozwoju ludzkości, że cywilizowane narody przechodzą przez ich 
niemowlęcą, jakby wiosenną fazę. Narody, jak osoby, też rozwijają się i narodowe dobro, i 
narodowa doskonałość są rezultatem mądrze ustanowionego planu zgodnie z wolą Najwyższego 
Władcy Wszechświata. 

Być może to było narodowe dobro i narodowa doskonałość, którą jeden z naszych wielkich mężów 
widział, gdy miał cudowną wizję tak pięknie opisaną. 

 „Powstaje wizja przyszłości. Widzę świat, gdzie trony się skruszyły i gdzie królowie są pyłem. 
Arystokracja nieróbstwa zniknęła z ziemi. 

Widzę świat bez niewolnika. Człowiek w końcu jest wolny. Nauka zniewoliła siły natury. Błyskawica 
i światło, wiatr i fale, mróz i płomienie a te wszystkie subtelne moce ziemi i powietrza są 
niezmordowanymi tytanami pracy dla rodzaju ludzkiego. 

Widzę pokój na świecie, ozdobiony każdą formą sztuki, wstrząśnięty miriadami dźwięków muzyki, 
gdy wargi są pełne od słów miłości i prawdy. Świat, gdzie nie ma westchnień wygnańca, lamentu 
więźnia, świat bez szubienicy, gdzie praca jest w pełni wynagradzana, gdzie praca i wartość idą 
ręka w rękę. 

Widzę świat bez wyciągniętej ręki żebraka, bez nieczułego, kamienistego spojrzenia skąpca, bez 
żałosnego płaczu biedy, bez wściekłych warg od kłamstw i okrutnych oczu pogardy. 

Widzę świat bez chorób ciała czy mózgu – kształtny i piękny, małżeństwo harmonii formy i funkcji 
– i gdy tak patrzę, żyjemy dłużej, radość się pogłębia, miłość pokrywa ziemię; i ponad wszystko na 
sklepieniu niebieskim świeci wieczna gwiazda wiary”. 

Źródło Życia 

Życie nie jest stworzone - po prostu jest. Cała natura jest ożywiona siłą, którą my nazywamy 
„Życiem”. Zjawiska życia na fizycznym poziomie, które głównie nas dotyczą, powstają w wyniku 
inwolucji „energii” w „materię”, a więc materia jest inwolucją energii. 

Żyjąca tkanka jest zorganizowana, jest życiem organicznym. Martwa tkanka jest niezorganizowana, 
jest nieorganiczną materią. Gdy życie znika z organizmu, zaczyna się dezintegracja, proces 
organizacji ustaje. 

Organizacja wymaga wysokiego tempa wibracji, czyli krótkiej długości fali poruszającej się z wielką 
intensywnością. Molekuły, z których tkanka jest skomponowana, są w ciągłym stanie aktywności. 
Rezultatem tego jest, że tkanka manifestuje to co my nazywamy życiem. 

Wibracje życia mają tylko jedno źródło i jest nim Słońce. Starość jest częścią procesu śmierci. Jest 
to spowodowane akumulacją ziemskich soli czy tak zwanej mineralnej materii. 

Mineralna materia zwykle składa się z wapnia i kredy, które odkładają się na ściankach arterii, a te 
stają się utwardzone i zwapnione ,i tracą swoją elastyczność. 

Jeżeli wibracje są wystarczająco intensywne to uniemożliwiają tym solom osiadanie w systemie. 
Intensywna wibracja uniemożliwia ich akumulację i są one wydalane w procesie eliminacji. 



Starość, rozkład i śmierć są po prostu niezdolnością jednostki do zestrojenia się z wibracjami ze  
Słońca, które jest źródłem wszystkiego życia. 

Długowieczność i witalność są zależne od prostej proporcji, gdy kontaktujemy się z intensywnymi 
wibracjami ze Słońca a izolujemy się od wolnych, zdezorganizowanych, dezintegrujących i 
śmiertelnych wibracji Ziemi. 

Życie jest tempem wibracji, trybem ruchu. Śmierć jest brakiem tej wibracji. 

Życie jest manifestacją aktywności. Śmierć jest procesem dezintegracji, braku aktywności. 
Wibracje życia wypływają ze Słońca. Wibracje śmierci wypływają z Ziemi. 

Słońce jest źródłem życia, Księżyc formy a Ziemia dezintegracji czy śmierci. Ziemia zawsze szuka jak 
przyciągnąć do swej piersi wszystkie rzeczy. To jest grobowiec albo stałe miejsce spoczynku dla 
każdej formy zorganizowanej manifestacji.  

Wibracje z Ziemi są dlatego wibracjami zniszczenia, dezyntegracji. Nic nie było dotychczas w stanie 
oprzeć się bezustannemu przyciąganiu tych ziemskich wibracji. Wszystko musiało w końcu ulec, 
wszystkie formy jakiejkolwiek natury musiały powrócić do Ziemi, by oczekiwać ożywiających 
wibracji Słońca, zanim znów będą mogły się zamanifestować. 

Czy to zawsze będzie prawdą? Niekoniecznie. Nie zawsze będzie konieczne poddać się tym 
dezintegrującym wibracjom. Możemy być w stanie odseparować się, co najmniej do pewnego 
stopnia. 

Wszechświat powstał przez wibracje, to znaczy, określona forma, którą ma wszystko, niezależnie 
czy w dużej czy w małej skali, zależy absolutnie od określonego tempa wibracji, które dało jej 
wyraz. Wszechświat, w takim razie, generalnie i w szczegółach, jest efektem systemu wibracji. 
Innymi słowy muzyka sfer wyraziła siebie w tej formie, którą my nazywamy Kosmosem. 

Ta wibracja wyraża inteligencję. To nie jest inteligencja jak my rozumiemy to słowo, ale kosmiczna 
wiedza, która jest odpowiedzialna za wzrost paznokci palców, włosów, kości, zębów i skóry, 
krążenia krwi i oddychania, które funkcjonuje niezależnie czy śpimy czy jesteśmy rozbudzeni. 

W ten sposób świadomość czy inteligencja jest w obfitości we wszystkim, szczególna w sobie i tą 
cechą różnicująca charaktery każdej innej rzeczy. Ze względu na to, chociaż jest tylko jedna 
Uniwersalna świadomość czy inteligencja, mamy rozliczne różne jej wyrażenia. Skała, ryba, 
zwierzę, człowiek, wszyscy są odbiorcami jednej Uniwersalnej inteligencji. Są tylko różnie 
uformowaną manifestacją Kosmicznej substancji – różnie połączonymi tempami ruchu czy 
wibracji. 

Umysł jest systemem wibracji. Mózg jest wibratorem a myśl jest zorganizowanym efektem każdej 
szczególnej wibracji, gdy wyrażona poprzez wymagane połączenie komórek.  

To nie liczba komórek, ale ich wibracyjna przystosowalność rozszerza zakres myśli do których 
umysł jest zdolny. 

To Uniwersalny Umysł powoduje, że „ziarno myśli” pojawia się w mózgu człowieka i zapładnia go 
myślą, która jest prądem energii, dośrodkowym w umyśle człowieka i odśrodkowym w 
Uniwersalnym Umyśle. 

Te nasiona myśli mają tendencję do kiełkowania, wypuszczania pędów i wzrostu, i tak uzyskują 
formę, którą my nazywamy ideą. 

Kiedy w mózgu jest uformowany umysłowy obraz, to odpowiadające temu tempo wibracji jest 
natychmiast obudzone w eterze. Od tego jednak czy zasada Woli czy Pragnienia jest w działaniu 
zależy czy wibracje będą ukierunkowane do wewnątrz czy na zewnątrz. 



Jeżeli użyta jest Wola, wibracje wychodzą na zewnątrz i wprowadzona jest zasada siły. Jeśli natura 
Pragnienia jest rozbudzona, wibracje idą do wewnątrz i Prawo Przyciągania jest wprowadzone. W 
obu przypadkach Prawo Przyczyny wyraża się przez ucieleśnienie jego twórczej zasady. 

Nie jest odległy czas, kiedy człowiek będzie mógł być odporny na choroby i zatrzyma zwykły proces 
starości i fizycznego rozkładu – utrwali młodość nawet, gdy ciało osiągnie wiek ponad 100 lat. 

Nieśmiertelność, czy wieczne życie, jest najczulszą nadzieją, prawowitym celem i prawem każdego 
człowieka. Ale większość ludzi z wszystkich religii, a i tych niewierzących wydaje się myśleć, że to 
jest do osiągnięcia, jeśli w ogóle, w przyszłym czasie i na innym poziomie egzystencji. 

Każdy człowiek, który nie jest chory albo obłąkany, ma wrodzone pragnienie by żyć tak długo jak 
tylko możliwe. Jeżeli jest na świecie osoba, która nie pragnie żyć to dlatego, że ma nienormalne 
warunki w ciele albo umyśle, bądź może taka być. 

Właściwie im bardziej oświecona i rozwinięta jest osoba tym intensywniejsze jest pragnienie i 
tęsknota za życiem a to jest nieprawdopodobne, by było naturalne pragnienie niemożliwe do 
osiągnięcia. 

Prof. Jaques Loeb, powiedział kilka lat temu, - „Człowiek będzie żył wiecznie, gdy nauczy się 
ustanowić w swoim ciele prawidłową protoplazmiczną reakcję”. 

Pięć siódmych ciała jest wodą, gdy substancje ciała to albumina, włóknik, kazeina i żelatyna. 
Organiczna substancja pierwotnie skomponowana została z 4 podstawowych gazów – tlenu, azotu, 
wodoru i kwasu węglowego. 

Woda jest połączeniem 2 gazów a powietrze mieszaniną 3 gazów. W ten sposób nasze ciała 
składają się tylko z przekształconych gazów. Nic z naszego ciała nie istniało 3 czy 4 miesiące temu: 
twarz, usta, ramiona, włosy nawet każdy paznokieć. Cały organizm jest tylko prądem molekuł, 
nieustannie wznawianym płomieniem, strumieniem, na który możemy patrzeć przez całe nasze 
życie i nigdy nie widzieć tej samej wody. 

Te molekuły nie dotykają siebie i są nieustannie odnawiane przy pomocy asymilacji – kierowane, 
rządzone i organizowane przez niematerialną, która je ożywia. 

Tej sile możemy nadać imię „dusza”, jak napisał wielki francuski astronom, fizyk, biolog i metafizyk 
Camille Flammarion. 

Most Życia (The Bridge of Life), symbol fizycznej wtórnej genezy, został wykorzystany w piosence, 
dramacie i powieści. Paracelsus, Pitagoras, Valentin, Wagner i długa nieprzerwana linia celebrytów 
od niepamiętnych czasów zgodnie intonowali swoje epiki z tą „zagadką Sfinksa”, gdzie w poprzek 
zwoju było napisane „rozwiąż mnie albo umrzyj”. 

Rozwiązaniem może być zrozumienie natury gruczołów, które kontrolują fizyczny i mentalny 
wzrost i wszystkie metaboliczne procesy o podstawowym znaczeniu. 

Gruczoły dominują wszystkie ważne funkcje i współpracują blisko z tymi procesami co może być 
porównane do splecionego dyrektoriatu. 

One zaopatrują wewnętrzne wydzieliny albo hormony, które określają czy będziemy wysocy czy 
niscy, przystojni albo nieatrakcyjni, genialni albo nieciekawi, niepokorni albo konformistyczni. 

William Osier, jeden z największych światowych myślicieli, powiedział, - „Ponieważ ciało człowieka 
jest brzęczącym ulem pracujących komórek z ich specyficznymi funkcjami, wszystko pod centralną 
kontrolą mózgu i serca, i wszystko zależne od wydzielin gruczołów, które smarują koła życia. Na 
przykład, usuń tarczycę, tę spod jabłka Adama, i pozbawisz człowieka smarów, które umożliwiają 
pracę jego silnika myśli i stopniowo jego przechowywane zdobycze umysłu przestaną być dostępne 



i w ciągu roku zatopi się w demencji. Normalne procesy skórne zatrzymają się, wypadają włosy, a 
wzór zwierzęcy jest przekształcony w bezkształtną karykaturę ludzkości”. 

Mamy 7 głównych gruczołów: przysadka, tarczyca, trzustka, nadnercze, szyszynka, grasica i gruczoł 
płciowy. Kontrolują one metabolizm ciała i dominują wszystkie witalne funkcje. 

Przysadka jest małym gruczołem umieszczonym blisko centrum głowy, bezpośrednio pod trzecią 
komorą mózgu, gdzie spoczywa w zagłębieniu kościstej podstawy czaszki. Jej wydzielina spełnia 
bardzo ważną rolę w mobilizowaniu węglowodanów, utrzymywaniu ciśnienia krwi, pobudzaniu 
innych gruczołów i utrzymywaniu w napięciu sympatycznego systemu nerwowego. 

Tarczyca zamieszkuje w czołowej części szyi, rozciągając się w rodzaj półokręgów po obu stronach. 
Wydzielina tarczycy jest ważna w mobilizowaniu zarówno białek jak i węglowodanów. Stymuluje 
inne gruczoły, pomaga oprzeć się infekcjom, oddziałuje na wzrost włosów i wpływa na organy 
trawienia i eliminacji. Jest silnie determinującym czynnikiem w całym rozwoju fizycznym jak i 
mentalnym funkcjonowaniu. Zrównoważona tarczyca zabezpiecza aktywność, skuteczność i 
spokojną koordynację umysłu i ciała. 

Gruczoł nadnercza znajduje się nad małym tylnim. Te organy czasami są nazywane „gruczołami 
piękna”, odkąd jedną z funkcji jest utrzymywanie pigmentów ciała w odpowiednim wymieszaniu i 
dystrybucji. Ale większe znaczenie nadnercza to wydzielanie adrenaliny we wszystkich kierunkach. 
Te wydzieliny zawierają wartościowy czynnik ciśnienia krwi, wzmacniają sympatyczny system 
nerwowy i stąd mimowolne mięśnie, serce, arterie i jelita. Te gruczoły reagują na określone 
ekscytujące emocje przez zwiększenie ilości wydzieliny i w ten sposób zwiększenie energii całego 
systemu, i przygotowanie go na efektywny cel. 

Gruczoł szyszynki jest małą stożkową strukturą umieszczoną za trzecią komorą mózgu. Starożytni 
rozumieli, że ten gruczoł miał ogromną ważność – mówi się o nim jako centrum duchowości, 
miejsce ducha i prawdopodobnie niezmiennej młodości i wiecznego życia. Znajduje się blisko 
szczytu głowy z tyłu. 

Gruczoł grasicy jest umiejscowiony blisko dna gardła, tuż pod tarczycą. Jest uważany za 
podstawowy tylko dla dzieci, ale czy nie jest możliwe, że degeneracja tego gruczołu jest jedną z 
przyczyn przedwczesnej starości? 

Trzustka znajduje się za otrzewną blisko żołądka. Ten gruczoł pomaga w trawieniu a gdy 
niefunkcjonujący prawidłowo, może produkować nadmiar cukru, co powoduje cukrzycę i inne 
poważne kłopoty. 

Gruczoł płciowy jest umiejscowiony w dolnej części brzucha. To dzięki działaniu tego gruczołu 
tworzone jest życie oraz proces rozmnażania. 

Gdy wydzieliny tego gruczołu nie są używane do celów prokreacji, wlewają życie w komórki, 
wznawiają energię, siłę i witalność. 

Gdy przestaną działać pojawia się depresja i ogólny debilizm.  

To jest jasne w takim razie, że gdybyśmy znaleźli sposób na powodowanie gruczołów by dalej 
pracowały, to możemy odnawiać nasze zdrowie, siłę i młodość nieskończenie; ponieważ tarczyca 
rozwija życiową energię, przysadka kontroluje ciśnienie krwi i energię umysłową, trzustka 
kontroluje trawienie i cielesny wigor, nadnercze zaopatruje nas w animusz, ambicję a gruczoł 
płciowy kontroluje wydzieliny manifestujące młodość, siłę i moc. 

Możemy lepiej zrozumieć mechanizm gruczołów, gdy będziemy pamiętać, że to Słońce jest 
źródłem wszystkiego co żywe, że promienie Słońca zróżnicowane są w 7 różnych tonów czy 
kolorów, albo jakości, przez 7 różnych planet, i że docierają do systemu ludzkiego przez 7 splotów 



usytuowanych wzdłuż kolumny rdzenia pacierzowego i dowiadujemy się , że życie jest dostarczane 
do 7 głównych gruczołów w ciele, gdzie kontrolują i dominują właśnie funkcje życia. 

Niestety jednakże, zwykłe szkło okienne wyłącza praktycznie promienie ultrafioletowe, które są 
najbardziej konieczne do utrzymania zdrowia i witalności. Kilka sanatoriów i szpitali miało 
specjalne okna zrobione ze stopionego kwarcu, który przepuszczał promienie ultrafioletowe, ale 
jak dotąd koszt takich okien jest zbyt duży, pojedyncze okno kosztuje od 10 000 do 15 000 
dolarów70. 

Gdy gruczoły otrzymają życiodajne promienie, których dotychczas byliśmy pozbawieni, rezultatem 
będzie nadzwyczajny stopień witalności, umysłowej i fizycznej tężyzny. Faktycznie, już wiemy, że 
cholesterol może być przerobiony w witaminy przez działanie promieni ultrafioletowych i jest 
możliwe, że i inne obojętne substancje mogą być aktywowane w ten sposób. 

Promienie podczerwone są również nadzwyczaj wartościowym środkiem terapeutycznym. 
Odpowiednio utkana tkanina jest używana jako filtr dla tych promieni. 

Wnioski wynikające z wielu eksperymentów prowadzonych przez czołowych naukowców 15 lat 
temu wskazują, że jest możliwe by fizyczne ciało człowieka było tak oczyszczone i reagujące, że 
może kontynuować życie bez umierania. Przypływy i wypływy ciała mogą być tak perfekcyjnie 
dostosowane, że organizm nie będzie się starzał ,ale będzie przebudowywany z dnia na dzień. 

Wibracyjna siła życia może być zainspirowana, do takiego stopnia i promieniowana do tkanek, w 
takim zakresie, że ten człowiek z gliny naprawdę stanie się świątynią żyjącego Boga a nie zaledwie 
zbiornikiem nieświadomej i nieuregulowanej inteligencji. 

Przy pomocy prostej codziennej higieny możemy znacznie przedłużyć manifestację życia. Dlatego 
mamy powód wierzyć, że pełna wiedza o sile wibracyjnej i jej efektów na strukturę ciała pomoże 
organizmowi permanentnie manifestować życie. 

Śmierć nie jest konieczną, nieuniknioną konsekwencją bądź atrybutem życia. Śmierć jest 
biologicznie względnie nową rzeczą, która ujawniła się, gdy żyjące istoty przeszły długą drogę 
ewolucji. 

Pojedyncze komórki udowodniły, poprzez kluczową eksperymentalną obserwację, że są 
nieśmiertelne. Reprodukują się przez rozszczepienie, z jednej powstają dwie. Ten proces może 
postępować nieskończenie, bez stałego zwolnienia tempa podziału komórek i bez interwencji 
procesu ożywiania, przy założeniu, że mają sprzyjające środowisko. Komórki zarazków wszystkich 
seksualnie zróżnicowanych organizmów są w podobny sposób nieśmiertelne. Zredukowane do 
wzoru, możemy powiedzieć, że zapłodniony zalążek produkuje ciałko i więcej komórek zarazka. 
Ciałko w końcu umiera. Kilka komórek zarazka przed tym zdarzeniem produkuje następne ciałko i 
komórki zarazka i tak dalej trwa ten cykl, który się nie skończył od czasu pojawienia się 
wielokomórkowych organizmów na ziemi. 

Tak długo jak reprodukcja odbywa się w tych wielokomórkowych formach, nie ma miejsca na 
śmierć. Pomyślna kultywacja tkanek wyższych kręgowców przez nieokreślony czas demonstruje, że 
śmierć w żadnym sensie nie jest koniecznym towarzyszem komórkowego życia. 

Można śmiało powiedzieć, że potencjalna nieśmiertelność wszystkich podstawowych elementów 
komórkowych ciała albo w pełni została zademonstrowana, albo dowody tej możliwości są bardzo 

                                                      
70 Można zaryzykować stwierdzenie, że Charles Haanel się tu myli. Pisał o tym, że pasmo promieniowania w stronę fal 
mega krótkich jest znane (było znane) do poziomu fal radioaktywnych, które wtedy były już uznane za szkodliwe. 
Prawdopodobnie więc doszedł do wniosku, że te życiodajne promienie to ultrafioletowe. Chociaż może ma rację i 
czerniak wynika raczej z przedawkowania; albo w ogóle z innej przyczyny, niezwiązanej z promieniami 
ultrafioletowymi, jak to się już wielokrotnie szkolnej medycynie zdarzało - WL. 



daleko zaawansowane. Uogólniając rezultaty pracy kultury tkanek w ostatnich dwóch dekadach 
jest wysoce prawdopodobne, że komórki podstawowych tkanek wielokomórkowych ciał są 
potencjalnie nieśmiertelne, gdy je umieścić w odpowiednich warunkach, dać odpowiednią ilość 
pożywienia i usunąć szkodliwe produkty metabolizmu. 

Podstawowym powodem, dlaczego wielokomórkowce nie żyją wiecznie, wydaje się być 
zróżnicowanie i specjalizacja funkcji komórek i tkanek w ciele, a wtedy żadna indywidualna część 
nie otrzymuje koniecznych warunków dla kontynuowania egzystencji. W ciele, potrzeby 
egzystencji każdej części zależą od innych części albo od organizacji ciała jako całości. To 
zróżnicowanie i specjalizacja funkcji tych wzajemnie zależnych zbiorów komórek i tkanek 
powoduje, że ciało wielokomórkowe umiera, a nie jakiś właściwy albo nieunikniony śmiertelny 
proces w samych komórkach. 

Kiedy komórki pokazują charakterystyczne zmiany starzenia się, jest to prawdopodobnie 
konsekwencją ich wzajemnego związku w ciele jako takim. To nie pojawia się w żadnej konkretnej 
komórce w wyniku jej starzenia się, to się pojawia, gdy komórki są usunięte ze związku wzajemnej 
zależności zorganizowanego ciała. Krótko mówiąc, zgon nie jest najważniejszą cechą 
psychologicznej gospodarki indywidualnych komórek jako takich, ale raczej tych połączonych w 
całość. 

Ostatnie badania pokazały rozstrzygająco, że tkanka i komórki ludzkiego ciała niekoniecznie muszą 
się rozkładać. Dawniej myślano, że nie było sposobu by się nie starzeć, i że komórki muszą 
podupadać w wyniku starości, czyli zużywać się. Nie znajduje to jednak, w świetle nowoczesnej 
nauki, poparcia. Badania nauki o gruczołach przekonały wielu fizyków, że ludzkie komórki mogą 
być odmładzane bądź ciągle zastępowane, i że coś takiego jak starość może przyjść dopiero po 
kilku setkach lat. 

Wiadomo bardzo dobrze, że potrzeba nam długości całego życia by uzyskać wartościowe 
doświadczenia. Ludzie na czele wielkich przemysłów bardzo często są po sześćdziesiątce, a ich rada 
jest poszukiwana, ponieważ uzyskali swoje doświadczenie podczas tych lat. Wydawałoby się więc 
ważne by wydłużać ludzkie życie i naprawdę obecne znaki wskazują, że to może być i będzie 
dokonane. 

Kilku naszych najlepszych autorytetów nie widzi powodu dlaczego ludzka istota nie powinna 
osiągać wieku kilkuset lat; nie jako jakieś nadzwyczajne osiągnięcie, ale rozpatrywane średnio. 
Mamy obecnie ludzi żyjących 125 lat, ale są oni naturalnie wyjątkami. Naukowcy medyczni 
zapewniają, że cel 200 będzie osiągnięty pewnego dnia w przyszłości. Gdy przestaniemy myśleć, że 
przeciętna długość życia była 40 lat i obecnie uważamy, że człowiek 50-cio letni jest w szczycie 
swego życia, kto wie czy za 50 lat człowiek nie osiągnie tego szczytu w wieku 100 czy 150 lat. 

Dr. Monroe, znakomity lekarz i naukowiec brytyjski, powiedział, - „Ludzka konstrukcja jako 
maszyna nie zawiera w sobie żadnych znaków, dzięki którym możemy prawdopodobnie 
przewidzieć jej rozkład; jest widocznie zamierzone by trwała wiecznie”. 

Ale ze wszystkich biegłych czy mistrzów, którzy utrzymywali światło ponad Trzema Filarami 
magicznego Mostu (Mostu Życia – WL), najwyraźniej i najpiękniej opisał to wielki poeta Isaiah: 

 „Wtedy oczy ślepca otworzą się i uszy głuchego będą odetkane. Kulawy człowiek skoczy jak jeleń i 
język niemego zacznie śpiewać. Na pustkowiu wytryśnie woda i popłynie w pustynię. Rozżarzony 
piasek stanie się basenem, spragniona ziemia spłynie wodą. W domostwie szakali będzie trawa, 
trzcina i krzaki. I będzie magistrala, i droga, i będzie nazwana „Drogą Świętości”, grzeszni nią nie 
przejdą, będzie dla zbawionych. Wędrujący człowiek, tak głupcy, nie będzie w tym błądzić”. 



Nerwy są rafinowanymi nitkami w różnych kolorach, każdy z nich mający specjalne chemiczne 
powinowactwo dla określonych substancji organicznych – olej albo albumina – dzięki i poprzez 
który materializuje się organizm i prowadzony jest proces życia. 

Wyobraźnia mogłaby łatwo pojąć, że te delikatne znikome włókna są strunami Ludzkiej Harfy, i że 
molekularne minerały są palcami Nieskończonej Energii uderzającymi nuty jakiegoś Boskiego 
Hymnu. 

Emocje 

Twoje emocje będą niezmiennie szukały wyrażenia siebie w działaniu. Emocja miłości będzie 
dlatego szukała wyrażenia w usłudze kochania. 

Emocje nienawiści będą szukać wyrażenia we mściwych albo wrogich działaniach.  

Emocje wstydu będą szukały wyrażenia w działaniach odpowiadających naturze przyczyny, która 
spowodowała tę emocję. 

Emocje smutku wprowadzą kanały łez w gwałtowną akcję.  

Z tego widać, że emocje zawsze ogniskują energię na idei czy pragnieniu, która szuka ujścia. 

Kiedy emocje znajdują ujście właściwym kanałem, wszystko jest dobrze, ale jeśli im się tego 
zakazuje albo tłumi, to pragnienie czy życzenie będzie kontynuować zbieranie energii i, jeśli z 
jakiegoś powodu, jest całkowicie stłumione, przejdzie do podświadomości i tam pozostanie. 

Taka stłumiona emocja staje się kompleksem. A taki kompleks jest żywy – ma witalną moc i siłę, a 
ta witalna siła zachowuje swoją intensywność niepomniejszoną przez całe życie, chyba, że się ją 
uwolni. Faktycznie, wręcz zyskuje moc z każdą podobną myślą, pragnieniem, życzeniem albo 
wspomnieniem. 

Emocja miłości powoduje, że splot słoneczny staje sie aktywny, co w konsekwencji wpływa na 
działania gruczołów, które produkują efekt wibracyjny w określonych organach ciała a to kreuje 
pasję. Emocja nienawiści powoduje przyspieszenie określonych cielesnych działań, które zmieniają 
chemiczną organizację krwi a to kończy się pół-bezwładem albo, gdy długo trwa, kompletnym 
bezwładem. 

Emocje mogą być wyrażone poprzez mentalną, werbalną albo fizyczną akcję i zwykle wyrażają się 
w jednej z tych dróg i dlatego są uwalniane a energia rozprasza się w kilka godzin. Gdy jednak z 
powodu honoru, dumy, gniewu, nienawiści albo goryczy te emocje są ukryte przed świadomością 
to stają się mentalnymi wrzodami w sferze podświadomości i powodują gorzkie cierpienia. 

Taki kompleks może wywołać odwrotny skutek. Na przykład, mężczyźnie zabroni się wyrażać 
miłość do kobiety, to może się to zmienić u niego w nienawiść do kobiet. Może być zirytowany i 
rozdrażniony nawet na widok rzeczy kobiecych. Może się wydawać śmiały, niezależny i 
dominujący, ale będzie to tylko kamuflaż, przy pomocy którego próbuje pokryć pragnienie miłości i 
sympatii, które zostały mu zabronione71. 

Gdy ten człowiek znajdzie w końcu partnera, to nieświadomie wybierze przeciwny typ do tego, 
który spowodował jego cierpienie. Przywiązanie odwróci się – nie będzie chciał przypomnień. 

Cierpienie jest emocją i otwiera drzwi nieświadomości. Myśl, że „to jest to, co dostałem za moje 
błędy” powoduje konkluzję – „OK, nigdy więcej tego nie zrobię”! To jest sugestia poprawy, która 
schodzi do podświadomości przez autosugestię indywidualnej pokuty cierpienia. W ten sposób 

                                                      
71 Myślę, że dotyczy to w równym stopniu płci przeciwnej - WL. 



następuje poprawa, która zmienia pragnienie duszy i również tworzy nowe pragnienie unikania 
konsekwencji, w postaci cierpienia, wskazanej jej przez pokutę. 

Pragnienie powstaje w umyśle podświadomym. To jest po prostu emocja. Emocja powstaje w 
duszy czy podświadomym umyśle. Emocje przyjemności są oddawaniem i nagrodami za usługi, 
które podświadomy umysł oddaje ciału. 

Pojęliście to, że gdy jakaś myśl, idea czy cel znajdzie swoją drogę do podświadomości poprzez 
emocje, to sympatyczny system nerwowy podejmuje tę myśl, ideę czy cel i przenosi to do każdej 
części ciała, przerabiając tę myśl, ideę czy cel na faktyczne doświadczenia życia. 

Konieczne współdziałanie świadomego i podświadomego umysłu wymaga podobnego 
współdziałania systemów nerwowych. Mózgowo rdzeniowy system jest organem świadomego 
umysłu a sympatyczny system jest organem podświadomego. Mózgowo rdzeniowy system jest 
kanałem, przez który otrzymujemy postrzeganie od fizycznych zmysłów i kontrolujemy ruchy ciała. 
Ten system nerwów ma swój ośrodek w mózgu. 

System sympatyczny ma swój ośrodek w zwoju nerwowym z tyłu żołądka znanym jako splot 
słoneczny i jest kanałem umysłowych działań, który nieświadomie wspiera życiowe funkcje ciała. 

Związek między tymi dwoma systemami jest dokonany przy pomocy nerwu błędnego, który 
wychodzi z regionu mózgowego jako część samorzutnego systemu torsu, wysyłając rozgałęzienia 
do serca i płuc i w końcu przechodząc przez przeponę traci swoją zewnętrzna warstwę, 
identyfikuje się z nerwami systemu sympatycznego i tak formuje połączenie między tymi dwoma, i 
robi z człowieka fizycznie pojedynczą całość. 

Splot słoneczny jest porównywany do słońca ciała, ponieważ jest centralnym punktem dystrybucji 
energii, którą ciało stale generuje. Ta energia jest bardzo prawdziwą energią, a to słońce jest 
prawdziwym słońcem i ta energia jest rozprowadzana bardzo prawdziwymi nerwami do wszystkich 
części ciała i wyrzucana w otaczającą ciało atmosferę. 

Jeżeli to promieniowanie jest wystarczająco silne, to taką osobę nazywamy magnetyczną; mówi się 
o niej, że ma silną osobowość. Taka osoba może władać ogromną mocą czynienia dobra; tylko jej 
obecność może często dawać komfort przeżywającym trudności umysłom, z którymi wejdzie w 
kontakt. 

Kiedy splot słoneczny jest aktywny, promieniując życie, energię i witalność do wszystkich części 
ciała, te odczucia są przyjemne a ciało jest wypełnione zdrowiem, a wszyscy których spotykamy 
również doświadczają miłych uczuć. 

Jeżeli jednak jest jakaś przerwa w tym promieniowaniu, odczucia są nieprzyjemne, strumień 
witalności i energii do niektórych części ciała jest wstrzymany a to powoduje każdą chorobę 
ludzkiej rasy – fizyczną, umysłową czy środowiskową. 

Każda próba wyjaśnienia tego zjawiska życiowego musi zostać oparta na teorii Jednoistotności. 
Element psychiczny istniejący we wszystkich żyjących substancjach, Kosmiczna Inteligencja, musiał 
istnieć zanim żyjąca substancja zaczęła istnieć i dlatego istnieje dzisiaj wokół nas, płynąc w nas i 
poprzez nas. Kosmiczna Świadomość obiektywizuje się w formie żyjącej substancji i działa ze 
świadomą inteligencją w wytwarzaniu jej aprowizacji i rozwija organizację na wyższe i wyższe 
poziomy życia. 

Kosmiczny Umysł jest kreatywną zasadą Uniwersum, Boskim Sednem wszystkich rzeczy. To z tego 
powodu podświadome akty i wszystkie podświadome działalności są zarządzane sympatycznym 
systemem nerwowym, który jest organem podświadomego umysłu. 



Żadna ludzka inteligencja nigdy nie uzyskała rezultatów, które Kosmiczna Inteligencja produkuje 
rozwijając chemiczne laboratorium dające podstawę życia roślin i produkcji złożonych 
mechanicznych urządzeń i harmonicznej organizacji społecznej w naszych własnych ciałach72. 

W mineralnym świecie wszystko jest solidne i ustalone. Zwierzęce i roślinne królestwo jest w 
stanie niestabilnym, ciągle zmiennym, zawsze tworzone i odtwarzane. W atmosferze znajdziemy 
ciepło, światło i energię. Każda sfera staje się delikatniejsza i bardziej duchowa, gdy przechodzimy 
od widzialnego do niewidzialnego, od grubego do drobnego, od niskiej potencjalności do wysokiej. 
Gdy osiągniemy niewidzialne, znajdziemy energię w jej najczystszej i najbardziej lotnej formie. 

Tak jak najpotężniejsze siły Natury są tymi niewidzialnymi siłami, tak te najpotężniejsze siły 
człowieka to jego niewidzialne siły, jego duchowa siła. Jedyną drogą, którą siła duchowa może się 
manifestować jest proces myślenia. 

Dodawanie i odejmowanie są dlatego duchowymi transakcjami. Rozumowanie jest duchowym 
procesem. Idee są duchowymi pojęciami. Pytania są duchowymi reflektorami. A logika, argument i 
filozofia są duchowym mechanizmem. 

Każda myśl powoduje działanie pewnych fizycznych tkanek – części mózgu, nerwu czy mięśnia. To 
wytwarza aktualną fizyczną zmianę w konstrukcji tkanki. Dlatego konieczne jest tylko by mieć 
pewną ilość myśli o danym przedmiocie, by spowodować kompletną zmianę Twojej fizycznej 
organizacji. 

Myśli o odwadze, sile i inspiracji zakorzenią się i gdy to ma miejsce zobaczysz życie w nowym 
świetle. Życie będzie miało nowe znaczenie dla Ciebie. Będziesz zrekonstruowany i wypełniony 
radością, pewnością, nadzieją i energią. Zobaczysz okazje, których uprzednio nie widziałeś. 
Rozpoznasz możliwości, które poprzednio nic dla Ciebie nie znaczyły. Myśli, którymi zostałeś 
nasycony, promieniują do tych wokół Ciebie i w odpowiedzi pomogą Ci być dalej i wyżej. 
Przyciągniesz do siebie nowych partnerów a to zmieni Twoje środowisko. A więc tym prostym 
ćwiczeniem myślowym zmienisz nie tylko siebie, ale również swoje środowisko, okoliczności i 
warunki. 

Te zmiany są powodowane psychicznym elementem życia. Psychiczny element nie jest 
mechaniczny; z powodu jego siły selekcji, organizacji i ukierunkowania taka moc nie może być 
automatycznie mechaniczna.  

Kosmiczna Inteligencja posiada funkcję pamięci dla zarejestrowania wszystkich doświadczeń, które 
się pojawiają w obiektywizowaniu i organizowaniu się na wyższych poziomach życia. To jest ta 
funkcja pamięci, która jest dziedziczną kierującą siłą żywych organizmów. 

Ta dziedziczna kierująca siła często manifestuje się lękiem. Lęk jest emocją, konsekwentnie 
niepodlegającą rozumowaniu. Możesz dlatego równie dobrze bać się tak przyjaciół jak i wrogów, 
bać się teraźniejszości, przeszłości i przyszłości. Gdy lęk Cię atakuje, musi być zniszczony73. 

Byłoby interesujące wiedzieć jak tego dokonać. Rozum nie pomoże Ci w ogóle, ponieważ lęk jest 
podświadomą myślą, produktem emocji. Musi być więc inny sposób. 

                                                      
72 A jednak nie wynalazła koła, aha – WL. 
73 Pojawiające się lęki są oczywiście emocjami, ale są inne lęki utrwalone w podświadomości od dawna i z których nie 
zdajemy sobie sprawy. Są to uprzedzenia, niechęci, ksenofobia, nietolerancja itp. Objawiają się w absurdalnych 
zachowaniach. Będę jeździł Volvo bo jest reklamowane jako najbezpieczniejsze. Jeśli boisz się wypadku to po pierwsze 
go przywołasz, a tak w ogóle to nie powinieneś w takim razie wsiadać do samochodu. Nie wejdę do drewnianego 
kościoła, bo mi cegła spadnie na głowę. Nie będę taką jaką chciałabym być, bo co ludzie powiedzą. Nie lubię innych 
ludzi różnych ode mnie, czy sytuacji dla mnie nowych, bo tak naprawdę boję się nieznanego. Itd., itp. Te lęki można 
usunąć przez wpierw zrozumienie czym są, a następnie wyeliminowanie ich drogą kreatywnego pozytywnego myślenia 
- WL. 



Sposobem jest przebudzenie Splotu Słonecznego, wprowadzenie go do działania. Jeśli 
praktykowałeś głębokie oddychanie, możesz krańcowo rozszerzyć brzuch. To jest pierwsza rzecz do 
zrobienia. Utrzymaj oddech przez sekundę czy dwie, następnie wciągnij jeszcze więcej powietrza i 
utrzymaj to w klatce piersiowej wciągając brzuch. 

Od tego wysiłku zaczerwieni Ci się twarz. Trzymaj ten oddech dalej przez sekundę czy dwie, ciągle 
nie wypuszczając powietrza i przemieść to powietrze z powrotem do brzucha. Ciągle utrzymując 
powietrze powtórz to działanie rozszerzania brzucha lub klatki piersiowej 4 czy 5 razy. Teraz 
wypuść powietrze. Lęk odszedł. 

Jeśli lęk nie opuści Cię od razu, powtarzaj ten proces aż do skutku. To nie potrwa długo zanim 
poczujesz się całkowicie normalnie. Dlaczego? Ponieważ, w pierwszej kolejności, ten wysiłek 
oddychania skoncentrowany na dole żołądka oddziałuje na zwój nerwowy sympatycznego systemu 
nerwowego leżącego dokładnie naprzeciwko Splotu Słonecznego, który głównie zarządza 
cyrkulacją. 

Pobudzanie Splotu Słonecznego uwalnia prądy nerwowe a odnowiona cyrkulacja wznawia kontrolę 
mięśni.  

Oddech wchodzący prze prawe nozdrze kreuje pozytywny elektromagnetyczny nurt, który 
przechodzi w dół po prawej stronie kręgosłupa, gdy oddech przez lewe nozdrze wysyła negatywne 
elektromagnetyczne prądy w dół po lewej stronie kręgosłupa. Te prądy są transmitowane w 
wyniku działania centrów czy zwojów nerwowych sympatycznego systemu nerwowego. 

Wszystka siła czy energia pochodzi od Słońca. Możemy powiedzieć, że dosłownie żyjemy, 
poruszamy się i mamy nasz byt, w fizycznym sensie, w Słońcu. Ta siła czy energia wchodzi w 
eteryczną śledzionę z każdym oddechem. Gdy już jest w śledzionie, splot słoneczny pobiera to dla 
siebie z każdym oddechem, a ze splotu słonecznego podróżuje wzdłuż nerwów do splotu podstawy 
usytuowanego na końcu kręgosłupa, następnie do splotu korony, rdzenia mózgu. To są trzy główne 
centra ciała. 

Ze splotu korony energia życia wędruje do nerwów głowy. Znów, idąc w dół, przechodzi przez 
centrum psychiczne usytuowane między brwiami. Następnie wędruje nerwami twarzy, centrum 
oskrzeli, przodem gardła, centrum płuc (górna klatka piersiowa i płuca), centrum dolnym płuc 
powyżej serca, witalnym i produktywnym centrum w podstawie żołądka. W ten sposób energia 
życiowa krąży w nerwach, aż stopniowo wypracuje sobie ujście na zewnątrz przez pory skóry. 

I tak łatwo widać, dlaczego to ćwiczenie może eliminować i kompletnie eliminuje tego 
łobuzerskiego wroga – Stracha. 

Jeżeli jesteś zmęczony. Jeśli chcesz pokonać znużenie, stań spokojnie gdziekolwiek jesteś opierając 
cały swój ciężar na stopach. Odetchnij głęboko, wznieś swoje ciało na palce nóg z rękami 
wyprostowanymi do góry i palcami wskazującymi do góry. Złóż ręce razem nad głową, wciągając 
powietrze wolno i wydychając silnie. Powtórz to ćwiczenie 3 razy. To zabierze może minutę albo 
dwie i poczujesz się bardziej odświeżony niż gdybyś się przespał i z czasem pokonasz tendencję do 
zmęczenia. 

Zaleta tego ćwiczenia jest w intencji. Intencja zarządza uwagą a to w odpowiedzi działa na 
wyobraźnię. Wyobraźnia jest formą myśli, a to z kolei jest umysłem w ruchu. 

Wszystkie formacje myśli oddziałują wzajemnie na siebie aż osiągną stan dojrzałości, gdzie 
reprodukują swój rodzaj. To jest prawo tworzenia. Jest to widoczne w cechach 
charakterystycznych dla danej osoby. Jeżeli ciało jest duże, kości, paznokcie i włosy grube, to 
wiemy, że dominuje fizyczność. Jeżeli ciało jest drobne, kości i paznokcie cienkie i giętkie to wiemy, 
że przeważają jakości mentalne i duchowe. Grube włosy wskazują na tendencję materialistyczną. 



Delikatne włosy wskazują na jakości wrażliwe i bystre. Proste włosy wskazują na bezpośredniość 
charakteru. Falujące włosy wskazują na zmianę pełni czy niepewność w myśli. 

Niebieskie oczy wskazują na lekkie, szczęśliwe, radosne i aktywne usposobienie. Szare oczy 
wskazują chłodne, kalkulujące i zdeterminowane usposobienie. Czarne oczy wskazują szybkie, 
nerwowe, śmiałe usposobienie. Brązowe oczy wskazują szczerość, energię i sympatię74. 

Jesteś dlatego kompletną manifestacją swoich najbardziej wewnętrznych myśli. Kolor Twoich oczu, 
struktura i jakość Twoich włosów, każda linia i krzywa Twojego ciała są wskazaniami charakteru 
myśli, które nałogowo podejmujesz. 

Nie tylko to, ale listy które piszesz przenoszą nie tylko wiadomości zawarte w słowach, ale są 
naładowane energią odpowiadającą naturze myśli i dlatego często przekazują inną wiadomość niż 
tą, którą zamierzałeś wysłać. 

I w końcu, nawet ubrania, które nosisz ostatecznie przyjmują umysłową atmosferę, która Cię 
otacza, a więc doświadczony psychometra nie będzie miał trudności w odczytaniu charakteru tych, 
którzy nosili część garderoby przez jakiś czas. 

Magnetyzm 

W zwykłym pręcie żelaznym czy stalowym cząsteczki są rozmieszczone swobodnie. Układy 
magnetyczne są spełnione wewnętrznie i nie ma żadnego rezultatu magnetyzmu zewnętrznego. 

Kiedy pręt jest magnetyzowany, cząsteczki porządkują się zgodnie z prawem przyciągania, obracają 
się na swoich osiach i przyjmują pozycje prawie w prostej linii z północnymi końcami wskazującymi 
ten sam kierunek. Zamknięte układy magnetyczne rozpadają się i powstaje ewidentny magnetyzm 
zewnętrzny. 

Nie możesz zobaczyć cząsteczek żelaza czy stali zmieniających ich względne pozycje pod wpływem 
magnetyzmu, ale efekt ujawni zmianę, która miała miejsce. Gdy wszystkie cząsteczki obrócą się na 
swoich osiach i będą zaaranżowane symetrycznie to pręt będzie kompletnie namagnetyzowany. 
Nie można będzie już nic zmienić niezależnie jak duża siła zostanie użyta. 

Pręt stał się magnesem i będzie wywierał siłę w każdym kierunku. Ilość siły wywieranej przez 
magnes zmniejsza się, gdy zwiększa się odległość. 

Magnetyczne linie zamykają swoje obwody niezależnie i nigdy się nie przecinają czy zlewają do 
siebie. 

Inny pręt żelazny czy stalowy umieszczony w polu magnetycznym magnesu przyjmuje własności 
magnesu; to zjawisko jest znane jako indukcja magnetyczna. To jest działanie i przeciwdziałanie, 
które zawsze poprzedza przyciąganie magnesu do magnetycznego ciała. 

Elektryczność jest niewidzialnym czynnikiem znanym nam przez jej różne manifestacje. Jesteś 
perfekcyjnym zakładem elektrycznym. Pożywienie, woda i powietrze dostarczają paliwa. Splot 
słoneczny jest akumulatorem a sympatyczny system nerwowy jest środkiem przekazu, przez który 
ciało jest ładowane magnetyzmem. Sen jest procesem, w czasie którego akumulator jest ponownie 
ładowany a życiowe procesy dopełnione i odnowione. 

Mężczyzna jest pozytywnym czy elektrycznym ładunkiem a kobieta jest negatywnym czy 
magnetycznym ładunkiem. Mężczyzna reprezentuje prąd, siłę, energię a kobieta pojemność, opór i 
moc. 

Co się zdarza, gdy ktoś z przeciwnej płci wejdzie w Twoje pole magnetyczne? 

                                                      
74 Kontrowersyjne przekonania. A może i nie?, – WL. 



Po pierwsze, zacznie działać Prawo Przyciągania. Następnie, przez proces indukcji, jesteś 
magnetyzowany i przyjmujesz własności osoby z którą się kontaktujesz. 

Co się dzieje, gdy inna osoba wchodzi w Twoje pole magnetyczne, co jest przekazywane od 
jednego do drugiego? Co powoduje, że w całym sympatycznym systemie nerwowym pojawia się 
dreszcz i brzęczenie? To komórki przegrupowują się by przenieść ładunek energii, życia i 
witalności, który jest przekazywany z jednej do drugiej a który otrzymują w wyniku indukcji. 

Jesteś namagnetyzowany i przyjmujesz jakości i cechy osoby, z którą się kontaktujesz. 

W magnetyzmie przechodzącym od jednej osoby do drugiej jest cała radość, cały smutek, cała 
miłość, nienawiść, muzyka, sztuka, obawy, cierpienia, sukcesy, porażki, ambicja, triumf, szacunek, 
odwaga, mądrość, cnota, piękno, które to dziedziczność i środowisko wprowadziły w życie Twojej 
miłości, bo wszystko jest miłością. Prawo Przyciągania jest Prawem Miłości a Miłość jest życiem i 
jest to doświadczenie, przez które życie jest przyspieszane do akcji, a to determinuje charakter, 
dziedziczenie i przeznaczenie. 

Czy natychmiast jesteś świadom tego, że jesteś nasycony myślami miłości, sukcesu, ambicji, 
triumfu, porażki, smutku, nienawiści, lęku, czy cierpień? Zdecydowanie nie. Dlaczego nie? 
Odpowiedź jest bardzo prosta i łatwo zrozumiała. Mózg jest organem świadomości i ma swoje pięć 
metod do kontaktowania się ze światem obiektywnym. Tymi metodami są zmysły: wzrok, słuch, 
węch, smak i dotyk. A miłość nie jest czymś co możemy widzieć, słyszeć, skosztować, powąchać, 
czy dotknąć. Jest to w takim razie czysto podświadome działanie albo emocja. Podświadomość 
jednakże ma swój własny system nerwowy, dzięki któremu kontaktuje wszystkie części ciała i 
otrzymuje doznania ze świata zewnętrznego, mechanizm jest kompletny, kontroluje wszystkie 
życiowe procesy: serce, płuca, trawienie, nerki, wątrobę, wszystkie generujące organy. Natura 
najwyraźniej wyjęła to wszystko spod kontroli świadomego umysłu i umieściła w kontroli bardziej 
godnego zaufania umysłu podświadomego, gdzie nie może być żadnego wtrącania się. 

Gdy mamy kontakt fizyczny, sytuacja jest całkowicie różna. W tym wypadku wchodzi do akcji 
system mózgowo rdzeniowy poprzez zmysł dotyku. Pamiętasz, że świadomy umysł ma pięć metod, 
którymi kontaktuje się ze światem zewnętrznym a zmysł dotyku jest jednym z nich. A więc 
faktyczny fizyczny kontakt wprowadza w działanie nie tylko sympatyczny system nerwowy, ale 
również mózgowo rdzeniowy. 

Ponieważ mózg jest organem system nerwowego to natychmiast staniesz się świadom każdego 
takiego działania. A więc, gdy jednocześnie emocje i odczucia są pobudzone przez mentalny i 
fizyczny kontakt wprowadzamy do akcji każdy nerw ciała. 

Wymiana wynikła z tych skojarzeń powinna być korzystna, inspirująca i ożywiająca, i tak jest, gdy 
to skojarzenie jest idealne i konstruktywne. Takie skojarzenie typowo wytwarza rezultat w 
świadomości i życiu przez powiększenie mocy i przydatności tak w krzyżowaniu roślin, ptaków jak i 
zwierząt. Rezultat oznacza dodaną moc, pożytek, piękno, bogactwo czy wartość. 

Zasada Przyciągania działa wiecznie, ewidencjonując siebie w formie wzrostu. Tym podstawowym i 
nieuniknionym rezultatem przyciągania jest łączenie rzeczy, które mają wzajemne powinowactwo 
z wynikającym z tego wiecznie postępującym wzrostem życia. 

Wiesz co się dzieje, gdy przeciwna płeć pojawi się w Twoim polu magnetycznym. Rozpatrzmy teraz 
co się stanie, gdy zbliżysz się do osoby tej samej płci. 

Ludzki związek jest w całości sprawą akumulacji a Ty będziesz czynnikiem określającym czym ten 
związek będzie i zależy od Ciebie czy będziesz dominującym czynnikiem w tym związku. 

Jeżeli dajesz, jesteś pozytywnym i dominującym czynnikiem. Jeżeli otrzymujesz, jesteś 
negatywnym i chłonnym czynnikiem. 



Każda osoba jest magnesem posiadającym oba bieguny, pozytywny i negatywny i ma skłonność do 
automatycznej sympatii albo antypatii do innych, których spotyka. 

Normalnie, pozytywny biegun przeważa a spotkanie dwóch pozytywów zapowiada kolizję. 

Podstawą życia jest harmonia a niezgoda jest przeszkodą leżącą na Twojej ścieżce. Zaciemnia ona 
rzeczywistość pokoju, który jest w sercu każdego doświadczenia, ale gdy stajesz się bardziej 
doświadczony potrafisz dostrzec dobro w oczywistym złu i Twoja moc przyciągania wzrasta 
proporcjonalnie. 

Rozmiar Twojego „nasycenia” magnetyzmem decyduje o Twoich relacjach z innymi i ich relacjach z 
Tobą. 

Każdy magnes ma moc wywoływania połączenia z innym mniej silnym. Jest to dokonywane przez 
odwrócenie biegunowości jednego z magnesów. Wtedy odmienne bieguny łączą się w pokoju i 
harmonii. 

Bardziej pozytywny magnes zmusi tego mniej pozytywnego by był bardziej chłonny na większą, 
dominująca siłę. 

Mniejszy magnes może być zobligowany, by być chłonnym na przytłaczający wpływ. Uznaje tę 
wymuszającą siłę, która wymaga by odwrócił swoją biegunowość. 

Odwraca swój pozytywny magnes i kieruje swój negatywny do pozytywnego bieguna większego 
magnesu i oba spotykają się w harmonijnym związku. 

Negatywny magnes może, jednakże, mieć większą wiedzę i może nie chcieć dominować. 
Posiadając większą wiedzę może gardzić użyciem siły. 

Może preferować pojednanie albo mieć życzenie by otrzymywać raczej niż dawać. Zamiast 
przymuszać mniejszy magnes do przystosowania się, większy może dobrowolnie zmienić swoją 
biegunowość. 

Jeżeli jesteś wielką osobowością, będziesz wiedział intuicyjnie, kiedy wymuszać a kiedy nie opierać 
się. Gdy przymus jest użyty, wynikająca z tego harmonia nie jest dobrowolna a uległość jest 
czasowa. Metoda nie stawiania oporu związuje zaś w wyniku dania uczucia wolności. 

Metoda przymusu jest wyraźnie intelektualna a nie stawianie oporu jest zasadniczo duchowe. 

Jeżeli jesteś wysoce rozwinięty duchowo i również obdarzony siłą intelektualną, możesz użyć tej 
ostatniej dla największej korzyści. W tym wypadku, ani nie będziesz odrzucał rozumowania ani 
logiki w wyniku Twojego rozumienia matematyki życia, a zastosujesz geometrię duchową, 
mentalną algebrę albo fizyczna arytmetykę zależnie od potrzeb Twojego problemu. 

Odkryjesz, że egzystencja włącza zawsze powtarzające się okazje na przystosowanie, kompromis i 
zmianę biegunowości. Możesz unikać przymusu przez przychylną uległość i unikać użycia siły 
zapraszając do przyjemnej zgody. 

Możesz rozkazywać i wymagać niechętnego posłuszeństwa, albo możesz poprosić i uzyskać 
dobrowolną współpracę. 

Możesz wywołać harmonię i tworzyć przyjaźnie, albo możesz zasiewać nienawiść, która będzie 
wymuszonym obowiązkiem do spełnienia. 

Zrozumienie własności ludzkiego magnesu pozwoli ci rozwiązać wiele problemów życiowych. 

Konflikt i przeciwstawność mają swoje miejsce, ale zazwyczaj tworzą przeszkody i pułapki, których 
trzeba unikać. 



Odkryjesz, że zawsze możesz uniknąć niepotrzebnego oporu i bezużytecznego konfliktu przez 
odwrócenie biegunowości albo wymuszenie tego u swojego przyszłego oponenta. 

Jesteś zaiste pod opieką zasad, które są niezmienne i zaprojektowane wyłącznie dla Twojej 
korzyści. 

Możesz umieścić siebie w harmonii z nimi i w ten sposób wyrazić życie we względnym pokoju i 
szczęściu, albo możesz postawić siebie w opozycji do nieuniknionego z koniecznymi 
nieprzyjemnymi skutkami. 

Określasz swoje świadome relacje ze wszystkim co jest. Wyrażasz dokładnie stopień szczęścia albo 
odwrotnie, stopień który zyskałeś przez związki, którym pozwoliłeś pojawić się w Twoim życiu. 
Możesz z każdego doświadczenia nauczyć się duchowej lekcji, która była ci dana, albo może być 
konieczne byś miał wiele podobnych doświadczeń. 

Możesz uzyskiwać mądrość z doświadczeń szybko i z łatwością, albo możesz robić to powoli i z 
trudem. 

Jesteś w stanie świadomie kontrolować swoje warunki w odczuwaniu celów tego co przyciągasz i 
możesz wyciągać z każdego doświadczenia to, co potrzebujesz dla dalszego wzrostu. 

Kiedy posiadasz tę umiejętność w wysokim stopniu, możesz rosnąć szybko i osiągać poziomy myśli, 
gdzie czekają na Ciebie okazje większych usług. 

To zależy od Ciebie jak, na każdym następnym poziomie, nauczysz się wyrażania większej harmonii, 
którą Twój większy wzrost dał Ci do dyspozycji, ponieważ tylko przez wyrażenie możesz 
przystosować to dla własnej korzyści. 

Wkroczyłeś na terytorium przygraniczne podstawowej, aktywnej zasady życia. Jeszcze jakiś czas 
temu mało zdawałeś sobie sprawę z niezliczonych wibracji otaczających Ciebie, takich jak 
elektryczne, magnetyczne, cieplne i świetlne, których kontrolowaniem i używaniem obecnie się 
zajmujesz. Przypuśćmy, że to co nazywasz „elektronami” powinno być aktywnymi centrami 
inteligencji połączonej z Nieskończonym Umysłem, który jest we wszystkim zorientowany i 
wszystkowiedzący. Ten wspaniały umysł, który myśli projektując i widzi od końca do początku. 

Przypuśćmy, że „elektrony” są nie tylko centrami siły i energii, ale centrami inteligencji, i że 
ludzkość w końcu odkryje, że mózg jest zorganizowanym centrum milionów tych inteligentnych 
elektronów, które są w kontakcie z innymi elektronami, z których Wszechświat jest 
skomponowany.  

Uniwersum jest skutkiem systemu wibracji. Kosmos jest zorganizowany przez działanie wibrującej 
energii zgodnie z pewnymi tempami, które wyrażają się w formie. Uniwersum nie mogłoby, 
dlatego w żadnym wypadku, być jakkolwiek różne od tego jak jest, chyba, że wpływ wibracyjny, 
który to zorganizował byłby inny, Uniwersum będące wyrażeniem w formie wibracyjnych 
wpływów, które zostały zorganizowane z energii Kosmosu czy eteru. 

William Crooks wziął trochę bardzo drobnego piasku i rozrzucił na bębnie. Następnie przy pomocy 
kamertonu wydawał różne dźwięki tuż nad nim, żeby szczególne powstałe wibracje działały na 
membranę bębna. Piasek zaczął przyjmować określone figury geometryczne odpowiadające tym 
dźwiękom.  

Przy innej nucie piasek przyjął inną figurę demonstrując, że tony muzycznej skali wytworzą 
odpowiadającą formę w każdej substancji odpowiednio plastycznej by zmieniać formę pod ich 
kierunkiem. 

To udowadnia, że wibracja jest początkiem formy, każda szczególna wibracja powoduje 
odpowiednią formę. 



Tak więc, wibracja leży u podstaw fizyki. Forma tak jak i światło, ciepło, kolor i dźwięk są 
nierozdzielnie połączone z działaniami wibracji. Każda wibracja wyraża się w formie 
odpowiadającej szczególnemu tempu wibracji. 

Forma w takim razie jest rezultatem energii wibrującej w pewnym tempie. Wibracja wyraża się w 
korespondujących figurach geometrycznych i w ten sposób buduje kryształy, które są wyrażeniem 
wibracji, kilka z tych kryształów wspólnie formują grupę tych szczególnych elementów, co jest 
następstwem tej szczególnej wibracji. 

Przypatrz się formom płatków śniegu padających w zimie. Odkryjesz, że jednego dnia ich kształt 
jest całkiem inny niż dnia poprzedniego czy następnego, choć warunki mogą różnić się tylko bardzo 
mało75. 

Niemniej jednak, ta minimalna różnica wystarczyłaby, by wytworzyć bardzo różne formy, gdzie 
każda jest dokładnym wyrażeniem specjalnego złożonego związku między wilgotnością, ruchem, 
ciśnieniem, temperaturą, napięciem elektrycznym i chemiczną kompozycją powietrza, które 
przeważały podczas ich formacji. 

Gdy wprowadzimy nitkę do miski z roztworem soli i wyjmiemy ją, zobaczymy na całej jej długości 
matematycznie perfekcyjne kryształy soli. 

Badacze natury zaobserwowali, że kryształy nigdy nie są takie same. Nie tylko dotyczy to różnych 
elementów chemicznych, ale wiemy, że każdy indywidualny kryształ jest trochę inny. A więc, 
wiedząc, że krystalizacja ma swoje źródło w wibracjach a wszystkie różnice w formie kryształów są 
wynikiem różnic w tempie wibracji, możemy uznać fakt, że indywidualność każdego obiektu jest 
spowodowana indywidualnością wibracji, która to wyraziła. 

To prawo wibracji, które powoduje dojrzałość owocu każdej myśli, niezależnie czy zdrowej czy 
niezdrowej, pożądanej czy niepożądanej. To jest prawo, które daje iskrę diamentowi, blask 
ametystowi, kolor winogronu, aromat róży, piękno lilii i w wyniku działania tego prawa każdy z nas 
przyciąga do siebie partnerów, doświadczenia, okoliczności, warunki i środowisko, w którym 
jesteśmy związani z obiektami i celami, których szukamy. 

Istnienie jest jak wytwór krosna. Mamy wzór i projekt, ale ponieważ nasze krosna są wyłącznie 
maszynami, to gdy prowadzące sznury są w nie załadowane i zaczyna się tkanie, mnóstwo 
czynników może skomplikować i zmodyfikować materiał, robiąc go piękniejszym albo brzydszym, 
zależnie od tego czy są one w harmonii czy nie z ogólnym planem. 

Każda liczba może zostać utworzona z arabskich cyfr - 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8, 9, 0. 

Każda myśl może zostać wyrażona 26-cioma literami alfabetu. 

Każda rzecz może powstać z 14 grupy elementów i zawsze, i tylko, poprzez właściwe grupowanie 
atomów w cząsteczki. 

Co jest prawdziwe w nieorganicznym świecie jest podobnie prawdziwe w procesach organicznych 
co znaczy, że określone świadome procesy wyprodukują określone skutki. Wyraźnie wymaga to 
więc inteligentnej siły by ukierunkować działania elektronów i spowodować, by połączyły się z 
regularną matematyczna precyzją i w ten sposób stały się materią każdej wyobrażalnej formy. 

Umysł jest więc źródłem wszystkich rzeczy, w takim sensie, że działalność umysłu jest inicjującą 
przyczyną wszystkich powstających rzeczy. Jest tak dlatego, że pierwotne źródło wszystkich rzeczy 
jest korespondującą myślą w Uniwersalnym Umyśle. To jest istotą rzeczy, która tworzy byt a 
działanie umysłu jest przyczyną przez którą istota przybiera formę. 

                                                      
75 No proszę, mamy fraktalność odkrytą dla nas około 50 lat później. I jak nie szanować umysłu Haanela. 



Pomysł jest myślą zrodzoną w umyśle a ta racjonalna forma myśli jest rdzeniem formy w takim 
sensie, że ta forma myśli jest inicjującym formalnym wyrażeniem, które działając na substancję 
zmusza ją do przyjęcia formy. 

Nic nie może istnieć bez wpierw idei czy idealnej formy urodzonej w Umyśle. Takie pomysły 
działając na Uniwersal rodzą korespondujące formy. 

Materia jest Kosmicznym Umysłem w fizycznej manifestacji. Spostrzegamy więc, że wszystko 
zawiera w sobie inteligencję kierującą rozwojem i manifestacją. 

To jest inteligencja, który powoduje, że skały są spójne i skrystalizowane a rośliny manifestują 
życie w całkowicie inny sposób. 

Roślina dzieli swoje komórki szybko, wchłania chętnie wilgoć, powietrze i światło, gdy skała usuwa 
je. Ale obie łączą i transformują elementy w tylko prawidłowych proporcjach dla reprodukcji, 
utrwalenia i dania koloru ich gatunkom. 

Jedyny powód życia był przez stulecia tak prosty jak ten ze świata zwierzęcego czy roślin – prosty 
cel przeżycia i prokreacji. Ludzie byli zadowoleni, gdy mieli spełnione najprostsze organiczne 
funkcje, pożywienie i reprodukcja. Głód i seks były ich jedynymi motywami do działania. Przez 
długi czas musieli kierować się tylko jedynym celem, jak przeżyć. 

Na drodze naszych przodków zostały ustalone określone linie postępowania i określony charakter. 
My nie tracimy ani pierwszego ani drugiego, oba elementy, linie i charakter, są przekazywanie z 
generacji na generację. Linie postępowania chociaż niewidoczne, nigdy nie są zmieniane ani nagle 
nie wyrażają się w inny sposób. Również cechy charakterystyczne nigdy nie są tracone. Są 
przenoszone od generacji do generacji poprzez wieki. 

Możemy wydestylować, analizować i składać wszystkie elementy używane jako przenośniki i 
pojazdy w procesie konstruktywnej energii i nie znajdziemy elementu, który stworzy nakrętkę, 
śliwkę czy nawet tylko nasienie gorczycy, chyba że wezwiemy energię do skupienia się na liniach 
charakteru ponieważ konstrukcyjne matryce muszą być ustanowione. 

Linie charakteru są niewidocznymi szlakami, przez które Natura ciągle wywiera presję w tworzeniu 
wszystkich elementów od poziomu grzybów do intelektualnego i duchowego człowieka. 

Zasada Przyciągania w najwyższej swojej formie wyrażenia manifestuje się w miłości. To jest to 
Jedyne Uniwersalne Prawo, które jednakowo zarządza mimowolnym powinowactwem minerałów i 
roślinnych substancji, pasją zwierząt i miłością ludzi. 

Prawo Miłości jest kawałkiem czystej nauki a najstarszą i najprostszą formą Miłości jest 
pochodzące z wyboru powinowactwo dwóch różniących się komórek. Prawo Miłości jest ponad 
wszystkimi prawami, bo Miłość to życie. 

Postęp jest obiektem Natury a Altruizm obiektem Postępu, Księga Życia jest historią miłości. 

Wyobraźnia 

Wyobrażasz sobie wiele rzeczy, które takie nie są, ale jeżeli kontynuujesz tę pracę swojej 
wyobraźni, to one w końcu się zdarzają. Dlaczego tak jest? 

Tak jest, ponieważ wyobraźnia jest procesem obrazowania sobie rzeczy w umyśle a ten proces jest 
metodą tworzenia natury. 

Możesz pomyśleć, że Twoja wyobraźnia nie może nic stworzyć. Cóż, możesz łatwo udowodnić 
sobie, czy tak jest czy nie. Weź arkusz białego papieru, mniej więcej 60cm x 60cm. Narysuj okrąg, 
tak duży na ile wymiar papieru pozwoli, następnie narysuj linie poziomą i oznacz lewy koniec A a 
prawy B. Teraz narysuj linię pionową w okręgu i górę oznacz C a dół D. Weź ołówek i przywiąż do 



niego nić długości około 20cm a na jej końcu mały ciężarek, około 10dkg. Teraz przejdźmy do 
dowodu. 

Połóż papier na stole, stój pionowo i trzymaj to wahadło powyżej papieru w miejscu, gdzie 
przecinają się linie. Teraz pomyśl o linii A – B, ale nie poruszaj się. W kilka minut wahadło zacznie 
poruszać się tam i powrotem wzdłuż linii A – B. Teraz pomyśl o linii C – D. Wahadło przestanie 
poruszać się w poziomie i zacznie się wahać pionowo wzdłuż linii C – D. 

Teraz przestań całkowicie myśleć o liniach i skoncentruj się na okręgu. Wahadło zacznie 
wykonywać ruch kołowy. 

A teraz pomyśl, że to wahadło porusza się szybciej i szybciej, że prawie nie możesz go zatrzymać. 
Ruch stanie się tak szybki, że trudno ci będzie to widzieć. 

Teraz myśl, że zupełnie się nie porusza, że coś się z tym dzieje. 

Wahadło zatrzyma się! 

Ten eksperyment był używany przez Charlesa Baudouin z Jean Jacques Institute we Francji dla 
zilustrowania swoim studentom potęgi myśli. 

Możesz pomyśleć, że jest to siła woli. Nic z tych rzeczy. Faktycznie, jeśli chcesz by to wahadło 
poruszyło się, ono nawet nie drgnie. Musisz myśleć o rezultacie, a nie jak to jest dokonane. 

W tych eksperymentach Baudouin stwierdził, że im wyższy był poziom inteligencji studenta tym 
szybciej osiągał rezultaty. Ci studenci, których mentalność była na niższym poziomie potrzebowali 
dużo więcej czasu, a niektórych przypadkach w ogóle nie było rezultatów. 

Gdybyś zapoznał się z działaniem tego prawa, odkryłbyś sekret sukcesu, zdrowia, pomyślności, 
szczęścia i popularności. 

Odkryłbyś prawo, które jest tak niezawodne jak prawo grawitacji. 

Kiedy to prawo zostanie uruchomione w celu spowodowania sukcesu materialnego albo 
pomyślności to jest nazywane Twórczym Prawem Pomyślności. 

Możesz spytać, jak można osiągnąć ten skutek? Jak te rzeczy będą sprowadzone do Ciebie byś był 
harmonijny, prosperujący i szczęśliwy? Przyjdą do Ciebie poprzez działanie Praw Naturalnych. 

Duch, Uniwersalny Umysł, życie, energia – one wyrażają się wszystkimi formami widzialnej i 
niewidzialnej strony życia. Ludzki mózg jest najprecyzyjniejszym, najżywszym pojazdem i w ten 
sposób ma władzę czy kontrolę nad wszystkimi rzeczami. 

Jeżeli myślisz albo koncentrujesz się na jakiejś szczególnej drodze, zaczynasz łańcuch przyczyn a 
jeśli Twoja myśl jest wystarczająco skoncentrowana i utrzymywana ciągle w umyśle, co się stanie? 

Jest tylko jedna rzecz, która może nastąpić. Jakakolwiek jest wizja jaką masz, wyobraźnia jaką 
posiadasz, obraz jest zaakceptowany przez Uniwersalną Inteligencję wyrażony przez komórki 
Twojego fizycznego ciała i środowisko. Te komórki wysyłają ich wołanie do wielkiej bezkształtnej 
energii znajdującej się wszędzie wokół ciebie po materiał, który koresponduje z obrazem i 
harmonizuje się w swoich wibracjach z nim. Czy ten obraz jest dla sukcesu, zgodnie ze szczególną 
drogą, czy dla rzeczy, której się obawiasz – wchodzisz w relację z koniecznymi warunkami do 
manifestacji rzeczy, której pragniesz albo rzeczy, której się obawiasz. 

Myśli o gniewie, nienawiści, lęku, zazdrości, kłopotach, itp., działają wprost na wydzieliny 
powodujące faktyczną truciznę w systemie, i która w upływie czasu zniszczy ciało, chyba, że 
zostanie pokonana miłością, harmonią, radością, itp. Konstruktywne myśli i miłość są 
najmocniejszymi z nich. 



Najwięksi nauczyciele mówią nam, że podstawowym prawem naszego istnienia jest miłość. Kochaj 
Boga, kochaj swojego sąsiada, kochaj siebie, kochaj swojego wroga, kochaj wszystkich i wszystko. 
Nikt nie powinien pozwolić sobie na nienawiść ponieważ nienawiść niszczy nienawidzącego. Mówi 
się, że „kogo bogowie chcą zniszczyć, to wpierw robią go rozgniewanym”. 

Pomyślność jest harmonijna, jest kreatywnym stanem istnienia. Twórcze prawo pokona każdy 
rodzaj dysharmonii, czy jest finansowa, fizyczna, mentalna, moralna albo socjalna. 

Każda myśl o braku czy ubóstwie działa bezpośrednio na serce, oddziałując na krążenie powoduje 
zaparcie, przekrwienie i wiele form chorób dzięki słabej cyrkulacji. 

Myśli pomyślne, o miłości, radości i szczęściu też działają na serce, powodując dobre krążenie i 
zdrowe ciało. Jest wiele prawdy w powiedzeniu „śmiej się i hoduj tłuszcz” i „wesołe serce jest jak 
lekarstwo”. 

Każdy lekarz powie Ci, że gdyby mógł spowodować dobry dopływ czystej krwi do zaatakowanej 
części czy organu ciała, mógłby to wyleczyć, niezależnie jaka to jest przypadłość. 

Jakiekolwiek posiadanie jest oparte na świadomości. Cały zysk jest skutkiem skumulowanej 
świadomości. Cała strata jest rezultatem rozproszonej świadomości. To jest inny sposób 
powiedzenia, że myśli są rzeczami a rzeczy są myślami – cokolwiek ktoś nie wymyśli zmaterializuje 
się. Myśli mogą być dzisiaj sfotografowane pokazując, że przyjmują formę w otaczającym eterze 
albo uniwersalnej substancji. To są fakty naukowe.  

Myśl jest kreatywną energią i automatycznie znajdzie się w korelacji z obiektem i zamanifestuje go, 
ponieważ myśl jest duchową energią czy wibracją. 

Wszystko to doprowadza nas do faktu, że pomyślność jest rezultatem prawidłowego, czy 
kreatywnego myślenia i że ubóstwo jest rezultatem niewłaściwego czy destrukcyjnego myślenia. 

Możesz udowodnić to sobie w bardzo krótkim czasie. 

Zacznij z takimi słowami: „Jestem zdrowy, doskonały, silny, potężny, kochający, harmonijny, 
prosperujący i szczęśliwy”. Powtarzaj je ciągle do siebie tak często jak to możliwe, specjalnie tuż 
przed zaśnięciem i natychmiast po przebudzeniu. Zapamiętaj, że to są twórcze słowa. 

Każda myśl czy słowo przeciwne temu jest niszczące i nie powinno znaleźć się w Twoim umyśle czy 
być wyrażonym słowami. Każda myśl o chorobie i bólu jest w opozycji do zdrowia i doskonałości i 
powinna być wyeliminowana przez deklarację, „Jestem zdrowy i perfekcyjny”! Każda myśl o 
słabości jest w opozycji do siły i powinna być wyrzucona z umysłu przez mówienie, „Jestem silny i 
potężny”! Aby znać to prawo i żyć w harmonii z nim oznacza budowanie pomyślności na 
fundamencie ze skały, którego nic nie może zniszczyć. 

Przy pomocy tego prawa, rzeczy widzialne są wykonywane z rzeczy niewidzialnych. 

Naukowi badacze natury powiedzieli nam, że każdy element w świecie materialnym jest w eterze. 
Z tych elementów kapusta bierze, co potrzebuje by się uformować. Z tych samych elementów 
jabłoń się formuje i koloruje jabłka, róża z tych samych elementów produkuje kolory i swój zapach. 
Na pewno człowiek powinien wiedzieć, tak jak kapusta, jabłoń albo róża, jak radzić sobie z tymi 
elementami. 

Badacze natury powiedzieli nam także, że jest jedna uniwersalna substancja, z której wszystkie 
rzeczy są formowane i, że różnica między ciałem, rośliną, kamieniem, żelazem, szkłem, itp., polega 
na różnicy w wibracjach czy ruchu cząstek substancji, gdy są tworzone i działają i reagują 
wzajemnie na siebie. 



Jeżeli wyślesz myśli o zdrowiu, miłości i pomyślności to one wrócą do Ciebie pomnożone jak 
nasiona, które posiałeś w swoim ogrodzie. Wyślij destrukcyjne myśli i one też wrócą pomnożone 
jak chwasty. Zbierasz co siejesz. 

Prawo zarządza każdą formą światła, ciepła, dźwięku i energii. Prawo zarządza każdą materialną 
rzeczą i nawet niematerialną myślą. Prawo pokrywa ziemię pięknem i wypełnia hojnością. Czy nie 
powinieneś być pewny, że również zarządza dystrybucją tej hojności? 

Istnieje, jednakże, wiele praw, których prawdopodobnie nie znasz. Na przykład, kiedy masz dość 
słuchania muzyki jazzowej nadawanej z hotelu w Nowym Jorku, pokręcisz lekko pokrętłem 
strojenia i usłyszysz piękne nuty skrzypiec z Detroit, czy Cleveland, czy Chicago. Pokręcisz jeszcze 
trochę i usłyszysz solo organowe z Omaha czy Denver. Znowu trochę i masz śpiew kwartetu z San 
Francisco czy Los Angeles. I jest to prawdziwe niezależnie czy żyjesz w apartamencie w Nowym 
Jorku, czy w bungalowie na Hawajach, albo jesteś latarnikiem na brzegu Alaski. 

Proste przekręcenie pokrętła przeniesie Ciebie przez kontynent i możesz się zatrzymać tak często 
jak tylko chcesz po drodze a wszystko dlatego, że stacje nadawcze używają różnych długości fal. 

Długość fali zależy od częstości czy liczby wibracji w czasie jednej sekundy. 

Dla jednej z potężniejszych stacji nadawczych jest możliwe wysłanie wiadomości, która dotrze do 
każdej osoby w Stanach Zjednoczonych, ale tę wiadomość otrzymają tylko ci, którzy mają 
odbiornik i zestroją go z tą stacją. 

Wszystkie siedem planet tworzących układ słoneczny kreują wibracje w eterze. Te wibracje są o 
tak wysokiej częstości, że jak na razie nie ma sposobu by je zmierzyć. 

Te wibracje zmieniają charakter myśli, emocji, impulsów a to ma wpływ na każdy żyjący organizm. 

A dlaczego to nie miałoby być prawdziwe? Wiadomość ze zwykłej stacji nadawczej jest 
dostarczana z energią około 5000 KM, gdy planeta jak Jowisz, ze średnicą około 140000 km, 
wywołuje prawie niepojętą ilość energii, gdy orze swoją drogę w eterze z szybkością kuli armatniej. 

To jest porównanie metody Natury z metodą człowieka, ale my mamy tendencje do 
wyolbrzymiania rezultatów ludzkich usiłowań a minimalizujemy albo zaprzeczamy wpływ 
największej istniejącej ilości fizycznej siły. 

Kiedy powtarzasz, „Jestem prosperujący, harmonijny i szczęśliwy”, zestrajasz się z Jowiszem, tą 
najsilniejszą ze stacji. 

Zwiększasz swoją wibrację, zwiększasz częstotliwość, skracasz długość fali. 

Jowisz jest stacją dobrej fortuny, stacją mocy, stacją obfitości. 

Pozwól mu osiedlić się na Twoim mentalnym pokrętle strojeniowym.  

Przeznaczenie 

Piękno zawsze towarzyszy ekonomice struktury i ruchu, jest tak naprawdę wyrażeniem tej 
ekonomiki. Cała poprawa w szybkości i bezpośredniości ruchu musiała być przystosowująca się, 
musiała dać osobie korzyść w uzyskaniu pożywienia, ucieczce przed wrogami albo, w pewien 
sposób, umożliwiająca jej bardziej bezpieczną pozycję na drodze ewolucji. 

Piękno i inteligencja są rezultatem różnych faz tych samych sił organicznej ewolucji. Co jest dobre 
nazywamy pięknym. 

Pełna gracji, wyprostowana, pełna wigoru postura, rytmiczny krok, przyjemny oddech, dobre zęby, 
jasna cera, miły muzyczny głos, przystojna kształtna szyja, czerwone wargi, dobrze wykształcony 
podbródek i wyraźne, promienne, ożywione oczy są oznakami zdrowia. 



Uczymy naszą młodzież o ideałach ludzkiej doskonałości, charakterze, moralności, pięknie, 
inteligencji, zdrowiu fizycznym i psychicznym oraz energii a to powoduje, że szukają tych cech w 
swoich partnerach. 

W ten sposób te ideały są propagowane w fizyczną i psychiczną konstytucję rasy. One stają się jej 
najbardziej bezcennym posiadaniem. 

A ponieważ ten strumień plazmy zarodkowej jest prawie nienaruszalny, to ma to znaczenie, by 
rasa osiągnęła zdrowie i charakter w wyniku naturalnej selekcji, a te cechy są testowane przez 
pokolenia do czasu aż rzeka życia ujdzie w ocean wieczności. 

By utrzymać równość płci w liczbie i jakości, natura postanowiła, że w każdym następnym 
pokoleniu elementy charakteru ludzkiego powinny krzyżować linie genezy. 

Historia świata ujawnia fakt, że mężczyźni nie przekazują swoich cech synom. Również kobiety nie 
przekazują swoich cech córkom. 

Żaden świetny mężczyzna kiedykolwiek się ukazał, którego matka nie ucieleśniałaby w swoim 
charakterze elementów, które uczyniły go człowiekiem sukcesu. Żadna kobieta nie zdumiałaby 
świata jej geniuszem, która nie była potomkiem ojca, który posiadał cechy tego samego geniuszu. 

Różnice w środowisku i edukacji miały swój wpływ, ale dokąd prawo dziedziczenia dostarcza 
przyczyn obserwowanych skutków, nie ma żadnych wyjątków od tej zasady. 

W jakimś oczywistym wyjątku, gdzie syn poszedł w ślady ojca na drodze sukcesu, odkryjemy, że 
matka posiadała elementy charakteru, które umożliwiły ten sukces. 

Przez wszystkie wieki mężczyźni opłakiwali fakt, że ich synowie nie szli w ich ślady, gdyż aktualna 
teologia i społeczne ograniczenia odmawiały tego sukcesu ich córkom, ponieważ zawody w 
których błyszczałyby te talenty nie były uważane jako należące do „sfery kobiecej”. 

I tak, po dekadach nadużyć i zakazów, talent ujawniał się we wnuczku. W podobny sposób, 
utalentowani chłopcy dziedziczący od wrażliwych i subtelnych matek cechy, które mogły zrobić z 
nich wspaniałych muzyków, znakomitych malarzy, niezrównanych poetów, byli zmuszani 
adaptować się do komercyjnych karier, do których zupełnie nie pasowali. 

Dobre przykłady przenoszenia nabytego rozwoju do przeciwnej płci w trzecim pokoleniu można 
zobaczyć w rodowodach kłusaków. Świetnie wyszkolony ogier Georga Wilkesa nie okazał się ojcem 
żadnych z bardzo szybkich klaczy, ale pojawił się 10 razy w następnym pokoleniu i tyle samo razy w 
jeszcze następnym już jako „dziadek”. 

Martin Kallikak wierzył, że pokrewieństwo krwi o niczym nie świadczy, a jeśli już, to nie o nim. 
Dramatyczna historia Martina i historia jego komórek zarodkowych, jego krwi, została 
opowiedziana przez dr Henry Goddarda, dyrektora Biura Badań Nieletnich stanu Ohio a 
poprzednio dyrektora sławnej szkoły dla słabych umysłowo w Vineland, New Jersey, w książce, pt. 
„Rodzina Kallikaków”. 

Martin Kallikak był młodym żołnierzem w wojnie wyzwoleńczej. Jego przodkowie byli doskonali. 
Ale jednej dzikiej nocy nad rzeką Hudson, Martin zapomniał o swoim szlachetnym pochodzeniu. W 
tę noc trwonienia spotkał fizycznie atrakcyjną, głupawą dziewczynę. Rezultatem tego spotkania był 
głupawy chłopiec. Ten chłopiec wyrósł i poślubił kobietę o której mentalności dr Goddard nie miał 
danych. Ale była ona najwyraźniej taka sama. Mieli liczne potomstwo w dużym procencie również 
głupawe. Rośli leniwi, rozrzutni, niemrawi, niepoważni, złodziejscy ludzie. Żeniąc się z podobnymi 
sobie stworzyli następne pokolenie o takim samym generalnym charakterze. I tak działo się przez 6 
pokoleń. 



Jednakże, z drugiej strony, krew wymalowała inną cudowna historię. Później, Martin poślubił 
młodą kwakierkę, wspaniale utalentowaną, z bohaterskich przodków. Wydawało się, że ta linia 
dzieci po prostu nie mogłaby okazać się zła w swym własnym środowisku. Rzeczywiście, jak każda 
krew, dobra czy zła, stworzyła własne środowisko. Ta linia dała 496 potomków. Wszyscy byli 
normalnymi ludźmi. Jak dr Goddard powiedział, oni dali nam potomków najwyższego poważania i 
użyteczności społecznej włączając w to doktorów, prawników, sędziów, wychowawców, właścicieli 
ziemskich, kupców; mężczyzn i kobiet wybitnych w każdej fazie życia towarzyskiego. Ten ostatni w 
tabeli jest człowiekiem bogatym i wpływowym76. 

Nikt nigdy nie potrzebował budować szpitali psychiatrycznych, więzień, zakładów poprawczych czy 
specjalnych szkół dla tej linii krwi. Ta poprzednia kosztowała społeczeństwo setki tysięcy dolarów 
by powstrzymać ich złe tendencje i opłacić troskę o ich słabe umysły i ciała. Jedna linia upadała 
inna rosła; jedna linia zbierała żniwa, druga się rozproszyła; jedna przyczyniła się tylko do perfidii i 
nieszczęścia, druga błogosławiła ziemię pięknem i osiągnięciami. 

Różnicę w życiu jednostek mierzymy głównie stopniem inteligencji przez nie manifestowaną. To 
większa inteligencja postawiła zwierzę na wyższym stopniu niż roślinę, człowieka wyżej niż zwierzę. 
Wiemy również, że zwiększona inteligencja wskazuje na siłę jednostki do kontroli trybów działania 
i w ten sposób świadome przystosowanie się do środowiska. 

To jest to przystosowanie, które zajmuje uwagę największych umysłów i to przystosowanie polega 
na uznaniu istniejącego porządku w Uniwersalnym Umyśle a wiadomo, że ten umysł 
podporządkuje się nam w takiej proporcji jak my podporządkujemy się jemu. 

Ponieważ zwiększamy nasze doświadczenie i rozwijamy się, to używamy odpowiednio więcej 
intelektu – w zakresie i mocy uczuć, w zdolności wyborów, w sile woli, we wszystkich 
wykonawczych działaniach, w samoświadomości. 

Sukces godziny może należeć do najsilniejszego wojownika, ale przyszłość należy do tego, który 
wie najlepiej jak przystosować się do niepewnych warunków życia. 

Zniknęły olbrzymie zwierzęta, które żyły w odległych okresach geologicznych, ale wiele ich 
słabszych, współcześnie im żyjących, nadal istnieje. 

Wybierz zmiany jakich życzyłbyś sobie w kwiatach, owocach albo drzewach i poprzez krzyżowanie, 
selekcję, kultywację i upór może to być nieodwołalnie utrwalone. 

Wybierz jakikolwiek rys charakteru, może to być uczciwość, sprawiedliwość, czystość, pracowitość 
albo gospodarność, a przez danie wszystkiego co pociąga za sobą zdrowy wpływ środowiskowy, 
możesz to kultywować i utrwalić na całe życie. 

Dziedziczność, oczywiście, będzie o sobie dawać znać, i jak w ulepszanej roślinie, będą 
występowały silne tendencje do powrotu, ale upór wygra. 

Jeżeli jesteś bardzo ambitny i pochłaniasz biografię wielkiego geniusza albo potężnego 
przemysłowca po wskazówki do sukcesu, byłoby dobrze byś wziął pod uwagę spis darów 
otrzymanych przez niego podczas okresu kształtowania się jego życia. 

Kosmiczna Inteligencja kontynuuje eksperymentowanie i rozwija różne skoordynowane systemy w 
wyżej i wyżej kompleksowe organizacje. 

Eksperyment za eksperymentem jest próbowany i rozwijane są różne sposoby organizacji, każdy z 
nich próbujący utrzymać w najwyższym stopniu palący się przebłysk życia, poprzez nieustanne 
przystosowywanie się do zmienianych warunków środowiska. 
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Protoplazma czy komórka spostrzega swoje środowisko, inicjuje ruch i wybiera swoje pożywienie. 
To jest dowodem jej umysłu. Ponieważ organizm rozwija się i staje się bardziej złożony, komórki 
zaczynają się specjalizować, jedne robią to, drugie coś innego, ale wszystkie wykazują inteligencję. 
A przez stowarzyszenie wzrasta ich siła umysłu. 

Podczas, gdy na początku każda funkcja życia i każde działanie jest rezultatem świadomej myśli, to 
zwyczajowe działania są automatyczne lub podświadome, żeby samoświadomy umysł mógł 
zajmować się innymi rzeczami. Nowe działania będą, jednakże, stawać się zwyczajowymi, 
następnie automatycznymi i podświadomymi, żeby uwolnić umysł z tych szczegółów i umożliwiać 
mu nadal inne działania. 

Ludzka miłość ma tak wiele elementów i cieni jak fazy ludzkiej świadomości i zainteresowań. 
Zawiera emocjonalny entuzjazm, czułość i oddanie, estetyczną atrakcyjność, uznanie i satysfakcję, 
pobudzanie intelektualne, aprobatę i szacunek, społeczne znajomości, koleżeństwo, braterstwo i 
szczęście, które są skutkami samo-zaprzeczających rozważań i poświęceniu się służbie. 

To znaczy, że samoświadomość powiększa się, rozrasta, wzmaga się i rozwija. Powiększa się i 
rozwija ponieważ jest działaniem duchowym. Pomnażamy nasz dobytek duchowy proporcjonalnie 
do stopnia jego używania. Wszystkie materialne rzeczy są konsumowane w wyniku ich używania. 
Prawo rządzące duchowością jest diametralnie różne od tego materialnego. 

Intelektualiści niekoniecznie są wielkimi ofiarodawcami ludzkości, ponieważ z reguły ich pomysły 
nie zawierają emocji napędzającej do sukcesu. Niewątpliwie znasz wielu, którzy byli zbyt głupi by 
rozpoznać przeciwstawność i takie są ich dokonania, gdy stwierdzają, „to się nie da zrobić”. 

Połącz właściwą, inteligentną, dobrze urodzoną emocję z ideą i jest jak połączenie energii z masą – 
ta idzie naprzód z ukierunkowaniem i siłą by błogosławić świat swoimi dobrami. Odrzuć ideę, 
jakkolwiek szlachetnie obmyśloną i ta prawdopodobnie umrze w czasie narodzin. 

Składasz się z milionów malutkich stworzeń, każda posiadająca umysł i inteligencję. Te są 
kontrolowane przez grupowy umysł, a te grupowe umysły są kontrolowane przez podświadomy 
umysł, który jest kontrolowany myślą wkraczającą do niego. To myśl dokonuje modyfikacji. Jest to 
proces krzyżowania się człowieka z zarodkiem Świętości. To jest napełnianie wyższego rodzaju. To 
jest ostateczny cel ludzkiego przeznaczenia! 

  



Chemia umysłu 

Autor: Charles Francis Haanel, Tłumaczenie: Wojtek Luciejewski 

„Każdy problem ma swoje rozwiązanie. Istnienie każdej osoby ma swój sens. Dla każdego sukcesu 
istnieje formuła” 

W Chemii Umysłu odkryjesz dokładnie jak Ty, Twoje myśli i percepcje kształtują świat dookoła 
Ciebie i jak możesz użyć umysłowych zdolności by kontrolować, to co zdarza się w twoim życiu. 
Kilka „sekretów”, których się nauczysz to: 

Jak sugestią usunąć z Twojego życia chorobę i ból. 
Jak możesz wpłynąć na szczęście, los, szansę i przeznaczenie. 
Co to znaczy być jednym z 2% ludzi, którzy kształtują postęp i jak możesz być tego częścią. 
Dlaczego jesteś taki jaki jesteś i jakie są metody by to zmienić, jeżeli tego zapragniesz. 

Tak jak w bestsellerze The Master Key System, Charles Haanel dostarcza nam więcej wglądu w 
nasze życie i w sposoby by żyć najpełniej i robi to jeszcze bardziej precyzyjnie. 

Pierwotnie opublikowana w 1922, Chemia Umysłu i dzisiaj jest trafna. 

Hannel, ze swoim unikalnym sposobem przedstawienia trudnego zrozumiałym a tajemniczego 
uchwytnym, dostarcza wiedzy, której potrzebujemy dla osiągnięć i trwałego sukcesu. 

Chemia umysłu 

Chemia jest nauką, która zajmuje się wewnątrzatomowymi czy wewnątrz-molekularnymi 
zmianami, którym poddawana jest materia w wyniku różnych wpływów. 

Nauka jest wiedzą uzyskaną i zweryfikowaną przez dokładną obserwację i poprawne myślenie. 

Chemia Umysłu jest dlatego nauką, która zajmuje się zmianami, którym podlegają materialne 
warunki w wyniku operacji umysłu, zweryfikowane przez dokładną obserwację i poprawne 
myślenie. 

Jak transformacje, które są w chemii stosowanej skutkiem uporządkowanego połączenia 
materiałów, tak Chemia Umysłu powoduje rezultaty w podobny sposób. 

Każda liczba może zostać utworzona z arabskich cyfr 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8, 9, 0. 

Każda myśl może zostać wyrażona 26-cioma literami alfabetu. 

Każda rzecz może powstać z 14 grupy elementów i zawsze, i tylko, poprzez właściwe grupowanie 
atomów w cząsteczki. 

Kiedy dwie albo więcej cząsteczek są pogrupowane, utworzona jest nowa indywidualność i ta 
indywidualność, która została powołana do życia posiada cechy, których nie posiadają elementy, z 
których powstała. 

W ten sposób jeden atom sodu i jeden chloru dają nam sól i tylko to połączenie może dać nam sól i 
żadne inne połączenie elementów nie może stać się solą. 

Co jest prawdziwe w nieorganicznym świecie jest podobnie prawdziwe w procesach organicznych 
co znaczy, że określone świadome procesy wyprodukują określone skutki. Ta sama myśl zawsze 
będzie wywoływać tę samą konsekwencję i żadna inna myśl tego nie wywoła. 

To jest bezwzględnie prawdziwe, ponieważ zasada musi zaistnieć niezależnie od organów, przy 
pomocy których działa. Musi istnieć światło by potrzebne było oko. Dźwięk  musi zaistnieć, bo po 
co komuś ucho. Umysł musi zaistnieć, bo inaczej nie byłoby mózgu. 



A więc umysłowe działanie jest współdziałaniem osoby z Uniwersalnym Umysłem i jak Uniwersalny 
Umysł jest inteligencją, która przenika i wypełnia całą przestrzeń i ożywia wszystkie żywe rzeczy, 
tak umysłowe akcje i reakcje są prawem przyczyny. 

Zasada przyczyny nie panuje w indywidualnym umyśle, ale w Uniwersalnym Umyśle. Nie jest to 
zdolność obiektywna, ale subiektywny proces. 

Osoba, jednakże, może wprowadzić moc w manifestację i, ponieważ możliwe połączenia myśli są 
nieskończone, skutki też są obserwowane w nieskończonej rozmaitości warunków i doświadczeń. 

Prymitywny człowiek, nagi i bestialski, kucający w ponurych pieczarach i ogryzający kości, urodził 
się, żył i umierał we wrogim dla niego świecie. Związana z tym jego wrogość do otoczenia wynikała 
z ignorancji. Jego motywatorami były Nienawiść i Strach. Ufał tylko swojej maczudze. Postrzegał 
zwierzęta, lasy, potoki, jeziora, chmury i nawet innego człowieka jako wrogów. Nie rozpoznawał 
żadnych więzi z innymi. 

Nowoczesny człowiek potencjalnie rodzi się do względnego luksusu. Miłość kołysze jego kołyskę i 
ochrania jego dzieciństwo. Kiedy się zmaga to włada ołówkiem, a nie maczugą77. Polega na mózgu, 
który jest teraz jego krzepą. Postrzega świat fizyczny nie jako swojego władcę czy równego sobie, 
ale jako przydatnego służącego. Inni ludzie i siły Natury nie są już jego wrogami. 

Te olbrzymie zmiany, od nienawiści do miłości, od lęku do zaufania, od konfliktu z fizycznością do 
umysłowej kontroli, zostały wypracowane przez powolnie postępujące Zrozumienie. W 
bezpośredniej proporcji do rozumienia Prawa Kosmicznego jest losem człowieka godnym 
pozazdroszczenia albo tego odwrotnością. 

Myśl buduje organiczne struktury w zwierzętach i ludziach. Komórka protoplazmy pragnie światła i 
wysyła swój impuls; ten impuls stopniowo buduje oko. Gatunek jeleni musiał żywić się w kraju, 
gdzie liście rosną na wysokich gałęziach i stałe sięganie po ich ulubione jedzenie budowało 
komórkę za komórką w szyi żyrafy. Ziemnowodne gady pragnęły lecieć w powietrzu ponad wodą; 
powstały skrzydła i stały się ptakami. 

Eksperymenty z pasożytami roślin wskazują, że nawet najniższe formy życia wykorzystują chemię 
umysłu. Dr Loeb Jacques, członek Instytutu Rockefellera wykonał następujący eksperyment: 
„Przeniósł krzaki róży do pokoju i umieścił je przed zamkniętym oknem. Pozwolił roślinom na 
wyschnięcie. Pasożyty, poprzednio bezskrzydłe, zmieniły się w uskrzydlone owady. Po 
metamorfozie, owady opuściły rośliny, leciały do okna i pełzały po szkle próbując się wydostać”. 

To jest oczywiste, że te małe insekty odkryły, że rośliny na których żerowały są martwe i by nie 
zginąć z głodu i pragnienia wyhodowały sobie tymczasowe skrzydła. 

To, że na komórki mózgu mają wpływ umysłowe obrazy, i odwrotnie, że komórki mózgu mogą 
oddziaływać na całą istotę, zostało udowodnione przez profesora Elmera Gatesa ze Smithsonian 
Institution w Waszyngtonie. Świnki morskie były trzymane w zamknięciu o dominującym kolorze; 
sekcja ich mózgów pokazała, że część mózgu odpowiedzialna za kolor była większa niż u tych, które 
były w innych pomieszczeniach. Pot ludzi w różnych humorach został zanalizowany i 
eksperymentowano z otrzymanymi solami. Sól od rozgniewanego człowieka  miała niezwykły kolor 
a mała porcja nałożona na język psa wskazywała właściwości trujące. 

Eksperymenty ze studentami w Harvard College na specjalnej wadze (w formie deski) udowodniły, 
że umysł przemieszcza krew. Kiedy studentowi kazano wyobrazić sobie, że biegnie w wyścigu, 
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waga przechylała się po stronie stóp a kiedy miał to być problem w matematyce waga obniżała się 
po stronie głowy. 

To pokazuje, że myśl nie tylko stale przesyła się z umysłu do umysłu, z intensywnością i szybkością 
daleko większą niż elektryczność, ale buduje struktury przez które działa. 

To świadomy umysł pozwala nam widzieć się jako indywidualności i odbiera wiedzę o świecie 
wokół nas. Podświadomy umysł jest magazynem przeszłych myśli. 

Możemy zrozumieć działanie umysłów, świadomego i podświadomego, poprzez obserwację 
procesu, przy pomocy którego dziecko uczy się grać na pianinie. Dziecko jest uczone jak trzymać 
ręce i uderzać w klawisze, i na początku jest to dla niego dość trudne by kontrolować ruchy 
palców. Musi ćwiczyć codziennie, koncentrować swoje myśli na palcach, świadomie robiąc 
właściwe ruchy. Te myśli, po jakimś czasie, stają się podświadome i palce są kierowane i 
kontrolowane w czasie gry przez podświadomość. W pierwszych miesiącach a może i latach 
praktyki, uczeń może grać tylko przez koncentrowanie świadomego umysłu na pracy, ale później 
może już grać z łatwością i równocześnie z kimś rozmawiać, ponieważ podświadomy umysł został 
wdrożony głęboko we właściwe ruchy na tyle, że może kierować nimi bez udziału świadomości. 

Podświadomość nie może podejmować inicjatywy, może tylko wykonywać to co jest sugerowane 
przez świadomość. Ale te sugestie przeprowadza wiernie i to jest ta bliska relacja między 
świadomym i podświadomym umysłem, co powoduje, że świadome myślenie jest tak ważne. 

Organizm człowieka jest kontrolowany przez podświadomą myśl; krążenie, oddychanie, trawienie i 
asymilacja są działaniami kontrolowanymi przez podświadomość. Podświadomość nieustannie 
dostaje impulsy od świadomości a musimy tylko zmienić naszą świadomą myśl by dostać 
odpowiednią zmianę w podświadomości. 

Żyjemy w bezdennym morzu plastycznej substancji umysłu. Ta substancja jest ciągle żywa i 
aktywna. Jest wrażliwa do najwyższego stopnia. Przybiera formę żądaną przez umysł. Myśl tworzy 
formę albo matrycę, którą ta substancja się wyraża. Naszym ideałem jest takie ukształtowanie z 
którego powstanie nasza przyszłość. 

Wszechświat jest żywy. By wyrazić życie musi być umysł; nic nie może zaistnieć bez umysłu (myśli). 
Wszystko co istnieje jest jakąś manifestacją tej podstawowej substancji, od której i poprzez którą 
wszystkie rzeczy zostały utworzone i nieustannie są odtwarzane. Zdolność człowieka by myśleć 
robi z niego kreującego a nie kreaturę. 

Wszystkie rzeczy są skutkiem procesu myślowego. Człowiek dokonał pozornie niemożliwego, 
ponieważ nie chciał uznać, że to jest niemożliwe. Koncentracją ludzie dokonali połączenia między 
skończonym i Nieskończonym, ograniczonym i Nieograniczonym, widocznym i Niewidocznym, 
osobistym i Bezosobowym. 

Wielcy muzycy odnosili sukcesy wstrząsając światem poprzez tworzenie boskich rapsodii. Wielcy 
wynalazcy dokonali tego połączenia i zaskoczyli świat ich fantastycznymi kreacjami. Wielcy 
autorzy, wielcy filozofowie, wielcy naukowcy zapewnili sobie tę harmonię (z Kosmicznym 
umysłem) do takiego stopnia, że chociaż ich pisma zostały utworzone setki lat temu, dopiero teraz 
zaczynamy rozumieć ich prawdę. Miłość muzyki, miłości biznesu, miłość tworzenia wywołały u tych 
ludzi koncentrację, która spowodowała, że ich ideały, powoli ale pewnie, się zmaterializowały. 

W całym Wszechświecie prawo przyczyny i skutku jest ciągle w pracy. To jest prawo najwyższe; tu 
przyczyna, tam skutek. One nigdy nie działają niezależnie. Jedno jest dodatkiem do drugiego. 
Natura cały czas usiłuje utrzymywać doskonałą równowagę. To jest prawo Wszechświata i jest 
stale aktywne. Powszechna harmonia jest celem, do którego dąży natura. Cały kosmos postępuje 
zgodnie z tym prawem. Słońce, Księżyc, gwiazdy są utrzymywane w odpowiedniej relacji do siebie 



w wyniku tej harmonii. Poruszają się po swoich orbitach i pojawiają się w określonym czasie i 
miejscu; w wyniku precyzji tego prawa astronomowie są w stanie nam powiedzieć, gdzie różne 
gwiazdy się pojawią tysiąc lat do przodu. Naukowiec opiera całą swoją hipotezę na tym prawie 
przyczyny i skutku. Nigdzie nie jest to kwestionowane a tylko w odniesieniu do sfery człowieka. 
Tutaj znajdujemy to, że ludzie mówią o szczęściu, szansie, przypadku i niepowodzeniu. Jak to jest 
możliwe? Czyż Wszechświat nie jest jednością? Jeśli jest i prawo i porządek w nim, to musi się to 
rozciągać na całość. To jest naukowa dedukcja. 

Podobne powoduje podobne na każdym poziomie egzystencji i choć ludzie zdają sobie, mniej 
więcej ogólnie, z tego sprawę to nie chcą się nad tym zastanowić, gdy dotyka ich to bezpośrednio. 
Wynika to z faktu, że człowiek ma problemy z uświadomieniem sobie jak przyczyny, które wprawił 
sam w ruch wpływają na jego różne doświadczenia życiowe. 

Dopiero ostatnie kilka lat pozwoliło na sformułowanie roboczej hipotezy zastosowania tego prawa 
do człowieka – celem Uniwersum jest harmonia. A to oznacza perfekcyjną równowagę między 
wszystkimi rzeczami. 

Eter wypełnia całkowicie międzyplanetarną przestrzeń. Ta, mniej czy więcej, metafizyczna 
substancja jest podstawą wszystkiego. To w wyniku tej substancji informacje bezprzewodowo są 
transmitowane przez przestrzeń. 

Myśl wpuszczona w tę substancję powoduje wibracje, które z kolei łączą się z podobnymi 
wibracjami i reagują na myślącego. Wszystkie objawy są skutkiem myśli, ale samo myślenie jest na 
innym poziomie. 

Mamy jeden poziom myśli tworzący zwierzęcy poziom. Tutaj odbywają się działania i 
współdziałania, na które reagują zwierzęta, ale ludzie nic o tym nie wiedzą. Następnie mamy 
świadomą przestrzeń myśli. Tutaj są prawie nieograniczone poziomy myśli, na które człowiek może 
reagować. To jest ściśle natura naszego myślenia, która określa, na który poziom będziemy 
reagować. Na tym poziomie, mamy myśli o głupim, mądrym, biednym, bogatym, chorym, 
zdrowym, bardzo biednym, bardzo bogatym i tak dalej. Liczba poziomów myśli jest nieskończona, 
ale sedno jest w tym, że kiedy myślimy na określonym poziomie to reagujemy na myśli na tym 
poziomie i skutek tej reakcji jest oczywisty w naszym środowisku. 

Weźmy przykład kogoś, kto myśli na poziomie bogactwa. On jest natchniony tym pomysłem i 
skutkiem jest sukces. Nie mogłoby być inaczej. On myśli na poziomie sukcesu i go przyciąga tak jak, 
jego myśli przyciągają inne podobne myśli i wszystkie przyczyniają się do jego sukcesu. Jego 
odbiornik jest nastawiony tylko na myśli sukcesu, inne wiadomości nie zdołają dotrzeć do jego 
świadomości, choć on nic nie wie tym; jego antena dotarła do Uniwersalnego Eteru i połączyła się z 
pomysłami,   które mogą zrealizować jego plany i ambicje. 

Usiądź gdzie jesteś, przyłóż słuchawkę do ucha i będziesz mógł usłyszeć najpiękniejszą muzykę, 
albo wykład, albo ostatnie rynkowe sprawozdania. Co nam to pokazuje, poza przyjemnością 
wywodzącą się z muzyki, albo odbioru informacji z wykładu, czy sprawozdań z rynku? 

W pierwszej kolejności pokazuje nam, że musi być jakaś substancja wystarczająco wyrafinowana 
by nieść te wibracje do każdej części świata. Następnie pokazuje, że ta substancja musi być 
wystarczająco wyrafinowana by przeniknąć każdą inną substancję znaną człowiekowi. Wibracje 
muszą przeniknąć drewno, cegłę, kamień albo stal każdego rodzaju. Muszą przejść przez i pod 
rzekami, górami, ponad ziemią, pod ziemią, wszędzie. To wskazuje, że czas i przestrzeń zostały 
unicestwione. Moment, kiedy utwór muzyczny jest nadawany w Pittsburghu albo, gdziekolwiek 
jeszcze, poprzez przyłożenie właściwego mechanizmu do Twojego ucha możesz otrzymać to tak 
wyraźnie, jak gdybyś był w tym samym pokoju. To wskazuje, że te wibracje przechodzą w każdym 
kierunku; gdziekolwiek jest ucho by usłyszeć, to może usłyszeć. 



Jeżeli tam jest substancja tak wyrafinowana, że przejmie ludzki głos i wyśle to w każdym kierunku, 
żeby każdy człowiek, który jest wyposażony we właściwy mechanizm mógł to odebrać, to czyż nie 
jest możliwe, że ta sama substancja przeniesie równie chętnie myśl i z taką samą pewnością? Na 
pewno tak. Skąd to wiemy? Eksperymentując. To jest jedyna droga by być pewnym czegokolwiek. 
Spróbuj to. Zrób ten eksperyment sam. 

Usiądź wygodnie tam, gdzie jesteś. Wybierz temat który jest ci znany. Zacznij myśleć. Myśli pójdą 
za sobą szybko jedna za drugą. Jedna myśl zasugeruje następną. Wkrótce będziesz zaskoczony 
 niektórymi z nich, które utworzą ci kanał ich manifestacji. Nie wiedziałeś, że tak dużo wiesz o tym 
temacie. Nie wiedziałeś, że mógłbyś ułożyć je w tak pięknym języku. Jesteś zdumiony jak łatwo i 
szybko te myśli docierają. Skąd one przychodzą? Z tego jedynego źródła całej mądrości, całej mocy 
i całego zrozumienia. Byłeś w Źródle całej wiedzy, każdej myśli, która kiedykolwiek była pomyślana 
i nadal istnieje, gotowa i oczekująca, aż ktoś znajdzie mechanizm przez który może znaleźć 
wyrażenie. Możesz dlatego myśleć o myślach każdego mędrca, każdego artysty, każdego finansisty, 
każdego kapitana przemysłu, który kiedykolwiek zaistniał, ponieważ myśli nigdy nie umierają. 

Przypuśćmy, że Twój eksperyment nie jest całkowicie pomyślny; spróbuj jednak znów. Niewielu z 
nas może być dumnym z naszego pierwszego wysiłku w czymkolwiek. Nie osiągnęliśmy zbyt 
wielkiego sukcesu w próbie chodzenia po raz pierwszy. Jeżeli spróbujesz znów, zapamiętaj, że 
mózg jest organem obiektywnego umysłu, że jest związany się z obiektywnym światem przez 
mózgowo-rdzeniowy albo centralny system nerwowy; że ten system nerwów jest związany z 
obiektywnym światem przez pewny mechanizm albo zmysły. Te są organami, którymi widzimy, 
słyszymy, czujemy, wąchamy i smakujemy. A myśl jest rzeczą, która nie może być widziana, 
usłyszana; nie możemy jej skosztować, ani nie możemy tego poczuć. Najwyraźniej pięć zmysłów 
nie może mieć żadnej możliwej wartości w próbie otrzymania myśli. One muszą dlatego być 
wyłączone, ponieważ myśl jest aktywnością duchową i nie może dotrzeć do nas jakimś 
materialnym kanałem. Odprężymy się zarówno umysłowo jak i fizycznie i wyślemy S. O. S. o pomoc 
i będziemy oczekiwać skutku. Sukces naszego eksperymentu będzie zależny całkowicie od naszej 
zdolności bycia chłonnym. 

Naukowcy lubią wykorzystać słowo Eter, gdy mówią o substancji „W której żyjemy, poruszamy się i 
mamy nasze zachowywania”, który jest Wszechobecny, który penetruje wszystko i, który jest 
źródłem wszelkiej działalności. Lubią używać słowa Eter, ponieważ Eter jest czymś, co może zostać 
zmierzone a materialistyczna szkoła naukowców jest zaniepokojona tym, co nie może być 
zmierzone, bo to dla nich nie istnieje; ale w takim razie kto może praktycznie zmierzyć elektron? A 
jednak to elektron jest podstawą dla wszystkiego materialnego istnienia, jak to dotychczas wiemy 
obecnie. 

Wymagałoby to umieszczenia 500 000 000 atomów jeden obok drugiego by zmierzyć jeden 
linearny cal. Liczba atomów równa dwadzieścia pięć milionów razy większa od populacji ziemi musi 
być obecna w probówce dla chemika by mógł dostrzec ich chemiczny ślad. Około 125 septylionów 
atomów jest w jednocalowej kostce ołowiu. I nie możemy nawet pomyśleć, żeby zobaczyć atom w 
mikroskopie. 

Jednakże atom jest tak duży jak nasz system słoneczny w porównaniu do elektronów z których jest 
skomponowany. Wszystkie atomy są podobne mając jedno pozytywne centralne słońce energii, 
dookoła którego obracają się negatywne ładunki energii. Liczba negatywnych elektronów, które 
każdy atom zawiera określa naturę tak zwanego „elementu”, którego jest częścią. 

Atom wodoru, na przykład, ma mieć jeden negatywny elektron jako satelitę do jego pozytywnego 
centrum. Dlatego chemicy przyjmują to jako standard wagi atomowej. Atomowa waga wodoru jest 
oznaczona 1. 



Średnica elektronu w porównaniu do średnicy atomu to jak średnica naszej Ziemi do średnicy 
orbity na której obraca się dookoła słońca. Bardziej dokładnie zostało ustalone, że elektron jest 
jedną osiemnastotysięczną masy atomu wodoru. 

Jest w takim razie jasne, że materia jest zdolna do wyrafinowania prawie wykraczającego poza 
moc ludzkiego umysłu by ją obliczyć. Jak dotąd nie byliśmy w stanie wyjść z naszą analizą poza 
elektron i w związku z tym musimy pokrywać braki fizycznej obserwacji wyobraźnią. 

Budowanie Materii z Elektronów było mimowolnym procesem indywidualizowania inteligentnej 
energii. 

Jedzenie, woda i powietrze są zwykle rozważane jako niezbędne elementy dla utrzymania życia. To 
jest bardzo prawdziwe, ale jest coś jeszcze bardziej podstawowego. Za każdym razem, gdy 
oddychamy wypełniamy nasze płuca nie tylko powietrzem, które jest naładowane magnetyzmem 
słonecznego ciała niebieskiego, ale również napełniamy siebie Energią Prany, oddechem życia 
pełnego każdym wymaganiem dla umysłu i ducha. Ten życie dający duch jest o wiele bardziej 
konieczny niż powietrze, jedzenie, albo woda, ponieważ człowiek może żyć czterdzieści dni bez 
jedzenia, trzy dni bez wody i kilka minut bez powietrza; ale nie może żyć pojedynczej sekundy bez 
Eteru. To jest ta pierwsza rzecz niezbędna dla życia i zawiera wszystko niezbędne życiu, a więc 
proces oddychania dostarcza nie tylko jedzenie dla budowania ciała, ale i pożywienie dla umysłu i 
ducha. 

Chemik 

Uniwersalna inteligencja opuszcza swoje źródło, by stać się ucieleśniona w formy materialne, przez 
które to wraca do źródła jako osoba albo byt. Mineralne życie animowane elektromagnetyzmem 
jest pierwszym krokiem wznoszenia się inteligencji do jej uniwersalnego źródła. Uniwersalna 
energia jest inteligentna i ten mimowolny proces, którym materia jest budowana, jest 
inteligentnym procesem natury, który posiada dla określonego celu indywidualizacji jej inteligencji.  

Stockwell mówi: „Podstawa życia i świadomość zawiera się w atomach i może zostać znaleziona w 
uniwersalnym eterze”. Hemstreet mówi: „Umysł w eterze jest nie więcej nienaturalny niż umysł w 
ciele i krwi”. Stockwell mówi: „Eter winien być pojmowany jako niematerialna super-fizyczna 
substancja, wypełniająca całą przestrzeń, przenosząca w sobie nieskończone, pulsujące łono 
wykropkowane grupami dynamicznych sił nazywanych światami. To ucieleśnia ostateczną 
duchową zasadę i reprezentuje jedność tych sił i energii, z których wypuszczają pędy jako ich 
źródło, wszystkie zjawiska, fizyczne, umysłowe i duchowe rozpoznawane przez człowieka”. 
Dolbear, w jego wielkiej pracy o eterze, mówi: „Oprócz funkcji energii i ruchu, eter ma inne 
właściwe własności, z których mogłyby pojawić się, we właściwych okolicznościach, inne zjawiska, 
takie jak życie albo umysł albo cokolwiek może być w podłożu”.  

Mikroskopijna komórka, nieznaczna drobina materii, która ma stać się człowiekiem, zawiera 
obietnicę i zalążek umysłu. Czy nie możemy wyciągać wniosku, że elementy umysłu są obecne w 
takich chemicznych elementach, jak węgiel, tlen, wodór, azot, siarka, fosfor, sód, potas, chlor, a 
które znajdują się w komórce? Nie tylko możemy, ale musimy pójść dalej, odkąd wiemy, że każdy z 
tych pierwiastków i każdy inny zawierają jedną niezmienną część elektron i musimy dlatego 
zapewnić, że umysł jest potencjalny w jednostce materii, w samym elektronie78.  

Atomy minerału są przyciągane jeden do drugiego, by utworzyć ich sumy albo masy. To nazywane 
jest Powinowactwem Chemicznym. Chemiczne połączenia atomów istnieją dzięki ich 
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magnetycznym relacjom jeden do drugiego. Dodatnie atomy zawsze przyciągną ujemne atomy. 
Połączenie będzie trwało tylko dotąd, aż bardziej dodatnia siła nie jest przyłożona, by je rozdzielić.  

Dwa albo więcej połączone atomy tworzą molekułę, która jest zdefiniowana jako „najmniejsza 
cząstka substancji, która może utrzymać swoją własną tożsamość”. W ten sposób cząsteczka wody 
jest połączeniem jednego atomu wodoru i dwóch atomów tlenu (H2O).  

W budowaniu rośliny, natura pracuje z komórkami koloidu a nie z atomami, ponieważ buduje 
komórkę jako byt pracujący z substancją mineralną. Roślinna komórka (koloid), ma moc pobierania 
z ziemi, powietrza i wody jakąkolwiek siłę, którą potrzebuje dla swojego wzrostu. To dlatego 
dobywa się z życia mineralnego i dominuje je.  

Kiedy materia rośliny jest wystarczająco wyrafinowana, by móc przyjąć więcej z uniwersalnej 
inteligentnej energii, ukazuje się życie zwierzęce. Tu komórki rośliny są tak plastyczne, że mają 
dodatkowe zdolności, te z indywidualnej świadomości, jak również dodatkowe siły ze wspaniałego 
magnetyzmu. To wyciąga swoją siłę życia od zarówno minerału jak i życia roślinnego i dlatego 
dominuje je.  

Powstałe tak ciało jest agregatem komórek ożywionych przez duchowe magnetyczne życie, które 
skłania się do organizowania tych komórek w społeczności, a te społeczności w skoordynowane 
systemy, które będą obsługiwały całość tego ciała jako świadomego bytu zdolnego, by 
przemieszczać się z jednego miejsca do innego. 

Atomy, molekuły i ich energie są teraz podporządkowane dobrobytowi komórki. Każda komórka 
jest żywym, świadomym bytem, zdolnym do wybierania pożywienia, opierania się agresji i 
powielania siebie.  

Tak jak każda komórka ma swoją indywidualną świadomość, intuicję i wolę, tak każda sfederowana 
grupa komórek ma zbiorową indywidualną świadomość, intuicję i wolę. Podobnie, każda 
skoordynowana grupa federacji; aż całość ma jeden centralny mózg, gdzie wielka koordynacja 
wszystkich „mózgów” ma miejsce.  

Ciało przeciętnego człowieka składa się z jakichś dwudziestu sześciu trylionów (26 000 000 000 
000) komórek; same tylko mózg i rdzeń kręgowy składają się z około dwóch miliardów.  

Biogenne prawo udowadnia, że każdy kręgowiec, jak każde inne zwierzę, rozwija się z pojedynczej 
komórki. Nawet ludzki organizm, według Haeckela, jest na początku kulką protoplazmy, około 0,14 
mm średnicy, zaledwie widoczna dla nagiego oka jako mały punkt. Jajo transmituje do dziecka 
osobiste rysy matki, a komórki spermy te z ojca; i to dziedziczne przesyłanie obejmuje 
najpiękniejsze cechy duszy jak również ciała. Co to jest protoplazma? Co to jest ta tajemnicza żywa 
substancja, którą znajdujemy wszędzie jako materialną podstawę cudów życia? Plazma albo 
protoplazma jest, jak Huxley słusznie powiedział, fizyczną podstawą organicznego życia; aby mówić 
dokładniej, jest to chemiczna mieszanina węgla, która realizuje różne procesy życia. W swojej 
najprostszej formie żywa komórka jest zaledwie miękką kulką plazmy zawierającą mocniejsze 
jądro. Jak tylko jest zapłodniona, to mnoży się przez podział i tworzy społeczność albo kolonię 
wielu specjalnych komórek.  

Te rozróżniają siebie i przez specjalizację czy modyfikacje rozwijają się w tkanki, które komponują 
różne organy. Rozwinięty, wielokomórkowy organizm człowieka i wszystkie zwierzęta wyższego 
rzędu przypominają społeczną, obywatelską społeczność. Liczne pojedyncze osoby, które są 
rozwinięte na różne sposoby, są pierwotnie tylko prostymi komórkami jednej wspólnej struktury.  

Całe życie na tej ziemi, jak Dr. Butler wskazuje w „How the Mind Cures (Jak umysł leczy)”, zaczęło 
się w formie komórki, która składała się z ciała ożywionego przez umysł. Na początku i długo 
potem ożywiający umysł był tym, co teraz nazywamy podświadomym. Ale, gdy formy urosły w 



złożoności i wyprodukowały organy zmysłów, umysł dołożył dodatek tworząc inną część; to, co 
teraz nazywamy świadomym. Kiedy na początku wszystkie żywe stworzenia miały tylko jeden 
przewodnik, za którym muszą iść we wszystkich rzeczach, ten późniejszy dodatek dał stworzeniu 
wybór. To była formacja czegoś, co zostało określone Wolną Wolą.  

Każda komórka jest obdarzona indywidualną inteligencją, która pomaga jej wykonywać, jakby 
cudem, jej kompleksowe zadania. Komórka jest podstawą człowieka i ten fakt musi być stale na 
uwadze w zajmowaniu się cudami chemii umysłu. 

Tak jak naród jest utworzony przez bardzo wiele żywych osób, tak ciało jest utworzone przez 
bardzo wiele żywych komórek. Obywatele kraju są zaangażowani w różne zajęcia: w produkcji, w 
polu, lesie, kopalni, fabryce, w dystrybucji, transporcie, magazynie, sklepie, banku; inni w pracach 
prawnych, legislacyjnych, w pracach kierowniczych; inni w ochronie jak żołnierze, marynarze, 
doktorzy, nauczyciele, kaznodzieje. Podobnie w ciele jakieś komórki pracują nad produkcją: usta, 
żołądek, jelita, płuca, dostarczając pożywienie, wodę, powietrze; jakieś inne są zaangażowane w 
dystrybucję zapasów i eliminację marnotrawstwa: serce, krew, limfa, płuca, wątroba, nerki, skóra; 
jeszcze inne wykonują prace biurowe i regulacyjne: mózg, rdzeń kręgowy, nerwy; jakieś zajmują się 
ochroną: białe cząsteczki krwi, skóra, kość, mięsień; są też komórki, którym powierzono 
rozmnażanie się gatunku.  

Ponieważ wigor i dobrobyt narodu zależą zasadniczo od witalności, wydajności i współpracy jego 
obywateli, a więc zdrowie i życie ciała zależą od witalności, sprawności i współpracy jego miriad 
komórek.  

Zobaczyliśmy, że komórki są gromadzone w systemy i grupy dla wykonywania szczególnych funkcji 
podstawowych dla fizycznego życia i ekspresji, takich jakie widzimy w organach i tkankach.  

Tak długo jak wszystkie z tych wielu części działają razem w zgodzie i z szacunkiem jedno dla 
drugiego i dla generalnego celu organizmu, tak długo jest zdrowie i sprawność. Ale kiedy z jakiejś 
przyczyny powstaje dysonans, pojawiają się choroby. Choroba jest brakiem komfortu i harmonii.  

W mózgu i nerwowym systemie komórki są grupowane według szczególnych funkcji, do których są 
wzywane, by wykonywać. To dlatego jesteśmy w stanie widzieć, mieć smak, pachnieć, czuć i 
usłyszeć. To też dlatego jesteśmy w stanie przypominać sobie przeszłe doświadczenia, zapamiętać 
fakty i liczby i tak dalej.  

W umysłowym i fizycznym zdrowiu te różne grupy neuronów pracują w precyzyjnej harmonii, ale 
w chorobie nie robią tego. W normalnych warunkach ego utrzymuje wszystkie te indywidualne 
komórki i grupy, tak jak i nas jako system komórek, w harmonijnym i skoordynowanym działaniu.  

Choroba pojawia się w wyniku rozłączonego organicznego działania; pewne systemy albo grupy, z 
których każdy składa się z ogromnej liczby mikroskopijnych komórek, zaczynają działać niezależnie 
i odtąd nieharmonijnie; i w ten sposób rozstraja się cały organizm. Pojedynczy organ albo system 
może w ten sposób zostać rozstrojony z resztą ciała i powoduje poważną szkodę. To jest jeden 
rodzaj choroby. 

Nels Quevli stawia sprawę jasno w „Cell Intelligence (Inteligencja komórki)” mówiąc: „Inteligencja 
człowieka jest inteligencją komórek mózgowych. Jeżeli człowiek jest inteligentny i z tego powodu 
jest w stanie powiązać i aranżować materię i siłę tak, by budować takie struktury jak domy i linie 
kolejowe, to dlaczego komórka nie jest też inteligentna by skierować siły natury tak, by wykonać 
struktury takie jak rośliny i zwierzęta. Komórka, nie więcej niż człowiek, nie działa z powodu jakiejś 
substancji chemicznej i mechanicznej siły. Ona działa z powodu woli i własnego osądu. Jest 
oddzielnym żywym zwierzęciem. Bergson w jego „Creative Evolution (Twórczej Ewolucji)” wydaje 
się widzieć w materii i życiu twórczą energię. Jeżeli stalibyśmy w pewnej odległości oglądając 
stopniowo rosnący wieżowiec, powiedzielibyśmy, że musi być jakaś twórcza energia to 



wspierająca, wypychająca konstrukcję i, jeżeli nie moglibyśmy nigdy stanąć wystarczająco blisko by 
zobaczyć ludzi i budowniczych w pracy, nigdy nie wpadlibyśmy na to, jak ten wieżowiec powstaje 
poza pomysłem, że jest to spowodowane jakąś twórczą energią.  

Komórka jest zwierzęciem bardzo wysoce zorganizowanym i wyspecjalizowanym. Weźmy na 
przykład pojedynczą komórkę nazywaną amebą. Ona nie ma żadnego mechanizmu, z którego 
może wyprodukować krochmal. Nosi jednakże w sobie materiał, którym może w nagłym wypadku 
ratować swoje życie przez przykrywanie siebie płaszczem pancerza. Inne komórki posiadają 
strukturę nazywaną chromatoforem. Z tym instrumentem komórki te są w stanie wyprodukować 
krochmal z surowych substancji ziemi, powietrza i wody przy pomocy światła słonecznego. Te fakty 
muszą ukazać się oczywiste dla czytelnika, że komórka jest bardzo wysoce zorganizowaną i 
wyspecjalizowaną indywidualnością. A gdy popatrzeć na nią jak na zwykłą cząstkę materii i siły, to 
tak jakby porównać działanie kamienia toczącego się ze wzgórza z samochodem poruszającym się 
po gładkim chodniku. Jeden jest zmuszony, by poruszyć się z powodu siły grawitacji, gdy ten drugi 
porusza się poprzez moc umysłu, który nim kieruje. Struktury życia, jak rośliny i zwierzęta, są 
zbudowane z materiałów wziętych z ziemi, powietrza i wody, tak jak struktury budowane przez 
człowieka, jak koleje i wieżowce. Jeżeli zostalibyśmy spytani jak to jest możliwe by człowiek mógł 
wykonać konstrukcję tych kolei i budynków, powiedzielibyśmy, że to jest z powodu faktu, że jest 
inteligentną istotą.  

Jeżeli komórka przeszła przez ten sam proces społecznej organizacji i ewolucji jak człowiek, to 
dlaczego to nie jest też taką samą inteligentną istotą jak człowiek? Czy kiedykolwiek pomyślałeś, co 
ma miejsce kiedy powierzchnia ciała jest skaleczona albo potłuczona? Czyją odpowiedzialnością 
jest opieka nad ciałem, czyim obowiązkiem jest, by zaopiekować się wszystkim ogólnie, tak jak 
walka z bakteriami i zarazkami choroby i ogólna praca naprawcza, kto poświęci swoje życie w 
tysiącach, jeśli to konieczne, by ratować ciało – czyż nie wzywane są białe ciałka krwi? One żyją w 
ciele, ciesząc się pełną wolnością. One nie płyną niepotrzebnie w strumieniu krwi, ale 
przemieszczają się wszędzie jako oddzielne niezależne istoty, by widzieć, że wszystko idzie dobrze. 
Jeżeli zdarza się stłuczenie albo rana cięta, one natychmiast są informowane i pośpieszają do 
miejsca w tysiącach i wykonują pracę naprawy i, jeżeli jest to konieczne, zmieniają ich własny 
zawód i podejmują inną pracę, jak tworzenie tkanki łącznej, żeby połączyć tkanki razem. W prawie 
każdym otwartym bolącym, stłuczonym albo przeciętym miejscu giną w wielkich ilościach w ich 
wiernym wysiłku, by naprawić i zamknąć ranę. Książka o fizjologii krótko mówi co następuje:  

„Kiedy skóra jest zraniona białe komórki krwi tworzą nową tkankę na powierzchni, a nabłonek 
rozpościera się przez to z krawędzi zatrzymując wzrost i uzupełniając uzdrawiające procesy”. 

Nie wydaje się by w ciele istniało szczególne centrum, dookoła którego koncentruje się 
inteligencja. Każda komórka wydaje się być centrum inteligencji i zna swoje obowiązki, 
gdziekolwiek są one umieszczone i gdziekolwiek je znajdujemy. Każdy obywatel republiki komórek 
jest inteligentnym niezależnym istnieniem i wszyscy pracują razem dla dobrobytu wszystkich. 
Nigdzie nie znajdziemy bardziej absolutnej ofiary życia jednostek dla ogólnego dobrobytu niż w 
republice komórek. Rezultaty nie mogą zostać otrzymane w żaden inny sposób ani w jakimś 
mniejszym koszcie indywidualnej ofiary, a więc jest to konieczne dla ich społecznego istnienia. 
Zasada indywidualnej ofiary do wspólnego dobra została przyjęta i uzgodniona jako właściwa rzecz 
i jako ich wspólny obowiązek, bezstronnie rozprowadzony między nimi i one wykonują ich 
przeznaczoną pracę i obowiązki bez względu na ich własny indywidualny komfort.  

Edison mówi, „Wierzę, że nasze ciała są złożone z miriad elementów życia. Nasze ciało jako takie 
nie jest elementem czy jednostką życia. Pozwólcie, że dam podam jako przykład S.S. Mauretania.  

Mauretania sama w sobie nie jest żywa - jest żywa ludźmi w niej. Jeżeli, na przykład, jest rozbita na 
wybrzeżu, wychodzą z niej ludzie a kiedy ludzie wychodzą to po prostu znaczy, że żywotne 



elementy opuszczają statek. I tak, w ten sam sposób człowiek nie jest „martwy”, ponieważ jego 
ciało jest zakopane, tylko że została zrealizowana zasada życia, która stanowi, że żywotne 
elementy opuściły ciało.  

Wszystko co odnosi się do życia nadal żyje i nie może zostać zniszczone. Wszystko co odnosi się do 
życia jest nadal podlegające prawom życia zwierzęcia. Mamy miriady komórek i to są ci mieszkańcy 
tych komórek, mieszkańcy, którzy sami są poza ograniczeniami mikroskopu, ale to oni ożywiają 
nasze ciało.  

By przedstawić to inaczej, sądzę, że te żywotne części, o których mówiłem łączą się razem w 
niezliczone miliony i miliardy, żeby utworzyć człowieka. Zbyt powierzchownie założyliśmy, że każdy 
jeden z nas jest jednostką. To, jestem przekonany, jest niewłaściwe, że elementem jest człowiek, 
którego widzimy i ignorujemy istnienie prawdziwych elementów życia, które są tymi, których nie 
widzimy.  

Żaden człowiek nie może ustalić linii, gdzie życie się zaczyna i gdzie kończy. Nawet w formacji 
kryształów widzimy wyraźnie uporządkowany plan pracy. Pewne rozwiązania zawsze utworzą 
szczególny rodzaj kryształu bez odmiany. To nie jest niemożliwe, że te byty życia są w pracy w 
minerale i zachowują się podobnie jak w świecie zwierzęcym.  

Zobaczyliśmy coś z chemika, coś z jego laboratorium, coś z jego systemu komunikacji. A co z 
produktem? To jest bardzo praktyczny wiek, wiek komercjalizmu, jeśli pozwolicie. Więc jeżeli 
chemik nie produkuje niczego wartościowego, niczego co może zostać zamienione w gotówkę, to 
nie jesteśmy tym zainteresowani. 

Ale, na szczęście chemik w tym przypadku produkuje artykuł, który ma najwyższą wartość gotówki 
spośród wszystkich artykułów znanych człowiekowi. On dostarcza rzecz, którą cały świat pożąda, 
coś co może zostać sprzedane gdziekolwiek, w każdej chwili; to nie jest niszowy artykuł; 
przeciwnie, jego wartość jest rozpoznana na każdym rynku.  

Tym produktem jest myśl; myśl rządzi światem; myśl rządzi każdym rządem, każdym bankiem, 
każdym przemysłem, każdą osobą i wszystkim w istnieniu i jest odróżniona od wszystkiego innego, 
po prostu i tylko z powodu myśli.  

Każda osoba jest tym kim jest z powodu jej metody myślenia. Ludzie i narody różnią się od siebie 
tylko dlatego, że myślą odmiennie.  

Czym w takim jest myśl? Myśl jest produktem chemicznego laboratorium posiadanego przez każdą 
myślącą osobę; to jest kwiat, połączona inteligencja, która jest skutkiem wszystkich poprzednich 
procesów myślenia; to jest owoc zawierający najlepsze ze wszystkiego co osoba może dać.  

Nie ma nic materialnego w myśli, a jednak żaden człowiek nie zrezygnowałby ze swojej zdolności, 
by pomyśleć o całym złocie w chrześcijaństwie; to dlatego ma więcej wartości niż cokolwiek, co 
istnieje. Ponieważ to nie jest materialne to musi być duchowe. I to jest w takim razie 
wytłumaczeniem cudownej wartości myśli. Myśl jest duchową działalnością; faktycznie, to jest 
jedyna działalność, którą duch posiada. Duch jest twórczą zasadą Wszechświata, ponieważ część 
musi być tym samym w rodzaju i jakości co całość, więc może różnić się tylko co do stopnia, ale 
musi być również twórcza.  

Laboratorium 

Sztuka chemii nie może powstawać bez fabryki czy warsztatu, a jedną z najbardziej interesujących 
cech ludzkiego systemu jest jego seria produkcyjnych warsztatów, w których są tworzone 
odczynniki konieczne, by mobilizować części składowe pożywienia. I to jest ta część pięknej 
naturalnej gospodarki, że wydzieliny zawierające te chemiczne odczynniki powinny służyć też kilku 



innym celom. Ogólnie, można powiedzieć, że każdy z nich może mieć efekt powodowania zmian na 
innych, albo przynajmniej na działalności innych warsztatów; działają one także na ścieżki 
nerwowe jako wzbudnice skutków w zarówno świadomych i podświadomych działaniach.  

Promienna energia, świadomie albo podświadomie wypuszczona z ciała, staje się środkiem 
przekazu czuciowych wrażeń, które przesyłane są z powrotem do percepcyjnych centrów i tam 
powodują reakcje, które są zinterpretowane przez te centra według ich poziomu własnego 
rozwoju i dlatego one interpretują te wiadomości dokładnie tak jak są otrzymane, bez próby 
„myślenia” o nich, albo ich analizowania. Proces jest tak mechaniczny jak wrażenie zrobione przez 
aktyniczne promienie słońca na fotograficznej płycie.  

Ogólna zasada, przez którą pomysł jest zachowany, tak jak we wszystkich innych zjawiskach 
natury, to wibracja . Każda myśl powoduje wibrację, która będzie kontynuowała rozrost w kręgach 
fali, tak jak fale wywołane przez kamień upuszczony do wody. Fale od innych myśli mogą 
sprzeciwić się temu, albo mogą w końcu ulec własnemu wyniszczeniu.  

Myśl natychmiast wprowadza w ruch najpiękniejszy duchowy magnetyzm i ten ruch będzie 
wprowadzony do cięższych i grubszych spoistości i w końcu oddziała na fizyczną materię ciała.  

Życie nie jest kreowane - po prostu JEST. Cała natura jest ożywiona tą siłą, którą nazywamy 
„życiem”. Zjawiska życia w fizycznym obszarze, co nas głównie dotyczy, są wynikiem inwolucji 
„energii” do „materii”, a materia jako taka jest inwolucją energii.  

Ale kiedy poziom materii jest osiągnięty w procesie inwolucji Natury, materia zaczyna wtedy 
ewoluować w formy w wyniku działania na nią i w nią. A więc wzrost i życie są skutkami 
równoczesnej integracji materii i energii. Ewolucja zaczyna się od najniższej formy materii i rozwija 
się przez wyrafinowane procesy, by służyć jako macierz energii. 

Wewnętrzne wydzieliny tworzą i określają dużo odziedziczonych zdolności osoby i ich rozwoju. 
One kontrolują fizyczny i umysłowy wzrost i wszystkie metaboliczne procesy podstawowego 
znaczenia. Dominują wszystkie ważne funkcje człowieka. Kooperują w intymnej relacji, która może 
zostać porównana do połączonego dyrektoriatu. Zakłócenie ich funkcji, powodując ich 
niewystarczalność, nadmiar albo anormalność zakłóca całą równowagę ciała, z przekształconym 
skutkiem na umyśle i organach. Chemia krwi naszych czasów jest cudem nieprawdopodobnym 
jeszcze generację temu.  

Te osiągnięcia są doskonałym przykładem dokonanego faktu zaprzeczającemu wszystkim byłym 
przepowiedniom i krytyce. Jeden z największych postępów nowoczesnej medycyny to badanie 
procesów i wydzielin dotychczas niezrozumiałych gruczołów bezprzewodowych; endokrynologia, 
tak nazywa się ta nauka, rzuciła dużo wartościowego światła na pewne nienormalne fizyczne 
warunki, o których nauka dotychczas nie miała pojęcia. Teraz wiemy, że większość kaprysów 
natury, które widzimy są takimi z powodu wewnątrzwydzielniczego zaburzenia gruczołów 
bezprzewodowych. Brodata pani, ofiara pogoniasis; ofiary otyłości i wychudzenia; akromegalia 
albo gigantyzm; karzełkowatość - wszystkie takie ewolucyjne odchylenia występują dzięki 
anormalności chemicznych elementów, które gruczoły produkują i wysyłają do krwioobiegu.  

To nie są żadne zwykłe teorie, ponieważ były one rygorystycznie przetestowane w laboratoriach 
naukowych. Jak Sir William Osler, jeden z najsłynniejszych luminarzy wiedzy powiedział: „Dla ciała 
człowieka istnieje także brzęczący ul pracujących komórek, każdej z jej określoną funkcją, wszystko 
pod centralną kontrolą mózgu i serca, a wszystko zależy od materiałów nazywanych hormonami 
(ukryte w małych, nawet znikomo wyglądających strukturach), które smarują koła życia. Usuń, na 
przykład, tarczycę tuż pod jabłkiem Adama i pozbawiasz człowieka smarów, które umożliwiają 
pracę jego silników myśli. To jest tak jakbyś odciął podaż oleju do silnika samochodu i stopniowo 
zgromadzone nabytki jego umysłu przestają być dostępne i w ciągu roku zatopi się w demencji. 



Normalne procesy skóry zanikną, włosy wypadną, rysy nadymają się i wzór zwierzęcy jest 
przekształcony w bezkształtną karykaturę ludzkości.  

Te niezbędne smarownice, z których wiele jest teraz rozpoznanych, nazywają się hormonami, a 
rozpoznasz z pochodzenia jak odpowiednia jest ta nazwa. Nazwa wywodzi się od greckiego 
znaczenia czasownika „pobudzić albo uruchomić.” Nazwa ta została nadana przez Starlinga i 
Baylissa, dwóch wielkich Anglików znanych z ich badań endokrynologii. Kretyni - ograniczeni 
imbecyle - mogą zostać wyleczeni przez podanie wewnętrznie tarczycy owcy z naprawdę 
cudownymi skutkami, ponieważ kretynizm jest spowodowany przez brak wydzielin tarczycy.  

Jako przykład jak fascynujące są te studia, rozważcie koncepcję, że tarczyca zagrała podstawową 
rolę w zmianie stworzeń morskich na zwierzęta lądowe. Karmienie tarczycą meksykańskiego 
axolotla, czysto wodnego oddychającego skrzelami trytona, szybko zmienia go na ambystoma, 
ziemskiej salamandry, oddychającej przy pomocy płuc.  

Wewnątrzwydzielnicze gruczoły produkują wydzieliny, które wstępując do krwiobiegu oddziałują 
niezwykle na cielesną strukturę i funkcje. Przysadkowy jest małym gruczołem, umieszczonym 
blisko centrum głowy, bezpośrednio pod trzecią komorą mózgu, gdzie spoczywa w zagłębieniu 
kostnej płyty czaszki. Jego wydzieliny spełniają ważną rolę w mobilizowaniu węglowodanów, 
utrzymuje ciśnienie krwi, pobudza inne gruczoły i utrzymuje w harmonii współczulny system 
nerwowy. Jego niedoczynność, albo nadczynność podczas dzieciństwa, wytworzy 
charakterystyczne cechy w strukturze ciała i co obchodzi nas bardziej, również wpłynie na cechy 
umysłowego rozwoju i jego funkcje.  

Tarczyca mieści się w czołowej dolnej części szyi, rozciągając się w górę półkolami po obu stronach, 
z gruczołami przytarczycznymi blisko końców. Tarczycowa wydzielina jest ważna w mobilizowaniu 
zarówno białek jak i węglowodanów; pobudza inne gruczoły, pomaga oprzeć się infekcjom, 
oddziałuje na wzrost włosów i wpływa na organy trawienia i eliminacji. Jest silnie determinującym 
czynnikiem w całym fizycznym rozwoju, jak również w umysłowym funkcjonowaniu. 
Zrównoważona tarczyca odbywa bardzo ważną pracę dla ubezpieczania aktywnego, skutecznego, 
skoordynowanego umysłu i ciała.  

Gruczoły nadnercza są umieszczone zaotrzewnowo ponad nerkami. Te organy zostały nazwane 
przez kogoś „gruczołami dekoracyjnymi”, odkąd jedną z ich funkcji jest utrzymanie pigmentów 
ciała we właściwym stężeniu i dystrybucji. Ale większe znaczenie ma rola wydzielania i wysyłania 
adrenaliny. Nadnercze zawiera najbardziej wartościowy odczynnik ciśnienia krwi; jest to tonik dla 
współczulnego systemu nerwowego, a stąd do mięśni, serca, arterii, jelit i tak dalej; jak również do 
ścieżek nerwowych. Odpowiada na pewne emocjonalne podekscytowania przez natychmiastowy 
wzrost objętości wydzieliny, w ten sposób powiększa energię całego systemu i przygotowuje go na 
efektywną odpowiedź.  

Mózgowordzeniowy system nerwowy jest telefonicznym systemem świadomego umysłu; to jest 
bardzo kompletny system instalacji dla komunikacji od mózgu do każdej części ciała, specjalnie do 
terminali. To jest dział informacji świadomego człowieka.  

Współczulny system nerwowy jest systemem podświadomego umysłu. Za żołądkiem i przed 
kręgosłupem jest centrum systemu nazwane „Splot Słoneczny.” Składa się z dwóch mas substancji 
mózgu, każda w kształcie półksiężyca. One otaczają arterię, której funkcją jest wyrównanie 
ciśnienia krwi we wszystkich organach brzucha.  

Tak jak mózg i somatyczny system nerwowy tworzą aparat samoświadomości człowieka, podobnie 
splot słoneczny i współczulny system składają się na specjalny aparat podświadomego umysłu. 

Funkcją współczulnego systemu nerwowego jest utrzymanie równowagi w ciele; ma służyć jako 
koło zamachowe, zapobiec nadczynności i niedoczynności mózgowordzeniowego systemu. 



Ponieważ te bezpośrednio są dotknięte przez emocjonalne stany takie jak lęk, gniew, zazdrość albo 
nienawiść, to mogą łatwo zakłócić a nawet wyłączyć działanie automatycznych funkcji ciała. To 
znaczy, że emocjonalne stany takie jak radość, lęk, gniew i nienawiść mogą rozstroić takie funkcje 
ciała jak trawienie, krążenie krwi, procesy odżywiania i tak dalej.  

Zdenerwowanie i wszystkie nieprzyjemne doświadczenia, które powodują następstwa cielesnego 
dyskomfortu i złego zdrowia, są spowodowane przez negatywne emocje, takie jak lęk, gniew, 
nienawiść i podobne; one rozbijają opór oferowany przez system immunologiczny, który ma w 
normalnym stanie gotowości do pracy określoną pojemność, by zahamować skutek takich emocji.  

Współczulny system jest aparatem, którego funkcją jest utrzymać ciało w normalnym i zdrowym 
stanie gotowości do pracy i zastąpić straty spowodowane zwykłym zużyciem, zarówno 
emocjonalnym jak i fizycznym. Rodzaj emocji, które odczuwamy, ma dlatego wielkie znaczenie; 
jeżeli pozytywne, to są konstruktywne; jeżeli negatywne, to są niszczące. 

Przyciąganie  

Chemia umysłu jest mocą, która imponująco przemieszcza się przez wieczność; jest żywym 
strumieniem względnego działania, w którym podstawowa zasada jest zawsze aktywna; obejmuje 
przeszłość i przenosi to do ciągle rozszerzającej się przyszłości; jest ruchem, gdzie względne 
działanie, przyczyna i skutek, idą ręka w rękę; gdzie prawo wpasowuje się w prawo i gdzie 
wszystkie prawa są zawsze skłonne służyć tej wielkiej twórczej mocy.  

Ta moc rozciąga się poza najwyższe planety, poza początek, poza koniec, i na bezpoczątkową i 
niekończącą się wieczność; powoduje, że rzeczy widzialne przybierają formę i kształt. Przynosi 
owoc z kwiatu i słodycz z miodu; ma rozmiar niezliczonych ciał niebieskich; czai się w iskierce 
diamentu i w ametyście, i w winogronie; pracuje w widzialnym i niewidzialnym, i przenika 
wszystko.  

Jest źródłem doskonałej sprawiedliwości, doskonałej jedności, doskonałej harmonii i doskonałej 
prawdy, ponieważ jej stała działalność przynosi doskonałą równowagę, doskonały wzrost i 
doskonałe zrozumienie.  

Doskonała sprawiedliwość, ponieważ udziela równej odpłaty.  

Doskonałe zjednoczenie, ponieważ celem jest jedność.  

Doskonała harmonia, gdyż wtapia w sobie wszystkie prawa.  

Doskonała prawda, ponieważ jest wielką prawdą wszystkich istnień.  

Doskonała równowaga, gdyż mierzy nieomylnie.  

Doskonały wzrost , gdyż jest to wzrost naturalny.  

Doskonałe zrozumienie, ponieważ rozwiązuje każdy problem życia.  

Realizm tego prawa leży w jego działalności, bo tylko poprzez działanie, ciągłą zmianę, może to 
prawo istnieć; a tylko przez bezczynność może przestać działać; ale ponieważ nie ma bezczynności 
to nie może być zaprzestania.  

Cel tego prawa jest niezmienny; w ciszy ciemności, w glorii światła, w zamieszaniu działania i bólu 
reakcji, porusza się zawsze naprzód do spełnienia jego wielkiego celu – doskonałej harmonii.  

Widzimy i czujemy jego impulsy w miriadach i miriadach form roślin, na wzgórzach i w dolinach, 
wydobywających się z ciemności do światła; i chociaż kąpane w tej samej wodzie i oddychające 
tym samym powietrzem, jednak wszystkie rozmaitości utrzymują ich własną indywidualność. I tak 
róża jest zawsze różą i różni się od fiołka, który jest zawsze fiołkiem; dąb daje światu żołędzie i 



nigdy nie jest wierzbą czy innym rodzajem drzewa; i chociaż wszystkie wysyłają korzenie do tej 
samej ziemi i kwitną w tych samych promieniach słońca, jednak jedne są słabowite, inne silne, 
jakieś są gorzkie a inne słodkie; gdy jedne są odpychające inne są piękne; w ten sposób wszystkie 
rozmaitości ciągną do siebie z ich własnych korzeni i z tych samych elementów, które rozróżniają 
ich jedne od drugich; i to wielkie prawo życia, to stałe pragnienie, ta ukryta siła w roślinach 
powodująca ich manifestację, wzrost i osiągnięcie, jest tym Prawem Przyciągania, które w cichym 
majestacie doprowadza wszystko do urzeczywistnienia; nie dyktując nic, a jednak doprowadzając 
każdą część do jej własnej indywidualnej natury.  

W świecie mineralnym ta spójność jest w skale, piasku i glinie; jest siłą w granicie, pięknem w 
marmurze, iskierką w szafirze i krwistością w rubinie.  

W ten sposób odkrywamy to w rzeczach widocznych; ale niewidoczna siła, która pracuje w umyśle 
człowieka jest większa.  

Prawo Przyciągania nie jest ani dobre ani złe, ani moralne ani niemoralne; jest neutralnym 
prawem, które zawsze płynie w połączeniu z pragnieniami osoby; każdy z nas wybiera własną linię 
wzrostu mamy tyle tych linii ile mamy osób; i chociaż nie ma dwojga z nas dokładnie takich 
samych, jednak wielu z nas porusza się wzdłuż podobnych linii.  

Te linie wzrostu składają się z przeszłych, teraźniejszych i przyszłych pragnień, manifestujących się 
w teraźniejszości, gdzie jest ustalona centralna linia naszego jestestwa, którą postępujemy; natura 
tych pragnień nie ma mocy sprawdzania tych działań, ponieważ jej funkcją jest doprowadzanie do 
dojrzałości tak gorzkiej jak i słodkiej.  

Ilustracją neutralności i działania tego prawa znajdziemy w zaszczepieniu jabłoni na drzewie 
pomarańczowym, gdzie w odpowiednim czasie znajdziemy jadalne i niejadalne owoce rosnące 
razem na tym samym drzewie; to znaczy, zdrowe i niezdrowe owoce karmione i dojrzewające przy 
pomocy tego samego soku.  

Stosując tę ilustrację do nas odkryjemy, że jabłka i pomarańcze reprezentują nasze różne 
pragnienia, a sok reprezentuje Prawo Wzrostu; i jak sok powoduje dojrzałość różnych rodzajów 
owoców, tak to Prawo doprowadza do zaowocowania naszych różnych rodzajów pragnień; a czy 
będą zdrowe czy niezdrowe nie ma znaczenia dla tego prawa, ponieważ jego zadaniem jest, byśmy 
uświadomili sobie rezultaty wynikające ze wszystkich pragnień, które mamy oraz ich naturę, ich 
skutki i ich cele.  

W ludzkiej części tego prawa wchodzimy w kontakt z większą działalnością, która nie jest znana 
prymitywnemu umysłowi, która prowadzi nas do świadomego przebudzenia o nowszej mocy w 
większym polu działania – innymi słowy, do większej prawdy, większego zrozumienia i głębszego 
wglądu.  

Dotykamy większej rzeczywistości byśmy zrozumieli, że rzeczywistość leży w działalności a nie poza 
nią; by istnieć, znaczy żywo reagować na prawa nas dotyczące; ukryte pragnienie w roślinie jest jej 
rzeczywistością a nie jej zewnętrzną forma, którą widzimy.  

Prawdziwa wiedza przychodzi do nas przez nasze własne działania i pożyczoną wiedzę z działań 
innych; obie razem rozwijają nasze umysły. I powoli formujemy unikalną jaźń, zindywidualizowaną 
jednostkę.  

Gdy nasza moc umysłu rośnie i wchodzi w świadomość, która jest w ciągłym ruchu, uczymy się 
rozpoznawać z „jakiego powodu” i „dlaczego” o rzeczach, a w tym poszukiwaniu myślimy i 
wyobrażamy sobie, że jesteśmy oryginalni, gdy faktycznie jesteśmy tylko uczniami ustalonych 
wierzeń, pojęć i faktów zebranych przez generacje plemiennego i narodowego życia.  



Żyjemy w stanie lęku i niepewności, aż odkryjemy, i zrobimy z tego użytek, niezmienną jednolitość 
napędzającą myśl wszystkich praw; to jest centralna prawda, którą musimy uznać i używać zanim 
staniemy się mistrzami samych siebie albo mistrzami uwarunkowań. Prawo Wzrostu dojrzewa 
wspólnie, ponieważ jego funkcją jest: „działać na to, co my mu damy do działania”.  

Jak natura przyczyny rządzi skutkiem, tak myśl poprzedza i determinuje działanie. Każdy musi 
używać tego Prawa celowo, świadomie; gdy nie, to używamy go na ślepo, a użyć go, tak czy 
inaczej, musimy.  

W naszym wzroście od prymitywnego do świadomego człowieka występują trzy widoczne fazy. 
Pierwsza, nasz wzrost przez dziki i nieświadomy stan; druga, nasz wzrost poprzez intelektualnie i 
świadomie wzrastający stan; trzecia, nasz wzrost w świadome uznanie naszej świadomości.  

Wszyscy wiemy, że bulwa musi wpierw wypuścić korzenie zanim wypuści kiełki, i musi wypuścić 
kiełki zanim zakwitnie w promieniach słońca. Tak jest również z nami, jak rośliny, musimy najpierw 
wypuścić korzenie (nasze korzenie to nasze myśli) zanim możemy ewoluować od prymitywnego 
czy zwierzęcego, jakby bulwowego stanu w intelektualnie i świadomie wzrastający stan.  

Następnie, tak jak rośliny, musimy wypuścić kiełki, zanim możemy ewoluować z czysto 
intelektualnego stanu wzrastania świadomości w świadomy stan świadomej wiedzy; jeśli nie, to na 
zawsze pozostaniemy stworzeniami tego prawa a nie jego mistrzami. Na koniec, podobnie jak 
rośliny, musimy zindywidualizować się, musimy w pełni zakwitnąć; innymi słowy, wykrzyczeć 
promieniujące piękno doskonałego życia, musimy ujawnić się dla siebie i dla innych jako jednostkę 
mocy i mistrza tych praw, które rządzą i kontrolują nasz wzrost. Każdy ma siłę w sobie a ta siła jest 
działaniem prawa uruchomionego do tego przez nas samych; w wyniku tej świadomości 
zaczynamy opanowywać prawa i doprowadzać do rezultatów przez świadomą wiedzę o ich 
operacjach.  

Życie ściśle podporządkowuje się prawom, niezależnie czy jesteśmy świadomymi czy 
nieświadomymi chemikami naszego własnego życia; ponieważ, gdy życie prawdziwie zrozumiemy 
to odkryjemy, że jest ono chemicznym działaniem. Gdy wdychamy tlen, następuje chemiczna 
reakcja w naszej krwi; gdy konsumujemy jedzenie i wodę, chemiczna reakcja ma miejsce w 
naszych organach trawienia; chemiczna reakcja ma miejsce w naszym umyśle i ciele poprzez użycie 
naszych myśli; w zmianie nazywanej śmiercią ma miejsce reakcja chemiczna i pojawia się 
dezyntegracja; a więc widzimy, że całe fizyczne istnienie jest chemicznym działaniem.  

Życie składa się z praw i jeżeli ich użyjemy to otrzymamy wyniki.  

Jeśli myślimy o strapieniu to je dostaniemy; jeśli myślimy o sukcesie to go odniesiemy. Jeśli 
zajmujemy się destrukcyjnym myśleniem powodujemy chemiczne działanie, które irytuje proces 
trawienia a to z kolei irytuje inne organy ciała i działa na umysł powodując chorobę; kiedy 
niepokoimy się chemiczna reakcja powoduje, że żołądek podchodzi nam do gardła i zbiera się nam 
na wymioty wywołując straszliwe zamieszanie tak w umyśle jak i w ciele; z drugiej strony, jeśli 
zajmujemy się konstruktywnymi myślami powodujemy zdrowe działanie chemiczne.  

Kiedy zajmujemy się negatywnymi myślami, wprowadzamy do akcji toksyczne chemiczne działania 
o dezyntegrującej naturze, która szokuje naszą wrażliwość i przytępia funkcjonowanie naszych 
nerwów powodując, że ciało i umysł stają się negatywne i w ten sposób wystawione na wiele 
problemów; z drugiej strony, jeśli jesteśmy pozytywni wprowadzamy do akcji zdrowe chemiczne 
działania o konstruktywnej naturze, powodując, że umysł i ciało uwalniają się od wielu problemów 
spowodowanych dysharmonijnymi myślami.  

Można prowadzić wiele analiz odnoszących sie do wielu aspektów życia, ale mamy już 
wystarczającą ilość dowodów na to, że życie jest głównie chemicznym działaniem, i że umysł jest 
chemicznym laboratorium myślenia, a my jesteśmy chemikami w tym warsztacie mentalnych 



działań, gdzie wszystko jest przygotowane dla nas do użycia, i gdzie powstały produkt będzie w 
proporcji do użytego materiału; innymi słowy, natura myślenia, którą stosujemy determinuje 
rodzaj warunków i doświadczeń, które napotykamy; co wprowadzimy w Życie to od niego 
otrzymamy – nie więcej i nie mniej.  

Życie jest uporządkowanym posuwaniem się do przodu, zarządzanym przez Prawo Przyciągania. 
Nasz wzrost przechodzi przez trzy widoczne sekcje. W pierwszej jesteśmy stworzeniami prawa, w 
drugiej użytkownikami prawa i w trzeciej jesteśmy mistrzami tego prawa. W pierwszej jesteśmy 
nieświadomymi użytkownikami mocy myślenia, w drugiej świadomymi użytkownikami a w trzeciej 
jesteśmy świadomymi użytkownikami mocy świadomości. Jak długo upieramy się by być w 
pierwszej sekcji jesteśmy w jego niewoli; jak długo pozostajemy usatysfakcjonowani tymi prawami 
i wzrostem w drugiej sekcji, nigdy nie będziemy świadomi o możliwości większego postępu. W 
trzeciej sekcji zdajemy sobie sprawę z naszej świadomej mocy w stosunku do praw pierwszej i 
drugiej sekcji, i stajemy się w pełni przebudzeni do praw rządzących w trzeciej sekcji.  

Prawidłowo zrozumiane życie nie jest kwestią przypadku; nie wiary; nie narodowości; nie pozycji 
socjalnej; nie bogactwa; nie siły. NIE – wszystko to ma miejsce we wzroście osoby, ale musimy 
wszyscy w końcu uznać, że Harmonia powstaje tylko jako rezultat zgodności z Prawem 
Naturalnym.  

Ta sztywna dokładność i stabilność w naturze prawa jest naszym największym atutem, a gdy 
staniemy się świadomi tej dostępnej mocy i użyjemy jej rozsądnie to odkryjemy Prawdę, która 
uczyni nas Wolnymi! Nauka dokonała ostatnio ogromnych odkryć, ujawniła nieskończoność 
zasobów, odsłoniła takie ogromne możliwości i takie nieoczekiwane siły, że naukowcy bardziej i 
bardziej wahają się czy uznać określone teorie jako pewne i bezdyskusyjne, albo czy uznać inne 
teorie za absurdalne i niemożliwe; i tak narodziła się nowa cywilizacja; zwyczaje, wierzenia i 
okrucieństwo odchodzą; wizja, wiara i służba zajmują ich miejsce. Kajdany tradycji zostają 
wytopione z ludzkości i, gdy żużel militaryzmu i materializmu jest zniszczony, myśl została 
wyzwolona i prawda wschodzi w pełni w zdumiewającej ilości. 

Schwytaliśmy tylko małą część możliwości reguły umysłu, który oznacza regułę ducha. Dopiero 
zaczęliśmy zdawać sobie sprawę w małym stopniu z tego, co ta nowoodkryta moc może dla nas 
zrobić. Że może przynieść sukces w wydarzeniach świata i tysiące z nas zaczynają to rozumieć i 
praktykować. 

Cały świat jest w przededniu nowej świadomości, nowej mocy i nowej realizacji zasobów jaźni. 
Ostatni wiek zobaczył najwspanialszy postęp materialny w historii. Czy może nowy wiek przynieść 
największy postęp w mentalnej i duchowej mocy? 

Wibracje  

Zanim jakiekolwiek środowisko, harmonijne bądź nie, może być stworzone, konieczne jest 
działanie jakiegoś rodzaju, a zanim jakiekolwiek działanie jest możliwe, musi być myśl jakiegoś 
rodzaju, świadoma czy nieświadoma, a ponieważ myśl jest produktem umysłu, to staje sie 
ewidentne, że Umysł jest kreatywnym centrum, z którego przychodzą wszelkie działalności.  

Nie oczekujemy, że jakieś prawo rządzące nowoczesnym światem biznesu może być zawieszone 
albo odwołane przez jakąś siłę na tym samym poziomie, jednak jest aksjomatem, że wyższe prawo 
może pokonać niższe. Życie drzewa powoduje, że sok się wznosi, nie poprzez odwołanie prawa 
grawitacji, ale przez jego przezwyciężenie.  

Przyrodnik spędzający większość swojego czasu na obserwacje widocznych zjawisk stale zwiększa 
siłę części swojego mózgu odpowiedzialną za obserwacje. Rezultatem jest to, że staje się 
ekspertem w tym co widzi i dostrzega błyskawicznie nieskończoną ilość szczegółów w odróżnieniu 



od jego nieobserwującego kolegi. Osiągnął to przez ćwiczenia mózgu. Umyślnie wybrał opcję 
powiększenia siły swojego mózgu w zakresie obserwacji a więc umyślnie ćwiczył tę cechę, bardziej 
i bardziej, poprzez koncentrację uwagi. I mamy rezultat – człowiek osiągnął wiedzę obserwacji w 
dużo większym stopniu niż jego kolega. Albo, z drugiej strony, można pozostać obojętnym i 
pozwolić by delikatna materia mózgu stwardniała i skostniała, aż życie stanie się jałowe i 
bezowocne.  

Każda myśl ma tendencję stania się rzeczą materialną. Nasze pragnienia są nasiennymi myślami, 
które mają tendencję do wykiełkowania, wzrostu, zakwitnięcia i owocowania. Siejemy te nasiona 
każdego dnia. Jakie będzie żniwo? Każdy z nas dzisiaj jest rezultatem przeszłego myślenia. W 
przyszłości będziemy rezultatem obecnego myślenia. Budujemy nasz własny charakter, osobowość 
i środowisko myślami, które zapoczątkowujemy i którymi się zajmujemy. Myśl szuka własnej 
rzeczy. Prawo umysłowego przyciągania jest dokładną paralelą prawa atomowego powinowactwa. 
Prądy mentalne są równie rzeczywiste jak elektryczne, magnetyczne czy cieplne prądy. 
Przyciągamy te prądy, z którymi jesteśmy w harmonii.  

Kierunki najmniejszego oporu są formowane w wyniku ciągłej pracy mózgu. Działalność mózgu 
wynika z działań zatrudnionych do poszczególnych zadań części mózgu. Utajona siła umysłu jest 
rozwijana przez ciągłe ćwiczenia. Każda forma jego działania staje się bardziej perfekcyjna przez te 
ćwiczenia. Ćwiczenia dla rozwoju umysłu prezentują rozmaitość motywów. Włączają rozwój 
zdolności postrzegania, kultywowania emocji, przyspieszania wyobraźni, symetrycznego rozwoju 
zdolności intuicji, która nie mogąc podać powodu wprawia w ruch albo zakazuje wyboru i wreszcie 
siła umysłu może być kultywowana przez rozwój moralnego charakteru.  

„Największy człowiek”, powiedział Seneka, „to ten, który dokonuje prawidłowych wyborów z 
determinacją nie do pokonania”. Największa siła umysłu, w takim razie, zależy od działań w 
kanałach moralnych i dlatego każdy świadomy wysiłek umysłu powinien włączać moralną 
konkluzję. Rozwinięta moralna świadomość modyfikuje motywy, zwiększa siłę i ciągłość działania; 
w konsekwencji dobrze rozwinięty symetryczny charakter wymaga dobrego zdrowia fizycznego i 
mentalnego i ta kombinacja tworzy inicjatywę, moc, nieodpartą siłę i nieunikniony sukces.  

Odkryjemy, że Natura stale szuka wyrażania Harmonii we wszystkich sprawach, na zawsze próbuje 
spowodować harmonijne dostosowanie dla każdego dysonansu, każdej rany, każdej trudności; 
dlatego też, gdy myśl jest harmonijna, Natura zaczyna kreować materialne warunki, których 
posiadanie jest konieczne by utworzyć harmonijne środowisko.  

Kiedy zrozumiemy, że umysł jest wielką kreatywną siłą, czy może być coś niemożliwe? Czy przy 
pomocy Pragnienia, jako wielkiej twórczej energii, nie możemy zobaczyć, dlaczego Pragnienie 
powinno być kultywowane, kontrolowane i ukierunkowane w nasze życie i przeznaczenie? 
Mężczyźni i kobiety o silnej mentalności, którzy dominują swoje bliskie otoczenie i często tych 
daleko od nich, naprawdę emanują prądy naładowane mocą, która przychodząc w kontakt z 
umysłami innych, powoduje, że pragnienia tych ostatnich są w zgodzie z umysłem silnej 
indywidualności. Wielcy mistrzowie posiadają tę moc w wysokim stopniu. Ich wpływ jest 
odczuwany daleko i blisko, i zapewniają sobie uległość innych z ich życzeniami przez powodowanie 
u nich „chcenia” by działać z nimi w zgodzie. W ten sposób ludzie silnego Pragnienia i Wyobraźni 
mogą i wywierają potężny wpływ na umysły innych prowadząc ich oczekiwaną przez siebie drogą.  

Nie było nigdy człowieka, który nie miałby wrodzonej mocy w sobie by móc sobie pomóc. Osoba, 
rozumiejąca swoją intelektualną i moralną siłę podboju, zapewni to sobie. To jest prawda, której 
głodny jej świat dzisiaj pragnie; możliwości domagania się by drzemiąca w nas intelektualna 
odwaga została wspomożona przez moralną odwagę, która okazale podejmie się, by dać to nam 
wszystkim. W każdym człowieku jest boski potencjał.  



Mówimy o słońcu, że „wschodzi” i „zachodzi”, chociaż wiemy, że jest to tylko ukazaniem się ruchu. 
Dla naszych zmysłów ziemia stoi nieruchomo, a przecież wiemy, że szybko się obraca. Mówimy o 
dzwonie, że jest „dźwięczącym ciałem” a wiemy, że wszystko co dzwon może zrobić to wytwarzać 
wibracje w powietrzu. Gdy te wibracje osiągną tempo 16 drgań na sekundę, powodują dźwięk 
słyszalny w umyśle. Umysł może usłyszeć wibracje do 38 tysięcy drgań na sekundę. Gdy ta liczba 
będzie przekroczona pojawia się cisza; a więc wiemy, że dźwięk nie jest w dzwonie; jest w naszym 
własnym umyśle.  

Mówimy, i nawet tak myślimy, że słońce daje światło, ale przecież wiemy, że po prostu wysyła 
energię, która powoduje wibracje w eterze w tempie 400 trylionów na sekundę powodując fale 
światła a więc wiemy, że to co nazywamy światłem jest po prostu formą ruchu i jedyne istniejące 
światło jest doznaniem wywołanym w umyśle przez te fale. Gdy liczba wibracji rośnie, światło 
zmienia kolor, a każda zmiana koloru spowodowana jest przez krótsze i szybsze wibracje; chociaż 
mówimy o róży, że jest czerwona, trawa zielona czy niebo niebieskie, to wiemy, że te kolory 
istnieją tylko w naszych umysłach a doznania doświadczane przez nas są rezultatem wibracji 
światła. Gdy te wibracje są zredukowane poniżej 400 trylionów na sekundę, to już nie odbieramy 
efektu światła, ale doświadczamy ciepła.  

Dowiedzieliśmy się więc, że te pozory egzystują dla nas tylko w naszej świadomości. Nawet czas i 
przestrzeń stają się unicestwione; czas jest tylko doznaniem następstw, nie ma przeszłości albo 
przyszłości za wyjątkiem relacji myśli do teraźniejszości. Dlatego wiemy, że jedna zasada rządzi i 
kontroluje wszystkim co istnieje. Każdy atom jest zakonserwowany na zawsze; jakkolwiek skądś 
oddzielony musi nieuchronnie być gdzieś otrzymany. Nie może być zniszczony i istnieje tylko by 
być użytym. Może pójść tylko tam, skąd jest przyciągany i dlatego potrzebny. Możemy otrzymać 
tylko to co damy i możemy dać tylko tym, którzy mogą otrzymać; od nas zależy określenie naszego 
tempa wzrostu i stopnia harmonii, którą powinniśmy wyrazić.  

Prawa, zgodnie z którymi żyjemy, są zaprojektowane wyłącznie dla naszych korzyści. Te prawa są 
niezmienne i nie możemy uniknąć ich operacji. Wszystkie wielkie wieczne siły funkcjonują w 
uroczystej ciszy, ale to od nas zależy jak umieścić się w harmonii z nimi i tak wyrazić życie we 
względnym pokoju i szczęściu.  

Trudności, brak harmonii i przeszkody wskazują, że albo odmawiamy oddania tego, czego już nie 
potrzebujemy, albo odmawiamy akceptacji tego, czego wymagamy. Wzrost jest osiągany przez 
wymianę starego na nowe, dobrego na lepsze; jest to warunkowe albo wzajemne działanie, gdzie 
dla każdego z nas jest kompletny byt myśli i ta kompletność umożliwia nam otrzymywanie tylko, 
gdy dajemy. Nie możemy otrzymać czego nam brakuje, jeśli nieustępliwie trzymamy się tego co 
mamy.  

Zasada Przyciągania działa by przynieść nam tylko to, co może przynieść nam korzyści. Jesteśmy w 
stanie świadomie kontrolować nasze warunki, gdy wyczujemy cel tego co przyciągamy i jesteśmy 
w stanie wyciągnąć z każdego doświadczenia tylko to, czego potrzebujemy dla naszego dalszego 
wzrostu. Nasza zdolność dokonania tego określa stopień harmonii czy szczęścia jakie osiągniemy. 
Zdolność wzięcia dla siebie tego, czego potrzebujemy dla naszego wzrostu, nieustannie się 
powiększa, gdy osiągamy wyższe poziomy i szersze horyzonty, i im większa jest nasza zdolność 
uzyskania wiedzy czego potrzebujemy, tym pewniej spostrzeżemy tego obecność do przyciągnięcia 
i zaabsorbowania. Nic nie może dotrzeć do nas poza tym, czego potrzebujemy dla naszego 
wzrostu. Wszystkie warunki i doświadczenia przychodzą do nas dla naszej korzyści. Trudności i 
przeszkody będą się pojawiać do czasu, aż wchłoniemy ich mądrość i weźmiemy z nich niezbędne 
rzeczy dla naszego wzrostu. To, że zbierzemy co zasiejemy jest wręcz matematycznie dokładne. 
Zyskamy trwałą siłę dokładnie w proporcji do wysiłku, jaki jest potrzebny do pokonania tych 
trudności.  



Nieubłagane wymagania wzrostu domagają się, byśmy wywierali najwyższy stopień przyciągania 
tego, co jest perfekcyjnie zgodne z nami. Nasze najwyższe szczęście będzie osiągnięte najlepiej 
przez nasze zrozumienie i świadomą współpracę z prawami naturalnymi.  

Nasze siły umysłu są często spętane paraliżującymi sugestiami, które przychodzą do nas z powodu 
prymitywnego myślenia o wyścigu, i które są zaakceptowane i niekwestionowane. Codziennie 
otrzymujemy wrażenia lęku, niepokoju, upośledzenia i niższości. To jest wystarczającym powodem, 
że ludzie osiągają tak mało. Dlaczego życie mnóstwa ludzi jest tak jałowe w skutkach, przecież cały 
czas istnieją w nich możliwości? Powinni tylko wyzwolić posmak uznania tych możliwości i zdrową 
ambicję rozwinięcia się w prawdziwą wielkość.  

Kobiety prawdopodobnie bardziej niż mężczyźni zależą od tych warunków. Wynika to z ich 
delikatnej natury i większej podatności, powodującej ich większą otwartość na wibracje myśli z 
innych umysłów i dlatego, że powódź negatywnych i represyjnych myśli została wycelowana 
specjalnie do nich.  

Ale to jest pokonywane. Florence Nightingale79 pokonała to, gdy zorganizowała od podstaw opiekę 
pielęgniarską dla żołnierzy angielskich w czasie wojna krymskiej. Clara Barton80, szefowa 
Czerwonego Krzyża, pokonała to wykonując podobną pracę w armiach Unii. Jenny Lind81 pokonała 
to wykorzystując swoją zdolność zarządzania ogromnymi finansowymi nagrodami, gdy w tym 
samym czasie zaspokajała namiętne pragnienie jej natury i osiągnęła najwyższy stopień w sztuce 
muzycznej. Mamy długą listę śpiewaczek, filantropek, pisarek i aktorek, które udowodniły sobie ich 
zdolność osiągnięć w literaturze, dramaturgii, sztuce i socjologii.  

Kobiety, jak również mężczyźni, zaczynają myśleć samodzielnie. Obudzili się do koncepcji 
pokazującej ich możliwości. Żądają od życia by wyjawiło swoje sekrety, jeśli takowe zawiera. Nigdy 
w minionym czasie wpływ i potencjał myśli nie otrzymał tak starannych i wnikliwych badań. Kilku 
obserwatorów uchwyciło wielki fakt, że umysł jest uniwersalną substancją, podstawą wszystkich 
rzeczy, ale nigdy dotąd ta ważna prawda nie spenetrowała generalnej świadomości ludzi. Wiele 
umysłów stara się obecnie, by definitywnie puścić w obieg tę cudowną prawdę. Nowoczesna 
nauka pokazała nam, że światło i dźwięk są po prostu różną intensywnością ruchu i to 
doprowadziło nas do odkrycia sił w człowieku, które nie mogły być zrozumiane, aż to odkrycie 
zostało dokonane.  

Nowy wiek zaświtał, i teraz stojąc w jego świetle, człowiek widzi coś z tego ogromnego znaczenia 
życia, coś z jego wielkości. W tym życiu jest zarodek nieograniczonych potencji. Można byd 
przekonanym, że możliwości ludzkich osiągnięć są niemierzalne, że granice dalszego marszu są nie 
do pomyślenia. Stojąc na tej wysokości, człowiek odkrywa, że może pobierać nową siłę z 
Nieograniczonej energii, której jest częścią. Niektórzy ludzie wydają się przyciągać sukces, moc, 
bogactwo, osiągnięcia bardzo małym świadomym wysiłkiem; inni zdobywają to z wielkimi 
trudnościami; jeszcze inni zawodzą zupełnie w osiąganiu ich ambicji, pragnień i ideałów. Dlaczego 
tak jest? Dlaczego niektórzy ludzie realizują swoje ambicje lekko, inni z trudnością a jeszcze inni 
wcale? Przyczyna nie mogłaby być fizyczna, gdyż wtedy najbardziej perfekcyjni fizycznie ludzie 
byliby tymi najlepiej prosperującymi. Różnica w takim razie musi być mentalna, musi być w 
umyśle; stąd umysł musi być tą kreatywna siłą, musi powodować jedyną różnicę między ludźmi. To 
umysł w takim razie pokonuje środowisko i każdą inną przeszkodę na drodze człowieka.  
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 Florence Nightingale – angielska pielęgniarka i działaczka społeczna, zwana również "Damą z lampą". Jest uważana 
za twórczynię nowoczesnego pielęgniarstwa - WL.  
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 Clara Barton – amerykańska pielęgniarka i działaczka, założycielka Amerykańskiego Czerwonego Krzyża (ang. 
American Red Cross) - WL. 
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 Johanna Maria Lind, vel Jenny Lind - szwedzka śpiewaczka operowa (sopran), zwana "Szwedzkim słowikiem", 
uważana za jedną z najwybitniejszych śpiewaczek XIX w. Jej głosem zachwycał się Fryderyk Chopin - WL. 



Kiedy kreatywna siła myśli będzie w pełni zrozumiała, to jej skutek wyda się wspaniały. Takie 
rezultaty nie mogą jednak być zapewnione bez właściwego stosowania, pilności i koncentracji. 
Prawa rządzące w umysłowym i duchowym świecie są równie stałe i nieomylne jak w świecie 
materialnym. By w takim razie zapewnić oczekiwane rezultaty, jest konieczne by znać to prawo i je 
przestrzegać. Odpowiednia zgodność z tym prawem spowoduje upragnione rezultaty z niezmienna 
dokładnością.  

Naukowcy mówią nam, że żyjemy w uniwersalnym eterze82. Jest on w sobie bezkształtny, ale jest 
podatny i formuje się wokół nas , w nas i w naszym otoczeniu według naszych myśli i słów. 
Ustawiamy to do działania naszym myśleniem. A to co manifestuje się dla nas obiektywnie jest tym 
o czym myślimy albo wypowiemy.  

Myśl jest zarządzana prawem. Powodem naszego braku wiary w manifestację myśli jest brak 
zrozumienia. Nie zrozumieliśmy, że wszystko funkcjonuje w dokładnej zgodzie z określonym 
prawem. Prawo myśli jest równie określone jak prawo matematyki, prawo elektryczności czy 
prawo grawitacji. Jeśli zaczniemy rozumieć, że szczęście, zdrowie, sukces, pomyślność i wszystkie 
inne warunki czy okoliczności są jej rezultatem, a te rezultaty są tworzone myśleniem, świadomym 
czy nieświadomym, to musimy zdać sobie sprawę z wagi roboczej znajomości praw zarządzających 
myślą.  

Ci zdający sobie sprawę z mocy myśli znajdą się w posiadaniu najlepszego co życie może dać; 
konkretne rzeczy wyższego rzędu staną się ich i te wzniosłe rzeczywistości są tak utworzone, by 
mogły stad się namacalnymi częściami codziennego osobistego życia. Zrozumieją świat wyższej 
mocy i utrzymają tę moc ciągle pracującą. Ta moc jest niewyczerpana, bezgraniczna i będą, w 
związku z tym, prowadzeni od zwycięstwa do zwycięstwa. Przeszkody, wydające się 
nieprzezwyciężone, będą pokonane. Wrogowie zmienią się w przyjaciół, warunki będą pokonane, 
elementy przekształcone, zły los zwyciężony.  

Podaż jest niewyczerpana a popyt może być dokonywany według jakichkolwiek linii, których 
możemy pragnąć. Jest to mentalne prawo popytu i podaży.  

Nasze okoliczności i środowisko są formowane naszymi myślami. Prawdopodobnie tworzymy te 
warunki podświadomie. Jeśli nie są one satysfakcjonujące, lekarstwem jest świadomie zmienić 
nasze umysłowe nastawienie i zobaczyć jak nasze okoliczności dostosowują się do nowych 
umysłowych warunków. I nie jest to nic nadprzyrodzonego czy dziwnego; jest to po prostu Prawo 
Istnienia. Myśli, które mają swoje korzenie w umyśle na pewno wyprodukują owoce ich rodzaju. 
Największy intrygant nie może „zbierać winogron z ciernia, albo fig z ostu”. By poprawić nasze 
warunki musimy wpierw poprawić samych siebie. Nasze myśli i pragnienia będą pierwsze, które 
pokażą poprawę.  

Brak znajomości praw Wibracji to jak być dzieckiem bawiącym się ogniem albo człowiekiem 
manipulującym potężne substancje chemiczne bez wiedzy o ich naturze i relacjach. Jest to 
prawdziwe uniwersalnie ponieważ Umysł jest tą wielką przyczyną, która produkuje wszystkie 
warunki w życiu kobiet i mężczyzn. Oczywiście, umysł kreuje negatywne warunki równie chętnie 
jak te sprzyjające i gdy my świadomie bądź podświadomie wizualizujemy każdy rodzaj braku, 
ograniczenia i dysonansu kreujemy te warunki; wielu z nas przez cały czas czyni to podświadomie.  

                                                      
82

 Wróćmy jeszcze raz do problemu eteru. Nie uznawał jego istnienia Einstein, ale z drugiej strony nie wyobrażał sobie, 
by istniała absolutna próżnia. Że próżni nie ma udowadnia eksperyment Casimira i najnowsze odkrycia, np. neutrino 
czy, teoretyczny jak dotąd, tachion, albo nieudowodnione do końca prace Klausa Volkamera. Uznajmy więc, że choć 
nieważne, jak to nazwiemy, coś istnieje i może kiedyś odkryje przed nami swoją tajemnicę - WL. 



To prawo jak i każde inne prawo jest niezależne od osób a funkcjonuje stale i niemiłosiernie 
przynosi każdemu dokładnie to, co utworzył; innymi słowy, „ co człowiek zasieje to zbierze”.  

Arthur Brisbane mówi, „Wszystkie osiągnięcia człowieka wynikają z pracy jego myśli”.  

Porównajcie ducha i myślenie geniusza muzyki i dźwięki wydawane przez instrument muzyczny.  

Instrument jest dla muzyka tym, czym jest mózg człowieka dla ducha inspirującego myśl.  

Niezależnie jak wielki jest muzyk, to dla ekspresji jego geniuszu, musi polegać na instrumencie, 
który urzeczywistnia ją w fizycznym świecie poprzez fale dźwięku wywołane w materialnej 
atmosferze uderzając nerwy przenoszące muzykę do mózgu.  

Dajcie Paderewskiemu rozstrojone pianino i da Wam tylko dysonans i brak harmonii. Albo dajcie 
Paganiniemu, największemu skrzypkowi, który kiedykolwiek żył, rozstrojone skrzypce i pomimo 
jego geniuszu usłyszycie tylko ohydne, nieprzyjemne dźwięki. Duch muzyki musi mieć prawidłowy 
instrument dla swojej ekspresji.  

Duch, który inspiruje myśl, duch człowieka, musi mieć właściwy mózg dla swojej ekspresji.  

Im bardziej skomplikowany i wysoce rozwinięty jest instrument, tym bardziej nieprzyjemne dla 
ucha będą rezultaty, gdy ten instrument jest rozstrojony.  

Między istotami ludzkimi rozstrojony, wysoce rozwinięty mózg, na przykład, obłąkane majaczenia 
geniusza jak Nietzschego z jego załamaniem nerwowym, jest nieskończenie bardziej bolesny i 
szokujący niż w wypadku człowieka z umysłem porównywalnie słabym i prostym.  

Nasze umysły są tak mało przyzwyczajone by zajmować się abstrakcją, żyjemy tak bardzo w 
materialnym świecie, martwe przedmioty tak wiele dla nas znaczą, że wielu ludzi żyje i umiera 
zupełnie nie myśląc o duchu a przecież duch jest jedyną realną rzeczą we wszechświecie.  

A myśl jest wyrażeniem ducha pracującego przez bardziej lub mniej niedoskonały mózg ludzki.  

Pomyśl przez jakiś czas szczerze o naturze i tajemniczej mocy ducha. Nie ma bardziej inspirującej, 
fascynującej i zdumiewającej myśli.  

Rozważcie wodospady Niagary z ich olbrzymią siłą, ogromny poruszający mechanizm, oświetlone 
miasta, błyszczące ulice, jeżdżące samochody, wszystko pozornie dzięki mocy Niagary. Ale to nie 
tak bardzo ta siła w rzeczywistości, jak duch wyrażony myślą człowieka. To duch ujarzmił Niagarę. 
To duch przeniósł siłę Wodospadów do odległych miast.  

Jednak ten duch nie ma kształtu, ciężaru, wymiaru, koloru, smaku czy zapachu. Gdy spytacie 
kogoś, „Co to jest duch”?, to on odpowie, że jest niczym, gdyż nie zajmuje miejsca, nie może być 
widziany czy odczuwany. Ale jednocześnie musi odpowiedzieć, że duch jest wszystkim. Świat 
istnieje tylko dlatego, ponieważ widzimy go oczami ducha. Nerw optyczny robi zdjęcie, wysyła je 
do mózgu i duch widzi to zdjęcie.  

To był duch działający na mózg Kolumba i przez niego na innych, który zaprowadził pierwszy statek 
do Ameryki.  

To w wyniku bardziej i bardziej rozwiniętego mózgu, na który działał duch poprzez myśli, człowiek 
ze swoich warunków barbarzyństwa rozwinął się do obecnego, względnie wysokiego, stopnia 
cywilizacji. I ten sam duch pracując w przyszłych wiekach poprzez mózgi, nieskończenie wyższe w 
stosunku do tego, co obecnie widzimy, ustali prawdziwą harmonię na tej planecie. Jednak wiesz, 
że duch istnieje i to jesteś Ty, i że ten duch ożywia Ciebie, podnosi Ciebie gdy upadasz, inspiruje 
Ciebie do sukcesu i pociesza Ciebie w niepowodzeniu i nieszczęściu. Bez niego nie byłoby nic w 
życiu, a Ty nie różniłbyś się od kamienia na polu czy manekinów na wystawie sklepu krawieckiego.  



Porównaj ducha z materialnym światem, tak jak go widzisz, z geniuszem, który mieszka w mózgu 
wielkiego malarza i z pracami, które ten malarz musi zrobić.  

Każdy posąg, obraz i kościół, który stworzył Michał Anioł już istniały w jego duchu. Ale duch nie 
mógłby być zadowolony z tego istnienia. Musiał się wizualizować, musiał zobaczyć siebie 
stworzonego.  

Duch tylko wtedy zupełnie żyje, gdy zobaczy swoją refleksję w świecie materialnym. Cała miłość 
matki jest w duchu kobiety. Ale uzyskuje pełną egzystencję, gdy matka trzyma dziecko w swoich 
ramionach i widzi w rzeczywistości, w ciele i krwi istotę, którą kocha i którą stworzyła.  

Wszystkie osiągnięcia największych ludzi są na początku zamknięte w nich, duch tych ludzi może 
dojść do pełnej realizacji tylko, gdy działając poprzez mózg i wyrażając się przez myśl, dokona 
stworzenia.  

Wiemy, że wszystkie użyteczne dokonania są rezultatem zdrowej myśli. Jeżeli uświadomimy sobie, 
że myśl jest wyrażeniem ducha to mamy obowiązek dania temu duchowi najlepszej możliwej 
ekspresji do której jesteśmy zdolni, by miał najlepszą możliwą szansę mieszkając w naszych 
niedoskonałych ciałach i wyrażając się przez nasze niedoskonałe umysły.  

To jest inspirujące uświadomić sobie, że ludzie na tej ziemi, stopniowo się doskonaląc, będąc mniej 
zwierzętami a bardziej duchowymi poprzez przemijające wieki, są przeznaczeni by rozwijali w ich 
fizycznych ciałach instrumenty zdolne do prawidłowego interpretowania ducha, który nas ożywia.  

Ludzie stają się doskonalsi z pokolenia na pokolenie – to wiemy. Ta poprawa wynika z uczucia 
ojców i matek do siebie i do swoich dzieci.  

Nasza rasa 100 tysięcy lat temu składała się z podobnych do zwierząt stworzeń, z wielkimi 
wystającymi szczękami, ogromnymi zębami, małymi cofniętymi czołami i ohydnie ukształtowanymi 
ciałami. Stopniowo poprzez wieki zmieniliśmy się, zwierzęcość stopniowo zniknęła, prognatyczna 
twarz człowieka wyokrągliła się. Szczęka wstąpiła, czoło powiększyło się a za czołem, stopniowo 
dzięki oddaniu i cierpliwej pracy kobiet, rozrósł się mózg, który ostatecznie pozwoli na przyzwoite i 
odpowiednie wyrażenie ducha.  

Duch i myśl są identyczne w takim sensie, że geniusz muzyka i grana przez niego muzyka, którą 
słyszycie, są identyczne. W muzyce dźwięk reprezentuje i interpretuje duch muzyka. A ta 
interpretacja i jej dokładność zależy od orkiestry, skrzypiec albo pianina. Gdy te instrumenty są 
rozstrojone to nie słyszycie geniusza muzyka, ale złą jego interpretację.  

A z naszymi ludzkimi mózgami, w większości rozstrojonymi, w większości niezdolnymi do ekspresji 
czegokolwiek poza najzwyklejszym, najsłabszym odbiciem prawdziwego życia duchowego, mamy 
jak dotąd bardzo małą harmonię.  

Przez udoskonalony mózg człowieka, duch kosmiczny, którego każdy z nas jest świadomym 
atomem, wypowie się wyraźnie i wtedy ta ziemia, malutki zakątek wszechświata, będzie 
prawdziwie harmonijna, rządzona przez ducha, wyraźnie wyrażona i w pełni podporządkowana.  

Kosmiczny duch może, i często to robi, działać przez mózg kogoś innego. Wielu ludzi wydaje się 
wykonywać coś bardzo cudownego, gdy w rzeczywistości inny człowiek, inny umysł, niewidoczny w 
tej pracy, ale właściwie pracujący, wpływa na to.  

Możecie widzieć sprzedawcę, edytora, robotnika, inżyniera, architekta, czy inny rodzaj człowieka 
zaangażowanego w jakiś rodzaj pracy, widocznie dokonując coś wspaniałego. Jednak on nie robi 
wszystkiego. Niewidzialna siła, inny człowiek, inny mózg a może mały człowiek z wielką głową, 
niewidoczny dla nas, tego dokonuje.  



Każdy z nas bez wyjątku jest ciągnięty albo popychany przez jakąś niewidzialną siłę. To może być 
człowiek z biura zwykle niewidoczny. Może to być kobieta w domu dająca dobry przykład, dająca 
inspirację mężczyźnie w pracy i siłę jakiej nikt inny nie mógłby dać. Może to być rodzicielskie 
uczucie, umożliwiające zrobić dla dziecka to czego nie zrobiliby dla siebie.  

Bardzo często jest to siła, która dawno zniknęła z ziemi, ojciec czy matka, których energia i 
inspiracja uporczywie powoduje w życiu syna, że osiąga w pracy to, czego by nigdy nie dokonał z 
własnej woli.  

Zasada przyczyny i skutku jest tak absolutna i niezmienna w niewidocznym świecie myśli jak w 
widzialnych i materialnych sprawach. Umysł jest mistrzowskim tkaczem tak dla wewnętrznej 
tkaniny charakteru jak i dla tkaniny okoliczności. 

Transmutacja83  

Obfitość jest naturalnym prawem wszechświata. Dowód na to jest ostateczny; widzimy to 
wszędzie. Natura jest wszędzie hojna, marnotrawna i nadmierna. Nigdzie, w żadnej wykreowanej 
rzeczy, nie obserwujemy oszczędzania. Miliony milionów drzew i kwiatów, i roślin, i zwierząt, i ten 
ogromny plan reprodukcji, gdzie proces tworzenia i odtwarzania następuje ciągle, wszystko 
wskazuje na hojność z którą natura zaopatruje człowieka. 

Co najmniej dyskusyjne stwierdzenie. Z dwóch powodów: widać nawet u Haanela 
obciążenie paradygmatem władzy człowieka nad naturą w wyniku oddania tej władzy 
człowiekowi przez religię judeochrześcijańską (wszystko na tej ziemi należy do człowieka) 
oraz, choć pisał prawie 100 lat temu o większości niewykształconych umysłów, to teraz jest 
dużo gorzej i widzimy lepiej jak ludzie podcinają gałąź na której siedzą. Z drugiej strony 
trzeba przyznać, że jednocześnie namawia do równowagi w braniu i oddawaniu, a więc 
chyba się jednak w ten sposób broni – WL. 

Że mamy obfitość dla każdego jest udowodnione, ale również widzimy, że wielu wydaje się być 
odseparowanych od tego zaopatrzenia. Nie zrozumieli jeszcze prawa powszechności wszystkich 
substancji i tego, że umysł jest aktywną zasadą, która powoduje przyczyny w ruchu, dzięki którym 
możemy wiązać się z rzeczami, których pragniemy.  

Aby kontrolować okoliczności wymagana jest znajomość pewnych naukowych zasad działań 
umysłu. Taka wiedza jest najbardziej wartościowym nabytkiem. Może być uzyskiwana stopniowo i 
stosowana w praktyce w miarę postępów uczenia się. Panowanie nad okolicznościami jest jednym 
z jej owoców; zdrowie, harmonia i pomyślność są aktywami w księdze rachunkowej. Kosztem jest 
tylko włożenie pracy w zebranie jej wielkich zasobów.  

Bogactwo wszelkiego rodzaju, tak fizyczne jak i umysłowe, jest potomkiem panowania, panowania 
nad sobą, swoim umysłem i okolicznościami. Wydarzenia są znaczące tylko, gdy oddziałują na 
panowanie; wszystkie rzeczy reprezentują pewne formy i stopnie panowania.  

Odkrycie rządów prawa, dzięki któremu ta władza mogłaby być dostępna wszystkim ludzkim 
wysiłkom, oznaczyło ważną epokę w ludzkim rozwoju. Jest linią podziału między przesądem a 
inteligencją; eliminuje element kaprysu w życiu ludzi i zamienia to absolutnym, niezmiennym, 
uniwersalnym prawem.  

Znajomość zasady przyczyn i skutków, jak pokazana prawami rządzącymi parą, elektrycznością, 
powinowactwem chemicznym i grawitacją, umożliwia ludziom odważnie zaplanować i wykonać to 
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bez obaw. Te prawa nazywają się Prawami Naturalnymi, ponieważ zarządzają światem fizycznym, 
ale wszystka moc nie jest fizyczną mocą; jest to także moc umysłu, i jest moralna i duchowa moc.  

Myśl jest witalną i rozwiniętą siłą czy energią, która wyprodukowała tak wstrząsające rezultaty w 
ostatnim półwieczu, że zmieniły świat w niepojęty sposób dla ludzi żyjących 50 czy nawet 25 lat 
temu. Jeżeli takie rezultaty osiągnięto przez zorganizowanie mentalnych siłowni w czasie 50 lat, to 
co możemy oczekiwać w następnych 50 latach?  

Ktoś powie, jeżeli te zasady są prawdziwe, to dlaczego ich nie demonstrujemy; a jeśli podstawowe 
prawo jest poprawne, dlaczego nie otrzymujemy właściwych skutków? Otrzymujemy; dostajemy 
rezultaty zgodne dokładnie z naszym zrozumieniem tego prawa i naszych możliwości do 
wykonania właściwych zastosowań. Nie uzyskalibyśmy rezultatów z prawa rządzącego 
elektrycznością, gdyby ktoś nie sformułował tego prawa i nie pokazał nam jak go używać. Działanie 
umysłu inauguruje serię wibracji w eterze, który jest substancją z której wszystkie rzeczy 
przychodzą, a ten wywołuje odpowiednio większą wibrację w substancji molekularnej, aż w końcu 
wyprodukowane jest działanie mechaniczne.  

To stawia nas w całkowicie nowej relacji do naszego środowiska, otwierając możliwości dotychczas 
nieprawdopodobne a to przez uporządkowaną sekwencję prawa, które naturalnie jest włączone w 
nasze nowe nastawienie umysłowe. Jest to w takim razie jasne, że myśli o obfitości odpowiedzą 
tylko do podobnych myśli; bogactwo osoby widzimy jako jej naturę. Bogactwo wewnętrzne jest 
sekretem przyciągania bogactwa z zewnątrz. Zdolność do tworzenia okazuje się być prawdziwym 
źródłem bogactwa osoby. To dlatego ten, który wkłada serce w swoją pracę na pewno osiągnie 
bezgraniczny sukces. Będzie dawał nieustannie i im więcej da tym więcej otrzyma. 

Myśl jest energią, która uruchamia prawo przyciągania, które ostatecznie manifestuje się 
dostatkiem w życiu ludzi. 

Źródło wszystkich sił jak i słabości jest wewnątrz; sekret wszystkich sukcesów jak i niepowodzeń 
jest podobnie wewnątrz. Cały wzrost powstaje wewnątrz. Jest to oczywiste dla całej Natury; każda 
roślina, każde zwierzę, każdy człowiek jest żywym dowodem tego wielkiego prawa i błędem 
wieków jest poszukiwanie tej siły na zewnątrz. 

Gruntowne zrozumienie tego wielkiego prawa, które przenika Wszechświat, prowadzi do 
uzyskania takiego stanu umysłu, który rozwija twórczą myśl powodującą magiczne zmiany w życiu. 
Złote okazje będą rozsypane na Twoją ścieżkę a siła i percepcja, by odpowiednio to wykorzystać, 
ukaże się w Tobie, przyjaciele pojawią się samoistnie, okoliczności dostosują się do zmienionych 
warunków; znajdziesz „Perłę najwyższej wartości”84. 

Mądrość, moc, odwaga i harmonijne warunki są rezultatem siły a wiemy, że cała siła przychodzi z 
wewnątrz; podobnie, każdy brak, ograniczenie czy niekorzystne okoliczności są rezultatem słabości 
a słabość jest po prostu brakiem siły; przychodzi znikąd, jest niczym – a lekarstwem jest po prostu 
rozwijanie siły. 

To jest klucz, którym wielu zmienia stratę na zysk, lęk w odwagę, rozpacz w radość, nadzieję w jej 
urzeczywistnienie. 

To może wydawać się zbyt piękne by było prawdziwe, ale pamiętaj, że w kilka lat przez naciśnięcie 
przycisku albo przekręcenie dźwigni, nauka umieściła do dyspozycji człowieka wręcz nieskończone 
zasoby. Czyż nie jest możliwe, że są inne prawa zawierające jeszcze większe możliwości? 

Zobaczmy jakie mamy najpotężniejsze siły w naturze. W świecie mineralnym wszystko jest stałe i 
powiązane. W królestwie zwierzęcym i roślinnym jest stan niestabilności, ciągle zmienny, 
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kreowany i odnawiany. W atmosferze znajdziemy ciepło, światło i energię. Każde z tych królestw 
staje się świetniejsze i bardziej duchowe, gdy przechodzimy z widzialnego do niewidzialnego, z 
pospolitego do wyrafinowanego, z niskiego stopnia możliwości do wysokiego. Gdy osiągniemy to 
niewidzialne, odkryjemy energię w najczystszym i najbardziej lotnym stanie. 

A ponieważ najpotężniejsze siły natury są niewidocznymi siłami to odkrywamy, że najpotężniejsze 
siły człowieka są jego niewidocznymi siłami, jest to jego siła duchowa, a jedyną drogą jaką siła 
duchowa może się manifestować to proces myślenia. Myślenie jest jedyną działalnością jaką duch 
posiada a myśl jest jedynym produktem myślenia. 

Dodawanie i odejmowanie są dlatego transakcjami duchowymi; rozumowanie jest duchowym 
procesem; idee duchowymi koncepcjami; pytania są duchowymi reflektorami i logiką; argument i 
filozofia są częściami duchowej maszynerii. 

Każda myśl powoduje działanie określonej tkanki fizycznej, części mózgu, nerwu czy mięśnia. To 
powoduje zmianę fizyczną w konstrukcji tkanki. Dlatego jest tylko konieczne by mieć określoną 
liczbę myśli o danym przedmiocie, by spowodować kompletną zmianę fizycznej organizacji 
człowieka. 

To jest proces, który zmienia niepowodzenie w sukces. Myśli odwagi, siły, inspiracji, harmonii 
zastępują myśli o niepowodzeniu, rozpaczy, braku, ograniczeniu i dysonansie. Te myśli 
zakorzeniają się, fizyczna tkanka jest zmieniona i osoba widzi życie w nowym świetle, stare rzeczy 
umarły, wszystko jest nowe i ta osoba jest na nowo narodzona, tym razem z ducha. Życie ma dla 
niej nowe znaczenie, jest zrekonstruowana, wypełniona radością, pewnością, nadzieją i energią. 
Człowiek widzi okazję na sukces, dla których był jak dotąd ślepy; rozpoznaje możliwości, które 
uprzednio nie miały dla niego znaczenia. Myśli sukcesu, którymi został zaimpregnowany, 
promieniują z niego i pomagają mu w dalszym wzroście, przyciąga do siebie nowych partnerów a 
to z kolei zmienia jego środowisko. A więc przez proste ćwiczenia myśli, człowiek zmienia nie tylko 
siebie, ale również swoje środowisko, okoliczności i warunki.  

Zobaczycie, musicie to zobaczyć, że jesteśmy w świcie nowego dnia, że możliwości są tak 
wspaniałe, tak fascynujące, tak bezgraniczne, że prawie oszałamiające. Wiek temu każdy człowiek 
z samolotem albo nawet z kartaczownicą Gattlinga85 mógł unicestwić całą armię wyekwipowaną w 
broń wtedy dostępną. A tak jest obecnie. Każdy człowiek z wiedzą o możliwościach nowoczesnej 
metafizyki ma niepojętą przewagę nad większością.  

Umysł jest twórczy i działa przez prawo przyciągania. Nie próbujemy wpłynąć na kogokolwiek by 
robił to, co my myślimy, że powinien. Każdy ma prawo wyboru dla siebie, ale istnieje zagrożenie, 
że może działać zgodnie z prawami siły, które są destrukcyjne w swej naturze i są przeciwieństwem 
prawa przyciągania. Małe zastanowienie przekona Ciebie, że wszystkie wielkie prawa natury 
działają w ciszy i że podstawą jest prawo przyciągania. To tylko procesy destrukcyjne, jak trzęsienia 
ziemi i katastrofy, używają siły. Nigdy nic dobrego nie zostało uzyskane w ten sposób.  

By odnieść sukces uwaga musi być skierowana na poziom kreatywności. Nigdy nie powinna być 
konkurencyjna. Nie masz zamiaru zabrać komuś czegokolwiek. Chcesz stworzyć coś dla siebie, a to 
co chcesz dla siebie chciałbyś również, by każdy to miał.  

Wiesz przecież, że nie jest konieczne by coś komuś zabrać, by dać innemu. Wiesz, że podaż jest dla 
wszystkich obfita. Magazyn bogactwa natury jest niewyczerpany a jeśli wydaje się, że zapas jest 
niewystarczający to tylko oznacza, że kanały dystrybucji są wadliwe.  
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Obfitość zależy od rozpoznania praw Obfitości. Umysł jest nie tylko twórcą, ale jedynym twórcą 
wszystkiego co jest. Na pewno nic nie może zostać utworzone zanim będziemy wiedzieli, że to 
może być utworzone i wtedy dokonanie właściwego wysiłku. Nie ma więcej Elektryczności obecnie 
na świecie niż 50 lat temu, ale zanim ktoś nie rozpoznał tego prawa, przez co mogło być 
wprowadzone do użycia, nie mieliśmy z niej korzyści. Teraz, gdy to prawo jest rozumiane, 
praktycznie cały świat jest dzięki niej oświetlony. To samo z prawem Obfitości. Tylko ci, którzy 
rozpoznają to prawo i umieszczą się z nim w harmonii, biorą udział w jego korzyściach.  

Rozpoznanie prawa obfitości rozwija pewne umysłowe i moralne cechy a wśród nich Odwagę, 
Lojalność, Takt, Rozsądek, Indywidualność i Konstruktywność. Wszystkie są rodzajami myśli, a 
ponieważ wszystkie myśli są kreatywne, to manifestują się w warunki obiektywne korespondujące 
ze stanami umysłowymi. Jest to zdecydowanie prawdziwe, ponieważ zdolność osoby do myślenia 
jest jej zdolnością do działania na Uniwersalny Umysł i doprowadzania do manifestacji; jest to 
proces, w którym osoba staje się kanałem dla różnicowania Uniwersalnego. Każda myśl jest 
przyczyną i każdy stan jej skutkiem.  

Ta zasada pozwala osobie z widocznie transcendentalnymi86 możliwościami panować nad 
warunkami przez tworzenie i rozpoznanie okazji. To tworzenie okazji sugeruje istnienie albo 
tworzenie koniecznych cech czy uzdolnień, które są siłami myśli i których skutkiem jest 
świadomość mocy, której przyszłe zdarzenia nie mogą przeszkodzić. To jest to organizowanie w 
umyśle zwycięstwa czy sukcesu, ta świadomość mocy wewnątrz, która tworzy reagujące 
harmonijne działanie, którym wiążemy się z przedmiotami i celami, których poszukujemy. Jest to 
prawo przyciągania w akcji; to prawo, będące wspólną własnością wszystkich, może być 
wykonywane przez każdego, kto ma wystarczającą znajomość jego operacji.  

Odwaga jest siłą umysłu objawiającą się w umiłowaniu kolizji mentalnych; jest szlachetnym i 
wzniosłym odczuciem; jednakowo nadaje się by dowodzić jak i podporządkować się; obie 
wymagają odwagi. Odwaga ma często tendencję by się zataić. Niektórzy mężczyźni i kobiety często 
sprawiają wrażenie, że istnieją tylko po to, by przypodobać się innym, ale gdy przyjdzie czas, 
wyzwala się utajona wola i pod welwetową rękawiczką znajdziemy żelazną dłoń. Prawdziwa 
odwaga jest opanowana, spokojna i skupiona, ale nigdy ryzykancka, kłótliwa, zgryźliwa albo 
kontrowersyjna.  

Akumulacja jest zdolnością zarezerwowania i zachowania części dostaw, które stale otrzymujemy, 
tak by móc skorzystać z większych okazji, które przyjdą, jak tylko będziemy na nie gotowi. Czyż nie 
zostało powiedziane, „Temu kto ma, będzie dane”? Wszyscy biznesmeni odnoszący sukcesy mają 
tę cechę dobrze rozwiniętą. James J. Hill, który umarł niedawno, pozostawiając posiadłość wartą 
ponad 52 miliony dolarów powiedział: „Jeżeli chcesz wiedzieć, czy Twoim przeznaczeniem jest 
sukces czy niepowodzenie w życiu, możesz to łatwo stwierdzić. Test jest prosty i nieomylny: Jesteś 
w stanie oszczędzić pieniądze? Jeśli nie daj sobie spokój. Poniesiesz klęskę. Możesz tak nie myśleć, 
ale przegrasz, tak pewnie jak żyjesz. Nie masz w sobie nasienia sukcesu”.  

Jest to w pewnym stopniu prawidłowe, ale każdy kto zna biografię Jamesa Hilla wie, że uzyskał 
swoje 50 milionów dolarów poprzez zastosowanie dokładnie metod, które podajemy. Po pierwsze 
wystartował od zera; musiał użyć swojej wyobraźni by zobaczyć ogromną trasę kolejową 
przecinającą zachodnie prerie. Następnie musiał rozpoznać prawo obfitości by dostarczyć 
sposobów zmaterializowania tego; gdyby nie poszedł drogą tego programu, nigdy nie miałby 
niczego do oszczędzania.  
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Kumulowanie nabiera pędu; im więcej gromadzisz, tym więcej pragniesz a gdy więcej pragniesz, 
tym więcej kumulujesz i niewiele czasu potrzeba, by akcja i reakcja nabrała pędu do tego stopnia, 
że już nie może być zatrzymana. Jednakże nigdy nie powinno to być mylone z samolubstwem, 
chciwością albo skąpstwem; to jest nieuczciwe i powoduje, że jakikolwiek postęp staje się 
niemożliwy.  

Konstruktywność jest kreatywną zdolnością umysłu. Z łatwością można stwierdzić, że każdy 
biznesman, by odnosić sukcesy, musi być w stanie planować, rozwijać albo budować. W świecie 
biznesu jest to zwykle nazywane przedsiębiorczością. Nie wystarcza iść przetartą ścieżką. Muszą 
być rozwijane nowe idee, nowe sposoby wykonywania rzeczy. Przejawia się to w budownictwie, 
projektowaniu, planowaniu, wynalazczości, odkryciach, usprawnieniach. Jest to najbardziej 
wartościowa cecha i musi być stale pobudzana i rozwijana. Każda osoba posiada to do pewnego 
stopnia, ponieważ jest to centrum świadomości w tej nieograniczonej i Wiecznej Energii, z której 
wszystkie rzeczy powstają.  

Woda występuje w trzech stanach, jako lód, jako woda i jako para; zawsze jest tą sama 
mieszaniną; jedyną różnicą jest temperatura, ale nikt nie będzie próbował napędzać silnika lodem; 
przemieniony w parę łatwo przeniesie ładunek. Tak jest z Twoją energią; jeśli chcesz by 
zapracowała na twórczym poziomie, musisz wpierw stopić lód ogniem wyobraźni i odkryjesz, że im 
mocniejszy ogień tym więcej lodu stopisz, Twoja myśl stanie się mocniejsza i tym łatwiej będzie Ci 
zmaterializować swoje pragnienie.  

Rozsądek jest zdolnością spostrzegania i współpracy z Prawem Naturalnym. Prawdziwy rozsądek 
unika podstępów i oszustwa; jest produktem głębokiego wglądu, który umożliwia dochodzenie do 
sedna spraw i rozumienia, jak wprawić w ruch przyczyny, które nieuchronnie stworzą pomyślne 
sytuacje.  

Takt jest bardzo subtelnym i równocześnie bardzo ważnym czynnikiem dla sukcesu w biznesie. Jest 
bardzo podobny do intuicji. Bycie taktownym to posiadanie precyzyjnego wyczucia, instynktownej 
wiedzy, co powiedzieć i co zrobić. By być taktownym trzeba mieć Sympatię i Zrozumienie, 
zrozumienie, które jest bardzo rzadkie, gdyż wszyscy ludzie widzą, słyszą i czują, ale rozpaczliwie 
niewielu „rozumie”. Takt pozwala nam przewidzieć, co się może stać i ocenić rezultaty działań. 
Takt umożliwia nam wyczucie obecności czystości fizycznej, umysłowej i moralnej, które są dzisiaj 
niezmiennie pożądane jako cena sukcesu.  

Lojalność jest jednym z najsilniejszych związków łączących ludzi cechujących się mocą i 
charakterem. Jest to coś, co nigdy nie może być złamane bezkarnie. Człowiekowi, który raczej da 
sobie obciąć rękę niż zdradzić, nigdy nie zabraknie przyjaciół. Człowiek, który będzie chronił, jeśli 
konieczne to do śmierci, świątynię przyjaźni czy zaufania dla tych, którzy pozwolili mu w niej być, 
znajdzie siebie połączonym ze strumieniem kosmicznej mocy, która będzie przyciągać tylko 
pożądane warunki. Można sobie wyobrazić, że taka osoba nigdy nie spotka się z brakiem 
czegokolwiek.  

Indywidualność jest mocą pozwalającą rozwinąć nasze własne utajone możliwości, prawem 
nałożonym na nas, by być bardziej zainteresowanym drogą do celu niż samym celem. Mocni ludzie 
nie przejmują się stadem naśladowców, którzy, zadowoleni z siebie, truchtają za nimi. Nie mają 
satysfakcji w zwykłym przewodzeniu wielu innym albo w oklaskach tłumu. To zadowala tylko 
małostkowe natury i podrzędne umysły. Indywidualność szczyci się bardziej rozwijaniem mocy 
wewnętrznej niż służalczością słabeusza. Indywidualność jest rzeczywistą siłą właściwą dla każdego 
a rozwój i konsekwentne wyrażanie tej siły umożliwia przejęcie odpowiedzialności za pójście raczej 
własną ścieżką, niż kroczenie za pewnym siebie przewodnikiem stada.  



Inspiracja jest sztuką wchłaniania, sztuką samorealizacji, sztuką dostosowywania indywidualnego 
umysłu do Umysłu Uniwersalnego, sztuką podłączenia odpowiedniego mechanizmu do źródła 
wszystkiej mocy, sztuką zmieniania bezkształtu w formę, sztuką stania się kanałem przepływu 
Nieograniczonej Mądrości, sztuką wizualizowania doskonałości, sztuką rozumienia 
Wszechobecności Wszechmocy.  

Prawda jest naczelnym warunkiem wszelkiej pomyślności. Być godnym zaufania, znać prawdę i 
trzymać się jej, jest satysfakcją nieporównywalną z niczym. Prawda jest podstawą rzeczywistości, 
warunkiem koniecznym dla każdego pomyślnego biznesu czy relacji społecznej. Każdy czyn 
niebędący w harmonii z Prawdą, czy to przez ignorancję czy umyślnie, podcina grunt spod naszych 
stóp, prowadzi do dysonansów, nieuniknionych strat i zamętu. Gdy najpokorniejszy umysł potrafi 
dokładnie przepowiedzieć skutek każdego prawidłowego działania, to największy, najgłębszy i 
najbardziej przenikliwy umysł zgubi się beznadziejnie i może nie stworzyć koncepcji rezultatu w 
wyniku odejścia od prawidłowych zasad.  

Ci, którzy ustalają w sobie niezbędne elementy prawdziwego sukcesu, ustanawiają pewność 
zorganizowanego zwycięstwa i tylko pozostaje im przedsięwziąć, od czasu do czasu, określone 
kroki, które wskaże niedawno obudzona siła myśli i na tym polega magiczny sekret wszystkiej 
mocy.  

Mniej niż 10% naszych procesów umysłowych jest świadome; pozostałe ponad 90% jest 
podświadome i nieświadome, a więc ktoś polegający tylko na świadomych myślach dla otrzymania 
rezultatów jest skuteczny w mniej niż 10%. Ci, którzy dokonują cokolwiek wartościowego są tymi, 
którym zostało umożliwione skorzystanie z większego magazynu umysłowego bogactwa. To w 
ogromnej domenie podświadomego umysłu kryją się wielkie prawdy i tam myśl znajduje jej 
kreatywną siłę, siłę do znalezienia się w korelacji z jej przedmiotem, do przeniesienia z 
niewidzialnego w widzialne.  

Ci, zaznajomieni z prawami Elektryczności rozumieją zasadę, że elektryczność musi zawsze przejść 
z wysokiego do niższego potencjału by w ten sposób zaaplikować oczekiwaną moc. Ci, którzy nie 
znają tego prawa nic nie osiągną; i tak samo jest z prawem rządzącym Światem Umysłowym; ci, 
którzy rozumieją, że Umysł penetruje wszystko, jest Wszechobecny i odpowiadający każdemu 
żądaniu, mogą użyć tego prawa i kontrolować warunki, okoliczności i środowisko; ci, 
niedoinformowani nie mogę tego użyć, ponieważ tego nie wiedzą. Owoc tej wiedzy jest jak prezent 
od Bogów; prawda czyni ludzi wolnymi, nie tylko wolnymi od braków i ograniczeń, ale wolnymi od 
smutku, niepokoju i troski. A czy nie jest cudowne zrozumieć, że to prawo jest niezależne od osób, 
że nie ma różnicy jaki może być rodzaj myśli a i tak droga jest przygotowana?  

Ze zrozumieniem, że ta umysłowa moc kontroluje i kierunkuje każdą inną istniejącą moc, że może 
być kultywowana i rozwijana, że nie ma ograniczeń dla jej działań, staje się oczywiste, że jest to 
najświetniejsza rzecz na świecie, lekarstwo na każdą chorobę, rozwiązanie każdej trudności, 
wynagrodzenie każdego pragnienia; jest to faktycznie wspaniałe zaopatrzenie Stwórcy dla 
emancypacji ludzkości.  

Twierdzę, że myśli są rzeczami,  

Obdarzone ciałem, oddechem, skrzydłami.  

Wysyłamy te myśli i świat wypełniamy,  

Tak dobrymi jak i złymi rezultatami.  

Nasza tajemna myśl prędka,  

Pędzi do najodleglejszego zakątka.  



Przynosi dobro bądź cierpienia  

I zostawia trop każdego zdarzenia.  

Myśl za myślą przyszłość swą budujemy,  

Ale dobrą czy złą, tego już nie wiemy.  

Wszechświat stworzony jest tak misternie,  

By myśl losu imieniem była niezmiennie.  

Wybierz więc swoje przeznaczenie, a czekając na nie  

Pamiętaj, że miłość da miłość a złość cierpienie. 

Myśli są rzeczami – Henry Van Dyke  

Osiągnięcia  

System nerwowy jest materią. Jego energią jest umysł. Umysł jest w takim razie instrumentem 
Uniwersalnego Umysłu. Jest łącznikiem materii z duchem, między naszą świadomością i Kosmiczną 
Świadomością. Jest bramą do Nieograniczonej Mocy.  

Oba, mózgowordzeniowy i sympatyczny, systemy nerwowe są kontrolowane przez podobną 
energię nerwową. Te dwa systemy są tak poprzeplatane, że ich impulsy mogą być wysyłane z 
jednego do drugiego. Każda działalność ciała, każdy impuls systemu nerwowego, każda myśl 
używają energii nerwowej.  

System nerwów może być porównany do system telegrafu; komórki nerwowe odpowiadają 
bateriom a włókna przewodom. W bateriach jest generowana elektryczność. Komórki jednakże nie 
generują energii nerwowej, przekształcają ją a włókna przenoszą. Energia nerwowa nie jest 
fizyczną falą jak elektryczność, światło czy głos – to jest Umysł.  

Energia nerwowa stanowi ten sam związek z umysłem, jaki mamy między pianistą a pianinem. 
Umysł tylko wtedy może się perfekcyjnie wyrażać, gdy instrument przez który funkcjonuje jest w 
dobrym stanie.  

Organem Mózgowordzeniowego Systemu Nerwowego jest Mózg a organem Sympatycznego 
Systemu Nerwowego jest Splot Słoneczny. Ten pierwszy jest Świadomy a ten drugi Podświadomy.  

To poprzez Mózgowordzeniowy System nerwowy i Mózg stajemy się świadomi posiadania, gdyż 
wszystkie posiadania mają swój początek w świadomości. Nierozwinięta świadomość dziecka czy 
zahamowana świadomość idioty nie może nic posiadać.  

Ten mentalny warunek – świadomość – wzrasta wprost proporcjonalnie do nabywania wiedzy. 
Wiedzę zdobywa się przez obserwacje, doświadczenia i refleksje. Uświadamiamy sobie posiadanie 
dzięki umysłowi; a więc uznajemy, że posiadanie jest oparte na świadomości; tę świadomość 
desygnujemy do „świata wewnątrz”. Posiadanie Formy, którą pozyskujemy należy do „świata 
zewnątrz”.  

Tym, który „posiada” w „świecie wewnętrznym” jest Umysł. To, co umożliwia nam by posiąść w 
„świecie zewnętrznym” jest również Umysł. Umysł manifestuje się jako myśli, obrazy umysłowe, 
słowa i czyny. Myśl jest w takim razie Kreatywna. Nasza moc, by użyć Myśli do kształtowania 
warunków, otoczenia i innych doświadczeń życia, zależy od naszego zwyczaju myślenia. Co robimy 
zależy od tego kim jesteśmy; kim jesteśmy jest rezultatem tego, o czym notorycznie myślimy. 
Zanim możemy Zrobić, musimy Być; zanim możemy Być musimy kontrolować i kierunkować siłę 
Myśli w nas.  



Myśl jest Mocą. Mamy dwie rzeczy we wszechświecie – Moc i Formę. Kiedy zrozumiemy, że 
posiadamy Moc Tworzenia i, że możemy ją kontrolować i kierunkować, i działać nią na siły i formy 
świata obiektywnego, to powinniśmy zrobić pierwszy eksperyment w Chemii Umysłu.  

Uniwersalny Umysł jest „Esencją” wszystkich sił i form, Rzeczywistością, która jest podstawą 
Wszystkiego. Zgodnie z ustalonymi prawami, z Siebie i przez Siebie, Wszystko staje się bytem i jest 
utrzymane. Jest to Kreatywna Moc Myśli w swoim perfekcyjnym wyrazie. Uniwersalny Umysł jest 
Wszystką Świadomością, Wszystką Mocą i jest Obecny Wszędzie. To jest zasadniczo to samo w 
każdym punkcie jego obecności, wszystkie umysły są jednym umysłem. To wyjaśnia porządek i 
harmonię wszechświata. Pojęcie tego stwierdzenia to posiadanie zdolności zrozumienia i 
rozwiązywania każdego problemu życia.  

Umysł wyraża się dwuwarstwowo – świadomy lub obiektywny, i podświadomy lub subiektywny. 
Wchodzimy w związek ze światem zewnętrznym przez obiektywny umysł, a ze światem wewnątrz 
przez podświadomy umysł. Chociaż rozróżniamy umysły, świadomy i podświadomy, taka różnica w 
rzeczywistości nie istnieje, ale ta aranżacja jest wygodna. Wszystkie Umysły jest Jednym Umysłem; 
we wszystkich fazach życia umysłowego jest niepodzielna jedność i jednoistność. Umysł 
podświadomy łączy nas z Umysłem Uniwersalnym i w ten sposób mamy bezpośrednią relację ze 
wszystkimi siłami. W podświadomości zebrane są obserwacje i doświadczenia życia, które przynosi 
umysł świadomy. Jest to skarbnica pamięci. Umysł podświadomy jest wielkim nasiennym wątkiem 
w który wpadają myśli, albo doświadczenia z obserwacji czy posadzone są zdarzenia, by wrócić 
znowu do świadomości z owocem ich wzrostu.  

Świadomość jest ukrytą a Myśl zewnętrzną ekspresją mocy. Te dwie są nierozłączne. Nie ma 
możliwości by być świadomym rzeczy bez myślenia o tym.  

Schwytaliśmy błyskawicę i zmieniliśmy jej nazwę na elektryczność. Ujarzmiliśmy wodę i bezlitosną 
powódź uczyniliśmy naszym sługą. Przez cud myśli przyspieszyliśmy wodę w parę by nosiła ciężary i 
ruszyła handel światowy. Powołaliśmy do życia pływające pałace, które orzą magistrale głębi. 
Triumfujemy w naszym opanowaniu powietrza. Chociaż jesteśmy zacumowani w srebrnym 
archipelagu Drogi Mlecznej, pokonaliśmy czas i przestrzeń.  

Gdy dwa przewody elektryczne znajdą się w odpowiedniej bliskości, pierwszy przenoszący większy 
ładunek elektryczny niż ten drugi, to ten drugi otrzyma drogą indukcji część ładunku od 
pierwszego. A one nie są przecież świadomie połączone ze źródłem mocy. To ilustruje postawę 
ludzkości w stosunku do Uniwersalnego Umysłu.  

Gdybyśmy jednak połączyli ten drugi przewód z pierwszym, to zostałby naładowany tak dużym 
ładunkiem elektryczności, jaki tylko może przenieść. Kiedy stajemy się świadomi Mocy, stajemy się 
„żywym przewodem”87, gdyż świadomością łączymy się z Mocą. Proporcjonalnie do naszej 
zdolności użycia tej mocy mamy możliwość zmierzyć się z różnymi sytuacjami w życiu.  

Uniwersalny Umysł jest źródłem wszelkiej mocy i wszystkich form. My jesteśmy kanałami, którymi 
ta moc jest manifestowana; konsekwentnie więc, jest w nas nieograniczona moc i nieoskoczone 
możliwości a wszystko pod kontrolą naszej własnej myśli. Ponieważ mamy te moce, ponieważ 
żyjemy w jedności z Uniwersalnym Umysłem to możemy przystosować bądź kontrolować każde 
doświadczenie, które nas spotyka.  

Nie ma żadnych ograniczeń do Uniwersalnego Umysłu, dlatego im lepiej zrozumiemy naszą 
jednoistność z tym umysłem, tym mniej świadomi będziemy o ograniczeniach i brakach a tym 
bardziej świadomi mocy.  
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Uniwersalny Umysł jest taki sam w każdym punkcie jego obecności, w nieskończenie dużym albo 
nieskończenie małym. Różnice w mocy relatywnie manifestowanej leżą całkowicie w zdolności 
wyrażania. Laska gliny i laska dynamitu o tej samej wadze zawierają niewątpliwie tę samą ilość 
energii88. Ale w jednym energia jest gotowa by się uwolnić, co do drugiej, to jak dotąd, nie wiemy 
jak ją uwolnić.  

Żeby coś wyrazić musimy utworzyć odpowiedni warunek w naszej świadomości. W Ciszy albo przez 
powtórzenia wywieramy wrażenie na podświadomość.  

Świadomość pojmuje upragnione warunki a Myśl je manifestuje. Warunki w naszym życiu i w 
naszym środowisku są odzwierciedleniem naszych dominujących myśli. A więc znaczenia 
poprawnego myślenia nie można przecenić. „Mają oczy i nie widzą, mają uszy i nie słyszą, ani nie 
rozumieją” jest innym wyrażeniem prawdy, że bez świadomości nie może być zrozumienia.  

Myśl użyta konstruktywnie tworzy tendencje w podświadomości a te tendencje objawiają się w 
charakterze. Najważniejsze znaczenie słowa charakter jest wygrawerowanym znakiem, jak na 
pieczęci i oznacza szczególne cechy wywarte na osobie przez naturę albo zwyczaje, które 
wyróżniają tę osobę spośród wszystkich innych. Charakter wyraża się wewnętrznie i zewnętrznie; 
wewnętrznie jest Celem a zewnętrznie Zdolnością. Cel kieruje umysł do realizacji ideału, obiekt jest 
wtedy dokonany albo pragnienie zmaterializowane. Cel nadaje myśli jakość. Zdolność jest 
kompetencją do współpracy z Wszechmocą, chociaż może się to dokonywać nieświadomie. Nasz 
cel i nasza zdolność determinują nasze doświadczenia życiowe. Jest ważne by cel i zdolność były 
wyrównoważone, gdy pierwszy jest większy pojawia się „Marzyciel”, gdy zdolność jest większa niż 
cel rezultatem jest popędliwość popychająca do bezużytecznej działalności.  

W wyniku prawa przyciągania nasze doświadczenia zależą od naszego mentalnego nastawienia. 
Podobne przyciąga podobne. Mentalne nastawienie jest tak rezultatem charakteru, jak charakter 
rezultatem mentalnego nastawienia. Każde działa i reaguje na to drugie89.  

Uważaj na swoje myśli, stają się słowami…  

Uważaj na swoje słowa, stają się czynami…  

Uważaj na swoje czyny, stają się nawykami…  

Uważaj na swoje nawyki, stają się charakterem…  

Uważaj na swój charakter, on staje się Twoim losem  

Z Talmudu  

Szansa, Fatum, Szczęście i Przeznaczenie wydają się na ślepo wpływać na każde doświadczenie. 
Tak nie jest. Każde doświadczenie jest rządzone niezmiennymi prawami, które mogą być 
kontrolowane tak, by produkowały oczekiwane warunki.  

Wszystko co widoczne i namacalne we wszechświecie jest skomponowane z materii powiązanej 
wewnętrzną siłą. Ponieważ materia jest znana nam przez swój wygląd zewnętrzny, określamy ją 
formą.  

Forma może być podzielona na cztery klasy: Tę posiadającą tylko Formę czy nieorganiczną, jak na 
przykład, Żelazo, Marmur itp. Formę żywą czy organiczną (jak świat roślinny); formę, która ma 
odczucia i dobrowolny ruch jak Zwierzęta oraz formę, która dodatkowo jest świadoma siebie i 
swojego posiadania, jak Człowiek.  
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Fundamentalną zasadą będącą podstawą każdego pomyślnego biznesu czy warunków społecznych 
jest rozpoznanie różnicy między światem wewnątrz a światem zewnątrz, subiektywnym a 
obiektywnym światem.  

Wokół Ciebie, jako centrum, obraca się świat zewnętrzny. Materia, zorganizowane życie, ludzie, 
myśli, odgłosy, światło i inne wibracje, sam wszechświat z jego niezliczonymi milionami zjawisk; 
wysyłający wibracje do Ciebie, wibracje światła, dźwięku, dotyku; głośność, miękkość; wibracje 
miłości, nienawiści, myśli dobrych i złych, mądrych i niemądrych, prawdziwych i nieprawdziwych. 
Te wibracje są skierowane do Ciebie, do Twojego ego, wysyłane przez najmniejsze jak i największe, 
najdalsze i najbliższe. Kilka z nich dotrze do Twojego świata wewnątrz, ale reszta ominie i będą dla 
Ciebie stracone.  

Niektóre z tych wibracji są podstawowe dla Twojego zdrowia, Twojej siły, Twojego sukcesu, 
Twojego szczęścia. Jak to jest, że ciebie omijają i nie zostały przyjęte w Twoim świecie wewnątrz?  

Kiedy wykonujemy nagranie gramofonowe, muszą być zachowane pewne warunki. Wszystko 
wchodzące w zakres nadajnika będzie zarejestrowane, pod warunkiem, że płyta została 
odpowiednio przygotowana, by otrzymać wibracje i przestrzegane są wymagane warunki.  

Zakładając, że nadajnik jest doskonały, jakakolwiek wada w nagrywanej płycie odbije się na 
nagraniu. Na przykład: płyta może nie być doskonale płaska, albo może nie poruszać się z 
prawidłową szybkością, wosk może być zbyt miękki lub za twardy, albo kontakt z igłą może nie być 
doskonały.  

Świat wewnątrz posiada wrażliwość, dar, który przechwytuje wibracje ze świata zewnętrznego i 
przenosi je do świata wewnątrz. Jest to więź łącząca te dwa światy. Ta wrażliwość jest formą 
świadomości. Rozpatrując świadomość jako termin ogólny możemy powiedzieć, że jest to rezultat 
wpływu świata zewnętrznego na świat wewnętrzny. Ma to miejsce cały czas niezależnie czy śpimy 
czy czuwamy. Świadomość jest skutkiem wyczuwania bądź odczuwania.  

Łatwo rozpoznajemy trzy fazy świadomości, między którymi występują ogromne różnice.  

Prostą świadomość, która jest u wszystkich zwierząt. Jest to sens istnienia, którym rozpoznajemy, 
że „jesteśmy” i „jesteśmy, gdzie jesteśmy” i którym spostrzegamy różne przedmioty, różne sceny i 
warunki.  

Samoświadomość posiadana przez całą ludzkość poza niemowlętami i umysłowo niesprawnymi. 
Daje nam to moc samo-kontemplacji, efektu świata zewnątrz na świat wewnątrz. „Jaźń przypatruje 
się jaźni”. Między innymi, pojawił się język, więc każde słowo jest symbolem myśli lub idei.  

Kosmiczną świadomość, ta forma świadomości jest tak bardzo ponad samoświadomością jak ta 
powyżej prostej świadomości. Jest tak różna od pozostałych, jak wzrok jest różny od słuchu czy 
dotyku. Niewidomy może nie uzyskać pojęcia o kolorze, jednakże wyostrza swój słuch i uwrażliwia 
dotyk.  

Ani prosta świadomość ani samoświadomość nie może pojąć kosmicznej świadomości, ponieważ 
jest ona tak różna od tych dwóch jak wzrok od słuchu. Głuchy nigdy nie zdoła rozpoznać wartości 
muzyki przy pomocy zmysłów wzroku albo dotyku.  

Kosmiczna świadomość zawiera wszystkie formy świadomości. Przekracza czas i przestrzeń.  

Niezmienne prawo świadomości polega na tym, że taki jest rozwój mocy w subiektywnym jaki jest 
rozwój świadomości i w konsekwencji manifestacja w obiektywnym świecie.  

Kosmiczna świadomość jest rezultatem tworzenia koniecznych warunków, żeby Uniwersalny 
Umysł mógł funkcjonować w oczekiwanym kierunku. Wszystkie wibracje w harmonii z Ego są 
uchwycone i użyte.  



Kiedy prawda jest pojęta bezpośrednio, albo gdy stanie się częścią świadomości, bez zwykłego 
procesu rozumowania czy obserwacji, jest intuicją. Przez intuicję umysł natychmiast spostrzega 
zgodność bądź sprzeczność między dwoma celami. Ego zawsze tak rozpoznaje prawdę.  

To intuicją umysł przekształca wiedzę w mądrość, doświadczenie w sukces i bierze do świata 
wewnątrz rzeczy, które czekały na nas w świecie zewnątrz. W takim razie intuicja jest inną fazą 
Uniwersalnego Umysłu, który prezentuje prawdę jako fakty świadomości.  

Myśliciel – Berton Braley  

W tle bijącego młota, którym kuta jest stal, w tle zgiełku warsztatu, poszukiwacz może znaleźć 
Myśl; Myśl, która jest zawsze mistrzem i żelaza i siły i stali, która pokonuje nieszczęście i bierze to 
pod but!  

OBIECAJ SOBIE  

By być tak silnym, żeby nic nie mogło zakłócić Twojego spokoju umysłu.  
By mówić o zdrowiu, szczęściu i pomyślności do każdej spotkanej osoby.  
By powodować, żeby Twoi przyjaciele czuli, że coś w nich jest.  
By patrzeć na słoneczną stronę wszystkiego i sprawiać, że Twój optymizm się ziszcza.  
By myśleć tylko o najlepszym, pracować tylko dla najlepszego i oczekiwać tylko co najlepsze.  
By być tak entuzjastycznym o sukcesach innych, jak o swoim.  
By zapomnieć o błędach przeszłości i koncentrować się na większych osiągnięciach w przyszłości.  
By mieć zawsze radosne oblicze i gotowy uśmiech dla każdej napotkanej żywej istoty.  
By poświęcić tak dużo czasu na ulepszanie siebie, że nie wystarczy go na krytykowanie innych.  
By być zbyt wielkim dla niepokojów, zbyt szlachetnym dla gniewu, zbyt silnym dla lęku i zbyt 
szczęśliwym, by pozwolić na obecność kłopotów.  
By myśleć dobrze o sobie i proklamować to światu – nie głośnymi słowami, ale wielkimi czynami.  
By wierzyć, że świat jest po Twojej stronie tak długo, jak jesteś prawdziwy w tym, co w Tobie 
najlepsze.  

Christen D. Larson 

Praca 

Wszystkie kopalnie Meksyku, wszystkie statki kupieckie, które kiedykolwiek żeglowały z Indii, 
wszystkie złotem i srebrem obciążone statki floty Hiszpanii, nie są więcej warte niż zasiłek żebraka 
w porównaniu do bogactwa, które jest utworzone w ciągu ośmiu godzin przez pomysły 
nowoczesnych biznesów.  

Okazja idzie za wnikliwością, działanie za inspiracją, wzrost za wiedzą, środowisko za postępem, 
zawsze umysłowe pierwsze, a wtedy jest transformacja do nieograniczonych możliwości 
charakteru i osiągnięć.  

Postęp Stanów Zjednoczonych jest zawdzięczany 2% jego populacji. Inaczej mówiąc, wszystkie 
nasze koleje, wszystkie nasze telefony, nasze samochody, nasze biblioteki, nasze gazety i tysiąc 
innych wygód, komfortów i potrzeb mamy dzięki twórczemu geniuszowi 2% populacji.  

Jako naturalna konsekwencja, te same 2% są milionerami naszego kraju. Kim są ci milionerzy, ci 
twórczy geniusze, ci ludzie zdolności i energii, którym jesteśmy winni praktycznie wszystkie 
korzyści cywilizacji? To samo źródło mówi nam, że 39% są synami biednych kaznodziejów, którzy 
nigdy nie zarobili więcej niż $1,500 na rok; 25% to synowie nauczycieli, doktorów i prawników i 
tylko 5% to synowie bankierów.  

Dlatego jesteśmy zainteresowani w ustaleniu, dlaczego 2% odnosi sukces w osiąganiu wszystkiego 
co najlepsze w życiu, a 98% pozostaje w wiecznej potrzebie. Wiemy, że to nie jest sprawa szansy, 



ponieważ wszechświat, jak to wiemy, jest zarządzany prawem. Prawo to rządzi słonecznymi 
systemami, słońcem, gwiazdami i planetami. Prawo rządzi każdą formą światła, ciepła, dźwięku i 
energii. Prawo rządzi każdą materialną rzeczą i każdą niematerialną myślą. Prawo przykrywa 
ziemię pięknem i wypełnia hojnością. Czy nie powinniśmy być w takim razie pewni, że rządzi też 
dystrybucją tej hojności?  

Finansowe wydarzenia są rządzone prawem tak pewnie, tak pozytywnie, tak zdecydowanie jak 
zdrowie, wzrost, harmonia, czy jakiś inny warunek w życiu i prawo jest tym, do czego każdy może 
się zastosować.  

Wielu już nieświadomie stosuje to prawo, a inni świadomie wchodzą z nim w harmonię. 

Zgodność z prawem oznacza dołączanie się do szeregów dwóch procent; faktycznie, nowa era, 
złoty wiek, przemysłowa emancypacja oznacza, że te dwa procent będą się rozrastać, aż warunki 
będą odwrócone - dwa procent wkrótce zmieni się w dziewięćdziesięciu osiem procent.  

Szukając prawdy szukamy ostatecznej przyczyny; wiemy, że każde ludzkie doświadczenie jest 
skutkiem; dlatego, jeżeli możemy ustalić przyczynę i jeżeli znajdziemy, że ta przyczyna jest tą, którą 
możemy świadomie kontrolować, skutek albo doświadczenie będzie też pod naszą kontrolą.  

Ludzkie doświadczenie już nie będzie wtedy wynikiem fatum; człowiek nie będzie dzieckiem losu, 
ale przeznaczenie, fatum i los będą kontrolowane tak łatwo, jak kapitan kontroluje swój statek, 
albo inżynier jego pociąg.  

Wszystkie rzeczy są w końcu rozkładalne do tego samego elementu90 i, ponieważ są one w ten 
sposób przetwarzane, jeden w drugi, to muszą zawsze być spokrewnione i wiele z nich nigdy nie 
będzie w opozycji do siebie.  

W fizycznym świecie mamy niezliczone kontrasty i te mogą dla wygody zostać oznaczone 
wyróżniającymi nazwami. Są powierzchnie, kolory, zasłony, wymiary, albo końce wszystkich rzeczy. 
Mamy bieguny północny i południowy; wewnątrz i zewnątrz; widoczny i niewidoczny; ale te 
wyrażenia rzadko służą by umieścić skrajności w kontraście.  

To są nazwy dwóch różnych części albo aspektów tej samej ilości. Dwie skrajności są względne; 
one nie są oddzielnymi bytami, ale są dwiema częściami albo aspektami jednej całości.  

W umysłowym świecie znajdujemy to samo prawo. Mówimy o wiedzy i ignorancji, ale ignorancja 
jest tylko brakiem wiedzy i dlatego jest po prostu słowem, by wyrazić nieobecność wiedzy; nie ma 
w tym żadnej zasady.  

W moralnym świecie mówimy o dobru i złu, ale badając to odkryjemy, że tak dobro jak i zło są 
względnymi określeniami. Myśl poprzedza i determinuje działanie, jeżeli to działanie skutkuje 
korzyścią dla nas i innych, to nazywamy ten skutek dobrem. Jeżeli ten skutek jest niekorzystny dla 
nas i innych, nazywamy go złem. Dlatego dobro i zło są tylko słowami, które zostały ukute, by 
wskazać skutek naszych działań, które z kolei są skutkiem naszych myśli.  

W przemysłowym świecie, mówimy o pracy i kapitale jak gdyby były to dwie oddzielne i odmienne 
klasy, ale kapitał jest bogactwem a bogactwo jest produktem pracy i praca bezwzględnie zawiera 
pracowitość każdego rodzaju - fizyczną, umysłową, kierowniczą i fachową. Każdy mężczyzna albo 
kobieta, którzy polegają w całości albo w części na ich dochodzie, na skutkach ich wysiłku w 
przemysłowym świecie muszą zostać sklasyfikowani jako pracownicy. Dlatego odkrywamy, że w 
przemysłowym świecie jest tylko jedna zasada i tą jest praca, albo pracowitość.  
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Wielu poważnie i gorliwie próbując znaleźć rozwiązanie dla obecnego przemysłowego i 
społecznego chaosu i słyszymy dużo o produkcji, marnowaniu, wydajności i czasami coś w 
odniesieniu do konstruktywnego myślenia.  

Myśl, że ludzkość jest na granicy nowej idei, że świt nowej ery jest w zasięgu ręki, że nowa epoka w 
historii świata ma mieć miejsce, szybko rozpościera się od umysłu do umysłu i zmienia przekonania 
człowieka i jego relację do pracowitości.  

Wiemy, że każdy stan jest skutkiem przyczyny i, że ta sama przyczyna niezmiennie produkuje ten 
sam skutek. Co było przyczyną podobnych zmian w myśli o świecie; renesans, reformacja, 
rewolucja przemysłowa? Zawsze odkrycie i dyskusja o nowej wiedzy.  

Eliminacja konkurencji przez centralizację przemysłu w korporacje i trusty, i gospodarkę z tego 
wynikającą, daje człowiekowi dużo do myślenia.  

Człowiek widzi, że konkurencja nie jest konieczna, by osiągnąć postęp i pyta: „Co będzie 
rezultatem rozwoju, który ma miejsce w przemysłowym świecie”? I stopniowo myśl zaczyna 
świtać; myśl, która szybko kiełkuje, która jest blisko by wybuchnąć w umysłach wszystkich ludzi 
wszędzie; myśl, która zrywa ludzi na równe nogi i spycha każdy samolubny pomysł; myśl, że 
emancypacja przemysłowego świata jest w zasięgu ręki.  

To jest myśl, która pobudza entuzjazm ludzkości jak nigdy przedtem; to jest myśl, która 
centralizuje siłę i energię i, która zniszczy każdą barierę między sobą i jej celem. To nie jest wizja 
przyszłości; to jest wizja teraźniejszości; to już jest w drzwiach i te drzwi są otwarte.  

Twórczy instynkt w osobie jest jej duchową naturą; to jest odbicie Uniwersalnej Twórczej Zasady; 
to dlatego jest to instynktowne i wrodzone; to nie może zostać wykorzenione; to może tylko 
zostać wypaczone.  

Z powodu zmian, które miały miejsce w przemysłowym świecie, ten twórczy instynkt już nie 
znajduje wyrażenia; człowiek nie może zbudować swojego własnego domu; nie może już urządzić 
swojego własnego ogrodu; nie może w żaden sposób kierować swoją własną pracą; dlatego jest 
pozbawiony największej radości, którą może mieć osoba, radości tworzenia, osiągnięcia; i tak ta 
wielka moc jest na dobre wypaczona i jest naprowadzona w niszczące kanały; człowiek staje się 
zazdrosny, usiłuje zniszczyć prace jego więcej szczęśliwych kolegów.  

Myśli skutkują działaniem. Jeżeli życzymy sobie zmienić naturę działania, musimy zmienić myśl i 
jedyną drogą, by zmienić myśl należy zamienić zdrowym umysłowym nastawieniem chaotyczne 
umysłowe warunki istniejące obecnie.  

To jest oczywiste, że moc myśli jest największą mocą w istnieniu; to jest moc, która kontroluje 
każdą inną moc i kiedy ta wiedza była jak dotąd w posiadaniu niewielu, to teraz staje się 
bezcennym przywilejem wielu. Ci którzy mają wyobraźnię, wizję, będą widzieli okazję kierowania 
tej myśli do konstruktywnych i twórczych kanałów; oni zachęcą i będą sprzyjali duchowi umysłowej 
przygody; oni pobudzą, rozwiną i skierują twórczy instynkt i w tym przypadku wkrótce będziemy 
widzieli takie przemysłowe ożywienie jakiego świat nigdy przedtem nie doświadczył.  

Henry Forda wizja nadejścia nowej ery w Dearborn Independent to stwierdzenie: „Rodzaj ludzki 
jest obecnie na linii granicy między dwoma okresami, okresem czasu, kiedy używamy to tracimy i 
okres czasu kiedy nieużywanie jest marnotrawstwem. Od jakiegoś czasu ludzkość jest świadoma 
kończącego się czasu nieodpowiedzialnego dzieciństwa; zaopatrzenie dokonane przez rodzica 
ludzkości wydaje się kończyć. Sens tego jest taki, że im więcej używamy tym mniej pozostaje w 
rezerwie. To uczucie zostało wyrażone w popularnym przysłowiu, - „nie możesz mieć obu rzeczy 
naraz”.  



Ale teraz człowiek uczy się wystarczająco posiać swoje zaopatrzenie, jak również je zebrać, zrobić 
swoje zaopatrzenie powtarzającym się zbiorem zamiast powoli malejącego oryginalnego sklepu 
surowców naturalnych. Przychodzi czas, kiedy zamiast być przestraszonym marnowania naszych 
zasobów przez ich używanie, będziemy bali się marnowania przez ich nieużywanie. Strumień 
zaopatrzenia będzie tak pełny i stały, że ludzie zamiast martwić się możliwym niedostatkiem będą 
się martwić, że nie używają wystarczająco.  

Jeżeli będziesz mógł wyobrazić sobie świat, w którym źródło zaopatrzenia będzie tak obfite, że 
ludzie zaniepokoją się o nieużywanie tego wystarczająco, zamiast niepokojenia się, jak to robimy 
teraz, o używanie zbyt dużo, będziesz miał obraz świata, który wkrótce nastąpi. Długo zależeliśmy 
od zasobów, które natura dawno temu zgromadziła, zasoby, które mogą zostać wyczerpane. 
Wchodzimy w erę kiedy utworzymy zasoby, które stale będą wznawiane, że jedyną stratą będzie 
ich nie użyć. Będzie taki obfity zasób ciepła, światła i siły, że będzie grzechem nie użyć wszystkiego 
co chcemy. Ta era następuje teraz. I to przychodzi za pomocą wody.  

Z ustalonymi pytaniami odnośnie paliwa, światła, ciepła i siły, na takich warunkach, że właściwie 
uwalniają cały świat od przytłaczającego ciężaru tych czterech wielkich brzemion i nie tylko to, ale 
z całym paliwem, światłem, ciepłem i siłą sytuacja odwróciła się tak, że ludzie będą musieli używać 
wszystko co tylko chcą, żeby zapobiec marnowaniu. Czyż nie widać jak życie ekonomiczne się 
rozluźnia i oddycha głęboko, jakby nastąpił dla ludzkości nowy wiosenny dzień?  

To jest era, do której się zbliżamy. Nie ma żadnej co do tego wątpliwości. Będzie, oczywiście, 
zwykła wstępna potyczka między samolubstwem i służbą, ale służba wygra. Posiadanie kopalni 
węgla usadowionej na terenie należącym do człowieka może łatwo zostać uznane jako jego 
własność, ale posiadanie rzeki? Natura skarci człowieka, który twierdziłby, że posiada rzekę.  

Przed nam jest następny okres, nie ten pierwszy okres czasu lekkomyślnego marnowania, ani drugi 
okres niepokojących rozliczeń, ale trzeci okres obfitości, która zmusza nas, by jej użyć, i użyć, i 
użyć, by wypełnić każdą potrzebę. 

Myśl jest umysłem w ruchu, tak jak wiatr jest powietrzem w ruchu. Umysł jest duchową 
działalnością; faktycznie jest jedyną działalnością, którą duchowy człowiek posiada a Duch jest 
twórczą Zasadą Wszechświata.  

Dlatego, kiedy myślimy, rozpoczynamy łańcuch przyczyn; myśli biegną naprzód i spotykają inne 
podobne myśli; te zespalają się i formują idee; idee istnieją teraz niezależnie od myśliciela; one są 
niewidocznymi nasionami, które istnieją wszędzie i, które kiełkują i rosną, i wydają na świat owoce, 
niektóre setki a inne tysiące owoców.  

Każe nam się wierzyć i wielu nadal tak myśli, że bogactwo jest czymś bardzo materialnym i 
namacalnym; że możemy zabezpieczyć i trzymać to dla naszego własnego wyłącznego użycia i 
korzyści. Jakoś zapominamy, że całe złoto w świecie stanowi bardzo mało dolarów na osobę. Cały 
zapas złota na świecie to tylko osiem miliardów dolarów.  

To włącza całe złoto, to przetworzone i to w sztabkach, w różnych bankach albo w skarbcach 
państw świata. Ta ilość złota mogłaby łatwo zostać zawarta w sześcianie dwudziestometrowym. 
Jeżeli zależelibyśmy od zapasu złota, to byłoby wyczerpane w ciągu pojedynczego dnia, a jednak 
wydajemy na to setki i tysiące, miliony i teraz miliardy dolarów dziennie, a jednak oryginalny zapas 
złota nie jest zmieniony. Złoto jest po prostu miarą, regułą; jedną linijką możemy zmierzyć tysiące i 
setki tysięcy metrów, tak jednym 5-dolarowym banknotem ich setki i tysiące, i miliony ludzi może 
go używać po prostu przez podawanie go od jednego do drugiego.  

A więc jest to tak, że jeśli byśmy tylko utrzymywali dowody bogactwa, które nazywamy pieniędzmi, 
obracając nimi, to każdy mógłby mieć wszystko, co tylko on czy ona mogłaby chcieć; nie ma 



potrzeby ich braku. Sens braku pojawia się tylko wtedy, kiedy zaczynamy gromadzić, kiedy 
jesteśmy dotknięci lękiem i paniką i nie potrafimy oddać, udostępnić.  

To dlatego jest oczywiste, że jedynym rozwiązaniem, by uzyskać jakiś zysk z bogactwa, jest jego 
używanie i oddawanie, by ktoś inny mógł dostać z niego korzyść; wtedy kooperujemy dla naszej 
wzajemnej korzyści i wyrażamy praktycznie prawo obfitości.  

Widzimy także, że bogactwo nie jest absolutnie tak konkretne i namacalne jak sądzi wielu, ale 
przeciwnie, jedyną drogą by to uzyskać jest utrzymywać je w ruchu; jak tylko pojawia się 
uzgodniony ruch, dzięki któremu występuje niebezpieczeństwo zatrzymania cyrkulacji tego środka 
wymiany, to mamy stagnację, gorączkę, panikę i przemysłową śmierć.  

To jest ta nieuchwytna natura bogactwa, która powoduje, że jest ona szczególnie podatna na siłę 
myśli i umożliwia wielu ludziom zyskać fortunę w ciągu roku czy dwóch, gdy inni nie mogliby 
spodziewać się uzyskać tego w ciągu całego życia wysiłków. A jest to możliwe dzięki twórczej sile 
umysłu.  

Helen Wilmans daje interesujący opis praktycznej operacji tego prawa w "Conquest of Poverty 
(Podbój Ubóstwa).” Ona mówi:  

„Jesteśmy świadkami prawie powszechnego sięgania po pieniądze. To sięganie wynika tylko z 
zachłanności i jego operacje są ograniczone do konkurencyjnej sfery biznesu światowego. To jest 
czysto zewnętrzne postępowanie; jego tryb działania nie jest zakorzeniony w wiedzy o 
wewnętrznym życiu, z jego piękniejszymi, bardziej sprawiedliwymi i uduchowionymi potrzebami. 
To jest przedłużenie zwierzęcej natury w dziedzinę ludzką i żadna siła nie może podnieść to do 
boskiego poziomu, do którego ten wyścig teraz się zbliża.  

Wszystkie rezultaty na tym poziomie są skutkiem duchowego wzrostu. To dzieje się tak, jak 
powiedział Chrystus, co musimy zrobić, żeby być bogatymi. Najpierw poszukać królestwa w niebie, 
gdyż tam ono jest. Po odkryciu tego królestwa wszystkie te rzeczy (zewnętrzne bogactwo) będą 
dodane”.  

Co jest tam w człowieku, co może zostać nazwane królestwem nieba? Kiedy odpowiadam na to 
pytanie nawet jeden czytelnik z dziesięciu nie uwierzy mi - tak zupełnie zbankrutowała ich 
znajomość własnego wewnętrznego bogactwa. Ale niemniej jednak odpowiem i zrobię to uczciwie.  

„Niebo istnieje w nas poprzez utajone zdolności ludzkiego mózgu, taki nadmiar tego, że żaden 
człowiek kiedykolwiek nie śnił. Najsłabszy żyjący człowiek ma siły Boga istniejące w jego systemie; i 
one pozostaną dotąd, aż nauczy się wierzyć w ich istnienie i wtedy spróbuje je rozwinąć. Ludzie 
generalnie nie są samo obserwujący i dlatego nie są bogaci. Są ubodzy w ich własnych opiniach o 
sobie i ich siłach i wycisnęli pieczęć ich wiary na wszystkim z czym się stykają. Jeżeli, powiedzmy, 
robotnik spojrzy tylko w siebie wystarczająco długo by spostrzec, że on ma umysł, który może być 
wielki i daleko docierający, jak ten człowieka, dla którego on pracuje; jeżeli on widzi to i przywiąże 
znaczenie do tego, to ten tylko fakt jego widzenia rozluźni, do pewnego stopnia, jego więzi i 
spowoduje stanięcie twarzą w twarz z lepszymi warunkami.  

Ale tam jest coś więcej niż tylko fakt wiedzy, że on jest, albo może stać się, przez rozpoznanie 
swojej jaźni, równy intelektualnie ze swoim pracodawcą. Pozostaje fakt, że on też powinien znać 
Prawo i żądać zaopatrzenia od tego prawa; a mianowicie, że jego wyższa wiedza odnosi się do jego 
wyższej pozycji. On musi to wiedzieć i zaufać temu; utrzymać tę prawdę wiary i zaufanie, że jego 
istota wzniesie się fizjologicznie. Pracodawcy wszędzie witają z zachwytem zatrudnianie 
pracowników, którzy nie są zwykłymi maszynami - oni chcą mieć mózgi w ich biznesach i chcą za to 
zapłacić. Łatwa (tania) pomoc jest często najdroższa, w sensie bycia najmniej korzystną. Jak wzrost 
mózgu albo rozwój siły myśli w pracowniku zwiększa jego wartość dla pracodawcy i, ponieważ 



pracownik rośnie do takiego stopnia siły, że będzie zdolny zacząć pracować dla siebie, to znajdzie 
się następny, jeszcze niezbyt silny, by zająć jego miejsce.  

Stopniowe rozpoznanie przez człowieka jego własnych utajonych mocy jest niebem, w które ma 
się wznieść w świecie i ustalić się odnośnych do tego warunkach.  

Umysłowy przytułek dla ubogich wysyła z siebie ducha takiego przytułku, a ten duch wyraża siebie 
w widocznych zewnętrznych rzeczach w korelacji do jego charakteru. 

Umysłowy pałac wysyła ducha z widocznymi skutkami w korelacji do niego. I to samo można 
powiedzieć o chorobie i grzechu, zdrowiu i dobroci”. 

Ekonomia 

Senator Wadsworth ostatnio powiedział: „Modlę się, by przyszedł czas kiedy amerykańska opinia 
publiczna uzna znaczenie chemii organicznej i badań w odniesieniu do rozwoju. Namawiano nas 
byśmy byli zainteresowani napędzaniem rozwoju zasobów surowcowych - kopaniem i 
wydobywaniem na powierzchnię rud żelaza i węgla, zaangażowania w ich transporcie i innymi 
formami komercyjnych działań. Jako ludzie nie przywiązywaliśmy znaczenia i mało zachęcaliśmy do 
naukowych badań, ale panie Prezydencie i Senatorowie, postęp w przyszłości zależy od naukowych 
badań. To jest ten człowiek pracujący w chemicznym laboratorium, który przeciera szlak dla 
ludzkiego postępu”. 

I dalej powiedział: „Sądzę, że to w organicznej chemii leży rozwiązanie sekretów przeszłości i 
przyszłości. Sądzę, że jego ustanowienie i utrzymanie w tym kraju, nawet pod embargiem, oznacza 
szczęście, postęp i bezpieczeństwo 100 milionów ludzi”.  

Senator Frelinghuysen dodał: „Kiedy zrozumiemy, że to geniusz niemieckich chemików i postęp w 
nauce w niemieckim przemyśle umożliwiły Niemcom dotarcie prawie do portów kanału (La 
Manche – WL); kiedy zrozumiemy, że w następnej wojnie będą użyte substancje chemiczne, to 
myślę, że jest to nasz patriotyczny obowiązek, by dać temu przemysłowi najwyższą ochronę, która 
tylko może zostać narzucona.”  

To jest prawda, że dużo ważnych odkryć w nauce zawdzięczamy geniuszowi niemieckich 
chemików; to jest też prawda, że w następnej wojnie, jeżeli taka będzie, będą użyte substancje 
chemiczne, ale następna i wszystkie przyszłe wojny będą wygrane przez zrozumienie chemii 
umysłu.  

Wyobraźcie sobie taką sytuację, pomyślcie przez chwilę, zobaczcie armię ludzi przechodzącą w 
przeglądzie, idących czwórkami, wszyscy ludzie w najlepszej części swego życia, zobacz ich ciągły 
marsz, ludzie z Niemiec, ludzie z Francji, z Anglii, z Belgii, z Austrii, z Rosji, z Polski, z Rumunii, z 
Bułgarii, z Serbii, z Turcji, jak i z Chin i Japonii, Indii, Nowej Zelandii, Australii, Egiptu i Ameryki, oni 
idą, maszerując cały długi dzień, nazajutrz i następnego dnia, cały tydzień i następny tydzień, i 
następny tydzień, i następny miesiąc. Zajęłoby wiele miesięcy dla tej armii dziesięciu miliona ludzi, 
by przejść jakiś dany punkt. Wszyscy martwi a martwi tylko dlatego, że kilku ludzi na wysokich 
pozycjach było bardziej zainteresowane w organicznej chemii niż byli oni w umysłowej chemii.  

Oni nie wiedzieli tego, że siła może zawsze spotkać się z równą albo większą siłą; nie wiedzieli, że 
wyższe prawo zawsze kontroluje niższe prawo i, ponieważ inteligentni mężczyźni i kobiety 
pozwolili kilku ludziom na wysokich pozycjach kontrolować ich procesy myślenia, cały świat musi 
być w łachmanach i popiołach, i że teraz będzie konieczne pracować do końca ich życia, żeby 
zapłacić procenty od przyjętych zobowiązań i ich dzieci otrzymają te zobowiązania jako 
dziedzictwo, i te z kolei przekażą to swoim dzieciom i dzieciom ich dzieci.  



Marion Leroy Burton, prezydent Uniwersytetu Michigan, mówi: „Być może najważniejsze pytanie, 
które może zostać zadane dzisiaj osobie jest, „Czy możesz myśleć”? Próbą indywidualnej 
wydajności i przydatności człowieka dla społeczeństwa jest jego zdolność umysłowa. Emerson 
nigdy nie wzniósł bardziej przykuwającego uwagę sygnału niebezpieczeństwa, niż kiedy zawołał: 
„Uważajcie kiedy wielki Bóg wypuści myśliciela na planetę”. Jeżeli moglibyśmy dzisiaj użytkować 
umysłową siłę Ameryki, moglibyśmy rozwiązać olbrzymie problemy świata.  

Nie przez odwoływanie się do uprzedzeń i interesów klasowych, nie przez rzucanie epitetów, nie 
przez gotowość do akceptacji półprawd, nie przez powierzchowność, ale przez ostrożną, staranną, 
naukową myśl łączoną z mądrym i na czas działaniem będzie cywilizacja uratowana i ludzka 
wolność zapewniona. Od Edukacji zależy przyszłość Demokracji. Dlatego, każdy lojalny obywatel, 
każda szanująca się osoba, musi wykorzystywać swoje okazje, by wzmocnić swój uchwyt wiedzy i 
pobudzić umysł. Prawda zawsze powodowała, że ludzie byli wolni a prawda jest dostępna tylko dla 
tego, kto myśli”.  

Że ludzie zaczynają myśleć jest oczywiste; dawniej kiedy ludzie byli niezadowoleni albo 
rozgniewani spotykali się w pobliskim barze, wypili kilka drinków i natychmiast zapominali o ich 
niezadowoleniu i gniewie. Sytuacja jest bardzo różna w istniejących warunkach, ludzie spędzają 
czas na czytaniu, nauce i myśleniu i im więcej myślą, tym mniej są usatysfakcjonowani.  

Liderzy ludzi wiedzą o tym i dla tego powodu Anglia ma jej piwo, Szkocja jej whisky, Francja jej 
absynt, Niemcy jej piwo i my z Ameryki, która rekrutuje się z nich wszystkich mamy wszystkie 
formy alkoholu, a to jest jak dotąd najłatwiejsza droga trzymanie ludu "szczęśliwym i 
zadowolonym.” Człowiek, który ma dostęp do odpowiedniego procentu alkoholu, nie zadaje zbyt 
wielu pytań, jeżeli zaserwuje sobie kolejny drink.  

Ta metoda zredukowania obywateli kraju do pewnego rodzaju idiotycznej służalczości ma 
dodatkową korzyść w tym, że produkuje ogromne dochody, które mogą zostać użyty do 
redukowania ich do ekonomicznego niewolnictwa jak również duchowego niewolnictwa. Człowiek, 
który nie może myśleć ma małą perspektywę zrozumienia kiedykolwiek duchowej prawdy.  

Ale, ponieważ handel opium wyposaża miliony dochodu Anglików, miliony Chińczyków muszą być 
poświęceni i, ponieważ sprzedaż i dystrybucja alkoholu wyposaża milionowe konta dużych banków 
i trustów, 100 tysięcy dolarów wynagrodzeń dla adwokatów korporacji, ponieważ umożliwia to 
prowadzenie dużych mas ludzi do wyborów w celu głosowania na partie polityczne, które są 
zarówno moralnie jak i politycznie zbankrutowane, to są ci, którzy zsyłają to śmiertelne 
przekleństwo na obywateli naszego kraju.  

Dr. Las Hutchinson mówi nam, że śmiertelność w Zjednoczonych Stanach spadła w ostatnich trzech 
latach z 14,2 do 12,3 tysięcy, co reprezentuje oszczędność ponad 200 000 istnień w roku odkąd 
biznes alkoholowy został zamknięty. „Prawie jednomyślne sprawozdania nauczycieli publicznych 
szkół średnich, szkół i dzielnicowych pielęgniarek, pracowników opieki społecznej, inteligentnych 
policyjnych szefów i głów charytatywnych organizacji pokazuje, że nigdy w całym ich 
doświadczeniu nie było tak radykalnej poprawy w wyżywieniu, odzieży, ogólnym komforcie i 
dobrobycie dzieci szkolnych jak w ostatnich dwóch latach.  

Ponieważ kilka następnych akapitów Haanel wykorzystał do walki 
legislacyjnej w odniesieniu do prohibicji (będąc za) w Stanach i nie wnosi nic 
nowego do tematu, to postanowiłem ich nie przekładać – WL. 

My w Ameryce musimy pamiętać, że duży biznes życia nie jest przeprowadzany ekonomicznie 
chyba, że będziemy odnosili sukcesy w przekształcaniu naszych zasobów do najwyższy fizycznego, 
umysłowego i moralnego stopnia. Wtedy i tylko wtedy będziemy wiedzieć, że nasze inwestycje są 
bezpieczne.  



Pytanie jest, jak to może być uzyskane, jakie połączenia myśli powinny nastąpić, żeby spowodować 
taką „chemikalizację”, która wywoła największe dobro dla największej ilości. Czy powinniśmy 
zachęcić ducha anarchii i niezadowolenia i iść za przykładem Włoch przez zmianę mechanizmu 
rządzenia na taki, który polega na kulcie osobowości; jak we Włoszech, gdzie nie ma dzisiaj żadnej 
władzy, tylko Mussolini, parlament nie ma władzy, także nie ma jej senat, czy król. Władza 
Mussoliniego jest absolutna. On może znieść wszystkie prawa odnoszące się do finansów i 
zastosować nowe własne prawa - już wskazał, że pobierze podatek od wysoko zarabiających 
robotników, „nie tak bardzo dla finansowych powodów, ale bardziej z politycznych i moralnych 
powodów”.  

Taki jest skutek sprzyjania duchowi niezadowolenia, nieporządku i społecznego niepokoju i nigdzie 
te warunki nie panują poza krajami, gdzie jest łatwo wprowadzać w błąd ludzi przez dystrybucję 
napojów alkoholowych, które niszczą siłę myślenia. 

Żołądek jest świetnym organem przyspieszonego krążenia do krwi, przekazujący przyjemność albo 
bolesną wibrację do nerwów, wigor do umysłu i pełnię radosnych uczuć duszy. „Tutaj jest ten 
srebrny sznur życia i złota miska w źródle i koło w cysternie”91; i ponieważ te wypełniają ich 
obowiązek, to siły mięśniowe, umysłowe i moralne działają zgodnie i napełniają system wigorem i 
przyjemnością. Ale gdy te centralne energie są osłabione, siła umysłu i ciała maleje i następuje 
zmęczenie, depresja, melancholia, znużenie i wysoki uszczerbek na zdrowiu, to światło życia staje 
się ciemnością.  

Praktyka pokazuje, że jakiś bodziec stosowany wprost do żołądka podnosi jego ton mięśniowy 
ponad punkt, który zwykle jest odpowiednio podtrzymywany przez jedzenie i sen, i produkuje, 
kiedy przeminie, debilizm - relaksację przepracowanego organu proporcjonalnie do jego 
nadnaturalnego podniecenia. Życiodajna siła żołądka spada oczywiście tyle samo poniżej tonu 
radości i zdrowia, w proporcji, jak podniesiony był nieroztropnie ten ton. Jeżeli eksperyment 
będzie często powtarzany, to produkuje sztuczny ton żołądka całkowicie ponad siłę regularnego 
wsparcia natury i tworzy próżnię, której niczym nie można napełnić tylko niszczącą siłą, która tego 
dokonała; i kiedy przedłużone użycie spowodowało wielką różnicę między naturalnym i tym 
sztucznym tonem i powstaje nałóg, druga natura, człowiek jest pijakiem i w dziewięćdziesięciu 
dziewięciu przypadkach na sto jest to nieodwracalne.  

Piwo zostało polecone jako zamiennik i to oznacza sposób na naprowadzenie zniewolonego z 
powrotem do zdrowia i wolności. Piwo nie może utworzyć zwyczajów umiarkowania odpowiednio 
szybko, a więc nie ma siły, by je uśmierzyć. Nawet skończy, co alkohol zaczął, tylko z tą różnicą, że 
nie zdziera ważnych organów jak ostry pilnik i umożliwia ofierze zejść do jego grobu w sposób 
nieco powolniejszy i z więcej z dobroduszną głupotą idioty i mniej z demonicznym szałem 
obłąkańca.  

Wino zostało przepisane jako sposób na wywabienie nieumiarkowanego z dróg śmierci. Ale nałóg 
nie może w ten sposób zostać wyzuty z jego zwierzchnictwa, ani pożarty z apetytem przez żądanie 
trzeźwości i powściągliwości. To nie jest prawda, że wino nawróci nieumiarkowanego, albo 
zatrzyma postęp choroby. Wystarczająco musi być podjęte, by zmusić naturę do tonu radości, albo 
ona będzie wołać, „Daj”, z natarczywością nie do odparcia; i długo zanim zgon nastanie, wino nie 
zdoła pomóc bodźcowi dostatecznej działalności, by pobudzić słabnącego ducha, ale stanie się 
kwasem na osłabionym żołądku a whisky i brandy będą wezwane, by przyspieszyć ich konsumpcją 
powolną pracę samozniszczenia. 
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Do działania potężnego umysłu, energiczna mięśniowa konstrukcja jest z reguły niezbędna. Jak 
ciężka artyleria, umysł, w jego wysiłkach, odsuwa się od ciała i wkrótce potrząśnie słabowitą ramę. 

Historia świata potwierdza ten wniosek. Egipt, raz na przedzie narodów, pod wagą jego własnej 
zniewieściałości, obrócił się w popiół. Zwycięstwa Grecji wpuściły na nią luksusy Wschodu i 
przykryły jej sławę nocą wieków. I Rzym, który swoją żelazną stopą podeptał narody i wstrząsnął 
ziemię, doświadczył w jego ostatnich dniach słabości serca i odrzucił tarczę okropnej potęgi. 

Medycyna 

Nastawienie lekarzy medycyny do chemii umysłowej zawsze było najbardziej katolickie. Aby 
zacytować Dr. Oslera: „Psychiczna metoda zawsze grała ważną, chociaż głównie nierozpoznaną, 
część w terapiach. Wiara, która podnosi ducha, powoduje, że krew płynie swobodniej i nerwy 
odgrywają swoją rolę bez zakłóceń i dzięki temu tak duża część wszystkich kuracji się udaje. 
Przygnębienie albo brak wiary często doprowadza najmocniejszą konstytucję prawie do drzwi 
śmierci; wiara umożliwi, że pigułka z chleba albo łyżka czystej wody dokona prawie cudu 
uzdrowienia, kiedy najlepsze leki nic nie pomogą. Podstawa całej profesji medycyny jest wiarą w 
doktora i jego leki i jego metody”.  

F. W. Clarke we właściwy sposób podsumował relację nowoczesnej chemii do postępowej 
medycyny: „Medycyna jest uzależniona od chemii do stopnia prawie nowej farmakopei, nie tylko 
dla nowoutworzonych leków, ale w zastępowaniu starych leków, prymitywnych i masywnych, na 
skondensowane i elegantsze aktywne zasady, które teraz są zastosowane. Środki znieczulające, 
takie jak eter, chloroform i azotawy tlenek; nasenne jak chloral; środki pochodzące od smoły; i 
alkaloidy jak chinina, morfina i kokaina, to kilka z artykułów, którymi chemia wzbogaciła medyczną 
praktykę. Nawet antyseptyczna chirurgia zależy od substancji chemicznej przygotowującej jej 
sukces”.  

Z drugiej strony, Dr. Osler przyznaje, że „Jak dotąd nie dołożyliśmy tak wiele do składu panaceów 
jak byśmy mogli. Ale chemia zrobiła ogromną usługę dla nas i prawdopodobnie zrobi daleko 
więcej. Oprócz odkrycia nowych substancji jak kokaina, to dało nam aktywne zasady obliczalnej 
siły i czystości na miejsce prymitywnych leków o zmiennej sile w najlepszego wypadku i o zmiennej 
czystości i nie ma żadnego powodu, dlaczego nie możemy mieć nowych specyfików tak pewnych (i 
dla równie ważnych chorób) jak chinina”.  

Dla nas byłoby prościej i doktorzy, z ich szeroką wiedzą i wspaniałą usługą, rozwiązaliby problem 
dawno temu, gdyby to było czysto fizyczne zagadnienie; ale niestety wpierw jest to umysłowy 
problem długo przedtem zanim stanie się fizycznym; by próbować znaleźć odpowiedź powinniśmy 
konieczne wziąć pod uwagę nasze myśli i emocje, jeżeli zdrowie ma być na mocnej podstawie.  

Na przykład, a jest to powszechnie rozpoznane, niepokoje albo kontynuowanie negatywnego 
emocjonalnego podekscytowania dezorganizuje trawienie. Kiedy trawienie jest normalne, uczucie 
głodu zniknie, gdy zjemy tyle ile potrzebujemy i nie poczujemy znowu głodu, aż wystąpi taka 
potrzeba. W takich przypadkach nasze centrum hamujące pracuje właściwie. Ale, jeżeli dostajemy 
niestrawności, to hamujące centrum przerywa działanie. Ludzkość nieustannie doświadcza takich 
małych anomalii. One są ściśle miejscowe i przyciągają tylko niewielką uwagę w wielkim centrum. 
One się pojawiają i znikają i, co jest prawidłowe, nie wymagają od strony organizmu jako całości 
wiele rozważania. Ale, jeżeli to zaburzenie wyrasta z głęboko zakorzenionej przyczyny, która nie 
może łatwo zostać usunięta, to wynikiem będzie choroba poważniejszej natury. W takich 
okolicznościach, z powodu jej powagi i długiego trwania, ten defekt włącza wszystkie części 
organizmu i może zagrażać życiu. Kiedy dochodzimy do tego punktu i o ile administracja w wielkim 
centrum jest energiczna, zdeterminowana i mądra, to zaburzenie nie może długo trwać; ale, jeżeli 
jest słabość w centrum cała federacja może się załamać.  



Dr. Lindlahr mówi, że „Nature Cure Philosophy (Filozofia Naturalnej Kuracji)” przedstawia 
racjonalne pojęcie zła, jego przyczyny i celu a mianowicie: że powstało to przez naruszenie praw 
Natury, że może zostać pokonane tylko przez zgodność z Prawem. Nie ma żadnego cierpienia, 
choroby albo zła gdziekolwiek i jakiegokolwiek rodzaju chyba, że prawo będzie przekroczone 
gdzieś przez kogoś.”  

Te naruszenia prawa mogą wynikać z ignorancji, z obojętności, albo z uporu i złośliwości. Skutek 
zawsze będzie współmierny z przyczynami.  

Nauka naturalnego życia i uzdrawiania pokazuje wyraźnie, że to co nazywamy chorobą jest 
głównie wysiłkiem Natury, by wyeliminować niezdrową materię i przywrócić normalne funkcje 
ciała; że procesy choroby są tak uporządkowane jak wszystko w Naturze; że nie wolno ich 
blokować albo likwidować, ale należy z nimi kooperować. W ten sposób wkuwamy, powoli ale 
pracowicie, nader ważną lekcję, że „posłuszeństwo prawu” jest jedynym sposobem zapobiegania 
chorobie i jedyną kuracją.  

Podstawowe Prawo Kuracji, Prawo Działania i Reakcji i Prawo Kryzysu, jak ujawnione przez 
Filozofię Naturalnej Kuracji, uczy nas prawdy, że nie ma niczego przypadkowego albo arbitralnego 
w procesach zdrowia, choroby i kuracji; że każdy zmieniający warunek jest albo w harmonii albo w 
niezgodzie z prawami naszej istoty; że tylko przez kompletne poddanie się i posłuszeństwo temu 
prawu możemy je opanowywać i osiągać i utrzymywać doskonałe fizyczne zdrowie.  

W naszym badaniu przyczyny i charakteru choroby musimy usiłować zacząć od początku i jest nim 
samo ŻYCIE; procesy zdrowia, choroby i kuracji są manifestacjami tego, co nazywamy życiem i 
witalnością.  

Są dwie przeważające, ale szeroko różniące się pojęcia natury życia albo siły witalnej: materialna i 
witalna.  

Ta pierwsza patrzy na życie albo siłę witalną ze wszystkimi jej fizycznymi, umysłowymi i 
psychicznymi zjawiskami jako manifestacje elektrycznych, magnetycznych i chemicznych działań 
fizyczno-materialnych elementów komponujących ludzki organizm. Z tego punktu widzenia, życie 
jest rodzajem „samozapłonu”, albo, jak jeden naukowiec to wyraził, „następstwem fermentacji”.  

To materialistyczne pojęcie życia stało się już przestarzałe dla przodujących biologów jako rezultat 
odkryć nowoczesnej nauki, która szybko przerzuca most nad otchłanią między materialnymi i 
duchowymi królestwami istnienia.  

Witalna koncepcja Życia albo Siła Witalna z drugiej strony, jest uważana za najważniejszą siłę ze 
wszystkich sił, pochodzącą z centralnego źródła wszelkiej mocy.  

Ta siła, która przenika, rozgrzewa i ożywia cały utworzony wszechświat, jest wyrażeniem Boskiej 
Woli, Logos, Słowa, Wielkiej Twórczej Inteligencji. To jest ta Duchowa Energia, która wprawia w 
ruch wiry w eterze, w naładowanych cząsteczkach i jonach, które tworzą różne atomy i elementy 
materii.  

Te cząsteczki i jony są pozytywnymi i negatywnymi formami elektryczności. Elektryczność jest 
formą energii. To jest inteligentna energia, gdyż inaczej nie mogłaby poruszać się z niezmienną, 
cudowną precyzją w elektronach atomów i w słońcach i planetach gwiezdnego wszechświata.  

Jeżeli ta najwyższa inteligencja wycofałaby swoją energię - ładunki elektryczne (formy energii) - i z 
tym atomy, to elementy i cały materialny wszechświat zniknąłby w błysku momentu.  

Okazuje się, że prymitywna materia, zamiast bycia źródłem życia i wszystkich jego 
skomplikowanych umysłowych i duchowych zjawisk jest tylko wyrażeniem Siły Życia, manifestacją 



Wielkiej Twórczej Inteligencji, którą niektórzy nazywają Bogiem, inni Naturą, Oversoulem92, 
Brahmą, Praną, etc., każdy jeden według jego zrozumienia.  

To jest ta najwyższa moc i inteligencja, działająca poprzez każdy atom, cząsteczkę i komórkę w 
ludzkim ciele, która jest prawdziwym uzdrowicielem, tym "vis medicatrix naturae (lecznicza siła 
natury; zdolność organizmu do samoleczenia)”, która zawsze usiłuje naprawić, uzdrowić i 
przywrócić doskonały wzór. Wszystko co lekarz może zrobić to usunąć przeszkody i umożliwić 
normalny stan, w i około pacjenta tak, żeby ta moc mogła zrobić jej pracę dla najlepszej korzyści.  

W końcowej analizie, wszystkie rzeczy w Naturze, od przelotnej myśli albo emocji do 
najtwardszego kawałka diamentu albo platyny, są formami ruchu albo wibracji. Jeszcze kilka lat 
temu fizyczna nauka zakładała, że atom jest najmniejszą wyobrażalną częścią danego elementu 
materii; że, chociaż nieskończenie mały, to nadal reprezentuje stałą materię. Teraz, w świetle 
lepszego dowodu, mamy dobry powód, by uwierzyć, że nie ma żadnej takiej rzeczy jak stałej 
materii; że każdy atom jest złożony z ładunków negatywnej i pozytywnej elektryczności działającej 
w i na wszechobecny eter; że różnica między atomem żelaza i wodoru, czy jakiegoś innego 
pierwiastka, istnieje wyłącznie w liczbie ładunków elektrycznych albo cząsteczek, które zawiera i 
na szybkości, z którą te wibrują dookoła siebie nawzajem.  

W ten sposób atom, o którym sądzi się, że jest podstawową cząstką stałej materii, okazuje się być 
małym wszechświatem w sobie, w którym cząsteczki elektryczności wirują albo wibrują dookoła 
siebie nawzajem jak słońca i planety w gwiezdnym wszechświecie. To wyjaśnia co mamy na myśli, 
kiedy mówimy, że życie i materia są wibracyjne.  

To co nazywamy „Martwą Naturą” jest piękne i uporządkowane, ponieważ porusza się w melodii 
Symfonii Życia. Człowiek może być rozstrojony. To jest jego przywilejem, albo jego przekleństwem, 
jeśli on to wybierze, na mocy jego wolności wyboru i działania.  

Możemy teraz lepiej zrozumieć definicję zdrowia i choroby, podanej w katechizmie Kuracji Natury 
jak następuje:  

„Zdrowie jest normalną i harmonijną wibracją elementów i sił komponujących ludzki byt na 
fizycznych, umysłowych, moralnych i duchowych poziomach istnienia, w zgodzie z konstruktywną 
zasadą Natury odnoszącą się do indywidualnego życia”. 

„Choroba jest nienormalną albo nieharmonijną wibracją elementów i sił komponujących ludzki byt 
na jednym albo wielu poziomach istnienia, w zgodzie z niszczącą zasadą Natury odniesione do 
indywidualnego życia”.  

Pytanie naturalnie pojawiające się tutaj jest, „Normalna albo nienormalna wibracja, ale z czym”? 
Odpowiedzią jest, że wibracyjne warunki organizmu muszą być w harmonii z Naturą, z założonymi 
harmonicznymi relacjami w fizycznym, umysłowym, moralnym, duchowym i psychicznym 
królestwie ludzkiego życia i działania. 

Umysłowa medycyna 

W „Prawie Umysłowej Medycyny”, Thomson Jay Hudson, mówi: „Jak wszystkie prawa natury, 
prawo umysłowej medycyny jest uniwersalne w jego zastosowaniu; i, jak wszystkie inne, jest 
proste i łatwo zrozumiałe. Przyznanie, że jest inteligencja, która kontroluje funkcje ciała w zdrowiu 
oznacza, że to jest ta sama siła albo energia, która zawodzi w przypadku choroby. Zawodząc, 
wymaga pomocy; i właśnie tego wszystkie terapeutyczne agencje zamierzają dokonać. Żaden 
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inteligentny lekarz z jakiejkolwiek szkoły nie będzie twierdził, że jest w stanie zrobić coś więcej niż 
pomóc naturze by przywrócić normalne warunki ciała.  

Nikt nie zaprzecza, że umysłowa energia wymaga pomocy; ponieważ nauka uczy nas, że całe ciało 
jest złożone z konfederacji inteligentnych bytów, z których każdy wykonuje jego funkcje z 
inteligencją dokładnie dostosowaną do wykonania jego specjalnych obowiązków jako członka 
konfederacji. Nie ma naprawdę, żadnego życia bez umysłu, od najniższego jednokomórkowego 
organizmu do człowieka. To dlatego umysłowa energia uruchamia każde włókno ciała we 
wszystkich warunkach. To jest oczywiste, że jest centralna inteligencja, która kontroluje każdy z 
tych organizmów umysłu.  

Czy, jak materialistyczni naukowcy nalegają, ta centralna inteligencja jest tylko sumą wszystkich 
komórkowych inteligencji cielesnego organizmu, czy jest niezależnym bytem, zdolnym do 
podtrzymywania niezależnego istnienia, gdy ciało ginie, jest pytaniem, które nie dotyczy nas w 
dążeniu do obecnego dochodzenia. Dla nas jest wystarczająco wiedzieć, że taka inteligencja 
istnieje i że jest to energia kontrolująca, która normalnie reguluje działanie miriad komórek, z 
których ciało jest skomponowane.  

To jest, w takim razie, umysłowy organizm, który powinien być pobudzany przez wszystkie 
odpowiednio zaprojektowane terapeutyczne agencje, kiedy dla jakiejś przyczyny, nie zdoła on 
wykonać jego funkcji odnośnie jakiejś części fizycznej struktury. To znaczy, że umysłowe 
terapeutyczne agencje są najważniejszym i najnormalniejszym sposobem pobudzania umysłowego 
organizmu. Należy stwierdzić, że umysłowe agencje działają bardziej bezpośrednio niż jakieś inne, 
ponieważ działają bardziej zrozumiale na umysłowy organizm; chociaż fizyczne agencje absolutnie 
nie są wyłączone, ale wszystkie doświadczenia dowodzą, że umysłowy organizm reaguje tak na 
fizyczne jak również umysłowe bodźce.  

Wszystko co może zostać sensownie stwierdzone to, że w lecznictwie umysłowy bodziec jest 
bardziej bezpośredni i bardziej pozytywny w jego skutkach w porównaniu z fizycznym bodźcem dla 
prostego powodu, że jest z jednej strony inteligentny i z drugiej zrozumiały. Trzeba jednakże 
zauważyć, że to jest oczywiście całkowicie niemożliwe, by wyeliminować umysłową sugestię nawet 
w administrowaniu materialnych środków (lekarstw). Ekstremiści twierdzą, że cały efekt środków 
materialnych wynika z czynnika umysłowej sugestii, ale to wydaje się być nie do utrzymania. 
Najwięcej co może zostać stwierdzone z jakimś stopniem pewności jest to, że środki Materialne, 
gdy nie są same w sobie stanowczo szkodliwe, są dobrymi i prawowitymi formami sugestii i, jako 
takie, są ulokowane z pewną terapeutyczną potencją, jak w stosowaniu placebo. To jest też 
pewne, że niezależnie, czy są to środki materialne czy umysłowe to one muszą, bezpośrednio albo 
pośrednio, pobudzać umysłowy organizm do kontroli cielesnych funkcji. Inaczej terapeutyczne 
efekty nie mogłyby być trwałe.  

Chodzi o to, że terapeutyczna wartość wszystkich zaradczych agencji, materialnych albo 
umysłowych, jest dostosowana do ich poszczególnych zdolności wyprodukowania skutku 
pobudzenia subiektywnego umysłu do stanu normalnej działalności i kierowania jego energii do 
odpowiednich kanałów. Wiemy, że sugestia wypełnia to wymaganie bardziej bezpośrednio i 
pozytywnie niż jakiś inny znany terapeutyczny agent; i to jest wszystko, co musi zostać dokonane 
dla przywracania zdrowia w każdym przypadku poza domeną chirurgii. I to jest wszystko co może 
zostać zrobione. Żadna moc we wszechświecie nie może zrobić więcej niż pobudzenie umysłowego 
organizmu, który jest siedliskiem i źródłem zdrowia w ciele. Żaden cud nie mógłby zrobić więcej”.  

Profesor Clouston, w jego inauguracyjnym przemówieniu do Royal Medical Society w 1896 roku, 
mówi:  



„Pragnąłbym tego wieczora przedłożyć bądź narzucić zasadę, która jak myślę jest niewystarczająco 
a często wcale nierozważana w praktycznej medycynie i chirurgii. Jest ona bazowana na 
fizjologicznej podstawie i jest o najwyższym praktycznym znaczeniu. Tą zasadą jest, że kora mózgu 
i specjalnie umysłowa kora, ma taką pozycję w strukturze, że musimy ją uważać ni mniej ni więcej 
jako czynnik dobra czy zła we wszystkich chorobach każdego organu, we wszystkich operacjach i 
we wszystkich zranieniach. Fizjologicznie kora jest wielkim regulatorem wszystkich funkcji, zawsze 
aktywnym kontrolerem każdego organicznego zaburzenia. Wiemy, że każdy organ i każda funkcja 
są reprezentowane w korze i tak są reprezentowane, że wszystko może zostać doprowadzone do 
właściwej relacji i harmonii z sobą a więc poprzez to wszystko może zostać przemienione do 
witalnej jedności.  

Życie i umysł są dwoma czynnikami tej organicznej jedności, które tworzą prawdziwy zwierzęcy 
organizm. Umysłowa kora człowieka jest wierzchołkiem ewolucyjnej piramidy, której baza składa 
się z rojących się piramid bakterii bacillusa i innych jednokomórkowców, które teraz oceniamy jako 
prawie panujące w naturze. Wydaje się, jak gdyby to była od początku celowa przyczyna całej 
ewolucji. W tym każdy inny organ i funkcja znajdą ich organiczny koniec. W mikroskopowej 
strukturze, tak jak dotąd wiemy, kora daleko przewyższa w złożoności wszystkie inne organy. 

Kiedy w pełni poznamy strukturę każdego neuronu, z jego setkami włókien i jego tysiącami 
dendrytów i relację jednego neuronu do innych, kiedy możemy zademonstrować korowy aparat 
dla uniwersalnego wzajemnego porozumienia nerwowej energii, z jej absolutną solidarnością, jej 
częściowej lokalizacji i jej niezwykłe aranżacje dla umysłu, ruchu, wrażliwości, odżywiania, naprawy 
i osuszania - kiedy w pełni poznamy to wszystko, to nie będzie więcej pytań co do dominacji kory 
mózgowej w organicznej hierarchii, ani jej najwyższego znaczenia w chorobie”.  

„Lancet” opisuje Dr. Barkasa przypadek kobiety (58) z domniemaną chorobą każdego organu, z 
bólami wszędzie, który próbował każdą metodę kuracji, ale w końcu została eksperymentalnie 
wyleczona czystymi i prostymi umysłowymi terapiami. Barkas był już przekonany o jej zgonie w 
wyniku jej stanu i wtedy pewna medycyna niechybnie wyleczyła ją. Zarządzone przez 
doświadczoną pielęgniarkę, jedna łyżka stołowa czystej destylowanej wody została dana jej o 7.00, 
12.00, 17.00 i 22.00 godzinie, co do sekundy ze skrupulatną troską; i w mniej niż trzy tygodnie 
zupełnie ból ustał, wszystkie choroby zostały wyleczone i tak pozostało. To jest wartościowy 
eksperyment wykluczający każde jakiekolwiek materialne lekarstwo i udowadnia, że umysłowy 
czynnik samotnie leczy; jednakże, niekoniecznie należy wykluczać połączenie go w leczeniu ze 
środkami materialnymi.  

Dr. Morrison z Edynburga, odkrył, że pani, która miała bardzo często gwałtowne histeryczne ataki 
dała swoją rękę jednemu mężczyźnie a jej serce drugiemu. Krótka bezpośrednia rozmowa w tym 
przypadku utworzyła miły substytut dla destylowanej wody w tym innym przypadku i pacjentka 
nigdy nie miała następnego ataku.  

Wielu wydaje się myśleć, że tylko nerwowe albo funkcjonalne choroby są wyleczone przez 
umysłowe albo duchowe metody, ale Alfred T. Scholfield, M. D., mówi w „The force of Mind (Siła 
Umysłu)”:  

W jednej długiej liście 250 opublikowanych przypadków wyleczonej choroby znajdujemy pięć 
„konsumpcji”, jedno „chore biodro”, pięć „wrzodów”, trzy „niestrawności”, cztery „wewnętrzne 
przypadłości”, dwa „wrzody gardła”, siedem „nerwowego debilizmu”, dziewięć „reumatyzmu”, 
pięć „chorego serca”, dwie „uschniętej ręki”, cztery „zapalenia oskrzeli”, trzy „słabych oczu”, jeden 
„przerwanego kręgosłupa”, pięć „bólów głowy”. I takie są rezultaty tylko w jednym roku w jednej 
małej kaplicy na północy Londynu.  



Czy jakiś praktyk medyczny, pomimo tych dowodów, naprawdę wątpi w te umysłowe siły? Czy nie 
jest świadomy składnika „wiary”, która, jeżeli dodana do jego recept, to robi je często skutecznymi 
dla dobra pacjenta? Czy on zna eksperymentalnie wartość silnego zapewniania, że lekarstwo 
wyprodukuje takie to a takie skutki, jako potężny sposób uzyskania tych skutków?  

Jeżeli ta moc jest tak dobrze rozpoznana, to dlaczego w imię zdrowego rozsądku jest ignorowana? 
Ta moc ma swoje prawa działania, ograniczenia, siłę dla dobra i zła; czy nie pomogłoby to 
studentowi medycyny, jeżeli zostałoby mu to wskazane przez jego nauczycieli?  

Jednakże, jesteśmy skłonni myśleć, że pomimo wszystko cicha rewolucja powoli ma miejsce w 
umysłach ludzi medycyny i, że nasze obecne podręczniki o chorobach zawierające zalecenia 
umysłowej kuracji zaledwie w pojedynczej linii jako niegodne poważnego rozważania, będą w 
przyszłości zastąpione przez inne zawierające poglądy godniejsze wieku, w którym żyjemy.” 

Ortobioza 

Wergiliusz mówi: "Szczęśliwy ten, kto odkrył przyczynę rzeczy.”  

To był Miecznikow93, który spróbował, w jego badaniach fizjologicznych, zastosować etykę do życia 
tak, by życie mogło być przeżywane do pełna, a co jest prawdziwą mądrością. Nazwał to ortobiozą. 
Utrzymywał, że celem nauki jest uwolnić świat od plag przez higienę i inne miary profilaktyki.  

Nasz sposób życia, mówi pani Miecznikow, opisując pomysł jej męża, musi zostać zmodyfikowany i 
ukierunkowany według racjonalnych i naukowych danych, jeżeli mamy przejść przez normalny cykl 
ortobiozy życia. Osiąganie tego celu zawsze wpłynie na podstawę moralności. Ortobioza nie może 
być dostępna dla wszystkich, dopóki nie wzrośnie wiedza, prawość i solidarność między ludźmi i, aż 
społeczne warunki będą łaskawsze.  

Tak jak wszystkie zdolności, wiara ma centrum, przez które działa - gruczoł szyszynki. Dlatego wiara 
jest fizyczna, tak jak choroba może być duchowa; duch i ciało są tylko częściami wspaniałej całości. 
Kuracja choroby wymaga użycia Kosmicznej Siły; i, kto powie, że ta siła - czy nazywamy ją Bogiem, 
Naturą, Oversoulem, Brahmą, Vis Medicatrix Naturae, Prana, Logosem, Boską Wolą - nie 
manifestuje siebie przez środki materialne, jak również duchowe?  

Platon, Dr. Butler cytuje, „mówi się, że człowiek jest rośliną zakorzenioną w niebie i zgadzamy się z 
tym, że on także jest zakorzeniony w ziemi”. Faktycznie, można powiedzieć, że człowiek ma dwa 
źródła, jedno ziemskie i fizyczne, drugie duchowe, chociaż to pierwsze wypływa w ostatniego - tak, 
że ostatecznie źródło jest tylko jedno.  

Człowiek jest organizmem. De Quincey definiuje organizm jako grupę części, które działają na 
całość, całość zaś działa na wszystkie części. To jest proste i prawdziwe.  

„To jest paradoksalne, że umysł, chociaż pryncypialny i zwykle determinujący część akcji i reakcji 
ludzkiego organizmu, jest przez formalną medycynę lekceważony jako najważniejsza przyczyna 
cielesnych zaburzeń, które nie są spowodowane przez zakażenie. Ale ostatnio samozatrucie i 
zaburzenia gruczołów dokrewnych bierze się pod większą rozwagę. Ich działania są stopniowo 
tropione do źródeł poza fizycznym ciałem i są zdecydowanie umieszczane w stanach umysłowych. 
Te stany wchodzą w zakres diagnostyki; oświecona medyczna sztuka zajmuje się ich leczeniem”.  

Wpływ umysłu na ciało został rozpoznany już dawno, tak daleko jak u Hipokratesa i 
prawdopodobnie wcześniej. Mondeville, w 14-tym wieku, aprobował zwyczaj recytowania 
pewnych wersetów psalmów, gdy bierze się lekarstwo; nie był przeciwny pielgrzymkom 
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przedsiębranych w poszukiwaniu zdrowia; utrzymywał, że żadna szkoda nie może zaistnieć, a 
możliwości dobra są wielkie. Wartość fizycznego ćwiczenia w pielgrzymce, gdzie idzie się zwykle 
piechotą, z większością czasu spędzoną na otwartym powietrzu, nie potrzebuje być akcentowana. 
Niejedna kuracja letargu i otyłości, w średnich wiekach i potem, była skuteczna w wyniku 
nalegania sławnych lekarzy, żeby pacjenci, obojętnie jak bogaci czy wysoce urodzeni, przychodzili 
piechotą, w pokorze, gdyż inaczej odmawiali prowadzenia leczenia.  

Ignacemu Loyoli przypisuje się stwierdzenie: "Zrób wszystko co możesz z pomysłem, że wszystko 
zależy od ciebie i wtedy będzie nadzieja na takie skutki, jak gdyby wszystko było zależne od Boga.”  

Okaże się, że zdrowi umysłowo, katoliccy i liberalni reprezentanci każdej szkoły uzdrawiania hojnie 
będą uznawać wartości innych szkół i ograniczenia ich własnych. Odpowiedzialny uzdrowiciel 
przyszłości, która naprawdę szanuje uczciwość, będzie używał wszystkie korzystne, konstruktywne 
agencje dysponowane przez naukę. Mamy tu znakomitego okultystę mówiącego:  

"W przypadku przemieszczenia, albo złamania kości, najszybszą drogą uzyskania ulgi to posłanie po 
kompetentnego lekarza albo anatoma by mieć w ten sposób dokonaną korektę w rannym członku 
albo organie. W przypadku zakłóceń naczyń krwionośnych albo mięśni, pomoc chirurga powinna 
natychmiast być uzyskana; nie dlatego, że umysł jest niezdolny, by wyleczyć ten albo wszystkie te 
przypadki, ale z powodu faktu, że w obecnym czasie, nawet między wykształconymi ludźmi, umysł 
jest wielokrotnie bezsilny przez niewłaściwe jego używanie albo nieużywanie. Umysłowe 
oddziaływanie powinno pójść za tymi fizycznymi, by zapobiec niepotrzebnemu cierpieniu i 
otrzymać szybką poprawę.”  

Nie możemy zrobić nic lepszego niż zacytować, Sir Williama Oslera:  

"Zbawienie nauki leży w rozpoznaniu nowej filozofii - "scientia scientiarum (najwyższa nauka)", o 
której Platon mówi: "Kiedy wszystkie te studia osiągną punkt łączności duchowej i wzajemnego 
związku i zostaną rozpatrywane w ich wzajemnych powinowactwach, wtedy i nie wcześniej, jak 
myślę, osiągać będą wartość.'” The Old Humanities and the New Science."  

Naukowcy zakładają, że jest tylko jedna substancja i dlatego ich wydedukowana nauka jest nauką 
o tej substancji i żadnej innej; a jednak są oni postawieni przed faktem, że ich jedna substancja 
rozróżnia się i, że kiedy dojdą do jej najdrobniejszego stopnia, jak na przykład bioplazma, staniemy 
twarzą w twarz z działaniem wyższych praw niż oni znają, albo mogą odpowiednio wyjaśnić.  

W nowej erze, nienormalne, umysłowe i emocjonalne warunki natychmiast będą dostrzegane i 
poprawione. Tkanka w toku zniszczenia będzie wyeliminowana albo zrekonstruowana przez 
konstruktywne metody w dyspozycji lekarza. Nienormalne uszkodzenia będą poprawione przez 
manipulacyjne traktowanie, ale ponad to wszystko będzie najważniejsza i najbardziej podstawowa 
idea, idea, od której wszystkie skutki zależą i jest to, że żadnej nieharmonijnej albo niszczącej myśli 
nie pozwoli się, by docierała do pacjenta, że każda myśl dla niego albo o nim będzie 
konstruktywna, dla każdego lekarza, każdej pielęgniarki, każdej osoby obsługującej, każdego 
krewnego by w końcu wiedzieli, że myśli są duchowymi rzeczami, które zawsze szukają 
manifestacji i, że jak tylko one znajdują urodzajną ziemię, to zaczynają kiełkować. 

Nie wszystkie myśli znajdują wyrażenie w obiektywnym świecie a specjalnie w zdrowiu i 
środowisku pacjenta. Tak jest, ponieważ nie wszyscy pacjenci są odpowiadający, ale kiedy pacjent 
dowiaduje się, że ci niewidoczni goście przychodzą obciążeni cennymi prezentami, dane im będzie 
królewskie powitanie. To powitanie będzie podświadome, ponieważ myśli o innych są otrzymane 
podświadomie.  

Świadomy umysł otrzymuje myśl tylko przez organy percepcji, które są jego metodą kontaktu z 
obiektywnym światem; które są pięcioma zmysłami: wzrokiem, słuchem, dotykiem, smakiem i 
węchem.  



Podświadoma myśl dociera do każdego organu ciała. Pomyślcie o mechanizmie, w który jesteście 
zaopatrzeni i, który może i wykonuje uprzedmiatawianie myśli. Po pierwsze, miliony komórkowych 
chemików są gotowe i czekają, by przeprowadzić wszystkie instrukcje. Następnie, kompletny 
system komunikacji, składający się z ogromnego współczulnego systemu nerwowego docierający 
do każdego włókna bytu i gotowy odpowiadać na najdrobniejszą emocję radości albo lęku, nadziei 
albo rozpaczy, odwagi albo niemocy.  

Następnie, kompletna fabryka produkcyjna składająca się z serii gruczołów, w których są 
wyprodukowane wszystkie wydzieliny konieczne dla użycia przez chemików w przeprowadzaniu 
instrukcji, które zostały im dane.  

Następnie, mamy kompletny obszar trawienia obszar, w którym pożywienie, woda i powietrze są 
przerabiane na krew, kości, skórę włosy i paznokcie. 

Następnie mamy wydział zaopatrzenia, który stale wysyła dostawę Tlenu, Azotu i Eteru do każdej 
części istoty i cudem tego wszystkiego jest, że ten Eter zawiera w mieszaninie wszystko konieczne 
dla użycia przez chemika, ponieważ Eter trzyma czystą tego formę i jedzenie, wodę i powietrze we 
wtórnej formie, jak i każdy element konieczny dla użycia przez chemika w produkcji doskonałego 
człowieka.  

Dlaczego w takim razie ci chemicy nie produkują doskonałego okazu męskości? Odpowiedź jest 
prosta, recepty, które składają się z otrzymanych przez podświadomość myśli nie wzywają tego 
rodzaju a faktycznie wzywają dokładnie jego przeciwność.  

Podświadomość jest również zaopatrzona w kompletne wyposażenie dla eliminacji 
marnotrawstwa i bezużytecznego materiału jak również kompletny dział naprawy. W dodatku do 
tego mamy kompletny system bezprzewodowy do komunikacji z każdą inną egzystującą 
podświadomością.  

Nie jesteśmy zwykle świadomi operacji tego radia, ale to samo dotyczy działania Systemu 
Marconiego. Mogą tam być wiadomości wszystkich rodzajów, wszystkie o nas, ale jeśli nie 
skorzystamy ze wzmacniacza, nie otrzymamy żadnej wiadomości i tak jest z naszym 
podświadomym radiem. Dopóki nie spróbujemy skoordynować świadomości i podświadomości, to 
nie zdołamy zrozumieć, że podświadomość stale otrzymuje wiadomości jakiegoś rodzaju i 
dokładnie stale obiektywizuje te wiadomości w naszym życiu i środowisku.  

To właśnie jest mechanizm zaprojektowany i zaplanowany przez Stwórcę i został on umieszczony 
pod nadzorem podświadomego zamiast świadomego umysłu, ale nie zapominajmy o tym, że 
podświadomy umysł ze wszystkimi jego cudownymi mechanizmami może być kontrolowany i 
dominowany przez świadomy umysł, kiedy dostroi się on do Uniwersalnego Umysłu, gdzie 
wszystko to jest, zawsze było i zawsze będzie utrzymywane czekając by się pojawić i 
zamanifestować w formie. 

Biochemia 

Biochemia jest nauką, która zajmuje się witalnymi procesami i, która pomaga sobie teorią komórki 
i zasadą nieskończonej podzielności materii. Wykorzystuje też homeopatyczną dawkę. Dawka musi 
być proporcjonalna do pacjenta, czyli komórki; dla, jak Virchow wskazał, „istotą choroby jest 
komórka, zmieniona patologicznie".  

Dr. Schuessler, inicjator Biochemii, doszedł do jego wniosków przez studiowanie elementów, 
natury i funkcji ludzkiej krwi. Komórki otrzymują ich wyżywienie, ich żywotne zaopatrzenie, od 
krwi i limfy, które wyprowadzają ich zaopatrzenie z elementów pożywienia. Normalność w 
zaopatrzeniu w te elementy oznacza zdrowie, a jakieś odchylenia w zaburzeniu zdrowia.  



Dr. Schuessler określił liczbę połączeń minerałów w ludzkim ciele jako dwanaście; w ostatniej 
edycji, 1895 rok, zredukował tę liczbę do jedenastu. Te konieczne sole dla komórki to: Chlorek 
potasu, Fosforan Potasu, Siarczan Potasu, Chlorek Sodu, Fosforan Sodu, Siarczan Sodu, Fosforan 
Wapnia, Flouride Wapnia, Fosforan Magnezu, Fosforan Żelaza, Krzemionki.  

Mleko zawiera wszystkie te elementy; inne pożywienie mogą dać je w połączeniu. Kremacja 
redukuje ciało do tych elementów.  

Każdy rodzaj komórki zależy od innej soli, albo połączenia soli, dla jej pożywienia; brak jakiejś z 
tych soli objawia się przez pewne symptomy; właściwe sole tkanki, we właściwych proporcjach są 
podawane, by usunąć symptomy, odkąd usunięcie symptomów sugeruje usunięcie potrzeby, albo 
choroby, w komórce. 

Należy jednakże pamiętać, że komórki nie są karmione, one karmią siebie; i jakaś próba, by je 
zmusić, by przyjąć więcej niż potrzebują powoduje katastrofę. One dobrowolnie przyjmują co jest 
konieczne i odrzucają czego nie potrzebują.  

Różnica w komórkach polega na rodzaju i jakości nieorganicznych soli tkanki, z których są 
skomponowane.  

Zdrowie, dlatego, wymaga niezbędnej ilości soli komórki a brak jakiegoś jednego z tych 
organicznych tkanek soli wywołuje wadliwe działanie komórki i chorą tkankę.  

Zasada kontrolna, która jest podstawą każdej manifestacji formy, może zostać streszczona jak 
następuje: „W przydziale i grupowaniu pierwiastków, które tworzą rzecz leży przyczyna nie tylko 
formy, ale też jej funkcji i jakości”.  

Dr. Charles W. Littlefield, M. D., autor „The Beginning and the Way of Life (Początek i sposób 
życia)”, daje bardzo piękne ilustracje stosowania tego prawa, w rozdziale „Elements and 
Compounds of Nature (Elementy i związki chemiczne natury)”, w którym mówi:  

„W zakresie i stosowaniu tej zasady grupowania elektronów, jako prawa źródła pierwiastków, 
cząsteczek, tkanek, organów i form, będzie znalezione praktyczne rozwiązanie każdego problemu 
w biologii od początku i różnicowania gatunków do każdej modyfikacji formy i konfiguracji zarysu, 
który oznacza osoby charakterystycznymi osobowościami, zarówno fizycznymi jak i umysłowymi . . 
. . To jest dobrze rozpoznane w chemii, że cząsteczka jest najmniejszą częścią każdej substancji, 
która może zaistnieć oddzielnie i nadal zachowuje swoje własności.  

Odkąd natura cząsteczki jest określona przez biegunowość, ilość i rozmieszczenie „elektronów” 
które to komponują i odkąd wszystkie struktury w mineralnym, roślinnym i zwierzęcych 
królestwach są molekularne, to znaczy, że w ostatniej analizie grupowanie i przydział negatywnych 
i pozytywnych „elektronów” w cząsteczce determinują naturę i fizyczne warunki formy, czy będzie 
doskonała albo wadliwa. Deformacja, osobiste preferencje i antypatie, są tylko kwestiami bycia 
„elektronicznie” zrównoważonymi albo niezrównoważonymi, poprzez podaż albo brak podaży 
form cząsteczek, które komponują organizm. Tylko umysłowo-duchowy obraz człowieka, jednakże, 
może dokonać tego grupowania cząsteczek dla doskonalenia ludzkiej formy. Dlatego by 
doprowadzić ludzkość do stanu pierwotnej doskonałości nie tylko musi ten sam materiał, 
przygotowany w ten sam sposób, być dostarczony, ale środowisko sił musi być takie samo jak te 
zatrudnione przez Twórczego Ducha w początku.  

Tak więc, jesteśmy w stanie wytropić każdą elementarną formę materii cofając się do określonego 
zgrupowania negatywnych i pozytywnych elektronów, to znaczy przez różne liczby elektronów i ich 
aranżację; i odkąd wiemy, że życie manifestuje się przez różne formy determinowane przez różne 
molekularne zgrupowania - w wyniku prawa kontroli kompozycji - i odkąd jest racjonalne, by 



umieścić Duchowy Umysł za tym fizycznym procesem, jest usprawiedliwione założenie, że to 
Duchowy Umysł - obrazy żywych rzeczy poprzedziły ich fizyczny rozwój.  

Dlatego, w ostatecznej nauce istnienia, idealizm jest prawdopodobniejszy niż materializm. Ale, 
kiedy umysł może w ten sposób istnieć samotnie tam w sferze przyczyny, tutaj w sferze zjawisk, 
zawsze mamy psychiczno-fizyczny paralelizm, realizm, gdzie wszystko musi być wyjaśnione przez 
umysł i materię, ale nie przez żadnego z nich osobno. Kiedy duchowy byt, który stanowi prawdziwą 
jaźń, może dobrze być uznany za pokrewnego Najwyższego Umysłu, będąc szczególnym obrazem 
umysłu zobrazowany w linii dziedziczenia, mając władzę wyboru i dlatego niezależnego działania, 
jest niewątpliwie ograniczony, przez cielesne warunki.  

W "The Chemistry of Life (Chemii Życia)”, Dr. George W. Carey mówi:  

“Tak zwana choroba nie jest ani osobą, miejscem ani rzeczą”.  

Symptomy doznania, nazywane chorobą, są skutkami braku materiału - niedobór w dynamicznych 
cząsteczkach, które kontynuują uporządkowaną procedurę życia. Skutek braku powoduje 
nieprzyjemne uczucia, bóle, wysiąkania, obrzęki, albo przegrzanie tkanki spowodowane przez 
powiększony ruch krwi.  

Powiększony ruch jest wysiłkiem z prawa natury albo chemii, by przywrócić równowagę w wyniku 
zmniejszenia ilości cząsteczek budowniczych krwi. Przez prawo konserwacji energii powiększony 
ruch zmienia się w ciepło. Nazywamy ten skutek gorączką.  

Biochemia oznacza Chemię Życia, albo związku nieorganicznych i organicznych substancji, dzięki 
którym nowe związki chemiczne są tworzone. 

W jego relacji do tak zwanej choroby system używa nieorganicznych soli, znanych jako komórki 
soli, albo budowniczowie tkanki.  

Składowe części ciała człowieka są doskonałymi pierwiastkami a mianowicie, tlenem, wodorem, 
węglem, wapniem, żelazem, węglem potasowym, sodą, krzemionką, magnezją, etc. Te elementy, 
gazy, etc., są doskonałe samo przez się, ale mogą bez końca być różnicowane w połączeniu, tak jak 
mogą deski, cegły, albo kamienie, którymi budynek ma być wzniesiony.  

Symptomy, nazywane chorobami, znikają albo przestają się manifestować, kiedy wprowadzi się 
odpowiednie „jedzenie".  

Ludzkie ciało jest gniazdem dla akumulatora i będzie zawsze działać właściwie jak długo substancje 
chemiczne są obecne we właściwej ilości i połączeniu, tak pewnie jak samochód jedzie kiedy 
załadowany i zaopatrzony w konieczne składniki, by wibrować albo spowodować ruch.  

Komórki soli znajdują się w naszym pożywieniu i w ten sposób są przenoszone do krwi, gdzie 
podtrzymują proces życia i przez prawo Powinowactwa Substancji Chemicznej utrzymują w stanie 
zmaterializowanym ludzką formę, cielesne funkcje. Kiedy występuje brak w jakimś z tych 
pracowników przez nieasymilowanie pożywienia, słabego działania wątroby czy trawiennego 
procesu, rozpoczyna się dematerializacja ciała. Choroba więc jest brakiem niektórych chemicznych 
składników, którzy kontynuują chemię życia.  

Biochemicy pokazali, że pożywienie nie tworzy krwi, ale po prostu zaopatruje mineralną bazę przez 
uwalnianie nieorganicznych bądź komórkowych soli zawartych w pożywieniu. Organiczna część, 
olej, włóknik, albumina, etc., zawarte w jedzeniu jest spalana albo przetrawiona w żołądku i 
jelitach, by zaopatrzyć siłę motywu, by obsługiwać ludzką maszynę i wciągać powietrze w płuca, 
stąd do arterii.  

Dlatego jest wyraźnie udowodnione, że powietrze (duch) połączony z minerałami formuje krew, 
udowadniając, że olej, albumina, etc., zawarta we krwi, jest tworzona każdym oddechem.  



Powiększ tempo działalności komórek mózgu przez dostarczanie więcej dynamicznych cząsteczek 
krwi znanych jako minerały albo komórkowe sole wapnia, potasu, sodu, żelaza, magnezji, 
krzemionki i widzimy umysłowo, prawdy, których nie moglibyśmy wyczuć w niższych albo 
naturalnych tempach ruchu, chociaż niższe tempo może manifestować normalne zdrowie.  

Naturalny człowiek, albo naturalne rzeczy muszą zostać podniesione od poziomu natury do siły 
nadprzyrodzonej, żeby zrozumieć nowe pojęcia, które leżą czekając na rozpoznanie.  

Przez ten regeneracyjny proces miliony nieaktywnych komórek mózgu są wskrzeszone i 
nastawione do działania i wtedy człowiek już nie „patrzy przez ciemne okulary”, ale Okiem 
Duchowego zrozumienia. 

Sugestia 

C. Harry Brooks opowiada o bardzo interesującej i pouczającej wizycie w klinice Dr. Emile Coue w 
książce zatytułowanej „Practice of Autosuggestion (Praktyka autosugestii)". Klinika jest 
usytuowana w przyjemnym ogrodzie otaczającym dom Dr. Coue w Nancy. Opisuje, że kiedy 
przybył, pokój zarezerwowany dla pacjentów był już zatłoczony, ale mimo to chętni przybysze stale 
próbowali dostać się do środka. Okienne parapety na parterze były pozajmowane i ciżba chętnych 
uformowała się w drzwiach. Pacjenci zajęli każde dostępne siedzenie i siedzieli na stołkach 
kampingowych i składanych krzesłach.  

Następnie opowiada o nadzwyczajnej kuracji człowieka, którą Dr. Coue doprowadził do rezultatu w 
wyniku użycia sugestii dowodząc, że siłę uzdrawiania ma pacjent. Była też klinika dla dzieci 
Mademoiselle Kauffmant, która poświęcała jej cały czas tej pracy.  

Harry Brooks myśli, że odkrycia Coue mogą znacząco oddziałać na nasze życie i edukację, ponieważ 
uczą nas, że ciężary życia wynikają, przynajmniej w dużej mierze, z naszego własnego kreowania. 
Rozmnażamy w sobie i w naszych warunkach myśli naszych umysłów. To idzie dalej oferując nam 
sposoby, którymi możemy zmienić te myśli, gdy one są złe i promować je gdy są dobre, produkując 
w ten sposób odpowiednią poprawę w naszym indywidualnym życiu. Ale proces ten nie kończy się 
na jednostce.  

Myśli społeczeństwa są realizowane w społecznych warunkach, myśli ludzkości w warunkach 
świata. Jakie byłoby nastawienie pokolenia wykarmionego od dzieciństwa w wiedzy i praktyce o 
autosugestii do naszych społecznych i międzynarodowych problemów? Jeżeli każda osoba 
znalazłaby szczęście w jej własnym sercu, czy przeżyłaby złudna chciwość dla posiadania? 
Akceptacja autosugestii powoduje zmianę nastawienia, rewaloryzację życia. Jeżeli stoimy z 
naszymi twarzami zwróconymi na zachód słońca nie widzimy niczego innego tylko chmury i 
ciemność, ale przez prosty zwrot głowy wprowadzamy do widoku szeroką panoramę świtu.  

The New York Times z dnia 6 sierpnia 1922 roku, opublikował doskonały wizerunek Emile Coue w 
recenzji jego pracy przez Thorne Buren Thorne, M.D. On mówi, że kluczem systemu leczenia 
umysłowych i fizycznych problemów opisany i opracowany przez Emile Coue z Nancy, we Francji, 
może zostać opisany w pojedynczym paragrafie:  

„Osoba posiada dwa umysły, nazywane świadomym i nieświadomym. Ten drugi niektórzy 
psychologowie nazywają podświadomym umysłem i jest on literalnie pokornym i posłusznym 
służącym świadomego umysłu. Umysł podświadomy jest dyrektorem i nadzorcą naszej 
wewnętrznej gospodarki. Przy pomocy jego działalności wykonywane są procesy trawienia i 
asymilacji pożywienia, naprawy, eliminacja nieużytków, utrzymanie naszych ważnych funkcji 
organów i samego życia.  

Kiedy myśl o potrzebie dodatkowych wysiłków do naprawy jakiegoś braku powstaje w świadomym 
umyśle, wszystko co osoba musi zrobić to, według opinii Dr. Coue, jest wręcz na głos wyrazić tę 



myśl w formie bezpośredniej sugestii do umysłu podświadomego i ten pokorny posłuszny służący 
natychmiast, bez kwestionowania nakazów jego świadomego mistrza, zaczyna realizować 
instrukcje”.  

Dr. Coue, Harry Brooks i duża liczba renomowanych osób we Francji, Anglii i, gdzie indziej w 
Europie, deklarowali, że rezultaty wielu przypadków z ich bezpośrednich obserwacji były 
wspaniałe. Ci, którzy nie byli świadkami korzyści z tej formy oddziaływania, co mogło skłaniać do 
sceptycyzmu, są bardziej predestynowani, by zwracać uwagę na następstwa, kiedy są informowani 
o trzech faktach odnośnie praktyki w Nancy. Pierwszy, Dr. Coue nigdy nie przyjął grosza za jego 
leczenia w ciągu wielu lat jego zabiegów; drugi, on ma zwyczaj wyjaśniania pacjentom, że nie 
posiada żadnych uzdrawiających mocy, nigdy w jego życiu nie uzdrowił żadnej osoby i, że oni sami 
muszą znaleźć instrumenty ich własnej pomyślności w sobie; trzeci, że każda osoba może 
potraktować siebie bez radzenia się kogoś innego.  

Można dodać, że dziecko, które jest zdolne zrozumieć fakt świadomego i podświadomego umysłu i 
jest kompetentne, by wydać rozkazy od jednego do drugiego, jest całkiem zdolne do kierowania 
tym zabiegiem. 

Pojedyncza rzecz, która przyczyniła się głównie do szybkiego rozpowszechniania się wiedzy o 
metodzie Dr. Coue w Nancy jest jego naleganie na korzyści wynikające się z częstego powtarzania 
formułki: „Z każdym dniem staję się coraz lepszy i lepszy we wszystkim”. Ponieważ zauważyłem, że 
żaden wielki nacisk nie jest położony na religijne znaczenie jego domniemanych kuracji; jednakże, 
mówi Brooks, „religijne umysły, które życzą sobie łączyć wzór z opieką i ochroną Boga mogłyby to 
zrobić w ten sposób: „Dzień po dniu z pomocą Boga staję się coraz lepszy i lepszy”. Sekret sukcesu 
w leczeniu ma spowodować zaufanie w świadomym umyśle, że to co jest powtarzane jest przyjęte 
za dobrą monetę przez umysł podświadomy i jak Brooks to wyraża: „Każdy pomysł, który wchodzi 
do świadomego umysłu, jeżeli jest akceptowany przez podświadomość, przekształca się w 
rzeczywistość i formuje trwały element w naszym życiu”.  

Ale zobaczmy jak ta książka została napisana i obserwujmy Dr. Coue w pracy.  

Harry Brooks jest Anglikiem, który zainteresował się pracą Dr. Coue w Nancy i pojechał tam, by 
zobaczyć to na własne oczy. W przedmowie do książki, Dr. Coue mówi, że Brooks przebywał u 
niego przez kilka tygodni ostatniego lata i był pierwszym Anglikiem, który pojawił się w Nancy z 
wyraźnym celem studiowania metod świadomej autosugestii. Wziął udział w konsultacjach Dr. 
Coue i w pełni opanował tę metodę. Ci dwaj mężczyźni rozpatrywali również gruntownie teorię 
będącą podstawą tego leczenia.  

Dr. Coue mówi, że Brooks umiejętnie uchwycił rzeczy niezbędne i pokazał je w książce w sposób, 
który wydaje się mu zarówno prosty jak i czytelny.  

To jest metoda, mówi Dr. Coue, którą każdy powinien stosować - chory, by uzyskać uzdrawianie, a 
zdrowy, by zapobiec możliwej chorobie w przyszłości. Przez jej praktykę możemy zabezpieczyć dla 
siebie, przez całe nasze życie doskonały stan zdrowia, zarówno umysłu i ciała.  

Wejdźmy teraz z Harrym Brooksem do kliniki Dr. Coue. Z tyłu domu jest miły ogród z kwiatami, 
truskawkowymi grządkami i obciążonymi owocami drzewami. Grupy pacjentów zajmują ogrodowe 
siedzenia. Są tam dwa ceglane budynki i pokoje konsultacji. Te są pełne pacjentów - mężczyzn, 
kobiet i dzieci.  

Coue mówi im, że będzie im się poprawiać i dodaje: "Posialiście złe nasienie w waszych 
Podświadomościach; teraz posiejecie dobre nasienie. Siła, którą spowodowaliście tak chore efekty 
będzie w przyszłości dawać jednakowo dobre.  



„Proszę Pani”, mówi kobiecie przełamując jej potok skarg, „myślisz zbyt dużo o swoich 
dolegliwościach i myśląc o nich tworzysz nowe”.  

Mówi dziewczynie z bólami głowy, małolatce z zaognionymi oczyma i robotnikowi z żylakowymi 
żyłami, że autosugestia powinna przynieść kompletną ulgę. Podchodzi do neurastenicznej 
dziewczyny, która wizytuje po raz trzeci klinikę i praktykuje metodę w domu przez dziesięć dni. 
Ona mówi, że poprawia się. Teraz może chętnie jeść, spać zdrowo i zaczyna cieszyć się życiem.  

Duży mężczyzna obecnie rolnik, dawniej kowal, jako następny angażuje jego uwagę. On mówi, że 
nie był w stanie podnosić swojej prawej ręki ponad poziom jego ramienia przez prawie dziesięć lat. 
Coue przewiduje kompletną kurację. Przez czterdzieści minut przesłuchuje pacjentów.  

Następnie zwraca swoją uwagę na tych, którzy przyszli powiedzieć mu o korzyściach, jakich 
doświadczyli. Tutaj jest kobieta, która miała bolesne zgrubienie w jej piersi, zdiagnozowane przez 
doktora (w opinii Coue, źle) jako nowotwór. Ona mówi, że trzytygodniowa kuracja kompletnie ją 
uzdrowiła. Inna pokonała jej anemię i zyskała dziewięć funtów wagi. Trzeci mówi, że został 
wyleczony z żylakowego wrzodu; czwarty, dożywotni jąkała, ogłasza kompletną kurację w jednej 
sesji.  

Coue teraz zwraca się do byłego kowala i mówi: „Przez dziesięć lat myślałeś, że nie mógłbyś 
podnosić swojej ręki ponad twoje ramię; w konsekwencji, nie byłeś w stanie tego zrobić, cokolwiek 
myślimy jest dla nas prawdziwe. Teraz pomyśl: „Mogę to podnieść”.  

Człowiek wygląda niepewnie, mówi bez entuzjazmu, „mogę”, usiłuje i mówi, że to boli. 
„Podtrzymaj to”, rozkazuje Coue władczym tonem, „i pomyśl mogę, mogę! Zamknij oczy i powtórz 
za mną głośno tak szybko jak tylko możesz, mogę, mogę”.  

Po pół minucie, Coue mówi, „Teraz pomyśl zdecydowanie, że możesz podnosić twoją rękę”.  Mogę, 
mówi człowiek z przekonaniem i podnosi rękę do pełnej wysokości, trzyma ją triumfalnie dla 
wszystkich, by zobaczyli.  

„Mój przyjacielu”, zauważa Dr. Coue cicho. „Jesteś wyleczony”.  

„To jest wspaniałe”, mówi zdumiony kowal, „Wierzę w to”.  

„Udowodnij to”, mówi Coue, „przez uderzanie mnie po ramieniu”, po czym padają uderzenia w 
regularnej kolejności. „Wystarczająco”, ostrzega Coue, krzywiąc się od uderzeń. „Teraz możesz 
wrócić do twojego kowadła”.  

Teraz zwraca się do pacjenta nr 1, zataczającego się człowieka. Poszkodowany wydaje się 
zainspirowany zaufaniem przez co on zobaczył. Pod instrukcją Coue opanowuje się i w kilka minut 
chodzi z łatwością.  

„Kiedy uporam się z kliniką”, mówi Coue, „powinieneś przebiec się w ogrodzie”. I zdarza się to; 
wkrótce ten pacjent kłusuje dookoła z szybkością 10 km na godzinę.  

Coue przechodzi do sformułowania określonych sugestii. Pacjenci zamykają oczy i on mówi niskim, 
monotonnym głosie. Tutaj jest przykład:  

„Powiedzcie sobie, że wszystkie słowa które wypowiem będą niezmienne, odciśnięte i 
wygrawerowane w was; że one pozostaną ustalone, odciśnięte i wygrawerowane tam, a więc bez 
waszej woli i wiedzy, bez waszej świadomości, że to ma miejsce, wy i wasze całe organizmy będą 
im posłuszne. Mówię wam po pierwsze, że każdego dnia, trzy razy dziennie, rano, w południe i 
wieczorem, w czasach posiłków, będziecie głodni; to znaczy , będziecie odczuwali to miłe 
doznanie, które pozwoli wam myśleć i mówić: „Powinienem coś zjeść”. Wtedy zjecie z doskonałym 
apetytem, lubiąc swoje jedzenie, ale nigdy nie zjecie zbyt dużo.  



Zjecie właściwą ilość, ani zbyt dużo ani zbyt mało i będziecie wiedzieli intuicyjnie, kiedy macie 
dostatecznie. Będziecie przeżuwać jedzenie gruntownie, przekształcając je w gładką pastę przed 
połykaniem. W tych warunkach przetrawicie to dobrze i nie odczujecie żadnej niewygody 
jakiekolwiek rodzaju tak w żołądku jak i w jelitach. Asymilacja będzie doskonale dokonana i wasze 
organizmy użyją jedzenia najlepiej jak możliwe by utworzyć krew, mięśnie, siłę, energię, w słowie - 
Życie”.  

„Oni (Dr. Coue i pani Kauffmant)”, mówi Harry Brooks, „umieścili nie tylko ich prywatne środki, ale 
ich całe życie w usłudze innym. Żadne z nich nigdy nie przyjęło grosza za leczenie, ale nigdy nie 
zobaczyłem, by Coue odmówił leczenia w jakiejkolwiek nieodpowiedniej godzinie, gdy pacjent 
poprosił. Sława szkoły rozpostarła się wszędzie, nie tylko we Francji, ale w Europie i Ameryce. 
Praca Coue osiągnęła takie proporcje, że jego zaangażowany czas sięgał piętnastu albo szesnastu 
godzin dziennie. Jest on żywym pomnikiem skuteczności „Wzbudzania Autosugestii”.  

W Regeneration, Weltmer pisze:  

„Ostatnia bitwa, w której rasa ludzka jest zaangażowana jest teraz. To nie jest bitwa armaty i 
miecza, ale konflikt pomysłów. To nie będzie niszczące, ale konstruktywne. To nie będzie niszcząca 
wojna, ale spełnianie. To nie promuje niezgody, ale harmonię. To nie połączy ludzkiej rodziny w 
zrzeszenia i stowarzyszenia, kluby i zgromadzenia, ale zindywidualizuje rasę i każda osoba 
powstanie indywidualnie, rozpoznając w sobie wszystkie możliwości, które istnieją, rozpoznając w 
sobie wszystkie Boskie zasady, tworząc część doskonałej całości.  

„Kiedy człowiek tak siebie zobaczy, to będzie widział to królestwo wewnątrz i nie tylko w sobie, ale 
we wszystkich ludziach. Musimy założyć, że siła by zrobić, zadziałać, albo wykonać pracę, która 
dajemy naszym umysłom, istnieje w umyśle; ale zanim powierzymy umysłowi tę pracę musimy 
mieć jasne pojęcie co ma być dokonane. Żeby zregenerować ciało musimy wnioskować albo 
założyć, że jest to prawda, że moc generująca życie i zdrowie jest w nas; musimy wiedzieć, gdzie to 
jest generowane i jak to wygenerować.  

Czy my tylko to zrozumiemy, czy podniesiemy zasłonę niewiedzy, która owija nas całunem i będzie 
możliwe by spojrzeć do magazynu wiedzy, tak jak prorok albo widz mógł spoglądać na to, czy 
będziemy mogli wspiąć się gdzie Moses stał i oglądał krajobraz, czy moglibyśmy doświadczyć tak 
jak Paweł w czasie gdy mówił: „Nie wiem, czy byłem w treści albo z treścią”, bylibyśmy w stanie, by 
obejmować co znaczy kiedy on mówi: „Ani oko nie widziało, ani ucho nie słyszało, ani serce 
człowieka nie zdołało pojąć, jak wielkie rzeczy są ujawnione nam". 

Mózg jest organem, przez który komunikujemy nasze myśli do innych organów w naszych ciałach i 
otrzymujemy wrażenia z zewnątrz przez zmysły. Wielcy ludzie wielkimi myślami rozwinęli 
piękniejszą jakość mózgu niż inni; to skłania ludzi by myśleć, że wielki umysł był następstwem 
pięknego mózgu, ale gdy oni będą uważali mózg jak każdy inny organ nietrwałego ciała to zobaczą, 
że to jest tylko organ, przez który umysł znajduje wyrażenie.  

Wszystkie osiągnięcia przychodzą w ich regularnym porządku, tak uporządkowanym jak ruchy 
słońca i planet; najpierw pragniemy, następnie wierzymy, dalej próbujemy tę wiarę i w końcu 
mamy wiedzę.  

Przyjmujemy wiarę i wiara wchodzi do naszych umysłów i kontroluje nas. Człowiek w gwałtownych 
bólach ubóstwa może zrzucić kajdany, jeżeli on może uwierzyć.  

Sugestia, będąca kontrolującym wpływem, musi być pozytywną sugestią pozostawioną 
niezmąconą; to musi być uważane za element instalacji życia, a nie obiekt zmiany albo modyfikacji.  

Jednak inna metoda stosowania zasady sugestii jest opisana przez J. R. Seawarda, Hamilton, Mont. 
On mówi:  



„Jestem człowiekiem w wieku 36 lat, mam rodzinę i oni radują się ze mną, że jestem wolny od 
użycia tytoniu. Ja żułem, czy raczej jadłem ten chwast przez 15 lat. Nie myślałem nabrać nawyku 
kiedy zacząłem, ale myślałem, że to było sprzyjające dla mojego wzrostu od młodości do męskości. 
Gdy nawyk rósł we mnie przez kilka lat bez mojego sprzeciwu, odkryłem, że byłem w uścisku 
powolnej ale pewnie rosnącej ośmiornicy, która miała mnie swobodnie w jej objęciu i byłem 
bezradny, by uwolnić siebie.  

Z zawodu jestem stolarzem i cieślą a wszyscy cieśle wiedzą, że jest coś w tym, że człowiek chce 
użyć tytoniu. Kiedy doszło do tego, że żułem cały czas najmocniejszy tytoń jaki mógłbym dostać, to 
zacząłem się zastanawiać się, do czego to prowadzi. Powoli pomysł, że stałem się niewolnikiem 
chwastu zaświtał mi i zacząłem myśleć o ograniczaniu, albo zaprzestaniu zupełnie.  

Teraz wyjaśnię wam sposób, którym przyjaciel żony rozbił moje podłe przyzwyczajenie i przekonał 
nas oboje do wspaniałej siły Sugestii, gdy zastosowana prawidłowo.  

W tym czasie osiągnąłem już zainteresowanie inspirującą literaturą o mocy ukierunkowanej myśli i 
zacząłem ją studiować. Najpierw byłem raczej sceptyczny, ale czytałem i myślałem i zacząłem 
szukać dowodu w wypadkach naszego codziennego życia i w naszym środowisku i wtedy prawda 
dotarła do mnie. Zacząłem widzieć i wiedzieć, że manifestacje życia zostały nakarmione od 
wewnątrz i rosły od wewnątrz i, jeżeli to wewnątrz było w stanie rozkładu, to niezmiennie 
pojawiało się na zewnątrz. Faktycznie, wiem teraz, że „Człowiek z Galilei” powiedział coś ważnego, 
kiedy powiedział, „Jak człowiek myśli w jego sercu, taki jest on”. Jeżeli myśli o sobie jako o 
niewolniku tytoniu albo innych przykrych zwyczajów, taki jest. On musi myśleć, że jest wolny, by 
się uwolnić.  

Ale by myśleć czyjąś jaźń daleko od zwyczaju, który trzyma się tak blisko jak sama myśl, jest trudne 
bez wsparcia. Wtedy spróbowaliśmy sugestię dla eliminacji mojego zwyczaju tytoniu. Spałem w 
jednej sypialni z jednym z dzieci i żona spała w innej sypialni z naszym wtedy najmłodszym 
chłopcem w wieku około ośmiu miesięcy. Często musiała być na nogach podczas nocy by obsłużyć 
dziecko i to było wtedy, gdy ona dawała mi umysłowe leczenie, kiedy ja spałem.  

To nie jest konieczne, by być w tym samym pokoju, chociaż to jest w porządku, jeżeli taki jest ten 
przypadek. Kiedy ja spałem ona wizualizowała siebie albo umysłowo projektowała siebie, jak gdyby 
stała albo klękała obok mojego łóżka i rozmawiała ze mną. Jej sugestie były konstruktywnej i 
pozytywnej natury a nie negatywnej. To było coś podobnego do tego: „Teraz pragniesz wolności 
od tytoniu; jesteś wolny i pragniesz i cieszysz się panowaniem bardziej niż słabością; jutro będziesz 
chciał tylko pół normalnej ilości tytoniu i każdego dnia będzie mniej, aż będziesz od tego wolny w 
tydzień i nigdy nie będziesz miał ani trochę więcej ochoty na tytoń. Jesteś Mistrzem i wolny”.  

Ona robiła powyższą sugestię za każdym razem, gdy czuwała podczas nocy i ja przysięgam, że po 
sześciu dniach od czasu, gdy ona zaczęła leczenie zupełnie przestałem używać tytoniu.  

To było kilka miesięcy temu i dzisiaj jestem więcej mistrzem moich zwyczajów myśli i słów i czynów 
niż kiedykolwiek wcześniej w moim życiu. Zmieniłem się od niedowagi i nerwowego wraka do 
normalnej wagi, zdrowego, silnego, energicznego i jasno myślącego człowieka i każdy, który znał 
mnie zauważa jak odmiennie wyglądam i działam. Od tego czasu kontynuowałem studia i praktykę 
konstruktywnego i ukierunkowanego myślenia”.  

Wiecie to, że w bezprzewodowym telegrafie albo telefonii używają instrumentu nazywanego 
stroikiem (cewka strojąca), który wibruje w harmonii z elektryczną falą albo wibracją o pewnej 
długości fali. To jest w zgodzie z tę szczególną falą i w konsekwencji one są w harmonii i pozwalają 
wibracjom przechodzić dalej do innego odbierającego instrumentu bez ograniczeń. Jednakże mogą 
być inne bezprzewodowe wibracje wyższe albo niższe, ale tylko te w harmonii są rejestrowane 
przez odbiornik.  



Teraz nasze umysły są na tej samej drodze tylko, że my regulujemy nasze nastrojenie naszą Siłą 
Woli. Możemy stroić nasze umysły do nisko wibracyjnych myśli takich jak zwierzęce impulsy 
natury, albo możemy stroić je do myśli edukacyjnej albo umysłowej natury, albo możemy, gdy 
uzyskamy odpowiednie kwalifikacje, stroić siebie do czysto duchowych wibracji myśli. Ta moc 
stanowi Boską moc, która jest dana człowiekowi. Oczywiście łatwo zobaczycie, że nigdy nie 
powstałaby pierwotna chata albo nowoczesna rezydencja bez stosowania tej zasady 
ukierunkowanego konstruktywnego myślenia i wizualizacji.  

Sugestia jest podporą umiejętności sprzedaży wszystkich rodzajów, jeżeli rozumiemy i zręcznie jej 
użyjemy. Kiedy mądrze użyta, to skłania do odprężenia czyjąś świadomą uwagę i podgrzewa 
reklamę przyspieszając Pragnienie, aż sprzyjająca odpowiedź jest uzyskana. Witryny sklepowe i 
pokazy stoiskowe, jak również ilustrowane reklamy wszystkiego polegają na sile uprawiania 
sugestii do rzeczywistego centrum Pragnienia, gdzie to urośnie do punktu zadziałania, jeżeli jest w 
harmonii z wibracjami myśli Pragnienia. Jeżeli pragnienie nie rozpoznaje albo nie jest w harmonii z 
sugestią to jest jak „ziarno posiane na kamienistej ziemi” i jest bez żniwa działania.  

Myśl i działanie produkują rezultaty materialne łatwe do zweryfikowania jak budowniczy i jego 
plan, krawcowa i jej krój, albo szkoła i jej produkty, wszystko w harmonii z wiodącą konstruktywną 
myślą. Jakość myśli określa miarę sukcesu w życiu.  

Wszystkie naprawdę mądre myśli zostały pomyślane już tysiące razy; ale by 
uczynić je naprawdę naszymi, musimy myśleć je ponownie uczciwie, dopóki 
one nie zakorzenią się w naszym osobistym doświadczeniu. - Goethe. 

Psychoanaliza 

W obecnym czasie nie ma chyba osoby, która by nie miała jakieś formy fobii czy lęku, których 
początek datuje się tak daleko jak jeszcze w cieniu dzieciństwa; mało kto jest wolny od jakiejś 
niechęci, albo kompleksu, których skutki są sprawą codziennych zdarzeń, wbrew woli ofiary. W 
pewnym sensie, podświadomość nigdy nie zapomniała wydarzenia i nadal utrzymuje tę 
nieprzyjemną pamięć; świadomość, jednakże, w próbie ochrony naszej godności, albo próżności, 
cokolwiek wolicie, może rozwinąć jakiś oczywisty, dobry powód miast tego oryginalnego.  

Tak tworzą się kompleksy. Brontofobia, lęk przed burzą, pojawił się w przypadku jednej pacjentki, 
gdy usłyszała wystrzał z armaty bardzo blisko siebie, kiedy była jeszcze dzieckiem; fakt, który był 
„zapomniany” przez lata; aby przyznać się do takiego lęku, nawet dla samego siebie byłoby 
dziecinne, a więc łatwiej jest bać się nieco dostojniejszej przyczyny czyli burzy. Nie trzeba mówić, 
jakie to jest ukrywanie pamięci, które powoduje, że praca psychoanalityka wyrwania z pamięci 
zakorzeniony smutek, wytrzeć z mózgu wpisane tam problemy, jego urazy czy oryginalne szoki jest 
bardzo trudne. I kiedy pamiętamy, że psychika po grecku znaczy nie tylko umysł, ale i duszę, to 
możemy lepiej zrozumieć Szekspira zdumiewającym pojmowaniu psychologii, kiedy on mówi nie 
tylko o „chorym umyśle”, ale o „tej niebezpiecznej rzeczy, która leży na sercu”.  

My wszyscy mamy te kompleksy, w formach począwszy od łagodnego do ciężkiego; sitofobia, 
awersja do pewnych pokarmów; klaustrofobia, lęk zamkniętych na klucz drzwi - do których lęk 
otwartych przestrzeni formuje uderzający kontrast; trema; odpukiwanie w niemalowane drewno i 
inne przesądy. Ta lista może być naprawdę bardzo długa.  

W większości przypadków pacjent z pomocą wykwalifikowanego psychoanalityka musi służyć sam 
sobie. W niektórych przypadkach potrzebne są złożone procesy, użycie psychometrów i innych 
delikatnych przyrządów rejestrujących; ale zwykle, procedura jest prosta. Osoba poddana 
badaniom winna być odprężona fizycznie i w spokojnym nastroju; prowadzący mówi pacjentowi by 
wypowiedział wszystko co przychodzi mu do głowy w odniesieniu do jego kompleksu - 
sporadycznie psychoanalityk stawia pytania lub podpowiada. Wcześniej czy później skojarzenia 



pojęć wyniosą na powierzchnię oryginalną przyczynę albo doświadczenie, które jest 
„zakorzenione”, zanurzone; bardzo często zwykłe wytłumaczenie wystarczy, by wykorzenić 
obsesję.  

Istnieje inna grupa zaburzeń, histeria, która może uczestniczyć zarówno fizycznie i psychicznie, 
albo któraś z nich może wywołać tę drugi. Richard Ingalese w jego „History and Power of Mind 
(Historia i Siła Umysłu)”, podsumował sprawę bardzo wyraźnie: „Choroby można podzielić na dwie 
klasy, urojone i prawdziwe. Urojona choroba jest obrazem trzymanym mocno przez obiektywny 
umysł, który odnosi się fizycznego stanu. Ten rodzaj choroby często jest powstaje w totalnym 
lekceważeniu praw rządzących anatomią albo fizjologią i jest najtrudniejszy do wyleczenia, 
ponieważ osoby są opanowane nią tak mocno, że trzeba dokonać pełnej rewizji ich trybu myślenia, 
zanim to może zostać wyleczone. To nie jest wcale tak rzadko, że pacjent narzeka na chorobę 
nerek, odczuwając ból kilkanaście centymetrów pod linią talii. Śledziona często winna być po 
prawej stronie ciała i złudne guzy ukazują się i znikają. Ale wszystkie te umysłowe obrazy, jeżeli 
utrzymane wystarczająco długo, tworzą macierze albo wiry i wciągają do nich elementy, które 
przyniosą w końcu faktyczną chorobę, która była na początku czysto urojona”.  

Psychoanaliza zakłada, że bardzo duża liczba przypadków choroby jest spowodowana przez 
represję normalnych pragnień, albo przez zaburzenia, które nastąpiły w przeszłym życiu osoby. W 
takich przypadkach przyczyna choroby jest tak ukryta, czasami przez lata i lata, że to musi zostać 
wyszukane.  

Psychoanalityk ma możliwość, by lokalizować takie kłopoty przez sny, czy raczej przez interpretację 
snów, albo przez przesłuchiwanie pacjenta co do jego przeszłego życia. Dobrze wyszkolony analityk 
musi z konieczności uzyskać przyjazne zaufanie pacjenta do takiego stopnia, że ten drugi nie 
zawaha się ujawnić jakiegoś doświadczenia, obojętnie jak intymnego.  

Jak tylko pacjent został doprowadzony, by zapamiętać szczególne doświadczenie, on jest 
zachęcony, by powiedzieć o tym szczegółowo i w ten sposób jest to wyprowadzone z 
podświadomości. Analityk pokazuje mu wtedy, co powoduje problem a kiedy przyczyna jest 
wykorzeniona to nie może już zrobić żadnej więcej szkody.  

To jest dokładnie podobne do obcej substancji w ciele; powstaje okropny obrzęk, zapalenie, ból i 
cierpienie; wezwany jest chirurg, usuwa trudność i natura robi resztę. Psychologiczne prawo używa 
tej samej procedury. Jeżeli była jakaś nienormalna aktywność, jakiś jątrzący ból w podświadomym 
umyśle, przez lata i lata, jeżeli to może zostać ustalone przez proces umysłowej analizy, 
wyprowadzone z umysłowego kompleksu i pokazane pacjentowi, wyczyszczenie jest kompletne.  

Dr. Hugh T. Patrick, kliniczny profesor neurologii i chorób umysłowych w Northwestern University 
Medical School, wspomina kilka interesujących przypadków.  

„W wielu przypadkach funkcjonalnych zaburzeń nerwowych czynnik lęku jest całkiem oczywisty. 
Ale w wielu przypadkach, chociaż jednakowo ważne, to nie jest natychmiast oczywiste. W tych 
ostatnich są liczne zróżnicowania, które mogą zostać podzielone na grupy. Jedna grupa obejmuje 
pacjentów znanych z fizycznej odwagi. Kilka lat temu został do mnie skierowany jeden z 
najbardziej znanych jak również nieustraszonych ludzi na ringu, człowiek, który był szczególnie 
beztroski, jeżeli nie nieostrożny. On cierpiał na coś, co było rozpatrywane jako raczej niewyraźne i 
kłopotliwe symptomy nerwowe, głównie bezsenność, brak zainteresowania i zmienność 
nastrojów. Ostrożna analiza wkrótce ujawniła, że te błahe symptomy, dzięki życiu na wysokiej 
stopie i domowym tarciom, spowodowały pomysł w głowie, że traci zmysły. Ta fobia była chorobą i 
lęk tak posiadł jego duszę, że on był do niczego, aż się tego nie pozbył. Nie trzeba mówić, że sam 
pacjent był całkiem nieświadomy natury jego kłopotu a jego lekarz to przeoczył.  



Więc oni nie mogliby wyleczyć defektu z fizycznego punktu widzenia. Sytuacja musiała być 
umysłowo analizowana i przyczyna lęku wyciągnięta z podświadomości i wyeksponowana dla 
człowieka. Kiedy on spojrzał na to, dlaczego, to miało dokładnie ten sam skutek jak wyciąganie 
rzęsy z zaognionego oka i pokazanie jej tobie. Twoje kłopoty są od razu zupełnie usunięte, 
ponieważ jesteś bardzo pewny, że niepokojąca przyczyna została usunięta i wtedy zapominasz o 
tym.  

„Hodowca owiec z Wyoming narzekał na bezsenność, brak apetytu, dolegliwości brzuszne, ogólną 
nerwowość i niezdolność zajmowania się ranczem. Co naprawdę działo się z nim to był lęk przed 
rakiem żołądka. Ta fobia zupełnie wytrącała go z równowagi i spowodowała, że ogromnie 
wyolbrzymiał każde cielesne odczucie. Czy on był słabym tchórzem? Zdecydowanie nie.  

Był czas kiedy hodowcy bydła Dalekiego Zachodu zrobili hodowlę owiec niebezpiecznym zawodem. 
Przez te niebezpieczne lata on żył bez strachu, chociaż nigdy nie zasnął bez karabinu po jego 
stronie. Raz został poinformowany, że trzej hodowcy bydła wyruszyli, by go dostać i to była 
prawda. Wsiadł na konia, odpowiednio się uzbroił i pojechał, by ich spotkać. Jak on to wyraził, 
„wyperswadował im to" i trzej przyszli mordercy obrócili się i odjechali daleko. W tym spotkaniu 
nie był wcale pełen obaw albo zakłopotany i dowiedziałem się o tym w rozmowie na temat jego 
biznesu. 

On miał mnóstwo fizycznej odwagi, ale kiedy coś w jego wewnętrznym organizmie wydawało się 
być niewłaściwe, przestraszył się. Jak tylko doktor odkryłby czym był ten lęk, on prawdopodobnie 
zrobiłby prześwietlenie czy coś w tym rodzaju, by pokazać pacjentowi, że nie było żadnej sprawy. 
Wtedy kierując uwagę pacjenta na bezpodstawny lęk, doktor byłby w stanie przekonywać pacjenta 
o bezpodstawności jego lęków.  

49-letni policjant cierpiał na nieustępliwą bezsenność, ciśnienie w głowie, ogólną nerwowość i 
utratę wagi. On nie był człowiekiem, którego można by podejrzewać o lęk. Przez wiele lat był w 
służbie czynnej w jednej z najgorszych dzielnic Chicago i z powodu jego znajomości przestępców 
często był posyłany za najgorszymi typami. Brał udział w licznych walkach pistoletowych. Raz 
notoryczny kryminalista stojący obok niego strzelił mu w głowę. Wszystko to ani odrobinę nie 
przeszkodziło jego spokojowi. A jednak jego choroba była skutkiem zwykłego i prostego lęku. A 
stało się to tak; złośliwa osoba wystąpiła przeciwko niemu o złe traktowanie i został wezwany 
przed sąd.  

To bardzo go niepokoiło. Będąc niewinny żywo czuł hańbę oskarżenia i bał się, że mógłby zostać 
zawieszony albo nawet zwolniony. On bał się o jego zasłużone dobre imię i o swój dom, który był 
obciążony hipoteką. Naturalnie zaczął źle spać, mieć dziwne uczucia w głowie i stał się niepewny 
siebie. Wtedy to przyjaciele życzliwie powiedzieli mu, że ze zmartwień mógłby wpaść w chorobę 
umysłową. To były te kroki: Lęk hańby, lęku finansowego upadku, lęku choroby umysłowej. Ale czy 
pacjent o tym wiedział? Nie. On wiedział tylko, że był nerwowy i, że cierpiał, że nie był pewny 
siebie.  

Gdy to zostało wyciągnięte z jego podświadomości i pokazane jako powód jego kłopotów i lekarz 
był w stanie zapewnić go, że lęk był wszystkim, co działo się w nim, on zdecydował, by się tego 
pozbyć. Wtedy został uzdrowiony.  

Podświadoma mentalność jest chora chronicznie; stało się to w wyniku jakiegoś rodzaju 
umysłowych doświadczeń - zwykle trwających przez wiele lat - i choroba jest skutkiem 
kontynuowania żywienia tego doświadczenia i utrzymywania. To tworzy, co technicznie jest 
nazywane „nieprzerwanie bolącym” w podświadomości, umysłowo nie fizycznie.  

Kobieta cierpiała na ogólne osłabienie od kilku lat i była niezdolna, by się z tego wyzwolić; 
psycholog zaczął zagłębiać się, by zobaczyć na czym kłopot polega. On zaczął wymawiać słowa - 



wszystko co mu przyszło na myśl: „biurko, książka, pled, Chińczyk”. Kiedy wypowiedział słowo 
„Chińczyk” kobieta wydawała się być poruszona i on spytał ją, co słowo „Chińczyk” jej sugerowało 
i, dlaczego ją to zaskoczyło. Kobieta powiedziała, że kiedy była małą dziewczynką, razem z 
towarzyszem zabaw, bawili się obok chińskiej pralni, gdzie nękali Chińczyka przez rzucanie 
kamykami w niego przez otwarte drzwi; jednego dnia Chińczyk ścigał ich z dużym nożem i, że 
wtedy prawie przestraszyli się na śmierć. „Tak”, powiedział psycholog, „to jest to co chciałem 
wiedzieć”. Następnie zaczął wymawiać więcej słów, wkrótce padło słowo „woda”, i znów kobieta 
została zaskoczona. Okazało się wtedy, że kiedyś kiedy była bardzo małą dziewczynką, ona i jej brat 
bawili się na nabrzeżu i, że ona przypadkowo pchnęła go do wody i on się utopił. Powiedziała, że to 
było wiele lat temu, kiedy była zwykłym dzieckiem. A on spytał: „Czy myślisz o tych rzeczach 
bardzo często?” Ona powiedziała: „Nie, nie wiem, że myślałam o tym przedtem w ciągu ostatnich 
piętnastu albo dwudziestu latach.”  

„A więc,” powiedział, „powiem ci co chcę, żebyś zrobiła” (ona była w tamtym czasie w sanatorium, 
pod opieką pielęgniarki). „Mów pielęgniarce każdego dnia o tym przypadku z Chińczykiem jak 
również o twoim bracie i ja chcę, byś utrzymywała mówienie o tym, aż powiesz to tyle razy, że 
przestaniesz czuć się źle z tych powodów; wtedy, zobacz mnie znów po dwóch albo trzech 
tygodniach”. Zrobiła jak jej polecono i pod koniec sześćdziesięciu dni była zdrowa. Skutek 
mówienia tego tak często wynikał z jego stawania się komunałem dla świadomej mentalności, bez 
odnoszenia się do uczuć. Więc sugestia zeszła do podświadomości, że nie ma złych odczuć o tych 
wydarzeniach i warunki lęku, który utrzymywał się przez dwadzieścia czy dwadzieścia pięć lat 
zostały wymazane i kompleks w podświadomości już nie był widoczny.  

Podświadomy umysł ma doskonałą pamięć i jest w pełni wyposażony już momencie narodzin. 
Każde dziecko dziedziczy pewne cechy od swoich antenatów. Te są utrzymywane w 
podświadomym umyśle i są wprowadzane do gry, kiedy życie albo zdrowie osoby tego wymaga.  

To jest naturalne, by urodzić się bez bólu, rozwijać bez bólu, żyć bez bólu i umrzeć bez bólu. To jest 
tak naturalne tak jak dla drzewa, by zakwitnąć i przynosić owoce, które to owoce w właściwym 
czasie odpadają bez męki. Podświadomość będzie troszczyć się o każdą sytuację; nawet kiedy to 
jest zakłócone, to ma na to środek dostępny dla każdej sytuacji. Jeszcze raz, coś zapominasz, ale 
podświadomy umysł nie zapomniał; tak długo jak świadomy umysł nie oddali tego tematu, to 
przychodzi do nas.  

Każdy inżynier wie co to znaczy przespać problem; kiedy śpi, podświadomość to wypracowuje; 
albo on może zgubić temat, ekscytować się i pożądać tego i nie być w stanie znaleźć; ale jak tylko 
świadomy umysł zrezygnuje z tego i pozwoli odejść, sens, gdzie to jest przychodzi bez wysiłku.  

Również, gdy jest trudna sytuacja w twoim życiu, jeżeli możesz tylko przekonać swój świadomy 
umysł, by odpuścił, przerwał niepokój, odprawił lęk, zrezygnował z napięcia i zmagania się, to 
podświadomość zazwyczaj spowoduje pomyślność. Tendencją podświadomości jest zawsze 
zdrowie i harmonijne warunki. Aby to zilustrować, jesteś w głębokiej wodzie, nie możesz pływać, 
toniesz. W tym momencie nadchodzi ratownik, chwytasz go za szyję i hamujesz działanie jego rąk i 
kończyn, on może być niezdolny, by zrobić cokolwiek z tobą, ale, jeżeli po prostu zaufasz siebie w 
jego ręce, on cię wydobędzie. A więc to jest całkowicie pewne, że podświadomość będzie obecna 
w każdej trudnej sytuacji i, że będzie odgrywać rolę ratownika dla twojej korzyści, jeżeli możesz 
przekonać swoją świadomość, by przerwała niepokój, odprawiła lęki, zrezygnowała z napięcia 
walki.  

Przypuśćmy, że świadomy umysł pozwala sobie, by stawać się rozgniewanym przez każdą 
drobnostkę. Za każdym razem, kiedy się złości to impuls jest przeniesiony do podświadomości. 
Impuls jest powtarzany raz za razem. Drugi zapis gniewu jest dodany do pierwszego, trzeci do 
drugiego i czwartego do trzeciego. Wkrótce podświadomy nabywa nawyku i niedługo będzie 



trudne, by go zatrzymać. Kiedy ta sytuacja pogłębi się, to świadomy umysł będzie zależał od 
irytującego wpływu od zewnątrz i nawykowego impulsu od wewnątrz. Będą działanie i reakcja. 
Będzie łatwiej być rozgniewanym i trudniej, by temu zapobiec. A za każdym razem, gdy świadomy 
umysł wpadnie w złość dodatkowy impuls będzie dodany do podświadomości i ten impuls będzie 
dodatkową motywacją, by złościć się znowu.  

Teraz, gniew stał się nienormalnym warunkiem i każdy nienormalny warunek zawiera w sobie 
karę, kara natychmiast będzie odbita w tej części ciała, które ma najmniejszy opór. Na przykład, 
jeżeli osoba ma słaby żołądek, będą dotkliwe ataki niestrawności i w końcu staną się chroniczne. U 
innych osób może się rozwinąć chroniczne zapalenie nerek; u jeszcze innych reumatyzm; i tak 
dalej.  

To dlatego jest oczywiste, że te warunki są skutkami, ale, jeżeli przyczyna będzie usunięta to i 
skutek zniknie. Jeżeli osoba wie, że myśli są przyczynami a warunki są skutkami, to natychmiast 
zdecyduje się na kontrolowanie swoich myśli. To będzie go skłaniało, by wymazać gniew i inne złe 
umysłowe zwyczaje; i, ponieważ światło prawdy stopniowo staje się czytelne i doskonałe, nawyk i 
wszystko z tym związane będzie wymazane a zakumulowane strapienia zniszczone.  

Ta prawda dotyczy gniewu, zazdrości, lęku, żądzy, chciwości, nieuczciwości, każdy z nich może stać 
się podświadomy i każdy z nich w końcu wywołuje jakiś warunek choroby ciała i natura choroby 
wskazuje wytrenowanemu analitykowi naturę przyczyny, która była odpowiedzialna za ten 
warunek.  

Frederic Pierce mówi nam w „Our Unconscious Mind (Nasz Nieświadomy Umysł)”:  

„To jest sprawa elementarnej obserwacji, że wszystko w większym lub mniejszym stopniu ulega 
sugestii. Reakcja na sugestię może być pozytywna albo negatywna, albo akceptacja albo 
zwiększony opór. Widzimy w tym cenzurę. Epidemia pewnego typu przestępstw, ze strony 
sprawców, powstawała przez imitującą reakcję na sugestię wszczepioną zarówno przez 
szczegółowe opisy w gazetach jak i przez wielkie oburzenie wyrażane ze wszystkich stron.  

Prymitywne skutki o wielkiej intensywności są pobudzone; przedzierają się przez źródłową 
kulturalną cenzurę (który jest słaba w zbrodniczo nastawionej osobie), gromadzi energię by 
przebywać w świadomości i w końcu staje się wystarczająco silna, by przezwyciężyć zupełnie lęk 
przed karą i kontroluje zachowania.  

Pozostałość społecznej grupy, mająca wyższą kulturalną cenzurę, reaguje na tę samą sugestię 
ujemnie i rozładowuje energię jakichkolwiek pobudzonych prymitywnych efektów, w formie 
gniewu i pragnienia kary dla przestępców.  

To jest interesujące, by zauważyć, że często słyszy się, że pragnienie zemsty jest wyrażone w 
formie dużo większej prymitywnej przemocy niż samo przestępstwo. Psychoanalitycy utrzymują, 
że to jest metoda, przez którą osoba wzmacnia jej własny niezbyt silną cenzurę jej 
Podświadomości.  

Uważa się, że umysł jako taki jest subtelną formą statycznej energii, z której powstają 
działania nazywane „myślami”, a które są dynamiczną fazą umysłu. Umysł jest statyczną 
energią, myśl jest dynamiczną energią - dwie fazy tej samej rzeczy. - Walker. 

Psychologia 

Obserwacja i analiza, wiedza i klasyfikacja działalności osobistej świadomości, składająca się na 
naukę psychologii, były studiowane w uczelniach i uniwersytetach przez wiele lat, ale ten osobisty 
albo świadomy, samoświadomy umysł żadną miarą nie stanowi całego umysłu.  



Są jakieś bardzo wysoce złożone i bardzo uporządkowane działalności występujące w ciele dziecka. 
Ciało dziecka, jako takie, nie może wywołać albo kontynuować tych działalności i świadomy umysł 
dziecka nie wie wystarczająco by nawet zaplanować je albo być ich świadom. Prawdopodobnie też 
w większości wypadków nikt w otoczeniu nawet nie rozumie, co się dzieje w tym wysoce złożonym 
procesie fizycznego życia, a jednak wszystkie te działalności manifestują inteligencję i to 
inteligencję bardzo kompleksowego i na wysokim poziomie porządku.  

Z badania co się dzieje w ludzkim ciele, ze wszystkich złożonych procesów, bicia serca i trawienia 
pożywienia, wydzielin i wydzielania gruczołów, jest oczywiste, że mamy do czynienia z kontrolą 
porządku przez mentalność, która ma wysoki stopień inteligencji, gdyż to mentalność działa w 
milionach komórek, które tworzą ciało a więc działa pod powierzchnią tego, co my nazywamy 
świadomością. To jest dlatego, podświadomość.  

Podświadomy umysł obejmuje z kolei dwie fazy. Z każdą osobą kojarzona jest podświadomość, 
która może być w pewnym sensie uważana za podświadomość osobistą, ale która zlewa się na 
głębszym poziomie do czegoś co może zostać określone Uniwersalną Podświadomością, albo 
kosmiczną świadomością. To można zilustrować w ten sposób: Jeżeli będziesz myślał o falach na 
powierzchni jeziora Michigan, o ile one są ponad poziomem koryta, jako oznaczenie wielu 
osobistych mentalności; i wtedy, jeżeli będziesz myślał o małej masie wody pozostającej pod 
powierzchnią, ale w jakimś stopniu biegnącą wraz z każdą falą i scalającą się niewyraźnie do 
wielkiej niewzruszonej masy poniżej, która może być uważana za najgłębszy poziom, wtedy te trzy 
poziomy wody w jeziorze mogą zilustrować osobistą świadomość albo samoświadomość, osobistą 
podświadomość i uniwersalną podświadomość albo kosmiczną świadomość. Teraz, z kosmicznej 
świadomości pojawia się osobista podświadomość i z niej w odpowiedzi, albo w połączeniu z nią, 
wschodzi osobista świadomość.  

Na początku doświadczeń dziecka, jego zarządzanie jest zależne prawie całkowicie od 
podświadomości, ale w miarę rozwoju staje się świadome być może nieświadomie, ale jednak w 
pewnym stopniu zorientowane o obecności praw świadomości, które zamanifestują się jako 
sprawiedliwość, prawdomówność, uczciwość, czystość, wolność, kochająca dobroć i tak dalej i 
zaczyna odnosić siebie do nich i być przez nie zarządzane coraz bardziej.  

Jako pierwszą rzecz należy zauważyć, że, kiedy to umysłowe działanie ciągle się odbywa, jesteśmy 
normalnie całkiem tego nieświadomi. Z tego powodu to jest znane jako podświadomy oddział 
umysłu, by odróżnić go z tej części, która działa przez zmysły, których jesteśmy świadomi i, które 
nazywamy samoświadomością. Istnienie w ciele dwóch odmiennych nerwowych systemów, 
mózgowordzeniowego i współczulnego, każdego z jego własnym polem operacji i jego specjalnych 
funkcji, przygotowują nas na te dwa umysłowe oddziały.  

Mózgowordzeniowy system jest używany przez samoświadomość i współczulny przez 
podświadomość. I właśnie w ciele odkryjemy, że, kiedy funkcje i działalności dwóch nerwowych 
systemów są różne, warunek został ustanowiony dla bardzo bliskiej współpracy między tymi 
dwoma, i odkryjemy, że kiedy funkcje i działalności dwóch umysłowych oddziałów są różne, jest 
bardzo określona linia podziału działalności między nimi.  

Główny biznesem podświadomego umysłu jest zachowanie życia i zdrowia osoby. On 
konsekwentnie dozoruje wszystkimi automatycznymi funkcjami, takimi jak krążenie krwi, 
trawienie, wszystkie automatyczne działania mięśniowe i tak dalej. Przekształca pożywienie w 
odpowiedni materiał dla budowy ciała, zwracając to świadomemu człowiekowi w formie energii.  

Świadomy człowiek wykorzystuje tę energię w umysłowej i fizycznej pracy i tych w procesach 
zużywa to, w co został zaopatrzony przez jego podświadomą inteligencję.  



Działanie podświadomości ulega kumulacji i może zostać zilustrowane w następujący sposób. 
Przypuśćmy, że mamy kadź z wodą i zaczynamy mieszać w niej małym kawałkiem drewna z prawa 
do lewa kołowym ruchem. Na początku pojawi się tylko sfalowanie dookoła drewna, ale, jeżeli 
będziemy utrzymywać drewno w ruchu kołowym, woda stopniowo zakumuluje siłę, którą 
wkładamy w drewno i niebawem będziemy mieli całą wodę w wirze. Jeżeli byśmy wtedy upuścili 
ten kawałek drewna, woda porwałaby ten instrument, który pierwotnie wprawił ją w ruch i, jeżeli 
byśmy nagle zatrzymali drewno kiedy jest ciągle w wodzie, byłaby silna tendencja, by nie tylko 
pociągać drewno, ale również wraz z tym wziąć i rękę. Przypuśćmy teraz, że po wprawieniu w ruch 
wody zdecydujemy, że nie chcemy by wirowała, albo by wirowała w odwrotnym kierunku i gdy 
spróbujemy to zrobić woda spowoduje wielki opór i dopiero po długiej chwili uda nam się ją 
zatrzymać i jeszcze dłużej zajmie nam by wprowadzić wodę w odwrotny kierunek.  

To pokazuje nam, że cokolwiek robi wielokrotnie świadomy umysł to podświadomy zgromadzi jako 
nawyk; każde doświadczenie, które podświadomy otrzymuje jest zanotowane i, jeżeli dodasz do 
tego następne tego samego rodzaju to będzie to nieskończenie grupowane i dotyczy to każdej fazy 
aktywności mieszczącej się w zakresie ludzkiej świadomości. To jest prawdziwe niezależnie, czy 
dotyczy to naszej korzyści czy nie, czy doświadczenia są dobre albo złe. Podświadomość jest 
duchową działalnością a duch jest twórczy, podświadomość dlatego tworzy nawyki, stan i 
środowisko, czym świadomy umysł kontynuuje zajmowanie się.  

Jeżeli świadomie myślimy o sztuce, muzyce i sferze estetycznej, jeżeli świadomie łączymy nasze 
myślenie z dobrem, prawdą i pięknem, to odkryjemy, że te myśli zakorzenią się w podświadomości 
a nasze doświadczenia i środowisko będzie odbiciem myśli, które świadomy umysł podejmował. 
Jeżeli, jednakże, podejmujemy myśli o nienawiści, zazdrości, zawiści, hipokryzji, chorobach, 
niedostatkach albo ograniczeniach jakiegoś rodzaju to stwierdzimy, że nasze doświadczenia i 
środowisko będzie odbijało warunki zgodnie z tymi myślami: „Jak siejemy, tak zbierzemy,” to 
prawo nie respektuje osób; możemy myśleć co tylko chcemy, ale skutek naszych myśli jest 
zarządzany przez niezmienne prawo. „Nie ma niczego albo dobrego albo złego, ale myślenie to 
tworzy.” Nie możemy nie posadzić ziarna jednego rodzaju i zebrać owoców innego.  

Świadomość polega na sile myśli, wiedzy, woli wyboru; samoświadomość jest siłą bycia 
świadomym siebie jako myślące, wiedzące, mające wolność wyboru indywiduum. Mózg jest 
organem świadomego umysłu i mózgowordzeniowy nerwowy system jest systemem nerwów, 
którymi jest połączony ze wszystkimi częściami ciała.  

Proces wzrostu jest podświadomym procesem, nie kontynuujemy ważnych procesów natury 
świadomie, wszystkie złożone procesy natury, bicie serca, trawienie pożywienia, wydzielanie 
gruczołów wymagają wysokiego stopnia mentalności i inteligencji. Osobista świadomość albo 
umysł nie byłby zdolna do załatwiania tych zawiłych problemów, dlatego one są kontrolowane 
przez Uniwersalny Umysł, który w osobie nazywamy podświadomym.  

Umysł jest duchową działalnością a duch jest twórczy, stąd podświadomy umysł nie tylko 
kontroluje wszystkie ważne funkcje i procesy wzrostu, ale jest miejscem pamięci i nawyku.  

Współczulny system nerwowy jest instrumentem, przez który podświadomość utrzymuje kontakt z 
uczuciami albo emocjami, w ten sposób podświadomość reaguje na emocje, a nigdy na logikę, 
ponieważ emocje są wiele silniejsze niż rozsądek albo intelekt; dlatego osoba często postępuje w 
dokładnie przeciwny sposób niż dyktowałby rozsądek i intelekt.  

To jest aksjomatyczne, że dwie rzeczy nie mogą zająć tej samej przestrzeni równocześnie. Co jest 
prawdziwe dla rzeczy jest prawdziwe dla myśli. Jeżeli jakaś myśl szuka wejścia do umysłowego 
królestwa, które jest niszczące w jego naturze, to powinna szybko zostać zastąpiona przez myśl, 
która ma konstruktywną tendencję. W tym leży wartość skutecznego oświadczenia, takie jak 



oświadczenie Coue, „Z każdym dniem staję się coraz lepszy i lepszy we wszystkim”, albo 
oświadczenia Andrewa, „Jestem zupełny, doskonały, silny, skuteczny, kochający, harmonijny i 
szczęśliwy”.  

Te albo podobne oświadczenia mogą zostać zachowane w pamięci i powtarzane, aż staną się 
automatyczne albo podświadome. Ponieważ fizyczne warunki są zewnętrznymi manifestacjami 
umysłowych warunków, to łatwo stwierdzimy, że przez stałe utrzymywanie myśli wyrażonej 
oświadczeniem w umyśle w stosunkowo krótkim czasie warunki i środowisko zaczynają się 
zmieniać, by były zgodne z nową metodą myślenia. 

Ta sama zasada może zostać przeniesiona przez proces zaprzeczenia do operacji w negatywny 
sposób. Wielu wykorzystuje to z doskonałymi skutkami.  

Świadome i podświadome są tylko dwiema fazami działania w połączeniu z umysłem. Relacja 
podświadomego do świadomego jest całkiem analogiczna do tego istniejącego między 
wiatrowskazem i atmosferą. Tak jak najmniejsza zmiana ciśnienia atmosferycznego powoduje 
działanie ze strony wiatrowskazu, tak najmniejsza myśl podjęta przez świadomy umysł wywołuje w 
podświadomym umyśle działanie w dokładnej proporcji do głębokości uczucia charakteryzującego 
myśl i intensywnością, z którą ta myśl jest oddana.  

To oznacza, że jeżeli zaprzeczacie niezadowalającym warunkom, to cofacie twórczą siłę waszych 
myśli od tych warunków. Wykorzeniacie je. Ściągacie sok ich witalności.  

Prawo wzrostu zarządza każdą manifestacją w rzeczywistości, a więc zaprzeczenie 
niezadowalających warunków nie spowoduje nagłej zmiany. Roślina pozostanie widoczna przez 
pewien czas, gdy jej korzenie zostały ucięte, ale zacznie zanikać i w końcu zniknie, a więc 
wycofanie waszych myśli od kontemplowania niezadowalających warunków będzie stopniowo ale 
pewnie wygaszać te warunki.  

To jest dokładnie przeciwnością tego, co naturalnie bylibyśmy skłonni, by zaadoptować. To dlatego 
będzie miało dokładnie przeciwny skutek do tego zwykle zapewnionego. Większość osób 
koncentruje się na niezadowalających warunkach, tym samym dając warunkowi tę miarę energii i 
witalności, która jest konieczna, żeby dostarczyć energiczny wzrost. 

Metafizyka 

Tworzenie polega na sztuce łączenia sił, które mają powinowactwo względem siebie, we właściwej 
proporcji, tak jak tlen i wodór połączone we właściwych proporcjach tworzą wodę. Tlen i wodór są 
niewidocznymi gazami, ale woda jest widoczna.  

Zarazki, jednak, mają życie; one muszą dlatego być produktem czegoś, co ma życie albo 
inteligencję. Duch jest jedyną Twórczą Zasadą we Wszechświecie i Myśl jest jedyną aktywnością, 
którą duch posiada. Dlatego, zarazki muszą być skutkiem umysłowego procesu.  

Myśl wychodzi od myśliciela, spotyka inne myśli, z którymi ma powinowactwo, te zespalają się i 
tworzą jądro dla innych podobnych myśli; to jądro wysyła wezwania do bezkształtnej energii, w 
której wszystkie myśli i wszystkie rzeczy są trzymane w mieszaninie i wkrótce myśl jest ubrana w 
formę zgodnie z charakterem danym jej przez myśliciela.  

Milion ludzi w agonii śmierci i tortur na polu bitwy wysyła myśl o nienawiści i męki; wkrótce inny 
milion ludzi umiera od efektu bakterii nazywanej „zarazkiem grypy”. Nikt prócz doświadczonego 
metafizyka nie wie kiedy i jak ten śmiertelny zarazek wszedł do istnienia.  

Ponieważ istnieje nieskończona rozmaitość myśli, tak mamy również nieskończoną rozmaitość 
zarazków, konstruktywnych jak i destruktywnych, ale ani konstruktywny ani destruktywny zarazek 
nie wykiełkuje i zakwitnie, aż znajdzie odpowiednią ziemię, w której może się zakorzenić.  



Wszystkie myśli i wszystkie rzeczy są utrzymywane w Uniwersalnym Umyśle. Osoba może 
otworzyć swoje umysłowe bramy i tym samym stać się chłonna do myśli jakiegoś rodzaju albo 
opisu. Jeżeli ona myśli, że są magicy, wiedźmy albo czarodzieje, którzy pragną ją zranić, to tym 
samym otwiera drzwi takich myślom i będzie w stanie, by powiedzieć za Hiobem, „Rzeczy, których 
się bałem zdarzyły mi się”. Jeżeli, przeciwnie, on myśli, że są takie, które pragną mu pomóc, to tym 
samym otwiera drzwi dla takiej pomocy i odkryje, że „ponieważ twoja wiara jest, to niech się ci 
stanie według twojej wiary” jest tak prawdziwe dzisiaj, jak to było dwa tysiące lat temu.  

Tołstoj powiedział: „Coraz bardziej i coraz wyraźniej głos rozumu staje się słyszalny dla człowieka. 
Dawniej ludzie mówili: Nie myśl, ale wierz. Rozsądek oszuka ciebie; tylko wiara otworzy ci 
prawdziwe szczęście życia. I człowiek próbował wierzyć, ale jego relacje z innymi ludźmi wkrótce 
pokazały mu, że inni ludzie wierzyli w coś całkowicie różnego i wkrótce stało się nieuniknione, że 
on musiał zdecydować, w którą wiarę z wielu wierzy, a tylko rozum może o tym zdecydować”.  

Próby w obecnym czasie wkraplania w człowieka duchowych spraw poprzez wiarę, ignorując jego 
rozum są dokładnie tym samym jak próby nakarmienia człowieka ignorując jego usta. Wspólna 
natura ludzi udowodniła im, że wszyscy mają wspólną wiedzę i ludzie już nigdy nie wrócą do ich 
uprzednich błędów.  

Głos ludzi jest głosem Boga. To jest niemożliwe, by stłumić ten głos, ponieważ ten głos nie jest 
pojedynczym głosem każdej osoby, ale głosem całej racjonalnej świadomości ludzkości, która jest 
wyrażona w każdym poszczególnym człowieku.  

Rozum mówi człowiekowi, że Wszechświat jest Kosmosem i dlatego jest zarządzany prawem, a 
więc kiedy widzimy, że jakieś osoby osiągają nadzwyczajne skutki przez umysłowe albo duchowe 
metody, rozum mówi nam, że możemy wszyscy zrobić dokładnie tę samą rzecz, ponieważ to prawo 
obowiązuje nas wszystkich i, że działa każdego dnia cały czas, wszędzie, jest oczywiste dla każdego, 
kto zadał sobie trud, by stwierdzić te fakty.  

Wszystkie manifestacje są rządzone przez zasady, które rozpoznajemy jako uniwersalne prawa i w 
manifestacji tych praw rozpoznajemy system, porządek i harmonię.  

Jeżeli Nieskończoność jest wszechobecna to musi otoczyć i przenikać wszystko to, co wydaje się 
być materią i być z tym jednością i być od tego nierozdzielnym.  

Nauka uczy, że tak zwana materia istnieje w rozmaitości stopni od jej najprymitywniejszej 
widocznej formy do najbardziej dystyngowanego i niewidocznego stanu w nierozłącznej relacji z 
duchem, od którego nie może nigdy być rozdzielona.  

Utajona, albo elektryczna, siła w lotnym stanie elementów działa przez wibrację na całą materię w 
połączeniach niższych niż gazy przez indukcję, podnosząc je też do płynnego albo lotnego stanu i 
umożliwiając im utworzenie nowego połączenia na wyższym planie.  

Tą samą zasadą minerał jest podnoszony do sfery elektryczności, magnetyzmu, albo światła, które 
same z siebie nie są niczym więcej niż eter w różnych szybkościach wibracji.  

Działalność radia polega na wprowadzeniu w ruch pewnych elektrycznych wibracji, które po 
przejściu przez eter, rejestrują się na odległy odbiornik. Cały system zależy od nieuchwytnej 
substancji znanej jako eter. To jest substancja niewidoczna, bezbarwna, bezwonna, 
niewyobrażalnie rozrzedzona, która wypełnia całą przestrzeń. Wypełnia przestrzeń między ziemią i 
słońcem i także wypełnia malutką przestrzeń między atomami najgęstszej substancji, takiej jak 
stal. Nawet kiedy elektryczność przechodzi przez drut to jest to zaledwie wibracja eteru, który 
krąży między atomami komponującymi drut miedzi.  

Jednocześnie mamy liczne dowody podporządkowania Eterycznej Materii przez jeszcze bardziej 
rozrzedzoną sferę siły, którą rozpoznajemy jako Psychiczna Siła albo Siła Umysłu.  



Materia w ten sposób wyrafinowana staje się plastycznym wspólnikiem umysłu dla transmisji jego 
sił w manifestacji jego władzy.  

Ten umysł transmituje swoje siły poprzez wibracje; mamy dowód w wyrażeniu siły umysłu nad 
umysłem, jak w manifestacji umysłu hipnotyzera nad jego obiektem przez umysłową sugestię, 
która daje mu możliwość kontrolowania całego organizmu osoby hipnotyzowanej do takiego 
rozmiaru jak dowolne zawieszenie funkcji organów ciała.  

W ten sposób widzimy, że subtelne albo wyrafinowane elementy materii dysponowane przez 
umysł są obiektem jego kontroli. Materia nie ma w sobie świadomości albo uczucia i działa tylko, 
kiedy jest kontrolowana przez ducha albo umysł zgodnie z prawami, które rządzą jego działaniem a 
umysł, kiedy aktywny, wyraża to manifestacją i władzą ducha, umysłu albo inteligencji i postępuje 
według tego; i w jego różnych manifestacjach symbolizuje mądrość albo inteligencję umysłu 
człowieka, albo samego Nieskończonego Umysłu.  

Tak jak Nieskończony Umysłu ustanawia prawa i rządzi Wszechświatem, tak jest przeznaczone 
człowiekowi, by zarządzać swoim żywym Wszechświatem, który on utworzył, znany jako " 
Świątynia Żyjącego Boga”, albo Mikrokosmos Wszechświata Nieskończonego.  

Mądrość jest właściwym użyciem Wiedzy, by spowodować harmonię, szczęście, spokój i zdrowie. 
Ignorancja jest ciemnością, którą światło prawdy rozprasza, które to światło samotnie może 
umożliwić nam zrozumienie pierwszeństwa umysłu w kontroli materii.  

Metafizyka ma wprowadzić człowieka w prawdziwe rozumienie jego relacji ze światem, w którym 
on mieszka, porusza się i ma swoje istnienie i zrozumienie, jak zyskać zwierzchnictwo nad 
wszystkim, co jest jego legalnym dziedzictwem.  

Metafizyk daje pacjentowi coś, czego on nie może zobaczyć, usłyszeć, skosztować, powąchać i 
poczuć. To dlatego jest całkowicie niemożliwe dla niego, by dotrzeć do obiektywnego mózgu 
pacjenta w jakikolwiek sposób.  

Co może on dać to umysłową sugestię; on może wysłać mu myśl. To mogłoby być możliwe, gdyby 
nie fakt, że świadomie nie otrzymujemy myśli od innych poza medium zmysłów.  

Jeszcze raz, przyznając, że to mogłoby być możliwe, by dotrzeć do świadomego umysłu bez 
pomocy jakiejś materialnej agencji, świadomy albo obiektywny umysł nie otrzymałby tego, 
ponieważ obiektywny umysł jest umysłem, którym rozumujemy, planujemy, decydujemy i 
działamy. Zawodowiec niezmiennie zasugeruje doskonałość i taka myśl natychmiast byłaby 
odrzucona przez obiektywny umysł jako przeciwieństwo rozsądku i dlatego niedopuszczalne, a 
więc żaden efekt nie byłby osiągnięty.  

Umysł, który metafizyk wzywa do działania jest Uniwersalnym, a nie indywidualnym. Ich formułą 
jest: „Boski Umysł zawsze rozpoznawał i zawsze odpowiadał na każdą ludzką potrzebę”. Ten Boski 
Umysł jest twórczym prawem Wszechświata. To jest „Ojciec” którego Nazarejczyk miał w umyśle 
kiedy powiedział: „To nie ja wykonuję pracę, ale Ojciec, który jest we mnie. On dokonuje tej 
pracy”.  

To natychmiast stanie się oczywiste, że ta siła, którą metafizyk utylizuje jest duchowa, nie 
materialna; subiektywna nie obiektywna. Dlatego staje się konieczne, by dotrzeć do 
podświadomego umysłu zamiast do świadomego umysłu. Tutaj właśnie jest sekret skuteczności 
metody. Współczulny system nerwowy jest organem podświadomego umysłu. Ten system 
nerwów zarządza wszystkimi witalnymi procesami ciała - krążeniem krwi, trawieniem jedzenia, 
budowaniem tkanek, produkcją i dystrybucją różnych wydzielin; faktycznie współczulny system 
nerwowy dociera do każdej części ciała. Wszystkie witalne procesy są przenoszone podświadomie. 



One wydają się być celowo przeniesione poza królestwo świadomości i umieszczone pod kontrolą 
władzy, która nie zależałaby od żadnej zmiany albo kaprysu.  

Zależny umysł, podświadomy umysł, Boski Umysł, są dlatego po prostu różnymi określeniami 
wskazywania na „Jeden umysł, w którym mieszkamy, poruszamy się i mamy nasze istnienie”. 
Kontaktujemy się z tym umysłem przez wolę albo zamiar. Umysł jest Wszechobecny, dlatego 
możemy skontaktować się z nim, gdziekolwiek i wszędzie, żaden czas albo przestrzeń nie wymaga 
tu rozważania.  

Ponieważ duch jest Twórczą Zasadą Wszechświata, subiektywna realizacja tej duchowej natury 
człowieka i jego logicznej doskonałości, jest podejmowana przez Boski Umysł i w końcu jest 
zamanifestowana w życiu i doświadczeniach pacjenta.  

Ktoś powie, że ten idealny stan doskonałości nigdy nie jest uzyskany. Aby być pewny, Wielki 
Nauczyciel uprzedził tę krytykę mówiąc: „W domu mojego ojca jest wiele rezydencji”? - wskazując, 
że istnieje wiele stopni doskonałości; że, chociaż prawo działa z niezmienną precyzją, operator 
może być niezorientowany albo niedoświadczony. Zdolność, by podrzucić myśl poza ewidencją 
zmysłów w rzeczywistość niekreowania, gdzie wszystko, co było i co będzie, czeka na przyniesienie, 
by być zorganizowane, rozwinięte i skrystalizowane do namacalnej formy, nie jest pracą 
entuzjasty, który właśnie uzyskał wiedzę o jego duchowym dziedzictwie. To jest raczej praca kogoś, 
kto stał się wyczulony do najsubtelniejszych wibracji, kto słyszy Głos Ciszy, kto wszedł do strasznej 
realizacji, że oaza, którą on widział przechodząc przez pustynię była tylko mirażem i, kiedy 
podszedł bliżej to zniknęło; kogo już nie zdumiewa albo zadziwia odkrycie, że pomimo wszystko 
prawdziwa siła jest nieosobowa, że może zrobić z jednego superbestię a z drugiego supermana.  

Wielu nie rozumie Zasady Metafizyki i metody jej zastosowywania, by pracować inteligentnie w ich 
własnej sprawie. W takich warunkach mogą tylko polegać na kimś innym i kiedy to jest robione 
bezustannie albo w częstych odstępach, to występuje tendencja raczej osłabiania niż wzmacniania 
duchowego czynnika w świadomości.  

To dlatego jest pożądane i konieczne, by zabezpieczyć zrozumienie natury Prawdy. Większość 
osób, które zainteresowały się metafizyką miały jakieś cudowne doświadczenie albo znają kogoś, 
kto miał takie doświadczenie.  

To wielokrotnie zostało zadeklarowane przez filozofów, ludzi religii i naukowców, że żaden dowód 
istnienia absolutnej Prawdy nie jest możliwy, inaczej mówiąc, że jedynym sposobem, którym 
człowiek może zostać przekonany o twórczej sile Prawdy jest przez jej demonstrację, albo przez 
założenie, że ta Prawda jest najpotężniejsza i wtedy na podstawie tego założenia dokonać dowodu. 
To jest dowód, to jest wolność, to dlatego zostało powiedziane: „Będziecie znali prawdę i prawda 
was uwolni”.  

Obserwacja charakterystycznych manifestacji czegokolwiek i wnioskowania bazowanego na takiej 
obserwacji, składa się na wiedzę o tej rzeczy; dlatego łatwo się widzi, że jeżeli spostrzegłeś i stałeś 
się świadomy faktu pewnych charakterystycznych manifestacji Prawdy, będziesz miał wiedzę. 
Jeżeli powinno się przyjąć, że spostrzegłeś i ostrożnie zanotowałeś wszystkie charakterystyczne 
manifestacje Prawdy i w dodatku spostrzegłeś jednolitości funkcjonujące przez te manifestacje, 
specjalnie, jeżeli one są złożone i widzisz prawa albo system, na którym ich cechy są oparte, wtedy 
twoja wiedza o Prawdzie byłaby kompletna.  

Przez umysłowe i duchowe przebudzenie wiek temu, które było odpowiedzialne za nowoczesną 
postępową myśl, pewne wyższe siły i zasady zostały odkryte w umyśle człowieka; i w ten sam 
sposób nowe sfery myśli i duchowej rzeczywistości zostały otworzone do świadomości, dosłownie, 
to dało życie zmienionemu i wspaniałemu znaczeniu i to spowodowało kosmos do rozciągnięcia się 
do nieskończoności w każdym kierunku. I dlatego podwójny cel ukazał się na samym początku tego 



ruchu - znać Prawdziwego Człowieka i znać Prawdziwy Kosmos; starożytne pragnienie, które było 
odrodzone w tym czasie z takim życiem i dorosłością, że stało się to dzisiaj pasją duszy w umysłach 
milionów.  

Jakie są w takim razie cechy Prawdy? Wszyscy się zgadzają, że w filozoficznym sensie Prawda jest 
tym co jest absolutne i niezmienne. Prawda musi być więc faktem; co wówczas jest faktem? OK, 
trzy razy trzy równa się dziewięć. To jest fakt, zawsze był faktem, zawsze będzie faktem; nie może 
być żadnym unikaniem, żadnym argumentem, żadną dwuznacznością. To jest prawdą w 
Zjednoczonych Stanach, w Chinach, w Japonii, to jest prawdziwe wszędzie; cały czas. Fakt istnieje 
w naturze rzeczy bez początku, bez końca, bez ograniczenia, rządzi naszymi działaniami i naszymi 
handlowymi operacjami. Ci, którzy chcieliby to zlekceważyć, zrobiliby tak na własne ryzyko. To jest, 
jednakże, fakt, którego nie widzisz, nie słyszysz, nie możesz tego smakować, ani powąchać albo to 
poczuć, to jest niedostrzegalne dla jakiegoś z fizycznych zmysłów; czy dlatego jest mniej faktem? 
To jest bez koloru, wielkości albo formy; czy dlatego jest mniej prawdziwe? To nie ma wieku; czy 
nie jest dlatego tym samym wczoraj, dzisiaj i na zawsze?  

Możesz użyć tego faktu jak długo żyjesz, miliony innych osób mogą użyć tego tak często jak tylko 
chcą, a to tego nie zniszczy. Używanie tego nie zmienia; od wieczności do wieczności trzy razy trzy 
równa się dziewięć. To jest dlatego fakt albo Prawda.  

Prawda jest jedyną możliwą wiedzą, którą człowiek może posiadać, ponieważ wiedza, która nie 
jest oparta na prawdzie byłaby fałszywa i dlatego, nie byłaby wiedzą.  

Fałszywe pieniądze nie są prawdziwymi pieniędzmi, są fałszywe, jednakże dużo z nich może być 
uznane za prawdziwe. Prawda jest dlatego, wszystkim, co każdy może wiedzieć, bo co nie jest 
prawdą nie istnieje i dlatego nie możemy tego znać. My wszyscy myślimy, że wiemy dużo, że tak 
nie jest, ale co nie jest, nie istnieje, dlatego nie możemy tego znać.  

Dlatego, Prawda albo absolutna wiedza jest jedyną możliwą wiedzą i jakieś inne użycie tego słowa 
nie jest naukowe ani dokładne.  

Metafizycy Wschodu nie przekażą różnie duchowej wiedzy. Oni nie dadzą tego dzieciom albo 
młodym ludziom chyba, że pod warunkiem posiadania bezpośredniej kontroli i ich poinstruowania 
tak zdecydowanie jak mamy nasze dzieci kształcone intelektualnie w naszych szkołach. 

W Indiach kiedy młody człowiek ma zostać zainicjowany do rzeczy duchowych, określony kurs 
siedmiu lat jest utrzymany pod jego mistrzem i daje się mu najpierw rzeczy, które on powinien 
wiedzieć zgodnie z założeniami. On jest ostrzeżony w odniesieniu do niebezpieczeństw, które 
mogą powstać i cały kurs jego podróży jest chroniony przez jego mistrza z największą troską, tak by 
zapobiec popełnianiu błędów podczas wczesnych faz.  

Jeżeli duchowa metafizyka stanie się popularna w naszym Zachodnim świecie, ta sama rzecz 
rozwinie tutaj. Ludzie nie zaczną od najwyższych lotów, wcześniej zaznajomią się z prostszymi 
formami wiedzy. Osiągnięcie wymaga zobowiązania, jeżeli jesteś gdzieś w górze drabiny kultury, 
jeżeli wkroczyłeś do szkoły zrozumienia, jeżeli zobaczyłeś światło duchowej Prawdy to powinieneś 
wiedzieć więcej niż ten, który jeszcze nie zaczął podróży. Twój nerwowy system automatycznie 
zorganizuje siebie na wyższym planie i z tego powodu musisz żyć bliżej prawa twojego istnienia 
albo szybciej doświadczysz cierpień; nie ma żadnych wyjątków od prawa.  

Zmartwychwstanie nie jest procesem wyjęcia zwłok z grobu, ale jest to wyniesienie mentalności od 
planu materialnego do planu duchowego, jest to przejście przez rzekę Jordan i wkroczenie do 
„Ziemi Obiecanej”. To nie jest tak, że ktoś zaznajomiony z prawami rządzącymi w duchowym 
świecie naprawdę zaczyna „żyć”, a ci którzy nadal działają w materialnym świecie są „martwi”, 
ponieważ jeszcze nie zmartwychwstali. „Oczy mają, ale nie widzą, uszy mają, ale nie słyszą”.  



Ci, którzy zostali podniesieni do duchowego planu, odkryją wiele praktyk, od których muszą 
odstąpić, w większości wypadków te praktyki pozostawiają osobę bez trudności, one odpadają z 
własnej woli, ale kiedy osoba upiera się w działaniu w starym świecie, to zwykle odkrywa że: „Dom 
rozszczepiony nie będzie stał”, i często musi wycierpieć surowo zanim się nauczy, że nie może 
naruszać bezkarnie duchowych praw.  

Filozofia 

Nauka Fizyczna rozłożyła materię na cząsteczki, cząsteczki na atomy, atomy na energię i pozostało 
J. A. Flemingowi, w przemówieniu w Royal Institution, rozłożenie tej energii w umysł. Powiedział: 
„W jej ostatecznej istocie, energia może być niezrozumiale wykluczona przez nas jako wystawę 
bezpośredniej operacji tego, co nazywamy Umysłem albo Wolą”.  

Dowiadujemy się więc, że nauka i religia nie są w konflikcie, ale są w doskonałym porozumieniu. 
Leland przedstawia to całkiem prosto w artykule „World Making.” Mówi: „Po pierwsze, jest 
mądrość, która zaplanowała i tak dostosowała wszystkie części wszechświata w tak doskonałej 
równowadze, że nie ma żadnego tarcia. I jak wszechświat jest nieskończony, mądrość, która to 
zaplanowała musi być nieskończona także.  

Po drugie, jest wola, która ustaliła i ustanowiła działalności i siły wszechświata i związała je 
prawem, nieelastyczne i wieczne. I wszędzie ta Wszechmocna Wola ustaliła ograniczenia i kierunki 
energii i procesów i określiła ich wieczną stabilność i jednolitość.  

I, ponieważ wszechświat jest Nieskończony to Wola musi być Nieskończona.  

I po trzecie, jest moc, która podtrzymuje i porusza, moc ta nigdy nie nuży się, moc, która 
kontroluje wszystkie siły; i, jako wszechświat, jeżeli Nieskończony, to ta Moc musi być 
Nieskończona także. Jak nazwiemy tę trójkę Nieskończoności - Mądrość, Wolę i Moc? Nauka nie 
zna prostszego imienia dla tego niż Bóg. Ta nazwa obejmuje wszystko”.  

Możemy pojąć coś z jego sensu, chociaż nie możemy zrozumieć jego znaczenia, a to Istnienie jest 
ostatecznym napełnieniem. On jest bezpośrednio tak w materii jak i w duchu; i do Niego musi 
wszystko być referowane - Prawo, Życie, Siła. Duch wszechświata podtrzymuje, pobudza i przenika 
wszystko.  

Każda żywa rzecz musi być podtrzymana przez Wszechmocną Inteligencję a my odkryjemy różnice 
w indywidualnych życiach, że głównie są mierzone przez stopień inteligencji, którą manifestują. To 
jest ta wielka inteligencja, która umieszcza zwierzę w wyższej skali istnienia niż roślinę, człowieka 
wyżej niż zwierzę; i dowiadujemy się, że ta powiększona inteligencja znów jest wskazana przez siłę 
osoby do kontroli trybów działania i w ten sposób świadomie przystosowuje się do środowiska. To 
jest to dostosowanie, które zajmuje uwagę największych umysłów i to dostosowanie składa się w 
niczego więcej niż uznanie istniejącego porządku w Uniwersalnym Umyśle, ponieważ jest dobrze, 
że ten umysł podporządkuje się nam dokładnie proporcjonalnie do tego jak my najpierw 
podporządkowujemy się jemu.  

Ponieważ zwiększamy nasze doświadczenie i rozwój, to mamy odpowiedni wzrost w ćwiczeniu 
umysłu, w zasięgu i siły uczucia, w zdolności by woleć, w sile woli, we wszystkich kierowniczych 
działaniach, w całej samoświadomości. To znaczyłoby, że ta samoświadomość powiększa się, 
rozrasta, rozszerza się, rozwija się i powiększa; powiększa się i rozwija, ponieważ jest to duchowa 
działalność; pomnażamy nasze posiadanie duchowych rzeczy proporcjonalnie do naszego ich 
użycia. Wszystkie materialne rzeczy zużywają się przez ich używanie. To są diametralnie przeciwne 
prawa zarządzające użyciem duchowego i materiałowego.  

Życie jest tą jakością albo zasadą Uniwersalnej energii, która manifestuje się w tak zwanych 
organicznych przedmiotach jako wzrost i dobrowolna działalność, która zwykle koegzystuje w 



jakimś stopniu, z jakąś manifestacją z tą samą Uniwersalną Energią jak jakość albo zasada 
określona inteligencją. Jest tylko jedno Najwyższe Prawo, uchylające się od pełnego zrozumienia 
jego podstawowej natury. To jest Absolut. Człowiek może myśleć tylko w warunkach względności. 
Dlatego, czasami definiuje on to jako Uniwersalną Inteligencję, Uniwersalną Substancję, jako Eter, 
Życie, Umysł, Duch, Energię, Prawdę, Miłość, itd. Jego konkretna definicja w każdej chwili jest 
rządzona przez szczególną relację do zjawisk Istnienia, co on myśli o tej Zasadzie w danym 
momencie.  

Umysł jest obecny w najniższych formach życia, w protoplazmie czy komórce. Protoplazma, albo 
komórka, spostrzega swoje środowisko, inicjuje ruch i wybiera swoje pożywienie. Wszystko to jest 
dowodem umysłu. Ponieważ organizm rozwija się i staje się bardziej kompleksowym, komórki 
zaczynają przystosowywać się do środowiska, jedne robią jedną rzecz a drugie inną, ale wszystkie 
wykazują inteligencję. Przez związek wzrasta ich siła umysłu.  

Podczas gdy w początku każda funkcja życia i każde działanie jest skutkiem świadomej myśli, 
nawykowe działania stają się automatyczne albo podświadome, żeby samoświadomy umysł mógł 
zająć się innymi rzeczami. Nowe działania będą, jednakże, stawać się nawykowymi, 
automatycznymi i następnie podświadomymi, żeby umysł mógł znów zostać uwolniony od tego 
szczegółu do postępowania z innymi działaniami.  

Do niedawna mówiło się, że materia w jej ostatecznej naturze jest wieczna, chociaż wszystkie jej 
formy się zmieniają. Mówiono nam, że po budynku zniszczonym przez ogień pozostanie kupa 
popiołu, dym i gaz i, że tylko forma manifestacji się zmieniła; że podstawowe substancje istniały 
nadal w różnych formacjach chemicznych.  

Mówiono nam, że wszystkie formy materii istnieją w formie cząsteczek, że te cząsteczki są 
rozpuszczalne w pewne mniejsze pierwiastki nazywane atomami. Do niedawna atom miał być 
ostateczną cząstką materii, również do niedawna naukowcy przypuszczali, że ta materia mogłaby 
zostać rozłożona do atomów i na tym koniec.  

Sytuacja zmieniła się wraz z odkryciem radu, odkryto, że atom składa się z dużej ilości mniejszych 
cząstek nazywanych elektronami albo jonami i te elektrony różnią się w zależności od rodzaju 
atomu, który jest rozważany. Atom wodoru zawiera różną liczbę elektronów niż atom tlenu i tak 
dalej.  

Atomy w cząsteczce są rozdzielone od siebie bardzo wielkimi odległościami w porównaniu do ich 
średnicy, elektrony z kolei są rozdzielone od siebie przez odległości w porównaniu do średnicy, jak 
są planety w słonecznym systemie. Kiedy pamiętamy, że cząsteczka, która jest grupą atomów jest 
tak mała, że nie może zostać wykryta przez najpotężniejszy mikroskop, tak mała, że mógłbyś 
umieścić wiele ich milionów w zwykłym naparstku, to możesz pojąć jak znikoma jest ostateczna 
cząstka materii nazywana elektronem albo jonem.  

Zostało odkryte, że atomy radu stale promieniują ich jony do przestrzeni, produkując coś 
nazywane radioaktywnością, że te cząstki są pozornie stracone, one po prostu znikają.  

W końcu zostało odkryte, że inne formy materii oprócz radu zrzucają ich jony do przestrzeni i te 
wydają się być całkowicie zgubione w procesie, w ten sposób atomy materii stale marnieją, żeby 
nowoczesny fizyk już nie twierdził, że materia jest niezniszczalna; ta jest w stałym stanie 
niestabilności, bezustannie zmienia się w formie.  

Co w takim jest dyrektorem, który kontroluje działanie jonu, który wskazuje formę, która ma 
powstać? Umysł jest tym dyrektorem i ten kierunek jest procesem nazywanym tworzeniem.  

To dlatego łatwo zobaczymy, że podstawa, na której materia spoczywa jest umysłem albo duchem. 
Duchem rzeczy jest dlatego sama rzecz, to jest duch rzeczy, który przyciąga konieczne elektrony 



dla jego rozwoju z eteru i, który stopniowo jest złożony przez prawo wzrostu; to jest oczywiste 
dlatego, że powiedzenie Św. Pawła jest prawdziwe „Widziane rzeczy są czasowe, ale rzeczy, 
których nie widzimy są wieczne.” 

Religia 

Przeznaczenie jest określone, tak dla narodów jak i dla osób, przez czynniki i siły, które są 
naprawdę podstawowe - takie jak nastawienie ludzi do siebie nawzajem. Ideały i motywy są 
potężniejsze niż wydarzenia w nadawaniu kształtu Historii. Co ludzie myślą o stałych sprawach 
życia znaczy więcej niż jakieś współczesne ożywienie albo ferment.  

Kilka wieków temu myślano, że musimy wybierać między Biblią i Galileuszem. Pięćdziesiąt lat temu 
myślano, że musimy wybierać między Biblią i Darwinem, ale jak dziekan W. R. Inge, St. Paul`s 
Cathedral, Londyn, mówi: „Każdy wykształcony człowiek wie, że główne fakty organicznego 
rozwoju są mocno ustalone i, że one są całkiem inne niż legendy pożyczone przez starożytnych 
Izraelitów od Babilończyków. Nie wymaga się od nas, byśmy zadawali sobie gwałt przez odrzucanie 
skutków nowoczesnych badań. Tradycyjne chrześcijaństwo musi zostać uproszczone i 
uduchowione. Obecnie jest obciążone złą nauką i skarykaturyzowane przez złą ekonomię i im 
bardziej przekonani jesteśmy o tym, tym mniej skłonni będziemy ryzykować istnieniem naszej 
wiary opierając ją na przesądach, które są religią niereligijnego i nauką nienaukowego.  

Współczesne niezadowolenie i takie warunki są symptomami głęboko usadowionej i niszczącej 
choroby. Środki zaaplikowane do tych symptomów w formie legislacji i zakazów, mogą je 
złagodzić, ale nie wyleczą choroby, która zamanifestuje się w innych i gorszych symptomach. Łaty 
zastosowane do starej zniszczonej części garderoby w żaden sposób nie ulepszą tej garderoby. 
Konstruktywne miary muszą zostać zastosowane do założeń naszej cywilizacji i to jest nasza myśl.  

Filozofia życia mająca jako jej podstawę ślepy optymizm, religia, która nie będzie funkcjonowała 
siedem dni w tygodniu, albo niepraktyczna propozycja, nie apeluje w ogóle do inteligenta. To są 
skutki, których nie chcemy i stawiamy do wszystkich pytanie: Czy to będzie funkcjonowało?  

Oczywiste niemożliwości są tymi rzeczami, które pomagają nam zrozumieć możliwe. Musimy 
przejść przez niepokonany ślad myśli, przekroczyć pustynię ignorancji, przebrnąć przez „Bagno 
Przesądu” i usunąć góry obrządków i uroczystości, jeżeli kiedykolwiek oczekujemy osiągnąć 
„obiecaną ziemię objawienia”. Inteligencja rządzi! Myśl inteligentnie skierowana jest twórczą siłą, 
która automatycznie powoduje jej przedmiot do zamanifestowania się na materialnym planie. 
Pozwólmy uchu usłyszeć, usłyszeć!  

Jednym z charakterystycznych znaków ogólnego przebudzenia jest optymizm świecący pośród 
wątpliwości i niepokoju. Ten optymizm przybiera formę oświecenia i, kiedy oświecenie staje się 
ogólne to lęk, gniew, wątpliwość, samolubstwo i chciwość umiera. Uprzedzamy ogólniejszą 
realizację Prawdy, która ma uwolnić ludzi; że może być jeden człowiek, który najpierw zrozumie, że 
ta Prawda w nowej erze jest zaledwie możliwa, ale przewaga dowodu jest dla ogólniejszego 
przebudzenia dla światła oświecenia.  

Wszystko, co utrzymujemy w naszej świadomości przez jakiś czas, pozostawia odbicie w naszej 
podświadomości i tak staje się wzorem, który twórcza energia wplecie do naszego życia i 
środowiska. To jest sekret siły modlitwy.  

Działanie tego prawa było znane dla niewielu przez wszystkie wieki, ale nic nie było bardziej 
nieprawdopodobne niż nieupoważnione objawienie tej informacji jakiemuś studentowi wielkich 
ezoterycznych szkół filozofii. To było prawdziwe, ponieważ ci u władzy obawiali się, że 
nieprzygotowany publiczny umysł mógłby nie być gotowy, by zrobić właściwe użycie 
nadzwyczajnej siły, którą stosowanie tych zasad wyjawiło.  



Wiemy, że wszechświat jest zarządzany prawem; dla każdego skutku musi być przyczyna i, że ta 
sama przyczyna, w tych samych warunkach niezmiennie wyprodukuje ten sam skutek. W 
konsekwencji, jeżeli modlitwa kiedykolwiek miałaby być odpowiedziana, to zawsze będzie 
odpowiedziana, gdy właściwe warunki będą spełnione. To musi koniecznie być prawdziwe; inaczej 
wszechświat byłby chaosem zamiast kosmosem. Odpowiedź do modlitwy dlatego podlega prawu i 
to prawo jest określone, dokładne i naukowe, tak jak prawa rządzące grawitacją i elektrycznością. 
Zrozumienie tego prawa jest w podstawie chrześcijaństwa i wyprowadza ze sfery przesądu i 
łatwowierności i umieszcza to na mocnej skale naukowego zrozumienia.  

Twórcza Zasada Wszechświata nie robi żadnego wyjątku, ani nie działa przez kaprys albo złość, 
zazdrość albo gniew; nie może przypochlebiać się, schlebiać albo poruszać przez sympatię albo 
petycję; ale kiedy rozumiemy naszą jedność z tę Uniwersalną Zasadą, okaże się, że będzie nam 
sprzyjać, ponieważ znajdziemy źródło mądrości i siły.  

Każda myśląca osoba musi to przyznać, że odpowiedź na modlitwę zaopatruje dowód w całą 
dominującą, wszechmocną inteligencję, która jest oczywista we wszystkich rzeczach i wszystkich 
osobach. Dotychczas uosobiliśmy każdą istniejącą inteligencję i nazwaliśmy ją Bogiem, ale pomysł 
osobowości został związany z formą a forma jest produktem materii. Wszechobecna inteligencja 
albo umysł musi być Twórcą wszystkich form, dyrektorem wszystkich energii, źródłem wszystkich 
mądrości. 

Wartość Modlitwy zależy od prawa duchowej działalności. Duch jest Twórczą Zasadą 
Wszechświata i jest Wszechmocny, Wszechwiedzący i Wszechobecny. Myślenie jest duchową 
działalnością i harmonizuje Osobę z Uniwersalnym Umysłem. „Myślę, więc jestem”, a kiedy 
„Przestaję myśleć, przestaję istnieć”. Myślenie jest jedyną działalnością, którą duch posiada. Duch 
jest twórczy, myślenie dlatego jest twórczym procesem, ale ponieważ większa część naszych 
procesów myślenia jest raczej subiektywna niż obiektywna, to większość naszej twórczej pracy jest 
prowadzona subiektywnie. Ale, ponieważ ta praca jest duchową pracą to nie jest mniej prawdziwa, 
bo przecież wiemy, że wszystkie wielkie wieczne siły Natury są raczej niewidoczne niż widoczne, 
raczej duchowe niż materialne, raczej subiektywne niż obiektywne.  

Ale właśnie, ponieważ myślenie jest twórczym procesem, większość z nas tworzy destrukcyjne 
warunki, myślimy raczej o śmierci niż życiu, myślimy o braku raczej niż obfitości, myślimy o 
chorobach a nie o zdrowiu, myślimy o dysharmonii a nie o harmonii i nasze doświadczenia, i 
doświadczenia naszych kochanych w końcu odzwierciedlają nastawienie Umysłu, który notorycznie 
rozważamy, więc powinniśmy wiedzieć, że jeżeli możemy modlić się dla tych kochanych, możemy 
też ich zranić przez podejmowanie i przygarnianie niszczących myśli ich dotyczących. Jesteśmy 
wolnymi moralnymi agentami i możemy swobodnie wybrać o czym myślimy, ale skutek naszej 
myśli jest rządzony przez niezmienne prawo; to jest nowoczesna naukowa frazeologia dla 
biblijnego stwierdzenia: „Bycie oszukanym przez Boga nie jest żartem, cokolwiek człowiek zasieje 
to i zbierze”. 

Modlitwa jest myślą w formie petycji a oświadczenie jest stwierdzeniem Prawdy i kiedy 
wzmocnione Wiarą, inną potężną formą myśli, to one stają się niezwyciężone, ponieważ „Wiara 
jest esencją spodziewanej rzeczy, dowodem na rzeczy nieobjawione”. Ta esencja jest duchową 
substancją, która zawiera w sobie Twórcę i Kreowanych, zalążek, Elohim, który wstępuje, rozwija 
się i staje się jednym z jego przedmiotem.  

Ale modlitwy i oświadczenia nie są jedynymi formami twórczej myśli. Architekt kiedy planuje 
wznieść cudowny nowy budynek, szuka spokoju w swoim studiu, wzywa swoją wyobraźnię dla 
nowych cech ucieleśniających dodatkowe komforty albo programy użytkowe i rzadko jest 
rozczarowany w skutkach.  



Inżynier, który projektuje most nad rozpadliną czy rzeką, wizualizuje całą strukturę przed 
zrobieniem jakiejś próby, by ucieleśnić to w formie. Ta wizualizacja jest umysłowym obrazem, 
który poprzedza i determinuje charakter struktury, która w końcu pojawi się w formie w 
obiektywnym świecie.  

Chemik szuka spokoju w jego laboratorium i wtedy staje się chłonny do pomysłów, od których 
świat w końcu skorzysta przez jakiś nowy komfort albo luksus.  

Finansista udaje się do jego biura i koncentruje się na jakimś problemie w organizacji albo 
finansach i wkrótce świat uczy się innej koordynacji przemysłu wymagający milionów 
dodatkowego kapitału. 

Wyobraźnia, Wizualizacja, Koncentracja są wszystkie duchowymi zdolnościami i są wszystkie 
twórcze, ponieważ duch jest tą Twórczą Zasadą Wszechświata i ten, kto odkrył sekret twórczej siły 
myśli odnalazł sekret wieków. Prawo wyrażone w naukowym terminie oznacza, że myśl będzie w 
korelacji z jej przedmiotem, ale niestety większość pozwala ich myślom rozwodzić się nad brakiem, 
ograniczeniem, ubóstwem i każdą inną formą niszczącej myśli. Ponieważ to prawo nie wyróżnia 
osób, to ich rzeczy uprzedmiatawiają się w ich środowisku.  

W końcu mamy miłość, która jest też formą myśli. Miłość nie jest niczym materialnym a jednak nikt 
nie zaprzeczy, że to jest coś bardzo prawdziwe. St. John mówi nam, że „Bóg jest Miłością”; i mówi 
jeszcze: „Teraz jesteśmy wszyscy synami Boga”, co znaczy, że ta Miłość jest Twórczą Zasadą 
Wszechświata i St. Paul mówi nam „W Nim żyjemy i mamy nasze istnienie”.  

Miłość jest produktem emocji, emocje są zarządzane przez Splot Słoneczny i współczulny nerwowy 
system. To dlatego jest podświadomą działalnością i jest całkowicie pod kontrolą autonomicznego 
systemu nerwowego. Z tego powodu jest często uruchomiona przez bodźce, które nie są 
dyktowane ani przez rozum albo intelekt. Każdy polityczny demagog i religijny odnowiciel korzysta 
z tej zasady, oni wiedzą, że jeżeli mogą pobudzić emocje, skutek jest pewny, a więc demagog 
zawsze apeluje do namiętności i uniemożliwia widowni używanie rozsądku. Religijny odnowiciel 
zawsze przemawia do emocji przez naturę miłości i nigdy umysłu, obaj wiedzą, że kiedy emocje są 
pobudzone umysł i rozsądek są wyciszone.  

Stwierdzamy więc ten sam skutek otrzymany przez przeciwne polarności, jedno odwołuje się do 
nienawiści, zemsty, uprzedzeń klasowych i zazdrości; drugie odwołuje się do miłości, służby, 
nadziei i radości, ale zasada jest ta sama. Jedno przyciąga, inne odtrąca; jedno jest konstruktywne, 
inne destrukcyjne; jedno jest pozytywne, inne negatywne; ta sama siła jest umieszczana do 
działania w ten sam sposób, ale dla różnych celów. Miłość i nienawiść są po prostu przeciwnymi 
polarnościami tej samej siły, tak jak Elektryczność albo jakaś inna siła może zostać użyta do 
niszczących celów tak chętnie jak może zostać użyta do konstruktywnych celów.  

Ktoś powie, że jeżeli Bóg jest Duchem i jest Wszechmocny i Wszechobecny, jak On może być 
odpowiedzialny za destrukcyjne warunki; On nie może spowodować katastrofy, zechcieć choroby i 
śmierci. Na pewno nie, ale możemy sprowadzić te rzeczy na siebie przez niezgodność z duchowymi 
prawami. Jeżeli nie wiemy, że myśl jest twórcza, możemy zajmować się myślami o dysharmonii, 
braku i chorobie, które w końcu wywołają warunek, dla którego te myśli są nasiennymi formami, 
ale przez zrozumienie prawa możemy odwrócić proces i tym samym spowodować różny skutek.  

Dobro i zło są tylko względnymi terminami pokazującymi skutek naszych myśli i działań. Jeżeli 
mamy tylko konstruktywne myśli to skutek przyniesie korzyść nam albo innym, tę korzyść 
nazwiemy dobrem, jeżeli z drugiej strony mamy destruktywną myśl, to wywoła dysharmonię dla 
nas i innych i tę dysharmonię nazwiemy złem, ale siła jest ta sama w obu zdarzeniach. Ale jest tylko 
jedno źródło siły i my możemy użyć tej siły tak dla dobra jak i zła, tak jak możemy wykorzystać 
elektryczność dla światła, ciepła albo napędu przez zrozumienie praw rządzących elektrycznością, 



ale jeżeli jesteśmy nieostrożni albo nieświadomi praw rządzących elektrycznością, skutek może być 
katastrofalny. Siła nie jest dobra w jednym przypadku i zła w innym; dobro albo zło zależy od 
naszego zrozumienia prawa.  

Wielu spyta, „jak ta myśl zgadza się z pismem świętym”? Miliony Biblii są sprzedawane rocznie i 
każde odkrycie w chemii, nauce albo filozofii musi być zgodne z zasadniczą Prawdą religijnej myśli.  

Jaka była w takim razie myśl Mistrza dotycząca Twórcy? Pytanie zostało mu postawione przez 
prawnika: „Mistrzu co muszę zrobić, by żyć wiecznie”? Czy uniknął pytania? Czy odniósł się do 
jakiejś starożytnej mocy? Czy polecił jakąś wiarę albo teologiczny dogmat? On nie zrobił tego. Jego 
odpowiedź była bezpośrednia i do rzeczy: „Powinieneś kochać twojego Boga całym twoim sercem, 
całą duszą, całym umysłem i z całą twoją siłą i kochać sąsiada jak siebie samego”.  

Gdzie jest ten Bóg, którym każe prawnikowi kochać? Jezus odnosi się do Niego jak do Ojca i kiedy 
pytany o Niego mówi: „Ten, kto mnie widział zobaczył Ojca”, dalej „Ojciec i ja jesteśmy jednym”, i 
znów „To nie ja dokonuję pracy, ale Ojciec, który jest we mnie, On to czyni”, i uczył swoich 
uczniów, by modlić się: „Nasz Ojciec, który jest w Niebie” i kiedy spytany odnośnie miejsca Nieba 
powiedział: „Królestwo niebieskie jest w waszych sercach”. Tutaj w takim razie jest władza, jeśli 
chodzi o obecność Twórcy w fizycznym świecie. W ten sposób stwierdzamy, że Nauka i Religia nie 
są w konflikcie i, że w Kościele i poza nim należy odejść od tradycyjnych wiar i wrócić do rzeczy, 
których nauczał Wielki Nauczyciel i rzeczy, które uważał za ważne.  

Stary Testament ma wiele do powiedzenia odnośnie Boga Jakuba i Mojżesza, ale to pojęcie 
ucieleśnionego Boga głównie jest interesujące jako wskazywanie myśli o ludziach, którzy uwierzyli, 
że świat był płaski, że to słońce poruszało się, że nauka była tylko magią a religia dogmatem 
scholastycznym.  

To był skutek dedukcyjnej metody rozumowania, która zapoczątkowała się od pewnych stwierdzeń 
faktu, które były uniwersalne i absolutne i, które były niezdolne do weryfikacji. Wszystkie inne 
fakty muszą zostać wydedukowane w procesie wnioskowania od tych oryginalnych aksjomatów. 
Jeżeli zostały zaobserwowane fakty, które wydawały się zaprzeczać wnioskom, od których te 
oryginalne aksjomaty zostały sformułowane, tym gorzej dla tych faktów. One nie mogą być 
faktami. Fakty są niczym w porównaniu ze „stwierdzeniami Prawdy” podawanymi przez 
scholastyków. Jeżeli byli tacy, którzy upierali się w widzeniu tych niepożądanych faktów, to była 
cykuta, albo pal albo krzyż. 

Ale w Nowym Testamencie wszystko to jest odwrócone, nauczana jest doktryna o cielesności 
Boga, obiektywny Bóg jest przerobiony na subiektywnego Boga, mówi się nam, że „W Nim żyjemy i 
poruszamy się i mamy nasze Istnienie”, mówi się nam, że „Królestwo Nieba jest w nas”, i prowadzi 
się nas do wnioskowania, że Bóg jest zawsze w tym „Królestwie”.  

W odniesieniu do tego jest interesujące zauważyć, że rozmaity zbiór rękopisów, które ostatecznie 
zostały połączone i nazwane Biblią, zostały napisane przez wielu różnych ludzi, z wielu różnych 
miejsc i w znacznie różnych czasach. Na początku te rękopisy były rozprowadzane oddzielnie, 
później zostały zebrane w pojedynczym tomie i przez długi czas były poważne spory między 
starożytnymi Żydami i wczesnymi duchownymi Kościoła, jeśli chodzi o to, jakie rękopisy powinny 
się znaleźć w świętej księdze. Faktycznie do niedawna było wiele tych rękopisów, a których nie ma 
teraz w Biblii jak zostało to rozpoznane przez dzisiejszy Kościół protestancki.  

Rękopisy składające się na stary testament zostały napisane pierwotnie po hebrajsku, a te w 
nowym testamencie po grecku i ani jeden oryginalny rękopis książki starego czy nowego 
testamentu nie istnieje dzisiaj, ani przez ostatnie kilkaset lat. Mamy w takim razie tylko kopie kopii 
kopii wiele razy wyprowadzone z oryginału.  



Kiedy pamiętamy, że ci, którzy przedsięwzięli tłumaczenie tych rękopisów na język angielski, by 
przekazać je do ludzi, spotkali się z gwałtownym sprzeciwem. Często byli wygnani z kraju i 
ekskomunikowani z kościoła, widzimy również, że była mała jednolitość w różnych tłumaczeniach 
tych rękopisów, które teraz są nazwane Biblią albo „Słowem Boga”.  

Edycja króla Jamesa, która w końcu stała się popularna u ludzi, była pracą pięćdziesięciu czterech 
duchownych, którzy zgodzili się, że wszystkie różnice opinii powinny zostać ustalone na 
specjalnych spotkaniach organizowanych od czasu do czasu i, że wszystkie marginalne notatki 
greckiego albo hebrajskiego tekstu powinny zostać wyeliminowane. Fakt, że ta edycja miała 
aprobatę Króla był prawdopodobnie determinującym czynnikiem za jego ogólnym przyjęciem, ale 
poza tym ta praca uzyskała wysoki szacunek przez scholastyków z powodu gładkości i piękna 
dykcji. Duchowni, którzy byli odpowiedzialni za korektę, najwyraźniej złożyli ofiarę dokładności dla 
harmonii brzmienia i retoryki.  

I teraz mamy ściśle „amerykańską” Biblię, słowo amerykańskiego Komitetu Rewizyjnego, w którym 
sławna definicja Wiary przez Św. Pawła, „Teraz Wiara jest substancją rzeczy spodziewanych, 
dowód na rzeczy niewidziane” zmienia się na „Teraz Wiara jest zapewnieniem rzeczy 
spodziewanych, udowodnieniem rzeczy niewidzianych”, z czego mogłoby wynikać, że Paweł nie 
miał wglądu, wizji, intuicji, co mu przypisywano. Ostatnie tłumaczenie zupełnie anulowało i 
niszczyło to, co dotychczas było najcudowniejszą definicją wiary kiedykolwiek danej do świata.  

Z łatwością widzimy, że Nazareńczyk zupełnie odwrócił proces myśli modny w tamtym czasie, 
zamiast używania dedukcyjnej metody myślenia użył indukcyjną. On nie akceptował żadnej władzy, 
żadnego dogmatu, żadnej wiary, zamiast rozumowania od widocznego do niewidocznego, od 
rzeczy czasowych do rzeczy wiecznych, odwrócił ten proces zupełnie i, ponieważ pomysł tego 
cielesnego Boga uzyskał poparcie człowieka, i ponieważ zaczęto rozumieć, że „Bliżej jest on niż 
oddech, bliżej niż ręce albo stopy” i wtedy stopniowo nastąpiło przebudzenie, które oznacza 
narodziny splendoru nieznanego wcześniej.  

Jeżeli indukcyjna metoda rozumowania istnieje w religii, powinniśmy znaleźć wszystkie religie 
kooperujące dla celu przynoszenia „Pokoju na Ziemi i życzliwości do ludzi”. Powinniśmy znaleźć 
każdą szkołę teologii kooperującą z każdą inną szkołą w celu rozprzestrzeniania „wieści wielkiej 
radości”, mówiąc o Odkupicielu, który przyszedł „Że moglibyśmy mieć życie i mieć to bardziej 
obficie”, i, że to obfite życie możemy mieć przez spoglądanie wewnątrz zamiast zewnątrz.  

Ten obiektywny pokój jest skutkiem subiektywnego pokoju. Harmonia na zewnątrz jest naturalną 
konsekwencją, która idzie za harmonią wewnątrz, że „ludzie nie zbierają fig z ostów, albo winogron 
z cierni” i, że charakter człowieka jest dowodem na wartość jego religii: „po owocach ich 
poznacie”. Taka religia zaspokaja mózg jak również serce, religia ma kochać sprawiedliwość, 
tęsknić za prawem, kochać litość, zapomnieć krzywdy i zapamiętać korzyści, kochać prawdę, być 
szczerą, kochać wolność, kultywować umysł, być obeznaną z potężnymi myślami, które geniusz 
wyraził, szlachetne czyny całego świata, kultywować odwagę i radość. Aby uczynić innych 
szczęśliwymi, otrzymać nowe prawdy z radością, kultywować nadzieję, widzieć ciszę poza burzą, 
świt poza nocą. To jest religia rozsądku, wiara nauki. 


